
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 10781 
2.  Άδεια απουσίας του Βουλευτή κ. Θ. Ρουσόπουλο, σελ.

10834 
3. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µαθη-

τές από το 120ο Δηµοτικό Σχολείο Αθηνών, το 106ο Δηµοτικό
Σχολείο Αθήνας, το ιδιωτικό Γενικό Λύκειο «Γεννάδειος
Σχολή» Αλίµου, το 6ο Δηµοτικό Σχολείο Ρεθύµνου, ωφελού-
µενοι από το Κέντρο Ψυχικής Υγείας Περιστερίου και από το
Γενικό Λύκειο Νέας Αλικαρνασσού Ηρακλείου Κρήτης, σελ.
10816, 10818, 10820, 10822, 10826, 10830, 10840, 10841 

4. Οµόφωνη απόφαση της Εξεταστικής Επιτροπής για «τη
διερεύνηση του εγκλήµατος των Τεµπών και όλων των πτυ-
χών που σχετίζονται µε αυτό» για την οποία η Ολοµέλεια της
Βουλής είχε ορίσει προθεσµία για την ολοκλήρωση των ερ-
γασιών της την 22 Φεβρουαρίου 2024, µέχρι τις 11η Μαρτίου
2024, σελ. 10811 

5. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 10781, 10811, 10812,
10816, 10818, 10822, 10824, 10825, 10826, 10830, 10833,
10834, 10835, 10840, 10841, 10850, 10851, 10853, 10856,
10860, 10870, 10871, 10873, 10874, 10875, 10877, 10882,
10884, 10885, 10887, 10888, 10889, 10891, 10892, 10893 

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Ανακοίνωση αναφορών µε αριθµό από 1216 έως 1280,

σελ. 10782-10798 
2. Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών, σελ.

10799-10810 

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Μόνη συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και του συ-

νόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Δικαιοσύνης:
«Παρεµβάσεις στον Ποινικό Κώδικα και τον Κώδικα Ποινικής
Δικονοµίας για την επιτάχυνση και την ποιοτική αναβάθµιση
της ποινικής δίκης - Εκσυγχρονισµός του νοµοθετικού πλαι-
σίου για την πρόληψη και την καταπολέµηση της ενδοοικο-
γενειακής βίας», σελ. 10812-10902 

2. Κατάθεση σχεδίου νόµου:
Η Διαρκής Επιτροπή Δηµόσιας Διοίκησης, Δηµόσιας Τάξης

και Δικαιοσύνης καταθέτει την έκθεσή της στο σχέδιο νόµου
του Υπουργείου Δικαιοσύνης: «Παρεµβάσεις στον Ποινικό
Κώδικα και τον Κώδικα Ποινικής Δικονοµίας για την επιτά-
χυνση και την ποιοτική αναβάθµιση της ποινικής δίκης - Εκ-
συγχρονισµός του νοµοθετικού πλαισίου για την πρόληψη και
την καταπολέµηση της ενδοοικογενειακής βίας», σελ. 10811 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ Β. , σελ. 10876 - 10896
ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ Ο. , σελ. 10851 - 10865
ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ Γ. , σελ. 10781 - 10824
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. , 

σελ. 10824 - 10838
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 10865 - 10876
ΜΠΟΥΡΑΣ Α. , σελ. 10896 - 10902
ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ Ι. , σελ. 10838 - 10851

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 10840
ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ Β. , σελ. 10877, 10882, 10884, 10885, 

10887, 10888, 10889, 10891, 
10892, 10893

ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ  Ό. , σελ. 10853, 10856, 10860
ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ Γ. , σελ. 10781, 10811, 10812, 10816, 

10818, 10820, 10822
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. , 

σελ. 10824, 10825, 10826, 10830, 
10833, 10834, 10835

ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 10870, 10871, 10873, 10874, 
10875

ΜΑΝΤΖΟΣ Δ. , σελ. 10835, 10840
ΜΠΑΡΚΑΣ Κ. , σελ. 10840, 10841
ΜΠΟΥΡΑΣ  Α. , σελ. 10896, 10897, 10899, 10901, 

10902
ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ Θ. , σελ. 10889
ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ Ι. , σελ. 10840, 10841, 10850, 10851
ΦΑΜΕΛΛΟΣ Σ. , σελ. 10836
ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ Δ. , σελ. 10840
ΧΡΥΣΟΜΑΛΛΗΣ Μ. , σελ. 10888

Β. Επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Δικαιοσύνης:
ΑΚΡΙΤΑ  Έ. , σελ. 10844
ΑΚΤΥΠΗΣ Δ. , σελ. 10854
ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ Ν. , σελ. 10858, 10860
ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗ  Ε. , σελ. 10816, 10892
ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗΣ Γ. , σελ. 10826
ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ Α. , σελ. 10888, 10891
ΒΑΣΙΛΕΙΑΔΗΣ Β. , σελ. 10899
ΒΑΤΣΙΝΑ  Ε. , σελ. 10887
ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ Κ. , σελ. 10830, 10831, 10832, 10833, 

10834, 10835
ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 10893
ΓΑΒΡΗΛΟΣ Γ. , σελ. 10873, 10883, 10884
ΓΙΑΤΣΙΟΣ Ι. , σελ. 10882
ΓΚΙΟΚΑΣ Ι. , σελ. 10846, 10869
ΓΚΟΛΙΔΑΚΗΣ Δ. , σελ. 10895
ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΥ Π. , σελ. 10886
ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ Π. , σελ. 10825
ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ Α. , σελ. 10874
ΕΥΘΥΜΙΟΥ  Ά. , σελ. 10857
ΖΕΜΠΙΛΗΣ Α. , σελ. 10868
ΖΕΡΒΕΑΣ Α. , σελ. 10847
ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 10842
ΚΑΒΒΑΔΑΣ Α. , σελ. 10885
ΚΑΖΑΝΗ Α. , σελ. 10855
ΚΑΠΠΑΤΟΣ Π. , σελ. 10812
ΚΑΡΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ Ε. , 

σελ. 10828
ΚΑΤΣΑΦΑΔΟΣ Κ. , σελ. 10873, 10874
ΚΑΤΣΙΒΑΡΔΑΣ Χ. , σελ. 10849
ΚΟΜΝΗΝΑΚΑ Μ. , σελ. 10818
ΚΟΝΤΗΣ Ι. , σελ. 10864, 10865
ΚΟΥΒΕΛΑΣ Δ. , σελ. 10875
ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ Δ. , σελ. 10901
ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ Ζ. , 

σελ. 10835, 10842
ΚΩΤΣΟΣ Γ. , σελ. 10852, 10853

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΓ’

Τετάρτη 21 Φεβρουαρίου 2024



ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ Μ. , σελ. 10856, 10857
ΛΑΜΠΡΟΠΟΥΛΟΣ Ι. , σελ. 10897
ΛΙΑΚΟΥΛΗ Ε. , σελ. 10845
ΛΙΝΟΥ Α. , σελ. 10871
ΛΟΒΕΡΔΟΣ Ι. , σελ. 10876
ΜΑΝΤΖΟΣ Δ. , σελ. 10841, 10885
ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ Α. , σελ. 10890
ΜΠΑΡΤΖΩΚΑΣ Α. , σελ. 10898
ΜΠΙΑΓΚΗΣ Δ. , σελ. 10860
ΜΠΟΥΓΑΣ  Ι. , σελ. 10850, 10851, 10865, 10874, 

10884, 10893
ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ Θ. , σελ. 10841, 10850, 10851, 10856, 

10857, 10888
ΟΙΚΟΝΟΜΟΠΟΥΛΟΣ Τ. , 

σελ. 10848
ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ Θ. , σελ. 10863
ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ Ι. , σελ. 10889
ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ Γ. , σελ. 10896
ΠΑΦΙΛΗΣ Α. , σελ. 10869, 10870, 10871, 10872
ΠΛΕΥΡΗΣ Α. , σελ. 10835, 10839, 10861, 10864, 

10865
ΠΟΥΛΟΥ Π. , σελ. 10894
ΡΟΥΝΤΑΣ Γ. , σελ. 10851
ΣΑΡΑΚΗΣ Π. , σελ. 10820, 10822
ΣΑΡΑΚΙΩΤΗΣ Ι. , σελ. 10841, 10840, 10841, 10866, 

10860, 10892
ΣΙΜΟΠΟΥΛΟΣ Ε. , σελ. 10870, 10872
ΣΚΟΝΔΡΑ Α. , σελ. 10892
ΣΠΑΝΙΑΣ Α. , σελ. 10843
ΣΠΥΡΙΔΑΚΗ Α. , σελ. 10899
ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ Δ. , σελ. 10822
ΥΨΗΛΑΝΤΗΣ Β. , σελ. 10853
ΦΑΜΕΛΛΟΣ Σ. , σελ. 10836, 10839, 10840
ΦΛΩΡΙΔΗΣ Γ., σελ. 10831, 10834, 10840, 10841, 

10859, 1086, 10866, 10871, 
10877

ΧΡΗΣΤΙΔΟΥ Ρ. , σελ. 10882
ΧΡΥΣΟΜΑΛΛΗΣ Μ. , σελ. 10887, 10888, 10889

Γ. ΠΑΡΕΜΒΑΣΕΙΣ:
ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ Β. , σελ. 10832
ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ Δ. , σελ. 10840
ΜΠΑΡΚΑΣ Κ. , σελ. 10841
ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ Α. , 

σελ. 10840
ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ Δ. , σελ. 10831, 10832, 10833, 10840



Αθήνα, σήµερα στις 21 Φεβρουαρίου 2024, ηµέρα Τετάρτη και
ώρα 10.33’, συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Β’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ ΓΕΩΡΓΑ-
ΝΤΑ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 20-2-2024
εξουσιοδότηση του Σώµατος, επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα Πρακτικά της ΡΒ’ συνεδριάσεώς του, της Τρίτης 20
Φεβρουαρίου 2024, σε ό,τι αφορά την ψήφιση στο σύνολο του

σχεδίου νόµου του Υπουργείου Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολι-
τικής: «Κύρωση των τροποποιήσεων, που υιοθετήθηκαν την 8η
Δεκεµβρίου 2021 από τη Συνέλευση του Διεθνούς Ναυτιλιακού
Οργανισµού (ΔΝΟ) στη Διεθνή Σύµβαση «Περί Διεθνούς Ναυτι-
λιακού Οργανισµού», που υπογράφηκε στη Γενεύη την 6η Μαρ-
τίου 1948, όπως αυτή τροποποιήθηκε µεταγενέστερα και ισχύει»)

Παρακαλείται ο κύριος Γραµµατέας να διαβάσει τις αναφορές
προς το Σώµα.

(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από τον Γραµµατέα της Βου-
λής κ. Γεώργιο Βρεττάκο, Βουλευτή Β’ Πειραιώς, τα ακόλουθα:

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

K’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ A’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΓ’

Τετάρτη 21 Φεβρουαρίου 2024



Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ

10782 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΓ’ - 21 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2024 10783



10784 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΓ’ - 21 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2024 10785



10786 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΓ’ - 21 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2024 10787



10788 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΓ’ - 21 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2024 10789



10790 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΓ’ - 21 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2024 10791



10792 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΓ’ - 21 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2024 10793



10794 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΓ’ - 21 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2024 10795



10796 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΓ’ - 21 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2024 10797



10798 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΓ’ - 21 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2024 10799



10800 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΓ’ - 21 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2024 10801



10802 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΓ’ - 21 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2024 10803



10804 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΓ’ - 21 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2024 10805



10806 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΓ’ - 21 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2024 10807



10808 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΓ’ - 21 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2024 10809



10810 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΓ’ - 21 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2024 10811

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, προτού εισέλθουµε στη σηµερινή συµπληρωµατική
ηµερήσια διάταξη, θα ήθελα να προβώ σε δύο ανακοινώσεις
προς το Σώµα: 

Η Διαρκής Επιτροπή Δηµόσιας Διοίκησης, Δηµόσιας Τάξης και
Δικαιοσύνης καταθέτει την έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του
Υπουργείου Δικαιοσύνης: «Παρεµβάσεις στον Ποινικό Κώδικα και
τον Κώδικα Ποινικής Δικονοµίας για την επιτάχυνση και την ποι-
οτική αναβάθµιση της ποινικής δίκης - Εκσυγχρονισµός του νο-
µοθετικού πλαισίου για την πρόληψη και την καταπολέµηση της
ενδοοικογενειακής βίας».

Επίσης, θα ήθελα να θέσω υπ’ όψιν σας ότι η Εξεταστική Επι-
τροπή «για τη διερεύνηση του εγκλήµατος των Τεµπών και όλων
των πτυχών που σχετίζονται µε αυτό», για την οποία η Ολοµέλεια
της Βουλής είχε ορίσει προθεσµία για την ολοκλήρωση των ερ-
γασιών της στις 22 Φεβρουαρίου 2024, ζητά παράταση µέχρι τις
11 Μαρτίου 2024.

Συµφωνεί το Σώµα να δοθεί παράταση λειτουργίας τής εν
λόγω εξεταστικής επιτροπής µέχρι και τις 11 Μαρτίου 2024;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Το Σώµα συνεφώ-

νησε οµοφώνως.



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, εισερχόµαστε στη συµπληρωµατική ηµερήσια διάταξη
της 

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Δικαιοσύνης: «Πα-
ρεµβάσεις στον Ποινικό Κώδικα και τον Κώδικα Ποινικής Δικονο-
µίας για την επιτάχυνση και την ποιοτική αναβάθµιση της ποινικής
δίκης - Εκσυγχρονισµός του νοµοθετικού πλαισίου για την πρό-
ληψη και την καταπολέµηση της ενδοοικογενειακής βίας».

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίασή της
στις 15 Φεβρουαρίου 2024 τη συζήτηση του νοµοσχεδίου σε µία
έως δύο συνεδριάσεις, εν συνόλω επί της αρχής, επί των άρθρων
και των τροπολογιών. Η εγγραφή των οµιλητών θα γίνει ηλεκτρο-
νικά και µέχρι το τέλος της οµιλίας του δεύτερου εισηγητή.

Συµφωνεί το Σώµα;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Το Σώµα συνεφώ-

νησε.
Τον λόγο έχει ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Παναγής

Καππάτος για δεκαπέντε λεπτά.
Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής εγγραφής

οµιλητών.
ΠΑΝΑΓΗΣ ΚΑΠΠΑΤΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καλή σας µέρα

κατ’ αρχάς.
Στο πλαίσιο της σταθερής δέσµευσής µας για τη διατήρηση

της τάξης του δικαίου και της ασφάλειας στο ελληνικό κράτος
παρουσιάζεται σήµερα ένα νοµοσχέδιο το οποίο επιδιώκει τον
εκσυγχρονισµό του νοµικού πλαισίου, ενισχύοντας παράλληλα
τις αξίες της ελευθερίας και της δικαιοσύνης. Η πρότασή µας βα-
σίζεται σε µια ρεαλιστική προσέγγιση προσανατολισµένη προς
τις αξίες της Νέας Δηµοκρατίας και τις αρχές που µε σταθερό-
τητα ακολουθεί ο Πρωθυπουργός Κυριάκος Μητσοτάκης από την
ώρα µηδέν στο πηδάλιο της Ελλάδας.

Κεντρικός στόχος του νοµοσχεδίου είναι η επίτευξη δικαιοσύ-
νης µέσω της ενίσχυσης του νοµικού πλαισίου και της βελτίωσης
της αποτελεσµατικότητας της δικαιοσύνης. Με την εισαγωγή δια-
τάξεων που επιταχύνουν τη δικαστική διαδικασία και εξορθολο-
γίζουν τις ποινικές κυρώσεις, προωθούµε την ταχύτερη επίλυση
των νοµικών διαφορών και την αποφυγή της υπερβολικής χρονι-
κής καθυστέρησης στην εκδίκαση των υποθέσεων. Ειδικά όσον
αφορά την ενδοοικογενειακή βία προτείνουµε µία σειρά µέτρων
που αποσκοπούν στην πρόληψη και την αποτροπή αυτού του εί-
δους των εγκληµάτων.

Με την ενίσχυση των ποινικών κυρώσεων και την επέκταση των
προστατευτικών µέτρων για τα θύµατα δίνουµε έµφαση στην
προστασία των ευάλωτων µελών της κοινωνίας και την εγγύηση
της ασφάλειάς τους. Επιπλέον, προβλέπουµε την αποφυλάκιση
κρατουµένων και την επαναφορά δικαστικής απέλασης, εφόσον
υπάρχουν σαφείς ενδείξεις για την ασφάλεια της κοινότητας.

Το νοµοσχέδιό µας περιλαµβάνει, επίσης, προβλέψεις για την
προστασία των ανηλίκων, αναγνωρίζοντας την ανάγκη για ειδικά
µέτρα που θα προστατεύουν την αθωότητα και την ευηµερία των
νέων συµπολιτών µας.

Τέλος, η πρότασή µας επιδιώκει τον εκσυγχρονισµό και την
αποτελεσµατικότητα της ποινικής δικαιοσύνης, προσαρµόζοντας
το νοµικό πλαίσιο στις σύγχρονες ανάγκες και προκλήσεις. Με
αυτόν τον τρόπο ενισχύουµε το κράτος δικαίου και διασφαλί-
ζουµε ότι η δικαιοσύνη είναι προσβάσιµη, ίση και αποτελεσµατική
για όλους τους πολίτες.

Συνολικά, το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Δικαιοσύνης αποτε-
λεί ένα σηµαντικό βήµα προς την κατεύθυνση της ενίσχυσης της
δικαιοσύνης και της ασφάλειας στο ελληνικό κράτος. Επιδιώ-
κουµε την προστασία των δικαιωµάτων των πολιτών µας και την
ενίσχυση της ασφάλειάς τους, διασφαλίζοντας ταυτόχρονα τον
σεβασµό προς τον νόµο και την τάξη.

Η αποτελεσµατική διαχείριση της ποινικής δικαιοσύνης απαιτεί
µια ισορροπηµένη προσέγγιση που να σέβεται τόσο τη δικαιο-

σύνη όσο και την αναµόρφωση των καταδικασθέντων. Στόχος
είναι η δηµιουργία ενός συστήµατος ποινικής δικαιοσύνης που
να βασίζεται στην αρχή της αναλογικότητας των ποινών και της
ορθής εφαρµογής τους, προάγοντας ταυτόχρονα και την επανέ-
νταξη των καταδικασθέντων στην κοινωνία.

Προτείνεται η µετατροπή της αναστολής τής ποινής για πληµ-
µελήµατα από κανόνα σε εξαίρεση. Αυτό σηµαίνει ότι η αναστολή
θα χορηγείται µόνο σε περιπτώσεις που πραγµατικά δικαιολο-
γούνται, όπως όταν οι αµετάκλητες προηγούµενες καταδίκες δεν
υπερβαίνουν το ένα έτος. Με αυτόν τον τρόπο εξασφαλίζεται ότι
η αναστολή θα είναι προνοµιακή και θα δίνεται µόνο σε περιπτώ-
σεις, που υπάρχουν σοβαροί λόγοι για τη µη εκτέλεση της ποι-
νής.

Προτείνεται επιπροσθέτως η προτεραιότητα της έκτισης ποι-
νών φυλάκισης έως δύο έτη µε εναλλακτικούς τρόπους, όπως η
κοινωφελής εργασία, το χρηµατικό πρόστιµο ή η κατ’ οίκον
έκτιση µε ηλεκτρονική επιτήρηση. Αυτή η προσέγγιση εκτός από
την εξοικονόµηση πόρων του κράτους, προσφέρει στους κατα-
δικασθέντες την ευκαιρία να συµβάλουν θετικά στην κοινότητα
και να αποκτήσουν νέες δεξιότητες που θα τους βοηθήσουν στην
επανένταξή τους.

Για ποινές φυλάκισης από δύο έως τρία έτη προτείνεται η
έκταση του συνόλου ή µέρους της ποινής σε σωφρονιστικά κα-
ταστήµατα. Αυτό επιτρέπει στο σύστηµα να επανεντάξει τους κα-
ταδικασθέντες στην κοινωνία, αφού θα υπάρξει µια περίοδος
ουσιαστικού σωφρονισµού. Για ποινές φυλάκισης άνω των τριών
ετών προβλέπεται η έκτιση από το 1/5 έως τα 2/5 της ποινής σε
σωφρονιστικό κατάστηµα. Αυτή η προσέγγιση εξασφαλίζει ότι η
ποινή είναι αναλογική µε τον βαθµό του πληµµελήµατος και πα-
ρέχει τη δυνατότητα στον καταδικασθέντα να αποκτήσει την ανα-
γκαία συνείδηση για µια επιτυχηµένη επανένταξη στην κοινωνία.

Η προτεινόµενη αναδιάρθρωση του συστήµατος ποινικής δι-
καιοσύνης αποβλέπει στη δηµιουργία ενός πιο ανθρωποκεντρι-
κού και αποτελεσµατικού συστήµατος που θα εξασφαλίζει τη
δικαιοσύνη και την αναµόρφωση των καταδικασθέντων. Μέσω
αυτής της προσέγγισης διαµορφώνεται ένα σύστηµα που επιδιώ-
κει την επανένταξη των ατόµων στην κοινωνία, προάγοντας έτσι
την ειρηνική συνύπαρξη και την ανάπτυξη της κοινότητας.

Θα ήθελα στο σηµείο αυτό να αναφερθώ και στην τροπολογία
που κατατέθηκε από το Υπουργείο Δικαιοσύνης και αφορά το δι-
καίωµα κάθε κατηγορούµενου να υπερασπίζεται τον εαυτό του
µε αξιοπρέπεια και να έχει πρόσβαση σε έναν νοµικό εκπρόσωπο.
Η δικαιοσύνη δεν πρέπει να είναι προνόµιο µερικών, αλλά ανα-
γνωρίζεται ως θεµελιώδες δικαίωµα κάθε ατόµου.

Συγκεκριµένα, προτείνεται σε περιπτώσεις κακουργηµάτων ή
πληµµεληµάτων µε σοβαρές ποινές ή σε υποθέσεις που εµπί-
πτουν στην αρµοδιότητα του τριµελούς πληµµελειοδικείου ότι ο
πρόεδρος του δικαστηρίου θα διορίζει υποχρεωτικά συνήγορο
για την υπεράσπισή του εκτός αν ο κατηγορούµενος έχει ήδη δι-
κηγόρο της επιλογής του. Προβλέπεται ακόµη η διακοπή της
δίκης για να διευκολυνθεί η προετοιµασία του διορισθέντος συ-
νηγόρου, ενώ παράλληλα ορίζεται ο µέγιστος χρόνος αναµονής
στις τριάντα ηµέρες, προκειµένου να διασφαλιστεί η έγκαιρη εκ-
προσώπηση του κατηγορουµένου. Ο κατηγορούµενος έχει το δι-
καίωµα να διορίζει δικηγόρο ακόµη και πριν από τη συνεδρίαση
µε απλή επιστολή προς τον εισαγγελέα, προκειµένου να διασφα-
λιστεί η αποτελεσµατική υπεράσπισή του.

Τέλος, η επιλογή του δικηγόρου αποτελεί προσωπικό δικαίωµα
του κατηγορούµενου και δεν πρέπει να υπόκειται σε παρενό-
χληση ή διακρίσεις από τις δικαστικές αρχές.

Με αυτά τα µέτρα επιδιώκουµε την ενίσχυση της δικαιοσύνης
και την εξασφάλιση της ισότητας ενώπιον του νόµου, στοιχεία
που αποτελούν θεµελιώδεις αρχές που πρέπει να κατοχυρώνο-
νται σε κάθε δηµοκρατικό κράτος.

Στη σύγχρονη κοινωνία η αντιµετώπιση του εγκλήµατος απο-
τελεί µια ολοκληρωµένη και προοδευτική προσέγγιση. Είναι κα-
θοριστικό να αντιληφθούµε τη φύση του εγκλήµατος ως ένα
πρόβληµα που επηρεάζει την κοινότητα στο σύνολό της και να
αναζητήσουµε λύσεις που προωθούν τόσο την ασφάλεια όσο και
την επανένταξη.

Σε αυτό το πλαίσιο προτείνουµε την αναδιάρθρωση του συστή-
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µατος αποφυλάκισης κρατουµένων µε στόχο την εξισορρόπηση
της ασφάλειας της κοινότητας, µε την αναγνώριση της ανάγκης
για δικαιοσύνη και ανακούφιση των φυλακισµένων. Αυτή η πρό-
ταση βασίζεται στη φιλοσοφία ότι η αντιµετώπιση του εγκλήµα-
τος πρέπει να είναι ταυτόχρονα δίκαιη και αποτελεσµατική.
Προχωράµε στο µέτρο της αποφυλάκισης κρατουµένων υπό
όρους, αλλά αυτό γίνεται µε προσοχή και εξονυχιστική αξιολό-
γηση. Δεν αρκεί απλώς να ελευθερώνουµε κρατούµενους µε
βάση µηχανικά κριτήρια. Αντίθετα πρέπει να διενεργείται µια
εµπεριστατωµένη αξιολόγηση της επικινδυνότητας του εγκλήµα-
τος και του ατόµου, µε στόχο τη µείωση του κινδύνου ανάπτυξης
της εγκληµατικής συµπεριφοράς.

Αναγνωρίζουµε την ανάγκη να αποσυµφορηθούν οι ελληνικές
φυλακές, αλλά η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας δεν πρόκει-
ται να απελευθερώσει µαζικά στην κοινωνία κρατουµένους µε
βαρύ ποινικό µητρώο, όπως έπραξε παλαιότερα η κυβέρνηση ΣΥ-
ΡΙΖΑ. Επιπλέον, αναγνωρίζουµε τη σηµασία του µέτρου της δι-
καστικής απέλασης σε περιπτώσεις που υπάρχει σοβαρός
κίνδυνος για την ασφάλεια της κοινότητας. Αυτό το µέτρο πρέπει
να εφαρµόζεται µε σύνεση και διαφάνεια µε γνώµονα την αντι-
µετώπιση του εγκλήµατος χωρίς παρεκκλίσεις, αλλά και µε σε-
βασµό προς τα δικαιώµατα του ατόµου.

Εν κατακλείδι, η πρόταση αυτή αποτελεί µια ισορροπηµένη
προσέγγιση για τη διαχείριση του συστήµατος αποφυλάκιση κρα-
τουµένων. Βασίζεται στην ανάγκη για δικαιοσύνη, ασφάλεια και
ανθρωπιστική µεταχείριση. Μέσω αυτής της προσέγγισης µπο-
ρούµε να προασπίσουµε τις αξίες µας και να εξασφαλίσουµε ένα
πιο ασφαλές και δίκαιο µέλλον για όλους τους πολίτες µας.

Επιτρέψτε µου τώρα να σας µεταφέρω για λίγο εκτός της Αί-
θουσας, στην αχαλίνωτη οµορφιά των ελληνικών δασών, λου-
σµένα από το αµόλευτο φως της πατρίδας µας, δάση που
αποτελούν κεφάλαιο φυσικής και πολιτιστικής κληρονοµιάς. Και
τώρα να περάσουµε απότοµα στην απέναντι όχθη, εκεί που επα-
νειληµµένα η Κυβέρνησή µας έρχεται να αντιµετωπίσει το φαινό-
µενο των πυρκαγιών που απειλούν την ακεραιότητα και τη
βιωσιµότητα αυτών των πολύτιµων οικοσυστηµάτων. Η πολιτική
µας φιλοσοφία αναγνωρίζει την ανεκτίµητη αξία της φύσης και
τη σηµασία της διατήρησής της για τις επόµενες γενιές, καθώς
και την ανάγκη για αποτελεσµατικά µέτρα που θα αναστέλλουν
την αυθαίρετη και επικίνδυνη πρακτική του εµπρησµού δασών.

Οι εµπρηστές δεν είναι παρά κοινοί εγκληµατίες, που απειλούν
και στερούν ζωές, καταστρέφουν τον φυσικό µας πλούτο, αλλά
και την περιβαλλοντική κληρονοµιά των επόµενων γενεών.

Επί της αρχής επιδιώκουµε την ενίσχυση της νοµοθεσίας που
αφορά το έγκληµα του εµπρησµού δασών. Αποφασισµένοι να
αποτρέψουµε την επικράτηση της εγκληµατικής δραστηριότη-
τας, προτείνουµε την αύξηση των ποινών για αυτού του είδους
τις παραβατικές ενέργειες, µαζί µε την απαγόρευση κάθε µορ-
φής αναστολής ή µετατροπής της ποινής. Ειδικότερα, προτεί-
νουµε, επίσης, την εφαρµογή της δήµευσης της περιουσίας των
καταδικασθέντων εµπρηστών, µε σκοπό την αποτελεσµατική
αντιµετώπιση της εγκληµατικότητας και τη δίκαιη αποζηµίωση
των θυµάτων.

Επιπλέον, προχωρούµε στις τροποποιήσεις του Κώδικα Ποινι-
κής Δικονοµίας, µε στόχο την ενίσχυση της δικαστικής αρµοδιό-
τητας και την επιτάχυνση της δικαστικής διαδικασίας σε σοβαρά
κακουργήµατα, όπως ο εµπρησµός δάσους. Αυτό θα διευκολύνει
την ταχεία επιβολή της δικαιοσύνης και θα συµβάλει στην απο-
τροπή της επανάληψης τέτοιων εγκληµατικών ενεργειών. Δηλώ-
νουµε αποφασισµένοι να προστατέψουµε το φυσικό περιβάλλον,
να προστατεύσουµε τα συµφέροντα της κοινωνίας και να εξα-
σφαλίσουµε ένα µέλλον γεµάτο ελπίδα και αειφορία για τις επό-
µενες γενιές.

Αγαπητοί συνάδελφοι, η προστασία των ανηλίκων και η κατα-
πολέµηση της ενδοοικογενειακής βίας αποτελούν απόλυτες προ-
τεραιότητες για την κοινωνία µας. Σε αυτό το πλαίσιο
προτείνουµε ένα σθεναρό πακέτο µέτρων, που βασίζεται σε µια
συνεκτική πολιτική διάσταση και φιλοσοφία. Κατ’ αρχάς, αντιλαµ-
βανόµαστε την ανάγκη επέκτασης του πλαισίου ποινών για
εγκλήµατα µε ρατσιστικά χαρακτηριστικά που στρέφονται κατά
των ανηλίκων. Μέσω αυτής της προσέγγισης, επιδιώκουµε να

αναδείξουµε την αποφασιστικότητά µας ως κοινωνία στην προ-
στασία των νέων µας συµπολιτών. Η αντίδρασή µας πρέπει να
είναι σθεναρή έναντι κάθε πράξης που απειλεί την ακεραιότητα
και την ασφάλειά τους.

Επιπλέον, προτείνουµε τη θέσπιση αυστηρών ποινών για τη
στρατολόγηση ανηλίκων, µε σκοπό την τέλεση αξιόποινων πρά-
ξεων. Με αυτό τον τρόπο προλαµβάνουµε την εκµετάλλευση της
αθωότητάς τους από εγκληµατίες και διασφαλίζουµε την προ-
στασία τους, από καταστάσεις που µπορούν να τους εκθέσουν
σε κίνδυνο και επιβλαβείς επιρροές.

Επιπροσθέτως, αναγνωρίζουµε την ανάγκη αυστηρότερων ποι-
νών για εγκλήµατα βίας κατά ανηλίκων. Αυτό το µέτρο ενισχύει
την προστασία των πιο ευάλωτων µελών της κοινωνίας µας και
δείχνει την αποφασιστικότητά µας ως κοινωνία, να αντιµετωπί-
σουµε κάθε µορφή βίας που απειλεί την ακεραιότητα και το µέλ-
λον των νέων µας.

Συνολικά αυτά τα µέτρα ανταποκρίνονται στην πρόκληση που
αντιµετωπίζουµε ως κοινωνία και επιδιώκουν την ενίσχυση της
προστασίας και της ασφάλειας των ανηλίκων. Με σθένος και απο-
φασιστικότητα, θα διασφαλίσουµε ένα µέλλον όπου κάθε παιδί
θα µπορεί να αναπτύσσεται σε ένα περιβάλλον ειρήνης, αγάπης
και ασφάλειας. 

Η ενδοοικογενειακή βία αποτελεί ένα ακόµη σοβαρό κοινωνικό
πρόβληµα που απαιτεί άµεση δράση και συντονισµένες πρωτο-
βουλίες για την προστασία των ατόµων που βρίσκονται σε ευά-
λωτη θέση, κυρίως των γυναικών αλλά και των παιδιών.
Προτείνουµε, λοιπόν, ένα ολοκληρωµένο πακέτο µέτρων, που
στοχεύει στην ενίσχυση των δοµών πρόληψης, αντιµετώπισης και
προστασίας των θυµάτων ενδοοικογενειακής βίας.

Καθοριστικά για την αντιµετώπιση της ενδοοικογενειακής βίας
είναι η πρόληψη και η παροχή υποστήριξης στα θύµατα. Προτεί-
νουµε την παροχή οικονοµικής και ψυχολογικής στήριξης προ-
κειµένου να επανακτήσουν την αυτονοµία τους και να αντιµετωπί-
σουν τις συνέπειες της βίας.

Ακόµη για να διασφαλίσουµε την έγκαιρη αντιµετώπιση των πε-
ριστατικών ενδοοικογενειακής βίας, θεσπίζουµε υποχρέωση κα-
ταγγελίας από επαγγελµατίες, όπως εκπαιδευτικούς και
γιατρούς. Αυτό το µέτρο είναι κρίσιµο για την παροχή άµεσης
βοήθειας στα θύµατα και την πρόληψη της επιδείνωσης της κα-
τάστασης.

Παράλληλα, ενισχύουµε το πλέγµα προστασίας προλαµβάνο-
ντας κακόβουλες µηνύσεις κατά των επαγγελµατιών που τηρούν
την υποχρέωση καταγγελίας. Αυτό είναι σηµαντικό για να δια-
σφαλιστεί η ελεύθερη και ανεµπόδιστη αναφορά των περιστατι-
κών ενδοοικογενειακής βίας και η προστασία των επαγγελµατιών
που τηρούν τον νόµο.

Τέλος, ενισχύουµε τα δικονοµικά µέσα για την αποτροπή της
υποτροπής των δραστών και την προστασία των θυµάτων. Προ-
βλέπουµε περιοριστικούς όρους και άλλα δικονοµικά µέτρα που
θα εφαρµόζονται µε αποφασιστικότητα, διασφαλίζοντας την τι-
µωρία των δραστών και την προστασία των θυµάτων από περαι-
τέρω επιθέσεις.

Μόνο µε συντονισµένη και αποφασιστική δράση µπορούµε να
δηµιουργήσουµε µια κοινωνία όπου η ειρήνη και η ασφάλεια είναι
προσβάσιµες για όλους τους πολίτες. Με το παραπάνω πακέτο
µέτρων κατευθυνόµαστε προς αυτή την κατεύθυνση ενισχύοντας
την προστασία των ανηλίκων και καταπολεµώντας αποφασιστικά
την ενδοοικογενειακή βία.

Σεβασµός προς την ανθρώπινη αξιοπρέπεια, προστασία των
ευάλωτων και δικαιοσύνη για όλους είναι οι αρχές πάνω στις
οποίες βασίζεται η πρότασή µας. Δεσµευόµαστε να προασπί-
σουµε αυτές τις αξίες και να δηµιουργήσουµε ένα κοινωνικό πε-
ριβάλλον που κάθε άνθρωπος µπορεί να ζήσει ελεύθερα και µε
ασφάλεια.

Κλείνοντας, στο πλαίσιο της συνεχούς προσπάθειας για τη
βελτίωση του νοµικού πλαισίου και την προσαρµογή της Ελλάδας
στα διεθνή πρότυπα προτείνεται η θεσµοθέτηση της ευθύνης των
νοµικών προσώπων σε περιπτώσεις δωροδοκίας. Αυτή η πρωτο-
βουλία, που προβλέπει τροποποιήσεις στα άρθρα 133 και 134,
αντανακλά τη συνειδητοποίηση της ανάγκης για την ενίσχυση της
διαφάνειας της εταιρικής δεοντολογίας και της εφαρµογής του
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νόµου επί ίσοις όροις.
Η εισαγωγή ευθύνης νοµικών προσώπων σε περιπτώσεις δω-

ροδοκίας αποτελεί ένα σηµαντικό βήµα προς την κατεύθυνση της
αναβάθµισης του νοµικού πλαισίου που αφορά τη διαφθορά. Η
συµµόρφωση προς διεθνή πρότυπα, όπως αυτά ορίζονται από τη
σύµβαση του ΟΟΣΑ και άλλες διεθνείς συµφωνίες, είναι ζωτικής
σηµασίας για την αξιοπιστία της χώρας µας στο διεθνές προσκή-
νιο. Η εφαρµογή της ευθύνης των νοµικών προσώπων σε περι-
πτώσεις δωροδοκίας θα ενισχύσει την αίσθηση δικαιοσύνης και
ισονοµίας στην κοινωνία µας.

Αυτή η ενέργεια αποτελεί ένα σαφές µήνυµα προς τους επι-
χειρηµατικούς κύκλους ότι η διαφθορά και η αθέµιτη συµπερι-
φορά δεν γίνονται ανεκτές. Επιπλέον, θα ενθαρρύνει τις
επιχειρήσεις να επενδύουν σε πρακτικές διαφάνειας και τροπο-
λογίας δηµιουργώντας ένα περιβάλλον εµπιστοσύνης για τους
επενδυτές και τους καταναλωτές. Η επιβολή σκληρών κυρώσεων
σε εταιρείες που εµπλέκονται σε διαφθορά θα αποτρέψει την
ύπαρξη και την επιδίωξη αθέµιτων πρακτικών ενισχύοντας τον
ανταγωνισµό και την οικονοµική ανάπτυξη.

Τέλος, η ενσωµάτωση αυτών των µέτρων στο νοµικό µας πλαί-
σιο θα στείλει ένα θετικό µήνυµα προς τη διεθνή κοινότητα σχε-
τικά µε τη δέσµευσή µας για την καταπολέµηση της διαφθοράς
και την ενίσχυση του κράτους δικαίου. Αυτό θα ενισχύσει τη φήµη
µας στο διεθνές προσκήνιο και θα διευκολύνει τη συνεργασία µε-
ταξύ των χωρών για την καταπολέµηση της διασυνοριακής δια-
φθοράς.

Συνεπώς η θεσµοθέτηση της ευθύνης των νοµικών προσώπων
σε περιπτώσεις δωροδοκίας είναι αναγκαία για την ενίσχυση της
διαφάνειας της εταιρικής δεοντολογίας και της δίκαιης εφαρµο-
γής του νόµου στην Ελλάδα. Με την υιοθέτηση αυτής της πρω-
τοβουλίας κατευθύνουµε τη χώρα µας προς ένα πιο δίκαιο,
διαφανές και ανταγωνιστικό περιβάλλον για την επιχειρηµατική
δραστηριότητα και την κοινωνική ανάπτυξη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η φιλοσοφία τού υπό συζήτηση
νοµοσχεδίου είναι διττή. Από τη µία ενέχει την προσπάθεια ορ-
γάνωσης µε ένα συνολικό νοµοθετικό πλέγµα της επιτάχυνσης
απονοµής της ποινικής δικαιοσύνης και από την άλλη έρχεται να
θέσει ένα τέρµα στο αίσθηµα ατιµωρησίας που υφίσταται στην
ελληνική κοινωνία.

Όπως διαπιστώνεται διαχρονικά, ο νόµος αποτελεί τα θεµέλιο
της κοινωνίας και το µέσο µε το οποίο εξασφαλίζεται η δικαιο-
σύνη και η ισονοµία. Εποµένως η προτεινόµενη νοµοθετική πρω-
τοβουλία αντιπροσωπεύει το αποτέλεσµα ενός συνεχούς και
αφοσιωµένου αγώνα για την αναβάθµιση του δικαστικού συστή-
µατος. Είναι σηµαντικό να επισηµάνουµε ότι ανταποκρίνεται σε
επείγουσες ανάγκες, όπως η προστασία των ανηλίκων και η κα-
ταπολέµηση της ενδοοικογενειακής βίας. Άλλωστε δεν µπορεί να
υπάρξει δικαιοσύνη ποτέ όσο δεν θα αναγνωρίζει ότι η προστα-
σία των πιο αδύναµων είναι βασικός στόχος της.

Πέρα από αυτό, το προς ψήφιση νοµοσχέδιο αντιπροσωπεύει
την προσπάθεια να προσφέρουµε στους Έλληνες πολίτες το αί-
σθηµα της ασφάλειας και να τονώσουµε την εµπιστοσύνη τους
στη δυνατότητα του κράτους να τους προστατεύει µε αποτελε-
σµατικούς νόµους. Αυτό αποτελεί και τη βάση ενός υγιούς και
δηµοκρατικού κράτους δικαίου.

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο τώρα έχει
ο εισηγητής από τον ΣΥΡΙΖΑ κ. Σαρακιώτης Ιωάννης.

Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΑΚΙΩΤΗΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητούµε σή-

µερα για την δέκατη έβδοµη αλλαγή στους κώδικες τα τελευταία
µόλις πέντε χρόνια, την ένατη αλλαγή για τον Ποινικό Κώδικα και
τη δέκατη τρίτη για τον Κώδικα Ποινικής Δικονοµίας. Συζητούµε
την τελευταία αλλαγή σίγουρα µέχρι την επόµενη, η οποία θα
επέλθει λίαν συντόµως, όσο δεν αντιλαµβάνεστε ότι αρµενίζετε
στραβά και ότι δεν είναι στραβός ο γιαλός, όσο εµµένετε στην
αντιεπιστηµονική άποψη ότι η εγκληµατικότητα θα µειωθεί µέσω
της αυστηροποίησης των ποινών.

Και αναρωτιέται κάθε εχέφρων νους: Δεν σας λένε τίποτα τα

επίσηµα στοιχεία της Ελληνικής Αστυνοµίας; Σας είναι αδιάφο-
ρες οι επισηµάνσεις του νοµικού κόσµου της χώρας; Μετά από
δεκαέξι νοµοθετικές πρωτοβουλίες προς την κατεύθυνση της αυ-
στηροποίησης έχουµε άνοδο της εγκληµατικότητας κατά 25%,
κατακόρυφη αύξηση µάλιστα των κακουργηµάτων.

Η Πρόεδρος της Ένωσης Δικαστών και Εισαγγελέων επεσή-
µανε κατά τη συνεδρίαση των φορέων: «Όλες οι διατάξεις οι
οποίες αυστηροποιούν τις ποινές επειδή δεν επιτυγχάνουν τον
εξαγγελλόµενο στόχο, την πάταξη δηλαδή της εγκληµατικότη-
τας, θα έπρεπε να παραµείνουν ως έχουν και να µην τροποποι-
ηθούν». Η, δε, κ. Αδειλίνη, επιλογή της Κυβέρνησής σας, Εισαγ-
γελέας του Αρείου Πάγου έχει αναφέρει για το ίδιο θέµα: «Η αυ-
στηροποίηση των ποινών δεν λειτουργεί αποτρεπτικά για την
εγκληµατική συµπεριφορά. Αποτρεπτικά λειτουργεί η αντιµετώ-
πιση των κοινωνικών αιτιών που την προκαλούν και η αυξηµένη
πιθανότητα -για να µην πω η βεβαιότητα- της σύλληψης του δρά-
στη». Αν η εισαγγελέας του Αρείου Πάγου την οποία έχετε τοπο-
θετήσει εσείς, δεν συµφωνεί σε βασικά ζητήµατα της φιλοσο-
φίας, κάτι συµβαίνει και ενδεχοµένως θα πρέπει να την αλλάξετε.

Η µείωση της εγκληµατικότητας επιτυγχάνεται αποκλειστικά
µέσω της καλλιέργειας της βεβαιότητας προς τον επίδοξο δρά-
στη ότι θα συλληφθεί και όχι µε την περιστολή δικαιωµάτων θυ-
µάτων και κατηγορουµένων και των θεµελιωδών δικονοµικών
εγγυήσεων στην ποινική δίκη.

Ενδεικτικό παράδειγµα της λανθασµένης φιλοσοφίας σας και
της εµµονής σας να νοµοθετείτε µε επικοινωνιακούς και µόνο
όρους είναι το ζήτηµα των εµπρησµών. Αναφέρθηκε και ο ειση-
γητής της Νέας Δηµοκρατίας µε γλαφυρό τρόπο. Προχωρήσατε
σε αυστηροποίηση των ποινών το 2021. Η παταγώδης κατάρ-
ρευση της πολιτικής σας δεν άργησε να φανεί. Το 2023 είχαµε
ρεκόρ µε αύξηση καµένων εκτάσεων κατά 270%, ενώ η χώρα µας
ήταν πανευρωπαϊκά πρώτη σε αριθµό πυρκαγιών. Θα µας πείτε
για το αποτέλεσµα της νοµοθετικής πρωτοβουλίας σας του 2021
για το θέµα των εµπρησµών; Θα έχει πολύ ενδιαφέρον να ακού-
σουµε εν συνεχεία ένα συνάδελφο να το αιτιολογήσει, πώς το αυ-
στηροποιήσατε το 2021 και είχαµε 270% αύξηση το 2023.

Έτερο παράδειγµα αφορά την τροποποίηση χωρίς καµµία ου-
σιαστική αιτιολογία του άρθρου περί ανθρωποκτονίας από αµέ-
λεια. Αρχικά οφείλουµε να πούµε ότι το εξ αµελείας αδίκηµα δεν
είναι από δογµατικής άποψης αποδεκτό να έχει την ίδια συνέπεια
µε εκείνο που τελείται από πρόθεση, δηλαδή και τα δύο να οδη-
γούν τον υπαίτιο στη φυλακή.

Τι σηµαίνει, όµως, στην πράξη η τροποποίηση που φέρνετε;
Καθηµερινά σε ολόκληρη τη χώρα από τα τριµελή πληµµελει-
οδικεία και τα τριµελή εφετεία δικάζονται για ανθρωποκτονία από
αµέλεια εκατοντάδες άνθρωποι, µεταξύ αυτών οδηγοί γιατροί,
µηχανικοί, ιδιοκτήτες οικοδοµών και κτισµάτων, όπου συνέβη ερ-
γατικό θανατηφόρο ατύχηµα. Ειδικά όσον αφορά τους οδηγούς
αντιλαµβανόµαστε όλοι ότι ο κάθε πολίτης µπορεί να βρεθεί κα-
τηγορούµενος ανά πάσα στιγµή. Αναφερόµαστε σε έναν κίνδυνο
που αφορά τους πάντες, τους καθηµερινούς ανθρώπους που
αγωνίζονται για την επιβίωσή τους και όταν εµπλακούν σε ένα τέ-
τοιο ατύχηµα κινδυνεύουν άµεσα να οδηγηθούν στη φυλακή.

Παρόµοια προβληµατική αναπτύσσεται και για την περίπτωση
των ιατρών, οι οποίοι ασκούν ένα εξ ορισµού επικίνδυνο λειτούρ-
γηµα ιδίως στα νοσοκοµεία του Εθνικού Συστήµατος Υγείας,
όπου η υποστελέχωση, η παραίτηση στελεχών διαφόρων ειδικο-
τήτων και η κατάρρευση των υποδοµών έχουν οδηγήσει µε απο-
κλειστική ευθύνη σας το προσωπικό στο λεγόµενο burn out.

Έτσι κινδυνεύουν από αύριο µε φυλάκιση οι καθηγητές ιατρι-
κών σχολών που απασχολούνται και µε τη νοσηλεία ασθενών σε
δηµόσια νοσοκοµεία, οι διευθυντές των κλινικών τους, οι επιµε-
λητές γιατροί που εφηµερεύουν σε όλα τα νοσοκοµεία της
χώρας και στις εφηµερίες γίνεται κόλαση εξαιτίας των προβλη-
µάτων που όλοι σε αυτή την Αίθουσα γνωρίζουµε. Η άκριτη αυ-
στηροποίηση των ποινών κατά παρέκκλιση κάθε επιστηµονικής
θέσης αφορά τους πάντες. Αφορά το σύνολο της ελληνικής κοι-
νωνίας.

Στην ίδια στρεβλή κατεύθυνση κινείστε και όσον αφορά την υφ’
όρων απόλυση διαστρέφοντας το νόηµα του θεσµού, ο οποίος
δεν είναι τιµωρητικός αλλά επανενταξιακός. Βοηθά στο σωφρο-
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νισµό και τον επιβραβεύει. Μάλιστα προχωράτε σε µεγαλύτερες
ποινές χωρίς αναστολή και πιο µακρινή υφ’ όρων απόλυση, εν
όσω το ελληνικό σωφρονιστικό σύστηµα έχει τεθεί στο στόχα-
στρο του Συµβουλίου της Ευρώπης για τις συνθήκες που επικρα-
τούν στις φυλακές.

Και µιλώντας για το σωφρονιστικό σύστηµα, έχει ιδιαίτερο, ξε-
χωριστό ενδιαφέρον η επισήµανση του Γενικού Λογιστηρίου του
Κράτους αναφορικά µε τα άρθρα 1 έως 60 του υπό συζήτηση νο-
µοσχεδίου. Σηµειώνει το ΓΛΚ ότι θα επιβαρύνει τον κρατικό προ-
ϋπολογισµό ενδεχόµενη ετήσια δαπάνη από την κάλυψη του
πρόσθετου κόστους λειτουργίας των καταστηµάτων κράτησης
λόγω της προσαύξησης του ανώτατου ορίου της πρόσκαιρης κά-
θειρξης, της αναπροσαρµογής λοιπών στερητικών της ελευθε-
ρίας ποινών, καθώς και της αυστηροποίησης του πλαισίου
έκτισης και αναστολής εκτέλεσης της ποινής σύµφωνα µε τις
προτεινόµενες τροποποιήσεις των σχετικών διατάξεων του Ποι-
νικού Κώδικα.

Κύριε Υπουργέ, πού είναι οι µελέτες για τις συνέπειες της νο-
µοθετικής σας παρέµβασης στο σωφρονιστικό σύστηµα; Θα ήταν
καλό µέχρι το πέρας της συζήτησης να µας τις καταθέσετε, προ-
κειµένου να γνωρίζουµε και ποιο είναι το κόστος αυτής της πρω-
τοβουλίας. Το έχετε υπολογίσει; Και να µας πείτε και από πού θα
αντλήσετε τα κεφάλαια, γιατί για πρώτη φορά συντάχθηκε έκ-
θεση για το κόστος διαβίωσης ενός κρατουµένου στις ελληνικές
φυλακές το 2016 και αυτό ανέρχεται σε περίπου 10.200 ευρώ
ετησίως. Οπότε θα περιµένουµε να καταθέσετε τη µελέτη, την
έκθεση που θα αποδεικνύει το δηµοσιονοµικό κόστος της σηµε-
ρινής σας πρωτοβουλίας.

Άκριτη και αλόγιστη αυστηροποίηση, λοιπόν, χωρίς ούτε την
αναγκαία προετοιµασία σε επίπεδο υποδοµών ούτε τον απαραί-
τητο προϋπολογισµό δαπανών. Και θα ήταν καλό να µην κάνετε
το λάθος να αναφερθείτε στο ότι νοµοθετείτε για τα θύµατα. Γιατί
θύµατα είναι και οι συγγενείς των θυµάτων του εγκλήµατος των
Τεµπών, οι οποίοι αναφέρονται σε εκτροχιασµένο και τυχοδιω-
κτικό κράτος και κυβερνητική προσπάθεια συγκάλυψης του
εγκλήµατος ή αναρωτιούνται πώς είναι δυνατόν ο κ. Καραµανλής
να διατηρεί το δικαίωµα της ασυλίας και να µη χρειάζεται δηλαδή
ούτε καν να απολογηθεί και να µπορεί ατιµώρητος να συνεχίσει
τη ζωή και την καριέρα του. Ούτε λόγος συνεπώς για τα επονο-
µαζόµενα εγκλήµατα του «λευκού κολάρου» ή για να είµαστε
ακριβείς για την περίπτωση των Τεµπών του γαλάζιου κολάρου.

Καµµία µέριµνα για τα µαφιόζικα κτυπήµατα, των οποίων γινό-
µαστε καθηµερινά µάρτυρες και έχουν µετατρέψει την πρω-
τεύουσα σε άγρια δύση. Μοναδική επωδός σας παραµένει η
µικροµεσαία εγκληµατικότητα, η οποία, όµως, επίσης έχει εκτο-
ξευθεί τα τελευταία χρόνια. Δεν γίνεται καµµία αναφορά για
«λευκό κολάρο», για βαριά εγκληµατικότητα. Ακόµη και στο δελ-
τίο Τύπου που βγήκε το Σάββατο µετά την κατάθεση του νοµο-
σχεδίου σε µικροµεσαία εγκληµατικότητα αναφερθήκατε, κύριε
Υπουργέ. Και είναι προφανές, ή δεν θέλετε ή δεν µπορείτε να
ασχοληθείτε µε το «λευκό κολάρο» και την βαριά εγκληµατικό-
τητα.

Αντί, λοιπόν, να αναβαθµίσετε την ποιότητα της απονοµής της
δικαιοσύνης την καθιστάτε όµηρο των λαϊκίστικων µικροκοµµα-
τικών επιδιώξεων της Νέας Δηµοκρατίας µέσω ενός επιστηµονικά
αβάσιµου και ατεκµηρίωτου νοµοθετήµατος, το οποίο συντά-
χθηκε υπό αδιαφανείς διαδικασίες χωρίς σύσταση νοµοπαρα-
σκευαστικής επιτροπής.

Με αυτό τον τρόπο αγνοήσατε παντελώς τις τεκµηριωµένες
παρατηρήσεις ολόκληρου του νοµικού κόσµου και προτάξατε
µόνο µια τυπική και απολύτως προσχηµατική διαδικασία διαβού-
λευσης, ενώ όσον αφορά την ακρόαση των φορέων, ήλθαν είδαν
και απήλθαν. Κλήθηκαν και παρέστησαν στην αρµόδια επιτροπή
της Βουλής επιστηµονικοί φορείς και άπαντες πλην ενός εξέφρα-
σαν την αντίθεσή τους στο νοµοσχέδιο.

Και ειλικρινά διερωτώνται όλοι: Δεν σας προβληµατίζει η εν
λόγω απόρριψη των προτάσεών σας από σύσσωµο τον επιστη-
µονικό κόσµο, κύριε Υπουργέ;

Αναφέρατε κατά την τέταρτη συνεδρίαση της επιτροπής ότι σε
αυτή τη χώρα όλοι δηλώνουν ειδικοί, δηλαδή οι καθηγητές των
νοµικών σχολών, οι πρόεδροι των επιστηµονικών ενώσεων, οι

ανώτατοι δικαστικοί λειτουργοί, τα µέλη των δικηγορικών συλλό-
γων. Αυτοί µάλλον δεν είναι ειδικοί. Πρέπει όµως να µας πείτε εν
τέλει ποιοι είναι κατ’ εσάς οι ειδικοί. Ποιοι είναι οι άριστοι; Σας
έχουµε ακούσει, κύριε Υπουργέ να λοιδορείτε διαρκώς µέλη νο-
µοπαρασκευαστικών επιτροπών του παρελθόντος.

Τίθεται το ερώτηµα: Ο αείµνηστος Λάµπρος Μαργαρίτης, που
ήταν επικεφαλής της νοµοπαρασκευαστικής επιτροπής για τη
συγγραφή του ισχύοντος Ποινικού Κώδικα και του οποίου το
όνοµα δόθηκε στην αίθουσα εκδηλώσεων του Υπουργείου Δι-
καιοσύνης, δεν ήταν ειδικός; Ήταν διαπλεκόµενος ή µήπως η εν
λόγω επιτροπή δεν λειτούργησε µε σεβασµό στις αρχές της δια-
φάνειας και του αδιάβλητου; Μήπως «τα πήραν», όπως έχετε πει
δηµόσια, και τα µέλη εκείνης της επιτροπής ή υπηρετούσε συµ-
φέροντα ο αείµνηστος Λάµπρος Μαργαρίτης, κύριε Υπουργέ; Τέ-
τοιου είδους κατηγορίες εκτοξεύσατε για τις νοµοπαρασκευα-
στικές επιτροπές των προηγούµενων παρεµβάσεων στους κώδι-
κες από αυτό ακριβώς το Βήµα, καθυβρίζοντας ουσιαστικά τον
επιστηµονικό κόσµο της χώρας µας.

Οφείλουµε να υπενθυµίσουµε ότι ο νόµος του 2019 για τον
Ποινικό Κώδικα, ο οποίος είχε εισαχθεί στη Βουλή από την κυ-
βέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ και τον τότε Υπουργό Δικαιοσύνης κ. Μι-
χάλη Καλογήρου, έλαβε την υψηλότερη βαθµολογία στα δικαιο-
πολιτικά χαρακτηριστικά και επικαλούµαι µελέτη και τον δείκτη
ποιότητας νοµοθέτησης του Κέντρου Φιλελεύθερων Μελετών.
Δεν έχει κάποια σχέση µε τον ΣΥΡΙΖΑ.

Η αδιαφορία σας έναντι του ορθού λόγου και της επιστήµης
έχει ως αποτέλεσµα το απόλυτο βέρτιγκο, όπως προκύπτει και
από την κατάργηση στο άρθρο 478 του Κώδικα Ποινικής Δικονο-
µίας του λόγου εφέσεως κατά του παραπεµπτικού βουλεύµατος
την εκ πλαγίου παράβαση ουσιαστικής ποινικής διάταξης, µετα-
βολή η οποία επήλθε µέσω του ν.4855/2021. Αλλάζετε δηλαδή εκ
νέου µέσα σε δύο χρόνια ένα δικό σας νοµοθέτηµα. Αναρωτιέται
κανείς πόση αριστεία, άραγε, µπορεί να αντέξει ο δύσµοιρος νο-
µικός κόσµος.

Περαιτέρω εισάγεται, και θα χρησιµοποιήσω χαρακτηριστικές
φράσεις από το υπόµνηµα της Ένωσης Ελλήνων Ποινικολόγων,
«µε πρόχειρο», αναφέρουν, «ανεύθυνο, δογµατικώς αδόκιµο και
δικαιοπολιτικά απαράδεκτο τρόπο ποινική ευθύνη νοµικών προ-
σώπων ειδικώς επί των εγκληµάτων δωροδοκίας. Μάλιστα προ-
σθέτει η ένωση: «πρόκειται για πρωτοφανές συνονθύλευµα
ποινικών και διοικητικών διαδικασιών και κυρώσεων που ανατρέ-
πει όλη την ισορροπία της ηµεδαπής έννοµης τάξης. Τυχόν ψή-
φισή του θα προκαλέσει αφόρητη ανασφάλεια δικαίου και θα
εκθέσει ανεπανόρθωτα τη χώρα µας». Μάλλον ούτε ο επιστηµο-
νικός φορέας των Ελλήνων ποινικολόγων απαρτίζεται από ειδι-
κούς και άριστους.

Αναφορικά µε τη διάταξη για τον περιορισµό του ρόλου των
δικαστικών συµβουλίων νοµίζω ότι είναι η πλέον δηλωτική καθώς
στον τίτλο του νοµοσχεδίου αναφέρεστε σε επιτάχυνση της απο-
νοµής της δικαιοσύνης, αλλά η εν λόγω πρωτοβουλία θα οδηγή-
σει ακριβώς στα αντίθετα αποτελέσµατα µε αθρόα εισροή
υποθέσεων στο ακροατήριο και συµφόρηση των πινακίδων. Υπεν-
θυµίζω, το γνωρίζει ο νοµικός κόσµος, σας το είπαν και οι επιστη-
µονικοί φορείς την Παρασκευή, ότι τα δικαστικά συµβούλια
φιλτράρουν τις υποθέσεις εκδίδοντας απαλλακτικά βουλεύµατα
για περίπου το 35% εξ αυτών. Παράλληλα, όµως, τα συµβούλια
συµβάλλουν και στην ποιότητα της απονοµής της δικαιοσύνης µε
τον περιορισµό τους να σηµαίνει ότι οι υποθέσεις θα παραπέµπο-
νται στο ακροατήριο χωρίς να έχουν τεθεί στη βάσανο του ελέγ-
χου µε αποτέλεσµα την επιβράδυνση της διαδικασίας.

Κλείνοντας, θα ήθελα να αναφερθώ στο τέταρτο κεφάλαιο του
νοµοσχεδίου για την ενδοοικογενειακή βία. Αντικατοπτρίζει πλή-
ρως τις προτεραιότητές σας το γεγονός ότι συζητάµε για τα εν
λόγω ευαίσθητα ζητήµατα στο πλαίσιο ενός νοµοσχεδίου το
οποίο έχει εγείρει πλήθος αντιδράσεων και αφορά το συνολικό-
τερο ζήτηµα αλλαγών στον Ποινικό Κώδικα και στον Κώδικα Ποι-
νικής Δικονοµίας. Η εικόνα της χώρας µας όσον αφορά το θέµα
της αντιµετώπισης του φαινοµένου της έξαρσης της ενδοοικο-
γενειακής βίας είναι άκρως αποθαρρυντική. Σύµφωνα µε την έκ-
θεση της GREVIO, Ελλάδα είναι ουραγός στην υποστήριξη
θυµάτων και της ενδοοικογενειακής βίας καθώς έχουν πραγµα-
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τοποιηθεί εβδοµήντα µία συστάσεις προς τη χώρα µας µε τις
µισές να είναι επείγουσες και δεκαοκτώ εξ αυτών κατεπείγουσες.
Επιπροσθέτως, αγνοούνται από την πλευρά της Κυβέρνησης και
οι παραινέσεις της GREVIO, σύµφωνα µε τις οποίες η Κυβέρνηση
ενθαρρύνεται έντονα να εντείνει τις διαβουλεύσεις µε ένα φάσµα
οργανώσεων για τα δικαιώµατα των γυναικών, προκειµένου να
συµπεριληφθούν οι απόψεις και οι εµπειρίες τους στον σχεδια-
σµό νόµων, πολιτικών και µέτρων για την πρόληψη και την κατα-
πολέµηση όλων των µορφών βίας κατά των γυναικών.

Οφείλουµε να προχωρήσουµε µε συναίνεση στις προσήκουσες
νοµοθετικές πρωτοβουλίες όχι σήµερα, χθες καθ’ ότι µετά το
ν.4800/2021 για το οικογενειακό δίκαιο αυξήθηκε κατακόρυφα η
δικαστική ύλη, οξύνθηκαν οι αντιπαραθέσεις και οι συγκρούσεις
µέσα στις οικογένειες και εκτοξεύθηκαν τα περιστατικά ενδοοι-
κογενειακής βίας. Συνεπώς καθήκον της πολιτείας είναι να ανα-
ζητήσει βιώσιµες και ρεαλιστικές λύσεις, αναγνωρίζοντας την
πασιφανή πραγµατικότητα της κατακόρυφης ανόδου των περι-
στατικών βίας σε βάρος των γυναικών. Το υπό συζήτηση νοµο-
σχέδιο αποτυγχάνει και σε αυτόν τον τοµέα µέσω και του απο-
φασιστικού πλήγµατος στην ασφάλεια δικαίου που επιφέρουν
συνολικά οι διατάξεις του.

Οµοίως κατακριτέα είναι και η προσπάθεια ενίσχυσης του θε-
σµού της ποινικής διαµεσολάβησης καθώς, σύµφωνα µε όσα
έχουν καταγγείλει και τεκµηριώσει οι γυναικείες οργανώσεις, η
ποινική διαµεσολάβηση είναι αδύνατον να λειτουργήσει σε περι-
πτώσεις ενδοοικογενειακής βίας και κακοποίησης.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το έµφυλο και το ρατσιστικό αδί-
κηµα δεν αποκτά µε το παρόν νοµοσχέδιο την αυτόνοµη θέση
που πρέπει να έχει στον Ποινικό Κώδικα. Γι’ αυτόν το λόγο κατα-
θέσαµε ως ΣΥΡΙΖΑ-Προοδευτική Συµµαχία τροπολογία για την
αναγνώριση του όρου γυναικοκτονία από την ελληνική έννοµη
τάξη, προκειµένου να τεθεί ένας φραγµός στον καταιγισµό περι-
στατικών κακοποιήσεων, βιασµών, σωµατικής και ψυχολογικής
βίας. Τέτοιου είδους εγκληµατικές πράξεις εναντίον γυναικών
έχουν λάβει, δυστυχώς, χαρακτήρα επιδηµίας τα τελευταία χρό-
νια. Καλούµε την Κυβέρνηση να κάνει δεκτή την εν λόγω τροπο-
λογία σε συνάρτηση µε το ψήφισµα του Ευρωπαϊκού Κοινο-
βουλίου της 6ης Οκτωβρίου του 2021 και τη συµφωνία του Συµ-
βουλίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης και Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου
της 6ης Φεβρουαρίου του 2024 για την έκδοση νέας ευρωπαϊκής
οδηγίας αναφορικά µε τη βία κατά των γυναικών και την εξ οι-
κείων βία.

Συνολικά ο ΣΥΡΙΖΑ-Προοδευτική Συµµαχία θα καταψηφίσει επί
της αρχής το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο, καθώς συνιστά µνηµείο
οπισθοδρόµησης και προϊόν κακής νοµοθέτησης.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-

τική Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, να κλεί-

σει το σύστηµα της ηλεκτρονικής εγγραφής οµιλητών.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο

Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά
θεωρεία, αφού προηγουµένως συµµετείχαν στο εκπαιδευτικό
πρόγραµµα: «Εργαστήρι Δηµοκρατίας» που οργανώνει το
Ίδρυµα της Βουλής, δεκαπέντε µαθητές και µαθήτριες και δύο
εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το 120ο Δηµοτικό Σχολείο Αθη-
νών.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο τώρα έχει η ειδική αγορήτρια από το ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα
Αλλαγής κ. Μιλένα Αποστολάκη.

ΜΙΛΕΝΑ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, όπως βέβαια γνωρίζετε, για πολλοστή φορά

από το 2019 η Κυβέρνηση αποφασίζει να τροποποιήσει τα δύο
βασικά νοµοθετήµατα που ρυθµίζουν την απονοµή της ποινικής
δικαιοσύνης µε ένα νοµοσχέδιο που εισάγεται εκτός κάθε διαδι-
κασίας καλής νοµοθέτησης και έχει τον χαρακτήρα αντιµεταρ-
ρύθµισης.

Το νοµοσχέδιο αποτελεί έναν επικοινωνιακό αντιπερισπασµό
απέναντι στο κλίµα γενικευµένης ανασφάλειας, απόρροια της κυ-
βερνητικής αποτυχίας στο πεδίο της δηµόσιας ασφάλειας και της

προστασίας του πολίτη. Η Κυβέρνηση επιχειρεί µέσω ενός όχι
µόνο αφόρητου αλλά και επικίνδυνου, λαϊκισµού να εµφανιστεί
ως η εκπροσωπούσα τα θύµατα και τους φιλήσυχους πολίτες
έναντι όσων εγείρουν σηµαντικές ενστάσεις. Είπε ο Υπουργός
στην ολιγόλεπτη παρέµβασή του ότι η φιλοσοφία του νοµοθετή-
µατος είναι να µπορούν να κυκλοφορούν οι άνθρωποι ελεύθερα.
Είπε, και µεταφέρω verbatim τα λόγια του, ότι το κράτος αναλαµ-
βάνει την ανάγκη του θύµατος να µη σφαχτεί για να αποτραπεί η
αυτοδικία. Θα πρέπει να του θυµίσω ότι είναι Υπουργός Δικαιο-
σύνης και όχι Υπουργός Προστασίας του Πολίτη, ότι τροποποιεί
τους ποινικούς κώδικες και όχι ένα εγχειρίδιο επιχειρησιακής
δράσης των διωκτικών αρχών. 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Κύριοι συνάδελφοι, σας παρακαλώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Έχετε δίκιο, κυρία

συνάδελφε.
Παρακαλώ όλους τους συναδέλφους, πάντα δείχνουµε σεβα-

σµό στον οµιλητή. Το λέω πολλές φορές, το ξέρετε. Νοµίζω ότι
ο καθένας µπορεί να το καταλάβει.

Παρακαλώ, κυρία συνάδελφε, συνεχίστε.
ΜΙΛΕΝΑ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗ: Ο Υπουργός επιχειρεί να διχάσει κοι-

νωνία και πολιτικές δυνάµεις, ανάµεσα σε αυτούς που είναι µε τα
θύµατα -ρόλο που αποκλειστικά επιφυλάσσει για τον εαυτό του-
και τους άλλους που αγωνίζονται για τα δικαιώµατα των δρα-
στών. Θυµίζω στον Υπουργό ότι εκπροσωπώ ένα κόµµα που όσες
φορές τροποποίησε τους κώδικες, ήταν πάντα µε τους αθώους.
Θυµίζω στον Υπουργό ότι εκπροσωπώ το κόµµα του Γεωργίου-
Αλέξανδρου Μαγκάκη, ο οποίος µας δίδαξε το δικαιοκρατικό θε-
µέλιο του ποινικού νόµου.

Ξεκινώντας, οφείλω για άλλη µία φορά να σταθώ στο άρθρο
60, µε το οποίο διώκεται ξανά αυτεπαγγέλτως το έγκληµα της
απιστίας σε βαθµό κακουργήµατος. Όµως, ειδικά για αυτή τη διά-
ταξη, το νοµοσχέδιο επιφυλάσσει µεταγενέστερη έναρξη ισχύος
δύο ολόκληρους µήνες. Πρακτική συνέπεια, όπως, ίσως, κάποιοι
δεν έχουν αντιληφθεί, είναι ότι οποιαδήποτε κακουργηµατική
πράξη απιστίας τελεστεί σήµερα και µέχρι τις 30 Μαρτίου από
στέλεχος του χρηµατοπιστωτικού τοµέα, στις 30 Ιουνίου -µία
µέρα πριν από την έναρξη ισχύος- θα καταστεί ανέγκλητη και δεν
θα µπορεί να διωχθεί ποινικά. Και είναι η τέταρτη φορά, κύριε
Υπουργέ, που σας προκαλώ να µας πείτε ποιους προστατεύετε,
για ποιους ανοίγετε ένα παράθυρο ατιµώρητης κακουργηµατικής
απιστίας. Η σιωπή σας συνεχίζεται και συνιστά ένα αµάχητο τε-
κµήριο ενοχής.

Κύριε Υπουργέ, συζητάµε ένα νοµοσχέδιο αρµοδιότητας του
Υπουργείου Δικαιοσύνης, και η δικαιοσύνη νοσεί ποικιλοτρόπως.
Η αξιοπιστία της τίθεται επανειληµµένως εν αµφιβολία. Και το γε-
γονός ότι τα τελευταία χρόνια έχει παρατηρηθεί έντονα το φαι-
νόµενο δικαστικοί λειτουργοί µετά την αποχώρησή τους από το
Δικαστικό Σώµα να διορίζονται σε δηµόσιες θέσεις ευθύνης ή
ανεξάρτητες αρχές, την τροφοδοτεί µε καχυποψία και την αµφι-
σβήτηση την ανεξαρτησία τους. 

Για τον λόγο αυτό σας καλούµε µε γενναιότητα να κάνετε
δεκτή την τροπολογία µας, µε την οποία για τέσσερα έτη, µετά
τη λύση της υπηρεσιακής σχέσης, θα απαγορεύεται στους δικα-
στικούς λειτουργούς ο ορισµός τους ως µελών ανεξάρτητων
αρχών, καθώς και ο ορισµός τους σε δηµόσιες θέσεις ευθύνης.
Τολµήστε να αποδείξετε ότι υπηρετείτε την ανεξαρτησία της δι-
καιοσύνης και τη λειτουργία του κράτους δικαίου σε µια περίοδο
που και τα δύο εξόχως δοκιµάζονται. Και καταθέτω στα Πρακτικά
την τροπολογία. 

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Μιλένα Αποστολάκη καταθέ-
τει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκε-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µέχρι σήµερα, και την πρωτό-
τυπη οδό που επέλεξε ο Υπουργός ως προς τη διαδικασία επε-
ξεργασίας, οι ποινικοί κώδικες αποτελούσαν πάντοτε αντικείµενο
επιστηµονικής επεξεργασίας από νοµοπαρασκευαστικές επιτρο-
πές, τις οποίες συγκροτούσαν κορυφαίοι εκπρόσωποι της επι-
στηµονικής κοινότητας. Ήταν µε την κατάθεση επίκαιρης ερώ-
τησής µου στις 12 Ιανουαρίου που µάθαµε ότι οι συντάκτες
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αυτής της ευρείας έκτασης τροποποίησης είναι τρεις δικαστικοί
λειτουργοί, καθ’ όλα άξιοι, αποσπασµένοι, όµως, στο γραφείο
του Υπουργού. Αυτός είναι ο αδόκιµος τρόπος µε τον οποίο απο-
φασίσατε να βάλετε τον Ποινικό Κώδικα σε νέες περιπέτειες,
όπως εύστοχα γράφει ο καθηγητής Χρίστος Μυλωνόπουλος σε
άρθρο του στην «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ». 

Το νοµοσχέδιο έχει ως διακηρυγµένο στόχο την αντιµετώπιση
του αισθήµατος ατιµωρησίας. Το λαϊκό αίσθηµα, όµως, δεν µπο-
ρεί να είναι διαµορφωτής δηµόσιας πολιτικής και πολύ περισσό-
τερο µεταρρυθµίσεων. Αυτό δεν λέγεται πολυδύναµος εκσυγ-
χρονισµός, αυτό λέγεται ποινικός λαϊκισµός µε χαρακτηριστικά
τραµπισµού. Οι ρυθµίσεις τού νοµοσχεδίου αµφισβητούν τον πυ-
ρήνα της µεταρρυθµιστικής πολιτικής στο Ποινικό Δίκαιο, έτσι
όπως αντιλαµβάνεται η ευρωπαϊκή θεωρία. Η τιµωρητικότητα ως
επιλογή αντεγκληµατικής πολιτικής δεν είναι πρόσφορη απά-
ντηση στην εγκληµατικότητα. Μεγάλης κλίµακας εµπειρικές µε-
λέτες έχουν καταδείξει ότι η αποτρεπτική επιρροή στον υπο-
ψήφιο δράστη δεν εξαρτάται από το ύψος της επαπειλούµενης
ποινής στον νόµο, όσο από τη βεβαιότητα και την ταχύτητα της
επιλογής της. Δεν το λέει το ΠΑΣΟΚ, το γράφει η κ. Άννα Ψα-
ρούδα - Μπενάκη στα «Ποινικά Χρονικά». Στις διατάξεις του νο-
µοσχεδίου αντιεπιστηµονικά συρρέουν αυξηµένες ποινές και fast
track ποινικές διαδικασίες, ένας πραγµατικά ανησυχητικός συν-
δυασµός, κατά παράβαση βασικών κατευθύνσεων, της ορθής
ποινικής µεταχείρισης σε ένα σύγχρονο κράτος δικαίου.

Ακούµε τις δηλώσεις του Υπουργού περί ατιµωρησίας και ανα-
σφάλειας. Όταν µιλάµε για ατιµωρησία, εννοούµε κατ’ αρχάς την
ελλιπή αντίδραση της πολιτείας απέναντι στο έγκληµα. Και είναι
αρκετά πρωτότυπο µια Κυβέρνηση που κυβερνά σχεδόν πέντε
χρόνια, και ενώ έχει ήδη τροποποιήσει επανειληµµένως τον νόµο
επί το αυστηρότερο, να εµφανίζεται όχι µόνο άµοιρη ευθυνών,
αλλά και ως αξιόπιστος εγγυητής του δόγµατος «νόµος και
τάξη». Αν έχουµε δράστες εγκληµάτων που δεν τους συλλαµβά-
νει η αστυνοµία, τότε κατ’ αρχάς έχουµε ατιµωρησία. Η βεβαι-
ότητα της σύλληψης, η βεβαιότητα της σύντοµης δίκης και της
εκτέλεσης της ποινής αποτελούν τον καίριο παράγοντα αποτρο-
πής. Χρειάζεται περισσότερη αυστηροποίηση; Σε κάποιες περι-
πτώσεις ενδεχοµένως ναι. Καθήκον του κράτος δικαίου είναι η
απαγόρευση υπερβολικά αυστηρών ποινών, καθώς και η απαγό-
ρευση καθόδου, κάτω από το κατώτατο όριο που αντιστοιχεί στη
βαρύτητα της ενοχής. Η ένταση της ποινής από ένα όριο και
µετά, δεν αυξάνει την αποτροπή. Το δόγµα του τιµωριτισµού δεν
είναι µόνο απαρχαιωµένο, είναι κυρίως ατελέσφορο.

Θα συµφωνήσουµε στην προτεινόµενη ρύθµιση µε την οποία
η παραβίαση ερυθρού σηµατοδότη προστίθεται σε εκείνες τις
περιπτώσεις που τιµωρούνται µε κάθειρξη δέκα ετών. Αλλά η γε-
νική ρύθµιση της υποχρεωτικής έκτισης της ποινής, αδιακρίτως
της ποινικής απαξίας της πράξης, δεν συµβάλλει στην αποτροπή
του εγκλήµατος. Είναι ο φυσικός δικαστής εκείνος που οφείλει
να εξετάσει, συνεκτιµώντας τα πραγµατικά περιστατικά και φυ-
σικά την προσωπικότητα του κατηγορουµένου, για την υποχρε-
ωτική έκτιση της ποινής.

Η Κυβέρνηση επιλέγει να αγνοεί ότι είναι άλλο η µικροµεσαία
εγκληµατικότητα δίχως υποτροπή και άλλο η βαριά, βίαιη εγκλη-
µατικότητα, που η δίκη πρέπει να είναι άµεση και η εξουδετέ-
ρωση του εγκληµατία αποτελεσµατική. Επιλέγει να αγνοεί ότι
είναι η αδιάκριτη αντιµετώπιση αυτών των δύο που θα µετατρέψει
τον παραβάτη τού σήµερα σε συστηµατικό εγκληµατία τού
αύριο. Η εγκληµατογόνος φυλακή αντί για ultima ratio, γίνεται κυ-
ρίαρχη επιδίωξη. Όσο περισσότερο φυλακή, τόσο το καλύτερο
για την Κυβέρνηση, ακόµα και όταν µιλάµε για ανηλίκους. Ας µας
απαντήσει, όµως, η Κυβέρνηση, στα εξής. Τι έκανε για τους επι-
µελητές κοινωνικής αρωγής. Πόσους προσέλαβε; Πόσους εκπαί-
δευσε εδώ και πέντε χρόνια;

Χαρακτηρίζει τη σωφρονιστική πολιτική της Κυβέρνησης το γε-
γονός ότι έναν θεσµό που εντάσσεται στους εναλλακτικούς τρό-
πους έκτισης των ποινών, που δεν επιτείνει το αίσθηµα της
ατιµωρησίας και που δεν επιβαρύνει τον αριθµό των κρατουµέ-
νων στις φυλακές, τον θεσµό της κοινωφελούς εργασίας, τον
ανέστειλε µε µία από τις πρώτες νοµοθετικές της πρωτοβουλίες
το 2019. Ας µας απαντήσει, λοιπόν, η Κυβέρνηση στο εξής. Με

γεµάτες τις φυλακές -αρκετές εκ των οποίων βρίσκονται σε κα-
τάσταση που προσβάλλει την ανθρώπινη αξιοπρέπεια, σύµφωνα
µε διεθνείς οργανισµούς- πώς προχωράει σε οριζόντιες αυξήσεις
ποινών και µε βάση ποιον σχεδιασµό για τη σωφρονιστική πολι-
τική; Τα στοιχεία της Γενικής Γραµµατείας Αντεγκληµατικής Πο-
λιτικής λένε ότι στο σωφρονιστικό κατάστηµα Κοµοτηνής, που
έχει εκατόν εξήντα δύο θέσεις, έχουµε τριακόσιους έξι κρατού-
µενους, και στον Κορυδαλλό, µε χίλιες διακόσιες είκοσι δύο θέ-
σεις, έχουµε χίλιους εξακόσιους πενήντα τέσσερις κρατού-
µενους.

Όσον αφορά την κατασκευή νέων φυλακών µπορεί ο κύριος
Υπουργός να δηλώνει σε συνεντεύξεις του ότι σε έναν χρόνο θα
έχουµε καινούργιες φυλακές, ο Γενικός Διευθυντής Διαχείρισης
Καταστηµάτων Κράτησης και Διαχείρισης Κρίσεων του Υπουρ-
γείου Προστασίας του Πολίτη τον διαψεύδει. Στη συνεδρίαση της
Ειδικής Μόνιµης Επιτροπής του Σωφρονιστικού Συστήµατος,
όταν τον ρωτήσαµε την εκτίµησή του για τον µέσο όρο ανέγερ-
σης ενός σωφρονιστικού καταστήµατος, µας είπε πέντε µε δέκα
χρόνια, που απέχει από τον έναν χρόνο του Υπουργού. Εκτός,
κύριε Υπουργέ, αν σχεδιάζετε ΣΔΙΤ για τις νέες φυλακές, που
είναι µια πολύ κερδοφόρος επιχείρηση, αλλά να µας το πείτε.

Και ερχόµαστε στην πολυσυζητηµένη επιτάχυνση της δικαιο-
σύνης. Στον χώρο της ποινικής διαδικασίας, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, η επιτάχυνση οριοθετείται από τις αρχές του κράτους
δικαίου και της δίκαιης δίκης, καθώς και της ουσιαστικής αναζή-
τησης της αλήθειας, µε κορυφαία αξίωση το υπερασπιστικό δι-
καίωµα κάθε κατηγορούµενου και τον σεβασµό στο τεκµήριο της
αθωότητας. Το σχέδιο νόµου φαίνεται να αγνοεί ότι ο σεβασµός
των θεµελιωδών κανόνων του ποινικού δικονοµικού δικαίου ανή-
κει στον πυρήνα της δίκαιης δίκης. Δεν αποτελεί αντιπολιτευτική
θέση του ΠΑΣΟΚ η παραπάνω επισήµανση. Αποτελεί θέση του
συνόλου των καθηγητών του ποινικού τοµέα στις τρεις νοµικές
σχολές της χώρας. Η επιδίωξη της επιτάχυνσης δεν µπορεί να
υπερβαίνει τη θεµελιώδη αρχή της αµεσότητας της ποινικής
δίκης, ούτε βέβαια το άρθρο 2 του Έβδοµου Προσθέτου Πρω-
τοκόλλου της ΕΣΔΑ, που ορίζει ότι κάθε πρόσωπο που καταδικά-
στηκε για αξιόποινη πράξη από δικαστήριο, έχει το δικαίωµα για
επανεξέταση της απόφασης, που το καταδίκασε, από ανώτερο
δικαστήριο. 

Για την επιτάχυνση της δικαιοσύνης, η οποία αναφέρεται σε
κάθε κυβερνητική εξαγγελία, θα έπρεπε να υπάρχουν ρυθµίσεις
που να συνδέονται µε τις εξελίξεις για την ηλεκτρονική δικαιο-
σύνη, τις διαδικασίες ψηφιοποίησης, αλλά και τις προσλήψεις ει-
σαγγελέων και δικαστικών υπαλλήλων. Χίλια επτακόσια δεκατρία
κενά οργανικών θέσεων δικαστικών υπαλλήλων υπάρχουν. Και
είναι άξιο απορίας πώς µε τέτοια κενά θα διεξαχθούν οι fast track
ποινικές δίκες που προβλέπει το νοµοσχέδιο.

Να µας απαντήσετε τι έχετε κάνει εδώ και τεσσεράµισι χρόνια
για την ψηφιοποίηση της δίκης, το ολοκληρωµένο σύστηµα δια-
χείρισης δικαστικών υποθέσεων και τις τροποποιήσεις στα µέτρα
για τον ψηφιακό µετασχηµατισµό που συµπεριλάβατε στην ανα-
θεώρηση του Ταµείου Ανάκαµψης πρόσφατα.

Στο δικονοµικό µέρος του νοµοσχεδίου δηµιουργούνται ζητή-
µατα δικαιοκρατικής αλλά και επιβραδυντικής φύσης, σε αντί-
θεση µε τους διατυπωµένους σκοπούς του νοµοσχεδίου. Για
παράδειγµα, διευρύνεται υπέρµετρα η αρµοδιότητα του µονοµε-
λούς πληµµελειοδικείου, όπου πλέον η µονοπρόσωπη κρίση γί-
νεται από εξαίρεση ο κανόνας και το µονοµελές καθίσταται πλέον
το βασικό δικαστήριο των πληµµεληµάτων.

Αυτή η επιλογή σε συνδυασµό µε τη γενική κατεύθυνση του
νοµοσχεδίου να εκτελούνται εν µέρει οι ποινές πολλών πληµµε-
ληµάτων, όχι µείζονος ποινικής απαξίας, οδηγεί στο αποτέλεσµα
η φυλάκιση να κρίνεται σε συντριπτικό ποσοστό από ένα µόνο
πρόσωπο στον πρώτο βαθµό, µε ό,τι συνεπάγεται για αυτό η αδύ-
ναµη µονοπρόσωπη κρίση.

Επίσης, το να υπάγονται, όπως σας είπαµε, οι εφέσεις του τρι-
µελούς σε τριµελές που υποτίθεται ότι συντίθεται από αρχαι-
ότερους δικαστές -όπου είναι εφικτό- είναι ευθεία παραβίαση του
Έβδοµου Πρωτοκόλλου της ΕΣΔΑ και του Διεθνούς Συµφώνου
Ατοµικών και Πολιτικών Δικαιωµάτων. Κάθε ένας έχει δικαίωµα
σε δευτεροβάθµια κρίση από ανώτερο δικαστήριο.
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Σε ό,τι αφορά την ενδιάµεση διαδικασία, είναι η επιτοµή που
αποδεικνύει το γεγονός ότι αυτή η Κυβέρνηση νοµοθετεί µε το
βλέµµα στραµµένο στην επικαιρότητα. Εδώ, όµως, υπάρχει µία
τεράστια υποκρισία την οποία αισθάνοµαι ως προσωπικό ηθικό
χρέος να αναδείξω: η διάταξη για τα ενδιάµεσα συµβούλια
αφορά –υποτίθεται- την επιθυµία σας να οδηγηθεί γρήγορα σε
δίκη η υπόθεση των Τεµπών, τη στιγµή που χτες µε αυτή την
αδιανόητη απόφασή σας οδηγήσατε σε λήξη τις εργασίες της
εξεταστικής επιτροπής, αποκλείοντας έναν κρίσιµο αριθµό µαρ-
τύρων από τις συνεδριάσεις της εξεταστικής επιτροπής, γιατί θέ-
λετε να κουκουλώσετε τις ευθύνες και τους υπαίτιους. Και την
ίδια στιγµή έρχεστε να παραβιάσετε βασικές, θεµελιώδεις αξίες
του κράτους δικαίου, σε ό,τι αφορά τη διαδικασία της ποινικής
δίκης. Είναι υποκριτικό και οφείλουµε να το αναδείξουµε.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξης του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Δώστε µου δύο λεπτά ακόµα, κύριε Πρόεδρε.
Η επιτάχυνση της ποινικής δίκης απαιτεί την ταυτόχρονη σύ-

µπτωση της εκπλήρωσης του αιτήµατος της δίκαιης και αξιόπι-
στης διαδικασίας και του ελέγχου τήρησης των αρχών του
κράτους δικαίου, κάτι εντελώς αντίθετο µε τις περικοπές δικαιω-
µάτων υπεράσπισης. Επιχειρήσατε, για παράδειγµα, να διορθώ-
σετε τη διάταξη που προέβλεπε τη δυνατότητα του εισαγγελέα
να παραλείπει την κλήτευση αστυνοµικών µαρτύρων µε έναν
τρόπο που ουσιαστικά αποκλείει την κατάθεσή τους στο ακροα-
τήριο.

Δεν αντέχει σε σχολιασµό η διάταξη, όπως δεν αντέχει σε σχο-
λιασµό η διάταξη για τις αναβολές. Γνωρίζετε πολύ καλά, σας το
απάντησε η Πρόεδρος της Ένωσης Δικαστών και Εισαγγελέων,
σας το απάντησε η ολοµέλεια των δικηγορικών συλλόγων ότι το
πρόβληµα των αναβολών οφείλεται κυρίως στα φορτωµένα πινά-
κια που δεν εξαντλούνται λόγω ωραρίων και όχι στους δικηγό-
ρους.

Η επιτάχυνση επιτυγχάνεται µε την αποσυµφόρηση του ποινι-
κού µας συστήµατος, µε καλύτερη προδικασία, µε προσλήψεις
εισαγγελέων και δικαστικών υπαλλήλων, ψηφιοποίηση της δίκης,
καθώς και µέσα από θεσµούς, όπως αυτός της ποινικής διαπρα-
γµάτευσης.

Και δυστυχώς, δυο λόγια σε ό,τι αφορά το κεφάλαιο του νο-
µοσχεδίου που επιχειρεί να εκσυγχρονίσει τις διατάξεις για την
αντιµετώπιση της ενδοοικογενειακής βίας. Κακώς –κάκιστα!- έρ-
χεται ως δευτερεύον συµπλήρωµα σε αυτό το νοµοσχέδιο. Η
έξαρση της έµφυλης βίας θα έπρεπε να σας αποτρέψει από µια
τέτοια πρόχειρη αντιµετώπιση. Οι διατάξεις δεν αντιµετωπίζουν
αποτελεσµατικά ένα πρόβληµα που σήµερα βρίσκεται σε τραγική
έξαρση. Δεν υπάρχουν ρυθµίσεις για την άµεση, ταχεία και απο-
τελεσµατική δικαστική προστασία των θυµάτων. Υπάρχουν εξό-
χως προβληµατικές διατάξεις, µε χαρακτηριστικότερο παράδειγ-
µα το πεδίο εφαρµογής της ποινικής διαµεσολάβησης.

Την ίδια στιγµή, κύριοι Υπουργοί, εργαζόµενες στη Γενική
Γραµµατεία Ισότητας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων παραµένουν
εδώ και τρεις µήνες απλήρωτες.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το τρίπτυχο «αυστηρότερες ποι-
νές -πραγµατική έκτιση - µονοµελείς συνθέσεις» συναντά την
οµόθυµη αντίδραση της νοµικής επιστήµης, αλλά το κυριότερο,
δεν καταπολεµά το έγκληµα.

Οφείλουµε να σταθούµε απέναντι στον αντιµεταρρυθµιστικό
οίστρο της Κυβέρνησης, η οποία νοµοθετεί µε το βλέµµα στραµ-
µένο στη δυσµενή για αυτή επικαιρότητα, αγνοεί τις αξιολογή-
σεις του ουσιαστικού Ποινικού Δικαίου, εξοστρακίζει την
επιστήµη, αµφισβητεί τον ρόλο του φυσικού δικαστή και αδιαφο-
ρεί για εκείνους τους µηχανισµούς και τους κοινωνικούς θεσµούς
που µια δηµοκρατική κοινωνία οφείλει να ενεργοποιήσει απέναντι
στο έγκληµα.

Το σηµερινό νοµοσχέδιο δεν συνιστά µεταρρύθµιση και πολύ
περισσότερο δεν συνιστά όχι µόνο πολυδύναµο, αλλά κανενός
είδους εκσυγχρονισµό. Συνιστά οπισθοδρόµηση και αναχρονισµό
και το καταψηφίζουµε µε όλες µας τις δυνάµεις.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας πα-
ρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού ενηµερώθηκαν
για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λει-
τουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθου-
σας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», είκοσι δύο µαθήτριες και
µαθητές και τρεις συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 10ο Δηµοτικό
Σχολείο Ιλίου, καθώς και δεκατρείς µαθήτριες και µαθητές και
τρεις συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 106ο Δηµοτικό Σχολείο Αθή-
νας.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει!
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο τώρα έχει η ειδική εισηγήτρια από το Κοµµουνιστικό
Κόµµα της Ελλάδας, η κ. Μαρία Κοµνηνάκα.

Ορίστε, κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΜΑΡΙΑ ΚΟΜΝΗΝΑΚΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θέλω πριν ξεκινήσω να χαιρετίσω από αυτό το Βήµα το χθε-

σινό µεγαλειώδες συλλαλητήριο των αγροτών που παραµένουν
ακόµα έξω από τη Βουλή, τη µεγαλειώδη παλλαϊκή κινητοποίηση
που συγκλόνισε πραγµατικά και έκανε µια γροθιά αγρότες, ερ-
γάτες, αυτοαπασχολούµενους, ΕΒΕ και φοιτητές. Αυτό το αν-
θρώπινο ποτάµι αλληλεγγύης στον δίκαιο αγώνα των αγροτών
έδωσε δύναµη όχι µόνο στους ίδιους τους αγρότες για να συνε-
χίσουν τον δίκαιο αγώνα τους στα µπλόκα και να τα καταφέρουν,
αλλά έδωσε κουράγιο, έσπειρε την ελπίδα στους εργαζόµενους,
τους φοιτητές, τα λαϊκά στρώµατα από άκρη σε άκρη της χώρας,
για να δυναµώσουν τον κοινό τους αγώνα, σπάζοντας στην
πράξη τον τσαµπουκά της Κυβέρνησης.

Με αυτόν τον κοινό βηµατισµό και επόµενο αγωνιστικό σταθµό
την απεργία στις 28 Φλεβάρη δυναµώνει η πάλη τους απέναντι
στον κοινό τους αντίπαλο, τα µονοπώλια και το κράτος τους, σε
σύγκρουση µε την πολιτική του κέρδους που στηρίζουν η Κυβέρ-
νηση, η Ευρωπαϊκή Ένωση και όλα τα άλλα κόµµατα. Το σύνθηµα
«τα κέρδη τους ή οι ζωές µας» ζητάει δικαίωση και θα είναι η κα-
λύτερη απάντηση και στην απαράδεκτη απόφαση της κυβερνη-
τικής πλειοψηφίας να κλείσει εσπευσµένα χθες την εξεταστική
επιτροπή που διερευνά το έγκληµα των Τεµπών.

Αφού, λοιπόν, ξέφτισε γρήγορα η οικοδόµηση του προοδευτι-
κού προφίλ της Κυβέρνησης, ως συνεπής µαθητής προχωράει
σήµερα τις δεσµεύσεις της για τις µεταρρυθµίσεις στη δικαιο-
σύνη, που αποτελούν βασικό στοιχείο της αντιλαϊκής επίθεσης
που διεξάγει σε όλα τα επίπεδα. Γι’ αυτό απαιτείται µια δικαιο-
σύνη φιλική στα επιχειρηµατικά συµφέροντα, µε πιο έντονες τα-
ξικές διαχωριστικές γραµµές και µε ενίσχυση της καταστολής
απέναντι πρώτα και κύρια στους εργαζόµενους και τα λαϊκά
στρώµατα.

Η στόχευση αυτή είναι σαφής και αφορά µεταρρυθµίσεις στο
σύνολο της δικαιοσύνης, από τους ποινικούς κώδικες ως την ψη-
φιοποίηση και την τεχνητή νοηµοσύνη στην απονοµή της δικαιο-
σύνης, από τη Δικαστική Αστυνοµία, τις υποδοµές, αλλά και τις
αλλαγές στον δικαστικό χάρτη µε τις συγχωνεύσεις των δικαστη-
ρίων που έπονται και που έχουν δικαίως σηκώσει µεγάλες αντι-
δράσεις. Συνδέονται µε τις ανάγκες της ελληνικής οικονοµίας για
προσέλκυση ξένων επενδύσεων, στην οποία θα δώσει ώθηση η
γρήγορη επίλυση των νοµικών διαφορών, για αυτό και αποτελούν
βασικό προαπαιτούµενο του Ταµείου Ανάκαµψης, αλλά και για
τη διατήρηση της επενδυτικής βαθµίδας, όλα αυτά, λοιπόν, στα
οποία παρά τις εδώ αντιπολιτευτικές κορώνες οµνύετε όλοι σας,
από τη Νέα Δηµοκρατία µέχρι τον «ΣΥΡΙΖΑ 1» και « ΣΥΡΙΖΑ 2» και
το ΠΑΣΟΚ.

Η Κυβέρνηση, βεβαίως, ξεκινάει µε την ποινική δικαιοσύνη θε-
ωρώντας ότι ο αντιδραστικός χαρακτήρας των αλλαγών µπορεί
µε κάποιο τρόπο να κρυφτεί κάτω από αυτό το γενικό και εύηχο
πέπλο της επιτάχυνσης, µε γνώµονα δήθεν το συµφέρον της κοι-
νωνίας. Τι και αν έχουν προηγηθεί δεκάδες άλλες αποτυχηµένες
προσπάθειες που αποδεικνύουν και το ατελέσφορο αυτών των
διακηρύξεων. Συνεχίζεται η αναπαραγωγή, κυρίως, µιας στρε-
βλής εντελώς αντιεπιστηµονικής αντίληψης που παρουσιάζει την
αυστηροποίηση των ποινών ως το φάρµακο για την αντιµετώπιση
της εγκληµατικότητας. Και αυτό βεβαίως το κάνετε, είναι πολλα-
πλά χρήσιµο, γιατί σας βοηθάει να κρύβετε τις ευθύνες για την
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απουσία πρόληψης για τις πραγµατικές αιτίες που οδηγούν στο
έγκληµα, όπως για παράδειγµα είναι και αυτό του εµπρησµού
των δασών, στο οποίο µε τόση γλαφυρότητα αναφέρθηκε ο ει-
σηγητής της πλειοψηφίας.

Το κάνετε, όµως, για να κρύψετε ή να παρουσιάσετε ως δικαιο-
λογηµένη την κατακρεούργηση µια σειράς βασικών δίκαιων δι-
κονοµικών δικαιωµάτων που παραβιάζουν όχι µόνο τα υπε-
ρασπιστικά δικαιώµατα του κατηγορουµένου αλλά θέτουν συνο-
λικά υπό αµφισβήτηση και την ίδια την ποιότητα της απονοµής
της δικαιοσύνης. Για να σταµατήσει κάποια στιγµή, κύριοι Υπουρ-
γοί και αυτός ο φτηνός λαϊκισµός, οι παρεµβάσεις αυτές της δι-
καιοσύνης µπορούν να αποβούν εξίσου επικίνδυνες όχι µόνο για
τους θύτες, όπως ισχυρίζεστε αλλά και για τα ίδια τα θύµατα. Και
µάλιστα αυτή τη φορά επιχειρείτε προκλητικά να εµφανίσετε το
νοµοσχέδιο και ως τη λύση στην προστασία των θυµάτων της εν-
δοοικογενειακής βίας και στην αντιµετώπιση της διαφθοράς µε
ρυθµίσεις που όχι µόνο είναι τραγικά µακριά από την αντιµετώ-
πιση αυτών των αποκρουστικών φαινοµένων, αλλά έχουν και πολ-
λές άλλες επικίνδυνες και αντιδραστικές προεκτάσεις.

Ουσιαστικά µε τις κορώνες περί αυστηροποίησης των ποινών
πετάτε από πάνω σας την ευθύνη για την ολόπλευρη προστασία
από αυτές τις αποκρουστικές µορφές βίας, όταν το κράτος εξα-
κολουθεί να θεωρεί µη επιλέξιµο κόστος την πρόληψη, την ου-
σιαστική περίθαλψη, την προστασία των θυµάτων από δηµόσιες
κρατικές κοινωνικές δοµές. Πολύ περισσότερο οι αιτίες αυτών
των αποτρόπαιων πράξεων τροφοδοτούνται και ανακυκλώνονται
σε αυτό το σάπιο σύστηµα, αλλά ταυτόχρονα το χρησιµοποιείτε
ως µια ευκαιρία για να παραχωρήσετε αυτούς τους ευαίσθητους
τοµείς σε διάφορους ιδιώτες, όπως για παράδειγµα την αναγκαία
ηθική και υλική συνδροµή στα θύµατα. Πολύ περισσότερο που
αξιοποιείτε και πολύ επικίνδυνους θεσµούς, όπως αυτός της ποι-
νικής διαµεσολάβησης που φέρνει αντιµέτωπο το θύµα µε τον
θύτη αφήνοντάς τα εκτεθειµένα πολύ πριν καν ξεκινήσει η δίκη.

Τελικά ποιον ευνοεί µια δικαιοσύνη που µετατρέπεται µε κάθε
τρόπο σε εισπρακτικό µηχανισµό; Ποιον ευνοεί αυτή η κατακό-
ρυφη αύξηση σε παράβολα και έξοδα που κάνει πιο απρόσιτη
τόσο την πρόσβαση όσο και την απονοµή της δικαιοσύνης; Τους
θύτες ή τα θύµατα, κύριε Υπουργέ; Επαναφέροντας το παρά-
βολο για την υποβολή της έγκλησης και µάλιστα επικαλούµενη
αυτή την αχαρακτήριστη έννοια της δικοµανίας τελικά όχι µόνο
διευρύνετε τη δυνατότητα οι εισαγγελικές αρχές να υιοθετούν
µε συνοπτικές διαδικασίες τις µηνύσεις, αλλά αν κρίνουν -έτσι γε-
νικώς και αόριστα- ότι η µήνυση έγινε, άκουσον-άκουσον, από δι-
κοµανία, τους επιβάλλετε και έξοδα 1.500 ευρώ. Το ίδιο ισχύει
για µια σειρά παράβολα που ακριβαίνουν, όπως για την προ-
σφυγή κατά της απόρριψης της έγκλησης. Τα ίδια οικονοµικά
εµπόδια ορθώνονται και για τον κατηγορούµενο που θα ασκεί τα
υπερασπιστικά του δικαιώµατα ανάλογα µε την οικονοµική του
θέση, αφού τα έξοδα που επιδικάζονται σε βάρος του προσδιο-
ρίζονται κλιµακωτά µέχρι και τις 4.000 ευρώ ανάλογα µε το πως
επιβαρύνθηκε το δηµόσιο από αυτή τη δίκη. Δηλαδή, οι δαπάνες
για την εξέταση µαρτύρων, πραγµατογνωµόνων κ.λπ. µετακυλίο-
νται τελικά στον κατηγορούµενο.

Είναι, τελικά, ιδιωτική υπόθεση η αναζήτηση της αλήθειας; Και
βεβαίως όλα αυτά λειτουργούν αποτρεπτικά για την άσκηση µιας
σειράς δικαιωµάτων, την άσκηση έφεσης κ.λπ.. Δηλαδή, δικαιού-
σαι τόση δικαιοσύνη όση µπορείς να πληρώσεις. Γι’ αυτό και η
ενίσχυση των διαφόρων αµερικανόπνευστων θεσµών της ποινι-
κής διαπραγµάτευσης, συνδιαλλαγής και διαµεσολάβησης, τα
γνωστά παζάρια για το ύψος της ποινής ή την αποζηµίωση του
θύµατος ευνοούν τελικά πάντα τους ισχυρούς που µπορούν και
να πληρώνουν για πολυτελή υπεράσπιση ενώ λειτουργούν εκβια-
στικά σε βάρος των οικονοµικά αδύναµων και πιο ευάλωτων.

Σε αυτή την κατεύθυνση κινείται και η επαναφορά της χρηµα-
τοποίησης της ποινής, αφού όποιος έχει χρήµατα θα εξαγοράζει
την ποινή του και καθάρισε, όπως τελικά και η επαναφορά του
θεσµού της κοινωφελούς εργασίας µε σαφή στόχο, όχι την αλη-
θινή αναµόρφωση και κοινωνική επανένταξη που θα απαιτούσε
ένα ολοκληρωµένο σύστηµα σωφρονισµού -και ριζικά βέβαια δια-
φορετικού από το σηµερινό µε στόχο την προστασία και την πρό-
οδο της κοινωνικής πλειοψηφίας-, αλλά για να καλύπτονται µε

τζάµπα εργατικά χέρια οι οργανικές ανάγκες του τραγικά υπο-
στελεχωµένου δηµοσίου. Έτσι η µεγάλη πλειοψηφία όσων δεν
θα έχουν να πληρώσουν είτε θα οδηγούνται στη φυλακή µε fast
track διαδικασίες είτε θα αποτελούν τζάµπα εργατικά χέρια ενώ
η ισχυρή µειοψηφία θα πληρώνει και θα επιστρέψει το σπίτι της.

Η ταξικότητα της δικαιοσύνης, λοιπόν, σε όλο της το µεγαλείο.
Μήπως, όµως, και αυτή η αυστηροποίηση των ποινών είναι όπως
λέτε προς όφελος της κοινωνίας όταν όλα τα επιστηµονικά και
πραγµατικά δεδοµένα αποδεικνύουν ότι αυτή όχι µόνο δεν µει-
ώνει την εγκληµατικότητα αλλά πολλές φορές τη διογκώνει; Και
βεβαίως η αυστηροποίηση δεν αφορά µόνο τις προβλεπόµενες
ποινές για τα οποία διατείνεστε ότι έρχεστε επιτέλους να εφαρ-
µόσετε αυτά που προβλέπει ο νόµος, αλλά συνδυάζεται µε πα-
ρέµβαση σε γενικές διατάξεις του Ποινικού Κώδικα που έχουν
οριζόντια εφαρµογή σε όλα τα αδικήµατα ανεξάρτητα από την
απαξία τους, ενώ στενεύουν ακόµα και τα περιθώρια συγκεκρι-
µένης αξιολόγησης και ορθής κρίσης από το δικαστήριο. Διατρέ-
χει, λοιπόν, το σύνολο των ρυθµίσεων που αφορά την έκτιση
ακόµα και για µικρότερης απαξίας αδικήµατα ποινών µε τον πε-
ριορισµό της αναστολής µε αύξηση του εκκλητού, δηλαδή του
ορίου για το οποίο µπορεί να ασκηθεί έφεση αλλά και του ανα-
σταλτικού αποτελέσµατος αυτής µε µεγαλύτερο όριο της πρα-
γµατικής έκτισης, περιορίζοντας σηµαντικά τον θεσµό της υφ’
όρων απόλυσης µε κριτήρια, όµως, που ουδεµία σχέση έχουν µε
αυτή του τη λειτουργία. Αντίθετα σχετίζονται µε τα όσα ήδη
έχουν κριθεί από το δικαστήριο, δηλαδή, αναιρώντας την ίδια τη
λειτουργία του σωφρονιστικού δικαίου. 

Από την άλλη, καµµία πρόνοια δεν βλέπουµε να υπάρχει για
ενίσχυση της πρόληψης, για βελτίωση των σωφρονιστικών ιδρυ-
µάτων, για πρόσληψη σχετικού επιστηµονικού προσωπικού, κοι-
νωνικούς λειτουργούς και άλλους, παρά µόνο εξαγγελίες για
κτίσιµο νέων φυλακών -πώς εξάλλου θα υπηρετηθεί το αφήγηµα
«περισσότερη φυλακή για όλους»- ανοίγοντας πιθανόν και νέα
πεδία κερδοφορίας για ιδιώτες. Όπως, βέβαια, µε τον ίδιο τρόπο
στους ιδιώτες παραχωρείτε ακόµη και αυτό τον ευαίσθητο τοµέα
των αναµορφωτικών µέτρων των ανηλίκων που επιτρέπεται και
να συµµετέχουν στα αναµορφωτικά µέτρα αλλά και στην παρα-
κολούθηση άλλων προγραµµάτων, εκπαίδευση κ.λπ.. Την ίδια
ώρα βέβαια αυτός ο πληθωρισµός αυστηρότητας συµπαρασύρει
και τους ανήλικους κρατούµενους για τους οποίους διευρύνεται
επικίνδυνα η δυνατότητα να στέλνονται ακόµα και από την ηλικία
των δεκαπέντε ετών στις φυλακές για ταχύρρυθµη εκπαίδευση
σε ακόµα βαρύτερης απαξίας έγκληµα. Πολύ περισσότερο που
η θέση του κατηγορουµένου χειροτερεύει και µε µια σειρά άλλες
εκπτώσεις στη διαδικασία, όπως η γενίκευση της εξέτασης µαρ-
τύρων µε τεχνολογικά µέσα εξ αποστάσεως, ακόµα και η εξ απο-
στάσεως απολογία του κατηγορουµένου, η µη κλήτευση των
µαρτύρων στον δεύτερο βαθµό καταργώντας κάθε αµεσότητα
στην ποινική διαδικασία µε βαριές συνέπειες στην προσπάθεια
αποκάλυψης της αλήθειας. Και αυτές οι αλλαγές επιβαρύνουν
µε τον ίδιο τρόπο τόσο τους κατηγορούµενους όσο όµως και τα
θύµατα που επιδιώκουν να προστατευθούν µε την ανάδειξη της
αλήθειας. 

Ακόµα, σοβαρή υπονόµευση είναι και η συρρίκνωση του δι-
καιώµατος της έφεσης, αφού υπερδιπλασιάζεται το ελάχιστο
όριο των ποινών που επιδέχεται έφεση και διευρύνονται, αντί-
στροφα, οι περιπτώσεις αδικηµάτων για τα οποία δεν θα µπορεί
να ασκείται το δικαίωµα. 

Το ίδιο αρνητικές είναι οι συνέπειες στις ενδιάµεσες διαδικα-
σίες των συµβουλίων για µια σειρά από κακουργήµατα, µε την
απευθείας παραποµπή του κατηγορουµένου σε δίκη. Όταν σας
έχουµε πει κατ’ επανάληψη ότι ένα στα τρία βουλεύµατα είναι
απαλλακτικά, τελικά, δεν απαντάτε πώς θα υπηρετηθεί ακόµη κι
αυτή η πολυπόθητη επιτάχυνση, όταν όλες αυτές οι υποθέσεις
θα φτάνουν στο ακροατήριο. Και µάλιστα, προκαλεί από τη µεριά
της Κυβέρνησης η επίκληση του επιχειρήµατος για την ταχύτητα
της παραποµπής σε δίκη του εγκλήµατος των Τεµπών, όταν τα
µέχρι τώρα πεπραγµένα της Κυβέρνησης τη µόνη ταχύτητα που
εξασφάλισαν είναι αυτήν στο κουκούλωµα των ευθυνών σας.

Ακόµα, υπερασπίζονται τα υπερασπιστικά δικαιώµατα και σε
βάρος της ορθής απονοµής της δικαιοσύνης, µε τη γενίκευση
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των µονοµερών συνθέσεων, όταν µεγάλος όγκος υποθέσεων,
ακόµη και για βαριά αδικήµατα, θα φτάσουν να εκδικάζονται από
έναν µόνο δικαστή, ενώ και για το ίδιο το µονοµελές πληµµελει-
οδικείο φτάνει να γίνεται ο κανόνας του δικαστηρίου για τα πληµ-
µελήµατα, όταν µάλιστα προβλέπεται για τη µεγάλη πλειοψηφία
αυτών να µπορούν να καταλήξουν οι κατηγορούµενοι στη φυ-
λακή. 

Γι’ αυτό και σε σχέση µε την τροπολογία που έχετε καταθέσει,
κύριε Υπουργέ, θεωρούµε ότι πρέπει να επεκταθεί η υποχρεωτική
παράσταση δικηγόρου για υπεράσπιση του κατηγορουµένου και
στο µονοµελές, τη στιγµή µάλιστα που για τα περισσότερα αδι-
κήµατα υπάρχει ο κίνδυνος της επιβολής ποινής φυλάκισης. 

Όλοι αυτοί οι κίνδυνοι σάς έχουν πολλαπλώς επισηµανθεί,
αλλά επισηµαίνονται εις ώτα µη ακουόντων. 

Και βεβαίως, µε την κατάργηση των πενταµελών εφετείων δη-
µιουργείται αυτό το παράδοξο, να δικάζονται οι εφέσεις του τρι-
µελούς, πάλι, από το τριµελές εφετείο, χωρίς να µπορεί να
διασφαλιστεί, ιδίως για τα δικαστήρια της επαρχίας, ούτε αυτή η
ελάχιστη εγγύηση της αρχαιότερης σύνθεσης. 

Και για τα περί εξασφάλισης δικαστών για εκδίκαση περισσό-
τερων υποθέσεων, σας διαψεύδει, κύριοι Υπουργοί, πρώτα και
κύρια η ίδια η πραγµατικότητα που ισχύει σήµερα στα δικαστή-
ρια, αυτή η τραγική αναλογία του µισού, αν όχι 1/3 δικαστικού
υπαλλήλου ανά δικαστή. 

Αλήθεια, µε τι γραµµατείς και σε ποιες αίθουσες θα εκδικάζετε
τις υποθέσεις; Είναι προσβλητικά της νοηµοσύνης µας, πραγµα-
τικά, τα επιχειρήµατα που επικαλείστε και τελικά επιβεβαιώνετε
ότι άλλη είναι η στόχευσή σας.  

Και αυτό αποδεικνύεται και από τις άλλες αντιδραστικές ρυθ-
µίσεις που κατατείνουν στην ενίσχυση της δυνατότητας της δι-
καιοσύνης να τυλίγει σε µια κόλλα χαρτί τους αγώνες του ερ-
γατικού λαϊκού κινήµατος, όπως αυτή η απαράδεκτη προσθήκη
που κάνατε στο αδίκηµα περί διατάραξης της λειτουργίας της
υπηρεσίας µε την εισαγωγή δύο νέων περιπτώσεων, αυτή των νο-
σηλευτικών ιδρυµάτων και των δοµών πρωτοβάθµιας και δευτε-
ροβάθµιας εκπαίδευσης. Δηλαδή, να απειλείται µε ποινή φυλά-
κισης τουλάχιστον ενός χρόνου όποιος διακόπτει τη λειτουργία
µε φωνασκίες, θορύβους κ.λπ., ή ακόµα και µε ποινή φυλάκισης
δύο ετών σε περίπτωση βιαιοπραγιών. Και µάλιστα, αυτά που
αφορούν τις πρωτοβάθµιες και δευτεροβάθµιες δοµές εκπαίδευ-
σης, τα προσθέσατε µετά τη διαβούλευση, προφανώς, θορυβη-
µένοι από τις µεγαλειώδεις µαθητικές και φοιτητικές κινητο-
ποιήσεις, ετοιµάζοντας τα καινούργια µαθητοδικεία.

Μεθοδεύσατε και την εξαίρεση της υποχρέωσης κλήσης των
µαρτύρων αστυνοµικών, για να είναι ακόµα πιο εύκολο να στήνο-
νται τα κατηγορητήρια µε τις γνωστές, διάτρητες πολλές φορές,
γραπτές καταθέσεις, χωρίς να µπορούν να εξετάζονται και να
διακριβωθεί η αλήθεια τελικά των ισχυρισµών τους. 

Ταυτόχρονα, όλα τα αδικήµατα σε βάρος του δηµοσίου, των
νοµικών προσώπων δηµοσίου δικαίου και των ΟΤΑ -µεταξύ αυτών
φυσικά και οι παρεµβάσεις που γίνονται σε δηµοτικά συµβούλια,
οι συµβολικοί αποκλεισµοί εισόδων, οι συµβολικές καταλήψεις
Υπουργείων και άλλων δηµοσίων κτηρίων- θα διώκονται αυτεπάγ-
γελτα, µε άµεση δηλαδή κινητοποίηση του κατασταλτικού µηχα-
νισµού. 

Ενισχύεται, δηλαδή, µε κάθε τρόπο η προσπάθεια εκφοβισµού
όποιου ήδη αγωνίζεται, γιατί βεβαίως και µε τα διάφορα µέτρα
υποχρεωτικής έκτισης των ποινών και τα εµπόδια στην αναστολή,
µια σειρά αδικηµάτων που, καθόλου σπάνια, φορτώνονται στις
πλάτες του λαϊκού κινήµατος, περιλαµβάνονται σε αυτές τις πε-
ριπτώσεις. 

Είναι προφανές, λοιπόν, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, ότι
σας φοβίζει το ποτάµι της οργής που µεγαλώνει και συναντιέται
στους κοινούς αγώνες φοιτητών, µαθητών, αγροτών, εργατών.
Βέβαια, σας λέµε ότι είναι δικαιολογηµένος ο φόβος σας, αλλά
δε θα σας περάσει. Το ίδιο το εργατικό λαϊκό κίνηµα έχει τη δύ-
ναµη να σας χαλάσει τα σχέδια και να προστατεύσει τα δικαιώ-
µατα και τις ελευθερίες του, κυρίως να προστατεύσει µόνο του
τον αγώνα για µια καλύτερη ζωή. 

Είναι προφανές ότι θα καταψηφίσουµε επί της αρχής τους Ποι-
νικούς Κώδικες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
τριάντα οκτώ µαθήτριες και µαθητές και δύο εκπαιδευτικοί συ-
νοδοί από το ιδιωτικό Γενικό Λύκειο «Γεννάδειος Σχολή» Αλίµου
(πρώτο τµήµα).

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο τώρα έχει ο ειδικός αγορητής από την Ελληνική Λύση
κ. Σαράκης.

Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε. 
ΠΑΥΛΟΣ ΣΑΡΑΚΗΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κύριε Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, το παρόν νοµοσχέδιο µε τίτλο «Παρεµβάσεις στον Ποινικό
Κώδικα και τον Κώδικα Ποινικής Δικονοµίας για την επιτάχυνση
και την ποιοτική αναβάθµιση της ποινικής δίκης» αποτελεί λόγω
του αντικειµένου του ένα µείζονος σηµασίας νοµοσχέδιο, καθώς
τροποποιεί εκείνα τα νοµοθετήµατα που καθορίζουν τις ελευθε-
ρίες των πολιτών, αλλά και την προστασία τους απέναντι σε προ-
σβολές των έννοµων αγαθών τους. 

Η Κυβέρνηση, µε το παρόν νοµοσχέδιο, προσεγγίζει την ποι-
νική νοµοθεσία µε έναν αντίθετο προσανατολισµό του νοµικού
µας πολιτισµού. Το σύστηµά µας µέχρι σήµερα είναι ανθρωπο-
κεντρικό, µε το βλέµµα στον κατηγορούµενο και τα δικαιώµατά
του. Η Κυβέρνηση έρχεται και καταθέτει ένα νοµοσχέδιο, χωρίς
τη σύµπραξη νοµικών επιστηµόνων, παρά µόνο µε τεχνοκράτες
υπαλλήλους και συνεργάτες του Υπουργείου και αυτό φανερώνει
την επιστηµονική ένδεια του παρόντος νοµοσχεδίου. 

Επειδή είναι πρακτικά αδύνατο να τοποθετηθεί κανείς επί του
συνόλου των άρθρων του νοµοσχεδίου, στο σύντοµο χρόνο που
µας δίνεται, θα περιορίσω την αναφορά µου στις πιο ουσιώδεις
τροποποιήσεις. 

Με το άρθρο 17 του σχεδίου νόµου τροποποιείται το άρθρο 85
του Ποινικού Κώδικα, επαναφέροντας το καθεστώς του προϊσχύ-
σαντος κώδικα του 1950 σε σχέση µε τα όρια της επαπειλούµενης
ποινής σε περίπτωση εισροής περισσότερων λόγων µείωσης.
Έτσι, µε την προτεινόµενη ρύθµιση, µείωση της ποινής αναγνωρί-
ζεται µόνο µια φορά, ακόµα και αν συντρέχουν περισσότεροι λόγοι
από τους οποίους ο ένας αφορά το άδικο και ο άλλος την ποινή. 

Η ισχύουσα ρύθµιση του άρθρου 85 του Ποινικού Κώδικα, τη-
ρώντας το µέτρο της αναλογικότητας, αναγνωρίζει τη δυνατό-
τητα και δεύτερης µείωσης, µε την επισήµανση ότι η δεύτερη
µείωση επιδρά µειωτικά µόνο στο κατώτατο όριο της επαπειλού-
µενης ποινής, ενώ το ανώτατο παραµένει αµετάβλητο. Με το
άρθρο 85 του Ποινικού Κώδικα όπως ισχύει, αναγνωρίζεται ένα
ευρύτερο πλαίσιο ποινής µέσα στο οποίο ο δικαστής µπορεί να
προχωρήσει στην επιµέτρηση. 

Η προτεινόµενη ρύθµιση του σχεδίου νόµου είναι εξόχως προ-
βληµατική. Πρωτίστως δεν σέβεται την αρχή της αναλογικότη-
τας, ιδίως σε όσες περιπτώσεις ο ένας λόγος µείωσης της ποινής
αφορά το άδικο και ο άλλος την ποινή. Δείχνει µια έντονη δυσπι-
στία στα δικαστήρια, αφού δεν αφήνει περιθώρια επιλογής της
κατάλληλης για τον συγκεκριµένο κατηγορούµενο ποινής µέσα
από ένα ευρύτερο πλαίσιο, το οποίο, όπως ήδη αναφέρθηκε, δεν
αφορά το ανώτατο, αλλά το κατώτατο επαπειλούµενο πλαίσιο
ποινής. 

Πολύ περισσότερο, το άρθρο 15 του σχεδίου νόµου τροπο-
ποιεί το άρθρο 83 του Ποινικού Κώδικα κατά τέτοιο τρόπο, ώστε
σε πολλές περιπτώσεις να στερεί από τον δικαστή τη δυνατότητα
να αποφασίζει αν ο κατηγορούµενος θα πρέπει να φυλακιστεί ή
όχι. Έτσι, σε κακούργηµα µε πλαίσιο ποινής δέκα έως είκοσι έτη,
το ελάχιστο που µπορεί να επιβάλλει ο δικαστής -όσα ελαφρυ-
ντικά και να αναγνωριστούν- είναι τρία έτη, δηλαδή, ποινή που
δεν αναστέλλεται, ούτε µετατρέπεται.

Στα υπόλοιπα, δε, κακουργήµατα µε πλαίσιο ποινής πέντε έως
είκοσι και πέντε έως δέκα, το ελάχιστο που µπορεί να επιβάλλει
ο δικαστής -όσα  ελαφρυντικά και να αναγνωριστούν- είναι δύο
έτη φυλάκιση.
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Δηλαδή, προκειµένου να διατηρηθεί ανοιχτό το ενδεχόµενο µη
εκτέλεσης επιβληθείσας ποινής λόγω µετατροπής ή αναστολής,
θα πρέπει να επιβληθεί η ελάχιστη προβλεπόµενη ποινή, ούτε µία
µέρα παραπάνω. Με απλά λόγια, έρχεται ο νοµοθέτης a priori να
υποκαταστήσει τη δικαιοδοτική κρίση και να δέσει τα χέρια του
δικαστή. Γιατί; Δεν ξέρει ο δικαστής ποιος αξίζει να οδηγηθεί στη
φυλακή και ποιος όχι; Χρειάζεται την κηδεµονία του νοµοθέτη να
αποφασίζει εκ των προτέρων και χωρίς να λαµβάνει υπ’ όψιν τις
περιστάσεις της κάθε υπόθεσης, την προσωπικότητα του κάθε
κατηγορουµένου; Τα ελάχιστα όρια θα πρέπει να µειωθούν, στις
µεν ποινές µε πλαίσιο ποινής δέκα έως είκοσι, τουλάχιστον, στα
δύο έτη -που και πάλι περιορίζει τροµερά την ευχέρεια του δικα-
στή ως προς την φυλάκιση ή όχι του κατηγορουµένου. Στις δε
ποινές πέντε έως είκοσι και πέντε έως δέκα, στο ένα έτος.

Με το άρθρο 37 του σχεδίου νόµου τροποποιείται το άρθρο
187 παράγραφος 6 του Ποινικού Κώδικα, το οποίο προβλέπει σή-
µερα την απαγόρευση χορήγησης ανασταλτικού αποτελέσµατος
στην έφεση σε περίπτωση καταδίκης για οποιοδήποτε έγκληµα
του άρθρου αυτού, που είναι γνωστό ως άρθρο για την εγκληµα-
τική οργάνωση. Είναι γνωστό ότι τα δικαστήρια, επί της ουσίας,
αρνούνται να εφαρµόσουν τη διάταξη αυτή ως αντισυνταγµατική,
κρίνοντάς την αντίθετη στην αρχή της αναλογικότητας και λόγω
της ευθείας προσβολής του τεκµηρίου αθωότητας. Ως αντισυ-
νταγµατική κρίνεται, δε, όχι µόνον για το πληµµεληµατικό αδί-
κηµα της συµµορίας, αλλά και για αυτό της εγκληµατικής ορ-
γάνωσης. 

Μέσα σε αυτό το πλαίσιο, οι συντάκτες του σχεδίου νόµου
προχώρησαν σε µερική τροποποίηση της διάταξης αυτής, εµµέ-
νοντας στη διατήρησή της για τις περιπτώσεις των εγκληµάτων
της παραγράφου 1 και 2 του άρθρου 187 του Ποινικού Κώδικα.
Εµµένουν, δηλαδή, σε µία διάταξη που τα δικαστήρια έχουν αξιο-
λογήσει ως αντισυνταγµατική στο σύνολό της.

Με το άρθρο 60 του σχεδίου νόµου, επαναφέρεται το αυτε-
πάγγελτο της δίωξης, µεταξύ άλλων της απάτης, ακόµη και του
πληµµεληµατικού χαρακτήρα. Πρόκειται για ορθή ρύθµιση λόγω
της φύσης του αδικήµατος, αλλά και των βαρύτατων συνεπειών
που επάγεται στη ζωή των θυµάτων, αλλά και στην οικονοµία της
πατρίδας. Θεωρούµε ότι αντίστοιχα θα πρέπει να ισχύσει το αυ-
τεπάγγελτο της δίωξης και στην πληµµεληµατική τοκογλυφία. 

Και φυσικά επικροτούµε, όχι µόνο για το αυτεπάγγελτο της
δίωξης στην απάτη, αλλά και το αυτεπάγγελτο της δίωξης για την
απιστία. Έτσι, το άρθρο 405 του Ποινικού Κώδικα, σύµφωνα µε
τα ανωτέρω -όπως προείπα- θα πρέπει να διαµορφωθεί ως ακο-
λούθως «για την ποινική δίωξη των εγκληµάτων που προβλέπο-
νται στα άρθρα 387 και 389 στο πρώτο εδάφιο της παραγράφου
1 του άρθρου 390 και στο άρθρο 397 απαιτείται έγκληση». 

Σε ό,τι αφορά τις µονοµελείς συνθέσεις, το παρόν νοµοσχέδιο
ενισχύει τις αρµοδιότητες των µονοµελών δικαστηρίων έναντι
αυτών µε πολυµελείς συνθέσεις ενώ ταυτόχρονα καταργείται και
το πενταµελές εφετείο. Με απλά λόγια, υπό αµιγώς δηµοσιονο-
µική λογική, κάνουµε εκπτώσεις στη διαδικασία απονοµής της δι-
καιοσύνης. Υιοθετούµε το µοντέλο του δικαστή που διασκέπτεται
µόνος του ώστε να µπορούν –υποτίθεται- να συγκροτηθούν πε-
ρισσότερα δικαστήρια, χωρίς να έχουν προσληφθεί δικαστές ή
να µην υπάρχει η ανάλογη γραµµατειακή υποστήριξη.

Το πρακτικό επιχείρηµα που συζητείται στους διαδρόµους,
αλλά δεν διατυπώνεται δηµόσια, είναι ότι τρεις ή και πέντε δικα-
στές να βρίσκονται στην έδρα, µόνο ο Πρόεδρος είναι εκείνος ο
οποίος έχει µελετήσει τη δικογραφία. Αυτό, όµως, το επιχείρηµα
καµµία αξία δεν έχει. Η παρουσία περισσότερων δικαστών στην
έδρα, ακόµα και αν δεν έχουν µελετήσει -ως όφειλαν- τη δικο-
γραφία λόγω φόρτου καθηκόντων, αποτελεί από µόνη της µία δι-
κλείδα ασφαλείας για την ποιότητα και για τον έλεγχο της
απονεµόµενης δικαιοσύνης. 

Είναι λίγες οι φορές, αγαπητοί συνάδελφοι, που οι σύνεδροι
δικαστές έχουν λάβει αντίθετη απόφαση από τον Πρόεδρο; Είναι
λίγες εκείνες οι περιπτώσεις που µια ποινική διαδικασία φωτίζεται
µόνο κατόπιν της διάσκεψης των δικαστών; Εσείς θα νιώθετε µε-
γαλύτερη ασφάλεια εάν οδηγηθείτε -ο µη γένοιτο- σε ένα ακρο-
ατήριο όπου θα αποφασίζει για την τύχη, για την αξιοπρέπεια,
για την τιµή και την υπόληψή σας ένας µόνος δικαστής; 

Τελικώς, το ερώτηµα είναι ένα: Θεωρούµε σκόπιµη την επί-
τευξη της πολυπόθητης επιτάχυνσης της δικαιοσύνης σε βάρος
των ατοµικών δικαιωµάτων των διαδίκων ή της ποιότητας απονο-
µής της δικαιοσύνης; 

Μια άλλη σηµαντική τροποποίηση µε το άρθρο 75 το σχέδιο
νόµου είναι ότι µεταφέρετε στην αρµοδιότητα του τριµελούς
εφετείου τα κοινώς επικίνδυνα κακουργήµατα, που µέχρι σήµερα
υπάγονται στην αρµοδιότητα των µικτών ορκωτών δικαστηρίων. 

Το άρθρο 97 παράγραφος 1 του Συντάγµατος προβλέπει γε-
νική αρµοδιότητα του µικτού ορκωτού δικαστηρίου για την εκδί-
καση όλων των κακουργηµάτων, καθιερώνοντας σχετικό τεκµή-
ριο αρµοδιότητας του µικτού ορκωτού δικαστηρίου, ενώ η παρά-
γραφος του ίδιου άρθρου δίνει τη δυνατότητα στον κοινό νοµο-
θέτη να υπαχθούν στην αρµοδιότητα των εφετείων ορισµένα
κακουργήµατα. Ο κοινός νοµοθέτης µε κατάχρηση της τελευ-
ταίας αυτής δυνατότητας υπήγαγε την πλειοψηφία των κακουρ-
γηµάτων στα µονοµελή και τριµελή εφετεία, διευρύνοντας υπερ-
βολικά την αρµοδιότητά τους σε βάρος των µικτών ορκωτών δι-
καστηρίων, δηλαδή σε εκείνα τα δικαστήρια όπου συµµετέχουν
τακτικοί δικαστές, αλλά την πλειοψηφία την έχουν λαϊκοί δικα-
στές. 

Με τις προτεινόµενες ρυθµίσεις του σχεδίου νόµου, µεταφέ-
ρονται και τα κοινώς επικίνδυνα κακουργήµατα, πλέον, στην αρ-
µοδιότητα του τριµελούς εφετείου, µε αποτέλεσµα πλέον η
συνταγµατική αποστολή του µικτού ορκωτού δικαστηρίου να πε-
ριορίζεται ακόµη περισσότερο, αντίθετα µε την πρόθεση του συ-
νταγµατικού νοµοθέτη. Πολύ περισσότερο το άρθρο 102, το
σχέδιο νόµου τροποποιεί το άρθρο 404 του Κώδικα Ποινικής Δι-
κονοµίας και το άρθρο 135 του σχεδίου νόµου καταργεί το άρθρο
405 του Κώδικα Ποινικής Δικονοµίας, µε αποτέλεσµα να επανα-
καθορίζεται η κατανοµή της αρµοδιότητας στα µικτά ορκωτά δι-
καστήρια, µε τη συρρίκνωση της συµµετοχής των ενόρκων στη
λήψη των αποφάσεων. 

Συγκεκριµένα, προτείνεται ο περιορισµός της συµµετοχής των
ενόρκων µόνο στην απόφαση για την κατηγορία και την κύρια
ποινή. Προς δικαιολόγηση της επιλογής αυτής, η αιτιολογική έκ-
θεση του σχεδίου νόµου αναφέρει ότι «αποσκοπείτε να περιέλθει
στην αποκλειστική εξουσία των τακτικών δικαστών του µικτού ορ-
κωτού δικαστηρίου και χωρίς τη σύµπραξη των ενόρκων, κάθε
απόφαση, πλην εκείνης επί της κατηγορίας και της κύριας ποι-
νής. Η εν λόγω µεταρρύθµιση κρίθηκε αναγκαία, διότι οι ένορκοι,
σε αντίθεση µε τους τακτικούς δικαστές, δεν έχουν τη νοµική κα-
τάρτιση και τη νοµολογιακή εµπειρία για να κρίνουν µε βάση τις
γενικές αρχές, αλλά και τις επιµέρους διατάξεις του Ποινικού Δι-
καίου και του Κώδικα Ποινικής Δικονοµίας για τα λοιπά ζητή-
µατα». 

Φαίνεται, λοιπόν, ότι εκ νέου επιχειρείτε να γίνουν σταθµίσεις
σχετικά µε τη λειτουργία των µικτών ορκωτών δικαστηρίων που,
όµως, έχουν γίνει µε δεσµευτικό τρόπο από το ισχύον Σύνταγµα
στο άρθρο 97. Η έλλειψη νοµικών γνώσεων και εµπειρίας ήταν
δεδοµένη κατά την ψήφιση του Συντάγµατος και η επιλογή του
συνταγµατικού νοµοθέτη ήταν η λειτουργία των µικτών ορκωτών
δικαστηρίων µε αρµοδιότητα εκδίκασης των κακουργηµάτων και
των πολιτικών εγκληµάτων. Και φυσικά, εκδίκαση µιας υπόθεσης
µε συµµετοχή ενόρκων, δεν σηµαίνει συµµετοχή των τελευταίων
σε ορισµένα µόνο στάδια της διαδικασίας. 

Κύριοι συνάδελφοι, για να γίνει κατανοητό, η συµµετοχή λαϊ-
κών δικαστών θεµελιώνεται από την αρχή της λαϊκής κυριαρχίας.
Η δικαιοσύνη -να µην το ξεχνάµε- αποδίδεται εν ονόµατι του ελ-
ληνικού λαού και όταν απονέµεται δικαιοσύνη, πρέπει να συµµε-
τέχουν και εκπρόσωποι της κοινωνίας, γιατί µπορούν και
σταθµίζουν, σύµφωνα µε τα κοινωνικά δεδοµένα και επί της ποι-
νής, αλλά και για τις ελαφρυντικές περιστάσεις. 

Καταργείται, στην ουσία, ένας θεσµός που κατοχυρώνει τη
λαϊκή κυριαρχία. Και τέτοια είναι τα µεικτά ορκωτά δικαστήρια
και οφείλουµε εµείς, ως κόµµα πατριωτικό και κοινωνικό, να τα
υπερασπιστούµε. Οποιαδήποτε, λοιπόν, προσπάθεια υπονόµευ-
σης της σύµπραξης του λαϊκού στοιχείου στην κρίση για κάθε ζή-
τηµα που συνδέεται, άµεσα ή έµµεσα, µε την κατηγορία και την
ποινή που πρέπει να επιβληθεί, είναι ευθέως αντίθετη στο Σύντα-
γµα. 
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Για παράδειγµα, δεν µπορεί να αποκλειστεί η συµµετοχή των
ενόρκων από τη λήψη της απόφασης για τις παρεπόµενες ποινές
και τα µέτρα ασφαλείας, για τον σχηµατισµό συνολικής ποινής,
για τη συνδροµή ελαφρυντικών ή επιβαρυντικών περιστάσεων,
για βελτίωση της κατηγορίας κατ’ ορθότερο νοµικό χαρακτηρι-
σµό, για τη συνδροµή λόγων εξάλειψης του αξιοποίνου, για την
ανάγκη αναβολής της δίκης προκειµένου να κληθούν νέοι µάρ-
τυρες, για την ανάγκη εγκλεισµού του κατηγορουµένου σε ψυ-
χιατρείο για παρακολούθηση ή για τη χορήγηση ανασταλτικού
αποτελέσµατος της έφεσης κ.λπ..

Είναι προφανές ότι η προτεινόµενη αυτή ρύθµιση υποδηλώνει
µία έντονη δυσπιστία στο θεσµό των µικτών ορκωτών δικαστη-
ρίων, µε τρόπο που δείχνει έλλειψη σεβασµού στις επιλογές του
συνταγµατικού νοµοθέτη. 

Με το άρθρο 78 του σχεδίου νόµου προστίθεται νέα παράγρα-
φος 5, στο άρθρο 215 του Κώδικα Ποινικής Δικονοµίας που ορίζει
τα εξής: «Αστυνοµικοί και λοιποί προανακριτικοί υπάλληλοι που
έχουν καταθέσει στην προδικασία δεν καλούνται στο ακροατή-
ριο, αλλά αναγιγνώσκονται οι καταθέσεις τους. Ο εισαγγελέας ή
το δικαστήριο αιτιολογηµένα µπορούν κατ’ εξαίρεση να παραγ-
γείλουν την κλήτευση αν η εξέτασή τους µε τεχνολογικά µέσα,
σύµφωνα µε το άρθρο 238Α, όπου είναι εφικτό ή µε φυσική πα-
ρουσία στο ακροατήριο είναι αναγκαία για την ασφαλή διάγνωση
της κατηγορίας. Σε κάθε περίπτωση, τα πρόσωπα του πρώτου
εδαφίου καλούνται από τον εισαγγελέα αν η πράξη αφορά κα-
κούργηµα και το ζητήσει ο κατηγορούµενος εντός προθεσµίας
πέντε ηµερών από την επίδοση του κλητηρίου θεσπίσµατος ή της
κλήσης στο ακροατήριο, σύµφωνα µε τις διατυπώσεις της παρα-
γράφου 3 του άρθρου 327 και πέραν του αριθµητικού περιορι-
σµού της παραγράφου 2». 

Περαιτέρω, το άρθρο 111 του σχεδίου νόµου τροποποιεί το
άρθρο 500 του Κώδικα Ποινικής Δικονοµίας, περιορίζοντας ου-
σιωδώς την κλήτευση µαρτύρων ενώπιον του δευτεροβάθµιου δι-
καστηρίου. Δηλαδή ενώ ένας πολίτης, ένας κατηγορούµενος,
όταν ασκεί έφεση και µέχρι τώρα θεωρούσαµε ότι εξαφανίζεται
η εκκαλουµένη απόφαση και αρχίζει η δίκη σε δεύτερο βαθµό
από την αρχή, εδώ έχουµε περιορισµό αν θέλετε των παραγό-
ντων και όλων των προϋποθέσεων για να έχουµε µία δίκαιη δίκη,
αφού πλέον δεν θα εξετάζονται στον δεύτερο βαθµό οι µάρτυρες
που έχουν εξεταστεί στο πρώτο δικαστήριο.

Η διάταξη που ανέφερα, αγαπητοί συνάδελφοι, ότι ο µάρτυρας
αστυνοµικός δεν υποχρεούται να προσέρχεται στο δικαστήριο
είναι µία διάταξη που είναι απόδειξη πως οι συντάκτες του παρό-
ντος νοµοσχεδίου είτε δεν έχουν οιαδήποτε επαφή µε την ποινική
διαδικασία στην πράξη είτε τους είναι παντελώς αδιάφορα τα δι-
καιώµατα των κατηγορουµένων και το καθήκον ενός ποινικού δι-
καστηρίου για διερεύνηση της ουσιαστικής αλήθειας. 

Διότι, αν οι συντάκτες του παρόντος νοµοσχεδίου γνώριζαν
πώς ακριβώς συντάσσονται οι προανακριτικές καταθέσεις των
αστυνοµικών, δεν θα έδειχναν τέτοια εµπιστοσύνη στο περιεχό-
µενό τους. Πολύ περισσότερο αν έχουν παρακολουθήσει έστω
και ένα ποινικό δικαστήριο θα γνώριζαν ότι οι επ’ ακροατηρίω κα-
τάθεση των αστυνοµικών µε τις ερωτήσεις της έδρας, αλλά και
την εξέταση από τους συνηγόρους πολύ συχνά καµµία σχέση δεν
έχουν µε την προανακριτική τους έγγραφη κατάθεση. 

Και προσέξτε. Θα επανέλθουµε εδώ σε εποχές όπου ο λαός
µας περιέγραφε τέτοιες καταστάσεις µε τις εξής φράσεις:
«Μπρος ο αστυνόµος και πίσω ο νόµος». Θα έχουµε ξανά στην
επιφάνεια να λένε: «Θα σε τυλίξουµε σε µία κόλλα χαρτί». Γιατί
αυτό θα συµβεί να δικάζεται κάποιος και να καταδικάζεται µε µία
έγγραφη κατάθεση ενός αστυνοµικού που θα έχει δοθεί σε ένα
γραφείο και θα γράφει ό,τι θέλει για τον κατηγορούµενο. 

Πέρα, λοιπόν, από την πρακτική υποβάθµιση της ποινικής δια-
δικασίας που η ως άνω διάταξη υπάγεται, αυτή προκαλεί και σο-
βαρά δογµατικά προβλήµατα. Οι αστυνοµικές αρχές µέσω των
καταθέσεών τους αποτελούν στην πλειοψηφία των περιπτώσεων
τον κατήγορο του πολίτη µε την ουσιαστική έννοια του όρου. Η
µη κλήτευση των µαρτύρων αυτών στο ακροατήριο στερεί πα-
ντελώς τους πολίτες από το δικαίωµα να αντικρούσουν το κατή-
γορό τους και να τον αντιµετωπίσουν προς ανάδειξη της δικής
τους αλήθειας.

Έτσι το άρθρο 6, παράγραφος 3, περίπτωση δ…
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως

του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)
Κύριε Πρόεδρε, θέλω ελάχιστο χρόνο για να ολοκληρώσω. Και

πραγµατικά και λόγω της επαγγελµατικής µου ιδιότητας έχω µια
ιδιαίτερη ευαισθησία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Απλά είθισται να ζη-
τάµε την ανοχή το δέκατο πέµπτο λεπτό και όχι µετά. Έχετε τον
λόγο να ολοκληρώσετε.

ΠΑΥΛΟΣ ΣΑΡΑΚΗΣ: Κατοχυρώνει, µεταξύ άλλων, το υπερα-
σπιστικό δικαίωµα του κατηγορουµένου να εξετάζει τους µάρτυ-
ρες κατηγορίας. 

Το Ευρωπαϊκό Δικαστήριο για τα Ανθρώπινα Δικαιώµατα ερµη-
νεύοντας τη διάταξη αυτή διατυπώνει τον γενικό κανόνα ότι η αυ-
τοπρόσωπη παρουσία του µάρτυρα στην ακροαµατική διαδικα-
σία διασφαλίζει τη διεξαγωγή µιας δίκαιης δίκης, καθώς δίνεται
η δυνατότητα στον κατηγορούµενο όχι µόνο να θέτει απευθείας
ερωτήσεις, αλλά και να αµφισβητεί µε δηλώσεις ή παρατηρήσεις
το περιεχόµενο των µαρτυρικών καταθέσεων. 

Με βάση, λοιπόν, τη νοµολογία τόσο του Ευρωπαϊκού Δικαστη-
ρίου όσο και του Δικαστηρίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης υπάρχει
µη συµβατός µε το άρθρο 6, παράγραφος 3, περίπτωση δ της
ΕΣΔΑ περιορισµός των υπεραστικών δικαιωµάτων του κατηγο-
ρουµένου όταν η καταδίκη του στηρίζεται αποκλειστικά σε καθο-
ριστικό βαθµό επί ανέλεγκτων µαρτυρικών καταθέσεων, δηλαδή
επί καταθέσεων µαρτύρων στους οποίους ο κατηγορούµενος δεν
έχει τη δυνατότητα κατά το στάδιο της προδικασίας ή της συζή-
τησης στο ακροατήριο να εξετάσει και παράλληλα, δεν υπάρχουν
αντισταθµιστικά µέτρα ελέγχου της αξιοπιστίας της µαρτυρικής
κατάθεσης. 

Με την προτεινόµενη ρύθµιση περιορίζεται το δικαίωµα των
διαδίκων και ιδίως του κατηγορουµένου να εξετάζει στο ακροα-
τήριο τους µάρτυρες κατηγορίας και µάλιστα στον πρώτο και
στον δεύτερο βαθµό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ολοκληρώστε, κύριε
συνάδελφε. Κανείς δεν υπερέβη τα δεκαεννέα λεπτά και όσοι µί-
λησαν ήταν όλοι δικηγόροι.

ΠΑΥΛΟΣ ΣΑΡΑΚΗΣ: Η φιλοσοφία, λοιπόν, που διαπνέει όλο το
σχέδιο νόµου σε κάθε στάδιο της ποινικής διαδικασίας είναι
απλή. Κατάργηση όλων των δικονοµικών εγγυήσεων και συρρί-
κνωση των υπερασπιστών δικαιωµάτων του κατηγορουµένου, µε
επίκληση της ανάγκης για επιτάχυνση. Το δικαίωµα του κατηγο-
ρουµένου για έλεγχο των επιβαρυντικών µαρτυρικών καταθέ-
σεων ονοµάζεται µια άσκοπη και δαπανηρή για το δηµόσιο διαδι-
κασία και περιττή…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε συνάδελφε,
ολοκληρώσατε. Βλέπω ότι ο λόγος σας δεν είναι για κλείσιµο.
Παρακαλώ. Δεν θα µιλάει είκοσι λεπτά ο κάθε εισηγητής. Δείχνω
µια ανοχή. Είστε εισηγητές, αλλά µετά τα δεκαεπτά - δεκαοκτώ
λεπτά πρέπει να βλέπω ότι κλείνετε. 

ΠΑΥΛΟΣ ΣΑΡΑΚΗΣ: Θέλω να πω ότι αυτό το νοµοσχέδιο ίσως
είναι προάγγελος για τη δηµιουργία ιδιωτικών φυλακών στην πα-
τρίδα µας, κάτι το οποίο δεν το θέλουµε και είµαστε αντίθετοι. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
σαράντα πέντε µαθητές και µαθήτριες και τρεις εκπαιδευτικοί συ-
νοδοί τους από το ιδιωτικό Γενικό Λύκειο «Γεννάδειος Σχολή»
(δεύτερο τµήµα). 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο τώρα έχει ο ειδικός αγορητής από τη Νέα Αριστερά
κ. Δηµήτριος Τζανακόπουλος.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε
Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, είναι η δέκατη
έβδοµη νοµοθετική παρέµβαση αυτής της Κυβέρνησης, της Κυ-
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βέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας και του Κυριάκου Μητσοτάκη,
που αφορά τον Ποινικό Κώδικα και τον Κώδικα Ποινικής Δικονο-
µίας τα τελευταία πέντε χρόνια. Μέσα σε αυτά τα πέντε χρόνια
µε αυτές τις δεκαεπτά νοµοθετικές παρεµβάσεις έχετε στην κυ-
ριολεξία τινάξει στον αέρα τη δογµατική συνοχή και τη συστηµα-
τικότητα του ποινικού δικαίου και της ποινικής δικονοµίας. Αυτό
σας το έχουν επισηµάνει όλοι οι επιστηµονικοί φορείς.

Με το νοµοσχέδιο αυτό που φέρνετε σήµερα, ένα γονατογρά-
φηµα στην πραγµατικότητα, για το οποίο δεν συγκροτήθηκε καν
νοµοπαρασκευαστική επιτροπή, αλλά αντιθέτως γράφτηκε από
µετακλητούς υπαλλήλους και αποσπασµένους στο γραφείο το
υπουργικό, επιδεινώνετε έτι περαιτέρω την κατάσταση. Τη βγά-
ζετε στην πραγµατικότητα εκτός ελέγχου.

Και αναρωτιέται κανείς: Προς τι αυτός ο νοµοθετικός πληθω-
ρισµός που αφορά το Ποινικό Δίκαιο και την Ποινική Δικονοµία.
Ποιος είναι ο πολιτικός λόγος που υποστηρίζει αυτόν τον νοµο-
θετικό πληθωρισµό. Ο Υπουργός κ. Φλωρίδης, στη χθεσινή πε-
ντάλεπτη οµιλία του, η οποία από µόνη της αποτελεί µια προσ-
βολή στην κοινοβουλευτική διαδικασία, απαξίωσε επιστηµονικούς
φορείς, κοινοβουλευτικές οµάδες, Βουλευτές, οι οποίοι επί τρεις
συνεχόµενες Επιτροπές αναπτύσσαµε επιχειρήµατα, πολιτικά
σκεπτικά. 

Στην πραγµατικότητα, όµως, παρά τα πέντε λεπτά, που ήταν
απαξιωτικά και απολύτως αλαζονικά και δείχνουν ακριβώς τον
τρόπο µε τον οποίο αυτή η Κυβέρνηση αντιµετωπίζει τον κοινο-
βουλευτικό διάλογο, πρόλαβε να δώσει ένα χαρακτηριστικότατο
παράδειγµα του λόγου που υποστηρίζει αυτόν τον νοµοθετικό
πληθωρισµό. Τι µας είπε; Συγκρούονται δύο φιλοσοφίες σε
σχέση µε το Ποινικό Δίκαιο και την ποινική δικονοµία. Από τη µία
µεριά είναι εκείνοι που θέλουν ησυχία, τάξη, ασφάλεια, που δεν
θέλουν την ατιµωρησία, που δεν θέλουν την ανοµία, που είναι οι
πολεµιστές του εγκλήµατος, δηλαδή ο ίδιος ο Υπουργός και η
Νέα Δηµοκρατία.

Από την άλλη µεριά είναι όλοι οι υπόλοιποι. Ποιοι, δηλαδή; Συλ-
λήβδην τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης, τριάντα εννιά καθηγητές
του Ποινικού Δικαίου από ολόκληρη την Ελλάδα που έχουν κα-
τακεραυνώσει το νοµοσχέδιο, η Νοµική Σχολή της Αθήνας η
οποία έχει βγάλει ανακοίνωση επίσης ασκώντας δριµύτατη κρι-
τική και στον τρόπο της νοµοθέτησης και επί της ουσίας του νο-
µοσχεδίου, η Ένωση Ελλήνων Ποινικολόγων, η Ελληνική Εταιρεία
Ποινικού Δικαίου, η Ένωση Δικαστών και Εισαγγελέων. Όλοι
αυτοί είναι στην πραγµατικότητα µε την ανοµία, µε τους εγκλη-
µατίες, τις εγκληµατικές οργανώσεις, θέλουν την ατιµωρησία, θέ-
λουν να δηµιουργείται µπάχαλο στην κοινωνία και ο µόνος ο
οποίος προστατεύει την ελληνική κοινωνία από όλα αυτά τα δεινά
είναι ο κ. Φλωρίδης και η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας.

Καταλαβαίνετε ότι αυτός ο ισχυρισµός είναι ο ορισµός του λαϊ-
κισµού, ενός µάλιστα εξαιρετικά επικίνδυνου λαϊκισµού, κύριε
Φλωρίδη. Και θα σας παρακαλούσα στην οµιλία σας να µην επα-
ναλάβετε αυτό το επιχείρηµα, το οποίο είναι απολύτως προσβλη-
τικό για όλους µας και για την ελληνική κοινωνία, η οποία έχει
ψηφίσει για να βρίσκονται τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης σε
αυτό εδώ το Κοινοβούλιο και να υπερασπίζονται τα συµφέροντά
της. Αλλά είµαι σίγουρος ότι δεν θα το κάνετε. Θα επιµείνετε σε
αυτήν τη χυδαία, προπαγανδιστική «επιχειρηµατολογία» να την
πω; Θα ήταν ευφηµισµός.

Στην πραγµατικότητα µε την οµιλία σας αυτήν επιβεβαιώσατε,
κύριε Φλωρίδη, ότι χρησιµοποιείτε το Ποινικό Δίκαιο και την Ποι-
νική Δικονοµία για λόγους πολιτικών και ιδεολογικών σκοπιµοτή-
των, για να αποκαταστήσετε στην πραγµατικότητα τα ερείσµατα
της Νέας Δηµοκρατίας σε ένα κοινό το οποίο ενδεχοµένως για
διάφορους λόγους, που σχετίζονται και µε τις ιδεολογικές τοπο-
θετήσεις του τελευταίου διαστήµατος, σας γυρνά την πλάτη και
αυτό είναι εξαιρετικά επικίνδυνο.

Στην πραγµατικότητα θέλετε να αποκαταστήσετε τις σχέσεις
σας µε σκληρά δεξιά ακροατήρια και προς αυτόν τον σκοπό χρη-
σιµοποιείτε το Ποινικό Δίκαιο και την Ποινική Δικονοµία. Έχετε
επενδύσει στον ποινικό λαϊκισµό, στην ποινική αγριότητα -θα
έλεγε κανείς-, στον τιµωρητισµό, στον ηθικό πανικό, στον φόβο,
στην ανασφάλεια. Και ποια είναι η απάντησή σας σε όλα αυτά;
Αυστηροποίηση των ποινών, περιορισµός των δικαιωµάτων των

κατηγορουµένων, φυλακή για όλους. Αυτή είναι η απάντηση που
δίνετε.

Ακούστε, στη θεωρία του Ποινικού Δικαίου η ποινή είναι πρά-
γµατι κακό το οποίο επιβάλλεται ως τέτοιο, ως δηλαδή κακό.
Όµως η ποινή επιβάλλεται υπό συγκεκριµένες διαδικαστικές, συ-
νταγµατικές προϋποθέσεις, διαφορετικά γυρνάµε στον µεσαί-
ωνα, γυρνάµε στη λογική της νοµικής απόδειξης, γυρνάµε στη
λογική την οποία οι κοινωνίες µας συνολικά έχουν υπερβεί µετά
τον διαφωτισµό.

Εσείς θέλετε να κάνετε ιεροεξεταστικό Ποινικό Δίκαιο. Αυτό
θέλετε να κάνετε. Και δεν σας τα λέµε εµείς. Σας τα λένε το σύ-
νολο σχεδόν των επιστηµονικών φορέων, το σύνολο των δικηγό-
ρων της χώρας, η ολοµέλεια των δικηγορικών συλλόγων και δεν
έχετε απαντήσει επί της ουσίας σε κανένα απολύτως επιχείρηµα
από αυτά τα οποία έχουν ακουστεί όλο αυτόν τον καιρό και στον
δηµόσιο διάλογο και κατά τη διάρκεια των συνεδριάσεων των κοι-
νοβουλευτικών επιτροπών.

Θα προσπαθήσω να είµαι όσο το δυνατόν πιο σχηµατικός, διότι
η νοµική γλώσσα ως τέτοια σκοπεύει και στη δηµιουργία φίλτρων
µεταξύ των πολιτών και των επαγγελµατιών του δικαίου. Εποµέ-
νως, θα πρέπει µερικά πράγµατα να τα πούµε µε µια διαφορετική,
πιο κανονική -θα έλεγε κανείς- γλώσσα. Στην πραγµατικότητα µε
το νοµοσχέδιο αυτό αλλοιώνεται η συστηµατική ενότητα του Ποι-
νικού Δικαίου, δηλαδή η σχέση µεταξύ των διατάξεων του Ποινι-
κού Δικαίου, έτσι όπως αυτή έχει διαµορφωθεί και από τις
αποφάσεις των δικαστηρίων, αλλά και από τη θεωρία.

Δεν µας έχετε απαντήσει, πώς µπορεί να προσαρµοστούν δια-
τάξεις που αφορούν τη δήµευση, για παράδειγµα στην περί-
πτωση του εµπρησµού. Μπορεί να ακούγεται ωραία, αλλά σας
επισηµαίνει ακόµα και η Επιστηµονική Υπηρεσία της Βουλής ότι
εδώ πρόκειται για αντισυνταγµατική διάταξη, η οποία δεν πρό-
κειται ποτέ να εφαρµοστεί. Διότι η δήµευση περιουσίας, όταν
αυτή δεν αφορά το προϊόν του εγκλήµατος, είναι στην πραγµα-
τικότητα δώρον άδωρον, κοροϊδεύετε τον κόσµο. Λέτε: «Εµείς εί-
µαστε αυστηροί. Θα δηµεύεται η περιουσία των εµπρηστών». Δεν
πρόκειται να γίνει ποτέ αυτό, κύριε Φλωρίδη. Θα καταπέσει στο
δικαστήριο και αν δεν καταπέσει στο δικαστήριο, θα καταπέσει
στο Ευρωπαϊκό Δικαστήριο Δικαιωµάτων του Ανθρώπου. Ποιόν
κοροϊδεύετε;

Πώς εντάσσεται η αυστηροποίηση της υφ’ όρων απόλυσης στη
συστηµατική λειτουργία του Ποινικού Δικαίου, η έµπρακτη µετά-
νοια στην περίπτωση των εγκληµάτων εξ αµελείας, η ευθύνη των
νοµικών προσώπων; Θα έρθω και συγκεκριµένα.

Δεύτερο ζήτηµα, δεν µας έχετε απαντήσει για την αύξηση των
ποινών. Τι κάνει το νοµοσχέδιο αυτό; Λέει: «Η ανώτατη ποινή για
την πρόσκαιρη κάθειρξη θα πάει από τα δεκαπέντε στα είκοσι
χρόνια». Και τι άλλο λέει; «Για τους ανήλικους από τα οκτώ στα
δέκα χρόνια». Και συµπαρασύρονται και όλες οι ποινές για τα µι-
κρότερης απαξίας εγκλήµατα. Επίσης, θα έχουµε υποχρεωτική
έκτιση στις ποινές από δύο έτη. Επίσης, απαγορεύεται η συρροή
µειώσεων της ποινής. Δηλαδή αν συντρέχουν δύο λόγοι µείωσης
της ποινής, θα επιτρέπεται να εφαρµοστεί η µείωση µόνο ένας
για τη µείωση της ποινής.

Σας έχει πει κανείς ότι µε το να αυστηροποιείτε τις ποινές, κα-
ταπολεµάτε το έγκληµα; Είναι πανθοµολογούµενο από όλες -
αλλά όλες στην κυριολεξία- τις επιστηµονικές µελέτες που
αφορούν το έγκληµα ότι η αυστηροποίηση των ποινών κατά κα-
νέναν τρόπο δεν σχετίζεται µε τη µείωση της παραβατικότητας.
Δεν υπάρχει ούτε ένας επιστήµονας ο οποίος να ισχυρίζεται το
αντίθετο και γι’ αυτό δεν έχετε προσκοµίσει και καµµία µελέτη
φυσικά που να τεκµηριώνει τον ισχυρισµό σας. Λαϊκίζετε ασυστό-
λως, λέγοντας ότι δήθεν θα καταπολεµήσετε την ατιµωρησία και
ότι θα καταπολεµήσετε το έγκληµα, ενώ στην πραγµατικότητα
κάνετε µια τρύπα στο νερό. Διότι το ζήτηµα της καταπολέµησης
του εγκλήµατος σχετίζεται µε την κοινωνική συνοχή, σχετίζεται
µε τις κοινωνικές συνθήκες που επικρατούν σε µια κοινωνία και
σχετίζεται και µε τη βεβαιότητα ότι ένα έγκληµα θα εξιχνιαστεί,
πράγµα το οποίο αφορά τους διοικητικούς µηχανισµούς και όχι
τους ποινικούς κατασταλτικούς µηχανισµούς. Δεν έχετε απαντή-
σει σε αυτό.

Λέτε: «Θα αυστηροποιήσουµε τις ποινές». Και εγώ λέω: «Γιατί
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όχι τριάντα χρόνια; Γιατί όχι σαράντα; Γιατί όχι ισόβια; Γιατί να
µην επαναφέρουµε, όπως διάφοροι ακροδεξιοί φίλοι σας, κύριε
Φλωρίδη, ζητούν ακόµη και τη θανατική ποινή; Διότι αν µπούµε
στη λογική και ακολουθήσουµε τον λόγο σας στην ύστατη συνέ-
πειά του εκεί οδηγούµαστε.

Για τη µετατροπή της ποινής σε χρήµα, δεν µας απαντήσατε.
Πρόκειται για έναν ελληνικής έµπνευσης θεσµό -δεν υπάρχει
πουθενά αλλού-, ο οποίος τι κάνει; Στην πραγµατικότητα εισάγει
ταξικά φίλτρα για το ποιοι θα πάνε στη φυλακή και ποιοι δεν θα
πάνε. Όποιος έχει να πληρώσει δεν πηγαίνει στη φυλακή, όποιος
δεν έχει να πληρώσει µέσα. Σε ποιους, δηλαδή, αναφέρεται το
νοµοσχέδιό σας; Στους φτωχοδιαβόλους, κύριε Φλωρίδη και
δήθεν -λέει- θέλετε να καταπολεµήσετε το οργανωµένο έγκληµα
και διάφορα τέτοια.

Ο θεσµός δε έχει επικριθεί στη θεωρία και στη νοµολογία. Έχει
καταργηθεί από τον πρώην συνάδελφό σας, τον κ. Βενιζέλο. Και
τώρα το επαναφέρετε. Το ίδιο ισχύει -ταξικά φίλτρα- και για την
αύξηση των παραβόλων για την άσκηση δικονοµικών δικαιωµά-
των. Δεκαπλασιάζετε στην ουσία τα παράβολα, λέγοντας τι;
Όποιος έχει χρήµατα, θα µπορεί να ασκεί τα δικονοµικά του δι-
καιώµατα. όποιος δεν έχει, τι να κάνουµε, έχασε.  

Δεν µας έχετε απαντήσει για την απευθείας κλήση στο ακροα-
τήριο σε πολλά περισσότερα εγκλήµατα. Τι σηµαίνει αυτό; Ότι
δεν θα µεσολαβεί µεταξύ της ανάκρισης και της επ’ ακροατηρίου
διαδικασίας, το Δικαστικό Συµβούλιο. Και σας έχουµε επισηµάνει
ότι το Δικαστικό Συµβούλιο λειτουργεί ως φίλτρο. Το 50% σχεδόν
των βουλευµάτων του Δικαστικού Συµβουλίου, είναι απαλλακτικά
ή παύονται από τη δίωξη. Και εσείς τι κάνετε; Το καταργείτε αυτό
το φίλτρο, λέγοντας ότι δήθεν έτσι θα επιταχυνθεί η δικαιοσύνη,
ενώ στην πραγµατικότητα πάλι θα οδηγήσετε κόσµο στο ακροα-
τήριο που δεν πρέπει να οδηγηθεί. Θα δηµιουργηθεί τεράστιος
φόρτος εργασίας στα ακροατήρια και πάλι µια τρύπα στο νερό,
έχοντας µάλιστα σύρει ανθρώπους στην ποινική διαδικασία, που
ξέρουµε ότι από µόνη της -ακόµα κι αν οδηγεί σε αθώωση- η δια-
δικασία στο ακροατήριο είναι εξαιρετικά επιβαρυντική για τον κα-
τηγορούµενο. 

Στα Μονοµελή Εφετεία, τα οποία στην πραγµατικότητα γίνο-
νται το δικαστήριο του κανόνα, ένας δικαστής θα µπορεί να επι-
βάλει ποινές φυλάκισης στην µεγάλη πλειονότητα των πληµ-
µεληµάτων. Μονοµελή εφετεία για κακουργήµατα. Πού ακού-
στηκε; Να υπάρχει, δηλαδή, µονοµελές δικαστήριο το οποίο θα
δικάζει κακούργηµα, για την κατάργηση στην πραγµατικότητα
του Μικτού Ορκωτού Δικαστηρίου, που είναι το δικαστήριο εκείνο
που συνδέει τη δικαστική εξουσία µε την αρχή της λαϊκής κυριαρ-
χίας. 

Και µάλιστα αυτό είναι επίσης αντίθετο στο Σύνταγµα που κά-
νετε. Όπως αντίθετο στο Σύνταγµα είναι, κατά τη γνώµη µου, και
το γεγονός ότι αποστερείτε από τους ενόρκους, δηλαδή τους
λαϊκούς δικαστές, τη δυνατότητα να αποφασίζουν για όλα τα νο-
µικά ζητήµατα στη δίκη. 

Υπάρχουν πράγµατα τα οποία δεν έχουν απαντηθεί, όπως πα-
ραδείγµατος χάριν για τον έντιµο βίο. Καταργείται ο σύννοµος
βίος και επανέρχεται το ελαφρυντικό του πρότερου εντίµου βίου.
Τι σηµαίνει αυτό, για να καταλάβουµε; Σηµαίνει ότι ο δικαστής
αντί να εφαρµόζει τον νόµο, θα προχωράει σε ηθικές αξιολογικές
κρίσεις για τον κατηγορούµενο. Αν είχε φιλανθρωπική δράση, αν
συµµετείχε στην κοινωνική ζωή µε τον τρόπο που θεωρεί η κατε-
στηµένη ιδεολογία ότι πρέπει να συµµετέχει. Αυτό σηµαίνει έντι-
µος βίος. Αντί ο δικαστής να εφαρµόζει τον νόµο και να λέει: «Ο
συγκεκριµένος κατηγορούµενος δεν έχει παραβιάσει τον νόµο
µέχρι τώρα, είναι η πρώτη φορά», θα λέει: «Ήταν καλός άνθρω-
πος; Ήταν καλός οικογενειάρχης; Πήγαινε στην εκκλησία;». 

Λοιπόν, αυτά είναι πράγµατα τα οποία στην πραγµατικότητα
δείχνουν την οπισθοδροµικότητα της ιδεολογίας σας, το πόσο
παρωχηµένες και αγκυλωµένες είναι οι αντιλήψεις σας για το Ποι-
νικό Δίκαιο. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ε’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ)

Θα µπορούσα να πω πολλά για την κλήση των αστυνοµικών. Τι
λέει το νοµοσχέδιο; Για να καταλάβουµε ότι ο αστυνοµικός ο
οποίος θα κάνει τη σύλληψη ή ο προανακριτικός υπάλληλος ο

οποίος θα διενεργεί την προκαταρκτική εξέταση, δεν θα υπάρχει
υποχρέωση να κληθεί στο ακροατήριο, εφόσον το ζητήσει ο κα-
τηγορούµενος. Αντίθετα, ο κατηγορούµενος θα έχει πέντε µέρες
µετά την κλήτευσή του -ποιος κατηγορούµενος µπορεί να το γνω-
ρίζει αυτό;- για να τον καλέσει. Διαφορετικά δεν θα έρχεται ο
αστυνοµικός ή ο προανακριτικός υπάλληλος στο δικαστήριο για
να υποβληθεί στη βάσανο των ερωτήσεων της υπεράσπισης. 

Κατ’ αρχάς, έχω τη γνώµη ότι κι αυτή η διάταξη δεν πρόκειται
να εφαρµοστεί, διότι για να υπάρξει παραίτηση από αυτό το ου-
σιώδες δικαίωµα του κατηγορουµένου, πρέπει αυτή να είναι
ρητή. Και αυτά είναι πράγµατα γνωστά στη νοµολογία, είναι γνω-
στά στη θεωρία, τα οποία αγνοείτε. Για ποιο λόγο; Για να «που-
λήσετε» νόµο και τάξη στο ακροδεξιό κοινό στο οποίο στην
πραγµατικότητα απευθύνεστε. 

Μας λέει ο κύριος Υπουργός ότι έχει θυµατοκεντρική προσέγ-
γιση. Είναι υποτιθέµενη θυµατοκεντρική προσέγγιση, γιατί καµ-
µία τέτοια προσέγγιση δεν έχει ο Υπουργός. Έχει µια λαϊκίστικη
προσέγγιση. Αυτή η προσέγγιση, όµως, κάνει φτερά όταν ερχό-
µαστε στα ζητήµατα της ενδοοικογενειακής βίας. Εκεί τα ξεχνάµε
τα θύµατα. Εκεί ο θεσµός ποινικής διαµεσολάβησης στην πρα-
γµατικότητα λειτουργεί σαν θεσµός που περιορίζει τη δυνατό-
τητα των θυµάτων ενδοοικογενειακής βίας. Τα φέρνει σε άµεση
επαφή µε τον δράστη και στην πραγµατικότητα τα εγκλωβίζει
στην κακοποιητική κατάσταση. Κι εσείς αυτό έρχεστε εδώ και το
πλασάρετε ως δήθεν διατάξεις για την καταπολέµηση της ενδο-
οικογενειακής βίας. Για να µην µιλήσουµε για τον νόµο για την
υποχρεωτική συνεπιµέλεια, πράγµα το οποίο θα ανοίξει άλλη συ-
ζήτηση. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κλείνω µε µια ευθεία ερώτηση στον Υπουργό, την οποία ακόµα
δεν έχει απαντήσει κανένας, ούτε ο Εισηγητής της Νέας Δηµο-
κρατίας, αλλά ούτε ο Υπουργός, ούτε ο κύριος Υφυπουργός. 

Το 2019 έγινε µια συζήτηση σε αυτή την Ολοµέλεια. Ήταν ο κ.
Τσιάρας…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε συ-
νάδελφε, θα πάρετε και τη δευτερολογία σας;

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι, θα πάρω και τη δευτε-
ρολογία. 

Λοιπόν, ήταν ο κ. Τσιάρας εδώ σε αυτή την Αίθουσα και επιχει-
ρηµατολόγησε για ένα πάρα πολύ σηµαντικό θέµα, το οποίο είναι
–και σηµειώστε το αυτό, κύριε Φλωρίδη, γιατί περιµένω την απά-
ντησή σας εδώ και αρκετές µέρες- η κατάργηση του αυτεπάγ-
γελτου για το αδίκηµα της απιστίας στα χρηµατοπιστωτικά
ιδρύµατα. 

Προσέξτε τώρα. Τι προέβλεπε η διάταξη αυτή; Ότι αυτά τα αδι-
κήµατα θα διώκονται µόνο κατ’ έγκληση. Δηλαδή ο θύτης θα
έπρεπε να εγκαλέσει τον εαυτό του για να οδηγηθεί στο δικαστή-
ριο. Ποιος ήταν ο λόγος που το 2019 ψηφίσατε αυτή τη διάταξη;
Και ποιος είναι ο λόγος που το 2024 την ξεψηφίζετε; Τι έχει µε-
σολαβήσει; Μήπως έπρεπε να µεσολαβήσει µια τετραετία εκκα-
θάρισης αυτών των υποθέσεων; Μήπως έπρεπε να αφεθούν οι
τράπεζες να ξεπουλήσουν τα κόκκινα δάνεια σε funds, χωρίς να
έχουν την αγωνία της αυτεπάγγελτης δίωξης, κύριε Φλωρίδη, και
τώρα, αφού έγινε η δουλειά, προχωράτε στο ξεψήφισµα της τρο-
πολογίας Τσιάρα; Διαφορετικά, δεν µπορεί κανείς να βρει έναν
λόγο για αυτό το οποίο έχει συµβεί. Τι έχει µεσολαβήσει; Περι-
µένω και περιµένω υποµονετικά εδώ και πάνω από δέκα ηµέρες,
να απαντήσει κάποιος από την Κυβέρνηση τι συνέβη εκεί. 

Είναι προφανές ότι καταψηφίζουµε το νοµοσχέδιο, αλλά θα
ήταν καλό και για τη δηµοκρατία και για το ελληνικό Κοινοβούλιο
να το αποσύρετε τώρα. Έχετε ακόµα την ευκαιρία. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε. 

Πριν περάσουµε στον επόµενο αγορητή, θέλω πω στο Σώµα
ότι κ. Γιαννούλης µου ζήτησε να µπει τελευταίος στη λίστα γιατί
είχε ένα ατύχηµα και δεν πρόλαβε να έρθει στην Ολοµέλεια.
Έγινε κάποια ασυνεννοησία. 

Θέλω να σας παρακαλέσω να αποδεχτούµε το αίτηµα να µπει
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στους τρεις τελευταίους οµιλητές. 
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Προχω-

ράµε τώρα µε τον κ. Δηµητριάδη. 
Ελάτε, κύριε συνάδελφε.
ΠΕΤΡΟΣ ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ερχόµαστε εδώ

σήµερα να ψηφίσουµε ένα νοµοσχέδιο που αφορά αισίως µία
ακόµα από τις πολλές τροποποιήσεις του Ποινικού Κώδικα από
την παρούσα Κυβέρνηση, ενός πολύπαθου -να το πω έτσι- κώ-
δικα, ο οποίος συνεχώς τροποποιείται και συνεχώς έχουµε προ-
βλήµατα. 

Αυτό το νοµοσχέδιο έχει επικριθεί από το σύνολο σχεδόν των
επιστηµονικών φορέων, αλλά και από το σύνολο των κοµµάτων
της Αντιπολίτευσης. Οπότε δύο τινά συµβαίνουν: Ή όλοι εµείς,
τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης, µαζί µε τους επιστηµονικούς φο-
ρείς έχουµε κάνει κάποια συνωµοσία και θέλουµε να αυξηθεί το
έγκληµα, η εγκληµατικότητα, ή το νοµοσχέδιο είναι άκρως προ-
βληµατικό. 

Για να µην σας κουράζω, συµβαίνει το δεύτερο, το νοµοσχέδιο
είναι προβληµατικό και θα εξηγήσω γιατί. Υπάρχει λοιπόν η επω-
νυµία στο νοµοσχέδιο, ότι θέλουµε –λέει- επιτάχυνση και ποιοτική
αναβάθµιση της ποινικής δίκης. Λοιπόν ακούστε λίγο. Για να επι-
τευχθεί αυτό θα πρέπει να συµβούν δύο παράγοντες. Πρώτον,
να έχουµε επάρκεια σε δικαστές εισαγγελείς και δικαστικούς
γραµµατείς που δεν έχουµε -έχουµε σηµαντικά κενά- και δεύτε-
ρον να έχουµε την απαραίτητη υλικοτεχνική υποδοµή, ήτοι αίθου-
σες, που επίσης δεν έχουµε. Όσο λοιπόν δεν λύνουµε αυτά τα
προβλήµατα, θα έχουµε µονίµως θέµατα επιβράδυνσης και όχι
επιτάχυνσης δικαιοσύνης και της ποινικής δίκης.

Εδώ µάλιστα να τονίσω πως θα πρέπει να είµαστε πάρα πολύ
προσεκτικοί αναφορικά µε την τροποποίηση στον Ποινικό Κώ-
δικα, διότι ο Ποινικός Κώδικας ρυθµίζει την ελευθερία του ατό-
µου, αλλά και τα δικαιώµατα των κατηγορουµένων και των
κρατουµένων. Είναι πάρα πολύ σηµαντικό αυτό. Θα πρέπει να το
προσέχουµε όταν κάνουµε τέτοιες τροποποιήσεις, γιατί τις κά-
νουµε πρόχειρα και -να το πω έτσι- υπό το πρίσµα της ικανοποί-
ησης ενός «λαϊκού αισθήµατος» για απονοµή δικαιοσύνης, που
ουσιαστικά δεν τηρείται κιόλας µε το παρόν νοµοσχέδιο.

Ποια είναι τα προβλήµατα; Πρώτον, υπάρχει η εσφαλµένη αντί-
ληψη ότι αν αυξήσουµε τα όρια των ποινών, ήτοι της πρόσκαιρης
κάθειρξης από τα δεκαπέντε στα είκοσι έτη και για τους ανηλί-
κους από τα οκτώ στα δέκα έτη, θα υπάρξει µείωση της εγκλη-
µατικότητας. Είναι κάτι το οποίο στατιστικά και επιστηµονικά δεν
επαληθεύεται από πουθενά, από κανέναν και δεν υφίσταται που-
θενά στον κόσµο. Καµµία µελέτη που θα προσκοµιστεί, δεν απο-
δεικνύει ότι εάν αυξάνεις τις ποινές και γίνουν πιο αυστηρές, θα
µειωθεί η εγκληµατικότητα. 

Μάλιστα και επί τη ευκαιρία θα ήθελα να πω ότι αυτό συµβαίνει
και µε το έγκληµα του εµπρησµού, το οποίο αυστηροποιείται και
µάλιστα προβλέπεται και η αντισυνταγµατική για µένα πρόβλεψη
γενικής δήµευσης της περιουσίας. Όµως να πω ότι παρόµοια
τροποποίηση και παρόµοια αυστηροποίηση έγινε το 2021 και
παρ’ όλα αυτά οι εµπρηστές δεν απετράπησαν από το να κάψουν
ξανά την πατρίδα µας. 

Ξέρετε γιατί; Γιατί ο εµπρησµός δεν καταπολεµάται µε αυστη-
ροποίηση των ποινών, αλλά καταπολεµάται µε οργάνωση του
κράτους, µε οργάνωση της πυροσβεστικής, µε επάρκεια πυρο-
σβεστικών µέσων, µε οργάνωση της πολιτικής προστασίας και
κυρίως µε οργάνωση του κρατικού µηχανισµού. Και να πω και
κάτι ακόµα. Η αυστηροποίηση των ποινών δεν φέρει καµµία µεί-
ωση της εγκληµατικότητας. Επιφέρει µείωση εγκληµατικότητας
η βεβαιότητα ότι ο δράστης θα συλληφθεί. Αυτό επιφέρει µείωση
και όχι η αυστηρότητα. 

Ένα άλλο προβληµατικό σηµείο είναι το γεγονός ότι θα εκτίουν
πλέον ποινή ακόµα και άτοµα που έχουν καταδικαστεί για πληµ-
µελήµατα από δύο έως τρία έτη. Ουσιαστικά λοιπόν πλέον αντί
να βλέπουµε άτοµα µε παραβατική συµπεριφορά στις φυλακές,
θα βλέπουµε τον µέσο Έλληνα. Ο άνθρωπος καθηµερινότητας,
ο άνθρωπος ο όποιος βρίσκεται δίπλα µας, θα εκτίει πλέον ποινή,
πράγµα το οποίο θεωρώ ότι είναι δικαιοπολιτικά απαράδεκτο και

για µένα προσωπικά θα έχει µεγάλη επίπτωση στην προσωπικό-
τητά του και στον ψυχισµό του. 

Ένα άλλο προβληµατικό σηµείο είναι ότι καταργούµε το ανα-
σταλτικό αποτέλεσµα σε περίπτωση έφεσης για το άρθρο 187
«εγκληµατική οργάνωση», πράγµα το οποίο είναι αντισυνταγµα-
τικό και αντίκειται και στο τεκµήριο αθωότητας. Γενικώς υπάρχει
µια επιφύλαξη όσον αφορά τον θεσµό της αναστολής. Ο θεσµός
της αναστολής θεσπίστηκε ακριβώς γιατί ο νοµοθέτης θεωρεί ότι
κάποια άτοµα δεν έχουν παραβατική συµπεριφορά και εποµένως
δεν χρειάζεται να εκτίσουν ποινή. Θα πρέπει να παραµείνουν έξω
και να µην πάνε µέσα στη φυλακή για να έχουν δυσάρεστες επι-
πτώσεις στην προσωπικότητά τους. Εδώ να πω ότι δυστυχώς
αυτό δεν τηρείται µε το παρόν νοµοσχέδιο. 

Και πολύ φοβάµαι ότι όταν έχουµε ήδη κορεσµό των σωφρο-
νιστικών καταστηµάτων, όταν ήδη έχουµε πάρα πολλούς κρατού-
µενους, µε τέτοιες ρυθµίσεις θα υπάρξει νέος κορεσµός, νέοι
κρατούµενοι και θα οδηγηθούµε στο τέλος σε κάποια νοµοσχέδια
τα οποία θα αποσυµφορήσουν εκτάκτως τις φυλακές µε αποτέ-
λεσµα και απελευθέρωση εγκληµατιών, που είναι όντως επικίν-
δυνοι για την κοινωνία. Θα έχουµε δηλαδή το αντίθετο αποτέ-
λεσµα. 

Ένα άλλο προβληµατικό σηµείο αφορά την υφ’ όρων απόλυση,
όπου ουσιαστικά αυστηροποιούν τα κριτήρια. Εδώ να τονίσω ότι
η απόλυση υπό όρους -το λέει και η λέξη- σηµαίνει ότι ένας κρα-
τούµενος απολύεται όταν έχει επιδείξει καλή διαγωγή και µε
όρους οι οποίοι επιτηρούνται. Επιβλέπεται ο κρατούµενος. Αν
λοιπόν τους παραβιάζει, πάει µέσα στη φυλακή. Δεν µπορούµε
εµείς να τα αυστηροποιούµε, διότι εµείς θέλουµε κάποιοι κρα-
τούµενοι που έχουν καλή διαγωγή να βγαίνουν από τη φυλακή
για να µην υπάρχουν φαινόµενα ιδρυµατοποίησης και αποξένω-
σης από την κοινωνία. Αυτός είναι ο στόχος. Αλλιώς θα έχουµε
πάρα πολύ µεγάλα προβλήµατα. Και κατά την άποψή µου πολλοί
κρατούµενοι δεν θα έχουν κάποιο κριτήριο, δεν θα ωθούνται να
έχουν καλή διαγωγή γιατί ακριβώς τους είναι αδιάφορο. Και θα
κρίνεται µε βάση µια όχι νοµική έννοια, την επικινδυνότητα, χωρίς
µάλιστα να µας αποσαφηνίζει πως ορίζεται η επικινδυνότητα στον
δράστη. Πώς το ορίζουµε αυτό; Είναι αόριστο. 

Επίσης αναφορικά µε την ποινική δικονοµία, εδώ υπάρχουν
πάρα πολλά προβλήµατα. Κατ’ αρχάς ενισχύονται οι αρµοδιότη-
τες των µονοµερών εφετείων και των µονοµελών πληµµελει-
οδικείων κατά παράβαση της ευρωπαϊκής πρακτικής, η οποία
προβλέπει ειδικά για τα κακουργήµατα πολυµελείς συνθέσεις.
Γιατί; Διότι η πολυµελής σύνθεση εγγυάται πρώτον µεγάλη
ασφάλεια δικαίου. Υπάρχει η λεγόµενη διάσκεψη, υπάρχει ανταλ-
λαγή απόψεων, πράγµα το οποίο δεν συµβαίνει στα µονοµελή δι-
καστήρια. Ουσιαστικά ένας δικαστής θα κρίνει αν κάποιο άτοµο
θα εκτίει ποινή, πράγµα το οποίο είναι ιδιαίτερα επισφαλές. Μά-
λιστα δε να τονίσω ότι σε όλη την Ευρώπη –όπως είπα- προάγεται
η πολυµελής σύνθεση µε εξαίρεση τη Μάλτα. Το ανέφερε και ο
κ. Αποστολάκης στην αγόρευσή του στην επιτροπή. Μόνο η
Μάλτα προάγει τις µονοµελείς συνθέσεις. Εµείς λοιπόν κατά πα-
ράβαση της ευρωπαϊκής πρακτικής κάνουµε το εντελώς αντί-
θετο.

Ένα άλλο προβληµατικό σηµείο είναι η αποδυνάµωση των δι-
καστικών συµβουλίων για κάποια συγκεκριµένα αδικήµατα, τα
οποία πλέον θα παραπέµπονται µε απευθείας κλήση. Αυτό δεν
θα πετύχει επιτάχυνση, αλλά κατά την άποψή µου επιβράδυνση,
διότι θα υπερφορτώσει τα πινάκια των κακουργηµάτων µε πάρα
πολλές υποθέσεις και στην πράξη θα έχουµε πάλι πρόβληµα. Θα
υπάρχει πάλι πρόβληµα.

Δεν θα πρέπει να αφαιρέσουµε τη δικλείδα των δικαστικών
συµβουλίων, διότι σε πολλές περιπτώσεις έχουµε και απαλλα-
κτικά βουλεύµατα, πράγµα το οποίο θα πρέπει να εξακολουθεί
να ισχύει. 

Επίσης αποδυναµώνονται κατά πολύ οι αρµοδιότητες των µι-
κτών ορκωτών δικαστηρίων κατά παράβαση του άρθρου 97 του
Συντάγµατος. Και επίσης αποδυναµώνονται και οι εξουσίες των
ενόρκων, οι οποίες εξουσίες για µένα έχουν δοθεί από το Σύντα-
γµα και βασίζονται στην αρχή της λαϊκής κυριαρχίας, πράγµα το
οποίο πρέπει να τηρείται. Με το να κάνουµε εµείς τέτοιες τροπο-
ποιήσεις, ουσιαστικά δείχνουµε µια δυσπιστία προς τους ενόρ-
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κους και µία δυσπιστία προς τον µέσο Έλληνα πολίτη τον οποίο
εµείς τον θεωρούµε κατά µία έννοια ανίκανο να σχηµατίσει –να
το πω έτσι- δικανική πεποίθηση, πράγµα το οποίο δεν προβλέπε-
ται και θα πρέπει να το προσέξουµε πάρα πολύ.

Τα µικτά ορκωτά για µας είναι πάρα πολύ σηµαντικά δικαστή-
ρια, ακριβώς γιατί δικάζουν σοβαρά αδικήµατα και υπάρχει και η
λαϊκή συµµετοχή, πράγµα το οποίο επιτάσσει το Σύνταγµα. Δεν
µπορούµε λοιπόν εµείς να το παραβιάζουµε µε διατάξεις του Κώ-
δικα Ποινικής Δικονοµίας. 

Επίσης καταργείται το πενταµελές εφετείο και πλέον αρµόδιο
για τα κακουργήµατα είναι το τριµελές εφετείο, το οποίο µάλιστα
θα δικάζει και εφέσεις µε αρχαιότερους δικαστές. Ουσιαστικά
εδώ έχουµε µια παραβίαση της αρχής ότι την έφεση εναντίον κά-
ποιας απόφασης δικαστηρίου θα πρέπει να την εκδικάσει ένα
ανώτερο δικαστήριο. Θα την εκδικάσει το ίδιο δικαστήριο βασικά
µε αρχαιότερους δικαστές, πράγµα το οποίο δεν ξέρω κατά
πόσον θα µπορέσει να τηρηθεί στην πράξη.

Γενικώς όσο εµείς δεν λύνουµε τα κενά στη δικαιοσύνη, όσο
εµείς δεν βρίσκουµε δικαστικούς γραµµατείς και αίθουσες, όσες
τροποποιήσεις και να κάνουµε, θα υπάρχουν µονίµως προβλή-
µατα και µονίµως θα λιµνάζουν υποθέσεις, µονίµως θα υπάρχει
µια βραδυπορία, µια επιβράδυνση της δικαιοσύνης. 

Ένα άλλο προβληµατικό σηµείο είναι η αύξηση των παραβό-
λων που αφορούν όλες τις διαδικασίες σχεδόν της δικονοµίας,
τις δικονοµικές του Ποινικού Κώδικα. Αυτό γίνεται µε πρόσχηµα
τη δικοµανία. Όµως θέλω να ρωτήσω αν ένας δικοµανής έχει οι-
κονοµική άνεση, δεν θα συνεχίσει να κάνει µηνύσεις και να προ-
σφεύγει στη δικαιοσύνη; Θα συνεχίσει. Εάν όµως ένας πολίτης
έχει θέµα οικονοµικό πρόβληµα, τι θα κάνει; Θα σταµατήσει, θα
τα παρατήσει. Ουσιαστικά λοιπόν εµείς αποθαρρύνουµε τους πο-
λίτες που έχουν οικονοµική αδυναµία να προσφύγουν στη δικαιο-
σύνη και ουσιαστικά καθιστούµε τη δικαιοσύνη ένα σπορ των
πλουσίων. Όποιος έχει οικονοµική δυνατότητα, προχωράει,
όποιος δεν έχει τελείωσε η ιστορία βασικά. 

Και θα πω για τη νοµική βοήθεια. Τα κριτήρια για τη νοµική
βοήθεια είναι τόσο πολύ αυστηρά, που πάρα πολλοί πολίτες που
έχουν οικονοµικό πρόβληµα αποκλείονται. Εποµένως στην πράξη
δεν επιτυγχάνουµε τίποτα. 

Ένα άλλο προβληµατικό άρθρο που ειπώθηκε και από άλλους
συναδέλφους, είναι το άρθρο 60 µε το οποίο θεσπίζεται το αυτε-
πάγγελτο για αδικήµατα της απιστίας τραπεζικών στελεχών.
Θέλω όµως να ρωτήσω για ποιο λόγο εδώ και τέσσερα χρόνια
από το 2019 προβλεπόταν η κατ’ έγκληση  δίωξη και ξαφνικά
µετά από τέσσερα χρόνια το αλλάζουµε; Και µάλιστα όχι µόνο το
αλλάζουµε τώρα µετά από τέσσερα χρόνια, αλλά επίσης δίνουµε
και µία συγκεκριµένη προθεσµία. Γιατί όχι άµεση εφαρµογή;

Και θέλω να κάνω και µια άλλη ερώτηση: Γιατί περιµέναµε τέσ-
σερα χρόνια να το καταργήσουµε; Μήπως επειδή στο ενδιάµεσο
κάποια τραπεζικά στελέχη εκµεταλλεύτηκαν τις προβλέψεις του
νόµου και ουσιαστικά πούλησαν τα δάνεια ανενόχλητοι σε funds;
Μήπως έγινε γι’ αυτό τον λόγο η ιστορία; Εγώ δεν θέλω να είµαι
κακόπιστος. Θέλω όµως να πάρω µια απάντηση. Το είπαν και
άλλοι συνάδελφοι. Όταν βλέπουµε τέτοια κενά στη νοµοθεσία,
θα πρέπει να τα προσδιορίσουµε. Ας πούµε για ποιο λόγο έγινε
η νοµοθετική τώρα; Τι έγινε τώρα; Τι άλλαξε τώρα µε αυτόν τον
λόγο;

Και τελειώνοντας θα πω και το εξής: Με το παρόν νοµοσχέδιο
που έχει πάρα πολλά προβλήµατα -δεν µπορούµε να τα αναλύ-
σουµε όλα σε δεκαπέντε λεπτά- ουσιαστικά δεν επιτυγχάνεται
καµµία επιτάχυνση της δικαιοσύνης. Αντιθέτως πάρα πολύ φο-
βάµαι ότι θα παραβιαστούν βασικά δικαιώµατα των κατηγορου-
µένων, θα έχουµε πάρα πολλούς πολίτες που θα εκτίουν ποινές
για ήσσονος σηµασίας πληµµελήµατα, θα έχουµε περαιτέρω
υπερκορεσµό των φυλακών. 

Επίσης πολύ φοβάµαι, και κρούω τον κώδωνα του κινδύνου,
ότι θα έχουµε πάρα πολλές προσφυγές στο Ευρωπαϊκό Δικαστή-
ριο Δικαιωµάτων του Ανθρώπου και θα έχουµε πάρα πολλές κα-
ταδίκες της Ελλάδος, µε αποτέλεσµα για ακόµη µια φορά να
εκτεθεί η χώρα µας. 

Εµείς λοιπόν καλούµε την Κυβέρνηση να αποσύρει το νοµο-
σχέδιο. Για εµάς έχει πάρα πολλά προβλήµατα, δεν επιδέχεται

βελτιώσεων. Γι’ αυτόν τον λόγο το καταψηφίζουµε. Θεωρούµε
ότι όταν νοµοθετούµε για τον Ποινικό Κώδικα, κάτι το οποίο σχε-
τίζεται µε την ελευθερία του ατόµου, θα πρέπει να είµαστε προ-
σεκτικοί και δεν θα πρέπει να λαϊκίζουµε, δεν θα πρέπει να
κινούµαστε µε τα κίνητρα τι λέει η επικαιρότητα και κυρίως δεν
θα πρέπει να κάνουµε επικοινωνιακά τεχνάσµατα µε επικοινωνια-
κού τύπου ρυθµίσεις, αλλά ουσιαστικές ρυθµίσεις. Γιατί για εµάς
το πιο βασικό είναι να υπάρχει ένας τρόπος ορθής απονοµής δι-
καιοσύνης, να µην εκτίουν ποινές άτοµα που δεν πρέπει να εκτί-
ουν και κυρίως να υπάρχει ένα αίσθηµα ασφάλειας δικαίου όµως,
όχι σκέτο γενικώς και αορίστως µιας ασφαλείας που λένε µερικοί,
αλλά ασφάλεια δικαίου. Μόνο έτσι θα πάει µπροστά η Ελλάδα. 

Όσον αφορά δε για την πάταξη της εγκληµατικότητας να πω
ότι η πάταξη της εγκληµατικότητας δεν θα γίνει µε αυστηροποί-
ηση των ποινών και µε πρόχειρες ρυθµίσεις, αλλά µε βελτίωση
των συνθηκών διαβίωσης των Ελλήνων, αποτροπή της φτωχοποί-
ησης και κυρίως µε το υπάρχει µια κοινωνική δικαιοσύνη. Εµείς
αυτά πρεσβεύουµε και για αυτόν τον λόγο καταψηφίζουµε το νο-
µοσχέδιο.

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των Σπαρτιατών)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο
Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά
θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αί-
θουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής, είκοσι τέσσερις µαθήτριες και µαθητές και τέσσερις
εκπαιδευτικοί συνοδοί από το 6ο Δηµοτικό Σχολείο Ρεθύµνου.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τώρα τον λόγο έχει ο κ. Αποστολάκης, ειδικός αγορητής από
τη Νίκη. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗΣ: Κύριε Υπουργέ, κύριοι συνάδελ-

φοι, η Βουλή καλείται σήµερα πάλι, για πολλοστή φορά από το
2019 που εισήχθησαν οι νέοι ποινικοί κώδικες, να τους ξανατρο-
ποποιήσει, αυτή τη φορά µε ιδιαίτερα εκτεταµένες αλλαγές που
ανατρέπουν προηγούµενες ρυθµίσεις. Ωστόσο, το συζητούµενο
σχέδιο νόµου δεν αποτελεί προϊόν σοβαρής επεξεργασίας µιας
ειδικής νοµοπαρασκευαστικής επιτροπής µε σύµµετρη εκπροσώ-
πηση όλων των φορέων, πανεπιστηµιακών, δικαστικών λειτουρ-
γών, δικηγόρων. Ήδη έχει αποτελέσει αντικείµενο έντονης επι-
στηµονικής κριτικής. Δεν διατυπώθηκε από τους επιστηµονικούς
και επαγγελµατικούς φορείς ούτε µία θετική γνώµη. 

Αυτό, κύριε Υπουργέ, µαρτυρεί πολλά. Δεν συνωµότησαν ξα-
φνικά οι πάντες εναντίον του σχεδίου νόµου σας.

Ακόµη, οι προτεινόµενες αλλαγές δεν τεκµηριώνονται µε ερευ-
νητικά και στατιστικά δεδοµένα σε σχέση µε την πρακτική εφαρ-
µογή των νέων κωδίκων. Πολλές διατάξεις του σχεδίου εγείρουν
σοβαρά ζητήµατα συµβατότητας µε τις διατάξεις του Συντάγµα-
τος και της ΕΣΔΑ και υπονοµεύουν τον φιλελεύθερο χαρακτήρα
του ουσιαστικού και δικονοµικού Ποινικού Δικαίου. Με λίγα λόγια
το νοµοθέτηµα αυτό πρέπει άµεσα να αποσυρθεί και να µην συ-
ζητηθεί. Οι αλλαγές που κάνει στους κώδικες δεν αποτελούν
προϊόν ωρίµανσης µιας εξελικτικής διαδικασίας ούτε υπόκεινται
στον ορθό λόγο γι’ αυτό θα είναι και θνησιγενείς. 

Μία νέα αλλαγή θα γίνει, θα αντικατασταθούν από έναν άλλον
Υπουργό από νέες διατάξεις ανάλογα µε την πολιτική συγκυρία
και την ειδησεογραφία. Όµως οι συχνές και εκτεταµένες αλλαγές
δηµιουργούν ανασφάλεια δικαίου στους πολίτες και νοµολογιακό
δαίδαλο. Αποσκοπούν όχι στο να βελτιώσουν την ποιότητα της
νοµικής ζωής των πολιτών, αλλά να τους εντυπωσιάσουν. 

Στο πεδίο του ουσιαστικού Ποινικού Δικαίου οι εισαγόµενες
τροποποιήσεις ανατρέπουν την ισορροπία και συνοχή του συστή-
µατος ποινών. Γίνεται αλόγιστη επίταση των ποινών και των όρων
έκτισής τους µε ένα εµπειρικό ψευδοεπιχείρηµα, αυτό της ατι-
µωρησίας. Γιατί όµως όλα τα µέτρα αυστηροποίησης που έχουν
ληφθεί στην τελευταία τετραετία ελάχιστα έχουν εισφέρει στον
περιορισµό της εγκληµατικότητας; 
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Η τιµωρητικότητα ως επιλογή αντεγκληµατικής πολιτικής δεν
είναι πρόσφορη απάντηση στην εγκληµατικότητα. Αξιόπιστες µε-
λέτες έχουν καταδείξει ότι η αποτρεπτική επιρροή στον εν δυνά-
µει δράστη δεν εξαρτάται τόσο από το ύψος της απειλούµενη
ποινής όσο από τη βεβαιότητα ως προς το αν θα συλληφθεί
καθώς και από την ταχύτητα της καταδίκης του. Αν λοιπόν η Κυ-
βέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας ενδιαφέρεται πραγµατικά να
αντιµετωπίσει την εγκληµατικότητα, αντί να αναλώνεται σε επι-
κοινωνιακά παιχνίδια, από τη βελτίωση αυτού του δείκτη θα πρέ-
πει να ξεκινήσει, από την πραγµατική εξιχνίαση των εγκληµάτων,
ώστε όσοι εγκληµατούν να συλλαµβάνονται και να δικάζονται σε
λογικό χρόνο. 

Επιπλέον, η πρόληψη της εγκληµατικότητας ενισχύεται µε τη
σωστή σωφρονιστική και µετασωφρονιστική µέριµνα. Η πολιτεία
οφείλει να διαµορφώσει όχι µόνο κατάλληλες συνθήκες κράτη-
σης, αλλά και την υποστήριξη και επιτήρηση των κρατουµένων
όταν απολύονται µε όρους, να τους συνδράµει στην ανεύρεση
εργασίας, να στηρίξει τις οικογένειές τους, να έχει τακτική πα-
ρακολούθηση των απολυθέντων. Αυτά βέβαια απαιτούν σχεδια-
σµό, οργάνωση και δαπάνες. Αυτά έπρεπε να επιδιώξει πρωτί-
στως το Υπουργείο Δικαιοσύνης, αλλά η νεοφιλελεύθερη πολι-
τική της Νέας Δηµοκρατίας έχει αλλεργία µε το κοινωνικό κρά-
τος. Αντίθετα, προτιµά την ανέξοδη αύξηση των ποινών και την
παράταση του εγκλεισµού πράγµα που θα δηµιουργήσει ασφυ-
κτικές καταστάσεις στις ήδη πλήρεις φυλακές. 

Αν θέλουµε να δώσουµε ένα κεντρικό χαρακτηρισµό στις ρυθ-
µίσεις του ουσιαστικού Ποινικού Δικαίου, ο καταλληλότερος είναι
«ποινικός λαϊκισµός». Αυτό ακριβώς είναι το βάθρο της ποινολο-
γίας του νοµοσχεδίου. Η ποινή από έσχατο επεµβατικό εργαλείο
του κράτους χρησιµοποιείται ως επεµβατικό εργαλείο σε πρώτη
ζήτηση. 

Από τις επιµέρους διατάξεις, µε βάση τον χρόνο που διαθέ-
τουµε, σταχυολογούµε ενδεικτικά δυο. Στο άρθρο 43 του σχε-
δίου νόµου προστίθεται νέο άρθρο, το 265 άρθρο του Ποινικού
Κώδικα, που ορίζει ότι σε περίπτωση εµπρησµού δάσους, είτε
από πρόθεση είτε από αµέλεια, δηµεύεται κατά την κρίση του δι-
καστηρίου µε την καταδικαστική απόφαση τµήµα περιουσίας του
αυτουργού και των συµµετόχων στο έγκληµα µε κριτήριο για το
µέγεθος της δήµευσης τη βλάβη που προκλήθηκε. Η ρύθµιση
αυτή δεν είναι απλά ανεπιτυχής και πρέπει να αποσυρθεί πά-
ραυτα, είναι πρωτίστως αντισυνταγµατική, γιατί εισάγει περί-
πτωση γενικής δήµευσης. Η δήµευση όµως της περιουσίας
πρέπει να αναφέρεται ειδικά σε πρωτογενή εγκληµατικά προ-
ϊόντα, δηλαδή σε περιουσία που προέκυψε, να είναι παράγωγη,
από την παράνοµη πράξη, εν προκειµένω τον εµπρησµό, η δη-
µευτέα περιουσία να χρησίµευσε ή να προοριζόταν για τον
εµπρησµό, να υπάρχει τέλος πάντων σχέση αιτίου και αιτιατού,
έστω κίνδυνος της δηµόσιας τάξης. Τότε µόνο συνιστά έναν θε-
µιτό περιορισµό της ιδιοκτησίας. Ποια λοιπόν είναι η σχέση της
προϋπάρχουσας του εµπρησµού περιουσίας που δηµεύεται µε
αυτή καθαυτή την πράξη του εµπρησµού; 

Η γενική και απροϋπόθετη δήµευση περιουσίας απαγορεύεται
ήδη από τα πρώτα επαναστατικά συντάγµατα. Η γενική δήµευση,
δηλαδή η αφαίρεση του όλου ή µέρους του κατάδικου, είναι
αναµφίβολα αντισυνταγµατική. Σας το επισηµαίνει, κύριε Υπουρ-
γέ, άλλωστε και η Επιστηµονική Υπηρεσία της Βουλής έστω και
µε ερωτηµατικό, διαβάστε το.

Στο άρθρο 54 αναδιατυπώνεται το άρθρο 363 του Ποινικού Κώ-
δικα για τη συκοφαντική δυσφήµιση και στην έννοια του τρίτου
δεν περιλαµβάνονται πλέον δηµόσιοι λειτουργοί ή υπάλληλοι που
λαµβάνουν γνώση των ισχυρισµών για τα διάδικα µέρη κατά την
ενάσκηση καθήκοντος στο πλαίσιο πολιτικής, ποινικής ή διοικη-
τικής δίκης χωρίς να συνδέονται προσωπικά µε τα µέρη. Κατ’
αρχάς οι συντάκτες του νοµοσχεδίου φαίνεται ότι γράφουν στα
παλαιότερα των υποδηµάτων τους την πρόσφατη ολοµέλεια
3/2021 του Αρείου Πάγου, που λύνοντας το ζήτηµα αν στην έν-
νοια του τρίτου περιλαµβάνονται και τα δικαστικά πρόσωπα που
µέσω των δικογράφων λαµβάνουν γνώση της διάδοσης συκοφα-
ντικών γεγονότων έκρινε το αντίθετο. Η διάταξη αυτή είναι ανερ-
µάτιστη δογµατικά και αδικαιολόγητη. Είµαστε βέβαιοι ότι
προκλήθηκε κατ’ απαίτηση δικαστικών και εισαγγελικών κύκλων

µε µοναδικό σκοπό την απαλλαγή των πινακίων από υποθέσεις
συκοφαντικής δυσφήµησης, που και πολλές είναι και πολύωρες.
Να µια ακόµη περίπτωση ικανοποίησης συντεχνιακού αιτήµατος. 

Το ζήτηµα όµως δεν είναι τεχνικό, αλλά δογµατικό για το πρα-
γµατικά προστατευόµενο αγαθό διότι η εικόνα της προσωπικό-
τητας του διαδίκου επηρεάζει τη δικαστική κρίση. Εξάλλου,
υπάρχει περίπτωση τα δικαστικά πρόσωπα να γνωρίζουν τον θι-
γόµενο ιδίως σε µικρές κοινωνίες ή τους επώνυµους. Τα δε δικό-
γραφα αποτελούν δηµόσια έγγραφα που διαρρέουν ή δηµο-
σιεύονται ή γίνεται χρήση τους σε άλλες διαδικασίες.

Η παραπάνω διάταξη, αν ψηφιστεί, καταλαµβάνει ως ποινικός
νόµος όλες τις εκκρεµείς προϋποθέσεις, µε αποτέλεσµα οι µεν
ποινικές να τεθούν στο αρχείο και οι δε αγωγές αποζηµίωσης
λόγω συκοφαντικής δυσφήµησης να απορριφθούν ως µη νόµι-
µες, και ανοίγει φυσικά ο δρόµος για την αναψηλάφηση τελεσί-
δικων αποφάσεων. 

Αντίθετους, επίσης, µας βρίσκει και η αποποινικοποίηση της
απλής δυσφήµισης που γίνεται µε το άρθρο 135. Μέχρι τώρα δεν
έχει αµφισβητηθεί επιστηµονικά η ανάγκη προστασίας της τιµής
και της υπόληψης του προσώπου που επιτυγχάνεται µέσω της
καταργούµενης διάταξης. Και πάλι ο λόγος της ρύθµισης είναι
συντεχνιακός. Ήταν απαίτηση µιας κατηγορίας δηµοσιογράφων
που συχνάζουν στα ποινικά και πολιτικά δικαστήρια, κατηγορού-
µενοι κατά κανόνα για συκοφαντική δυσφήµιση. Στο εξής θα επι-
καλούνται κάποιες πηγές πληροφόρησης που θα αποκλείουν
δήθεν τη γνώση του ψεύδους και θα περιπίπτουν στην ατιµώρητη
πλέον απλή δυσφήµηση. Η εικόνα ωστόσο του προσώπου του
διασυρµένου τρίτου θα παραµείνει τραυµατισµένη ηθικά. 

Στο σηµείο αυτό οφείλουµε να πούµε ότι ορισµένες από τις
διατάξεις που περιλαµβάνονται στο υπό συζήτηση σχέδιο νόµου,
ανταποκρίνονται σε πάγια αιτήµατα της επιστήµης και της πρά-
ξης. Η επαναφορά, παραδείγµατος χάριν, της αυτεπάγγελτης
δίωξης των περιουσιακών εγκληµάτων, και ιδιαίτερα της απιστίας
από τραπεζικούς, θα αποκαταστήσει µια βαρέως άστοχη ρύθµιση
της ισχύουσας νοµοθεσίας, βαρίδι στην Κυβέρνησή σας. Αντίρ-
ρηση, όµως, διατυπώνουµε για τον χρόνο έναρξης από 1-7-2024,
αντί για την άµεση ισχύ. Δεν φτάνει, κύριε Υπουργέ, τόσοι που
τη γλιτώσανε µέχρι σήµερα; Υπάρχει υπόλοιπο τραπεζικών στε-
λεχών που η Κυβέρνηση Μητσοτάκη χρωστάει ακόµα συγκά-
λυψη; 

Το νοµοσχέδιο πάσχει και στον τοµέα της ποινικής δικονοµίας.
Επιδιώκοντας µε φανερό άγχος µία πάση θυσία επιτάχυνση της
ποινικής διαδικασίας, δεν διστάζει να υπερβεί βασικά δόγµατα
της ποινικής δίκης. Η µεταφορά αρµοδιότητας από τα τριµελή
στα µονοµελή δικαστήρια είναι άστοχη και επικίνδυνη. Η µετα-
φορά γίνεται χάριν επίσπευσης εκδίκασης των υποθέσεων µε το
αφελές επιχείρηµα της αποδεικτικής απλότητας των συγκεκρι-
µένων υποθέσεων. Το επιχείρηµα της απλότητας είναι αυθαίρετο,
ενώ η κατάργηση της ενδιάµεσης διαδικασίας θα καταστήσει την
εκδίκαση δυσχερέστερη, αφού δεν θα έχει προηγηθεί προηγού-
µενη σοβαρή επεξεργασία, πράγµα αναγκαίο για τις σοβαρές
υποθέσεις. 

Δηλαδή εντελώς απαράδεκτα προκρίνεται η επιτάχυνση µε βέ-
βαιη τη συρρίκνωση βασικών υπερασπιστικών δικαιωµάτων του
κατηγορουµένου και τον περιορισµό των εγγυήσεων για ορθο-
κρισία, για ολόπλευρη και σε βάθος έρευνα των υποθέσεων και
εν τέλει για µια δίκαιη δίκη, µόνο και µόνο για να βγει και να καυ-
χηθεί η Κυβέρνησή σας ότι θα σώσει την ήδη καταρρεύσασα ποι-
νική δικαιοσύνη από το τέλµα της. Τίποτε, όµως, δεν θα επιτύχει.
Η εκ της αιτίας αυτής επιτάχυνση προϋποθέτει την παράλληλη
λειτουργία περισσότερων µονοµελών συνθέσεων, σε σχέση µε
τις τριµερείς συνθέσεις που λειτουργούν σήµερα, που θα στελε-
χώσουν οι απελευθερούµενοι δικαστές. Αυτό, όµως, απαιτεί δι-
πλασιασµό και τριπλασιασµό των αιθουσών, των εισαγγελέων και
των γραµµατέων. Με τις υπάρχουσες συνθήκες είναι αδύνατο.
Έτσι οι µόνοι κερδισµένοι θα είναι οι δικαστές που θα ελευθερω-
θούν χωρίς να αξιοποιούνται συγχρόνως αλλού. Χαµένοι θα είναι
και οι πολίτες, εξαιτίας της συρρίκνωσης των υπερασπιστών δι-
καιωµάτων των κατηγορουµένων. Χαµένοι οµοίως θα είναι και η
µετάδοση δικαστικής πείρας. Η περιορισµένη συµµετοχή των
πρωτοδικών σε πολυµελείς ποινικές υποθέσεις, ιδίως στα πρώτα
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χρόνια της σταδιοδροµίας τους, θα τους στερήσει την εµπειρία
της διάσκεψης και της ανταλλαγής απόψεων µε εµπειρότερους
δικαστές. Σας διαβεβαιώνω µετά λόγου γνώσεως ότι τα µονο-
µερή δικαστήρια κάθε βαθµού είναι εξαιρετικά επικίνδυνα δικα-
στήρια.

Άρθρο 95 σχέδιο νόµου: διευρύνονται οι περιπτώσεις που η
κύρια ανάκριση περατώνεται µε απευθείας κλήση, µε αντίστοιχη
συρρίκνωση της δικαιοδοσίας των δικαστικών συµβουλίων. Αντι-
στρέφεται ο κανόνας και πλέον σε όλα τα κακουργήµατα των ει-
δικών ποινικών νόµων, καθώς και σε εκείνα του δέκατου τρίτου
και του δέκατου τέταρτου κεφαλαίου του ειδικού µέρους του ποι-
νικού κώδικα και των άρθρων 374 και 380, η παραποµπή του κα-
τηγορουµένου µετά την περάτωση της κύριας ανάκρισης θα
γίνεται µε απευθείας κλήση στο ακροατήριο, ακόµη και σε περί-
πτωση που η ανάκριση διενεργείται από εφέτη ανακριτή. Η ρύθ-
µιση δικαιολογείται από το Υπουργείο µε την επίκληση της
αποσυµφόρησης της ποινικής δίκης από τη διαδικασία των συµ-
βουλίων και των βουλευµάτων, δηλαδή και πάλι χάριν ταχύτητας,
αλλά σε βάρος της ορθής κρίσης. Καλή και επιθυµητή είναι η τα-
χύτητα, αλλά όταν είναι να µετατρέψει την ποινική δίκη σε µια
βιαστική και διεκπεραιωτική διαδικασία καλύτερα ας λείπει. Ας
αναζητηθεί µε άλλους τρόπους. Δεν θέλουµε δίκη σε σύντοµο
fast track χρόνο. Θέλουµε δίκη εντός λογικής προθεσµίας, όπως
ορίζει το άρθρο 6 παράγραφο 1 της ΕΣΔΑ. Και φυσικά µια δίκαιη
δίκη. 

Κάνουµε έκκληση να µην συρρικνώνετε, χάρη µιας αµφίβολης
ταχύτητας, τα δικαστικά συµβούλια. Η παρεµβολή τους µετά την
περάτωση της κύριας ανάκρισης και πριν το στάδιο της διαδικα-
σίας στο ακροατήριο, εγγυάται την ολοκληρωµένη έρευνα της
υπόθεσης, την πρόληψη ακυροτήτων και την επίλυση δυσχερών
νοµικών και ουσιαστικών ζητηµάτων σε ένα πρώιµο στάδιο, προ-
ετοιµάζοντας καλύτερα την εκδίκαση της υπόθεσης στο ακροα-
τήριο και περιορίζοντας τον χρόνο που θα αφιερώσει το δικα-
στήριο, επιταχύνοντας κατ’ αυτόν τον τρόπο τον ρυθµό απονο-
µής δικαιοσύνης. Το αποτέλεσµα που θα φέρει η ρύθµισή σας
θα έχει την υπέρµετρη επιβάρυνση µε σχεδόν διπλάσιες υποθέ-
σεις της διαδικασίας στο ακροατήριο και παράλληλα την υπέρ-
µετρη επιβάρυνση της θέσης του κατηγορουµένου. 

Δεν µπορώ να µην πω στην Ολοµέλεια και τούτο. Με βάση τη
ρύθµιση αυτή επηρεάζεται άµεσα η πορεία της υπόθεσης ποινι-
κών ευθυνών για το πολύνεκρο δυστύχηµα των Τεµπών. Μία τόσο
σοβαρή υπόθεση µε πολλούς κατηγορουµένους -µε ποινικές ευ-
θύνες που συνδέονται µε την κατανόηση του τρόπου λειτουργίας
των σιδηροδρόµων και των συστηµάτων ασφαλείας, µε την ανά-
γκη για εκτίµηση εκθέσεων πραγµατογνωµοσύνης- είναι ανεπί-
τρεπτο να οδηγηθεί στο ακροατήριο χωρίς ουσιαστική και σε
βάθος επεξεργασία των αποδεικτικών µέσων που συγκεντρώθη-
καν στην προδικασία από ένα δικαστικό συµβούλιο που θα ανα-
δείξει την ύπαρξη και το µέγεθος της ευθύνης καθενός των
κατηγορουµένων. Κατανοούµε ότι η δίκη πρέπει να γίνει σε σύ-
ντοµο χρόνο, χωρίς να έχει περάσει προθεσµία για την αποφυ-
λάκιση των δύο προσωρινά κρατούµενων, κατηγορουµένων. Η
ταχύτητα, όµως, πρέπει να επιτευχθεί από τα αρµόδια δικαστικά
όργανα µε άλλους τρόπους, όχι σε βάρος της εγγύησης του συµ-
βουλίου. Διαφορετικά, ενδεχοµένως, θα υπάρξουν ενστάσεις για
παραβίαση της αρχής της δίκαιης δίκης. 

Είµαστε αντίθετοι στις ρυθµίσεις για υποχρέωση κατάθεσης
παραβόλου για το παραδεκτό µιας σειράς ένδικων βοηθηµάτων.
Τέτοιες ρυθµίσεις συνιστούν µορφή προληπτικού ελέγχου της
βασιµότητας των καταγγελλοµένων πράξεων, κάτι που είναι αντί-
θετο στην αρχή του κράτους δικαίου και στην υποχρέωση της
πολιτείας να εξασφαλίζει την παροχή δικαστικής προστασίας σε
κάθε πολίτη. Έχουν εισπρακτικό µόνο χαρακτήρα, χωρίς να συµ-
βάλουν στην επιτάχυνση της διαδικασίας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Δυο λεπτά θα χρειαστώ µόνο, κύριε Πρόεδρε. Ζητώ την ανοχή
σας.

Άρθρο 108 σχεδίου νόµου: αυξάνονται τα όρια του εκκλητού
των ποινικών αποφάσεων. Μετά από την κύρωση του Έβδοµου
Πρόσθετου Πρωτοκόλλου της ΕΣΔΑ, όπου διατυπώθηκε επιφύ-

λαξη υπέρ της διάταξης του άρθρου 489 του κώδικα ποινικής δι-
κονοµίας και συγκεκριµένα υπέρ των ορίων του εκκλητού ως
είχαν τότε, ο περαιτέρω περιορισµός του αριθµού των εκκλητών
αποφάσεων που επιχειρείται µε το σχέδιο νόµου δεν θα είναι
σύµφωνος µε τις παραπάνω διεθνείς δεσµεύσεις της χώρας, µιας
και ειδικότερα το άρθρο 2 του έβδοµου πρόσθετου πρωτοκόλλου
επιτρέπει εξαιρέσεις µόνο στην περίπτωση αξιοποίνων πράξεων
ήσσονος σηµασίας.

Με το άρθρο 102 του σχεδίου νόµου, µε µια πρόδηλη αντισυ-
νταγµατικότητα πάλι, επανακαθορίζεται η κατανοµή της αρµο-
διότητας στα µικτά ορκωτά δικαστήρια µε τη συρρίκνωση της
συµµετοχής των ενόρκων στη λήψη των αποφάσεων. Προτείνεται
περιορισµός της συµµετοχής των ενόρκων µόνο στην απόφαση
για την κατηγορία και την κύρια ποινή. Εδώ µεταβάλλονται από
τον κοινό νοµοθέτη τα όρια λειτουργίας των µικτών ορκωτών δι-
καστηρίων, που όµως έχουν καθοριστεί µε δεσµευτικό τρόπο από
τον συνταγµατικό νοµοθέτη στο άρθρο 97. Η έλλειψη νοµικών
γνώσεων και εµπειρίας, που επικαλείστε ως αιτιολογία για τις αλ-
λαγές, ήταν δεδοµένη κατά την ψήφιση του Συντάγµατος. Η επι-
λογή του συνταγµατικού νοµοθέτη ήταν η λειτουργία των µικτών
ορκωτών δικαστηρίων µε αρµοδιότητα εκδίκασης των κακουργη-
µάτων και των πολιτικών εγκληµάτων. Και φυσικά, εκδίκαση µιας
υπόθεσης µε συµµετοχή ενόρκων, δεν σηµαίνει συµµετοχή των
τελευταίων σε ορισµένα µόνο στάδια της διαδικασίας. 

Και εδώ σας υποδεικνύει η Επιστηµονική Επιτροπή της Βουλής
για το τεκµήριο αρµοδιότητας, σύµφωνα µε το Σύνταγµα, ότι
ανήκει το τεκµήριο -όλες οι αρµοδιότητες- στο σύνολο των µελών
του µεικτού ορκωτού δικαστηρίου. Για αυτό η υπονόµευση της
σύµπραξης του λαϊκού στοιχείου στην κρίση για κάθε ζήτηµα που
συνδέεται άµεσα ή έµµεσα µε την κατηγορία και την ποινή που
πρέπει να επιβληθεί, είναι ευθέως αντίθετη στο Σύνταγµα. Προ-
τιµήσαµε να µην κάνουµε ένσταση αντισυνταγµατικότητας γιατί
θα καταπέσει στα δικαστήρια αυτή η ρύθµιση και θα γεννήσει ένα
σωρό από λόγους αναιρέσεως και έτσι θα φτάσει πολύ γρήγορα
στον Άρειο Πάγο.

Συµπερασµατικά, αυτό το νοµοσχέδιο δεν θα φέρει κάτι καλό
στην ποινική έννοµη τάξη. Οι πάντες –µα, οι πάντες!- κατακρίναµε
αυτή την ακατανόητη, κακή και βιαστική νοµοθέτηση µε συγκυ-
ριακά κριτήρια και µε προθέσεις εντυπωσιασµού της κοινής γνώ-
µης.

Το συζητούµενο νοµοσχέδιο δεν αποτελεί προϊόν σοβαρής
επεξεργασίας µιας ειδικής και έγκριτης νοµοπαρασκευαστικής
επιτροπής. Δηµιουργεί όχι ασφάλεια, ανασφάλεια δικαίου. Ένα
τέτοιο σχέδιο νόµου δεν µπορεί να γίνει δεκτό.

Να το αποσύρετε, κύριοι Υπουργοί και να συνταχθεί άλλο από
σωστούς ανθρώπους και µε επιστηµονικά, ορθά, δογµατικά και
συνταγµατικά κριτήρια. Θέλει γενναιότητα η πράξη αυτή, αλλά η
ίδια η φύση της απονοµής της δικαιοσύνης απαιτεί γενναιότητα.

Για όλους αυτούς τους λόγους το Δηµοκρατικό Πατριωτικό Κί-
νηµα - Νίκη καταψηφίζει στο σύνολό του το νοµοσχέδιο.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νίκης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Και ολο-
κληρώνουµε τους αγορητές µε την κ. Καραγεωργοπούλου από
την Πλεύση Ελευθερίας.

Ορίστε, κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΕΛΕΝΗ ΚΑΡΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κύριοι συνάδελφοι, το εν λόγω νοµοσχέδιο

έχουµε ήδη καταγγείλει στις συνεδριάσεις των επιτροπών µας
ότι διαπνέεται από νοµοτεχνική προχειρότητα, τιµωρητικό πνεύ-
µα, άγνοια των πρακτικών αναγκών της ποινικής διαδικασίας.

Μας εγκαλέσατε εχθές ότι ενώ σας ζητήσαµε να αποσύρετε
αρχικά όλο το νοµοσχέδιο λόγω της προχειρότητάς του ακριβώς,
αλλά και ειδικότερα το Δ’ Κεφάλαιο που αφορά στην ενδοοικο-
γενειακή βία, δεν ασκήσαµε καµµία κριτική επί των άρθρων. Αυτό
έγινε αµέσως µετά, µε τη δική µας τελική εισήγηση σάς κάναµε
πολύ καίριες παρεµβάσεις επί των άρθρων, στις οποίες αµέσως
µετά, όταν πήρατε τον λόγο, δεν ασκήσατε καµµία κριτική και
αναµένουµε σήµερα πραγµατικά να εκτιµήσετε τις πολύ σηµα-
ντικές παρεµβάσεις τις οποίες θεωρούµε θεµελιώδεις και τουλά-
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χιστον κατ’ ελάχιστο οφείλετε να λάβετε υπ’ όψιν σας πριν από
την τελική διαµόρφωση του Δ’ Κεφαλαίου που αφορά στο πολύ
εξαιρετικής σηµασίας ζήτηµα της ενδοοικογενειακής βίας που
µαστίζει όλη την ελληνική κοινωνία.

Σε ό,τι αφορά τον Ποινικό Κώδικα, είναι το µόνο µέρος του νο-
µοσχεδίου για το οποίο δεν έχω µιλήσει, δεδοµένου ότι ο χρόνος
δεν ήταν ποτέ αρκετός για ένα τέτοιο νοµοσχέδιο, τέτοιας εµβέ-
λειας και τέτοιας σηµασίας.

Μία βασική, λοιπόν, αλλαγή που διαπνέει το σχέδιο νόµου σε
ό,τι αφορά τις διατάξεις του Ποινικού Κώδικα είναι το γεγονός
ότι πλέον και για µικρές πληµµεληµατικές ποινές οι δράστες θα
οδηγούνται στις φυλακές. Αυταρχισµός, αυστηροποίηση όλων
των ποινών. Η αναστολή της ποινής για πληµµελήµατα µετατρέ-
πεται από κανόνας σε εξαίρεση, θα µπορεί να χορηγηθεί σε ποι-
νές φυλάκισης έως ένα έτος, όταν οι αµετάκλητες προηγούµενες
καταδίκες δεν υπερβαίνουν το ένα έτος, για ποινές φυλάκισης
έως δύο έτη προτεραιότητα αποτελεί η έκτιση ποινών µε τους
εναλλακτικούς τρόπους κοινωφελούς εργασίας ή µετατροπής
της ποινής σε χρήµα ή σε κατ’ οίκον έκτιση µε ηλεκτρονική επι-
τήρηση. Η επαναφορά, µάλιστα, της δυνατότητας µετατροπής
στερητικών της ελευθερίας ποινών σε χρηµατικές οδηγεί σε απο-
νοµή δικαιοσύνης δύο ταχυτήτων, όπου οι έχοντες θα µπορούν
µε βάση την οικονοµική τους ισχύ να αποφεύγουν την πραγµα-
τική έκτιση των ποινών.

Με ψήφισµα που εξέδωσαν τριάντα εννέα πανεπιστηµιακοί, εν
ενεργεία οµότιµα και αφυπηρετήσαντα µέλη ΔΕΠ των Τοµέων
Ποινικών και Εγκληµατολογικών Επιστηµών των τριών νοµικών
σχολών, διατυπώνονται σαφείς ενστάσεις κατά των αλλαγών που
επέρχονται στον Ποινικό Κώδικα.

Εδώ θα αναφερθώ στην ανακοίνωση της Ένωσης Ελλήνων
Ποινικολόγων που επισηµαίνουν ότι η ψήφιση των διατάξεων του
νοµοσχεδίου αναµένεται να προκαλέσει συµφόρηση των ποινι-
κών ακροατηρίων, υπερκορεσµό των σωφρονιστικών καταστηµά-
των και κοινωνικό εξοστρακισµό µη επικίνδυνων παραβατών,
οξύτατα προβλήµατα διαχρονικού δικαίου και ισότητας ενώπιον
του νόµου, αφόρητο περιορισµό θεµελιωδών δικαιωµάτων των
κατηγορουµένων, πτώση της ποιότητας των δικαστικών αποφά-
σεων και αύξηση των εξ αυτών ουσιαστικώς ή νοµικώς λανθα-
σµένων, υποβάθµιση του ρόλου των συνηγόρων, ανατροπή της
δικαιοπολιτικής και δογµατικής ισορροπίας του ποινικού µας συ-
στήµατος.

Τίποτα από αυτά δεν έχετε λάβει υπ’ όψιν σας, όταν µας µιλή-
σατε εχθές για απονοµή δικαιοσύνης και υπεράσπιση των θυµά-
των; Μα, η ένωση ποινικολόγων καταγγέλλει ότι ακριβώς περί
αυτού πρόκειται, µε την αντίστροφη, φυσικά, φορά των πραγµά-
των.

Η ένωση ποινικολόγων, επίσης, αναφέρει ότι οι πλείστες των
προτεινοµένων ρυθµίσεων δεν υπηρετούν τον εξαγγελλόµενο
σκοπό του νοµοσχεδίου, την επιτάχυνση και ποιοτική αναβάθµιση
της ποινικής δίκης, ενώ οι κριτικές παρατηρήσεις και προτάσεις
που υποβλήθηκαν κατά τη δηµόσια διαβούλευση δεν ελήφθησαν
δεόντως υπ’ όψιν, µε αποτέλεσµα το κατατεθέν στη Βουλή κεί-
µενο να είναι άκρως προβληµατικό.

Τα µέτρα αυστηροποίησης που έχουν ληφθεί την τελευταία τε-
τραετία δεν έχουν εισφέρει στον περιορισµό της εγκληµατικότη-
τας και από αυτό δεν έχετε διδαχθεί καν, από ό,τι φαίνεται.

Πολλές διατάξεις του σχεδίου εγείρουν όχι µόνο σοβαρά ζη-
τήµατα συµβατότητας µε τις διατάξεις του Συντάγµατος και της
ΕΣΔΑ, αλλά υπονοµεύουν τον χαρακτήρα του ουσιαστικού και δι-
κονοµικού Ποινικού Δικαίου, ενώ δεν τεκµηριώνονται µε ερευνη-
τικά και στατιστικά δεδοµένα. Η τιµωρητικότητα ως επιλογή
αντεγκληµατικής πολιτικής δεν είναι πρόσφορη απάντηση στην
εγκληµατικότητα. Μεγάλης κλίµακας εµπειρικές µελέτες έχουν
καταδείξει ότι η αποτρεπτική επιρροή στον υποψήφιο δράστη δεν
εξαρτάται τόσο από το ύψος της απειλουµένης στον νόµο ποινής
όσο από τη βεβαιότητα και την ταχύτητα της επιβολής.

Η βασική φιλοσοφία από την οποία διαπνέονται οι ρυθµίσεις
πηγάζει από την πεποίθηση της αναντιστοιχίας των ποινών και
των ποινικών ρυθµίσεων προς όφελος των δραστών ως αιτίες για
την αύξηση της εγκληµατικότητας. Η γενικευµένη αντιµετώπιση
µεµονωµένων παραβατικών συµπεριφορών µε συνολική αυστη-

ροποίηση, όµως, είναι η συνειδητή επιλογή της συλλογικής ευ-
θύνης στο νοµοθετικό επίπεδο, επιλογή αντίθετη µε τη θεµελιώδη
αρχή της ατοµικής ευθύνης στο Ποινικό Δίκαιο.

Η απόδοση της εγκληµατικότητας στις χαµηλές ποινές, η ποι-
νικοποίηση πράξεων ανηλίκων από τα δέκα έτη αποπροσανατο-
λίζει από τα κοινωνικά αίτια, απαγορεύει τη λειτουργία των
αναγκαίων συνάψεων µεταξύ µιας εγκληµατικής συµπεριφοράς
και των κοινωνικών, πολιτικών αιτίων που τις δηµιουργούν, πρι-
µοδοτεί τον ρόλο των κατασταλτικών δυνάµεων οι οποίες πολ-
λάκις αυθαιρετούν, καταχρώµενες την παρεχόµενη σε αυτές
εξουσία, καθιστώντας και εγκαθιστώντας αυτές ως τη µόνη και
αναγκαία συνθήκη του εύρυθµου της καθηµερινής ζωής των πο-
λιτών. Ταυτόχρονα, απαλλάσσουν την πολιτική εξουσία από κάθε
ευθύνη διαµόρφωσης ανθρωπίνων συνθηκών διαβίωσης, ενσω-
µάτωσης σε µία λειτουργική κοινωνία, περιθωριοποιηµένη αν-
θρώπων, όπως αστέγων, µεταναστών κ.λπ., συνθηκών εντός των
οποίων παραβατικές αντιστάσεις δεν θα έχουν λόγο ύπαρξης.

Θα ήθελα να επαναφέρω και προς γνώση της ελληνικής κοι-
νωνίας ένα απόσπασµα από το υπόµνηµα της Ελληνικής Ένωσης
για τα Δικαιώµατα του Ανθρώπου, η οποία εκτιµά ότι το υπό ψή-
φιση νοµοσχέδιο πρόκειται να έχει καθοριστικές και κυρίως, ου-
σιωδώς αρνητικές συνέπειες στο ήδη εξαιρετικά βεβαρηµένο και
δυσλειτουργικό σύστηµα ποινικής και σωφρονιστικής µεταχείρι-
σης στην Ελλάδα και επιπλέον, ότι αυτό ενέχει σοβαρούς κινδύ-
νους για τα θεµελιώδη δικαιώµατα των πολιτών. Οι αντιδράσεις
που εκδηλώθηκαν κατά τη διάρκεια της σχετικής διαβούλευσης
ήταν ιδιαίτερα έντονες και συχνά συνοδεύονταν από εµπεριστα-
τωµένη τεκµηρίωση. Επισηµαίνουν ότι οι ηχηρές φωνές αγνοή-
θηκαν παντελώς και καλούµαστε έτσι, δυστυχώς, σε ένα
νοµοθέτηµα µε πρόδηλες τεχνικές ανεπάρκειες και επισφαλή επι-
στηµονικά ερείσµατα, το οποίο, επιπλέον, στερείται επί της ου-
σίας νοµιµοποίησης στα µάτια όσων καλούνται να το εφαρµό-
σουν.

Ο Συνήγορος του Πολίτη, δεδοµένων τόσο του υπάρχοντος
συστήµατος και των συνθηκών κράτησης στη χώρα µας όσο και
των αρχών που διέπουν τη Διεθνή Σύµβαση για τα Δικαιώµατα
του Παιδιού και τους κανόνες των Ηνωµένων Εθνών για την προ-
στασία των ανηλίκων που στερούνται της προσωπικής τους ελευ-
θερίας, σύµφωνα µε τις οποίες η στέρηση της ελευθερίας πρέπει
να αποτελεί έσχατο καταφύγιο κοινωνικής αντίδρασης, σηµειώνει
ότι µε την επιχειρούµενη διεύρυνση καθίσταται πλέον εφικτός ο
εγκλεισµός σε κατάστηµα κράτησης και για µικρότερης ηθικο-
κοινωνικής απαξίας εγκλήµατα.

Στο ίδιο πνεύµα και µε βάση όσα έχουµε εκθέσει ήδη, η αρχή
εκφράζει τον προβληµατισµό της για την αύξηση των χρονικών
ορίων κράτησης σε ειδικό κατάστηµα κράτησης νέων από οκτώ
έτη σε δέκα έτη στο άρθρο 7 του σχεδίου που τροποποιεί το
άρθρο 54 του Ποινικού Κώδικα.

Έτσι στην πραγµατικότητα καταστρατηγείτε τη βασική αρχή
του Ποινικού Δικαίου των ανηλίκων που αποτελεί αρωγή αντί της
τιµωρίας. 

Το τέταρτο κεφάλαιο σας καλέσαµε ειδικότερα να το αποσύ-
ρετε οπωσδήποτε και σε κάθε περίπτωση ασκήσαµε πολύ ανα-
λυτική κριτική και αναφερθήκαµε πολύ αναλυτικά εχθές σε
ένα-ένα τα άρθρα. Οπότε και θα περίµενα σήµερα οπωσδήποτε
να τοποθετηθείτε και να έχετε λάβει υπ’ όψιν σας, όπως προείπα,
τις παρεµβάσεις µας. 

Θα ήθελα λίγο περισσότερο να εστιάσω και να αναφερθώ και
πάλι τονίζοντας τις συστάσεις της GREVIO της ανεξάρτητης
αρχής που παρακολουθεί την εφαρµογή της σύµβασης του Συµ-
βουλίου της Ευρώπης για την πρόληψη και την καταπολέµηση
της βίας κατά των γυναικών και της ενδοοικογενειακής βίας. Η
Ελλάδα σηµειωτέον είναι µία από τις πρώτες χώρες που υπέγρα-
ψαν τη σύµβαση αυτή το 2011 στην Κωνσταντινούπολη. Οι συ-
στάσεις, λοιπόν, της GREVIO για τα άρθρα 51 και 31 αφορά στα
εξής: «η GREVIO ενθαρρύνει έντονα τις ελληνικές αρχές να αξιο-
λογήσουν τις επιπτώσεις της τρέχουσας δικαστικής πρακτικής
λήψης αποφάσεων σχετικά µε την επιµέλεια και τα δικαιώµατα
επίσκεψης στην ασφάλεια των γυναικών θυµάτων ενδοοικογενει-
ακής βίας και των παιδιών τους συµπεριλαµβανοµένων των συν-
δέσεων µε τις έµφυλες δολοφονίες γυναικών και των παιδιών
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τους, να αναλύσουν τη σχετική νοµολογία και να συλλέξουν δε-
δοµένα σχετικά µε τη χρήση που κάνουν οι δικαστές για τον πε-
ριορισµό ή την αφαίρεση των γονικών δικαιωµάτων ή των
δικαιωµάτων επίσκεψης στο πλαίσιο της ενδοοικογενειακής
βίας». Προτάθηκε στη δηµόσια διαβούλευση, κατ’ εφαρµογή των
δύο επειγουσών συστάσεων της GREVIO στις παραγράφους 278
και 202 στον συγκεκριµένο σύνδεσµο, η σύσταση διαρκούς διε-
πιστηµονικής οµάδας µε τουλάχιστον τριετή θητεία και µέλη εκ-
προσώπων όλων των αρµόδιων αρχών, υπηρεσιών και φορέων
που ανήκουν στους τοµείς της αστυνοµίας δικαιοσύνης, γενικών
και εξειδικευµένων υπηρεσιών υποστήριξης συµπεριλαµβανοµέ-
νων µη κυβερνητικών οργανώσεων και δηµοτικών υπηρεσιών. 

Κατά το πρώτο έτος των εργασιών της η οµάδα αυτή µπορεί
να συντάξει τον κανονισµό λειτουργίας της, να επεξεργαστεί την
απόφαση στα κριτήρια µε βάση τα οποία µία ανθρωποκτονία µε
δόλο, µε θύµα γυναίκα, θα χαρακτηρίζεται ως ανθρωποκτονία εξ
αιτίας του φύλου της. Δηλαδή, ως γυναικοκτονία. Και τρίτον θα
σχεδιάσει και θα ελέγξει πιλοτικά ένα σύστηµα για αναδροµική
επανεξέταση κάθε γυναικοκτονίας ενώ θα καταρτίσει τυποποι-
ηµένες διαδικασίες λειτουργίας του. Σε ετήσια βάση θα επανε-
ξετάσει όλες τις γυναικοκτονίες και κάθε ανθρωποκτονία
γυναίκας που δεν έχει εξιχνιαστεί ως προς τον δράστη ή ως προς
το κίνητρο. Στις περιπτώσεις ενδοοικογενειακής βίας θα επανε-
ξεταστεί και κάθε ανθρωποκτονία παιδιού. 

Έως τον Μάρτιο κάθε έτους θα µπορεί αυτή η συγκεκριµένη
διαρκής διεπιστηµονική οµάδα να καταρτίζει και να δηµοσιοποιεί
ετήσια έκθεση για το παρελθόν έτος µέσω της οποίας θα αξιο-
λογείται κατά πόσον υπήρξαν κενά στη θεσµική ή και δικαστική
ανταπόκριση και κατά πόσο αυτά συνέβαλαν στη µοιραία έκβαση
µε στόχο να προληφθούν στο µέλλον και να καταστούν υπόλογοι
τόσο οι δράστες όσο και οι θεσµοί που έρχονται σε επαφή µε τα
θύµατα και τους δράστες. Στη βάση των συµπερασµάτων της θα
εντοπίζονται οι παράγοντες κινδύνου, κενά, παραλείψεις, δυσλει-
τουργίες, θα διατυπώνονται συστάσεις για την εφαρµογή ή τρο-
ποποίηση συγκεκριµένων πολιτικών και πρακτικών µε στόχο τη
βελτίωση της προστασίας άµεσων και έµµεσων θυµάτων και την
πρόληψη της γυναικοκτονίας. Οι συστάσεις θα έχουν απολύτως
δεσµευτικό χαρακτήρα και θα τίθενται σε εφαρµογή το πολύ
εντός εξάµηνης προθεσµίας από τη δηµοσίευση της έκθεσης.
Στις αρµοδιότητές της θα έχει και την παρακολούθηση της εφαρ-
µογής των συστάσεων της GREVIO. 

Συνεπώς, θα θέλαµε πολύ να λάβετε και αυτή την πρότασή µας
υπ’ όψιν πριν την τελική διαµόρφωση ενώ µεταξύ άλλων από το
Ευρωπαϊκό Δίκτυο κατά της Βίας προτείνεται -και το βρίσκουµε
εξόχως εύστοχο- να επιχειρηθεί επίσηµη διασύνδεση και συνερ-
γασία όλων των υπηρεσιών και φορέων που εµπλέκονται στην
αντιµετώπιση περιστατικών ενδοοικογενειακής βίας προκειµένου
στον βαθµό που είναι δυνατόν όλες οι υπηρεσίες να παρέχονται
στο ίδιο κτήριο, ώστε να µη χρειάζεται το θύµα να επισκέπτεται
πολλαπλές υπηρεσίες, όπως συµβαίνει επί του παρόντος κάθε
µία εκ των οποίων παίρνει το δικό της ιστορικό και σχεδιάζει το
δικό της σχέδιο δράσης για το µικρό τµήµα της υπόθεσης που
µπορεί να διαχειριστεί. Το συγκεκριµένο µοντέλο µε τη µορφή
των Family Justice Centers, (Κέντρο Οικογενειακής Δικαιοσύνης)
ή των Domestic Abuse one stop shops έχει ήδη δοκιµαστεί σε
πολλές ευρωπαϊκές χώρες και φαίνεται να είναι επιτυχηµένο ως
προς την αύξηση των αναφορών, την ενδυνάµωση των θυµάτων
και την παροχή αποτελεσµατικότερης προστασίας, αλλά και ως
προς την πρόληψη της επαναθυµατοποίησης. Η συγκεκριµένη
προσέγγιση είναι συµφέρουσα και αποτελεσµατική όχι µόνο για
το θύµα που µέσω της ολιστικής στήριξης που λαµβάνει αισθά-
νεται ότι αντιµετωπίζεται µε σεβασµό, αλλά και για το σύστηµα
στήριξης και προστασίας θυµάτων ενδοοικογενειακής βίας της
χώρας. Και αυτό δεν απαιτεί νέες προσλήψεις, αλλά τη διάθεση/
απόσπαση εξειδικευµένων ήδη έµπειρων επαγγελµατιών οι
οποίοι θα προσεγγίζουν ως διεπιστηµονική οµάδα την κάθε υπό-
θεση ενδοοικογενειακής βίας και θα έχουν πρόσβαση σε όλες τις
απαιτούµενες πληροφορίες σχεδιάζοντας από κοινού ένα πολύ-
πλευρο εξατοµικευµένο σχέδιο δράσης για την προστασία και εν-
δυνάµωση της κακοποιηµένης γυναίκας και των παιδιών, αλλά
και για την αντιµετώπιση του δράστη. 

Σε ό,τι αφορά στον κώδικα ποινικής δικονοµίας έχω µιλήσει
πολύ διεξοδικά στην επιτροπή µας. Λυπάµαι που δεν έχω τον
χρόνο και στην Ολοµέλεια να αναλύσω, αλλά είµαι σίγουρη ότι
το έχουν κάνει πολλές φορές ήδη δικηγόροι εισηγητές των υπό-
λοιπων Κοινοβουλευτικών Οµάδων. Σίγουρα και η Πρόεδρός µας
µπορεί να αναφερθεί και ενδεχοµένως και στη δευτερολογία µου
να µπορέσω να αναπτύξω λίγο περισσότερο τα επιχειρήµατα
µας. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθερίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε.
Γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι από τα άνω δυτικά θεωρεία πα-

ρακολουθούν τη συνεδρίαση αφού ενηµερώθηκαν για την ιστο-
ρία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της
Βουλής, δεκατέσσερις ωφελούµενοι και τέσσερις συνοδοί από
το Κέντρο Ψυχικής Υγείας Περιστερίου.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής) 

Τον λόγο έχει ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της
Ελληνικής Λύσης, ο κ. Βελόπουλος. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µιλάµε για τη δικαιοσύνη. Ποια
δικαιοσύνη; Κύριε Υπουργέ, πείτε µου ποια δικαιοσύνη. Της διο-
ρισµένης; Ποια είναι αυτή η δικαιοσύνη που µπορεί να λέγεται δι-
καιοσύνη όταν είναι διορισµένη δικαιοσύνη; Ποια δικαιοσύνη; Με
το ψήφισµα που βγήκε εµείς διαφωνήσαµε. Όχι για το ψήφισµα
του κράτους δικαίου. Όχι. Για τα άλλα που έβαλαν µέσα. Συνε-
κλήθη αυτοµάτως ο Άρειος Πάγος για να απαντήσει. Ποια δικαιο-
σύνη; Τη δικαιοσύνη των funds που σε οκτώ ηµέρες αποφάσισε
ο Άρειος Πάγος –µπαµ, µπαµ, µπαµ, γιατί αφορούσε τα funds- να
πάρουν τα σπίτια των Ελλήνων; Ποια δικαιοσύνη; Όταν µιλή-
σουµε για τη δικαιοσύνη πραγµατικά πρέπει να δούµε τις παθο-
γένειες της δικαιοσύνης. Δηλαδή, δεν ξέρουµε εδώ µέσα…; 

Καλώς τον κι ας άργησε. Ήρθε ο ναύαρχος παιδιά. Έρχεται
για να µου απαντάει. 

Λέω, λοιπόν, ποια δικαιοσύνη; Αυτή τη δικαιοσύνη που οι ει-
σαγγελείς και οι δικαστές, αγαπητέ κύριε Φλωρίδη, λίγο πριν
βγουν από τον χώρο της δικαιοσύνης, το κράτος, η πολιτεία τούς
δίνει άλλες θέσεις σε ανεξάρτητες αρχές; Που µπορεί να υπάρχει
και υποψία συναλλαγής µε την όποια κυβέρνηση; Ποια δικαιο-
σύνη; Η δικαιοσύνη που, δυστυχώς, η κ. Αδειλίνη στη κ. Καρυ-
στιανού είπε «συµβαίνουν αυτά µε τα Τέµπη, πήγαινε στην εκκλη-
σία να ανάψεις κανένα κερί»; Ποια δικαιοσύνη; 

Ποια είναι αυτή η δικαιοσύνη; Της οικογενειοκρατίας; Συγγε-
νείς, αδέρφια, γυναίκες, µπατζανάκια στη δικαιοσύνη. Ο ένας ο
δικαστής, ο άλλος ο εισαγγελέας έχει τη γυναίκα του, την κόρη
του. Και έχουµε παράδειγµα εδώ µέσα. Ζωντανό παράδειγµα
µέσα στη Βουλή. Συγγενείς, η γυναίκα του, η αδερφή του, είναι
εισαγγελείς και δικαστές. Λέµε για την πολιτική εξουσία ότι υπάρ-
χει οικογενειοκρατία -την οποία απεχθάνοµαι προσωπικά- αλλά
στη δικαιοσύνη συµβαίνουν «Σόδοµα και Γόµορρα». Ποια δικαιο-
σύνη; Που εγώ στη Γερµανία, κύριε Υπουργέ, δεν έχω δει ποτέ
εισαγγελέα να έχει τη γυναίκα του εισαγγελέα. Και έχουµε ζω-
ντανό παράδειγµα στη Βουλή µε συνάδελφο Βουλευτή. Δεν τα
ξέρουµε αυτά; 

Για ποια δικαιοσύνη µιλάµε; Πείτε µου εσείς. Και δεν έχω τί-
ποτα µε τον άνθρωπο. Για ποια δικαιοσύνη µιλάµε; Για τη δικαιο-
σύνη, κύριε Υπουργέ, που η δεκαεννιάχρονη -που από τα δεκαέξι
της εκπορνευόταν από έναν αλήτη- σήµερα δικάζεται γιατί δεν
είχε χαρτιά, λέει, πόρνης; Γι’ αυτή τη δικαιοσύνη µιλάµε. Αυτό
είναι δικαιοσύνη; 

Εγώ, κύριε Υπουργέ, ειδικά από εσάς, δεν περίµενα να φέρετε
αυτό το έκτρωµα. Και θα σας πω γιατί είναι έκτρωµα. Ελπίζω να
είναι ατυχής σύµπτωση, γιατί κάτι ύποπτο συµβαίνει µε το νοµο-
σχέδιο. 

Υπήρχαν δηµοσιεύµατα πριν από δέκα ηµέρες, κύριε Υπουργέ,
τα οποία ενέπλεκαν τρεις εταιρείες, οι οποίοι ήθελαν να καταγ-
γείλουν ανώτατο κυβερνητικό στέλεχος της Νέας Δηµοκρατίας -
οι δύο εταιρείες είναι κατασκευαστικές, η µία όπλων και είναι και
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µία ακόµα εταιρεία φαρµακευτική- ότι ένα ανώτατο στέλεχος
πήρε λεφτά προκαταβολή για δουλειές που θα έπαιρναν οι εται-
ρείες. Εύχοµαι να είναι τα δηµοσιεύµατα λάθος και η σύµπτωση
λάθος. Γιατί βλέπω ξαφνικά στο νοµοσχέδιό σας να προβλέπετε
τεράστια πρόστιµα και «λουκέτο» σε εταιρείες που δίνουν µίζες. 

Ακούστε τη σύµπτωση, συνάδελφοι: Δηµοσιεύµατα, που φέρ-
νουν εταιρείες –µία όπλων, δύο κατασκευαστικές και µία φαρµα-
κευτική- δέκα ηµέρες πριν να οµιλούν για µεγάλο στέλεχος της
Κυβέρνησης, όχι Βουλευτής, όχι πολιτικός, είναι από αυτούς που
έχει ο Πρωθυπουργός και κινούν νήµατα παρασκηνίου και παρα-
κέντρων εξουσίας, να φέρεται ότι έχει πάρει λεφτά προκαταβο-
λικά. Τα δηµοσιεύµατα τα γράφουν, δεν τα λέω εγώ και δεν
διαψεύστηκαν ποτέ. Και έρχεται τώρα ένα νοµοσχέδιο στη Βουλή
σήµερα, κλασικό «πλυντήριο» αυτής της ιστορίας. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Μα, το αντί-
θετο είναι.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Δεν είναι έτσι, λέτε.

Όταν εµένα ως εταιρεία µε εκβιάζει το στέλεχος σου, Υπουργέ
µου, και του έχω δώσει 5 εκατοµµύρια ευρώ ή 1 εκατοµµύριο
ευρώ και µου απαγορεύεις µε τον νόµο τώρα να πάω να τον κα-
ταδώσω, είσαι συνυπεύθυνος σε αυτό το έγκληµα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Είστε συνυπεύθυνοι σε αυτό το έγκληµα. Και αν θέλετε, να σας

φέρω και τα ονόµατα των εταιρειών, αν δεν διαβάσατε τον Τύπο.
Δεν περίµενα ποτέ από τον κ. Φλωρίδη κάτι τέτοιο. Ντρέποµαι

που το λέω.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Το ακριβώς

αντίθετο κάνουµε.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-

σης): Ντρέποµαι, κύριε Υπουργέ. Και, δυστυχώς, ντρέποµαι που
το υπεραµύνεστε το νοµοσχέδιο. Εγώ πίστευα ότι δεν το ξέρατε
αυτό.

Σας απαντώ. Πραγµατικά, νόµιζα ότι δεν το ξέρατε. Το κάνατε
χειρότερο τώρα. Γιατί αν το ξέρατε, ότι στέλεχος της Νέας Δη-
µοκρατίας, όπως καταγγέλλεται…

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Δεν είπε αυτό.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-

σης): Λέω, αν το ξέρατε και φέρατε τώρα έναν νόµο-«πλυντήριο»,
τότε είστε ένοχοι συγκάλυψης αυτής της διαφθοράς. Αυτό λέω.

Και θα σας πω από πού είναι. Από τον βορρά είναι οι εταιρείες.
Εγώ θα πάω στον εισαγγελέα, αύριο το πρωί…

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Για να πάτε,
πρώτα πρέπει να ψηφίσετε τον νόµο.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Καλά τώρα. Μην κουνάτε το κεφάλι σας. Είδαµε τους ει-
σαγγελείς πώς  ξεπλένουν το χρήµα και διάφορες υποθέσεις.
Αφήστε τώρα.

Ποια δικαιοσύνη; Ποιος µπήκε φυλακή; Ένας Τσοχατζόπουλος
µπήκε φυλακή και εκείνος από ατυχία. Για τη «NOVARTIS» µπήκε
κάποιος φυλακή; Στην  Αµερική πλήρωσε 400 εκατοµµύρια πρό-
στιµο η «NOVARTIS» για το σκάνδαλο που έγινε στην Ελλάδα και
στην Ελλάδα είναι όλοι αθώοι. Για τη «SIEMENS» που µε ειδικούς
νόµους την ξεπλύνατε; Για το diesel-gate της «VOLKSWAGEN»
πλήρωσε κάποιος; Ακόµη περιµένουµε απάντηση από τον Άδωνι
Γεωργιάδη που θα έβαζε, λέει, 100 εκατοµµύρια ευρώ πρόστιµο.
Όχι µόνο πρόστιµο δεν έβαλε, το συγκαλύψατε κιόλας µε ειδική
διάταξη. Θα πούµε πολλά σήµερα. 

Εγώ ζητώ τώρα τα άρθρα 132, 133, 134, 135, 136 να αρθούν
έστω για δύο µήνες. Γιατί το ζητάω αυτό; Γιατί θέλω οι εταιρείες
αυτές να καταθέσουν τα στοιχεία, για να πάει φυλακή το παρά-
κεντρο εξουσίας που πήγε να πάρει µίζες, όπως φέρεται να έχει
κάνει µέσω δηµοσιευµάτων. Και το λέω έτσι απλά. Και δεν το υιο-
θετώ το δηµοσίευµα, αλλά είναι ατυχής η σύµπτωση. Το επανα-
λαµβάνω.

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Ποιο δηµοσίευµα;
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-

σης): Μη βιάζεστε, έχουµε πορεία. Θα πούµε πολλά.
Η Κυβέρνηση, κατά την Ελληνική Λύση, έχει χάσει τη δεδηλω-

µένη. Τη χάσατε. Πείτε µου ό,τι θέλετε, αλλά την έχετε χάσει.
Διότι πενήντα ένας Βουλευτές σας καταψήφισαν το µεγαλύτερο

νοµοσχέδιο που έφερε ποτέ ο ίδιος ο Πρωθυπουργός, όπως είπε,
το νοµοσχέδιο των ΛΟΑΤΚΙ. Άρα, λοιπόν, δεν έχετε δεδηλωµένη.
Και αν δεν είχατε τα δεκανίκια που λέγονται ΠΑΣΟΚ και ΣΥΡΙΖΑ,
δεν θα περνούσε ο αντιχριστιανικός νόµος. Αυτή είναι η πολιτική
αλήθεια.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και δεν έχουµε πλέον κυβέρνηση. Δεν έχουµε κυβέρνηση.

Έχουµε µια κυβερνώσα Βουλή ψευτοαριστερών και ψευτοδε-
ξιών. Γιατί οι αριστεροί είναι από εδώ. Οι υπόλοιποι, είναι ψευτο-
αριστεροί και ψευτοδεξιοί. 

Το χειρότερο, δε -και θα το πω- είναι ότι υπάρχει, κύριε Υπουρ-
γέ, µια παράνοια στο πολιτικό προσωπικό της χώρας. Ασχολού-
µαι µε την πολιτική πολλές δεκαετίες. Για πρώτη φορά είδα Πρό-
εδρο της Δηµοκρατίας –πρώτη φορά στη ζωή µου- να πηγαίνει
να διασκεδάζει µετά από την ψήφιση ενός νοµοσχεδίου. Πανη-
γύριζε µε τον κ. Σκέρτσο, τον κ. Πατέλη, την κ. Μπακογιάννη, την
κ. Μακρή και µέλη των ΛΟΑΤΚΙ η Πρόεδρος της Δηµοκρατίας.
Για τι πράγµα πανηγύρισε; Επειδή πήραµε την Κύπρο; Πανηγύ-
ριζε για ποιον λόγο, για να καταλάβω κι εγώ. Αν µου δώσετε άλλο
παράδειγµα Προέδρου της Δηµοκρατίας που πανηγύριζε για νο-
µοσχέδιο, να το συζητήσουµε. Ένα παράδειγµα πείτε µου, που
να αφορά, όµως, την Ελλάδα, την Ελλάδα µας, την πατρίδα µας,
όχι το τι θέλει ο κάθε Πρόεδρος της Δηµοκρατίας. Στο «Glass
bar» να πανηγυρίζει η Πρόεδρος της Δηµοκρατίας. Δεν ξέρω.
Εντάξει. Είναι νέα ήθη στην πολιτική. 

Κι εγώ θα πω στη Νέα Δηµοκρατία: Ξέρετε τι κάνατε το κόµµα
της Νέας Δηµοκρατίας; Τι γίνατε, ξέρετε; Και δεν είναι δικά µου
λόγια, αλλά ενός ανθρώπου που ασχολείται µε την πολιτική
πολλά περισσότερα χρόνια από µένα και από εσάς. Γίνατε ταλι-
µπάν του λοατκισµού. Δεν το λέω εγώ. Διαβάζω το δηµοσίευµα
του κ. Παπαχελά. «Μέσα σε αυτό το σκηνικό διακρίνεις και κάτι
άλλο: Τη µεγάλη ζηµιά που έχει γίνει µε την υπερβολική πολιτική
ορθότητα που έχει ισοπεδώσει κάθε λογική. Συναντάς µετριοπα-
θείς ανθρώπους που έχουν ψηφίσει και τα δύο κόµµατα, οι οποίοι
είναι κυριολεκτικά στα κάγκελα µε τις υπερβολές και την ηµιφα-
σιστική νοοτροπία των ταλιµπάν της wοke κουλτούρας. Η Νέα
Δηµοκρατία έγινε ταλιµπάν του λοατκισµού» µαζί µε τους υπό-
λοιπους ταλιµπάν εδώ µέσα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και το λέει ο Παπαχελάς. Δεν είναι κανένας ακροδεξιός ούτε

κανένας φασίστας ούτε κανένας χριστιανός ακραίος. Αλέξης Πα-
παχελάς. 

Ως ταλιµπάν του λοατκισµού, λοιπόν, η Κυβέρνηση χρησιµο-
ποιεί και τα µέσα ενηµέρωσης. Βγαίνουν πρωινάδικα, µεσηµε-
ριανά και διαφηµίζουν ένα θέµα το οποίο, εν πάση περιπτώσει,
είναι το έλασσον, δεν είναι το µείζον θέµα της ελληνικής κοινω-
νίας. Για παράδειγµα, ένας Λιάγκας, που τον έβλεπα το πρωί. Ο
παγκοσµίου φήµης θρησκειολόγος Λιάγκας βρήκε έναν ιερέα –
λέει- στα Κύθηρα και ασχολήθηκε µαζί του. Εγώ θα του πω του
κυρίου αυτού και της κάθε κυρίας που κάνει εκποµπή µεσηµε-
ριανή, είτε τους αρέσει είτε δεν τους αρέσει, η Εκκλησία έχει κα-
νόνες. Τα του οίκου της Εκκλησίας, λοιπόν, κανένας Λιάγκας δεν
µπορεί να τα διαρρήξει και καµµία άλλη εκποµπή και καµµία κυ-
βέρνηση.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Θέλει η Εκκλησία ανάθεµα; Θα λέει ανάθεµα. Θέλει αφορισµό;

Θα λέει αφορισµό. Άσχετα αν εγώ διαφωνώ ή εσείς. Η Εκκλησία
τα του οίκου της. Εσείς διαρρήξατε µε τον νόµο αυτό τα της Εκ-
κλησίας, όχι η εκκλησία τα δικά σας. Και αν δεν τα ξέρει ο κ. Λιά-
γκας, να πάει στο σηµιτικό ΠΑΣΟΚ –που κατέβηκε στις εκλογές
παλιότερα- να τα µάθει καλύτερα. Εκεί θα ξέρει καλύτερα ο κ.
Σηµίτης. 

Εµείς δεσµευόµαστε αυτόν τον αντιχριστιανικό νόµο την ώρα
και την πρώτη στιγµή που θα γίνουµε κυβέρνηση, θα τον καταρ-
γήσουµε, γιατί είναι αντικοινωνικός και αντιχριστιανικός. Τελεία,
παύλα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Πάµε τώρα και στα Τέµπη, για να τελειώνω σιγά-σιγά.
Πραγµατικά, µε την εξεταστική επιτροπή εγώ δεν περίµενα τί-

ποτα να γίνει. Θα σας πω τι θέλετε να κάνετε στη Νέα Δηµοκρα-
τία, να ξεπλύνετε το έγκληµα. Αυτό θέλετε. Διότι στην ποινική

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΓ’ - 21 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2024 10831



δικονοµία –ξέρει και ο Υπουργός- ότι όταν δεν καλούνται µάρτυ-
ρες ή κατηγορούµενοι και γίνεται από το προεδρείο, µε εντολή,
γίνεται εκούσια -όχι ακούσια- σηµαίνει συγκάλυψη. Για εµάς, το
αίµα ακόµη είναι ζεστό. Εµείς τα εγκλήµατά σας δεν θα τα ξε-
πλύνουµε. Θα πάµε την ιστορία των Τεµπών όσο πιο µακριά γί-
νεται και θα κάτσουν στο σκαµνί όλοι οι υπαίτιοι. Θα µπουν
φυλακή. Με τις ζωές των Ελλήνων δεν θα παίζετε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Πάµε και στα αγροτικά. Παρ’ όλο που ο Πρωθυπουργός δια-

τείνεται ότι θέλει να υπερασπιστεί τα δίκαια αιτήµατα των αγρο-
τών, θα πω το εξής: Ρωτώ τη Νέα Δηµοκρατία, τους επαρχιώτες
Βουλευτές και τον κ. Φλωρίδη, από το Κιλκίς…

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Είναι πατριώτης;
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-

σης): Από αγροτικές περιοχές. Όλοι πατριώτες είµαστε. Απλά,
άλλο να το λες, άλλο να το αποδεικνύεις. Αυτή είναι η διαφορά. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Στα λόγια, όλοι πατριώτες είστε και είµαστε. Στην απόδειξη

φαίνεται ποιος είναι πατριώτης. 
Ρωτώ, λοιπόν, τον κ. Φλωρίδη κι εσάς της Νέας Δηµοκρατίας:

Πόσα χρήµατα πήραµε από Ταµείο Ανάκαµψης; Πήραµε 86 δισε-
κατοµµύρια ευρώ. Τόσα είναι. Τόσα δεν είναι, κύριε Βιλιάρδο; Ο
κ. Βιλιάρδος στα οικονοµικά -λέει ότι είναι 86 δισεκατοµµύρια-
κάτι ξέρει παραπάνω από εσάς, κύριε Φλωρίδη.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ (Η’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Όλα
µαζί.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Όλα µαζί. 

Ο κ. Φλωρίδης κάνει εκπτώσεις. Είναι 33 δισεκατοµµύρια
ευρώ, λέει. Είναι η εποχή των εκπτώσεων τώρα. Γενάρη, Φλεβά-
ρης, έχουµε εκπτώσεις τέτοιες. Να σας πω εγώ 33 δισεκατοµµύ-
ρια ευρώ. Να δεχτώ τα δικά σας. Πόσα χρήµατα πήραµε για την
αγροτική οικονοµία και δώσαµε από το Ταµείο Ανάκαµψης; Δώ-
σαµε 300 εκατοµµύρια ευρώ. Δώσαµε 12 δισεκατοµµύρια ευρώ
σε «φουρφουράκια», πάµε στα 22 δισεκατοµµύρια σε λίγο καιρό,
και 300 εκατοµµύρια ευρώ για τους αγρότες. Αυτή είναι η αγάπη
του Πρωθυπουργού και της Νέας Δηµοκρατίας για τους αγρό-
τες, κτηνοτρόφους, αλιείς, µελισσοκόµους! Ψεύδεστε, δυστυ-
χώς!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Εγώ θα πω στους αγρότες ότι συµφωνία µε το δολοφόνο σου

δεν µπορείς να κάνεις ποτέ. Όταν σε δολοφόνησε µε τις ΚΑΠ η
Νέα Δηµοκρατία, ακούσια, µε τις επιλογές του Πρωθυπουργού,
όταν ΣΥΡΙΖΑ και ΠΑΣΟΚ έκαναν εγκλήµατα στην αγροτική οικο-
νοµία επί δεκαετίες και από το 2019 εδώ µέσα έλεγα: «Ελάτε να
συζητήσουµε σοβαρά για τον πρωτογενή τοµέα», γελούσατε.
Σας έλεγα το 2019 ότι έρχεται πείνα. Γελούσατε. Σας έλεγα: «Επι-
τέλους ένα σχέδιο να κάνουµε». Γελούσαµε. Σας έλεγα για τα
Τέµπη «ξυλόλιο και έκρηξη και µπάζωµα». Γελούσατε. Και σή-
µερα έρχεται στα λόγια της Ελληνικής Λύσης όλο το πολιτικό
προσωπικό της χώρας. Ανοίγει, λοιπόν, η Ελληνική Λύση δρό-
µους και ακολουθείτε εσείς. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Δυστυχώς, όµως, ακολουθείτε αργά. Όπως και σήµερα ο Πρω-

θυπουργός ακολούθησε. Από το 2019-2020 που του έλεγα να
πάει στην Ινδία, σήµερα πήγε, µετά από τέσσερα χρόνια. Η Ινδία,
λόγω του Κασµίρ, είναι εχθρός του Πακιστάν, που το Πακιστάν
είναι φίλος της Τουρκίας. Αυτά είναι γεωπολιτική και γεωοικονο-
µία. Είναι πράγµατα που τα γνωρίζει καλά η Ελληνική Λύση και
γι’ αυτό µπορεί να δώσει την πραγµατική λύση στα αγροτικά προ-
βλήµατα του τόπου.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Να δώσω ένα παράδειγµα. Κύριε Υπουργέ, µεταφέρετέ το

στον Υπουργό Οικονοµικών. Σκοτώνετε την παράκτια αλιεία. Επι-
τέλους, αναστείλετε το τέλος επιτηδεύµατος στους παράκτιους
αλιείς. Κάντε µια κίνηση υπέρ των αλιέων, υπέρ των κτηνοτρό-
φων, των µελισσοκόµων, των αγροτών.

Εσείς, όµως, ξέρετε άλλες δουλειές να κάνετε. Βέβαια. Ξέρετε
να παραδίδετε τη χώρα στους ολιγάρχες. Έχουµε µια εταιρεία
που λέγεται «CVC». Κανένας δεν µιλά εδώ µέσα. Κανένας. Γιατί,
κύριοι συνάδελφοι; Τι φοβάστε; Τη «CVC» φοβάστε όλοι σας;

Ποια είναι η «CVC»; Συµπτωµατικά, εµπλέκεται το περιβάλλον του
Πρωθυπουργού. Εγώ δεν θέλω να γίνω κακός. Το προσπερνώ
αυτό. Έχει, όµως, τη «WIND», νοσοκοµεία, σουπερµάρκετ, ΔΕΗ,
διαγνωστικά, τη «ΔΕΛΤΑ», ιδιωτικό πανεπιστήµιο, συµπτωµατικά,
θέλει να κάνει τώρα και φέρνει νοµοσχέδιο η Νέα Δηµοκρατία.
Τώρα θέλει τον ΟΤΕ, θέλει και κανάλι στην Ελλάδα. Ο ορισµός
της διαπλοκής Κυβέρνησης και ολιγαρχών είναι η «CVC»! Αυτή
είναι η αλήθεια!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και πάµε και στην υγεία. «Ευοί ευάν» έλεγαν οι αρχαίοι Έλλη-

νες. Φτάσαµε στο σηµείο να κάνετε την υγεία χασαποταβέρνα.
Τιµοκατάλογος -λέει- από 200 ευρώ µέχρι 2.000 ευρώ για τα απο-
γευµατινά χειρουργεία. Κι εγώ ρωτώ εσάς: Γιατί πληρώνει ο Έλ-
ληνας ασφαλιστικές εισφορές; Για να πληρώνει νόµιµο φακελάκι
στον γιατρό το απόγευµα; Γι’ αυτό; Για να πληρώνει νόµιµα φα-
κελάκι; Όταν έχουµε εκατόν δύο χιλιάδες χειρουργεία που περι-
µένουν εδώ και έναν χρόνο να γίνουν; 

Βρήκατε, όµως, τον κατάλληλο άνθρωπο. Ποιος είναι ο ολετή-
ρας των Υπουργείων; Ποιος είναι ο «κουταλιανός»; Ο Άδωνις Γε-
ωργιάδης. Όπου χρειάζεται ή Χατζηδάκη θα βρεις ή Γεωργιάδη.
Όχι εσάς. Τον άλλο Χατζηδάκη. Έχετε κι άλλο Χατζηδάκη. Βάζετε
τη «µπουλντόζα» µπροστά που λέγεται Χατζηδάκης, ισοπεδώνει
«Ολυµπιακή», ισοπεδώνει εργασιακά, ισοπεδώνει ΔΕΗ. Θέλετε
να ριµάξετε την υγεία; Βάζετε τον Άδωνι Γεωργιάδη, τα ισοπε-
δώνει όλα. 

Ακούστε λίγο. Με την υγεία των Ελλήνων δεν θα παίζει κανέ-
νας. Η υγεία είναι αγαθό. Δεν µπορείς να το κοστολογείς! Είναι
ντροπή αυτό που κάνετε! Χασαποταβέρνα!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Δεν θα πω για τη βόρεια Ελλάδα που χρειάζεται δύο, τουλάχι-

στον, χρόνια για να γίνουν τα απογευµατινά χειρουργεία. Έτσι κι
αλλιώς η βόρεια Ελλάδα για τον Πρωθυπουργό δεν είναι απαραί-
τητη. Δεν την χρειάζεται, κύριε Φλωρίδη. Κιλκισιώτης είστε. Εί-
δαµε µε το Flyover,το έγκληµα που κάνατε µε τον Μυτιλιναίο.
Πρόκειται περί εγκλήµατος. Σκοτώσατε τη Θεσσαλονίκη! Τη δια-
λύσατε τη Θεσσαλονίκη και όλη τη βόρεια Ελλάδα!

Να κάνω και µια ερώτηση σε εσάς τους νεοδηµοκράτες πα-
τριώτες. Γιατί είστε πατριώτες. Ζητάτε από τον Έλληνα να πλη-
ρώσει απογευµατινό χειρουργείο. Οι λαθροµετανάστες θα
πληρώνουν; Αφού δεν πληρώνουν τίποτα! Όλα δωρεάν! Αυτό δεν
λέγεται ρατσισµός έναντι των Ελλήνων: Δεν λέγεται ελληνοφο-
βία; Δηλαδή, αυτός που ήρθε παράνοµα να τα έχει όλα δωρεάν
και ο Έλληνας ο κακοµοίρης να τα πληρώνει όλα. Γιατί; Εκεί,
όµως, υπάρχουν οι ΜΚΟ, ξέρω. Κάποιοι έχετε και ΜΚΟ εδώ µέσα
και ενοχλείστε. Οι µη επαγγελµατικές οργανώσεις είναι.

Θα σας πω γιατί το κάνετε, ειδικά και µε τα γενόσηµα. Τώρα,
νέο χαράτσι. Θα πληρώνουν παραπάνω γενόσηµα -λέει- µεγαλύ-
τερη εισφορά οι ασφαλισµένοι. Ξέρετε γιατί το κάνετε; Για να κο-
νοµάνε οι φίλοι σας οι φαρµακοβιοµήχανοι! Γι’ αυτό το κάνετε.
Δεν το κάνετε για την υγεία του κόσµου.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Θέλετε να σας αποδείξω γιατί είστε αποτυχηµένοι; Ταµείο Ανά-

καµψης πάλι παράδειγµα. Το ελληνικό κράτος ενέταξε τέσσερα
µηχανήµατα ακτινοθεραπευτικά  -τέσσερα µόνο- από το Ταµεία
Ανάκαµψης. Η Ιταλία εξήντα και η Ισπανία ογδόντα. Αυτοί αγα-
πούν περισσότερο τους Ισπανούς και τους Ιταλούς παρά η Κυ-
βέρνηση τους Έλληνες. Να, η απόδειξη! Δεν χρειάζεται κάτι άλλο
να πω. Απόδειξη. 

Και από 1η Μαρτίου όλοι οι ανασφάλιστοι που δεν έχουν πλη-
ρώσει στον ΕΦΚΑ θα πεθαίνουν στις καρότσες των αυτοκινήτων.
Δεν θα έχουν ασφάλεια. Καλά, δεν ντρεπόµαστε λιγάκι; Λίγη
ντροπή δεν υπάρχει εδώ µέσα; Έτσι νοµοθετείτε; Δεν πειράζει. 

Εγώ θα το πω. Είστε σε σύγχυση! Και θα το αποδείξω και πάλι,
ναύαρχέ µου, µε όλη την αγάπη και τον σεβασµό. Πήγαν Βουλευ-
τές σας έξω από την Πρεσβεία της Ρωσίας να διαµαρτυρηθούν
για τον Ναβάλνι. Δεν το εξετάζω αν σωστά το έκαναν ή λάθος. Τι
θα περίµενα εγώ από Βουλευτές του ελληνικού Κοινοβουλίου. Η
Αγαπηδάκη, ο Τατσόπουλος µε την «µισή Αθήνα» -άλµα επί κοντώ
έκανε, έτσι έλεγε- πήγαν εκεί για τον Ναβάλνι. Εγώ περίµενα να
πάνε έξω από την Αλβανική Πρεσβεία για τον Μπελέρη. Περίµενα
να πάνε έξω από την Τουρκική Πρεσβεία για την Κύπρο µας.
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Αλλά ξέχασα. Για την Κύπρο µας είπε ο Υπουργό σας ότι «η µισή
Κύπρος είναι τουρκική» ως κράτος. Ο κ. Κασσελάκης είχε πει
πάλι το ίδιο κατά το παρελθόν. 

Αυτά είναι τα εγκλήµατα! Και είστε σε σύγχυση πολιτική, σε
σύγχυση εθνική, σε σύγχυση πατριωτική. Δεν έχετε καµµία σχέση
µε τη µεγάλη παράταξη του Κωνσταντίνου Καραµανλή, καµµία
σχέση µε τις ρίζες του πατριωτισµού αυτού! Αυτή είναι η αλήθεια
και σας το λέω εγώ που δεν προέρχοµαι από τη Νέα Δηµοκρατία.
Για να τα λέµε όλα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Θα περίµενα από τους Βουλευτές σας, σε µια βάρκα επάνω,

να πάνε στα Ίµια γιατί οι Τούρκοι ψαράδες αλωνίζουν στο Αιγαίο
και ψαρεύουν και κάνουν ό,τι θέλουν. Αγαπηδάκη, Δοξιάδης, Τα-
τσόπουλος, το «ανφάν γκατέ» της ελληνικής κοινωνίας. Βέβαια.
Συµπτωµατικά. Έλειπε ο Λιγνάδης από εκεί, βέβαια. Ίσως την
άλλη φορά να πάει κι αυτός. 

Τα λέω έτσι γιατί αν πραγµατικά η Νέα Δηµοκρατία ήθελε να
µε πείσει ότι είναι πατριωτικό κόµµα, τον Υπουργό Στυλιανίδη θα
τον είχε διώξει εχθές. Θα του είχε ζητήσει την παραίτηση ο ίδιος
ο Πρωθυπουργός µε αυτό που είπε! Θα του είχε πει: «Τώρα πα-
ραιτήσου»! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Στην Κύπρο γίνεται χαµός µε τη δήλωση αυτή. Αλλά είπαµε,

εδώ συµβαίνουν τραγικά πράγµατα, φίλες και φίλοι. Όλα τα κόµ-
µατα, περιέργως, προσκυνούν ένα κράτος που έχει ισχυρό λόµπι
στην Ευρώπη και λέγεται Αζερµπαϊτζάν. Όλα. Ίσως γιατί έχει φυ-
σικό αέριο που παίρνει από τη Ρωσία bypass κι έχει πολλά λεφτά.
Διαχειρίζεται 40 δισεκατοµµύρια ευρώ. Ίσως το lobbying στην
Ευρωβουλή να δηµιουργεί και άλλου είδους συναλλαγές. 

Εχθές, όµως, ο Τατάρ ανακοίνωσε ότι το Αζερµπαϊτζάν θα το
αναγνωρίσει ως κράτος το κατεχόµενο τµήµα της Κύπρου µας.
Μία κίνηση περιµένω από τον κ. Τασούλα, τον Πρόεδρο της Βου-
λής. Κατάργηση αυτής της φιλίας Ελλήνων-Αζερµπαϊτζάν από τη
Βουλή τώρα! Τώρα! Δεν µπορεί να είµαστε φίλοι µε τους Αζερ-
µπαϊτζανούς. Δείξτε, τουλάχιστον, εθνική πυγµή. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Εδώ, εχθές, στη Βουλή ψηφίσατε όλοι, όλοι πλην ΚΚΕ. Ξέρετε

τι ψηφίσατε εχθές; Ψηφίσατε αυτή την ιστορία µε τον ΙΜΟ, Διε-
θνής Φορέας Ναυτιλίας. Ξέρετε τι είναι ο ΙΜΟ; Και το ΠΑΣΟΚ ψή-
φισε και ο ΣΥΡΙΖΑ ψήφισε και τα υπόλοιπα κόµµατα -πατριωτικά
λέτε, εγώ σας πιστεύω- το ψηφίσατε. Ξέρετε τι είναι το ΙΜΟ; Είναι
αυτός ο φορέας στον οποίο η Τουρκία δεν αναγνωρίζει την
Κύπρο ότι έχει λιµάνια, δεν αναγνωρίζει την Κύπρο ότι έχει πλοία,
δεν αναγνωρίζει την Κύπρο. 

Κι εµείς αντί να πετάξουµε την Τουρκία από µέσα, αναγνωρί-
ζουµε από την πίσω πόρτα το δικαίωµα της Τουρκίας να µην ανα-
γνωρίζει την Κύπρο µας. Και το ψήφισε ελληνική Βουλή εχθές!
Και δεν ντρέπεστε, ακόµα και οι δήθεν πατριώτες! Δεν ντρεπό-
µαστε!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Δυστυχώς, ο Έλληνας είναι διχασµένος. Περιµένει λύση από

τον κ. Μητσοτάκη, τον κ. Ανδρουλάκη, τον κ. Κασσελάκη. Για τον
Πρωθυπουργό το ξέρω, είτε φοβάται είτε εξυπηρετεί είτε υπη-
ρετεί τους ολιγάρχες. Να δούµε και τους υπόλοιπους πολιτικούς
Αρχηγούς, οι οποίοι όποτε τους βολεύει, υιοθετούν δηµοσιεύ-
µατα. Εµείς δεν υιοθετήσαµε ποτέ δηµοσίευµα, ποτέ και το επι-
καλείστε εδώ µέσα. Μάλιστα, ο ΣΥΡΙΖΑ έκανε και ερώτηση
προσωπική για τον εαυτό µου µε έντεκα Βουλευτές του, για µια
ιστορία η οποία δεν υπήρχε.

Πάµε, λοιπόν, στην ουσία. Δεν υιοθετήσαµε ποτέ τα δηµοσιεύ-
µατα που έφεραν τον κ. Ανδρουλάκη να συντρώει µε εκδότη στα
βόρεια προάστια. Δεν υιοθετήσαµε ποτέ -ακούστε- τα δηµοσιεύ-
µατα του «DOCUMENTO» του κ. Βαξεβάνη για τη γνωστή ιστορία
µε την Ευρωβουλή και τα ταξιδάκια που έκανε ο ίδιος ο κ. Αν-
δρουλάκης. Δεν τα υιοθετήσαµε! Εσείς τα υιοθετείτε. Αυτή είναι
η ποιοτική µας διαφορά. Αυτή είναι η διαφορά του πολιτικού
λόγου της Ελληνικής Λύσης και του αναστήµατος. Είστε µικροί
στα µεγάλα και µεγάλοι στα µικρά.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Δεν υιοθετήσαµε ποτέ ότι τυχαία ο κ. Ανδρουλάκης -γράφτηκε

σε δηµοσιεύµατα του Τύπου- είναι µέλος της Επιτροπής της

Volkswagen για το gate στην Ευρωβουλή. Βεβαιότατα! Δεν υιο-
θετήσαµε ποτέ αυτά που γράφτηκαν σε γερµανικό Τύπο για την
επιτροπή για τη διασφάλιση ποιότητας προδιαγραφής σε τρό-
φιµα, µεταλλαγµένα έντοµα, που ήταν ο κ. Ανδρουλάκης. Δεν τα
υιοθετήσαµε ποτέ.

Εµείς υιοθετούµε ένα πράγµα, το καλό της αλήθειας, το καλό
των Ελλήνων. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Ούτε υιοθετήσαµε ποτέ ότι ο κ. Κασσελάκης πέντε ηµέρες

πριν, σε δηµοσίευµα φερόταν να συναντούσε –ακούστε- στα βό-
ρεια προάστια -πάλι και αυτός εκεί- πρώην Υπουργούς του ΠΑ-
ΣΟΚ και της Νέας Δηµοκρατίας, CEO µεγάλων εταιρειών, νυν
πρόεδρο τραπεζών, πρόεδρο καναλιών, στελεχών µεγάλων επι-
χειρήσεων και έφαγαν όλοι µαζί. Δεν τα υιοθετούµε αυτά. Απλά
δείχνει κάτι, την ποιότητα τη δική σας και τι εξυπηρετείτε και υπη-
ρετείτε και την ποιότητα του µοναδικού ελληνοκεντρικού, πα-
τριωτικού, εθνικού, κοινωνικού, λαϊκού κόµµατος, της Ελληνικής
Λύσης. Αυτή είναι η διαφορά µας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και το κυριότερο από όλα, θα σας το πω τώρα και κλείνω εδώ.
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Αφού δεν τα υιοθετείτε, γιατί τα

λέτε;
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-

σης): Τα λέω µπας και βάλετε µυαλό, εσείς που κάνατε τη Νέα
Δηµοκρατία ρετάλι των πασόκων των σηµιτικών, όχι του πατριω-
τικού ΠΑΣΟΚ του Ανδρέα Παπανδρέου, που είναι µια διαφορε-
τική πρόταση, µια πατριωτική πρόταση. Αυτό κάνατε. Μπας και
βάλετε µυαλό!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΗΣ (ΤΕΛΗΣ) ΣΠΑΝΙΑΣ: …(Δεν ακούστηκε)
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-

σης): Εσύ καινούργιος είσαι, µην µιλάς, θα µεγαλώσεις. Καινούρ-
γιος είσαι ακόµη, περίµενε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-
καλώ, παρακαλώ.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Πάµε, λοιπόν, στο τελευταίο. 

Μην εκνευρίζεστε, ναύαρχέ µου.
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Το υιοθετείτε;
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-

σης): Τι υιοθετώ εγώ, ξέρετε; Αυτό που έκανε σήµερα ο Πρωθυ-
πουργός. Μετά από πέντε χρόνια πήγε στην Ινδία. Καλώς ήρθατε
στη φωνή της λογικής, στη φωνή την πατριωτική. Σας καλωσορί-
ζουµε, λοιπόν.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Πάµε και στο τελευταίο. Το σύστηµα τρέµει. Και τρέµει γιατί;

Γιατί δεν υπάρχει δεύτερος. Έφτιαξε ο Μητσοτάκης µονοκρατο-
ρία µε τα µέσα ενηµερώσεως, βάζοντας τρικλοποδιά στον Αν-
δρουλάκη, στον Κασσελάκη, στον Τσίπρα, σε οποιονδήποτε εδώ
µέσα. Δηµιουργώντας ψευδείς ειδήσεις, βλασφηµώντας, λοιδο-
ρώντας, ρίχνοντας λάσπη τα µέσα ενηµερώσεως εναντίον προ-
σώπων, πέτυχε να είναι µονοκράτορας. Δεν υπάρχει δεύτερος.
Και φαίνεται από τις δικές του δηµοσκοπήσεις. Αυτός ο δεύτερος
που είναι πλέον ορατός να έρχεται καλπάζοντας και είναι ο ελ-
ληνικός λαός και είναι αυτό το κόµµα που υπηρετεί τον Έλληνα
και την Ελλάδα και την κοινωνία, είναι η Ελληνική Λύση.

Και τι κάνουν τώρα; Θέλουν να επαναφέρουν αυτόν που είχε
δώσει το όνοµα Μακεδονία και αυτόν που θα έσκιζε τα µνηµόνια
µε έναν νόµο και ένα άρθρο, τον κ. Τσίπρα. Καλώς να ορίσουν
όλοι. Έτσι κι αλλιώς ό,τι και να κάνει το σύστηµα, η µοναδική
φωνή που είναι αντισυστηµική είναι η Ελληνική Λύση και απευθυ-
νόµαστε σε όλους τους Έλληνες και τις Ελληνίδες.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Έλληνες, επιτίθενται ολοταχώς και ολοσχερώς στα δικαιώµατά

σας, επιτίθενται στην παιδεία, στην υγεία, στα εθνικά θέµατα. Έλ-
ληνες, µη µείνετε απαθείς. Στις ευρωεκλογές στείλτε ένα ισχυρό
µήνυµα νίκης για τη δεύτερη θέση που αξίζει η Ελληνική Λύση,
γιατί είναι η µοναδική αξιωµατική αντιπολίτευση.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και το ξαναλέµε, η ανοχή και η απάθεια είναι οι τελευταίες αρε-

τές µιας κοινωνίας που πεθαίνει. Εµείς θα αναστήσουµε την κοι-
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νωνία, θα αναστήσουµε τους Έλληνες για την κοινωνία και τους
Έλληνες.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Όρθιοι οι Βουλευτές της Ελληνικής Λύσης χειροκροτούν

ζωηρά και παρατεταµένα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ο Βουλευ-

τής κ. Θεόδωρος Ρουσόπουλος ζητεί άδεια ολιγοήµερης απου-
σίας από τις κοινοβουλευτικές δραστηριότητες από τις 22
Φεβρουαρίου 2024 έως τις 24 Φεβρουαρίου 2024, λόγω των υπο-
χρεώσεων του ως Προέδρου της κοινοβουλευτικής συνέλευσης
του Συµβουλίου της Ευρώπης.

Η Βουλή εγκρίνει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Η Βουλή

ενέκρινε τη ζητηθείσα άδεια.
Τον λόγο έχει ο κύριος Υπουργός.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Ευχαριστώ,

κύριε Πρόεδρε.
Παίρνω τον λόγο γιατί οφείλω αυτή τη στιγµή ακριβώς να απο-

κατασταθεί η αλήθεια στην οποία οµνύει ο Πρόεδρος της Ελλη-
νικής Λύσης. Με το σχέδιο νόµου εισάγεται για πρώτη φορά στην
Ελλάδα, για πρώτη φορά στην ιστορία της, η αυτοτελής ποινική
ευθύνη των εταιρειών, ξεχωριστή από την ποινική ευθύνη των
προσώπων που την εκπροσωπούν, η οποία δεν υπήρχε όλα αυτά
τα χρόνια. Με τις διατάξεις αυτές προβλέπεται ότι όταν µια εται-
ρεία δωροδοκεί δηµόσιους λειτουργούς για να πάρει δηµόσια
έργα ή προµήθειες, τότε το αρµόδιο δικαστήριο επιβάλλει χρη-
µατική ποινή που φτάνει σε πάρα πολλά εκατοµµύρια και µπορεί
να διατάξει και το κλείσιµο της εταιρείας. Αυτό δεν το έχουµε
µέχρι τώρα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Με αυτό το νοµοσχέδιο που συζητάµε τώρα, αυξάνεται η ποινή

που επιβάλλεται στους πολιτικούς που δωροδοκούνται από τις
100.000 ευρώ που προβλέπεται µέχρι τώρα στα 4 εκατοµµύρια
ευρώ. Η ποινική ευθύνη των νοµικών προσώπων των εταιρειών
δεν αίρεται εάν τα φυσικά πρόσωπα που διέπραξαν τη δωροδο-
κία για κάποιους λόγους αθωωθούν είτε γιατί παραγράφηκε το
αδίκηµα ή οτιδήποτε άλλο.

Άρα, λοιπόν, αυτά τα οποία λέτε ότι µπορούν να συµβαίνουν,
για να µπορέσουν οι δικαστικές αρχές να επέµβουν, πρέπει να
ψηφίσετε αυτές τις διατάξεις τις οποίες µας ζητάτε να αποσύ-
ρουµε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Μας ζητάτε να αποσύρουµε διατάξεις οι οποίες αυξάνουν τη

χρηµατική ποινή στους πολιτικούς που δωροδοκούνται από τις
100.000 ευρώ στα 4 εκατοµµύρια ευρώ και προβλέπεται η επι-
βολή χρηµατικής ποινής από τα δικαστήρια, στις εταιρείες που
δωροδοκούν, πολλών εκατοµµυρίων ευρώ. Και θέλετε να τις απο-
σύρουµε αυτές τις διατάξεις, στο όνοµα της αλήθειας, λέτε! Αυτή
την αλήθεια σας τη χαρίζουµε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Επίσης, σε αυτές τις διατάξεις προβλέπεται µια γενναία αύ-

ξηση των προστίµων που επιβάλλονται στα φυσικά πρόσωπα και
τις εταιρείες οι οποίες διαπράττουν ξέπλυµα. Εάν αυτές οι δια-
τάξεις, που συζητάµε τώρα και που ζητάτε να αποσύρουµε, δεν
ενισχύουν τη διαφάνεια και το κράτος δικαίου στην Ελλάδα, τότε
πραγµατικά εισάγετε µια πρωτοφανή αντίληψη για το τι είναι κρά-
τος δικαίου. 

Και µια τελευταία φράση για την υποκρισία για το δυστύχηµα
των Τεµπών, γιατί υπάρχει µια υποκρισία εκεί µεγάλη. Ποια; Αν
ρωτήσετε σήµερα τους συγγενείς των θυµάτων αυτού του φοβε-
ρού δυστυχήµατος, έχουν µια βασική αγωνία: Πότε θα ξεκινήσει
η δίκη. Η Κυβέρνηση, λοιπόν, εισηγείται µε αυτό το νοµοσχέδιο
που συζητάµε, σε κάποιες περιπτώσεις όπως τα ατυχήµατα αυτά,
να καταργηθεί η ενδιάµεση διαδικασία, δηλαδή η έκδοση βου-
λευµάτων, έτσι ώστε να µπορεί να οδηγηθεί η υπόθεση κατευ-
θείαν σε δίκη, όταν τελειώσει η ανάκριση. Αυτή τη διάταξη το
κόµµα σας την καταψηφίζει και εδώ είναι η υποκρισία σας.

Το κόµµα σας λέει ότι πρέπει να πάµε στη διαδικασία έκδοσης
βουλευµάτων και Κύριος οίδε µετά από πόσο καιρό θα εκδοθούν
τα βουλεύµατα και να οδηγηθούµε στη δίκη. Άρα, λοιπόν, πού

είναι η ειλικρινής αγωνία σας για τους συγγενείς των θυµάτων
και η διάθεση να αποδοθεί επιτέλους µια τιµή στα θύµατα; Λόγια! 

Και κάτι άλλο. Με αυτό το σχέδιο νόµου προσπαθούµε να απο-
καταστήσουµε την ισορροπία ανάµεσα στη διαχρονική προστα-
σία των δικαιωµάτων των εγκληµατιών και των δικαιωµάτων που
έχουν τα θύµατα. Και σε αυτό το νοµοσχέδιο που προσπαθεί να
κάνει αυτό, εσείς, οι εκφραστές της Δεξιάς, όπως λέτε, συµπί-
πτετε  απολύτως στη φρασεολογία και στα επιχειρήµατα και στην
άρνηση µε τα επιχειρήµατα της Αριστεράς. Ταυτίζεστε απολύτως
µε την Αριστερά στην άρνηση αυτής της επιδίωξης του νοµοσχε-
δίου. 

Και εδώ ακούσαµε νωρίτερα -και τελειώνω- από τον κ. Τζανα-
κόπουλο ότι αυτό το νοµοσχέδιο έρχεται για να µπορέσει η Νέα
Δηµοκρατία να αποκτήσει επαφή µε το δεξιό ακροατήριο της
χώρας. Έλα, όµως, που το δεξιό φάσµα της Βουλής στο σύνολό
του, ταυτίζεται µε την Αριστερά στην εναντίωσή της για το νοµο-
σχέδιο. Ποιος, λοιπόν, επιχειρεί να αποκτήσει επαφή µε το δεξιό
ακροατήριο, όταν οι εκπροσωπήσεις του εδώ είναι εναντίον του
νοµοσχεδίου; 

Περιορίζοµαι σε αυτά που αφορούν στο νοµοσχέδιο, διότι όλα
τα υπόλοιπα αφορούν στην Κυβέρνηση και προφανώς, θα απα-
ντηθούν καταλλήλως από τους αρµόδιους Υπουργούς. 

Αλλά, κύριε Πρόεδρε, επειδή αναφέρεστε στην αλήθεια και
επειδή µιλήσατε για δικαστές και συγγενείς δικαστών, θέλω να
πω το εξής: Είναι πολύ άτυχη η στιγµή που επιλέξατε να το κά-
νετε, γιατί από τύχη δεν έσκασε η βόµβα στο Εφετείο της Θεσ-
σαλονίκης. Από τύχη! Όπου αν έσκαγε εκείνη η βόµβα, θα είχε
διαλυθεί το σύµπαν εκεί πάνω και θα θρηνούσαµε νεκρούς ανώ-
τατους δικαστικούς. Δεν είναι η στιγµή, λοιπόν, για τέτοιου εί-
δους αναφορές. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Έχει ζητή-
σει ο κ. Βελόπουλος τον λόγο, αµέσως µετά τον έχει ζητήσει η κ.
Κωνσταντοπούλου και οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι και µετά
κ. Φάµελλος. 

Άρα, δεν θα µιλήσει ο δικός σας Κοινοβουλευτικός Εκπρόσω-
πος, κύριε Φάµελλε, που έχει ζητήσει τον λόγο.

Ελάτε, κύριε Πρόεδρε.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-

σης): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Εντάξει, είπατε ότι η Αριστερά µε εµάς συµπλέει κ.λπ.. Εσείς

ως τι µιλήσατε τώρα; Ως ΠΑΣΟΚ; Ως σηµιτικός; Ως δεξιός; Να
ξέρω µε ποιον συνοµιλώ. Εσείς τι είστε; Δεξιός; Πείτε µας, όµως,
τι είστε. Εγώ είπα τι είµαι. Εσείς τι είστε; Θα µας πείτε; Γιατί ετε-
ροπροσδιορίζετε τους άλλους, λέτε ό,τι θέλετε, αλλά δεν αυτο-
προσδιορίζεστε ο ίδιος, να ξέρω µε ποιον µιλάω, µε τον άνθρωπο
του κ. Σηµίτη µε το Χρηµατιστήριο, µε τα Ίµια, µε όλα τα εγκλή-
µατα που έγιναν στο παρελθόν ή µε έναν δεξιό;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Να σας πω και κάτι τελευταίο. Μάλλον δεν ήσασταν εδώ, κύριε

Φλωρίδη. Γιατί αν δεν σας ψήφιζε ο ΣΥΡΙΖΑ και το ΠΑΣΟΚ, το νο-
µοσχέδιο των ΛΟΑΤΚΙ δεν θα περνούσε. Εσείς συνεργάζεστε µε
αυτούς, ενώ εµείς συνεργαζόµαστε µόνο µε τον ελληνικό λαό.
Αυτή είναι η διαφορά µας. 

Πάµε και στην ουσία, λοιπόν. Τι µας είπε ο Υπουργός; Δεν
φταίει ο διεφθαρµένος -ακούστε τώρα- ή ο διαφθορέας Υπουρ-
γός-πολιτικό πρόσωπο που εκβιάζει την εταιρεία για να πάρει µια
νόµιµη δουλειά, αλλά φταίει η εταιρεία µόνο. Θα συλλάβετε, λοι-
πόν, εσείς το πιστόλι και όχι τον δολοφόνο, τον πολιτικό, τον µι-
ζαδόρο, τον απατεώνα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και θα του επιβάλλετε µόνο διοικητικό πρόστιµο, µόνο πρό-

στιµο. Φυλακή να βάλετε, αν θέλετε! Να µπουν φυλακή Υπουργοί
και κλέφτες, πολιτικοί. Δεν υπάρχει µέριµνα. Υπάρχει µέριµνα να
µπει φυλακή πολιτικός; Όχι. Μόνο για τις εταιρείες µιλάτε. 

Πάµε και στο υπόλοιπο. Ακούστε, να µου µιλάτε για κράτος δι-
καίου στη χώρα των απευθείας αναθέσεων, στη χώρα των ΠΝΠ,
όπου παίρνατε έργα δεκάδων εκατοµµυρίων και τα δίνατε όπου
θέλατε, πραγµατικά προκαλεί θυµηδία, για να µην πω γέλωτα.
Εµείς ζητήσαµε τρεις µήνες αναβολή των συγκεκριµένων άρθρων
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για να πάει το στέλεχος που εµπλέκεται και φέρεται, ο νεοδηµο-
κράτης κουµανταδόρος, στη δικαιοσύνη και να µπει φυλακή, να
µην εκβιάζει άλλες εταιρείες. Αυτό είπαµε. Δεν είπαµε να το πά-
ρετε πίσω. Αναβολή ζητήσαµε. 

Και ακούστε και το τελευταίο, αυτό µε τους πολιτικούς. Γιατί
δεν βάλατε µέσα φυλακή και βάλατε µόνο για τις εταιρείες; Για
πείτε µου. Αυτό λέγεται συναδελφική αλληλεγγύη. Μπορεί να το
πει κάποιος κι έτσι, συναδελφική αλληλεγγύη, κύριε Υπουργέ. Τέ-
τοια αλληλεγγύη. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Αφού το έχει αυστηροποιήσει…
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-

σης): Εσύ, Πλεύρη, απουσίαζες. Μη µιλάς. 
Κύριε Φλωρίδη, εσείς δεν ήσασταν εδώ πριν ένα χρόνο. Κοι-

τάξτε µε λίγο. Ήσασταν εδώ; Δεν ήσασταν εδώ! Πριν από έναν
χρόνο, από το Βήµα, είχα µιλήσει για το ξυλόλιο και γελούσατε
όλοι εδώ µέσα. Είχα πει για το µπάζωµα του Αγοραστού και γε-
λούσατε όλοι εδώ µέσα και µε διαψεύδατε. Και µιλάτε για αγωνία
σε µένα που έχασα φίλο τριάντα ετών; Όχι, κύριε Φλωρίδη, δεν
είναι προσωπικό το ζήτηµα. Είναι εθνικό. Και δεν ήταν ατύχηµα,
κύριε Φλωρίδη. Δυστύχηµα µε πενήντα επτά και πλέον νεκρούς!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Να ξέρουµε τι λέµε! Είπατε ατύχηµα. Και να µην πω έγκληµα.

Έγκληµα ήταν! Έγκληµα από αµέλεια, θέλετε; Από δόλο θέλετε;
Από απρονοησία θέλετε; Έγκληµα. Χάσαµε φίλους και γνωστούς. 

Και κλείνοντας να πω το εξής, για τη δίκη των Τεµπών. Δηλαδή,
τι θέλετε εσείς, κύριε Φλωρίδη; Στα παγκόσµια νοµικά χρονικά
να ξεκινήσει µία δίκη χωρίς κατηγορούµενους! Αυτό θέλετε
εσείς. Γιατί οι κατηγορούµενοι, συµπτωµατικά, είναι οι δεξιοί
φίλοι σας, οι αδέξιοι-δεξιοί, αν αυτοί είναι δεξιοί, αφήστε το, η
Δεξιά έχει χαλαρώσει πολύ. 

Άρα, λοιπόν, εµείς θέλουµε όλους τους κατηγορούµενους στο
σκαµνί, να µπουν φυλακή για να µην πλυθεί η βρωµιά και την ξε-
πλένετε εσείς. Θα το πάρετε πάνω σας, κύριε Φλωρίδη. Και το
αίµα είναι ζεστό ακόµη. Σας το λέω. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω ένα
λεπτό, γιατί ανάφερε το όνοµα τόσες φορές. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Έχει ζητή-
σει πριν από εσάς η κ. Κωνσταντοπούλου. Και θα γίνει ένας κύ-
κλος. 

Κύριε Φάµελλε, αν το επιτρέπετε κι εσείς, θα µιλήσει πρώτα η
κ. Κωνσταντοπούλου, που είναι Πρόεδρος. 

Παρακαλώ, κυρία Πρόεδρε. 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Παίρνω τον λόγο επειδή έγινε αναφορά, κύριε Υπουργέ,
στο έγκληµα των Τεµπών και ζήτησα να παρέµβω, γιατί πρέπει
να σταµατήσει αυτή η διαρκής προσβολή στην αγωνία των οικο-
γενειών, των τραυµατιών και στο αίτηµα της ελληνικής κοινωνίας
για δικαίωση των θυµάτων. 

Κύριε Υπουργέ, σας διαβεβαιώ, εκπροσωπώντας και τρεις οι-
κογένειες θυµάτων -λόγος για τον οποίο η Κυβέρνηση, η Νέα Δη-
µοκρατία και ο ΣΥΡΙΖΑ ψήφισαν την εξαίρεσή µου από την
Επιτροπή για το έγκληµα των Τεµπών-, κυρίως γνωρίζοντας
πολλά από τα θύµατα-επιζώντες και οικογένειες θυµάτων που
έχασαν τη ζωή τους, ότι η πρώτη τους έγνοια δεν είναι αυτή που
είπατε, δεν είναι να γίνει γρήγορα-γρήγορα το δικαστήριο και να
δικαστούν οι τελευταίοι τροχοί της αµάξης και να προστατευθούν
οι κυρίως υπαίτιοι πολιτικοί υπόλογοι και ποινικώς υπεύθυνοι. 

Η κυρίως έγνοια τους είναι να µην υπάρξει υπαίτιος και υπεύ-
θυνος, ο οποίος θα προστατευθεί από το πολιτικό σύστηµα, από
τη Βουλή και από την Κυβέρνηση. Να µην υπάρξει πολιτικός υπό-
λογος που θα συνεχίσει να προστατεύεται όπως προστατεύθηκε
και προστατεύεται ο κ. Καραµανλής και ο κ. Πλεύρης. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Προστατεύοµαι εγώ;
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Να µην υπάρξει συνέχιση σε αυτή την προκλητική δια-
δικασία στην εξεταστική επιτροπή, όπου εκείνος που θα έπρεπε
να δικάζεται και να λογοδοτεί, ο κ. Καραµανλής, εµφανίστηκε υπό
καθεστώς επιδεικτικής ποµπώδους προστασίας και πολιτικής κά-
λυψης να οµολογεί ότι γνώριζε για τις ελλείψεις, ότι τις είχε συ-

ζητήσει µε τον Πρωθυπουργό, αλλά -όπως είπε- τραγικά δυστυ-
χήµατα πάντα θα γίνονται. 

Έδωσε τον ορισµό του ενδεχόµενου δόλου που συντρέχει στο
πρόσωπό του και στο πρόσωπο των κυβερνητικών υπευθύνων και
παρ’ όλα αυτά η Νέα Δηµοκρατία έχει ακέραιη την ευθύνη για το
γεγονός ότι παρείχε κάλυψη στον κ. Καραµανλή και στον κ. Σπίρ-
τζη και στον κ. Χρυσοχοΐδη και στον κ. Χατζηδάκη και στον κ. Βο-
ρίδη, θα προσθέσω, που δεν ήταν µεταξύ των προσώπων αλλά
είναι µεταξύ των προηγούµενων Υπουργών Μεταφορών. Να µην
το ξεχνάµε. 

Η Νέα Δηµοκρατία, λοιπόν, φέρει ακέραιη την ευθύνη, διότι
στις 24 Νοεµβρίου του 2023, πριν από ακριβώς τρεις µήνες, πα-
ρείχε ποινική ασυλία στους υπαιτίους και καταψήφισε το αίτηµα
ποινικής διερεύνησης σε επίπεδο σύστασης προανακριτικής επι-
τροπής για το έγκληµα των Τεµπών. 

Ούτε ατύχηµα ούτε δυστύχηµα ούτε αµέλεια ούτε άλλες δια-
τυπώσεις! Μιλάµε για έγκληµα και µάλιστα για κακούργηµα. Μι-
λάµε για ανθρωποκτονία κατά συρροή µε ενδεχόµενο δόλο.
Μιλάµε για βαριές σωµατικές βλάβες κατά συρροή µε ενδεχό-
µενο δόλο. Μιλάµε για έκθεση κατά συρροή σε βαθµό κακουρ-
γήµατος. Μιλάµε για διατάραξη της ασφάλειας των συγκοινω-
νιών σε βαθµό κακουργήµατος. 

Και επειδή στην υπόθεση έχει παρέµβει ήδη ο κ. Ντογιάκος αλ-
λάζοντας την ανακριτική αρχή, θυµίζω ότι η υπόθεση έµεινε
πρώτα στα χέρια του Αστυνοµικού Τµήµατος της Τροχαίας Λά-
ρισας. Μετά πήγε σε ανακρίτρια τακτική, µετά την πήρε ο κ. Ντο-
γιάκος µε αίτηµα του κ. Μητσοτάκη και την πήγε σε εφέτη ειδικό
ανακριτή. Και τώρα µας λέτε ότι παρεµβαίνει η Κυβέρνηση για
να πάρει την υπόθεση από τα χέρια του αρµόδιου συµβουλίου
εφετών, που πρέπει να αποφανθεί και να τα δώσει στα χέρια ενός
εισαγγελέα, πράγµα που σηµαίνει τι, για να ξέρουν όλοι όσοι
ακούν; Σηµαίνει πολύ λιγότερες εγγυήσεις ορθής δικαστικής δια-
τύπωσης της κατηγορίας, πολλοί περισσότεροι κίνδυνοι ακυρό-
τητας της διατύπωσης της κατηγορίας. Και για όσους βιάζονται
για γρήγορη κατηγορία, σηµαίνει µη συµπερίληψη πάρα πολλών
από εκείνους οι οποίοι πρέπει να κάτσουν στο σκαµνί για το
έγκληµα. 

Σας διαβεβαιώ, λοιπόν και διαβεβαιώ την Κυβέρνηση ότι η
έγνοια των συγγενών δεν είναι µια δίκη στο γόνατο, ούτε βέβαια
µία δίκη συγκάλυψης όπως παρακολουθούµε να γίνεται στην
υπόθεση του Ματιού από τριµελές πληµµελειοδικείο -µε εκατόν
τέσσερις νεκρούς δικάζεται πληµµέληµα, αν είναι δυνατόν, µε
εντελώς ύποπτες διαδικασίες και σύνθεση!- αλλά η έγνοια των
συγγενών είναι η έγνοια των Ελλήνων πολιτών, που ήδη έχουν
µαζευτεί πάνω από µισό εκατοµµύριο υπογραφές να µην υπάρξει
ασυλία για κανέναν υπαίτιο και υπόλογο αυτού του εγκλήµατος.
Γιατί θύµατα δεν είναι µόνο τα πενήντα επτά παιδιά κυρίως και
µεγαλύτεροι άνθρωποι που χάθηκαν, θύµατα δεν είναι µόνο οι
εκατόν ογδόντα τραυµατίες, θύµατα δεν είναι µόνον οι οικογέ-
νειες που έχουν χάσει τον ύπνο τους, αλλά θύµατα είµαστε όλοι,
ο καθένας και η καθεµιά που θα έπαιρνε ή έπαιρνε ή πήρε αυτό
το τρένο. 

Είναι προσωπική υπόθεση, προσωπική υπόθεση, και για µένα
είναι προσωπική υπόθεση. Και να ξέρετε και ολοκληρώνω…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-
καλώ.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ναι, κύριε Πρόεδρε.

Να ξέρετε ότι στις µεθοδεύσεις της συγκάλυψης -όπως και στη
χθεσινή µεθόδευση να προστατευθεί έτι περαιτέρω ο κ. Πλεύρης
και να καταθέσει προστατευµένος ως µάρτυρας και να µην υπάρ-
ξουν άλλοι µάρτυρες, αλλά να κλείσει ο κατάλογος των µαρτύ-
ρων βίαια, πρόωρα και µε το έτσι θέλω- εµείς αντιστεκόµαστε.
Γι’ αυτό και παραµένουµε στην επιτροπή και δεν κάνουµε τη χάρη
στην Κυβέρνηση να αποχωρήσουµε για να τη διευκολύνουµε. Και
θα πάµε την υπόθεση µέχρι τέλους είτε εδώ είτε στη δικαιοσύνη
είτε και σε κάθε άλλη αρµόδια αρχή. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο

έχει ζητήσει ο κ. Φάµελλος. 
(Θόρυβος στην Αίθουσα)
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Δυστυχώς, από τη στιγµή που ο κύριος Πρόεδρος επιθυµεί...
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής

Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ-Προοδευτική Συµµαχία): Δεν παρεξηγώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Το «δυστυ-

χώς» ο κύριος Πρόεδρος το κατάλαβε. Είπα, δυστυχώς, στον κ.
Μάντζο και στον κ. Ηλιόπουλο. Προς Θεού!

Κύριε Φάµελλε, έχετε τον λόγο.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής

Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ-Προοδευτική Συµµαχία): Δυστυχώς για µια
διαδικασία που πρέπει να τηρούµε για να σεβόµαστε τον κοινο-
βουλευτικό κανόνα. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κύριοι Υπουργοί, συζητάµε σή-

µερα ένα σηµαντικό νοµοσχέδιο για την απονοµή της δικαιοσύ-
νης. Όµως, µέχρι πριν από λίγο έξω από τη Βουλή αλλά και σε
όλους τους νοµούς της Ελλάδας οι αγρότες της χώρας µας,
αλλά και σε όλα τα πανεπιστήµια οι φοιτητές και ο πανεπιστηµια-
κός κόσµος, οι δάσκαλοι της χώρας µας, διεκδικούν και αυτοί το
δίκιο τους. Και είναι απολύτως συναφές µε τη συζήτηση που κά-
νουµε σήµερα για τη δικαιοσύνη. 

Τι ζητά η ελληνική κοινωνία σήµερα; Κυρίες και κύριοι Βουλευ-
τές, η κοινωνία ζητάει να µπορεί να προκόψει στον τόπο της. Γιατί
η Κυβέρνηση δεν της το επιτρέπει ούτε στους αγρότες και στην
ύπαιθρο ούτε στα νέα παιδιά της χώρας µας. Η Κυβέρνηση δεν
δίνει θετική απάντηση ούτε στο αίτηµα επιβίωσης των επαγγελ-
µατιών, των βιοτεχνιών, των νοικοκυριών. Γιατί; Γιατί δεν δίνει µια
θετική απάντηση στο αίτηµα προκοπής και επιβίωσης; Γιατί πολύ
απλά την απάντηση αυτή την έχει δώσει είτε φανερά είτε κρυφά
στην αισχροκέρδεια, στα ολιγοπώλια, στα καρτέλ. Γιατί αυτοί δεν
έχουν κανένα πρόβληµα. Αυτοί µια χαρά ζουν και βασιλεύουν. Το
θέµα είναι τι κάνει η κοινωνία.

Έχει δώσει θετική απάντηση ο κ. Μητσοτάκης στο ξεπούληµα
της υγείας. Τώρα δίνει θετική απάντηση στο ξεπούληµα της παι-
δείας. Έχει δώσει ήδη θετική απάντηση για την ενέργεια, για το
νερό, να ξεπουληθούν όλα. Και, φυσικά, ως µετρ της υποκρισίας
µας φέρνει σήµερα ένα νοµοσχέδιο να συζητήσουµε για δικαιο-
σύνη, ενώ ο κόσµος ψάχνει το δίκιο του. Γιατί; Γιατί είστε µια Κυ-
βέρνηση της αδικίας κύριε Φλωρίδη. Αυτός είναι ο τίτλος σας.
Αφήστε τα µεγάλα λόγια για τη δικαιοσύνη, που είναι και ψεύτικα
όπως αποκαλύψαµε στις επιτροπές και συνεχίζουµε και σήµερα. 

Με αφορµή, όµως, τη σηµερινή νοµοθέτηση αξίζει να κάνουµε
µία συζήτηση για τη συνέπεια της Κυβέρνησης. Δηλαδή, ποια νο-
µοσχέδια έρχονται γρήγορα, ποια καθυστερούν στα ντουλάπια
και µε ποιο ευφυολόγηµα παρουσιάζονται. Είναι οι ρυθµίσεις –
θα πω, δεν είναι µεταρρύθµιση- που φέρνει η Κυβέρνηση σύµ-
φωνες µε το ευρωπαϊκό κεκτηµένο; Είναι σύµφωνες µε τις
ανάγκες του κράτους δικαίου, του Συντάγµατος; Είναι σύµφωνες
µε αυτό που θέλει η επιστήµη; Λαµβάνονται υπόψη οι επιστήµο-
νες;

Προσέξτε τώρα. Την προηγούµενη εβδοµάδα που συζητού-
σαµε για το νόµο πλέον του δικαιώµατος στο γάµο, ο κύριος
Πρωθυπουργός, ο κ. Σκέρτσος µας έλεγαν ότι αυτό προτείνουν
οι αρµόδιοι φορείς, οι επιστήµονες και το ευρωπαϊκό κεκτηµένο
και το Σύνταγµα. Και συµφωνώ. Ήταν ένα νοµοσχέδιο το οποίο
είχε ένα πρόσηµο µεταρρύθµισης. Προσέξτε, ένα νοµοσχέδιο µε
πρόσηµο µεταρρύθµισης, η Κυβέρνησή σας δεν µπορεί να το πε-
ράσει µόνη της. Δεν µπόρεσε να το περάσει µόνη της! Το ένα
τρίτο των Βουλευτών σας αρνήθηκαν να στηρίξουν αυτό το νο-
µοσχέδιο. Άρα τι κρατάµε ως πρώτο συµπέρασµα; Μιλάµε για
µία Κυβέρνηση που δεν έχει τη δύναµη και δεν έχει την πλει-
οψηφία να προχωρήσει έστω µία µεταρρύθµιση ισότητας και δι-
καιωµάτων, που είναι συνταγµατική υποχρέωση. 

Πάµε λιγάκι στο επόµενο. Από τη µία µεριά µας λέτε ότι σε
εκείνο το νοµοσχέδιο ήταν σύµφωνοι οι επιστήµονες. Και στο ση-
µερινό νοµοσχέδιο γιατί δεν ακούτε τους επιστήµονες; Γιατί δεν
ακούτε τους φορείς; Γιατί δεν ακούτε το νοµικό κόσµο; Όπου
σας συµφέρει, χρησιµοποιείτε την επιστήµη;

Ας µην κρυβόµαστε. Το προηγούµενο νοµοσχέδιο δεν το προ-
χωρήσατε -το νόµο πλέον- γιατί το έλεγαν οι επιστήµονες, ούτε
γιατί ήταν ήδη µία κατάκτηση της κοινωνίας. Είχαµε προηγηθεί
εδώ και πάρα πολύ καιρό µε πρόταση νόµου. Το καταθέσατε,

γιατί ξέρατε ότι ερχόταν το ψήφισµα καταπέλτης του Ευρωπαϊ-
κού Κοινοβουλίου. Για να µιλήσουµε για κράτος δικαίου -µιας και
είναι το θέµα της δικαιοσύνης που συζητάµε σήµερα- είναι ξεκά-
θαρο ότι το κάνατε γιατί ήθελε ο κ. Μητσοτάκης να αµβλύνει τις
εντυπώσεις και να δηµιουργήσει ένα φιλοευρωπαϊκό προφίλ. 

Όµως προσέξτε, ενώ εκείνος ο νόµος αφορούσε σε ρυθµίσεις
διατάξεων του Αστικού Κώδικα δεν ήρθε ο κ. Φλωρίδης να το
υπερασπιστεί, ήρθε ο κ. Σκέρτσος. Και ξέρετε ποιο είναι το απί-
στευτο; Δεν το ψήφισε ο Υφυπουργός Δικαιοσύνης. Με ποια αξιο-
πιστία έρχεστε τώρα, το δίδυµο του Υπουργείου Δικαιοσύνης, να
µας πείτε για κράτος δικαίου και σύστηµα δικαιοσύνης όταν ο
Υφυπουργός δεν ψήφισε ένα νοµοσχέδιο που έλεγε ο εισηγητής
Υπουργός ότι είναι συνταγµατική υποχρέωση; Δηλαδή, έχετε
δίπλα σας στα έδρανα έναν Υφυπουργό ο οποίος δεν σέβεται το
Σύνταγµα, δεν σέβεται το ευρωπαϊκό κεκτηµένο, δεν σέβεται τα
δικαιώµατα; Θέλετε να υπάρχουν αόρατα παιδιά και αόρατοι γο-
νείς και έρχεστε να µας µιλήσετε σήµερα για δικαιοσύνη; Είναι
αυτή κατάσταση, κύριε Φλωρίδη;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία)

Αλλά εγώ δεν θα ασχοληθώ µε το αν ο κ. Φλωρίδης είναι Αρι-
στερός ή Δεξιός, που µαλώνανε προηγουµένως. Είναι ξεκάθαρα
δεξιά πολιτική και συντηρητική την οποία υλοποιεί και είναι τα-
γµένος. Μη σας πω ότι αυτά έκανε και από πριν, που υποκριτικά
το έπαιζε εκσυγχρονιστής, αλλά µιλάµε για το σήµερα, µιλάµε
για µια Δεξιά κυβέρνηση µε συντηρητική πολιτική, µια κυβέρνηση
αδικίας. Αυτή υπηρετεί, ας µη κρυβόσαστε.

Όµως θέλω λιγάκι να ξεκαθαρίσουµε για ποιον λόγο έρχεται η
Κυβέρνηση σήµερα και παραβιάζει αυτά που λένε οι επιστήµο-
νες. Πολύ απλά γιατί το τι είναι πραγµατικά δίκαιο δεν αφορά κα-
νέναν από εσάς. Διότι ο µόνος σκοπός, ο µόνος λόγος για τον
οποίον νοµοθετείτε είναι γιατί κλείνετε το µάτι στα συµφέροντα.
Αυτό είναι το πρόβληµα. Για συµφέροντα λίγων δεν χρησιµοποι-
είτε τον κανόνα δικαίου. Γι’ αυτό και η κοινωνία µας σήµερα βιώ-
νει µια βαθιά αδικία. 

Να σας πω ένα παράδειγµα, είναι σήµερα µόνο που δεν σέβε-
στε τους επιστήµονες; Εδώ τους τιµωρήσατε τους επιστήµονες
στην περίπτωση του Εθνικού Αστεροσκοπείου γιατί προέβλεψαν
την πληµµύρα της Θεσσαλίας, γιατί δηµοσιοποίησαν τις προβλέ-
ψεις για τον Daniel τις οποίες αγνοήσατε, µε αποτέλεσµα να πνι-
γεί η αριστεία σας και η ετοιµότητά σας στη Θεσσαλία. 

Άρα ούτε µεταρρυθµίσεις προχωράτε ούτε την επιστήµη αξιο-
ποιείτε ούτε έχετε σκοπό την ενίσχυση του κράτους δικαίου.
Έχετε ένα νοµοσχέδιο το οποίο έχει ένα δόγµα, την αυστηροποί-
ηση των ποινών –προσέξτε- και την τιµωρία της µικροµεσαίας
εγκληµατικότητας. Για ποιον λόγο; Για να λύνει και να δένει η µε-
γάλη εγκληµατικότητα πολλές φορές µε απόλυτη γνώση της Κυ-
βέρνησης. Αυτό δε γίνεται; 

Αυτό δεν γίνεται, κύριε Πλεύρη; Είναι δυνατόν να παρακολου-
θείται ο Αρχηγός του Στρατού, εσείς που το παίζετε και υπερπα-
τριώτης, και να µην έχουµε µία απάντηση εδώ και τόσους µήνες;
Είναι αυτό θέµα προστασίας της πολιτείας και προστασίας εθνι-
κής ασφάλειας; Μη µιλάτε, κύριε Πλεύρη. Έχετε βεβαρηµένο πα-
ρελθόν. 

Εδώ όµως έχουµε σοβαρά προβλήµατα και σε άλλο επίπεδο.
Δεν είναι µόνο ότι η µεγάλη εγκληµατικότητα λύνει και δένει.
Έχουµε σοβαρά προβλήµατα καθυστέρησης της δικαιοσύνης.
Θα έχουµε προβλήµατα εµφράγµατος και στα δικαστήρια και, τε-
λικά, θα έχουµε και ελλιπή απόδοση της δικαιοσύνης και αύξηση
της εγκληµατικότητας στην κοινωνία και υπερπληθυσµό στα σω-
φρονιστικά καταστήµατα.

Ο µόνος στόχος για τον οποίον φέρνετε το νοµοσχέδιο είναι
για να εξυπηρετήσετε την επικοινωνιακή σας εικόνα. Κατ’ αρχάς
το φέρνετε για να κάνετε µία χάρη στη φράξια Σαµαρά -τώρα βέ-
βαια πρέπει να τη λέµε Σαµαρά -Βορίδη διότι τα πράγµατα έχουν
αρχίσει και ξεφεύγουν για τον κ. Μητσοτάκη. Θέλετε να εξευµε-
νίσετε, λοιπόν, την ακροδεξιά φράξια της Νέας Δηµοκρατίας και
να παραπλανήσετε για ακόµη µια φορά το εκλογικό ακροατήριο. 

Ποιο είναι, λοιπόν, το ιδεολογικό στίγµα; Άκουσα κάποια στι-
γµή τον κύριο Υφυπουργό, αν δεν κάνω λάθος, να λέει ότι αυτό
το νοµοσχέδιο έχει το ιδεολογικό στίγµα της Νέας Δηµοκρατίας.
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Να σας το περιγράψω πολύ απλά: Όταν περιστέλλονται δικαιώ-
µατα η Κοινοβουλευτική Οµάδα της Νέας Δηµοκρατίας είναι µπε-
τόν αρµέ. Όταν ερχόµαστε να συζητήσουµε για δικαιώµατα,
όπως την ισότητα στον γάµο, το 1/3 δεν ψηφίζει. Αυτή είναι η κα-
τάσταση. 

Εµείς όµως σεβόµαστε τον όρκο µας στο Σύνταγµα. Δεν είµα-
στε αλά καρτ. Εµείς δεν θα αφήσουµε να ξεχαστούν ούτε όσα
εκθέτουν τη χώρα µας, και το απέδειξε το Ευρωκοινοβούλιο,
ούτε όσα µας κάνουν µαύρο πρόβατο στην Ευρώπη. Δεν µας
αρέσει να είµαστε στην ίδια κατηγορία µε την Ουγγαρία του Ορ-
µπάν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Αν εσάς σας αρέσει µην κά-
νετε τίποτα, αλλά είναι προσβλητικό για αυτή την Αίθουσα και για
την ιστορία του ελληνικού κράτους. 

Εµείς, λοιπόν, θα υπερασπιζόµαστε τη λειτουργία των ανεξάρ-
τητων αρχών, θα στεκόµαστε αντίπαλοι σε όσους φέρνουν προ-
σκόµµατα στην απόδοση δικαιοσύνης και σε όσους φιµώνουν την
ελευθερία του Τύπου. Αυτά σας καταλογίζει το Ευρωπαϊκό Κοι-
νοβούλιο, δυστυχώς.

Για ποια δικαιοσύνη µιλάτε όταν δεν ανέχεστε το ψήφισµα του
ανώτατου αιρετού οργάνου της Ευρώπης µας; Για ποια δικαιο-
σύνη µιλάτε όταν ακόµα και το πόρισµα της ευρωπαϊκής εισαγ-
γελικής αρχής το θάψατε, όταν επιχειρήσατε να δώσετε µε δική
σας ψήφο αµνηστία στον κ. Καραµανλή σε αντίθεση µε την Ευ-
ρωπαία εισαγγελέα; Ποια δικαιοσύνη είναι αυτή; Πείτε µου που
γράφεται ότι µπορεί µια κυβέρνηση µιας ευρωπαϊκής χώρας να
αρνείται να δει µια επιτροπή του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου; Και
θα πάει µετά ο Πρωθυπουργός να µιλήσει στο Ευρωπαϊκό Κοι-
νοβούλιο, να εκπροσωπήσει την πατρίδα µας, λέγοντάς τους
«σας έχω γραµµένους στα παλιά µου τα παπούτσια». Την επι-
τροπή LIBE, που ήρθε εδώ, γιατί δεν την είδατε; Γιατί δεν δεχτή-
κατε να συνοµιλήσετε µε τους Ευρωβουλευτές όλης της
Ευρώπης; Δεν ανήκετε τώρα στην ευρωπαϊκή οικογένεια; Δεν
είστε εσείς οι «µένουµε Ευρώπη», που µας λέγατε; Δεν είστε.
Υποκρισία ήταν και αυτό που κάνατε τότε. 

Αντί να δώσει ουσιαστικές απαντήσεις ο κ. Μητσοτάκης και να
λύσουµε κάποια προβλήµατα του κράτους δικαίου -εµείς θα ήµα-
σταν µαζί του έστω εκ των υστέρων- απαξιώνει το Ευρωπαϊκό
Κοινοβούλιο και επιτίθεται στους Ευρωβουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ
γιατί είπαν την αλήθεια. Ζητάει από Ευρωβουλευτές να λένε ψέ-
µατα για να καλύψει τα δικά του τραγικά λάθη, για να µην πω
εγκληµατικά λάθη εις βάρος της Ελλάδας. 

Όµως, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, µέρες που είναι, γιατί σε
λίγες µέρες κλείνει ένας χρόνος από το έγκληµα των Τεµπών και
εφόσον µιλάµε για θέµατα δικαιοσύνης δεν µπορούµε να µην
αναφερθούµε στις πολύ µαύρες σελίδες που γράφονται αυτές
τις µέρες στα θέµατα δικαιοσύνης της χώρας µας όσον αφορά
το έγκληµα στα Τέµπη. 

Κατ’ αρχάς γνωρίζετε ότι το ψήφισµα του Ευρωκοινοβουλίου
αναφέρεται και στο σοβαρό ζήτηµα της έλλειψης αµεροληψίας
στην έρευνα στα Τέµπη. Δεν είναι κρυφό ότι ήταν κυβερνητική
επιλογή να απορρίψετε την πρόταση για προκαταρκτική επι-
τροπή. Αυτό το κάνατε µε την ψήφο σας. Έτσι παρεµποδίσατε
στην πράξη µία έρευνα για τις ευθύνες του κ Καραµανλή. Όµως
σας πείραξε το ότι εµείς πήραµε την πρωτοβουλία, ο ΣΥΡΙΖΑ -
Προοδευτική Συµµαχία και ο Ευρωβουλευτής µας, ο κ. Αρβανί-
της, µαζί µε πολλούς Βουλευτές µας, να βάλουν τους γονείς των
θυµάτων στο Ευρωκοινοβούλιο; Φτάνετε µέχρι σε σηµείο να αµ-
φισβητήσετε τη δυνατότητα των συγγενών των θυµάτων να µιλή-
σουν για το δίκιο και την αλήθεια στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο;
Και µας κατηγορείτε για αυτό; 

Είµαστε υπερήφανοι για αυτό. Είµαστε περήφανοι γιατί παίρ-
νουµε πρωτοβουλίες για το κράτος δικαίου. Είµαστε περήφανοι
γιατί η αλήθεια ακούγεται στο Ευρωκοινοβούλιο. Το πρόβληµα
είναι ότι δεν ακούγεται από εσάς. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

Είναι δυνατόν να σας στενοχωρεί το ότι πάει γρήγορα στην επι-
τροπή αναφορών του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου το θέµα αυτό; 

Σας ανησυχεί η καθολική απαίτηση της ελληνικής κοινωνίας
για αλήθεια; Διότι ήρθατε εδώ για να µας µιλήσετε για δίκαιο.
Ποιο δίκαιο; Πού βρήκατε εσείς το δίκιο για να µιλήσετε για αυτό;

Είναι δυνατόν µπροστά στη µνήµη των πενήντα επτά ανθρώπων
που χάθηκαν στα Τέµπη, στην πλειοψηφία τους νέων ανθρώπων,
σε ένα έγκληµα για το οποίο υπάρχουν ξεκάθαρες πολιτικές ευ-
θύνες να καταπατείται κάθε έννοια δικαίου κάθε έννοια δικαιοσύ-
νης; Είναι χυδαίο το ότι χθες αποφασίσατε να κλείσετε τον
κατάλογο των µαρτύρων στην εξεταστική επιτροπή. Είναι προ-
σβολή στην Ελληνική Δηµοκρατία, στο κράτος δικαίου, στα θύ-
µατα και στους συγγενείς τους, είναι προσβολή στην ιστορία. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ -Προοδευτική
Συµµαχία)

Είναι δυνατόν να επιχειρείτε να φιµώσετε την εξεταστική επι-
τροπή της Βουλής; Πού έχει ακουστεί αυτό; Αρνηθήκατε να κα-
λέσετε - κύριε Πρόεδρε, πρέπει να πω τα ονόµατα- τον κ.
Γενιδούνια, τον πρόεδρο των µηχανοδηγών, τον κ. Κατσιούλη
που ήταν πρόεδρος της επιτροπής ETCS και είχε παραιτηθεί
στέλνοντας επιστολή αναδεικνύοντας τα ελλείµµατα, τον κ. Σπη-
λιόπουλο, Πρόεδρο και διευθύνοντα σύµβουλο του ΟΣΕ, που επί-
σης παραιτήθηκε το 2020 µε επιστολή προς τον κ. Μητσοτάκη
απ’ ό,τι διαβάζουµε, τον κ. Τσαλίδη διευθύνοντα της ΤΡΑΙΝΟΣΕ,
που επίσης παραιτήθηκε το 2021 µε επιστολή προς τον κ. Καρα-
µανλή, τους πραγµατογνώµονες, είτε του δηµοσίου είτε των συγ-
γενών. Για να µην πω ότι κρύβετε από την εξεταστική τον κ.
Τριαντόπουλο, τον κύριο Υφυπουργό αν δεν κάνω λάθος, που απ’
ό,τι φαίνεται µε εντολή του, γιατί αυτό έχει αφήσει να εννοηθεί ο
κ. Αγοραστός, έγινε το µπάζωµα στα Τέµπη όπου κρύφτηκαν πει-
στήρια αυτού του εγκλήµατος. 

Και κλείσατε την εξεταστική επιτροπή –ανήκουστο- χωρίς να
έχει έρθει στους Βουλευτές η ποινική δικογραφία. Πού έχει ακου-
στεί αυτό; Για ποιο κράτος δικαίου µας µιλάτε; Μιλάτε εσείς για
δικαιοσύνη; Απορώ έχετε υπηρετήσει τη νοµική επιστήµη; Χωρίς
να έρθει η ποινική δικογραφία στη Βουλή κλείνετε άρον-άρον την
εξεταστική; Και έχετε το θράσος µετά από µία µέρα από αυτή
την επιλογή να έρχεστε εδώ να µας µιλάτε για δικαιοσύνη; 

Η χθεσινή µέρα ήταν ηµέρα ντροπής για την ελληνική Βουλή
µε αποκλειστική ευθύνη της Νέας Δηµοκρατίας. Δεν ανταποκρι-
θήκατε ούτε στο ελάχιστο καθήκον απέναντι στη µνήµη των θυ-
µάτων και στους συγγενείς αυτών. Το µόνο που κάνετε είναι να
προστατεύετε το πρεστίζ της Κυβέρνησης του κ. Μητσοτάκη και
των Υπουργών χωρίς ιερό και χωρίς όσιο.

Κύριες και κύριοι Βουλευτές, παρά τα µεγάλα λόγια για την
τάξη και την ασφάλεια στη χώρα, υπάρχει µια καταφανής αδυ-
ναµία της πολιτείας να παρέχει στους πολίτες έστω το αίσθηµα
της ασφάλειας, όχι αυτή καθαυτή την ασφάλεια. Το βασικό εκλο-
γικό όπλο της Νέας Δηµοκρατίας έχει γυρίσει µπούµερανγκ. Το
δόγµα «νόµος και τάξη» κατέρρευσε. Θυµάστε αυτά τα οποία
έλεγε ο κ. Μητσοτάκης όταν ανέλαβε την προεδρία της Νέας Δη-
µοκρατίας από το 2016, αν δεν κάνω λάθος; Δεσµευόταν και
έλεγε: «Ο νόµος και η τάξη θα επιστρέψουν το συντοµότερο δυ-
νατόν σε ολόκληρη τη χώρα». 

Και τώρα ποια είναι πραγµατικότητα; Ποια είναι η πραγµατικό-
τητα, κυρίες και κύριοι Βουλευτές; Έχουµε αύξηση της εγκληµα-
τικότητας. Το γνωρίζετε. Έχουµε υποκλοπές και παράνοµο
λογισµικό εις βάρος Υπουργών της Κυβέρνησης, του Αρχηγού
του Στρατού, του Αρχηγού του τρίτου κόµµατος, επιχειρηµατιών,
του υπεύθυνου εθνικής ασφάλειας, του υπεύθυνου εξοπλισµών.
Πού ακούστηκε; Σε ποια χώρα µπορεί να γίνουν αυτά; Έχουµε
µαφιόζικες εκτελέσεις, σαράντα, αν δεν κάνω λάθος. Πού είναι η
εξιχνίαση; Έχουµε την «greek mafia». Ποιος κάνει κουµάντο τε-
λικά σε αυτή τη χώρα; Έχουµε ιδιαίτερα ανησυχητικά φαινόµενα
βίας στον χώρο των ανηλίκων. Έχουµε τα θέµατα της οπαδικής
βίας. Έχουµε θύµατα. Έχουµε θύµατα στο «Χαριλάου», στη Φι-
λαδέλφεια, τον αστυνοµικό έξω από το γήπεδο στον Ρέντη. Και
έχουµε µια κοινωνία η οποία σε θέµατα ασφάλειας λέει: «Θεέ
µου, µη βρέξει, µη χιονίσει και µην υπάρξει καµµία πυρκαγιά.
Ζήτω που καήκαµε µε αυτή την Κυβέρνηση». Αυτά λέει η κοινω-
νία. Το ξέρετε; Για να µην πω για την ανασφάλεια των ταµείων
στα σουπερµάρκετ ή στα πρατήρια καυσίµων.

Θέλετε να σας διαβάσω και κάτι που λένε οι Έλληνες αστυνο-
µικοί; Μιλάτε για ασφάλεια και ότι θα φέρετε, λέει, γρήγορη από-
δοση της δικαιοσύνης. Θέλετε να σας διαβάσω κάτι για την
εγκληµατικότητα; Λοιπόν, στη Θεσσαλονίκη µπορώ να σας πω
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ότι το τελευταίο διάστηµα γίνεται ένα έγκληµα από την άποψη
του κυκλοφοριακού εµφράγµατος µε ένα έργο που ξεκίνησε
χωρίς µελέτες πρακτικά, το «Flyover». Και γίνεται το έλα να δεις
στην πόλη. Οι πολίτες χάνουν µιάµιση ώρα τη µέρα εξαιτίας των
έργων για το Flyover. Διαβάστε, λοιπόν, τι κάνανε οι άριστοι.

Θα το καταθέσω, κύριε Υπουργέ, για να µη λέτε µεγάλα λόγια
για την ασφάλεια και την εγκληµατικότητα. Επειδή δεν υπάρχει
κυκλοφοριακή µελέτη στην πόλη, µαζεύουν αστυνοµικούς από
όπου βρουν για να τους στείλουν να κάνουν την τροχαία, είτε
στον Flyover είτε αλλού. Λέει, λοιπόν, η Ένωση Αστυνοµικών
Υπαλλήλων το εξής: «Το άκρον άωτον του παραλογισµού αποτε-
λεί ότι για να φτιαχτεί ο Flyover, χθες έφτασαν σε σηµείο να απο-
σπάσουν αστυνοµικούς από την Υποδιεύθυνση Εγκληµατολο-
γικών Ερευνών και από την Αντιτροµοκρατική. Εστιάζουµε σε
αυτές τις δύο υπηρεσίες διότι η µία έχει συµβάλει τα µέγιστα
στην εξιχνίαση εγκληµάτων…». Γιατί για αυτό δεν µιλάµε; Για την
εγκληµατικότητα, τον περιορισµό και την απόδοση δικαιοσύνης.
Συνεχίζω: «Έφτασαν στο σηµείο να µετακινήσουν είκοσι αστυνο-
µικούς και να οδηγήσουν την Υποδιεύθυνση Εγκληµατολογικών
Ερευνών σε διάλυση, όπου έµειναν µόνο αξιωµατικοί οι οποίοι
ασκούν διοίκηση στον κανένα». Να τα σηµειώσετε όλα αυτά για
οτιδήποτε συµβεί τις επόµενες ηµέρες στα θέµατα, παραδείγµα-
τος χάριν, των εγκληµάτων. Επίσης, λένε οι αστυνοµικοί για την
Αντιτροµοκρατική ότι: «Με την τροµοκρατία να κάνει δειλά-δειλά
την επανεµφάνισή της, βγαίνουν στη διασταύρωση για να κάνουν
ρυθµίσεις κυκλοφορίας στελέχη της Αντιτροµοκρατικής που
τρεις µήνες µετά θα γυρίσουν στη βάση τους για µια πιθανή
ανεύρεση πιθανών τροµοκρατών». 

Το καταθέτω, κύριε Πρόεδρε, για τα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας

του ΣΥΡΙΖΑ-Προοδευτική Συµµαχία κ. Σωκράτης Φάµελλος κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Μη λέτε µεγάλα λόγια. Σας εκθέτει η πραγµατικότητα.
Και, βεβαίως, αυτή η ανικανότητα έρχεται να καλυφθεί µε τε-

χνάσµατα, όπως αυτά που κάνει ο κ. Φλωρίδης, Μεγάλα λόγια
ακούµε εδώ και πολύ καιρό, όπως ακούµε και πύρινους λόγους
από τον κ. Φλωρίδη. Ψέµατα όλα.. Υποκρισία! Δεν καταπολεµάτε
την εγκληµατικότητα, ούτε αποδίδετε τη δικαιοσύνη πιο γρήγορα
µε αυτό που έχετε φέρει. Ένα φθηνό σόου. 

Δεν µπορεί να µας µιλήσει για τάξη και ασφάλεια -και θέλω να
το πω ξεκάθαρα- η Δεξιά, η παράταξη της αδικίας, η παράταξη η
οποία δεν µπορεί να µιλήσει για το δίκιο του λαού γιατί υπηρετεί
το δίκιο λίγων συµφερόντων. Το µόνο που κάνετε για τον ελλη-
νικό λαό είναι αδικία και φτωχοποίηση. Και αυτό νοµίζω πρέπει
να είναι ξεκάθαρο.

Ας πάµε λιγάκι να δούµε τις διατάξεις του νοµοσχεδίου, κύριε
Πρόεδρε. Πάµε στο πρώτο ζήτηµα. Είναι αποτέλεσµα επιστηµο-
νικής επεξεργασίας µε νοµοπαρασκευαστική επιτροπή µε πρό-
σωπα υψηλού κύρους; Είναι ένα ερώτηµα αφού µιλάµε για ένα
σηµαντικό νοµοθέτηµα. Αυτό το προβλέπει και ο ν.4622/2019 και
το εγχειρίδιο νοµοπαρασκευαστικής µεθοδολογίας. Είναι αυτές
οι αριστείες, όπως θα θυµάστε, του επιτελικού κράτους του 2020.
Το εξέδωσε η Προεδρία της Κυβέρνησης. Η απάντηση είναι
απλή: Όχι. Όχι δεν είναι αποτέλεσµα τέτοιας επεξεργασίας.

Όπως επισήµανε µάλιστα η Πρόεδρος της Ένωσης Δικαστών
και Εισαγγελέων -και διαβάζω από τα πρακτικά- είναι η έβδοµη
µεγάλη τροποποίηση των Ποινικών Κωδίκων από το 2019. Να
λέµε την αλήθεια. Είναι και άλλες δέκα πρόχειρες. Μπορεί να
έχουν φτάσει και τις δεκαεπτά. Όµως, επτά µεγάλες τροποποι-
ήσεις προχειροδουλειές, γονατογραφήµατα από το 2019 µέχρι
τώρα, γιατί µιλάµε για σταθερότητα, για ποιότητα, για αριστεία
στο βασικό υπόβαθρο, αν θέλετε, της λειτουργείας της δικαιο-
σύνης στους κώδικες. Και λέει η πρόεδρος: «Δηµιουργεί ανασφά-
λεια δικαίου και πρέπει να τεθεί το ερώτηµα της αναγκαιότητας
της τροποποίησης και αυτής της έβδοµης τροποποίησης πριν
δοθεί εύλογος χρόνος στους ισχύοντες κώδικες να αξιολογηθούν
και να υλοποιηθούν». Εδώ θα οδηγηθούµε. Ξανά θα αλλάξει,
πολύ σύντοµα. Έτσι, λοιπόν, απαντιέται και το τρίτο ερώτηµα:
Είναι µια σοβαρή µεταρρύθµιση σχεδιασµένη, µεσοµακροπρόθε-

σµη; Όχι. Είναι του ποδαριού δουλειές, µια αποσπασµατική και
όχι ορθή νοµοθέτηση. 

Τώρα, βέβαια, πρέπει να σηµειώσω εισαγωγικά ότι αυτό το νο-
µοθέτηµα περιέχει µέσα και τη µεγάλη συζήτηση για την ασυλία
των τραπεζιτών. Να σας θυµίσω ότι ήταν η πρώτη έκθεση του κ.
Φλωρίδη µε το που ανέλαβε καθήκοντα. Ήρθε εδώ στις προ-
γραµµατικές δηλώσεις και είπε ψευδώς ότι αυτό ήταν ρύθµιση
του ΣΥΡΙΖΑ. Ήταν ρύθµιση του κ. Τσιάρα. 

Δηλαδή έρχεται η Κυβέρνηση σήµερα να ξε-νοµοθετήσει ρύθ-
µιση που νοµοθέτησε ο κ. Τσιάρας, η προηγούµενη δηλαδή ηγε-
σία του Υπουργείου Δικαιοσύνης. Ωραία! Ο άριστος κ. Φλωρίδης
τότε δεν ήξερε, τώρα ας πούµε ότι έµαθε και έρχεται να το αλ-
λάξει, παρ’ ότι ο κ. Μαρινάκης τον κρέµασε και τον ξεκρέµασε
κάνα δυο φορές στα µανταλάκια εκείνες τις ηµέρες. Καταργεί,
λοιπόν, την άδικη ρύθµιση. Τη κατάργηση της ρύθµισης την εί-
χαµε φέρει εµείς ως τροπολογία και δεν τη δεχτήκατε πριν από
λίγο καιρό. Να τα λέµε όλα. Εγώ, όµως, θέλω να ρωτήσω το εξής,
και θέλω µια απάντηση, κύριε Φλωρίδη. Γιατί βρήκαµε στα τελευ-
ταία άρθρα του νοµοσχεδίου ότι το άρθρο 60, που αφορά στην
ασυλία τραπεζιτών, δεν εφαρµόζεται άµεσα; 

Ξέρετε, κυρίες κύριοι Βουλευτές, ότι τάχατες ψηφίζει άρση της
ασυλίας των τραπεζικών στελεχών η Κυβέρνηση, αλλά µε άρθρο
στο τέλος του νοµοσχεδίου λέει ότι δεν εφαρµόζεται; Και το πάει
συγκεκριµένα τεσσερισήµισι µήνες.

Εγώ, λοιπόν, ρωτώ, κύριε Φλωρίδη, για ποιον λόγο τη ρύθµιση
αυτή δεν την εφαρµόζετε άµεσα; Για ποιον λόγο; Θα µας απα-
ντήσει κανείς; Εγώ, λοιπόν, ρωτώ ξεκάθαρα: Ποιο πλυντήριο,
κύριε Φλωρίδη, θέλετε πάλι να υπηρετήσετε;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

Για ποιον λόγο δεν εφαρµόζεται άµεσα η ρύθµιση για την άρση
της ασυλίας των τραπεζιτών, που είχε προτείνει ο ΣΥΡΙΖΑ και είχε
εντοπίσει και είχε καταγγείλει από την ηµέρα που την έφερε ο κ.
Τσιάρας;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

Η πραγµατικότητα είναι ότι αυτό το νοµοσχέδιο, κυρίες και κύ-
ριοι Βουλευτές, δεν είναι αποτέλεσµα διαλόγου, δεν έχει επιστη-
µονική τεκµηρίωση, δεν στηρίζεται σε εγκληµατολογικά δεδο-
µένα, και για αυτό έχει απέναντί του όλον τον νοµικό κόσµο. Είναι
ένας ποινικός λαϊκισµός µε επίκληση, τάχατες, της πάταξης της
ατιµωρησίας, την οποία προκαλείτε εσείς βέβαια γιατί έχετε κα-
θαιρέσει την προϋπόθεση της καταπολέµησης της εγκληµατικό-
τητας, που είναι και οι σωστές υπηρεσίες και η λειτουργία της
πολιτείας, γιατί αναιρείτε την ύπαρξη ισχυρής πολιτείας. Και άρα
εσείς είστε υπεύθυνοι, δηλαδή, σε εσάς οφείλετε το πρόβληµα
της εγκληµατικότητας που χρησιµοποιείτε ως δικαιολογία για να
αυστηροποιήσετε τώρα την ποινική νοµοθεσία.

Οι επιστηµονικοί φορείς λένε ότι µε αυτό που φέρνετε συρρι-
κνώνετε τις θεσµικές εγγυήσεις που πρέπει να διέπουν την ποι-
νική δίκη. Και αντί να έχετε επιτάχυνση και βελτίωση της από-
δοσης -ας το πω έτσι- της δικαιοσύνης, οδηγείτε ακριβώς στο
αντίθετο αποτέλεσµα, δηλαδή υποβαθµίζετε την απονοµή της δι-
καιοσύνης και την ποινική δίκη.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Α’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ)

Επίσης, θέλω να σταθώ και σε ορισµένα ζητήµατα ειδικότερα
τα οποία νοµίζω ότι έχουν πολιτική σηµασία. Πρώτον, το Κεφά-
λαιο Β αναφέρεται στην αύξηση των ποινών. Προβλέπει, παρα-
δείγµατος χάριν, ότι η κάθειρξη αυξάνεται κατά 33%. Ρωτάµε:
Υπάρχει αυτό σε κάποια εγκληµατολογική µελέτη; Δηλαδή προ-
κύπτει από κάποια εγκληµατολογική µελέτη ότι όσο αυξάνεται η
ποινή µειώνεται η εγκληµατικότητα; Η απάντηση, κυρίες και κύ-
ριοι Βουλευτές, είναι όχι. Ακριβώς το αντίθετο. Γιατί, ξέρετε -εδώ
που έχουµε φτάσει θα την κάνουµε αυτή τη συζήτηση, παρ’ ότι
δεν είναι και πολύ βολική- υπάρχει κάποιος εγκληµατίας που απο-
τρέπεται αν η κάθειρξη θα είναι δέκα ή δεκαπέντε χρόνια; 

Να σας θέσω λίγο πιο απλό το ερώτηµα; Δεν θα ήταν καλύτερο
να έχουµε καλύτερη πρόληψη της εγκληµατικότητας; Δεν θα
ήταν καλύτερο να φοβάται ο εγκληµατίας ότι θα συλληφθεί; Δεν
θα ήταν καλύτερο να µην αποδυναµώνετε τη Διεύθυνση Εγκλη-
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µατολογικών Ερευνών της Θεσσαλονίκης όπως οι ίδιοι οι αστυ-
νοµικοί λένε. Δηλαδή προσέξτε την υποκρισία. Με έγγραφο που
καταθέσαµε οι αστυνοµικοί λένε ότι αποδυναµώνετε τη Διεύ-
θυνση Εγκληµατολογικών Ερευνών. Και εσείς λέτε τώρα ότι
όποιον πιάσουµε, αν τον πιάσουµε -που δεν ξέρουµε πότε θα πιά-
σετε όλα αυτά τα βαριά εγκλήµατα της νύχτας- θα του βάλουµε
βαριά ποινή. Ναι, αλλά πολλαπλασιάζονται. Δηλαδή αυτό που
βιώνει η ελληνική κοινωνία είναι ακριβώς το αντίθετο από αυτό
που λέτε. Σας διαψεύδουν οι αστυνοµικοί και, δυστυχώς, σας δια-
ψεύδουν και τα εγκλήµατα. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Γιατί είναι ο νόµος Καλογήρου…
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής

Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Δεύτερο σηµείο
οι ρυθµίσεις για τους ανηλίκους. Στους ανηλίκους αυξάνετε τις
περιπτώσεις εγκλεισµού στη φυλακή και µειώνετε το ηλικιακό
όριο. Οπότε οι ανήλικοι θα τιµωρούνται µε εγκλεισµό και µε µε-
γαλύτερη διάρκεια ποινής και οι νέοι από είκοσι ενός ετών µε εί-
κοσι πέντε δεν δικαιούνται µείωση της ποινής λόγω ηλικίας. 

Έρχεται, όµως, ο Συνήγορος του Πολίτη –που ελπίζω να τον
σέβεστε, γιατί τους υπόλοιπους ανεξάρτητους θεσµούς τούς
έχετε κάνει φύλλο και φτερό, ας δούµε λιγάκι αν σέβεστε τον Συ-
νήγορο του Πολίτη- και εκφράζει προβληµατισµό γιατί η βασική
αρχή του Ποινικού Δικαίου των Ανηλίκων είναι ότι πρέπει να
έχουµε προτεραιότητα στην αγωγή αντί στην τιµωρία και αν
υπάρχει εγκλεισµός του ανηλίκου στη φυλακή για πολλά χρόνια,
δυστυχώς, τον οδηγούµε στην οδό της παραβατικότητας σχεδόν
µόνιµα. Και αυτό νοµίζω ότι το απευχόµαστε όλοι.

Αντί, λοιπόν, να ακούσετε αυτά που λέει η επιστήµη, αυτά που
λένε οι ανεξάρτητες αρχές, έρχεστε εσείς και οδηγείτε στη στέ-
ρηση της ελευθερίας σε ακατάλληλες συνθήκες, γιατί έχουµε και
το πρόβληµα των συνθηκών των σωφρονιστικών καταστηµάτων
και ενώ όλα αυτά τα διαπιστώνει ο Συνήγορος του Πολίτη εδώ
και αρκετά χρόνια µε όλες τις εκθέσεις του.

Άρα, λοιπόν, υπάρχει ένα σοβαρό θέµα και στη ποινική µετα-
χείριση των ανηλίκων, όπως υπάρχει σοβαρό θέµα και στη λεγό-
µενη υφ’ όρον απόλυση, όπου εδώ πέρα η δυνατότητα να
αποφυλακιστεί κάποιος εφ’ όσον πληρούνται κάποιες προϋποθέ-
σεις, γίνεται εξαίρεση, δεν είναι κανόνας. Και, βέβαια, εδώ πέρα
η διαδικασία της απόλυσης γίνεται δυσκολότερη αφού εισάγεται
ένας επιπλέον όρος που δεν αφορά τη διαγωγή του κρατούµενου
αλλά την επικινδυνότητα της πράξης του που τον οδήγησε στην
καταδίκη που τον οδήγησε στην καταδίκη, ενώ ήδη το δικαστήριο
είχε αποφασίσει για όλα αυτά. Ανήκουστα, πράγµατα!

Η αναστολή εκτέλεσης γίνεται δυσκολότερη, άρα περισσότε-
ροι µικροεγκληµατίες πηγαίνουν σε φυλακές οι οποίες είναι ήδη
γεµάτες, αλλά για το µεγάλο έγκληµα δεν λέτε τίποτα. Και έτσι
καθυστερεί η γέφυρα µεταξύ της φυλακής και της νόµιµης ζωής,
άρα αυξάνεται η πιθανότητα να έχουµε µεγαλύτερη εγκληµατι-
κότητα, δηλαδή να έχουµε περισσότερες αξιόποινες πράξεις στο
µέλλον.

Υπάρχουν και άλλες ρυθµίσεις, κύριε Πρόεδρε, όπως οι ρυθ-
µίσεις για τα παράβολα, όπου πρακτικά λέτε ότι όποιος έχει
λεφτά µπορεί να πληρώνει ένα ακριβό παράβολο και έτσι να έχει
τη δυνατότητα πρόσβασης στη δικαιοσύνη, αλλά όσοι δεν έχουν
λεφτά δεν έχουν δυνατότητα πρόσβασης στη δικαιοσύνη και
µιλάω για παράβολα όλων των ειδών και όλων των δικαστικών
εξόδων.

Και πρέπει να προσθέσω κλείνοντας, ότι εµάς µας προβληµα-
τίζει αυτό που είπε και ο Πρόεδρος του Δικηγορικού Συλλόγου
Αθηνών ότι προκύπτει από τις ρυθµίσεις αυτές και µια διάχυτη
δυσπιστία ως προς τον ρόλο και τη διακριτική ευχέρεια των δι-
καστών. Δεν είναι µόνο, δηλαδή, το ότι θα επιβαρυνθεί η διαδι-
κασία απόδοσης δικαιοσύνης, δεν είναι µόνο το ότι πιθανά
πολλαπλασιάζεται η παραβατικότητα αλλά είναι και ότι υπάρχει
πλέον µια έλλειψη εµπιστοσύνης και προς το δικαστικό σύστηµα.

Ποια είναι η συνέπεια αυτού του νοµοσχεδίου; Ο Αντιπρόεδρος
της Εθνικής Επιτροπής για τα Δικαιώµατα του Ανθρώπου το είπε
ξεκάθαρα: Περισσότερη φυλακή για όλους αλλά δεν είναι λιγό-
τερη εγκληµατικότητα, δεν είναι λιγότερη παραβατικότητα και
δεν υπάρχει και καµµία πρόβλεψη για το σωφρονιστικό σύστηµα,
ενώ είµαστε ήδη στο στόχαστρο του Συµβουλίου της Ευρώπης

για τις συνθήκες στις φυλακές, και ενώ η έκθεση του Γενικού Λο-
γιστηρίου επιβεβαιώνει ότι ξεκάθαρα εκεί οδηγούν οι ρυθµίσεις
σε αύξηση της πίεσης προς τις φυλακές.

Και, βέβαια, το επισήµανε και η Αναπληρώτρια Γενική Γραµµα-
τέας της Ένωσης Εισαγγελέων ότι η αύξηση των ορίων έκτισης
σε συνδυασµό µε την αύξηση των επιβλητέων ποινών θα οδηγή-
σει σε συµφόρηση τα καταστήµατα κράτησης, άρα και µια επι-
βάρυνση µετά στις συνθήκες ζωής και άρα νέα προβλήµατα
δηµοκρατίας και δικαιωµάτων. Αυτό είναι πλήγµα, είναι πλήγµα
για τη χώρα µας και θα δηµιουργήσει πολλαπλές επιπτώσεις.

Τέλος, πρέπει να σας πω ότι στο τρίτο κεφάλαιο µε τις τροπο-
ποιήσεις οι οποίες έχουν τη δικαιολογία της επιτάχυνσης περιο-
ρίζονται τα δικαιώµατα των διωκόµενων, µειώνονται οι θεσµικές
εγγυήσεις και υποβαθµίζεται η ποιότητα στην απονοµή της δι-
καιοσύνης. Καταργείται το πενταµελές εφετείο αντικαθίσταται
από το τριµελές. Επίσης, ενισχύονται οι αρµοδιότητες των µονο-
µελών όπου υπάρχει ένα σοβαρό θέµα πλέον εκεί πλουραλισµού
και αντικειµενικότητας -πρέπει να το δούµε- ενώ περιορίζεται ο
ρόλος των δικαστικών συµβουλίων που είχαν ως στόχο να φιλ-
τράρουν τις υποθέσεις πριν φτάσουν στο ακροατήριο, ώστε να
µην ταλαιπωρούνται και οι πολίτες και να µην ταλαιπωρούνται και
τα δικαστήρια.

Το αποτέλεσµα, κύριε Φλωρίδη, λίαν συντόµως θα είναι η συσ-
σώρευση υποθέσεων και άρα η υποβάθµιση της ποιότητας στην
απονοµή δικαιοσύνης.

Μας προβληµατίζει, επίσης, το άρθρο 78, όπου οι αστυνοµικοί
και οι λοιποί προανακριτικοί υπάλληλοι δεν θα καλούνται στα δι-
καστήρια ως µάρτυρες αν έχουν καταθέσει στην προδικασία και
ορθώς νοµίζω και η έκθεση της Επιστηµονικής Υπηρεσίας της
Βουλής το εντοπίζει ως ένα έλλειµµα που συνδέεται και µε τη νο-
µολογία του δικαστηρίου.

Υπάρχει, βέβαια και ένα ζήτηµα στην απονοµή. Εγώ θα ήθελα
µια απάντηση.

Κύριε Φλωρίδη, οι δικαστικοί υπάλληλοι µάς είπαν ότι δεν
υπάρχει κανένα ζήτηµα επιτάχυνσης, διότι τα δικαστήρια, τους
δικαστές, όσο πιο µικρά και να γίνουν τα δικαστικά σχήµατα δεν
έχουν τον απαιτούµενο αριθµό των δικαστικών υπαλλήλων για να
παρακολουθήσουν ως γραµµατείς τις διαδικασίες. Δηλαδή, όσο
και αν περιορίζετε τα σχήµατα µε την επίκληση της επιτάχυνσης
δεν υπάρχει το διοικητικό προσωπικό για να γίνει γρήγορα η συγ-
γραφή των αποφάσεων και όλη η διαδικασία µέσα στα δικαστή-
ρια. Άρα, είναι ανέφικτο να προχωρήσει η διαδικασία αυτή που
προτείνετε αν δεν έχουµε ενίσχυση του διοικητικού δυναµικού
των δικαστηρίων που ζητάµε µόνιµα.

Και τέλος, θα ήθελα να κλείσω µιλώντας λίγο για το θέµα της
καταπολέµησης και της πρόληψης της ενδοοικογενειακής βίας.
Χρειαζόµαστε ένα ασφαλές πλαίσιο για τις κακοποιηµένες γυναί-
κες και για τα παιδιά και νοµίζω ότι ο εισηγητής µας και αρκετοί
Βουλευτές έθεσαν το ζήτηµα αυτό και έχουµε καταθέσει και µία
συγκεκριµένη τροπολογία για πολλοστή φορά.

Ξεκαθαρίζω, λοιπόν, ότι για τον ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµα-
χία είναι επιβεβληµένη η καθιέρωση στην ελληνική ποινική νοµο-
θεσία του εγκλήµατος µε σεξιστικά χαρακτηριστικά, δηλαδή της
γυναικοκτονίας και οτιδήποτε άλλο συµπεριλαµβάνεται κάτω από
τον όρο αυτό. Χρειαζόµαστε να αναγνωρίσουµε το εγκληµατο-
λογικό, ποινικό και ανθρωπολογικό φαινόµενο της γυναικοκτο-
νίας. Η γυναικοκτονία δεν ταυτίζεται µε την ανθρωποκτονία η
οποία υπάρχει έτσι κι αλλιώς στο άρθρο 299, είναι κάτι παρα-
πάνω, διότι έχει ταυτόχρονα από τη µια µεριά τη βίαιη αφαίρεση
της ζωής ενός ανθρώπου αλλά και από την άλλη µεριά το ότι η
βία αυτή ασκείται µε βάση τα έµφυλα χαρακτηριστικά. Είναι έµ-
φυλη ή σεξιστική βία. Υπάρχει, λοιπόν, ένας συνδυασµός δύο
φαινοµένων -επιτρέψτε µου να το πω- βίας και αµφισβήτησης της
ζωής του ανθρώπου: είναι η δολοφονία γυναικών εξαιτίας του ότι
είναι γυναίκες και νοµίζω ότι πρέπει να πάρουµε θέση ως ελλη-
νική κοινωνία.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κλείνω λέγοντας ότι η Κυβέρνηση
φέρνει µια εκτεταµένη αλλαγή στον Ποινικό Κώδικα, έβδοµη µεί-
ζονα αλλαγή, πρόχειρη µε αποσπασµατικές ρυθµίσεις µόνο και
µόνο για να ικανοποιήσει ένα αφήγηµα του κ. Μητσοτάκη. Αντί
να ακούσει ο κ. Φλωρίδης τους καθηγητές της Νοµικής, Εγκλη-
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µατολογίας, τους δικαστές, τους µάχιµους δικηγόρους, δικηγο-
ρικούς συλλόγους, τους δικαστικούς υπαλλήλους, τους σωφρο-
νιστικούς υπαλλήλους, τον Συνήγορο του Πολίτη, τις οργανώσεις
για την καταπολέµηση της ενδοοικογενειακής βίας που η συντρι-
πτική τους πλειοψηφία ήρθε στις επιτροπές και µας είπε ότι είναι
αντίθετη µε αυτό το νοµοσχέδιο, επέλεξε το δικό του λαϊκίστικο
αφήγηµα και είναι και προσωπικό αυτό χρεωµένο στον κ. Φλω-
ρίδη ανεξίτηλα. Αντί να επανεξετάσει συνολικά τη λειτουργία της
δικαιοσύνης, να δούµε δηλαδή τη νοµοθετική, το σύστηµα ποι-
νών, τη δικαστική, την απόδοση και επιµέτρηση ποινών αλλά και
τη σωφρονιστική, τις φυλακές, να έχουµε δηλαδή µία συγκροτη-
µένη µεταρρύθµιση, έρχεται ευκαιριακά και οδηγεί σε νέα αδιέ-
ξοδα.

Δυστυχώς, κυρίες κύριοι Βουλευτές, πρέπει να σας πούµε ότι
και αυτό το νοµοσχέδιο θα οδηγήσει σε αύξηση της εγκληµατι-
κότητας, σε ατιµωρησία των µεγάλων και µπορεί πλέον να οδη-
γήσει στο ότι οι λειτουργοί της δικαιοσύνης δεν θα ξέρουν ποιο
δίκαιο να εφαρµόσουν µετά από τόσες αλλαγές. Μπορεί να
έχουµε και αποµάκρυνση από την επιστήµη, πάντως σίγουρα θα
έχουµε και συµφόρηση και των δικαστικών αιθουσών αλλά και
των σωφρονιστικών καταστηµάτων, και θα έχουµε µία αποµά-
κρυνση ακόµη µία φορά από το κράτος δικαίου όπως πρόσφατα
διαπίστωσε το Ευρωκοινοβούλιο.

Η υποβάθµιση δηµοκρατίας είναι πλέον ένα επίδικο της ελλη-
νικής κοινωνίας που συνδέεται µε την απαξίωση και αναξιοπιστία
της πολιτικής που εκπέµπει, δυστυχώς, και πολλαπλασιάζει ο κ.
Μητσοτάκης.

Μεταφέρει σε εµάς, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το ερώτηµα
ποια πολιτική απαιτείται, έτσι ώστε να δροµολογηθεί µία πολιτική
αλλαγή στη χώρα µας που να µην επιτρέψει την υποβάθµιση πε-
ραιτέρω της δηµοκρατίας και του κράτους δικαίου. Αυτό είναι το
ερώτηµα που µπαίνει στην ελληνική κοινωνία: Τι πρέπει να κά-
νουµε όλοι και όλες για να σταµατήσει αυτός ο κατήφορος, για
να µην είµαστε «µαύρο» πρόβατο στην Ευρώπη;

Πρέπει να σας πω -και το λέω ιδιαίτερα και προς τους συνα-
δέλφους του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής- ότι η µάχη της παι-
δείας που έρχεται τις επόµενες µέρες είναι επίσης µια µάχη
δηµοκρατίας, όπου πρέπει να διαλέξετε µε ποια µεριά θα είστε,
µε τη συνταγµατική πρόβλεψη του δηµόσιου πανεπιστηµίου ή µε
τις κερκόπορτες που θέλει να ανοίξει ο κ. Μητσοτάκης.

Εµείς είµαστε ξεκάθαροι: Σε µια προοδευτική δηµοκρατική
συµµαχία καλούµε τους πάντες που έχουν ξεκάθαρη κατεύθυνση
για µια νέα, πλατιά κοινωνική συµφωνία που θα φέρει στην Ελ-
λάδα έναν στόχο, µια σύγχρονη, ανθρώπινη αλλά και ισχυρή πο-
λιτεία, που θα εξασφαλίζει και το κράτος δικαίου και τα
δικαιώµατα αλλά και την προοπτική σε όλους να έχουν τα ίδια δι-
καιώµατα και τις ίδιες ευκαιρίες. Αυτό είναι το αίτηµα της ελλη-
νικής κοινωνίας. Αυτός είναι ο στόχος του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία. Και δηλώνουµε αταλάντευτα ότι αυτόν τον στόχο θα
τον υπηρετήσουµε όλοι και όλες.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε τον κύριο Πρόεδρο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο,

τον ζητήσαµε και πριν.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας πα-
ρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού ενηµερώθηκαν
για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λει-
τουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθου-
σας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», τριάντα µία µαθήτριες και
µαθητές και δύο συνοδοί εκπαιδευτικοί από το Γενικό Λύκειο
Νέας Αλικαρνασσού Ηρακλείου Κρήτης (πρώτο τµήµα).

Η Βουλή σάς καλωσορίζει!
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κύριε Μάντζο, θα έχετε µετά τον λόγο.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Κύριε Φά-

µελλε, που αποχωρείτε, απλώς πρέπει να σας θυµίσω ότι έχετε

κυβερνήσει. 
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Γιατί φεύγει; 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Έχετε κυ-

βερνήσει ως ΣΥΡΙΖΑ. Κυβέρνησε ο ΣΥΡΙΖΑ. Όχι ένα κακό ολό-
γραµµά του. Ο ΣΥΡΙΖΑ. 

Δεν πειράζει που έφυγε. Δεν έχει σηµασία. 
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Είναι προσβολή αυτό. 
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Σηκώθηκε κι έφυγε. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Όχι. Η

Βουλή λειτουργεί. Εγώ απευθύνοµαι στη Βουλή.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Απουσία, κύριε Πρόεδρε. Είναι

απουσιολόγος. 
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Θα ήσουν εσύ Υπουργός και θα

έκανε…
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Αφήστε το.

Δεν πειράζει. Απευθύνοµαι στη Βουλή. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Παρακαλώ, κύριε

Υπουργέ. 
Παρακαλώ, κύριοι συνάδελφοι, ησυχία.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Το γεγονός

ότι κυβερνήσατε µας οδηγεί σήµερα να έχουµε κάποια ασφαλή
συµπεράσµατα. Ποια, δηλαδή; Ότι αφού ολοκληρώθηκε η διακυ-
βέρνηση της χώρας οδηγηθήκατε σε µία ήττα το 2019, σε µία συ-
ντριβή το 2023, στη διάσπαση και τώρα στη διάλυση. Παρατηρώ
όµως ότι παραµένετε αµετακίνητοι στις θέσεις που εκφράζετε
διαχρονικά και οι οποίες σας οδήγησαν στη συντριβή. Και εξη-
γούµαι. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΑΚΙΩΤΗΣ: Δεν είµαστε όλοι Φλωρίδηδες. Τι να
κάνουµε; Αν γίνουµε όλοι Φλωρίδηδες…

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Με το καλη-
µέρα που αναλάβατε τη διακυβέρνηση της χώρας το 2015 τον Ια-
νουάριο και ενώ ο κόσµος περίµενε να υλοποιήσετε την υπό-
σχεση που δώσατε τέσσερις µήνες πριν στην έκθεση της Θεσ-
σαλονίκης, ότι µε ένα άρθρο και µε ένα νόµο θα καταργούσατε
τα µνηµόνια, θα διώχνατε τη Μέρκελ και θα φέρνατε την ευηµε-
ρία στον ελληνικό λαό, το πρώτο άρθρο που φέρατε ήταν η απο-
φυλάκιση του βαρέος εγκλήµατος στην Ελλάδα. Τον Απρίλιο του
2015. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Γι’ αυτό αλλάξατε κόµµα κι

εσείς; 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Το δεύτερο

που φέρατε ήταν το κλείσιµο των τραπεζών και η διάλυση της ελ-
ληνικής κοινωνίας. Χιλιάδες επιχειρήσεις να κλείσουν, χιλιάδες
άνθρωποι να χάσουν τις δουλειές τους. Αυτά ήταν τα δύο άρθρα
που φέρατε. 

Τώρα, λοιπόν, επειδή µιλάµε για τον Ποινικό Κώδικα θα σας
θυµίσω ποιο ήταν το πρώτο άρθρο που φέρατε. 

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ - ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ: Δεν τα θυµά-
σαι καλά. Αυτά έγιναν το 2010 - 2015. Όταν κυβερνούσατε εσείς.
Και µε τα δυο κόµµατα. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Θα σας θυ-
µίσω το πρώτο άρθρο που φέρατε το 2015 ενώ περίµενε ο κό-
σµος άλλα. Ήταν ο περίφηµος νόµος Παρασκευόπουλου,
Απρίλιος του 2015, όπου οι ποινές φυλάκισης που είχαν ήδη επι-
βληθεί και προέβλεπαν χίλιες ογδόντα µέρες παραµονής στη φυ-
λακή έγιναν εκατόν οκτώ. Οι ποινές φυλάκισης που ήταν χίλιες
οκτακόσιες ηµέρες έγιναν τριακόσιες εξήντα. Τα κακουργήµατα
που ήταν µέχρι δέκα χρόνια, δηλαδή εκατόν είκοσι µήνες, έγιναν
είκοσι τέσσερις µήνες. Χαρίστηκαν εκατό µήνες.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΑΚΙΩΤΗΣ: Ο νόµος Αθανασίου είναι αυτός; 
(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµα-

χία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Παρακαλώ, παρα-

καλώ! 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Την κάθειρ-

ξη που ήταν είκοσι πέντε χρόνια, την πήγατε στα οκτώ. Το απο-
τέλεσµα ήταν το εξής: Άντε να οδηγήσετε την αποσυµφόρηση
των φυλακών από τους φυλακισµένους που είχαν χαµηλές ποι-
νές. Αυτό κάπως θα µπορούσε να σταθεί. Άντε, ας πούµε, οι χα-
µηλοποινίτες να βγούνε. Αλλά βγάλατε έξω δολοφόνους, ληστές,
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βιαστές, εµπόρους ναρκωτικών, χωρίς κανένα κριτήριο. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Ψέµατα. Λέει ψέµατα. Ένα όνο-
µα πες. Ένα όνοµα, κουτσοµπόλη. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Μόνο το
2017: τριακόσιες είκοσι αποφυλακίσεις ληστών, χίλιες εκατόν
τριάντα επτά πρόωρες αποφυλακίσεις κλεφτών, επτακόσιες απο-
φυλακίσεις εµπόρων ναρκωτικών. Μόνο το 2017. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΑΚΙΩΤΗΣ: Διαβάστε τον Αθανασίου το 2014.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Τι είπε ο κ.

Φάµελλος σήµερα; Λέει, γιατί αυξάνετε τα όρια της κάθειρξης
από τα δεκαπέντε στα είκοσι χρόνια; Ξέρετε γιατί; Γιατί οι βιαστές
ανηλίκων όταν καταδικάζονται πρέπει να µένουν στη φυλακή πα-
ραπάνω για να µπορέσουν να βρίσκουν δικαίωση τα θύµατα. Γι’
αυτό.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας) 
Έχετε και µία θεωρητική προσέγγιση στο θέµα. «Μα», λέει, «οι

µεγάλες ποινές που βάζετε δεν περιορίζουν την εγκληµατικό-
τητα». 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΑΚΙΩΤΗΣ: Η Αδειλίνη τα λέει αυτά. Η εισαγγε-
λέας σας. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Θυµίζω ότι
ο νόµος Παρασκευόπουλου µε τον οποίον αποφυλακίζονταν
αθρόως χιλιάδες εγκληµατίες, µέχρι το 2019 οδήγησε όλους αυ-
τούς τους εγκληµατίες να ξαναγυρίσουν στο έγκληµα. 

Άρα, λοιπόν, τους βγάλατε από τις φυλακές µέχρι το 2019,
αυτοί ξαναγύρισαν στο έγκληµα και διερωτάσθε γιατί αυξήθηκε
το έγκληµα. Το έγκληµα, λοιπόν, αυξήθηκε από τους νόµους σας.
Οδηγήσατε το βαρύ έγκληµα ξανά στην κοινωνία και άρχισαν
ξανά. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Δώσε επιχειρήµατα στον Παρα-
σκευόπουλο να σου κάνει αγωγή. Συνέχισε, συνέχισε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Παρακαλώ. Θα απα-
ντήσει ο Κοινοβουλευτικός σας Εκπρόσωπος. 

Συνεχίστε, κύριε Υπουργέ. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Αυτό ήταν

το καληµέρα της κυβέρνησης σας. Με το καληνύχτα της κυβέρ-
νησής σας την τελευταία µέρα πριν κλείσετε τη Βουλή, αποφυ-
λακίσατε ή απαλλάξατε όλο το βαρύ οικονοµικό έγκληµα της
χώρας. Όλο το βαρύ οικονοµικό έγκληµα της χώρας τους απαλ-
λάξατε γιατί µετατρέψατε τα αδικήµατα τους από κακουργήµατα
σε πληµµελήµατα. Και τους οδηγήσατε σε παραγραφή, άρα, δη-
λαδή, σε αθώωση. 

Αυτά, λοιπόν, υπερασπίζεστε σήµερα. Γι’ αυτό µην έχετε καµ-
µία αµφιβολία ότι η διάλυση είναι πάρα πολύ κοντά. Όχι γιατί η
Αριστερά όταν αρχίζει και πλακώνεται µεταξύ της, είναι µανούλα
σε αυτά, αλλά γιατί ο ελληνικός λαός σας οδηγεί εκεί. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Θα έρθουµε κι εµείς στη Νέα Δη-

µοκρατία µαζί σου, Φλωρίδη. Μην αγχώνεσαι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Έχουν ζητήσει τον

λόγο κατά σειρά ο κ. Μάντζος, ο κ. Ξανθόπουλος, ο κ. Ηλιόπου-
λος, η κυρία Πρόεδρος.

Κύριε Μάντζο, έχετε τον λόγο. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ πολύ.
Είχα ζητήσει τον λόγο αρκετά νωρίτερα, η αλήθεια είναι. Αλλά

ήδη έχει εµπλουτιστεί η συζήτηση διότι ακούστηκε κι άλλες
φορές το όνοµα του ΠΑΣΟΚ σε αυτή την Αίθουσα. Ακούσαµε τον
κ. Βελόπουλο, τον κ. Φλωρίδη, τους συναδέλφους του ΣΥΡΙΖΑ
συνεχώς. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ  ΜΠΑΡΚΑΣ: …(Δεν ακούστηκε)
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Ναι, ναι, κύριε Μπάρκα. Κι εσείς και

άλλοι συνάδελφοι για το ΠΑΣΟΚ. 
Να συνεννοηθούµε λίγο. Για το ΠΑΣΟΚ θα µιλά το ΠΑΣΟΚ σ’

αυτή την Αίθουσα. Θα µιλάει η Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΠΑ-
ΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής. Και για το ΠΑΣΟΚ θα µιλάνε τα έργα
του ΠΑΣΟΚ σε αυτή τη χώρα και στην εξωτερική πολιτική και στο
κοινωνικό κράτος και στο κράτος δικαίου και στους θεσµούς και
στη δικαιοσύνη. Αυτά για να συνεννοηθούµε επί της διαδικασίας,
γιατί πολλές φορές ξεχνιόµαστε και διαγράφονται οι πορείες,

διαγράφονται πεπραγµένα, διαγράφονται απόψεις και όλα αυτά
αναβαπτίζονται εδώ µέσα λες και δεν έχουµε µνήµη. 

Είναι πολύ θλιβερό, κύριε Πρόεδρε, ο κύριος Υπουργός,
πρώην σοσιαλιστής, ήδη οπαδός της δήθεν φιλελεύθερης Νέας
Δηµοκρατίας να επιδίδεται σε πλειοδοσία ποινικού λαϊκισµού και
ιδεοληψίας ακόµα και µε την άκρα δεξιά. Αυτό ζήσαµε πριν από
λίγα λεπτά. Αυτό κάνει ο εκπρόσωπος της δήθεν φιλελεύθερης
Δεξιάς, πρώην σοσιαλιστής και ήδη πλειοδότης ιδεοληψίας και
ποινικού λαϊκισµού στη Βουλή, κύριος Υπουργός της Δικαιοσύ-
νης. 

Αλλά δεν χρειάζεται να κουράζεται, κύριε Πρόεδρε, γιατί το
ίδιο το σχέδιο νόµου µιλά για τον κύριο Υπουργό και το πώς βλέ-
πει το ποινικό οπλοστάσιο και την ποινική νοµοθεσία. Και αν δεν
µιλά το σχέδιο νόµου, µιλά και ο τρόπος µε τον οποίο έχει επιλέ-
ξει να το υποστηρίξει απέναντι σε κάθε αντίθετη άποψη, µε τη
δαιµονοποίηση κάθε αντίθετης γνώµης, µε την ακύρωση ακόµη
και της ίδιας της επιστηµονικής γνώσης. Μέρες που είναι που
όλοι έπρεπε να µιλούµε για την ενίσχυση του δηµοσίου πανεπι-
στηµίου ο Υπουργός της Δικαιοσύνης αποκαλεί τους καθηγητές
των δηµόσιων νοµικών σχολών «καθηγητάδες», παρατρεχάµε-
νους. Αυτοί είναι οι καθηγητές της Νοµικής για τον Υπουργό της
Δικαιοσύνης. Και έρχεται εδώ για πολλοστή φορά µε ένα διχα-
στικό τρόπο να υποστηρίξει το σχέδιο νόµου: ή µε το νοµοσχέδιο
ή µε το έγκληµα. Δεν είναι έτσι. Καµµία εγκληµατολογική µελέτη
δεν δικαιώνει τις τοποθετήσεις του Υπουργείου Δικαιοσύνης.
Απαξίωση της αντίθετης γνώµης, δαιµονοποίηση της αντίθετης
γνώµης και ακύρωση της επιστηµονικής γνώσης. 

Αυτό, κύριε Πρόεδρε, είναι ο ορισµός του λαϊκισµού. Και σε
αυτόν, ναι, η δήθεν φιλελεύθερη Νέα Δηµοκρατία ήδη κερδίζει
καθαρά την άκρα δεξιά. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Εµείς ευχαριστούµε

τον κ. Μάντζο. 
Πριν δώσω τον λόγο στον κ. Ξανθόπουλο, θα ήθελα να κάνω

µία ανακοίνωση. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι τη

συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία,
αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας
«ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία
του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βου-
λής, τριάντα τρεις µαθητές και µαθήτριες και τέσσερις εκπαιδευ-
τικοί συνοδοί τους από το Γενικό Λύκειο Νέας Αλικαρνασσού
Ηρακλείου Κρήτης (δεύτερο τµήµα).

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ,
ο κ. Ξανθόπουλος. 

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Θέλετε να κάνετε
παρέµβαση, φαντάζοµαι. 

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Τρίλεπτη. Είναι αρκετό. 
Κύριε Υπουργέ, ο µεταρρυθµιστικός σας οίστρος συσκοτίζει

την ψυχραιµία µε την οποία οφείλετε να τοποθετείστε στη Βουλή. 
Θα ήθελα, κατ’ αρχάς, να υπενθυµίσω ότι το πρώτο νοµοσχέ-

διο της κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ ο οποίος το 2015 παρέλαβε µία χώρα
πτωχευµένη και µε άδεια ταµεία, που ήταν στρατηγική επιλογή
σας να αφήσετε για να κλείσει η αριστερή «παρένθεση», ήταν ο
νόµος για την ανθρωπιστική κρίση. 

Δεύτερο και πολύ σηµαντικό. Ο νόµος Παρασκευόπουλου είναι
µία σειρά νοµοθετικών πρωτοβουλιών που έχουν όλες οι κυβερ-
νήσεις για την αποσυµφόρηση του σωφρονιστικού συστήµατος.
Και βεβαίως, ο νόµος Παρασκευόπουλου δεν αποφυλάκισε εµπό-
ρους ναρκωτικών, είχε φροντίσει ο κ. Αθανασίου µε τον ν.4274/
2014. Και, βεβαίως, ο νόµος Παρασκευόπουλου δεν αφορούσε
ισοβίτες, δηλαδή δολοφόνους. 

Ψεύδεστε ή κάνετε λάθος, όπως κάνατε και την πρώτη φορά
που είχατε καταχωρήσει στον ΣΥΡΙΖΑ την πρωτοβουλία για την
ασυλία των τραπεζών. 
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(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

Τρίτο, επί του συγκεκριµένου, συζητάµε ένα νοµοσχέδιο, κύριε
Υπουργέ, το οποίο µιλάει για κατηγορουµένους. Και ξέρετε πολύ
καλά και εσείς και εγώ ότι ο κατηγορούµενος δεν είναι ένοχος.
Ο κατηγορούµενος θα είναι ένοχος όταν τελεσιδίκως θα αποφα-
σίσει το δικαστήριο. Και, εποµένως, τα δικαιώµατα του κατηγο-
ρουµένου είναι δικαιώµατα των πολιτών. Και τα δικαιώµατα των
πολιτών είναι συστατικό στοιχείο του κράτους δικαίου και δεν
είναι αντικείµενο του ποινικού λαϊκισµού µε τον οποίο προσεγγί-
ζετε αυτή τη συζήτηση. 

Τέταρτο, η σύµπτωση Αριστεράς και Δεξιάς στο κοµµάτι αυτό
είναι προφανές ότι προέρχεται από τη δική σας παλινωδία. Διότι
ξεκινήσατε από τα έδρανα αυτά και φτάσατε στα έδρανα εκείνα.
Εσείς την επισηµοποιείτε αυτή τη σύµπραξη και µην τη µεταφέ-
ρετε σε εµάς. 

Τέλος, κύριε Υπουργέ, θα ήθελα να υπενθυµίσω -γιατί εδώ εί-
µαστε πρωτίστως νοµικοί και όταν θα αφυπηρετήσουµε από τη
Βουλή πάλι νοµικοί θα είµαστε- ότι ο Ποινικός Κώδικας του 2019,
παρ’ όλες τις όποιες αδυναµίες του τις οποίες δεν αφήσατε να
εµφανιστούν για να τροποποιηθούν δεόντως, υπήρξε ένα νοµο-
θέτηµα που ήταν αποτέλεσµα υπερδεκαετούς προσπάθειας νο-
µοπαρασκευαστικής επιτροπής ανθρώπων που κοσµούν το
επάγγελµα και την επιστήµη, τους οποίους και εσείς τιµάτε και
εγώ τιµώ. Και ήταν ένας Ποινικός Κώδικας που έφερνε τη χώρα
στο ευρωπαϊκό κεκτηµένο. 

Το γεγονός ότι είχατε την αγωνία ως πρώτο νοµοθέτηµα να κα-
ταργήσετε τις πρόνοιες αυτού του Κώδικα και στη συνέχεια µε
δεκάδες τροποποιήσεις να τον καταστήσετε «κουρελόχαρτο» δεί-
χνει τι στόχευση έχετε και πού θα πάτε. 

Καταλήγω λέγοντας το εξής, κύριε Πρόεδρε. Η ιστορία του
ποινικού λαϊκισµού διαπερνά κάθετα το κυβερνητικό αφήγηµα.
Όµως τα δικαιώµατα των πολιτών, τα δικαιώµατα της κοινωνίας,
οι συνταγµατικές προβλέψεις δεν θα είναι το προνοµιακό πεδίο
αντιπαράθεσης για µας. Θα είναι το προνοµιακό πεδίο άσκησης
πολιτικής για την προοδευτική Αντιπολίτευση, γιατί ακριβώς και
είµαστε περήφανοι που, από δυσχείµερους καιρούς µέχρι και σή-
µερα που έχει εµπεδωθεί η δηµοκρατία στον τόπο, η Αριστερά
είναι προπύργιο των δηµοκρατικών δικαιωµάτων και των ατοµι-
κών ελευθεριών σε αντίθεση µε τη συντηρητική παράταξη. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς σας ευχαρι-

στούµε. 
Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Αρι-

στεράς, ο κ. Ηλιόπουλος. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.  
Είχα ζητήσει να κάνω παρέµβαση πολύ νωρίτερα. Έτσι όπως

τα έφερε η συζήτηση τώρα πήραµε τον λόγο. Θα κάνω κάποιες
σύντοµες παρατηρήσεις. 

Ακούγοντας τη συζήτηση εδώ, βλέποντας τα επιχειρήµατα του
Υπουργού, βλέποντας το ίδιο το νοµοσχέδιο, κατανοώ απόλυτα
γιατί µισείτε το δηµόσιο πανεπιστήµιο. Είναι απολύτως κατα-
νοητό το µίσος και το κόµπλεξ που βγάζετε για το δηµόσιο πανε-
πιστήµιο και τους λειτουργούς του. Γιατί µε αυτά που λέτε εδώ
µέσα στο πρώτο έτος θα κοβόσασταν. Στο πρώτο έτος! Δεν θα
φτάνατε στο δεύτερο. 

Το γεγονός ότι έχετε το θράσος να φέρνετε τέτοιες παρεµβά-
σεις –είναι η δέκατη έβδοµη συνολικά- για κώδικες και Κώδικα
Ποινικής Δικονοµίας χωρίς επιστηµονικές τεκµηριώσεις, χωρίς
µελέτες απλά µε φίλους και κολλητούς, δείχνει ακριβώς γιατί δεν
αντέχετε την επιστηµονική γνώση. Και ακριβώς εδώ είναι η «ρίζα»
ως προς την οποία είστε ένα βαθιά ακροδεξιό πολιτικό προσω-
πικό. Γιατί η άκρα δεξιά έχει µένος µε την επιστηµονική γνώση. 

Έρχεστε εδώ και µας λέτε διάφορα αδιανόητα για τις πυρκα-
γιές, τη στιγµή που το καλοκαίρι όταν βγήκε το Αστεροσκοπείο
και σας ξεµπρόστιασε και είπε ότι ζήσαµε τη µεγαλύτερη πυρκα-
γιά στη σύγχρονη ιστορία της Ευρώπης, εσείς λέγατε ότι το
Αστεροσκοπείο λέει ψέµατα και τιµωρήσατε το Αστεροσκοπείο.

Αυτή είναι η σχέση σας µε την επιστήµη και τη γνώση και γι’ αυτό
ήσασταν και παραµένετε ο καλύτερος χορηγός της άκρας δεξιάς
στη χώρα. 

Λέτε ότι σας νοιάζουν τα θύµατα. Θέλετε να µιλήσουµε για τα
θύµατα, να µιλήσουµε για µία υπόθεση για την οποία θα έπρεπε
να ντρέπεται το σύνολο του Κοινοβουλίου και το σύνολο της ελ-
ληνικής πολιτείας αυτή τη στιγµή; Να µιλήσουµε για τη δεκαεν-
νιάχρονη από την Ηλιούπολη, θύµα trafficking, που αυτή τη
στιγµή αντιµετωπίζει κατηγορίες από την ελληνική δικαιοσύνη;
Τη δεκαεννιάχρονη που βρήκε το κουράγιο, έφυγε από τον αστυ-
νοµικό που την είχε φυλακίσει και την εξέδιδε, κατάφερε και
έκανε τις καταγγελίες -έχει καταδικαστεί πρωτόδικα ο αστυνοµι-
κός- και τώρα η δεκαεννιάχρονη είναι κατηγορούµενη από την
ελληνική δικαιοσύνη, γιατί εκδιδόταν –λέει- χωρίς έγγραφα. Πότε
εκδιδόταν; Όταν την είχε φυλακισµένη ο αστυνοµικός που έχει
καταδικαστεί. Και αυτό το λέµε δικαιοσύνη; Αυτό είναι ντροπή! 

Με βάση αυτό λέτε στα θύµατα ότι «έλα να µιλήσεις;». Υπάρχει
µία πολιτεία η οποία προστατεύει τα θύµατα; Θα κάνουµε κάτι γι’
αυτή την υπόθεση; Υπάρχει πραγµατικό πλαίσιο προστασίας για
την έµφυλη βία; Και λέτε ότι φέρνετε και διατάξεις για την έµ-
φυλη βία ; 

Τι λένε τα στοιχεία; Από το 2019 ως το 2022, µε βάση τα στοι-
χεία της ΕΛΑΣ, τα θύµατα έµφυλης βίας αυξήθηκαν από τις πε-
ρίπου τέσσερις χιλιάδες σε πάνω από δέκα χιλιάδες. 150%
αύξηση µε εσάς! 

Το 2019, εκκρεµούσαν σαράντα υποθέσεις για θέµατα κακο-
ποίησης στα δικαστήρια, το 2022 πήγαν στις τεσσερισήµισι χιλιά-
δες. Γιατί; Λόγω του νόµου Τσιάρα για την υποχρεωτική συνεπι-
µέλεια που εγκλώβισε χιλιάδες γυναίκες σε κακοποιητικά περι-
βάλλοντα. Αυτή είναι η πολιτική που υλοποιείτε και για τα θέµατα
έµφυλης βίας. 

Και επειδή, κύριε Φλωρίδη, άκουσα και στο κλείσιµο το θράσος
µε το οποίο είπατε για τους βιαστές ανηλίκων -θέλει πραγµατικά
µεγάλο θράσος και αυτό σας το δίνω, το έχετε αυτό το θράσος-
, αναρωτιέµαι αν ως Κυβέρνηση και ως πολιτεία είστε περήφανοι
για τα αντανακλαστικά και τους χρόνους αντίδρασης που υπήρ-
χαν στην περίπτωση του Λιγνάδη, τότε που για είκοσι µέρες κρυ-
βόσασταν, τότε που είχε «κοροϊδέψει» την κ. Μενδώνη µε την
υψηλή υποκριτική του τέχνη. Αναρωτιέµαι αν ως πολιτεία είστε
περήφανοι για την προστασία που δεν έχει δώσει η πολιτεία στο
δωδεκάχρονο θύµα της περίπτωσης του Κολωνού, τότε που η κ.
Μιχαηλίδου εδώ µέσα διακινούσε τα προσωπικά στοιχεία για το
που διαµένει, για ένα κορίτσι το οποίο δεν είχε προστασία και
ακόµα δεχόταν επιθέσεις από τη µαφία. Αυτή είναι η πολιτική σας
και αυτά συνεχίζετε να κάνετε! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Τον λόγο έχει η Πρό-
εδρος της Πλεύσης Ελευθερίας.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Θα ήθελα να αποκαταστήσω κάποια ιστορικά γεγονότα, γιατί
νοµίζω ότι µάλλον δεν έχει µείνει και κανείς για να τα υπερασπι-
στεί αυτά τα ιστορικά γεγονότα και καλό είναι να θυµόµαστε. 

Κύριε Υπουργέ, το πρώτο πράγµα που ήρθε για να ψηφιστεί
στη Βουλή που εγώ προέδρευα το 2015, ήταν η άρση ασυλίας
του κ. Άδωνι Γεωργιάδη για οικονοµικό - περιουσιακό αδίκηµα,
άρση ασυλίας την οποία καταψήφισε και η Νέα Δηµοκρατία και
ο ΣΥΡΙΖΑ. 

Ήµουν, νοµίζω, η µόνη από την Κοινοβουλευτική Οµάδα του
τότε ΣΥΡΙΖΑ, ως Πρόεδρος της Βουλής που ψήφισα για την άρση
ασυλίας του κ. Γεωργιάδη, όπως θα συνεχίσω να επιµένω σε
αυτή τη Βουλή και σε κάθε ευκαιρία ότι αυτό το καθεστώς της
ασυλίας, της ατιµωρησίας, της προστασίας του πολιτικού προ-
σωπικού, πρέπει να αρθεί. 

Όταν λέµε για τους κλέφτες, τους ληστές, τους λωποδύτες
που κυκλοφορούν ελεύθεροι, οι πολίτες πρώτα απ’ όλα σκέφτο-
νται τους πρώην και νυν Υπουργούς, τους πρώην και νυν Βου-
λευτές, τα ελεγχόµενα πρόσωπα που δεν ελέγχθηκαν ποτέ για
υποθέσεις διαφθοράς και διαπλοκής, για οικονοµική εγκληµατι-
κότητα µείζονα και, πλέον, για εγκλήµατα κατά της ζωής. Για το
έγκληµα στο Μάτι, για το έγκληµα των Τεµπών. Αυτά πρέπει,
πρώτα απ’ όλα, να απασχολήσουν, αυτή η ακραία ατιµωρησία, η
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ακραία ασυλία που αντιστρατεύεται το αίσθηµα δικαίου της κοι-
νωνίας και, τελικώς, εξεγείρει την κοινωνική συνείδηση. 

Το δεύτερο που ήρθε για να ψηφιστεί στο πρώτο εξάµηνο του
2015, ήταν η πρότασή µου, ως Προέδρου της Βουλής, για την
ανασυγκρότηση και αναβάθµιση της επιτροπής της διακοµµατι-
κής για τη διεκδίκηση των γερµανικών οφειλών. Μιας επιτροπής
που οδηγήθηκε σε πόρισµα από το 2016 και όµως, οι κυβερνή-
σεις µέχρι σήµερα δεν διεκδικούν αυτήν την εθνική αξίωση για
τη χώρα µας που συνδέεται µε τις θυσίες των προγόνων µας, που
συνδέεται µε την αντίσταση του ελληνικού λαού.

Και το τρίτο, βέβαια, που ήρθε για να ψηφισθεί στο πρώτο εξά-
µηνο του 2015 επί προεδρίας µου, ήταν ο νόµος για την ανθρω-
πιστική κρίση, ένας νόµος που καταψηφίστηκε από τα κόµµατα
της Αντιπολίτευσης και κατέτεινε στην υπεράσπιση των πιο φτω-
χών ανθρώπων, της πλειοψηφίας της κοινωνίας, των ανθρώπων
οι οποίοι γονάτισαν από τις πολιτικές που εφαρµόστηκαν από τις
κυβερνήσεις των µνηµονίων και που στη συνέχεια, δυστυχώς,
εφάρµοσε και η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ από τον Ιούλιο του 2015
και µετά. 

Μέχρι σήµερα, τα αποτελέσµατα και τα επίχειρα αυτών των πο-
λιτικών βασανίζουν τους συµπολίτες µας. Και, πριν από λίγη ώρα,
µιας και φέρνετε νοµοθέτηµα για τους τραπεζίτες -και σας είπαµε
ότι αυτή τη διάταξη εµείς θα τη στηρίξουµε- ήµουν στη διαδή-
λωση που έκαναν έξω από το Υπουργείο Οικονοµικών οι δανει-
ολήπτες του ελβετικού φράγκου, συµπολίτες µας, που
παρασύρθηκαν από τις κυβερνήσεις να δανειστούν µε όρους που
εµφανίσθηκαν από τις κυβερνήσεις και από τους Υπουργούς ως
επωφελείς. Αυτή τη στιγµή οι περισσότεροι έχουν αποπληρώσει
ποσά που υπερβαίνουν το ποσό που δανείστηκαν και όχι απλώς
χρωστούν αλλά κινδυνεύουν µε πλειστηριασµούς ή υφίστανται
πλειστηριασµούς της κατοικίας τους. 

Οι συµπολίτες µας σε όλη τη χώρα µαστίζονται και καταδιώ-
κονται από τραπεζικές αναγκαστικές διαδικασίες, οι οποίες είναι
εν πολλοίς, κύριε Υπουργέ, ληστρικές. Και απέναντι σε αυτές τις
ληστρικές πρακτικές, που έχουν στοιχεία οικονοµικού αδικήµα-
τος, περιµένουµε πρωτοβουλίες αποφασιστικές. Διότι από αυτήν
τη σύληση της περιουσίας των συµπολιτών µας, κάποιοι κερδί-
ζουν και αυτούς τους κάποιους που κερδίζουν, δυστυχώς, τους
βλέπουµε να συµφύρονται µε τις εξουσίες και να καταλαµβάνουν
θέσεις εξουσίας. 

Εµείς, στην Πλεύση Ελευθερίας και εγώ προσωπικά, θα είµα-
στε πάντοτε µε τους πολίτες και µε τους αδύναµους και πάντοτε
απέναντι στην ασυλία, την ατιµωρησία και τα πάσης φύσεως προ-
νόµια των εξουσιών. Σας καλούµε αυτή την ασυλία, αυτή την ατι-
µωρησία και αυτά τα προνόµια τα σκανδαλώδη, να τα καταρ-
γήσετε. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε, κυρία

Πρόεδρε.
Συνεχίζουµε τώρα µε τον κατάλογο των οµιλητών και τον λόγο

έχει ο κ. Αριστοτέλης Σπάνιας από τη Νέα Δηµοκρατία.
ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΗΣ (ΤΕΛΗΣ) ΣΠΑΝΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε

Υπουργέ, κύριε Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζη-
τάµε σήµερα το σχέδιο νόµου του Υπουργείου Δικαιοσύνης, το
οποίο παρεµβαίνει στον Ποινικό Κώδικα, µε σκοπό την επιτά-
χυνση της ποινικής διαδικασίας, τον περιορισµό της εγκληµατι-
κότητας και την καταπολέµηση της δικοµανίας.

Περνώντας στην ουσία, στο σχέδιο νόµου προβλέπεται ότι
όποιος εισέρχεται σε χώρο υγειονοµικής περίθαλψης µε οποι-
ονδήποτε τρόπο και φέρεται κατά του υγειονοµικού προσωπικού
υπαλλήλων ή ασθενών, τιµωρείται µε ποινή φυλάκισης τουλάχι-
στον ενός έτους και χρηµατική ποινή. Εάν η πράξη συνδέεται µε
πρόκληση βιαιοπραγίας τότε η ποινή φυλάκισης είναι τουλάχι-
στον δύο ετών και χρηµατικό πρόστιµο.

Στις υποθέσεις εκείνες που κάποιος αρχίζει να εκτελεί αξιό-
ποινη ποινή, αλλά αυτή δεν ολοκληρώθηκε, τιµωρείται µε µει-
ωµένη τιµή. Αν, όµως, το δικαστήριο κρίνει ότι η µειωµένη τιµή
δεν επαρκεί, τότε πλέον µπορεί να του επιβάλλει ποινή ίση µε
εκείνη που προβλέπεται για την ολοκληρωµένη αξιόποινη πράξη.
Το ίδιο και σε περιπτώσεις συνέργειας, βαριάς εγκληµατικότη-
τας, περιπτώσεις µε ποινική και κοινωνική απαξία εφάµιλλη της

πράξης του φυσικού αυτουργού.
Η διάρκεια της πρόσκαιρης κάθειρξης δεν υπερβαίνει τα είκοσι

έτη ούτε είναι κατώτερη των πέντε. Παραβίαση δικαστικών απο-
φάσεων που αφορούν ζητήµατα γονικής µέριµνας τιµωρείται µε
φυλάκιση έως τρία έτη ή χρηµατική ποινή. Το ίδιο τιµωρείται
όποιος παραβιάζει τους περιορισµούς που του έχουν επιβληθεί
νόµιµα στην ελευθερία της διαµονής και τις σχετικές υποχρεώ-
σεις του. Υπάλληλος που θα δεχθεί ωφέληµα ανεξαρτήτως αξίας
για ενέργεια ή παράλειψη στην άσκηση των καθηκόντων του, τι-
µωρείται αναλόγως την κάθε περίπτωση από φυλάκιση τουλάχι-
στον τριών ετών και χρηµατική ποινή.

Νοµοθετείται το αξιόποινο των προπαρασκευαστικών πράξεων
εµπρησµού δάσους, κατοχή εµπρηστικών υλικών ή άλλου αντι-
κειµένου που καταδεικνύουν προετοιµασία για διάπραξη δασικού
εµπρησµού. Όποιος προξενεί πυρκαγιά σε δάσος ή δασική
έκταση ή σε έκταση που έχει κηρυχθεί νόµιµα δασωτέα ή αναδα-
σωτέα, τιµωρείται µε κάθειρξη έως δέκα ετών και χρηµατικό πρό-
στιµο, µε ισόβια αν η πράξη είχε ως αποτέλεσµα τον θάνατο
άλλου. Δηµεύεται κατά την κρίση του δικαστηρίου η περιουσία ή
τµήµα της του αυτουργού και των συµµέτοχων στο έγκληµα.

Όποιος οδηγεί όχηµα και παραβιάζει ερυθρό σηµατοδότη τι-
µωρείται µε φυλάκιση έως τρία έτη. Αν προκαλέσει τον θάνατο
άλλου, τότε η ποινή µπορεί να φτάσει µέχρι ισόβια κάθειρξη. Αύ-
ξηση του κατώτερου ορίου ποινής στο αδίκηµα της ανθρωποκτο-
νίας από αµέλεια. Αυτεπάγγελτη δίωξη για αδικήµατα σε βαθµό
κακουργήµατος όπως απιστία, ειδικά στον τοµέα των τραπεζών,
απάτη, υπεξαίρεση και η τοκογλυφία. Όπως και για την κακό-
βουλη άρνηση διατροφής στα διαζευγµένα ζευγάρια. Τιµωρείται
µε φυλάκιση, τουλάχιστον, τριών µηνών και χρηµατικό πρόστιµο
απρόκλητη φθορά ξένης περιουσίας. 

Εξέταση µε τεχνολογικά µέσα χωρίς φυσική παρουσία όταν
υπάρχει σοβαρό κώλυµα παρουσία ανακριτικού ή δικαστικού
γραµµατέα σε ειδικά διαµορφωµένο κατάστηµα του τόπου κα-
τοικίας του προσώπου µε κατάλληλες τεχνικές προδιαγραφές.
Το δικαστήριο πριν διατάξει αναβολή µέχρι οκτώ µήνες υποχρε-
ούται να τη διερευνήσει. Η αναβολή πρέπει να έχει ειδική αιτιο-
λογία. Δεν χωρεί δεύτερη αναβολή στην ίδια υπόθεση. Για  να
γίνει παραδεκτή η υποβολή, ο διάδικος καταβάλλει παράβολο. 

Όταν ένα µέλος της οικογένειας προβαίνει σε πράξη µε απο-
τέλεσµα τη σωµατική κάκωση ή βλάβη της υγείας άλλου µέλους
αυτής, τιµωρείται µε φυλάκιση τουλάχιστον ενός έτους, και αν
είναι ανήλικος τουλάχιστον δέκα ετών. Εάν το πρόσωπο που τέ-
λεσε αξιόποινη πράξη υποσχεθεί ότι δεν θα τελέσει στο µέλλον
πράξη ενδοοικογενειακής βίας, θα παρακολουθήσει ειδικό συµ-
βουλευτικό θεραπευτικό πρόγραµµα, θα αποκαταστήσει τις συ-
νέπειες της πράξης του και θα προβεί σε ενέργεια µεταµέλειας
που προτείνει το θύµα, τότε βάσει αυτών των προϋποθέσεων
προχωράµε τη διαδικασία της ποινικής διαµεσολάβησης.

Εάν το θύµα της ενδοοικογενειακής βίας είναι ανήλικος, η ποι-
νική διαµεσολάβηση γίνεται µόνο µε οµοφωνία του αρµόδιου Ει-
σαγγελέα Ανηλίκων και των ασκούντα την επιµέλεια. Επιβάλ-
λονται περιοριστικοί όροι κατόπιν αξιολόγησης και το δικαστικό
όργανο µπορεί να ζητήσει συµβουλευτικά τη γνώµη ψυχιάτρων,
ψυχολόγων, κοινωνικών λειτουργών. Ακόµα υποχρέωση των
επαγγελµατιών που παρέχουν τις υπηρεσίες τους σε ανήλικο
είναι να αναφέρουν άµεσα στις αρµόδιες αρχές περιστατικά βίας. 

Παρέχεται απόλυτη µέριµνα για τα θύµατα της ενδοοικογενει-
ακής βίας, ατοµική αξιολόγηση των θυµάτων και διαχείριση των
κινδύνων επανάληψης της βίας, παρεµβάσεις για την πρόληψη
και καταστολή της νοµιµοποίησης εσόδων από εγκληµατικές
δραστηριότητες και χρηµατοδότησης της τροµοκρατίας. 

Τα πληµµελήµατα θα δικάζονται πλέον από µονοµελές πληµ-
µελειοδικείο πλην υπηρεσιακών εγκληµάτων και την ανθρωπο-
κτονία εξ αµελείας. 

Ενισχύεται το µονοµελές εφετείο, καταργείται το πενταµελές
εφετείο κακουργηµάτων του οποίου την αρµοδιότητα θα ασκεί
το τριµελές εφετείο. Διευκολύνεται η υπαγωγή των υποθέσεων
σε εξωδικαστικούς θεσµούς, όπως της ποινικής διαπραγµάτευ-
σης. 

Καθιερώνεται και η υποπερίπτωση να επιβάλλονται έξοδα σε
εκείνους που έχουν υποβάλει τη µήνυση ή την έγκληση από τάση
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δικοµανίας και µε αυτό καθυστερούν την απονοµή της δικαιοσύ-
νης που αποτελεί προτεραιότητα της πολιτείας. 

Κριτήρια για την κλήση µαρτύρων στη δευτεροβάθµια δίκη
αποσκοπούν στην επιτάχυνση της αποδεικτικής διαδικασίας. Σε
κάθε περίπτωση εντάσσονται οι ένορκες καταθέσεις ως αποδει-
κτικό υλικό και είναι στην κρίση του δικαστηρίου αν είναι ανα-
γκαίο να εξεταστούν εκ νέου στο ακροατήριο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η µικροµεσαία εγκληµατικότητα
χτυπάει την ελληνική κοινωνία γεµίζοντας τους πολίτες µε άγχος
και ανασφάλεια. Οι ποινές µέχρι τριών ετών κατά κανόνα δεν
εκτίονται. Έτσι επικρατεί η αίσθηση της ατιµωρησίας στην κοι-
νωνία. Ο στόχος µας είναι η έκτιση των ποινών και όχι η αναστολή
τους. Η απ’ ευθείας παραποµπή στο ακροατήριο του ποινικού δι-
καστηρίου από τον εισαγγελέα σε ορισµένες περιπτώσεις χωρίς
να απαιτείται βούλευµα, η αύξηση των µονοµελών αντί των τρι-
µελών δικαστηρίων, η αξιοποίηση του θεσµού της ποινικής δια-
πραγµάτευσης και πριν την άσκηση δίωξης οδηγούν στη γρή-
γορη και αληθινή δικαιοσύνη. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Ελλάδα προχωρά ακολουθώ-
ντας τον δρόµο της προόδου και της εξωστρέφειας των µεταρ-
ρυθµίσεων έχοντας πάντα ως στόχο τη βελτίωση του επιπέδου
ποιότητας της ζωής των Ελλήνων πολιτών. Η Κυβέρνηση του Κυ-
ριάκου Μητσοτάκη αναβαθµίζει το έργο της δικαιοσύνης δίνο-
ντας στους πολίτες δικαιοσύνη, σιγουριά, σταθερότητα και
ασφάλεια. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-
στούµε.

Τον λόγο έχει η κ. Έλενα Ακρίτα από τον ΣΥΡΙΖΑ. 
ΕΛΕΝΑ ΑΚΡΙΤΑ: Ευχαριστώ πολύ. Καλησπέρα σε όλους. 
Να πω ότι έχουµε ήδη καταθέσει ο κ. Σαρακιώτης, ο εισηγητής

µας, εγώ µε την ιδιότητα της υπεύθυνης του Τοµέα Ανθρωπίνων
Δικαιωµάτων και οι Βουλευτές µας µια τροπολογία που αφορά
στην έµφυλη βία και ειδικά στις γενοκτονίες.

Σήµερα µιλάµε από το πρωί για δικαιοσύνη και µιλάνε ποιοι;
Μια Κυβέρνηση που προσπαθεί κακήν κακώς να κουκουλώσει την
υπόθεση για τα Τέµπη, µια Κυβέρνηση που προσπαθεί κακήν
κακώς να βγάλει λάδι τον Υπουργό της, τον κ. Καραµανλή, ανα-
γκάζοντας επί της ουσίας τα κόµµατα τα περισσότερα της Αντι-
πολίτευσης να αποχωρήσουν από την επιτροπή που αποκλείει
µάρτυρες, που φιµώνει µάρτυρες, για να µη µιλήσουµε και για
τον Πρόεδρο της επιτροπής, τον κ. Μαρκόπουλο, ο οποίος αρ-
νήθηκε να παραλάβει εξώδικο από συγγενή θύµατος. Πέντε ώρες
περίµενε εδώ στη Βουλή ο δικαστικός επιµελητής -πέντε ώρες-
και αρνήθηκε να το παραλάβει. 

Τι να πω; Έχετε µετατρέψει όλη αυτή την τραγωδία των Τε-
µπών σε µια παρωδία, µια παρωδία δικαιοσύνης, µια παρωδία του
κράτους δικαίου, µια παρωδία της αλήθειας, µια παρωδία της
ισονοµίας. 

Πριν λίγες µέρες από αυτό εδώ το Βήµα σάς είχα ρωτήσει αν
υπάρχουν δύο κόµµατα της Νέας Δηµοκρατίας που συστεγάζο-
νται στο Μαξίµου, το ακροδεξιό κόµµα και το φιλελεύθερο κόµ-
µα. Και επειδή το πρώτο υπέστη ήττα µε την ισότητα στον γάµο,
ήρθε η ώρα τώρα η Κυβέρνηση να ανταµείψει αυτή τη µερίδα
αυτή τη µερίδα των ψηφοφόρων που ντοπάρεται από αυταρχι-
σµό, ντοπάρεται από τις γεµάτες φυλακές και από δήθεν δρακό-
ντειους νόµους και, κυρίως, από τους Ιαβέρηδες που κυνηγάνε
Γιάννηδες, Αγιάννηδες για ένα καρβέλι ψωµί. 

Φέρατε ένα αυταρχικό τερατούργηµα. Το καταγγέλλει αυτό
όλος ο νοµικός κόσµος ανεξάρτητα από κόµµατα, ένα δηµαγω-
γικό κατασκεύασµα, ένα προϊόν των πιο χυδαίων πολιτικών συ-
ναλλαγών. 

Η Πρόεδρος της Ένωσης Δικαστών και Εισαγγελέων σάς το
είπε και το διαβάζω: «Τα δηµοκρατικά αιτήµατα δεν συµβαδίζουν
πάντοτε ούτε µε τις πολιτικές επιλογές ούτε µε τις πολιτικές σκο-
πιµότητες και πολύ περισσότερο δεν συµβαδίζουν µε τις πρακτι-
κές ενός άκριτου ράβε-ξήλωνε…» -έτσι το είπε- «…γιατί µετά την
τελευταία παρέµβασή σας στους Ποινικούς Κώδικες η εγκληµα-
τικότητα αυξήθηκε κατά 25% και τα κακουργήµατα κατά 20% και
στο µεταξύ η ελληνική µαφία, όπως ξέρουµε, δρα ανενόχλητη

και γελοιοποιεί και το κράτος και την Κυβέρνηση και την Αστυνο-
µία και τους πάντες». 

Μιλάτε για ατιµωρησία παραβατών. Ποιοι; Εσείς. Εσείς που
από την πρώτη µέρα φροντίζατε για την ατιµωρησία των ισχυ-
ρών, των τραπεζιτών, των Υπουργών της «NOVARTIS», του Υ-
πουργού στα Τέµπη, των υψηλά ιστάµενων που έκαναν όλο αυτό
το κύκλωµα υποκλοπών για οποιονδήποτε µπορεί και να στραβο-
κοίταξε τον κ. Μητσοτάκη. 

Η αυστηροποίηση των ποινών τώρα για την οποία έχει γίνει
τόσος λόγος σήµερα λέει η εισαγγελέας του Αρείου Πάγου ότι
πολύ απλά δεν λειτουργεί αποτρεπτικά για την εγκληµατική συ-
µπεριφορά. Αποτρεπτικά λειτουργεί ξέρετε τι; Η αυξηµένη πιθα-
νότητα σύλληψης του δράστη και η πρόληψη, βεβαίως. Ε, κάτι
παραπάνω θα ξέρει και η εισαγγελέας. 

Τα ίδια κάνετε και στο νοµοθετικό πλαίσιο για την ενδοοικογε-
νειακή βία. Εισάγετε παρεµβάσεις και σας το είπαµε στις επιτρο-
πές ξανά και ξανά -σας το είπαµε- που καταπατούν και τις
προβλέψεις της Σύµβασης της Κωνσταντινούπολης και τις συ-
στάσεις της GREVIO και τις απόψεις των οργανώσεων των φεµι-
νιστικών και των γυναικείων. 

Υπάρχει ένα ολόκληρο πλέγµα που ξεπλένει την κακοποίηση
των γυναικών από τη συµπεριφορά την άθλια των ΜΜΕ τύπου τί-
τλων: «Τη σκότωσε γιατί την αγαπούσε» ή «Έγκληµα πάθους»
µέχρι την Αστυνοµία και µέχρι µια κοινωνία που µονίµως λέει: «πέ-
σαµε από τα σύννεφα δεν είχε δώσει δικαιώµατα στη γειτονιά».

Το νοµοσχέδιο έπρεπε να περιλαµβάνει προβλέψεις για την
επίσπευση της διαδικασίας στο ανακριτικό και δικαστικό σκέλος
µε την καθιέρωση µιας ταχείας διαδικασίας κατά προτεραιότητα,
ώστε να αποτρέπεται η κλιµάκωση της βίαιης συµπεριφοράς που
ενίοτε, πολύ συχνά δηλαδή, οδηγεί πού; Στη γενοκτονία. Το ίδιο
σηµαντικό είναι να αποφεύγουµε τη δευτερογενή θυµατοποίηση
από τις υπηρεσίες υποδοχής των θυµάτων, βασικά από την Αστυ-
νοµία.

Οι προβλέψεις που έχετε κάνει είναι στον αέρα γιατί δεν υπάρ-
χουν τέτοιες υπηρεσίες. Είναι άµεση, λοιπόν, η ανάγκη να υπάρ-
ξουν και να λειτουργήσουν δοµές που να προσφέρουν ολοκλη-
ρωµένη στήριξη στο θύµα, νοµική, ιατρική, ψυχιατρική, τα πάντα.
Χρειάζεται εξάλλου, πραγµατικά, σοβαρά και όχι προσχηµατικά
θεραπευτικά προγράµµατα να γίνουν για τους δράστες της εν-
δοοικογενειακής βίας.

Έπρεπε να έχετε προβλέψει τον συγκεκριµένο αριθµό συνε-
δριών και υποχρεωτικότητα παρακολούθησης επιτέλους τόσο
στην ποινική διαµεσολάβηση όσο και στην περίπτωση καταδίκης.
Και όλα αυτά να καταλήγουν σε µια τυποποιηµένη ποινική πρό-
βλεψη για το έγκληµα µε εµφύλια χαρακτηριστικά, ειδικά της γυ-
ναικοκτονίας, που θα έπρεπε να αναγνωρίζεται ως αυτοτελές
ποινικό αδίκηµα είτε ως επιβαρυντική περίσταση στο έγκληµα της
ανθρωποκτονίας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Ένα λεπτό ακόµα.
Ξέρετε λένε πολλές φορές γιατί το θύµα βίας δεν µιλούσε, δεν

ζητούσε βοήθεια. Μα, για να ζητήσει βοήθεια πρέπει να ξέρει ότι
θα τη λάβει αυτή τη βοήθεια, ότι πραγµατικά θα βρει δοµές στή-
ριξης, ότι πραγµατικά δεν θα δυσχεράνει τη θέση του. Πρέπει να
ξέρεις ότι θα βοηθηθείς. Τόσο απλά. 

Κλείνοντας, να θυµηθούµε τη Δώρα, τριάντα δύο ετών πριν πυ-
ροβοληθεί θανάσιµα από τον πρώην σύντροφό της και που είχε
καταθέσει δύο µηνύσεις εναντίον του για άσκηση σωµατικής βίας
και είχε ζητήσει η γυναίκα ασφαλιστικά µέτρα. Η Δώρα δολοφο-
νήθηκε. 

Η Σταυρούλα –είναι αληθινά τα ονόµατα- πριν δολοφονηθεί µε
κυνηγετική καραµπίνα είχε καταγγείλει στην Αστυνοµία ότι ο δρά-
στης την απειλούσε. Η Σταυρούλα δολοφονήθηκε. 

Η Ανίσα, πριν δολοφονηθεί από τον σύζυγό της είχε καταγγεί-
λει την Αστυνοµία. Και µετά, φυσικά, η Ανίσα δολοφονήθηκε.

Κλείνω, λοιπόν, λέγοντας ότι µόλις τώρα ακούσαµε από το
Βήµα της Βουλής τον κ. Φλωρίδη σε ένα εθνικιστικό παραλή-
ρηµα, όπου µίλησε ούτε λίγο ούτε πολύ για τα εγκλήµατα της
Αριστεράς.

Προσπαθώντας, λοιπόν, να συστεγάσετε στου Μαξίµου τα δύο
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κόµµατα, το φιλελεύθερο και το ακροδεξιό, καταλήξατε στο ένα
απλό στο οποίο θα απαντήσουµε και στον Υπουργό Δικαιοσύνης:
Τι Βορίδης, τι Φλωρίδης!

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε.
Τον λόγο έχει η κ. Ευαγγελία Λιακούλη από το ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα

Αλλαγής. 
Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αγρότες µε ση-

µαίες, κόρνες και πανό διέσχισαν τη χώρα και έφτασαν ήσυχα
στο Σύνταγµα. Ζήτησαν µε έναν ύψιστο συµβολισµό στο Σύντα-
γµα να εφαρµοστεί το Σύνταγµα και να έχουν ισοτιµία, αξιοπρέ-
πεια στη ζωή, διασφάλιση της επιβίωσης. 

Οι άνθρωποι της παραγωγής και του µόχθου δεν δηµιούργη-
σαν επεισόδια, κύριε Υπουργέ. Δεν άνοιξε µύτη. Δεν πέταξαν µο-
λότοφ, δεν ήταν ταραξίες, δεν ενόχλησαν την πόλη. Ήσυχα
κάλεσαν τον ελληνικό λαό και ο λαός ανταποκρίθηκε κατά χιλιά-
δες. Και ήταν ένα συλλαλητήριο που έχει γράψει ήδη ιστορία. Και
ήταν όλοι εκεί σε αυτό το πρωτοφανές κάλεσµα του ίδιου του
λαού κοµµάτι του λαού στον υπόλοιπο λαό. Εργάτες µαζί, φοιτη-
τές µαζί, επαγγελµατίες µαζί. 

Ναι, ο ελληνικός λαός ήταν εκεί, κύριοι της Κυβέρνησης, ο
λαός που ξέρει ότι δεν υπάρχει µόνο το βαρέλι του οποίο τάχα
εσείς προσπαθείτε να ξύσετε τον πάτο προκειµένου να δώσετε
κάτι στους πειναλέους, αλλά υπάρχουν και τα άλλα βαρέλια που
δεν θέλετε να τα αγγίξετε, τα γεµάτα βαρέλια των µεγάλων πα-
ρόχων, των διυλιστηρίων, των τραπεζιτών, όλα αυτά τα βαρέλια
που εσείς δεν αγγίζετε για να κάνετε καλύτερη τη ζωή των αγρο-
τών. 

Ναι, πράγµατι, ο λαός βγήκε στους δρόµους. Είδατε τι ήσυχα;
Όµως, είδατε και τι πολύς; Αυτός ο λαός είναι ακριβώς που δεν
πείθεται από τη διπλωµατία σας. Την ώρα που έχουµε ψηφί-
σµατα-κόλαφο από το ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο και εσείς προσπα-
θείτε µε τους οµογάλακτους Ευρωπαίους που φέρνετε εδώ να
πείσετε ότι δεν έχουµε κανένα πρόβληµα στο κράτος δικαίου,
αυτός ο ίδιος λαός είναι κάτω και διαδηλώνει ότι ναι υπάρχει πρό-
βληµα στο κράτος δικαίου. 

Και βεβαίως υπάρχει πρόβληµα διότι όλοι συναισθανόµαστε
πώς ακριβώς διοικείται αυτό το κράτος και πώς ακριβώς και στη
δικαιοσύνη του εσείς φέρνετε τις αλλαγές και πώς επιχειρείτε
ουσιαστικά να περιφρουρήσετε το σύστηµα, µε ένα τσιτάτο
«νόµος και τάξη» στην πραγµατικότητα που τώρα πια δεν περ-
νάει, γιατί κανείς σκέφτεται τι ακριβώς έχετε κάνει στο θέµα των
υποκλοπών, τι ακριβώς κάνατε τώρα, χθες µόλις, στα Τέµπη που
αποχώρησαν οι περισσότερες παρατάξεις από τη διαδικασία, µια
που ήταν ένας εµπαιγµός απέναντι στην ελληνική κοινωνία, στους
συγγενείς των θυµάτων, αρνούµενοι εσείς, η Κυβέρνησή σας,
τους βασικούς µάρτυρες µε αστείες δικαιολογίες. 

Μην τα ανακατεύετε άλλο τα πράγµατα. Όσο τα ανακατεύετε,
τόσο περισσότερο βρωµάνε. Σας έχει καταπιεί ήδη η δίνη την
οποία εσείς έχετε δηµιουργήσει. Και δεν µιλάτε καθόλου για την
ταµπακιέρα, για το περιθώριο που βάζετε όλους αυτούς τους αν-
θρώπους, αλλά και απέναντί σας. 

Και αυτό είναι το περιθώριο που προσπαθείτε σήµερα πάλι να
θεσµοθετήσετε, κάνοντας σηµαντικές αλλαγές στους κώδικες,
δηλαδή στην απονοµή της ποινικής δικαιοσύνης. Πάλι µόνοι σας
επιλέξατε να το κάνετε αυτό. Πρωτοφανές στα χρονικά! Επτά
φορές τους έχετε τροποποιήσει και δεν καλέσετε κανέναν, ούτε
αυτούς ακόµη που θα κληθούν αύριο –µα, αύριο το πρωί- να τους
εφαρµόσουν, οι δικαστές και οι δικηγόροι. Ούτε αυτούς τους θέ-
λατε. Στον δρόµο είναι και αυτοί. Απέχουν από τα καθήκοντά
τους σε αποχή διαρκείας. Δεν ιδρώνει το αυτί σας. Μόνοι σας!
Ούτε τους ακαδηµαϊκούς ούτε τους έγκριτους καθηγητές ούτε
αυτούς που έχουν γράψει ιστορία πάνω σε ρυθµίσεις που εσείς
φέρνετε αυτή τη στιγµή. Και δηµιουργείτε έτσι ακόµη µεγαλύ-
τερο περιθώριο, το οποίο πρέπει να το δούµε. 

Ακούστε, αυτή τη στιγµή αυτό που κάνετε είναι στο όνοµα της

δήθεν επιτάχυνσης της δικαιοσύνης. Είναι αυτό που έχετε επιχει-
ρήσει δεκάδες φορές. Αποτυγχάνετε, ξανά αποτυγχάνετε. Το ίδιο
βιολί βιολάκι, όµως. Τα ίδια µέσα εσείς χρησιµοποιείτε για να κα-
ταπολεµήσετε το ίδιο πρόβληµα που δεν µπορείτε τελικά να το
καταπολεµήσετε και επανέρχεστε δριµύτεροι.

Τι κάνετε ουσιαστικά; Οριζόντια πάλι πολιτική, χωρίς κανέναν
ολιστικό σχεδιασµό. Στην πραγµατικότητα οριζόντια εφαρµόζετε
αυστηρότερες ποινές. Τι λέτε, δηλαδή, µε απλά λόγια στον
κόσµο; Λέτε «Τους κακούς εµείς θα τους βάλουµε στη φυλακή».
Κι εµείς ξέρουµε πολύ καλά ότι δεν τους βάζετε στη φυλακή γιατί
δεν έχετε ούτε φυλακές να τους βάλετε αυτούς. Υπαινίχθηκε η
εισηγήτριά µας µε κάθε λεπτοµέρεια και σε εσάς πώς θα φτιά-
ξετε τις φυλακές που εξαγγέλλετε εδώ και εκεί ότι σε έναν χρόνο
θα έχουµε και καινούργια καταστήµατα, θα έχουµε και σωφρονι-
στικούς, θα έχουµε και υποδοµές, θα έχουµε και όλα όσα δεν κά-
νατε πέντε χρόνια τώρα. Όµως, εν πάση περιπτώσει, εκεί είναι
το µυαλό σας, ότι η φυλακή θα δώσει τη λύση, χωρίς καµµία επι-
στηµονική προσέγγιση, χωρίς να πείσετε τη νοµική κοινότητα ή
και τους πολίτες αυτής της χώρας ότι µε αυτόν τον τρόπο θα
είστε αποτελεσµατικοί. 

Είστε, όµως, εντυπωσιακοί. Αυτό οφείλω να σας το αναγνω-
ρίσω. Είστε εντυπωσιακοί, διότι δεν σας νοιάζει απολύτως καµµία
επιστηµονική προσέγγιση, δηλαδή τι λένε οι καθηγητές, τι λέει η
νοµική επιστήµη, τι λένε τα διδάγµατα της κοινής πείρας. Κακο-
γραµµένο και πρόχειρο νοµοτεχνικά! Σας διόρθωναν µέσα στην
επιτροπή ακόµα και στις παραγράφους και στα άρθρα που έχετε
εισάγει µε το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας της κυρίας Βουλευτού)

Έχετε κατακριθεί εσείς, κύριε Φλωρίδη. Δεν είστε τώρα εδώ,
αλλά δεν πειράζει γιατί νοµίζω ότι και να ήσασταν, τίποτα από
αυτά δεν θα σας συγκινούσε. Σας έχει κατακρίνει, λοιπόν, όλος
ο νοµικός κόσµος, όλη η νοµική κοινότητα και εσείς απολύτως τί-
ποτα δεν έχετε διορθώσει.

Και εγώ θα ήθελα να σας ρωτήσω κάτι αν ήσασταν εδώ, αλλά
θα ρωτήσω τον κύριο Υφυπουργό. Με το άρθρο 60 διώκονται και
πάλι αυτεπαγγέλτως όλα τα οικονοµικά εγκλήµατα σε βαθµό κα-
κουργήµατος που η ίδια η Κυβέρνησή σας το είχε καταργήσει επί
υπουργίας Τσιάρα και τώρα το ξαναφέρνετε. Και αυτό ορθό είναι,
να έχουµε την αυτεπάγγελτη δίωξη. Δεν µου λέτε, για ποιον λόγο
χαµογελάγατε όταν η εισηγήτρια σας ρώτησε γιατί όλος ο νόµος
ισχύει από τον Μάιο και αυτή η διάταξη ισχύει από τον Ιούλιο;
Είναι για χαµόγελο αυτό; Χαµογελάτε; Σηκωθείτε, πάρτε το µι-
κρόφωνο και απαντήστε. Είναι ερώτηµα αυτό για χαµόγελο; Αυτό
είναι ερώτηµα - δηµόσια καταγγελία. Τι ξεπλένετε; Ποιους καλύ-
πτετε; Είναι δυνατόν η διάταξη αυτή να έχει δύο µήνες περιθώριο
για να ξεκινήσει να εφαρµόζεται; Πού το είδατε αυτό; Είµαι τριά-
ντα χρόνια δικηγόρος και τέτοια διάταξη δεν την έχω ξαναδεί.
Ισχύει το υπόλοιπο νοµοσχέδιο τότε και αυτή η διάταξη ισχύει
δύο µήνες µετά; Σε ποιους τραπεζίτες αναφέρεται; Ποια ασυλία
θέλετε να καλύψετε; Τι κάνετε ακριβώς; Για πείτε µας, σας πα-
ρακαλώ πολύ. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Θα κάνω και ένα τελευταίο σχόλιο, κύριε Πρόεδρε και ευχαρι-
στώ για την ανοχή σας. 

Περιµένουµε µέχρι το βράδυ να απαντήσετε. Μη µας ξαναχα-
µογελάσετε, γιατί εµείς δεν ξέρουµε να ανταποκρινόµαστε σε
αυτά µε χαµόγελο. 

Το τελευταίο αφορά την ενδοοικογενειακή βία. Το πετάξατε κι
αυτό, έτσι να το κολλήσετε στο νοµοσχέδιο. Είναι ένα σοβαρό-
τατο θέµα το οποίο απασχολεί τα σπλάχνα πια της ελληνικής κοι-
νωνίας, για το οποίο θα µου πεις το εξής: Τι περίµενες όταν ο
ίδιος ο Πρωθυπουργός της χώρας τον ρωτάνε για τις γυναικο-
κτονίες που έχουµε δύο κατά µέσο όρο τον µήνα και απαντά «Μα,
δεν µπορώ να εξισώσω τη γυναικοκτονία µε κάτι άλλο ή να έχω
ανισότητα στην ανθρωποκτονία κατά του παιδιού ή του ηλικιω-
µένου και να δώσω πρόταγµα στη γυναικοκτονία»;

Αυτό δείχνει µια φιλοσοφία, κύριοι συνάδελφοι, ότι εδώ δεν
αναγνωρίζει το στοιχείο της έµφυλης βίας στη συγκεκριµένη αν-
θρωποκτονία. Αυτό είναι το άλφα της αλφαβήτου. Αν αυτό δεν

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΓ’ - 21 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2024 10845



το αναγνωρίζετε, τότε πού πάµε; 
Τα υπόλοιπα τεχνικά που κάνετε για να µπορέσετε να πάτε ένα

βήµα παραπέρα εµείς τα ψηφίζουµε, αλλά αυτό δεν είναι φιλο-
σοφία, δεν είναι όραµα, δεν είναι αλλαγή στάσης, δεν είναι εθνικό
σχέδιο. Δεν πάµε πουθενά έτσι. Αυτά τα βηµατάκια είναι βηµα-
τάκια µόνο για να γυρίζεις γύρω-γύρω από τον εαυτό σου ξανά
και ξανά. Πρέπει να τολµήσουµε και να πάµε οραµατικά µπροστά.
Δεν µπορείτε να το κάνετε αυτό. Ξέρουµε ότι εµείς έχουµε ανα-
λάβει πια τον ρόλο αυτό. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε, κυρία

Λιακούλη.
Τον λόγο έχει ο κ. Ιωάννης Γκιόκας από το Κοµµουνιστικό

Κόµµα Ελλάδας.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Με το σηµερινό νοµοσχέδιο της Νέας

Δηµοκρατίας κλείνει η δήθεν προοδευτική και εκσυγχρονιστική
παρένθεση της προηγούµενης εβδοµάδας, τελειώνει το προ-
οδευτικό παραµύθι της Νέας Δηµοκρατίας περί δήθεν προστα-
σίας της οικογένειας και των παιδιών και επιστρέφουµε στην
κανονικότητα της αντίδρασης και του αυταρχισµού. 

Βεβαίως, για εµάς την αντιδραστική κανονικότητα υπηρετούσε
και το νοµοσχέδιο της προηγούµενης εβδοµάδας που αφορούσε
ουσιαστικά στην εµπορευµατοποίηση της τεκνοθεσίας, όσο και
αν µια σειρά από κόµµατα, ιδιαίτερα ο ΣΥΡΙΖΑ, το ΠΑΣΟΚ και η
Νέα Αριστερά, προσπάθησαν να κολλήσουν προοδευτικά ένσηµα
στον κ. Μητσοτάκη, αλλά δεν υπάρχουν δύο Νέες Δηµοκρατίες.
Δεν υπάρχει η Νέα Δηµοκρατία που είναι µεταρρυθµιστική και
εκσυγχρονιστική και προοδευτική και η Νέα Δηµοκρατία που
είναι αυταρχική και αντιδραστική. Ενιαία είναι η Κυβέρνηση, ενι-
αία είναι και η Νέα Δηµοκρατία και είναι αυτό που αποκαλύπτει
και το σηµερινό σχέδιο νόµου. 

Τι ισχυρίζεται η Κυβέρνηση ότι θέλει να λύσει µε αυτό το νο-
µοσχέδιο; Αφ’ ενός την επιτάχυνση στην απονοµή της δικαιοσύ-
νης και αφ’ ετέρου την αντιµετώπιση της εγκληµατικότητας και
την προστασία των θυµάτων. 

Εδώ τίθεται ένα πρώτο βασικό ερώτηµα. Είναι το πρώτο νοµο-
σχέδιο που υπόσχεται την επίλυση αυτών των ζητηµάτων; Προ-
φανώς και δεν είναι το πρώτο νοµοσχέδιο. Και δεν αναφέροµαι
µόνο στην Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, είτε αυτή είτε την
προηγούµενη. Αναφέροµαι και σε προηγούµενες κυβερνήσεις.

Σύµφωνα µε δηµοσίευµα της «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗΣ», από το 2000
και µετά, µε όλες δηλαδή τις κυβερνήσεις, Νέα Δηµοκρατία,
ΠΑΣΟΚ, ΣΥΡΙΖΑ, συγκυβερνήσεις και πάει λέγοντας, έχουν ψη-
φιστεί σαράντα τρεις νόµοι για την επιτάχυνση της δικαιοσύνης
και όλες οι κυβερνήσεις έφερναν αντίστοιχα νοµοσχέδια µε αντί-
στοιχους βαρύγδουπους τίτλους. 

Ποιο ήταν το αποτέλεσµα αυτών των νοµοσχεδίων; Μηδέν εις
το πηλίκον. Γιατί άραγε; Υπάρχει απάντηση σε αυτό το ερώτηµα;
Ήταν λανθασµένα τα µέτρα; Ήταν άστοχα τα νοµοσχέδια; Ήταν
µήπως ακατάλληλοι οι Υπουργοί που κλήθηκαν να τα εφαρµό-
σουν; Ήταν λίγο απ’ όλα αυτά; 

Στην πραγµατικότητα ήταν κάτι πολύ πιο σηµαντικό: Καµµία
κυβέρνηση δεν αντιµετώπισε τις πραγµατικές αιτίες της συµφό-
ρησης που υπάρχει στα δικαστήρια, τις ελλείψεις σε προσωπικό,
σε δικαστές, σε δικαστικούς υπαλλήλους, τις ελλείψεις σε υλικο-
τεχνική υποδοµή, τις ελλείψεις σε σύγχρονες κτιριακές υποδοµές
και πολλά ακόµη που τα αντιµετώπιζαν όλοι µε κριτήριο το κό-
στος. Και τι έκαναν όλες οι κυβερνήσεις; Έκαναν την πρόσβαση
στη δικαιοσύνη όλο και πιο δυσπρόσιτη έως εντελώς απρόσιτη
για τα λαϊκά στρώµατα µε αύξηση παραβόλων και άλλων δικα-
στικών εξόδων, προχωρούσαν σε αλλαγές στις συνθέσεις και τις
αρµοδιότητες των δικαστηρίων για την εξοικονόµηση -όσο είναι
δυνατόν- ανθρώπινου δυναµικού ή προχωρούσαν σε κατάργηση
ή σύντµηση διαδικασιών, που ήταν, όµως, κρίσιµες για την αρ-
τιότητα και την ποιότητα των δικαστικών αποφάσεων. 

Τι έρχεται και κάνει σήµερα η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρα-
τίας; Έρχεται ουσιαστικά και απογειώνει και τεντώνει στα άκρα
επί της ουσίας τις τάσεις και τις κατευθύνσεις όλων αυτών των
προηγούµενων νοµοσχεδίων. Καταρτίζει έναν τσουχτερό τιµοκα-

τάλογο για τις ποινικές δίκες, παράβολα, δικαστικά έξοδα, ποινές
δήθεν για όσους είναι δικοµανείς. Μετά τον τιµοκατάλογο των
απογευµατινών χειρουργείων, έχουµε και τον τιµοκατάλογο των
δικαστηρίων. Καταργείτε για µια σειρά από αδικήµατα την ενδιά-
µεση διαδικασία των δικαστικών συµβουλίων. Αναθέτετε περισ-
σότερες αρµοδιότητες σε µονοµελείς συνθέσεις, πληµµελειο-
δικεία και εφετεία, δηλαδή στην κρίση ενός µόνο δικαστή και
µετά από όλα αυτά και αφού κάνετε όλα αυτά, έχετε και το θρά-
σος να εµφανίζεστε από πάνω και ως υπερασπιστές των θυµά-
των. 

Αλήθεια, πόσο προστατεύονται τα θύµατα, όταν η πρόσβαση
στη δικαιοσύνη θα εξαρτάται ακόµη περισσότερο από το πορτο-
φόλι τους και από την τσέπη αυτών των θυµάτων; Πώς προστα-
τεύονται τα θύµατα, όταν οι εισαγγελικές αρχές και κάτω από το
βάρος του όγκου των υποθέσεων, θα µπορούν να αρχειοθετούν
µηνύσεις µε συνοπτικές διαδικασίες; Πώς προστατεύονται τα θύ-
µατα, όταν γενικεύεται αυτός ο απαράδεκτος θεσµός της ποινι-
κής διαµεσολάβησης, αυτή η αµερικανιά και µάλιστα επεκτείνεται
και στις ενδοοικογενειακές υποθέσεις, φέρνοντας το θύµα αντι-
µέτωπο µε τον θύτη σε ένα παζάρι ποινών, όπου ουσιαστικά ο πιο
ισχυρός θα µπορεί να επιβάλει τη θέλησή του στον πιο αδύναµο;
Πώς προστατεύονται τα θύµατα µέσα από όλες αυτές τις ρυθµί-
σεις του νοµοσχεδίου; Έτσι όπως προστατεύτηκαν και στην υπό-
θεση του εγκλήµατος των Τεµπών, όπου η κυβερνητική πλειο-
ψηφία χθες άρον άρον φρόντισε να κλείσει την υπόθεση, να κλεί-
σει τις εργασίες της επιτροπής, γιατί η υπόθεση παραµένει ανοι-
χτή και θα έρθουν και τα πορίσµατα πολύ σύντοµα για συζήτηση
στην Ολοµέλεια και να αποφύγει την εξέταση ουσιωδών µαρτύ-
ρων τόσο για το έγκληµα αυτό καθαυτό, όσο και για τις µετέπειτα
ενέργειες της συγκάλυψής του; Αυτό, λοιπόν, είναι το δήθεν εν-
διαφέρον σας και για τα θύµατα και αυτή είναι και η υποκρισία
αυτού του νοµοσχεδίου. 

Αυτό που πραγµατικά, όµως, σας ενδιαφέρει είναι ένα και αυτό
σας το αναγνωρίζουµε. Αυτό που θέλετε είναι να εξοικονοµήσετε
χώρο, χρόνο και ανθρώπινο δυναµικό για τις υποθέσεις µεγάλου
οικονοµικού και επενδυτικού ενδιαφέροντος και την ίδια ώρα η
πρόσβαση στη δικαιοσύνη των αδυνάµων, των αδικηµένων, των
θυµάτων να είναι απρόσιτη. Αυτός είναι και ο πραγµατικός στό-
χος του Ταµείου Ανάκαµψης που όλα τα κόµµατα εδώ το έχετε
σαν το Ιερό Δισκοπότηρο. Δεν κόπτεται η Ευρωπαϊκή Ένωση και
το Ταµείο Ανάκαµψης για να εκδικάζονται γρήγορα οι υποθέσεις
που αφορούν τα λαϊκά στρώµατα ή εργατικές διαφορές, για πα-
ράδειγµα, ή υποθέσεις ενδοοικογενειακής βίας. Αυτό που τους
νοιάζει είναι να προχωρήσουν γρήγορα και να εκδικάζονται γρή-
γορα οι υποθέσεις µεγάλου οικονοµικού και επενδυτικού ενδια-
φέροντος.

Εκεί βέβαια που καταρρίπτετε κάθε προηγούµενο και κάθε
ρεκόρ είναι αυτές καθαυτές οι αλλαγές που κάνετε, κύριε Υφυ-
πουργέ, στον Ποινικό Κώδικα. Κανονικά, πώς κάνουν στον στρα-
τό που καλούν παλιές «σειρές» για να µάθουν τις καινούργιες τε-
χνολογίες; Έτσι πρέπει να µας καλέσουν τους νοµικούς να ξανα-
µάθουµε για τις αλλαγές που κάνετε τώρα στον Ποινικό Κώδικα
και στον Κώδικα Ποινικής Δικονοµίας. Τι να πρωτοπιάσουµε; Ότι
καταργείτε τις εφέσεις σε µια σειρά από αδικήµατα και ότι πε-
ριορίζετε στο ελάχιστο τον θεσµό της αναστολής εκτέλεσης ποι-
νής;

Στο αρχικό σχέδιο νόµου είχατε φτάσει στο σηµείο να ταυτί-
ζετε την απόπειρα, την απλή συνέργεια µε την αυτουργία και
αυτό το αποσύρατε µετά την κριτική που δεχτήκατε και µετά την
κατακραυγή από διάφορους επιστηµονικούς φορείς και ούτω κα-
θεξής. Ποια ήταν η λογική αυτής της ρύθµισης που εξίσωνε από-
πειρα, συνέργεια  και αυτουργία; Ουσιαστικά ήταν ότι η ποινική
απαξία µιας πράξης δεν κρίνεται στο αντικειµενικό γεγονός, αλλά
στο υποκειµενικό ενδιάθετο στοιχείο. Αυτή ήταν η λογική που ου-
σιαστικά ανατρέπει µια σειρά από ζητήµατα της ποινικής δογµα-
τικής.

Παρακάτω βάζετε ένα τιµολόγιο για τη µετατροπή των ποινών.
Όσοι έχουν θα µετατρέπουν τις ποινές τους και θα ξεµπερδεύουν
και όλοι οι υπόλοιποι, όσοι δεν έχουν, είτε θα πηγαίνουν στις φυ-
λακές είτε στην κοινωφελή τζάµπα εργασία. 

Τέταρτον, ενισχύεται το κατασταλτικό πλαίσιο προσθέτοντας
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νέα ποινικά αδικήµατα, που στοχεύουν τη δράση του εργατικού
λαϊκού κινήµατος, όπως είναι για παράδειγµα η διατάραξη της
λειτουργίας υπηρεσίας. Και φυσικά επαναφέρετε τη χρεοκοπη-
µένη λογική ότι η αύξηση των ποινών και η αποθέωση της τιµω-
ρίας µπορεί από µόνη της να οδηγήσει στη µείωση της
εγκληµατικότητας και την προστασία των θυµάτων. Κάτι το οποίο
δεν προκύπτει από πουθενά, δεν προκύπτει από καµµία µελέτη,
δεν προκύπτει από καµµία διεθνή σπείρα.

Και τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, µε το εξής: Για πείτε µας σε όλα
αυτά τα στυγερά εγκλήµατα γυναικοκτονιών και ενδοοικογενει-
ακής βίας που έχουµε δει τα τελευταία χρόνια, πώς προφυλάσ-
σεται από µόνη της η αύξηση της ποινής, όταν εδώ προϋπάρχει
ένα σάπιο αξιακό σύστηµα, που στηρίζεται πάνω στην εκµετάλ-
λευση και την ανισοτιµία της γυναίκας; Πώς προστατεύονται
αυτά τα θύµατα, όταν δεν υπάρχει κρατική στήριξη και πρόληψη
για την προστασία κακοποιηµένων γυναικών; Όταν οι ξενώνες φι-
λοξενίας κακοποιηµένων γυναικών είναι µόνο είκοσι, ενώ ο αριθ-
µός των κλινών ανέρχεται µόλις σε τριακόσιες πενήντα; Πώς
προστατεύονται τα θύµατα, όταν δεν υπάρχει ένα πλαίσιο στήρι-
ξης για να µπορεί µια γυναίκα να µην αισθάνεται ευάλωτη, αλλά
να µπορεί να καταγγείλει σε βάρος της κακοποιητικές συµπερι-
φορές; Τίποτα από όλα αυτά δεν υπάρχει, όχι φυσικά µόνο στο
σχέδιο νόµου, αλλά στη συνολικότερη πολιτική τάση.

Και τέλος, είναι απαράδεκτες οι ρυθµίσεις σας για τους ανήλι-
κους δράστες. Οι ανήλικοι δράστες µπορεί να είναι δράστες µε
τη σηµασία του ποινικού κανόνα, όµως, ταυτόχρονα είναι και θύ-
µατα. Κοινωνικά είναι θύµατα και µπορεί να είναι και θύµατα και
ποινικών αδικηµάτων. Αντί λοιπόν, εσείς εδώ να πάρετε µια σειρά
µέτρα για την κοινωνική στήριξη, για τη µόρφωση, την εκπαί-
δευση και τελικά την κοινωνική επανένταξη αυτών των ανθρώ-
πων, εσείς καταφεύγετε στον άκρατο αυταρχισµό και στην
τιµωρία. Γιατί, ναι, τελικά η κοινωνία σας, αυτό το σάπιο σύστηµα,
µε τις σάπιες αξίες δεν µπορεί να αντιµετωπίσει ούτε τις αιτίες
της εγκληµατικότητας ούτε το οργανωµένο έγκληµα, γιατί είναι
σάρκα από τη σάρκα τους. Όµως, θα µπορούσαν µεµονωµένες
περιπτώσεις αν στηρίζονταν να επανενταχθούν και να σωφρονι-
στούν.

Δεν έχετε αυτόν τον στόχο, δεν έχετε αυτή την πολιτική, γι’
αυτό και το νοµοσχέδιο σας θα έχει την τύχη όλων των προηγού-
µενων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον
κ. Γκιόκα.

Τον λόγο έχει ο κ. Αλέξανδρος Ζερβέας. 
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΖΕΡΒΕΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το παρόν νοµοσχέδιο του Υπουρ-

γείου Δικαιοσύνης, εξαιτίας του οποίου οι δικηγορικοί σύλλογοι
βρίσκονται σε αποχή εδώ και µήνες, αποτελεί την επιτοµή της
προχειρότητας και αποδεικνύει τους λόγους για τους οποίους η
διεθνής κατάταξη της χώρας µας σε θέµατα δικαιοσύνης θα συ-
νεχίσει να συγκαταλέγεται µεταξύ των χωρών της υποσαχάριας
Αφρικής και της Ασίας. Αυτή η διεθνής κατάταξη που ουδέποτε
είχατε την παρρησία να παραδεχτείτε, κύριοι της Νέας Δηµοκρα-
τίας, επιδεινώνεται µε τις ανερµάτιστες, άτεχνες και άστοχες πα-
ρεµβάσεις σας στους βασικούς κώδικες, τον Ποινικό Κώδικα και
τον Κώδικα Ποινικής Δικονοµίας. Ποιος είναι ο λόγος των συνε-
χών αλλαγών αν δεν δηλώνει την πλήρη ανικανότητά σας να νο-
µοθετήσετε σοβαρά; Ποιος είναι εκείνος που θα έρθει να
επενδύσει -γιατί τελικά µόνο γι’ αυτό ενδιαφέρεστε- σε µια χώρα
που δεν υπάρχει καµµία ασφάλεια δικαίου. Δεν ξέρετε ότι µαζί
µε το σταθερό φορολογικό σύστηµα, η ασφάλεια δικαίου είναι
τα δύο κριτήρια, µε τα οποία έρχονται οι ξένοι επενδυτές σε µια
χώρα;

Ας πάµε, όµως, σε µερικές διατάξεις του εν λόγω τερατουρ-
γήµατος που έχετε καταθέσει. Η αναστολή της ποινής για πληµ-
µελήµατα µετατρέπεται από κανόνα σε εξαίρεση. Θα µπορεί να
χορηγηθεί σε ποινές φυλάκισης έως ενός έτους όταν οι αµετά-
κλητες προηγούµενες καταδίκες δεν υπερβαίνουν το ένα έτος.
Ποιος νοµικός εγκέφαλος πραγµατικά, εκτός της δικής σας εµ-
µονής να παρουσιάσετε το ψάρι ως κρέας στους πολίτες για την
δήθεν ασφάλεια, σας έπεισε ότι πρέπει να περνούν το κατώφλι
της φυλακής άνθρωποι που καταδικάστηκαν σε µικροποινές για

µικροαδικήµατα, καταστρέφοντας τη ζωή τους και την κοινωνική
τους υπόσταση. Προβλέπεται έτσι ότι για ποινές φυλάκισης έως
δύο έτη προτεραιότητα αποτελεί η έκτιση ποινών µε τους εναλ-
λακτικούς τρόπους κοινωφελούς εργασίας ή µετατροπής της
ποινής σε χρήµα ή σε κατ’ οίκον έκτιση µε ηλεκτρονική επιτή-
ρηση. Για ποινές φυλάκισης από δύο έως τρία έτη προβλέπεται
έκτιση σε σωφρονιστικό κατάστηµα του συνόλου ή µέρους της
ποινής από τριάντα ηµέρες έως έξι µήνες κατά την κρίση του δι-
καστηρίου. Σας φαίνεται λογικό, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας,
κάποιος να πάει στη φυλακή παραδείγµατος χάριν για συκοφα-
ντική δυσφήµιση, την ίδια στιγµή που θα βρίσκεται έξω ο παιδε-
ραστής µετά από αναστολή της δωδεκαετούς του κάθειρξης; 

Για ποινές φυλάκισης άνω των τριών ετών προβλέπεται έκτιση
σε σωφρονιστικό κατάστηµα του συνόλου ή µέρους της ποινής
από το 1/5 έως τα 2/5 αυτής κατά την κρίση του δικαστηρίου. Δη-
λαδή στα αδικήµατα του µισού Ποινικού Κώδικα που είναι του µο-
νοµελούς και του τριµελούς πληµµελειοδικείου στέλνετε κατευ-
θείαν στη φυλακή όσους καταδικάζονται σε πάνω από τρία χρό-
νια. Έχετε ρωτήσει τους φωστήρες που σας συµβουλεύουν
πόσοι είναι αυτοί που καταδικάζονται πρωτοβαθµίως και εφετει-
ακά σε όλη την Ελλάδα καθηµερινά σε τέτοιες ποινές; Ξεπερνάνε
τους εκατό την ηµέρα. Θα κλείνετε στη φυλακή καθηµερινούς
ανθρώπους, που δεν είχαν ποτέ σχέση µε την ποινική δικαιοσύνη,
καταστρέφοντας τις οικογένειές τους και τους ίδιους; Πού θα
βρείτε φυλακές; Θα τους στοιβάζετε µαζί µε τους ισοβίτες, τους
εµπόρους ναρκωτικών και τους βιαστές; 

Ας δούµε λίγο και πώς σκέφτεστε να αντιµετωπίσετε το θέµα
της επιτάχυνσης της δικαιοσύνης. Καταργείτε τα πενταµελή εφε-
τεία κακουργηµάτων και τα υποκαθιστάτε από τα τριµελή εφε-
τεία. Παραπέµπετε σχεδόν το σύνολο των ποινικών υποθέσεων
στα µονοµελή δικαστήρια, δηλαδή στην κρίση ενός µόνο δικαστή,
που καθίσταται ουσιαστικά απόλυτος άρχων χωρίς καµµία δυνα-
τότητα κρίσεως άλλου δικαστή πριν τη φυλάκιση. Είστε τόσο σί-
γουροι για την ετυµηγορία του µονοπρόσωπου αυτού οργάνου
την ώρα που στις περισσότερες σοβαρές χώρες η φυλάκιση κρί-
νεται από πλήθος δικαστών και ενόρκων, ώστε να διασφαλιστεί
η αµεροληψία, η διαφάνεια και η ασφάλεια δικαίου; 

Περιορίζετε τις αναβολές ποινικής δίκης που χορηγεί το δικα-
στήριο ανεξαρτήτως αιτίας σε µία αναβολή ανά υπόθεση. Τι θα
κάνουν οι δικηγόροι που την ίδια στιγµή έχουν αποδεδειγµένα δι-
καστήριο και µάλιστα ανώτερης βαθµίδας; Θα υποχρεώσετε τους
πελάτες τους να δικαστούν ερήµην για να επιταχύνετε υποτίθεται
τη διαδικασία στέλνοντας τους στη φυλακή ή θα τους βάλετε να
τσακώνονται µε τους δικηγόρους για το ποιον θα «προτιµήσουν»
να επιλέξουν στη δίκη που θα γίνει;

Στο µεταξύ και αυτό είναι το χαρακτηριστικό της απύθµενης
υποκρισίας σας προς την κοινωνία που της πουλάτε ασφάλεια,
δεν έχετε προβεί σε καµµία σηµαντική τροποποίηση για την πρα-
γµατική εγκληµατικότητα, τη µεγάλη εγκληµατικότητα. Εγκληµα-
τικές οργανώσεις, συµβόλαια θανάτου, λαθρεµπόρια ναρκωτικών
καυσίµων, ληστείες, εκβιασµοί κατά του δηµοσίου χρήµατος, βια-
σµοί, παιδεραστίες. Αυτή είναι η µεγάλη εγκληµατικότητα. Όλα
αυτά περνούν ουσιαστικά κάτω από το ραντάρ του νόµου. Δεν
µπορεί, λοιπόν, όλοι οι εµπλεκόµενοι επιστηµονικοί σύλλογοι να
έχουν άδικο και εσείς να έχετε δίκιο, οι κύριοι της Νέας Δηµο-
κρατίας, όταν καταγγέλλουν πως µε την ψήφιση του εν λόγω νο-
µοσχεδίου, θα συµφορηθούν τα ακροατήρια, θα γίνει το αδιαχώ-
ρητο στις φυλακές και θα εξοστρακιστούν κοινωνικά οι µη επικίν-
δυνοι παραβάτες. Θα µειωθεί η ποιότητα των δικαστικών αποφά-
σεων και θα αυξηθούν οι λανθασµένες τιµωρίες, µε ό,τι αυτό
συνεπάγεται για τη χώρα µας διεθνώς. Θα υποβαθµιστεί ο ρόλος
του συνηγόρου και θα ανατραπεί η δογµατική ισορροπία του ποι-
νικού µας συστήµατος. 

Επειδή, κύριοι της Κυβερνήσεως, η δικαιοσύνη είναι αγαθό και
αντανακλά εν πολλοίς την ίδια τη δηµοκρατία ενός κράτους, η
δηµοκρατία επί των ηµερών σας όπως αδιάψευστα µαρτυρούν
όλοι οι διεθνείς δείκτες, όχι µόνο ταλαιπωρείται, αλλά δεινοπαθεί
και υπεύθυνοι είστε εσείς, οι εµµονές σας και η µικροπολιτική
αντιµετώπιση των µείζονων θεµάτων.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των Σπαρτιατών)
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-
στούµε.

Τον λόγο ο κ. Τάσος Οικονοµόπουλος. 
ΤΑΣΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε µια κοινω-

νία όπου η εγκληµατικότητα αυξάνει καθηµερινά, κατεβάζοντας
µάλιστα κατά πολύ το ηλικιακό όριο των παραβατών, σε µια κοι-
νωνία που θυµατοποιεί τα παιδιά και τις γυναίκες όλο και περισ-
σότερο, όπου ο σύζυγος ή ο σύντροφος γίνεται δολοφόνος,
όπου ανήλικα παιδιά γίνονται αντικείµενα εµπορίας σεξουαλικών
απολαύσεων έναντι αδρών αµοιβών µε τη συνδροµή κάποιες
φορές ακόµα και των ίδιων τους των κηδεµόνων, όπου άλλοι ανή-
λικοι µη µπορώντας να τιθασεύσουν τις διεγερµένες εφηβικές
τους ορµόνες ή παρασυρµένοι από τα ανεξέλεγκτα κυκλώµατα,
εµπλέκονται σε βαριές εγκληµατικές πράξεις, πρόκλησης σωµα-
τικών ή υλικών βλαβών αλλά και χρήσης ή διακίνησης εξαρτησιο-
γόνων ουσιών. 

Σε αυτή την κοινωνία οφείλουµε να ενεργήσουµε τα µέγιστα
και τάχιστα χρησιµοποιώντας όλους µας τους φορείς προς τον
σκοπό αυτό, να δείξουµε επιτέλους ότι υπάρχει κράτος δικαίου.
Κι εµείς εδώ που το ενορχηστρώνουµε µπορούµε και να το ανα-
δείξουµε ως τέτοιο.

Το κατασταλτικό µας σύστηµα φάνηκε ανεπαρκές να πατάξει
ή έστω να περιορίσει τα συνεχώς αυξανόµενα ποσοστά εγκλη-
µατικότητας. Είναι σαν ασθενής στη ΜΕΘ που περιµένουµε να
ανακάµψει και αναµέναµε µε αγωνία τις τροποποιήσεις αυτές
που θα έβγαζαν το δικαιϊκό µας σύστηµα από την εντατική, που
θα χειρουργούσαν τη γάγγραινα προκειµένου να την αποµακρύ-
νουν και να αναδείξουν τα υγιή κοµµάτια ανακουφίζοντας επιτέ-
λους τους ταλαίπωρους πολίτες. 

Αντ’ αυτού, όµως, το εγκλωβίσατε στο Χρηµατιστήριο. Όλες
οι ποινές µεταφρασµένες σε χρήµα, άλλως κτητέες. Μα πού είναι
η πρόοδος. Αντί για ασφάλεια δικαίου, ασάφεια, αοριστία, ανα-
σφάλεια, αντισυνταγµατικότητα. Αντί για σωφρονισµό, εισπρά-
ξεις. Κι εδώ εισπράξεις. Ένα σύστηµα που αφήνει ακόµα και τον
ίδιο τον δικαστή µόνο του στις αποφάσεις, ευάλωτο στις κραυγές
της κοινωνίας, στα πολύκροτα µέσα µαζικής ενηµέρωσης, στα
εκάστοτε πολιτικά λόµπι να αποφασίζουν για την τύχη του κατη-
γορούµενου, χαρακτηρίζοντάς τον µάλιστα και ως εκ προοιµίου
κατάδικο.

Μόνο εφόδιο που του παρέχει είναι ένας τιµοκατάλογος, και
αυτός ελλιπής, χρηµατικός κατάλογος επί των ποινών, άλλως
εγκλεισµός. Τρόπος υπολογισµού της ποινής η βαρύτητα της
πράξης και η ενοχή του υπαιτίου γι’ αυτή, η προσωπική και η οι-
κονοµική κατάστασή του, όπως τα καθαρά έσοδα που αποκτά
από την εργασία του κατά µέσο όρο κάθε µέρα, τα τυχόν άλλα
εισοδήµατα και η εν γένει περιουσιακή του κατάσταση, ακόµα και
οι οικογενειακές του υποχρεώσεις.

Αυτά, κύριοι συνάδελφοι, τα λαµβάνει υπ’ όψιν το δικαστήριο
στις οικογενειακές διαφορές για να βγάλει απόφαση στις διατρο-
φές, όχι στις ποινές. Αν είναι ποτέ δυνατόν. Αυτή είναι η εφαρ-
µογή της ίσης µεταχείρισης; Τότε να λέγονται φορολογικά
δικαστήρια, όχι ποινικά. Άρα κάποιος που έχει χρήµατα θα αγο-
ράζει την ελευθερία του. Αν δεν έχει θα εξαναγκάζεται σε «φυ-
λακοδάνεια», αλλιώς θα οδηγείται στις φυλακές ή αν σταθεί
τυχερός απέναντι στον δικαστή µπορεί να κάνει κοινωφελή ερ-
γασία ή τέλος να εργάζεται κλεισµένος στο σπίτι του υπό ψη-
φιακή παρακολούθηση.

Αυτή είναι η αντιµετώπιση της εγκληµατικότητας; Με αυτό τον
τρόπο θα οδηγηθούµε στην πάταξή της; Βάζοντας χρηµατικά
πρόστιµα σαν να πρόκειται για τροχαίες παραβάσεις;

Πλήρης αποτυχία, κύριοι συνάδελφοι. Με νωπό το µελάνι
ακόµα της υπογραφής σας για τη δήθεν ισότητα στον γάµο, άρα,
για την ίση µεταχείριση όλων των πολιτών απέναντι σε όλα, έρ-
χεστε να θεσπίσετε ανισότητες στον Ποινικό Κώδικα. Θα έλεγε
κανείς ότι απουσιάζουν από την Κυβέρνηση νοµικοί και τα νοµο-
σχέδια συντάσσονται από άσχετους µε το αντικείµενο παράγο-
ντες, χωρίς τη γνώµη ειδικών, όπως υποστηρίζουν ρητά σε
ψήφισµα τριάντα εννέα καθηγητών των τριών νοµικών σχολών
της χώρας και η Ένωση Ελλήνων Ποινικολόγων. Σε αυτά τα κεί-
µενα δεν εκφράζεται µόνο η εύλογη αντίθεσή τους στο νοµοσχέ-

διο αυτό, αλλά διατυπώνονται σαφείς ενστάσεις για τη συντα-
γµατικότητα πολλών σηµείων του και για παραβιάσεις συνταγµα-
τικών και υπερσυνταγµατικών αρχών και δικαιωµάτων, ακόµη και
της ΕΣΔΑ. Ανάλογη είναι και η εικόνα από τα σχόλια στη διαβού-
λευση έµπειρων και έγκριτων δικηγόρων και ειδικών. Οι ασάφειες
και οι αοριστίες εκτείνονται σε όλο το φάσµα του σχεδίου νόµου.

Στο άρθρο 7 για παράδειγµα καταργείται ο σαφής υπολογι-
σµός της χρηµατικής ποινής. Η χρηµατική ποινή πρέπει να βασί-
ζεται στην αρχή της αναλογικότητας και να είναι σε συνάρτηση
µε την ποινή φυλάκισης για την οποία πρέπει να υπάρχει κοινό
µέτρο. Από την άλλη, πενταπλασιασµός ή περισσότερο του άνω
ορίου. Για παράδειγµα ένα πληµµέληµα µε µετατρέψιµη χρηµα-
τική ποινή, παραδείγµατος χάριν 100 ευρώ, µε τις τροποποιήσεις
σας θα ανέλθει στα 500 ευρώ τουλάχιστον. Αυτόν τον πολιτισµό
θέλετε να δείξετε ή µήπως δεν γνωρίζετε ότι το µεγαλύτερο
µέρος του πληθυσµού έχει πενιχρά εισοδήµατα;

Το 2017 µε τον νόµο-έγκληµα Παρασκευόπουλου ελευθερώ-
θηκαν τρεις χιλιάδες βαρυποινίτες. Σήµερα θέλουµε να νοµοθε-
τήσουµε τον εγκλεισµό των πολιτών µας µε τη διάπραξη ακόµα
και ενός ελαφρού πληµµελήµατος. Την ίδια στιγµή που οι φυλα-
κές έχουν κορεστεί. Από τις δέκα χιλιάδες πεντακόσιες θέσεις
κρατουµένων, περισσότεροι από δέκα χιλιάδες τριακόσιοι άν-
θρωποι κρατούνται, εκ των οποίων οι µισοί και πλέον είναι αλλο-
δαποί. Οι διατάξεις του νόµου πρέπει να δηµιουργούν ασφάλεια
δικαίου. 

Άκρως αντισυνταγµατική είναι και η διάταξη του άρθρου 34,
που αφορά στη γενική δήµευση περιουσίας, όπως αναλυτικά σας
περιέγραψε και σας τεκµηρίωσε ο έγκριτος Βουλευτής Επικρα-
τείας µας κ. Αποστολάκης. 

Έπειτα, ποια είναι η µέριµνα για τους παραβατικούς νέους; Με
το άρθρο 24 του παρόντος δηµιουργείται η πιθανότητα περιορι-
σµού νέων, σε ειδικά καταστήµατα κράτησης, ακόµη και για
εγκλήµατα που δεν αφορούν βία ή απειλή κατά της ζωής, όπως
προβλέπεται στον ισχύοντα Ποινικό Κώδικα, αλλά για άλλου εί-
δους εγκλήµατα. Παραδείγµατος χάριν, για οικονοµικά εγκλή-
µατα ή εγκλήµατα του διαδικτύου. Πού είναι το κράτος δικαίου
για τα νεαρά µας άτοµα; Πού είναι η πρόληψη και ο σωφρονι-
σµός τους; 

Τέλος, τι προβλέπεται, κύριοι συνάδελφοι, για το άρθρο 323Α
του Ποινικού Κώδικα; Τι προβλέπεται µε το νέο σας σωφρονι-
στικό νόµο, για όποιον προωθεί εντός ή εκτός της επικράτειας,
µε ή χωρίς αντάλλαγµα σε άλλον ή παραλαµβάνει από άλλο πρό-
σωπο, µε σκοπό την αφαίρεση κυττάρων, ιστών ή των οργάνων
του σώµατός του ή για να εκµεταλλευτεί ο ίδιος κ.λπ.; 

Γνωρίζετε, φαντάζοµαι, ότι τα τελευταία αυτά θέµατα ανακύ-
πτουν από το νεοϋπογραφέν νοµοσχέδιό σας, περί του γάµου
των οµοφυλόφιλων ζευγαριών. Γίνεστε πιο αυστηροί, αλά καρτ,
µε αυτό το νοµοσχέδιο. Ουδόλως ενδιαφέρεστε για την ανθρώ-
πινη ζωή, αξιοπρέπεια, αλλά και την εµπορεία της. Ακόµα και η
δουλεία προβλέπεται στο άρθρο 81 παράγραφος 3 διά της πρω-
τοφανούς στα χρονικά νοµοθέτησης παροχής υπηρεσιών προς
τον παθόντα.

Πολύ θα ήθελα να γνωρίσω, κύριε Υπουργέ, τον «φωστήρα»
που εµπνεύστηκε αυτή την τιµωρία.

Το νοµικό σύστηµα µιας χώρας είναι καθρέφτης της καλής λει-
τουργίας της. Ο δικός σας καθρέφτης, όµως, έχει θαµπώσει από
τα πολύχρωµα σχέδια της δήθεν διαφορετικότητας, την οποία
κάπως πρέπει να υποστηρίξετε οικονοµικά και αδιαφορείτε,
άλλως αδυνατείτε να νοµοθετήσετε για το όφελος του πολίτη και
της κοινωνίας. 

Θα περιµέναµε, λοιπόν, τουλάχιστον περισσότερους δικαστές,
εισαγγελείς και δικαστικούς υπαλλήλους, για να µπορούν να
ανταπεξέλθουν στο δύσκολο αυτό έργο της απονοµής δικαιοσύ-
νης. Θα περιµέναµε περισσότερες αίθουσες. Χωρίς αυτά, τα
πρώτα και βασικά ουσιώδη, δεν µπορούµε να µιλάµε για επιτά-
χυνση της δικαιοσύνης. Πόσες, άλλωστε, φορές διάφοροι Υ-
πουργοί, µε ευχολόγια και διατάξεις, απέτυχαν πριν από εσάς να
επιλύσουν το πρόβληµα, αφού όλοι ξέρουµε την αιτία του προ-
βλήµατος, αλλά ουδέν πράττουµε για την επίλυσή του; 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νίκης)
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον κ.
Οικονοµόπουλο.

Τον λόγο έχει κ. Χαράλαµπος Κατσιβαρδάς. 
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΤΣΙΒΑΡΔΑΣ: Αξιότιµε κύριε Πρόεδρε, αξιό-

τιµε κύριε Υπουργέ, σήµερα έχετε ενώπιον της ηµετέρας Ολοµε-
λείας ένα σχέδιο νόµου, το οποίο είναι ιδιαίτερα κρίσιµο, διότι
δοκιµάζει ουσιαστικά τα όρια κραταιάς αντοχής του νοµικού µας
πολιτισµού και εν γένει του δικαιϊκού µας συστήµατος, διότι χα-
ράσσει ως άξονα κατά πόσο το Ποινικό Δίκαιο παραµένει δίκαιο
ή συνιστά ουσιαστικά ένα αντικείµενο της εκάστοτε δεσπόζουσας
πολιτικής εξουσίας. 

Διότι, το Ποινικό Δίκαιο εν τοις πράγµασι διαχρονικά συνιστά
την αιχµή του δόρατος της εκάστοτε πολιτείας να το χρησιµο-
ποιήσει, όχι για να εξυπηρετήσει δικαιοπολιτικούς σκοπούς, όχι
για να προασπίσει ακριβοδίκαια την απονοµή της δικαιοσύνης και
να προασπίσει -να περιφρουρήσει- τα θεµελιώδη ατοµικά και κοι-
νωνικά δικαιώµατα, αλλά να αποτελέσει ένα εργαλείο, να «εργα-
λειοποιήσει» ουσιαστικά τη δικαιοσύνη, για να εξυπηρετήσει
αλλότριες πολιτικές σκοπιµότητες, οι οποίες είναι αρρήκτως συ-
νυφασµένες µε την έµµεση επιβολή διά της τεθλασµένης του
Ποινικού Δικαίου στην κοινωνία.

Βεβαίως, τοιουτοτρόπως πλήττεται και καταβαραθρώνεται η
έννοια του κοινωνικού κράτους και η έννοια του κράτους δικαίου.
Τέτοιου είδους διατάξεις διατρέχουν το νοµικό µας πολιτισµό
διαχρονικά και κατ’ αυτόν τον τρόπο δηµιουργούν ευλόγως και
γεννάνε το παθογενές φαινόµενο της ανασφάλειας δικαίου και
θα υπαχθώ ακολούθως, ειδικότερα όταν υπεισέλθω στην ανά-
λυση των διατάξεων του Ποινικού Κώδικα και του Κώδικα της Ποι-
νικής Δικονοµίας. 

Θα κάνω απλώς µία αναφορά επί του προαναφερθέντος θέµα-
τος ότι ορισµένες φορές οι τροποποιήσεις στον Ποινικό Κώδικα
συνιστούν µια βραδυφλεγή βόµβα που ναρκοθετεί τα θεµέλια της
ειρηνικής συνύπαρξης της κοινωνίας, παρά την επίφαση του εξ
αντιθέτου αναγραφόµενου ως πλαγιότιτλου στις διατάξεις αυτές.

Να αναφέρω ότι επί κυβερνήσεως ΣΥΡΙΖΑ κατεργήθη ένα κε-
φάλαιο, το οποίο το βλέπουµε µπροστά µας πραγµατικά και δη-
µιουργεί πολλαπλά κοινωνικά και πολιτικά προβλήµατα, τα οποία
είναι η κατάργηση της κακοβούλου βλασφηµίας και της καθύβρι-
σης θρησκευµάτων. Τη στιγµή κατά την οποία ισχυροποιείται ιλιγ-
γιωδώς και καλπάζει η παγκοσµιοποιηµένη κοινωνία και η ύπαρξη
πολλών θρησκευµάτων εις τον αντίποδα προκύπτει χρεία να προ-
στατευτεί αυτό το έννοµο αγαθό που είναι το δικαίωµα της πί-
στης, το δικαίωµα του θρησκεύειν. Αντιθέτως, εγκαταστάθηκε η
κερκόπορτα µε την κατάργηση αυτών των διατάξεων. 

Επίσης, άλλα κοινωνικά φαινόµενα, τα οποία ταλάνισαν και δί-
χασαν την ελληνική κοινωνία ήταν διαρκούσης της περιόδου της
πανδηµίας. Εκεί θεσπίστηκαν διατάξεις του Ποινικού Δικαίου,
όπου εµµέσως πλην σαφώς ποινικοποιούσαν την διαφορετική
άποψη. Άρα τροποποιήθηκε η διάταξη περί διασποράς ψευδών
ειδήσεων αφ’ ενός και αφ’ ετέρου η διέγερση σε ανυπακοή και η
διέγερση σε αµοιβαία διχοστασία. Δηλαδή, βλέπουµε εδώ στα
σχέδια νόµου που άπτονται της τροποποίησης του Ποινικού Κώ-
δικα να εφαρµόζεται ένα φαινόµενο της κοινωνιολογίας, η απο-
συγκειµενοποίηση, δηλαδή, κατ’ ουσίαν, προωθούνται διατάξεις,
θεσπίζονται διατάξεις οι οποίες αντιβαίνουν προδήλως στο
σκοπό για τον οποίο φαίνονται ή φέρονται ότι θα εξυπηρετήσουν.
Υποκρύπτεται, ουσιαστικά, κάποια άλλη σκοπιµότητα, θέτοντας
εκείνους τους διαύλους, τις κερκόπορτες για να εξυπηρετηθούν
µονοµερώς εξ αφορµής της τροποποίησης του Ποινικού Κώδικα,
µε όπλο τον Ποινικό Κώδικα πολιτικές σκοπιµότητες. Άρα µιλούµε
για µία µορφή, όπως εξέθεσα αρχικώς, συρρίκνωσης του νοµικού
µας πολιτισµού και της αυξανόµενης ανασφάλειας δικαίου.

Και ευθύς αµέσως έρχοµαι να σταχυολογήσω διατάξεις του
Ποινικού Κώδικα όπου προδήλως καταργούν τη θεµελιώδη αρχή
της εξατοµικεύσεως της ποινής και την ανελαστικότητα της χο-
ρηγήσεως αναστολής των ποινών, όταν προβλέπεται η επιβολή
αναστολής στην ποινή στέρησης προσωπικής ελευθερίας ένα
έτος για αδικήµατα στα οποία επιβάλλεται ποινή φυλακίσεως έως
δύο έτη ή δεν χορηγείται αναστολή εκτελέσεως εάν κάποιος έχει
καταδικαστεί για άλλο αδίκηµα µη συναφές µε το υπό κρίση από
το καθ’ ύλην αρµόδιο δικαστήριο, ακόµη και για εξ αµελείας.

Επίσης, µία άλλη διάταξη, η οποία σαφώς µε βρίσκει αντίθετο
-και ως δικηγόρο της δικαστηριακής πρακτικής- είναι η τροπο-
ποίηση της διάταξης του άρθρου 84 2α, σχετικά µε την αναγνώ-
ριση της ελαφρυντικής περιστάσεως, όπου επαναφέρεται η
έννοια του έντιµου ατοµικού, οικογενειακού και κοινωνικού βίου,
αντί τη στιγµή την οποία έχει νοµολογηθεί και έχουν ληφθεί µέσα
στο πλαίσιο της δικαστηριακής πρακτικής οι αβελτηρίες αυτές
χρόνων µέσα από την ολοµέλεια του Αρείου Πάγου, σχετικά µε
την έννοια του σύννοµου βίου, που ουσιαστικά επιχειρεί να εξα-
λείψει τον «ασκό του Αιόλου» από οποιαδήποτε µορφή πυροδό-
τησης ηθικών προσεγγίσεων της έννοιας του ατοµικού και κοινω-
νικού βίου. Επανέρχεται µια τέτοιου είδους διάταξη, η οποία πε-
ρισσότερη σύγχυση και συσκότιση προκαλεί, παρά επίλυση των
προβληµάτων.

Και επίσης µια άλλη διάταξη, η οποία προκαλεί βέβαια εντύ-
πωση, είναι η κατάργηση του άρθρου 362 του Ποινικού Κώδικα
περί της δυσφηµίσεως, όπως επίσης και η τροποποίηση του άρ-
θρου 363 του Ποινικού Κώδικα σχετικώς µε την έννοια του τρίτου
ως προς την πλήρωση της ειδικής υποστάσεως του αδικήµατος
ή συκοφαντικής δυσφήµισης, µολονότι υπάρχει επίσης απόφαση
της ολοµέλειας του Αρείου Πάγου όπου προστατεύει τα θεµε-
λιώδη αυτά έννοµα αγαθά της προσωπικότητος, όπως απολαµ-
βάνουν συνταγµατικής προστασίας περιόπτως, διότι το άρθρο 5,
παράγραφος 2 και το άρθρο 9, παράγραφος 2, εδάφιο α προ-
στατεύει και την ελεύθερη ανάπτυξη της προσωπικότητος και την
ιδιωτική ζωή. Εδώ βλέπουµε ότι απαλείφεται η έννοια του τρίτου,
δηλαδή ο οποιοσδήποτε κατ’ ουσίαν µπορεί να διαδώσει εν γνώ-
σει του ψευδή στοιχεία ενώπιον αρχών και να εκθέσει ή να τρώσει
τον πυρήνα της προσωπικότητας, να τον διαποµπεύσει αδιαφο-
ρώντας και αψηφώντας την έκταση της ηθικής βλάβης που θα
υποστεί σε αυτούς τους ανθρώπους, καταργώντας επί της ου-
σίας την έννοια του τρίτου.

Άρα, λοιπόν, θέλω να πω ότι το αδίκηµα της συκοφαντικής δυ-
σφηµίσεως είναι ιδιαζόντως ατιµωτικό προς όλες του τις εκφάν-
σεις, διότι πέραν του γεγονότος ότι πλήττει ουσιαστικά την
πεµπτουσία της ταυτότητας του ανθρωπίνου προσώπου, του
υποκειµένου όπως προστατεύεται από την συνταγµατική ελλη-
νική έννοµη τάξη, αλλά και την ευρωπαϊκή σύµβαση των δικαιω-
µάτων του ανθρώπου εκ παραλλήλου συνεφέλκει ουσιαστικά και
την εν µέρει αποψίλωση της προσβολής της µνήµης του νεκρού
και την κατάργηση του άρθρου 632 του Ποινικού Κώδικα. Άρα
βλέπουµε συλλήβδην µια ακύρωση ενός µείζονος σπουδαιότητος
νόµου αγαθού που είναι η προσωπικότητα που βάλλεται αυτή τη
στιγµή διά συκοφαντικών δυσφηµίσεων τη στιγµή την οποία ισχυ-
ροποιείται µια οιονεί τρίτη εξουσία, η οποία είναι τα µέσα µαζικής
ενηµερώσεως, τα οποία σε αυτό το αχανές πλαίσιο αυθαιρετούν
και διακινούν ψευδείς ειδήσεις καθ’ οιονδήποτε τρόπο. Αντί να
παραµείνει ως έχει ή να ισχυροποιηθούν οι διατάξεις περί προ-
στασίας συκοφαντικής δυσφηµίσεως βλέπουµε ότι απισχναίνουν.

Να µη µακρηγορώ, τελειώνω βάζοντας µια τελεία να πω για
τον Κώδικα της Ποινικής Δικονοµίας, βασικά για το δικαίωµα της
αναβολής των συνηγόρων και την προϋπόθεση καταβολής πα-
ραβόλου. Αυτά είναι ανεπίτρεπτα να συµβαίνουν σε µια σύγχρονη
πραγµατικότητα, σε µια έννοµη τάξη την οποία πρέπει να προ-
ασπίζονται τα θεµελιώδη ατοµικά δικαιώµατα και να θωρακίζεται
ο ρόλος του δικηγόρου και όχι να δηµιουργείται µια κρατίστικη,
µια διόγκωση ουσιαστικά του κράτους ως προς τα δικαιώµατα
των πολιτών, διότι το καθήκον του συνηγόρου είναι ιερό και εξ
ορισµού πρέπει να συµπορεύεται και µε τη δικαστική αρχή, αλλά
και µε την πολιτειακή, όχι όµως να αντιµετωπίζεται ως αντίπαλος,
διότι κατ’ επέκταση φαλκιδεύεται και το δικαίωµα του πολίτη να
επιλέγει οποιονδήποτε συνήγορο θέλει µέσα στο πλαίσιο ουσια-
στικά της υπεράσπισης. 

Ως εκ τούτου, λοιπόν, θεωρώ ότι είναι ένα κακό σχέδιο νόµου,
το οποίο εµάς τους δικηγόρους ουσιαστικά µας βρίσκει αντίθε-
τους, ιδίως τους δικηγόρους της δικαστηριακής πρακτικής και
είναι ένα επίσης σχέδιο νόµου, το οποίο θα καταψηφίσω ως δι-
κηγόρος, όπως και τον Νοέµβριο το σχέδιο νόµου σχετικά µε το
φορολογικό, το οποίο ουσιαστικά αδικεί κατάφωρα για άλλη µια
φορά το σώµα των δικηγόρων και εν γένει των ελεύθερων επαγ-
γελµατιών. 
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Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε τον κ. Κατσιβαρδά.
Τον λόγο έχει ζητήσει για µια σύντοµη παρέµβασή ο Υφυπουρ-

γός Δικαιοσύνης.
Ορίστε, κύριε Μπούγα, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΟΥΓΑΣ (Υφυπουργός Δικαιοσύνης): Ευχαρι-

στώ κύριε Πρόεδρε, θα είµαι πολύ σύντοµος.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα προσπαθήσουµε τόσο ο

Υπουργός όσο και ο οµιλών να απαντήσουµε στα όσα ζητήµατα
ετέθησαν ή πρόκειται να τεθούν τηρώντας βεβαίως τον Κανονι-
σµό και στα όρια τα χρονικά που ορίζει ο Κανονισµός από τους
συναδέλφους Βουλευτές και αφορούν στο συζητούµενο σχέδιο
νόµου.

Ακούστηκε κριτική από όλα τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης,
θα έλεγα µε όµοια ρητορική και κοινότοπους ισχυρισµούς ότι το
νοµοσχέδιο αυτό επιβάλλει σκληρές ποινές, πολύ σοβαρές ποι-
νικές κυρώσεις, φυλακές για όλους και άλλες τέτοιες εκφράσεις,
οι οποίες αναφέρονται όχι στην αύξηση του ορίου των ποινών
στα πληµµελήµατα, δεν υπάρχει αύξηση του ορίου της ποινής,
όσο στην αυστηροποίηση των προϋποθέσεων αναστολής.

Έκανα µια έρευνα, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, για το τι συµβαίνει σε άλλες χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης
σε ότι αφορά τις αναστολές των ποινών που καταγιγνώσκονται
από τα δικαστήρια σε πληµµεληµατικές παραβάσεις και θα έχω
την ευκαιρία να αναφέρω τα στοιχεία και από τις υπόλοιπες
χώρες. Σήµερα έχω από τις πρεσβείες του Ηνωµένου Βασιλείου
και της Γερµανίας τι ισχύει σήµερα, όχι λίγο πριν ή και κατά το
παρελθόν σε ότι αφορά το καθεστώς αναστολής των ποινών.

Σε όλες τις χώρες σπεύδω να πω, κύριε Πρόεδρε, ότι το όριο
της αναστολής είναι µέχρι δύο έτη. Από δύο έτη και πάνω δεν
προβλέπεται αναστολή της ποινής ή, όπου µπορεί να προβλέπε-
ται, τίθεται υπό προϋποθέσεις πάρα πολύ αυστηρές. Και επανα-
λαµβάνω, πρόκειται για χώρες που και το ποινικό και σωφρονι-
στικό τους σύστηµα δεν ελέγχεται, αλλά είναι εντός του πλαισίου
και των προϋποθέσεων που ορίζει η Ευρωπαϊκή Σύµβαση των Δι-
καιωµάτων του Ανθρώπου, χωρίς βεβαίως από ό,τι µπόρεσα πρό-
χειρα να δω, να έχουν καταδίκες για τα ζητήµατα αυτά τα οποία
θα µιλήσουµε.

Στο Ηνωµένο Βασίλειο αναστολή ποινής χορηγείται, όταν εκ-
δοθεί ποινή φυλάκισης από δεκατέσσερις ηµέρες έως δύο χρό-
νια. Πάνω από δύο έτη η ποινή εκτίεται στο σύνολό της κανονικά.
Αυτό, λοιπόν, σηµαίνει ότι ο παραβάτης δεν πηγαίνει απευθείας
στη φυλακή γι’ αυτές τις ποινές µέχρι δύο χρόνια, αλλά του δίνε-
ται η δυνατότητα να µείνει εκτός φυλακής και να συµµορφωθεί
µε δεκατρείς προϋποθέσεις οι οποίες τίθενται από τον νόµο,
όπως είναι η κοινωφελής εργασία, η απαγόρευση κυκλοφορίας,
η υποβολή σε πρόγραµµα θεραπείας για αλκοόλ ή ναρκωτικά και
η υποβολή σε πρόγραµµα επανένταξης. 

Τι συµβαίνει σε περίπτωση που το άτοµο αυτό το οποίο έχει
τύχει, υπό τις προϋποθέσεις τις οποίες σας προανέφερα, ανα-
στολής της ποινής υποπέσει σε άλλο πληµµέληµα κατά τον
χρόνο της αναστολής; Αν το άτοµο, λοιπόν, καταδικαστεί για νέο
έγκληµα κατά τη διάρκεια της περιόδου αναστολής, η φύση του
νέου αδικήµατος θα ληφθεί πρωτίστως υπ’ όψιν και θα προσδιο-
ριστούν τα µέτρα που θα ληφθούν σχετικά µε την παραβίαση. Το
δικαστήριο θα εξετάσει κατά πόσο ο δράστης έχει συµµορφωθεί
µε τις προϋποθέσεις και αν κρίνει ότι πρέπει να οδηγηθεί στις φυ-
λακές, αίρεται η αναστολή η οποία του έχει χορηγηθεί και οδη-
γείται στη φυλακή. Αυτά ισχύουν στο Ηνωµένο Βασίλειο. 

Τι ισχύει τώρα στη Γερµανία. Επίσης, σύµφωνα µε τον γερµα-
νικό ποινικό νόµο και συγκεκριµένα το άρθρο 56, είναι αδύνατη
η αναστολή για ποινές άνω των δύο ετών. Ανεξάρτητα από το συ-
γκεκριµένο ύψος ποινής, κατά περίπτωση απαιτείται κατά τρόπο
ενιαίο µια ευνοϊκή κοινωνική πρόγνωση. Δηλαδή, εκεί, για να χο-
ρηγηθεί αναστολή, δεν αρκεί µόνο το λευκό ποινικό µητρώο,
αλλά προϋποτίθεται το δικαστήριο να κάνει µία κοινωνική πρό-
γνωση για το αν ο καταδικασθείς κατά το χρόνο της αναστολής
θα συµπεριφερθεί κατά τρόπο κοινωνικά δόκιµο και ανεκτό µε
βάση τους νόµους και την έννοµη τάξη της Γερµανίας. Ισχύει, δη-
λαδή, κάτι αντίστοιχο µε αυτό το οποίο εµείς εισάγουµε µε το συ-

ζητούµενο σχέδιο νόµου για τις περιπτώσεις της υφ’ όρον από-
λυσης. Πρόκειται, δηλαδή, για έναν ουσιαστικό έλεγχο των προ-
ϋποθέσεων σύννοµου βίου. Και αυτή η πρόγνωση διακυµαίνεται
ανάλογα µε τον χρόνο που έχει καταδικαστεί. Έτσι, δίνεται ανα-
στολή για ποινές µικρότερες των έξι µηνών χωρίς σηµαντικές
προϋποθέσεις. Αναστολή για ποινές φυλάκισης από έξι µήνες
έως ένα έτος δίνεται, εφόσον υπάρχει ευνοϊκή κοινωνική πρό-
γνωση και δεσµευτικά µπορεί να ανασταλεί η εκτέλεση ποινής,
όταν η υπεράσπιση της έννοµης τάξης δεν επιβάλλει την εκτέ-
λεση. Η απαίτηση για υπεράσπιση της έννοµης τάξης –ακούστε,
αόριστες νοµικές εκφράσεις που χρησιµοποιεί το Γερµανικό Δί-
καιο για τη χορήγηση αναστολής πάνω από έξι µήνες- εµποδίζει
την αναστολή, σύµφωνα µε πάγια νοµολογία του Οµοσπονδιακού
Ανώτατου Ακυρωτικού Δικαστηρίου, όταν η αναστολή της εκτέ-
λεσης φαίνεται ακατανόητη για το κοινό αίσθηµα δικαίου και
µέσω αυτού διαταράσσεται η εµπιστοσύνη των πολιτών στην ακε-
ραιότητα του δικαίου και µπορεί να ιδωθεί από το γενικό σύνολο
ως αδικαιολόγητη υποχώρηση απέναντι στην εγκληµατικότητα.
Και γι’ αυτές τις παραβάσεις, δηλαδή για ήσσονος σηµασίας
πληµµελήµατα, δεν χορηγείται αναστολή. 

Αυστηρότερες και περισσότερες είναι οι προϋποθέσεις για
αναστολές σε ποινές από ένα έως δύο έτη. Εκεί χρειάζεται να
επιβεβαιωθούν οι ειδικές συνθήκες και η αναστολή παραλείπεται,
αν η υπεράσπιση της έννοµης τάξης το επιβάλλει. Και βεβαίως,
υπάρχουν και σε αυτές τις περιπτώσεις αυστηρές προϋποθέσεις
για τη χορήγηση αναστολής, όπως είναι η επανόρθωση της ζη-
µίας που προκλήθηκε, η επιβολή πληρωµής ποσού υπέρ κοινω-
φελούς ιδρύµατος, η παροχή κοινωφελών υπηρεσιών. 

Αυτές οι αυστηρές ή δρακόντειες -µε βάση τα δεδοµένα του
συνόλου της Αντιπολίτευσης- ποινές έχουν τάχα οδηγήσει στην
επιβάρυνση του σωφρονιστικού συστήµατος της Γερµανίας;
Έχουν οδηγήσει τους πολίτες για ελαφρά πληµµελήµατα στις
φυλακές; Η απάντηση είναι όχι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.
Διότι, όπως προκύπτει από τα στοιχεία τα οποία σας προσκοµίζω
και µε βάση τα στοιχεία που παρέδωσε η Γερµανική Πρεσβεία,
στις γερµανικές φυλακές υπάρχουν συνολικά πενήντα επτά χι-
λιάδες πεντακόσιοι κρατούµενοι, δηλαδή εξήντα εννέα, δεκαο-
κτώ κρατούµενοι ανά εκατό χιλιάδες κατοίκους. Τι σηµαίνει αυτό;
Ότι αυτές οι προβλέψεις για τις αυστηρές προϋποθέσεις χορή-
γησης αναστολής στα πληµµελήµατα έχουν λειτουργήσει απο-
τρεπτικά, όπως δηλαδή θέλουµε και εµείς να λειτουργήσουν οι
προβλέψεις µε το συζητούµενο σχέδιο νόµου.

Και εν πάση περιπτώσει, έχω καλέσει τους συναδέλφους από
όλα τα κόµµατα οι οποίοι αντιδρούν σε αυτές τις διατάξεις, σε
αυτές τις ρυθµίσεις που εισηγείται η Κυβέρνηση διά του Υπουρ-
γείου Δικαιοσύνης, να µας πουν επιτέλους από πιο όριο και πάνω
πρέπει κατά την άποψή τους να εκτίονται εν µέρει οι ποινές. Αν,
λοιπόν, διαφωνείτε στη µερική έκτιση των ποινών οι οποίες είναι
µεγαλύτερες από δύο έτη, από τριάντα µέρες έως έξι µήνες, θέ-
λουµε µε παρρησία να µας πείτε: Αν καταδικαστεί κατηγορούµε-
νος, για ποια ποινή θα πρέπει έστω και για µια µέρα να οδηγείται
στη φυλακή; Περιµένουµε την απάντησή σας. 

Διότι ακούσαµε -και µε αυτό τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, γιατί
δεν έχω χρόνο να µιλήσω για τα υπόλοιπα ζητήµατα- ότι πρέπει
να τιµωρούνται αυστηρά περιπτώσεις ενδοοικογενειακής βίας.
Ρωτώ, λοιπόν: Για ένα πληµµέληµα ενδοοικογενειακής βίας, που
ο δράστης έχει καταδικαστεί από το δικαστήριο σε ποινή µεγα-
λύτερη των δύο ετών, πρέπει να εκτίει ένα µέρος της ποινής του
ή όχι; Αυτό είναι µια απάντηση που οφείλετε, κύριε συνάδελφε,
και πιστεύω ότι θα τη δώσετε τώρα στους Έλληνες πολίτες.

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω
τον λόγο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Για ένα λεπτό, γιατί
έχει ζητήσει τον λόγο ο κ. Ρούντας για την οµιλία του.

Παρακαλώ, κύριε Ξανθόπουλε.
ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Παραβιάζετε θύρες ανοιχτές,

κύριε Υπουργέ. Και εσείς και εγώ είµαστε οι δικηγόροι. Είναι στη
διακριτική ευχέρεια του του φυσικού δικαστή. Δηλαδή, δεν κα-
τάλαβα. Εγώ εδώ θα νοµοθετήσω και θα βάλω τον «κορσέ» στο
φυσικό δικαστή ότι εκείνον θα το στείλει στη φυλακή για δέκα
µέρες, για είκοσι κ.λπ.; Ο φυσικός δικαστής θα κρίνει αν θα χο-
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ρηγήσει αναστολή ή όχι. Γιατί το µεγεθύνετε το θέµα, ενώ δεν
υπάρχει; 

Και ένα δεύτερο. Είναι γνωστό ότι το να συγκρίνουµε µόνο στο
τελικό στάδιο διαφορετικά δικαιικά συστήµατα είναι ένα µεθοδο-
λογικό λάθος. Άλλο είναι το γερµανικό σύστηµα, άλλο το ελλη-
νικό. Εκεί τα δύο χρόνια µπορεί να είναι µία ποινή εξαιρετικά
βαριά. Εδώ είναι σαν τα στραγάλια. Δηλαδή, δεν καταλαβαίνω.

Και τρίτο και σηµαντικό. Δεν ξέρω εγώ -αν το ξέρετε, διευκρι-
νίστε µας- ποια είναι η χωρητικότητα του γερµανικού σωφρονι-
στικού συστήµατος. Το ότι έχει τόσες χιλιάδες κρατούµενους δεν
µου λέει κάτι. Εγώ ξέρω ότι εδώ έχουµε δέκα χιλιάδες και κάτι
και οι συνθήκες στις µη αγροτικές φυλακές, στις κοινές φυλακές
είναι εφιαλτικές. Άρα πού θα πάµε µε αυτή την ιστορία;

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Παρακαλώ, κύριε

Υπουργέ.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΟΥΓΑΣ (Υφυπουργός Δικαιοσύνης): Πρώτον,

έδωσα στοιχεία µε βάση τον αριθµό κρατουµένων ανά εκατό χι-
λιάδες. Κατά συνέπεια, δεν τίθεται αυτό το ζήτηµα έτσι όπως το
είπατε. 

Δεύτερον, σήµερα ξέρετε πολύ καλά ότι δικαιούται αναστολής
µέχρι τρία χρόνια φυλακή. Άρα µε τρία χρόνια τιµωρούνται πάρα
πολύ σοβαρά πληµµελήµατα. Τιµωρείται η πληµµεληµατική δω-
ροδοκία, οι σοβαρές σωµατικές βλάβες ή ανθρωποκτονία από
αµέλεια, εγκλήµατα περί την υπηρεσία. Αυτά, λοιπόν, τι λέτε;
Είναι ποινές «στραγάλια»; Τέτοιες ποινές νοµίζετε ότι βάζουν τα
δικαστήρια;

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Χορηγούνται αφειδώς.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΟΥΓΑΣ (Υφυπουργός Δικαιοσύνης): Αυτό σας

λέω, ότι δεν µπορεί να χορηγείται για τέτοια εγκλήµατα και για
τόσο σηµαντικές ποινές αναστολή εκτελέσεως µέχρι τρία χρόνια
φυλακή. 

Πρέπει επιτέλους οι δράστες να καταλάβουν ότι υπάρχουν
πραγµατικές κυρώσεις, διότι µόνο έτσι επιτυγχάνεται και η ειδική
και η γενική πρόληψη. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Δ’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει τώρα ο
Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
Νίκη, ο κ. Ρούντας. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΡΟΥΝΤΑΣ: Κυρία Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, την προηγούµενη εβδοµάδα ο Πρωθυ-
πουργός στην Ολοµέλεια, σπεύδοντας να διώξει από πάνω του
το άγος του καταδικαστικού ψηφίσµατος του Ευρωπαϊκού Κοι-
νοβουλίου σχετικά µε το κράτος δικαίου και την ελευθερία των
µέσων µαζικής ενηµέρωσης στην Ελληνική Δηµοκρατία, πρόβαλε
το επιχείρηµα ότι φέτος για πρώτη φορά από το 2010 η χώρα
µας θεωρείται ότι ανήκει στις πλήρεις δηµοκρατίες, επικαλούµε-
νος την ετήσια έκθεση του «ECONOMIST». 

Άραγε αυτός ο όµιλος, ο «ECONOMIST», ως ο κύριος εκφρα-
στής του πολιτικά ορθού αγγλοσαξονικού νεοφιλελευθερισµού,
πόσο αξιόπιστος µπορεί να θεωρηθεί όταν φιλοξενεί άρθρα τα
οποία προπαγανδίζουν την αιµοµιξία, όπως αυτό στις 15-2-2024,
το οποίο και καταθέτω στα Πρακτικά, µε τίτλο: «Ο γάµος µεταξύ
των πρώτων εξαδέλφων στις περισσότερες περιπτώσεις δεν δη-
µιουργεί πρόβληµα»; 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γεώργιος Ρούντας καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Επίσης, δεν ξέρω κατά πόσο ο µέσος Έλληνας πολίτης θεωρεί
ότι η δηµοκρατία µας είναι πλήρης, ειδικά µετά το σκάνδαλο των
παρακολουθήσεων και των υποκλοπών. 

Οι αγρότες, που ήταν εδώ έξω αυτές τις µέρες, και οι πληµµυ-
ροπαθείς της Θεσσαλίας, στους οποίους εκφράζουµε την αµέ-
ριστη συµπαράστασή µας στον τίµιο και δίκαιο αγώνα τους να
σώσουν την περιουσία τους και την Ελλάδα, νιώθουν άραγε το
ίδιο; 

Άραγε πόσο ποιοτική δηµοκρατία έχουµε, όταν η Κυβέρνηση
µε το παρόν νοµοσχέδιο αποδεικνύει ότι η διαβουλευτική δηµο-
κρατία και γενικά ο θεσµός της διαβούλευσης τίθενται στο περι-

θώριο και καταπατώνται; Και επίσης, όταν η πολυνοµία και η κα-
κονοµία αποτελούν ακόµη σοβαρές πολιτικές δυσλειτουργίες
στη χώρα µας; 

Το υπό εξέταση νοµοσχέδιο µπορεί να ετέθη σε διαβούλευση
στη σχετική διαδικτυακή διεύθυνση για έναν µήνα, ήτοι από τις
28-11-2023 έως 28-12-2023, το οποίο όντως είναι ένα µεγάλο
χρονικό διάστηµα, όµως στην παρούσα µορφή του, την οποία συ-
ζητάµε εδώ σήµερα, έχουν προστεθεί εκτός διαβούλευσης επι-
πλέον τριάντα τέσσερα άρθρα. Θα έλεγε κανείς ότι πρόκειται για
ένα εντελώς νέο νοµοσχέδιο, µε τριάντα και πλέον άρθρα, όπως
προείπα, τα οποία δεν ετέθησαν ποτέ σε διαβούλευση. 

Είναι γνωστό σε όλους ότι ο θεσµός της διαβούλευσης είναι
µια άκρως θεµελιώδης διαδικασία, η οποία φανερώνει την ποι-
ότητα της δηµοκρατίας σε µία χώρα, γιατί µέσω αυτής ζητείται η
συµβολή των Ελλήνων πολιτών και γενικά της κοινωνίας των πο-
λιτών, προκειµένου να τοποθετηθούν για νοµοσχέδια τα οποία
τους αφορούν. Έχουµε δηλαδή µια πλειάδα άρθρων για τα οποία
δεν τοποθετήθηκε ποτέ ο ελληνικός λαός. Είναι δηµοκρατικό
άραγε αυτό; Προφανώς και δεν είναι. 

Αυτή τη στιγµή, λοιπόν, καλούµαστε να ψηφίσουµε άλλη µια
τροποποίηση του Ποινικού Κώδικα πρόχειρη και του Κώδικα Ποι-
νικής Δικονοµίας από το 2019 δήθεν για να επέλθουν βελτιώσεις.
Πρόκειται για µία ακόµη ευκαιριακή τροποποίηση από την ίδια
την Κυβέρνηση. 

Βέβαια, και σε αυτή εδώ την τροποποίηση του Ποινικού Κώδικα
πουθενά δεν γίνεται αναφορά για τα δικαιώµατα του αγέννητου
παιδιού, για το κυοφορούµενο, για το οποίο από το 1986 κάνουµε
τα στραβά µάτια, ότι δήθεν δεν το βλέπουµε, ότι δεν υπάρχει, τη
στιγµή που σήµερα στη δήθεν εξελιγµένη Ελλάδα του 2024 γίνε-
ται τόσος πολύς λόγος στη Βουλή για παντός είδους δικαιώµατα
και δικαιωµατισµούς.

Οι αλλαγές, λοιπόν, αυτές οι οποίες προβλέπονται στο παρόν
νοµοσχέδιο είναι πολύ µεγάλες και βαθιές, χωρίς όµως να έχει
προηγηθεί σοβαρή επιστηµονική επεξεργασία από ειδική νοµο-
παρασκευαστική επιτροπή η οποία να εστιάσει σε όλες τις παρα-
µέτρους αυτών των αλλαγών. 

Είναι χαρακτηριστικό ότι η πλειονότητα των θεσµών οι οποίοι
τοποθετήθηκαν µε πλήρη σαφήνεια στη συνεδρίαση της κεντρι-
κής επιτροπής το έθεσαν ξεκάθαρα ως πρόβληµα. 

Ενδεικτικά, θα αναφέρω ότι η αξιότιµη κ. Στενιώτη, Εφέτης και
Πρόεδρος της Ένωσης Δικαστών και Εισαγγελέων, ανέφερε ότι
για να έχει ορθό περιεχόµενο το παρόν νοµοσχέδιο έπρεπε να
έχει προηγηθεί νοµοπαρασκευαστική επιτροπή, η οποία, όµως,
ποτέ δεν συνεστήθη. 

Ενδεικτικά επίσης προσθέτω και την παρατήρηση του αξιότι-
µου κ. Δηµάκη Γενικού Γραµµατέα της Ελληνικής Εταιρείας Ποι-
νικού Δικαίου και επίκουρου Καθηγητή της Νοµικής Σχολής
Αθηνών, ο οποίος χαρακτήρισε ως ατόπηµα το γεγονός ότι δεν
έχουν ακουστεί οι νοµικές σχολές και η νοµική επιστήµη, καθώς
και ότι υπήρξαν διατάξεις εκτός διαβούλευσης. 

Είναι χαρακτηριστικό ότι αυτό έχει επισηµανθεί µε έµφαση και
από ολόκληρη την Αντιπολίτευση, όπως και πολλά άλλα αρνητικά
σηµεία του παρόντος νοµοσχεδίου. 

Συνεπώς, λοιπόν, δεν υπήρξε εκπροσώπηση όλων των φο-
ρέων, πανεπιστηµιακών, δικαστικών λειτουργών φυσικά και δικη-
γόρων, κατά τη διαδικασία σύνταξης του παρόντος νοµοσχεδίου,
ώστε να αποτελέσει ένα προϊόν επιστηµονικής κριτικής σκέψης
και ορθού λόγου. Το αντίθετο, µάλιστα. Οι θεσµοί κλήθηκαν εκ
των υστέρων να εκφραστούν σε µία και µόνο συνεδρίαση της αρ-
µόδιας επιτροπής. 

Η παρούσα νοµοθετική ρύθµιση, εντασσόµενη στη χορεία των
πολλών και πρόχειρων τροποποιήσεων οι οποίες προηγήθηκαν
από το 2019 και πραγµατοποιήθηκαν από αυτή εδώ την Κυβέρ-
νηση, προκαλεί επικίνδυνες αλλαγές και φυσικά µεγάλη ανασφά-
λεια δικαίου στη δικαιοσύνη, στον νοµικό κόσµο και φυσικά σε
όλους τους Έλληνες πολίτες, τους οποίους µάλλον η Κυβέρνηση
θα οδηγήσει στη φυλακή.

Προφανώς, το αίτιο αυτής της νέας κυβερνητικής πρωτοβου-
λίας δεν είναι η λύση των προβληµάτων και η βελτίωση της ζωής
των Ελλήνων, αλλά αντιθέτως είναι η ευκαιριακή και ψηφοθηρική
λογική, η οποία θέλει να εντυπωσιάσει µε στατιστικούς αριθµούς

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΓ’ - 21 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2024 10851



και µε ποσότητα παραγωγής νόµων. 
Είναι µία καθαρά επικοινωνιακή πολιτική, η οποία δεν καλύπτει

κάποια ουσιαστική ανάγκη ως δηµόσια πολιτική. Γιατί αν κάλυπτε
κάποια ουσιαστική ανάγκη, προφανώς δεν θα συζητούσαµε τώρα
εδώ για µία ακόµη µεταρρύθµιση του ίδιου γνωστικού αντικειµέ-
νου. Φανερώνεται ξεκάθαρα ότι δεν έγινε ποτέ αξιολόγηση των
προηγούµενων τροποποιήσεων ως δηµόσιων πολιτικών, γιατί αν
τις είχατε αξιολογήσει ως οφείλατε ως Κυβέρνηση, τώρα δεν θα
συζητάγαµε ξανά άλλη µια τροποποίηση και µάλιστα σε τόσο σύ-
ντοµο χρονικό διάστηµα. 

Προφανώς, η Κυβέρνηση αδιαφορεί γενικά για την αξιολό-
γηση, η οποία προάγει την ποιότητα της δηµοκρατίας. Νοιάζεται
µόνο για την ποσότητα. Και όπως λέει ο θυµόσοφος ελληνικός
λαός, η ποσότητα δεν σηµαίνει και ποιότητα. 

Ένα ακόµη αίτιο το οποίο θεωρούµε ότι οδηγεί σε αυτή εδώ
τη βεβιασµένη, κατά την κρίση µας, νοµοθετική κίνηση είναι φυ-
σικά και η απουσία ουσιαστικού επιστηµονικού, λογικού και µα-
κρόπνοου σχεδίου για ποιοτική αναβάθµιση της ποινικής δίκης.
Η επικοινωνιακή και µεταρρυθµιστική πίεση του φαίνεσθαι, στην
οποία στηρίζεται η Κυβέρνηση, το αποδεικνύει ξεκάθαρα. 

Όλα τα ανωτέρω παραβιάζουν ευθέως µία από τις αρχές της
καλής νοµοθέτησης, τη γνωστή σε όλους µας ασφάλεια δικαίου,
την αρχή της ασφάλειας δικαίου, η οποία εφαρµόζεται, όπως και
όλες οι υπόλοιπες αρχές, κατά την κατάρτιση, αλλά και την αξιο-
λόγηση των νόµων. 

Η ασφάλεια δικαίου είναι µια θεµελιώδης αρχή, η οποία εξα-
σφαλίζει την εµπιστοσύνη των πολιτών στο κράτος δικαίου και
συνδέεται στενά, όχι µόνο µε την αρχή της νοµιµότητας, αλλά
και µε την αρχή της προβλεψιµότητας, σύµφωνα µε την οποία οι
κανόνες δικαίου είναι σαφείς, ακριβείς και προβλέψιµοι από
όλους. Μάλιστα, αποτελεί µια ειδικότερη εκδήλωση της συντα-
γµατικής αρχής του κράτους δικαίου, όπως αυτή προβλέπεται
στο άρθρο 25. 

Αυτές, λοιπόν, τις προαναφερθείσες συνταγµατικές αρχές,
µαζί και µε άλλες οι οποίες προκύπτουν από την κατά άρθρο ανά-
λυση του παρόντος νοµοσχεδίου, τις παραβιάζει η Κυβέρνησής
σας µε τον πρόχειρο και ευκαιριακό τρόπο µε τον οποίο νοµοθε-
τεί, προκαλώντας επιπρόσθετη και σαφέστατη αγωνία και ανα-
σφάλεια στους Έλληνες πολίτες, οι οποίοι ήδη ταλαιπωρούνται
από την αυταρχική διακυβέρνησή σας, η οποία στηρίζεται απο-
δεδειγµένα µέχρι τώρα σε πάσης φύσεως υποχρεωτικότητες, ψη-
φιακές και µη. 

Με αυτή την εσφαλµένη, κατά την κρίση µας, νοµοθετική πρα-
κτική την οποία ακολουθείτε, να τροποποιείτε συνέχεια δηλαδή
νόµους και να δηµιουργείτε νοµοθετικό πληθωρισµό, όπως τώρα,
όχι µόνο δεν βοηθάτε στην αντιµετώπιση του προβλήµατος της
πολυνοµίας και της κακονοµίας στη χώρα µας, αλλά αντιθέτως
το κάνετε χειρότερο. 

Επιτείνετε την κακονοµία, η οποία µε τη σειρά της αυξάνει και
την πολυνοµία, αφού, όπως αποδεικνύεται τώρα εκ των πραγµά-
των, απαιτείται ένας ακόµη νόµος για να επιλύσει τα ανεπίλυτα
προβλήµατα των προηγούµενων επίσης κακότεχνων νόµων για
το ίδιο ζήτηµα, για τους οποίους θα αναφέρουµε ξανά ότι προ-
φανώς και δεν έτυχαν αξιολόγησης. Πρόκειται για έναν νοµοθε-
τικό φαύλο κύκλο. 

Ενδεικτική του προβλήµατος της πολυνοµίας και της κακονο-
µίας, στοιχεία τα οποία επιτείνει η στρεβλή νοµοθετική τακτική
της Κυβέρνησης, είναι και η τοποθέτηση του πρώην Προέδρου
της Ελληνικής Δηµοκρατίας κ. Προκόπη Παυλόπουλου στην
εναρκτήρια οµιλία του στην επιστηµονική εκδήλωση του Σώµατος
Οµότιµων Καθηγητών στο Πανεπιστήµιο Αθηνών στις 17 Μαρτίου
του 2016, όταν σαφέστατα είπε: «Πολυνοµία και κακονοµία είναι
κατ’ ακολουθία οι θρυαλλίδες οι οποίες δυναµιτίζουν τόσο την
αποτελεσµατική εφαρµογή του κανόνα δικαίου από εκείνους που
έχουν τη θεσµική υποχρέωση υπακοής σε αυτόν όσο και το ίδιο
το υπόβαθρο του κράτους δικαίου». Καταθέτω στα Πρακτικά τη
σχετική δήλωση. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γεώργιος Ρούντας καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Δυστυχώς, η Kυβέρνησή σας εµµένει σε µια παρωχηµένη και
αποδεδειγµένα αποτυχηµένη επιστηµονική προσέγγιση για την
πάταξη της εγκληµατικότητας, η οποία εδράζεται στην αυστηρο-
ποίηση των ποινών. 

Πρόκειται για έναν µύθο, τον οποίο µε εµµονή εξακολουθείτε
να πιστεύετε, χωρίς να λαµβάνετε υπ’ όψιν τα σύγχρονα πορί-
σµατα και τις µελέτες της νοµικής επιστήµης, όσο κι αν διατείνε-
στε το αντίθετο. 

Σας το είπαν οι θεσµοί, σας το είπαµε και εµείς, σας το είπαν
ξεκάθαρα και οι συνάδελφοι από άλλα κόµµατα, αλλά προφανώς
δεν θέλετε να το καταλάβετε. Σας το λέµε άλλη µια φορά: Τα
µέτρα αυστηροποίησης των ποινών δεν έχουν εισφέρει απολύ-
τως τίποτα στον περιορισµό της εγκληµατικότητας. Και ξέρετε,
η ίδια η ελληνική πραγµατικότητα, δυστυχώς, το αποδεικνύει πε-
ρίτρανα µε την αύξηση των φαινοµένων κοινωνικής παθογένειας
και µε την αύξηση της εγκληµατικότητας, ακόµα και σε πολύ µι-
κρές ηλικίες. Η τιµωρία δεν είναι η µοναδική απάντηση στο
έγκληµα, χρειάζεται συγχρόνως να διασφαλιστεί η σίγουρη σύλ-
ληψη του εγκληµατία, η ταχύτητα καταδίκης του, η ορθή σωφρο-
νιστική και µετά σωφρονιστική µέριµνα εκ µέρους της πολιτείας
και, φυσικά, η εξασφάλιση πραγµατικά ανθρώπινων συνθηκών
κράτησης.

Μήπως θέλετε, άραγε, να οδηγήσετε όλους τους Έλληνες στη
φυλακή, καθώς οδηγείτε τη χώρα στη νέα ολοκληρωτική ψη-
φιακή κοινωνία, την οποία φαντάζεστε και στην οποία όσοι δια-
φωνούν, θα διώκονται; 

Περισσότερα δεν θα πω. Ήδη έχει αναφερθεί διεξοδικά και
πληρέστατα στην κατ’ άρθρον ανάλυση ο ειδικός αγορητής της
Νίκης και εµβριθής νοµικός, κ. Γεώργιος Αποστολάκης και Βου-
λευτής, καθώς επίσης και πριν από λίγο ο εξαίρετος και εµβριθής
νοµικός, Βουλευτής της Νίκης, ο κ. Αναστάσιος Οικονοµόπου-
λος.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κυρία Πρόεδρε. 
Ενδεικτικά, θα περιοριστώ να επισηµάνω εκ νέου, ότι µε την

παρούσα αυτή νοµοθετική ρύθµιση αφανίζετε τη δικαιοδοτική
κρίση του δικαστή, θέτοντας απαγορευτικό κανόνα στο ζήτηµα
της αναστολής της ποινής, εισάγετε την αντισυνταγµατική περί-
πτωση της γενικής δήµευσης, κατά παράβαση του άρθρου 7 πα-
ράγραφος 3 του Συντάγµατος, καθιερώνετε τις µονοµελείς
συνθέσεις δικαστηρίων µε τεράστιο κίνδυνο ως προς την ορθό-
τητα έκδοσης δικαστικών αποφάσεων µεταφέροντας αρµοδιότη-
τες από τα τριµελή δικαστήρια στα µονοµελή, µειώνετε τα
δικαιώµατα του κατηγορουµένου και συρρικνώνετε την αρµοδιό-
τητα των δικαστικών συµβουλίων και, συγχρόνως, εξαφανίζετε
το στοιχείο της λαϊκής συµµετοχής στο µικτό ορκωτό µειώνοντας
τη συµµετοχή των ενόρκων. 

Για όλους τους ανωτέρω λόγους το Δηµοκρατικό Πατριωτικό
Κίνηµα καταψηφίζει το παρόν νοµοσχέδιο.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νίκης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει ο κ. Γε-
ώργιος Κωτσός,  Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΩΤΣΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, µία από

τις µεγαλύτερες παθογένειες του δηµόσιου βίου στη χώρα µας,
είναι ο βραδύς χρόνος απονοµής της δικαιοσύνης. 

Το γεγονός ότι έχουµε πάρα πολύ µεγάλες καθυστερήσεις
στην εξέλιξη των δικαστικών υποθέσεων ταλαιπωρεί και εξουθε-
νώνει ψυχικά και οικονοµικά τους εµπλεκόµενους, αλλά και ταυ-
τόχρονα λειτουργεί και ανασταλτικά στην αναπτυξιακή διαδικα-
σία της χώρας µας. Διότι αντιλαµβάνεστε ότι οποιοσδήποτε επι-
θυµεί να επιχειρήσει στην Ελλάδα, γνωρίζοντας ότι αν εµπλακεί
σε δικαστική διαµάχη για τον οποιοδήποτε λόγο, θα έχει τερά-
στιες καθυστερήσεις, αυτό λειτουργεί ανασταλτικά στο να προ-
χωρήσει σε αυτή την επένδυση. 

Ως δήµαρχος είχα την τύχη να ζήσω τέτοιες υποθέσεις µε επι-
χειρήσεις που καθυστέρησαν από εννέα έως δώδεκα χρόνια και
µάλιστα, µερικές εξ αυτών σταµάτησαν παντελώς, ενώ κάποιες
άλλες εξουθένωσαν οικονοµικά τον επενδυτή, ο οποίος στο
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τέλος, αφού δικαιώθηκε µάλιστα στο Συµβούλιο της Επικρατείας,
αναγκάστηκε να πουλήσει το µεγαλύτερο µέρος της επιχείρησης
και µάλιστα, χωρίς να έχουν την παραµικρή ευθύνη αυτοί που
αδίκως τον ταλαιπώρησαν για πάρα πολλά χρόνια για τους δι-
κούς τους λόγους µε δικαστικές διαµάχες. 

Έτσι, λοιπόν, ερχόµαστε σήµερα µε το παρόν νοµοσχέδιο υλο-
ποιώντας µία από τις προγραµµατικές µας δεσµεύσεις να διευ-
θετήσουµε τον χώρο της δικαιοσύνης σε δύο επίπεδα, στην
αντιµετώπιση της µικροµεσαίας εγκληµατικότητας µε βασικό
µέσο την έκτιση των ποινών, καταπολεµώντας έτσι το αίσθηµα
της ατιµωρησίας -που ξέρετε πολλές φορές έχει διαπεράσει και
την κοινωνία, διότι βλέπει πάρα πολλούς από µικροεγκληµατίες
ή και µεγαλύτερους εγκληµατίες να καταδικάζονται και την επο-
µένη να κυκλοφορούν ξανά ελεύθεροι έξω δηµιουργώντας έτσι
αίσθηµα ανασφάλειας στους ίδιους τους πολίτες- και στην επι-
τάχυνση των διαδικασιών, προκειµένου να έχουµε µια γρήγορη,
µια λειτουργική, µια αποτελεσµατική απονοµή δικαιοσύνης. 

Το νοµοσχέδιο τώρα για την αντιµετώπιση της µικροµεσαίας
εγκληµατικότητας που ταλανίζει σήµερα την ελληνική κοινωνία
οξύνοντας την ανασφάλεια των συµπολιτών µας, προκρίνει ως
σηµείο κλειδί την έκτιση των ποινών, διότι δεν ήταν δεδοµένο ότι
αν κάποιος καταδικαστεί ότι θα εκτίσει και την ποινή του. 

Η αίσθηση της ατιµωρησίας οφείλουµε να πάρει ένα τέλος.
Επιβάλλεται να γίνει συνείδηση ότι η παράνοµη πράξη, ανάλογα
µε τη βαρύτητα της, θα έχει και την ανάλογη συνέπεια. Οι ποινές
θα πρέπει να εκτίονται είτε συνολικά είτε µερικά, γιατί ειδικά σή-
µερα, για συγκεκριµένα µικροµεσαία αδικήµατα, οι προβλεπό-
µενες ποινές µέχρι τριών ετών, κατά κανόνα δεν εκτίονται κα-
θόλου. 

Αναφορικά τώρα µε την επιτάχυνση της ποινικής δίκης, το νο-
µοσχέδιο προτείνει συγκεκριµένες δράσεις, όπως η παραποµπή
απευθείας στο ακροατήριο του ποινικού δικαστηρίου από τον ει-
σαγγελέα σε αρκετές περιπτώσεις, χωρίς να απαιτείται βού-
λευµα, η αύξηση των µονοµελών συνθέσεων των δικαστηρίων
αντί των τριµελών, η θέσπιση του θεσµού της ποινικής διαπρα-
γµάτευσης πριν την άσκηση της δίωξης. 

Ενισχύουµε έτσι τις αρχές της γενικής και ειδικής πρόληψης
µε λήψη µέτρων όσων ασκόπως κινητοποιούν το µηχανισµό της
δικαιοσύνης και προχωρούµε στην αναδιάρθρωση των δικαστι-
κών συνθέσεων του δεύτερου βαθµού δικαιοδοσίας σε πιο ολι-
γοµελή ευέλικτα σχήµατα, µε σκοπό να εκδικάζονται περισ-
σότερες υποθέσεις και να έχουµε επιτάχυνση της διαδικασίας
απονοµής της δικαιοσύνης.

Ειδικό κεφάλαιο τώρα στην αναµόρφωση των κωδίκων κατα-
λαµβάνει η καταπολέµηση της δικοµανίας, κάτι που είναι σύνηθες
φαινόµενο στην κοινωνία µας, ιδιαίτερα στις µικρές κοινωνίες,
όπου πολλές φορές για ψύλλου πήδηµα συµπολίτες µας προ-
σφεύγουν στη δικαιοσύνη ταλαιπωρώντας τους αντίδικους, αλλά
και το ίδιο το δικαστικό σύστηµα. 

Αποτελεί, λοιπόν, µία διαχρονική παθογένεια η συσσώρευση
χιλιάδων υποθέσεων που είναι προφανώς και προδήλως αβάσι-
µες. Πάλι ως δήµαρχος, είχα την τύχη ή την ατυχία, αν θέλετε,
να ταλαιπωρηθώ σε πάρα πολλές τέτοιου είδους δίκες, οι οποίες
δεν είχαν ουσιαστικό αποτέλεσµα ή δεν είχαν ουσιαστικό έρει-
σµα, αν θέλετε, παρά µόνο ταλαιπωρούσαν τον δήµαρχο, τη δη-
µοτική αρχή παρεκκλίνοντάς τους και από το ουσιαστικό τους
έργο που ήταν η παραγωγή πολιτικών που θα βοηθήσουν την το-
πική κοινωνία. Η χωρίς λόγο, λοιπόν, απασχόληση και ταλαιπωρία
ελεγκτικών, δικαστικών αρχών, αλλά και πολιτών, θα συνεπάγεται
κόστος για όποιον την προκαλεί αβασάνιστα και αυθαίρετα και
θα υφίσταται επιβολή χρηµατικής ποινής, µε όρους εξόδων δικα-
στικής δαπάνης. 

Εδώ, κύριε Υπουργέ, θα ήθελα να θέσω ένα θέµα. Έστω ότι
κάποιος προσφεύγει εναντίον µιας επιχειρηµατικής δράσης. Τα-
λαιπωρεί τον επιχειρηµατία, τον οδηγεί πολλές φορές και στην
πτώχευση και στο τέλος αποδεικνύεται το αβάσιµο των κατηγο-
ριών. Μόνο µε τα δικαστικά έξοδα θα πρέπει να επιβαρύνεται
αυτός ο συµπολίτης µας που αδίκως έχει οδηγηθεί ένας επιχει-
ρηµατίας σε αυτή τη διαδικασία της πτώχευσης, της οικονοµικής
εξαθλίωσης; Δεν θα πρέπει να επιβαρύνεται µε το κόστος που
έχει όλη αυτή η διαδικασία για τον επιχειρηµατία; 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΥΨΗΛΑΝΤΗΣ: Και αγωγή µπορεί.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΩΤΣΟΣ: Θεωρώ ότι κατ’ αυτόν τον τρόπο αφ’

ενός µεν θα αποδώσουµε δικαιοσύνη, αφ’ ετέρου δε, θα πυρο-
δοτήσουµε και την αναπτυξιακή διαδικασία, διότι θα αποθαρρύ-
νουµε όλους εκείνους τους επίδοξους, κακόβουλους που
προσφεύγουν στη δικαιοσύνη εναντίον επιχειρηµατικών δραστη-
ριοτήτων.

Αναφορικά τώρα µε την ενδοοικογενειακή βία -έχει γίνει πάρα
πολύς λόγος- ασφαλώς και θα πρέπει να προστατευθούν, κυρίως
οι γυναίκες, αλλά και τα παιδιά, προστατεύοντας την οικογένεια
και την ανηλικότητα. 

Θεωρώ ότι κινούµαστε στη σωστή κατεύθυνση δηµιουργώντας
αίσθηµα ασφάλειας, δηµιουργώντας το αίσθηµα ότι η χώρα µας
οδεύει προς µία κατεύθυνση που το κράτος δικαίου είναι κυ-
ρίαρχο και εκτιµώ, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, ότι όλες
οι πτέρυγες θα πρέπει να σταθούν µε θετική διάθεση απέναντι
στο νοµοσχέδιο. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Να ανακοινώσω στο
Σώµα ότι η σηµερινή συνεδρίαση θα ολοκληρωθεί περίπου στις
δώδεκα, µε τελευταία οµιλήτρια την κ. Αικατερίνη Σπυριδάκη µε
τον αριθµό πενήντα και θα συνεχιστεί  στις δέκα το πρωί αύριο. 

Επόµενος οµιλητής ο κ. Βασίλειος - Νικόλαος Υψηλάντης από
τη Νέα Δηµοκρατία. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΥΨΗΛΑΝΤΗΣ: Ευχαριστώ πολύ,
κυρία Πρόεδρε.

Κύριε Υπουργέ, κύριε Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, θα ήθελα να ξεκινήσω την οµιλία µου σήµερα µε µια παρα-
τήρηση, ότι ο κοινός παρονοµαστής σήµερα από αυτά που
ακούστηκαν από την Αντιπολίτευση, κυρίως από τα αριστερά
κόµµατα και από τα ακροδεξιά κόµµατα, είναι ένας: Είναι ο λαϊ-
κισµός και µαζί µε την επιθυµία συνάµα η χώρα µας να µείνει
πίσω. 

Και αυτό εδώ δεν µπορεί να µην προβληµατίζει τον ελληνικό
λαό ακούγοντας, µάλιστα, και πράγµατα παράταιρα, όπως λόγου
χάριν εκείνο το περιβόητο ερώτηµα που απηύθυνε αρχηγός κόµ-
µατος ακροδεξιού κόµµατος εδώ: «Και τι θα γίνει µε τους πολιτι-
κούς που δωροδοκούνται;». Μα, για τους πολιτικούς που δωρο-
δοκούνται προβλέπει ο Ποινικός Κώδικας που οδηγούνται. Χρει-
άζεται, δηλαδή, άλλη διάταξη ειδική για τον πολιτικό; Αυτοί που
δεν προέβλεπαν ποιοι τιµωρούνται έρχεται εδώ πέρα ο νοµοθέ-
της, εν προκειµένω το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, να γιατρέψει. 

Συνεπώς αυτά όλα τα πράγµατα τα οποία βαρύνουν τον ελλη-
νικό λαό εδώ και αρκετά χρόνια και τα οποία καταδικάστηκαν στις
τελευταίες εκλογές, όπως, ναι, είµαστε περήφανοι που στις τά-
ξεις της Νέας Δηµοκρατίας και στην Κυβέρνηση έχουµε πρό-
σωπα, όπως ο Υπουργός Δικαιοσύνης, ο κ. Φλωρίδης, ο οποίος
και νουνεχής και έντιµος και ειλικρινής στις διαθέσεις του και στις
προθέσεις του. Ειδικά ο ΣΥΡΙΖΑ πήρε άτοµα που παλιά ανήκαν
στο ΠΑΣΟΚ και τα οποία δυστυχώς ή ευτυχώς έχουν εξαφανιστεί
από το πολιτικό προσκήνιο. 

Ο Αριστοτέλης στο πέµπτο βιβλίο του από τα «Ηθικά Νικοµά-
χεια» αποκαλεί τη δικαιοσύνη τελείαν αρετή. Τη θεωρεί προϋπό-
θεση όλων των ηθικών και πολιτικών αρετών, αφού, όπως σχετικά
σηµειώνει, «εν δικαιοσύνη συλλήβδην πάσ’ αρετή εστίν». Στη δι-
καιοσύνη, δηλαδή, συµπεριλαµβάνονται όλες οι αρετές. 

Είναι δε κοινώς παραδεκτό ότι δεν νοείται δικαιοσύνη χωρίς
αναλογικότητα και το υπό ψήφιση νοµοσχέδιο ρυθµίζει ακριβώς
µε τον βέλτιστο τρόπο µείζονα ζητήµατα απονοµής της δικαιο-
σύνης και σεβασµού των ανθρωπίνων δικαιωµάτων, προάγει δε
το κράτος δικαίου ρυθµίζοντας ανάµεσα σε άλλα και ζητήµατα
ενδοοικογενειακής και έµφυλης βίας.

Αποτέλεσε αντικείµενο πολύµηνου δηµόσιου διαλόγου και δό-
θηκε η δυνατότητα στους φορείς να καταθέσουν τις απόψεις
τους σε αντίθεση µε τα όσα φαιδρά έγιναν στην προηγούµενη
τροποποίηση του Ποινικού Κώδικα το 2019 από την κυβέρνηση
ΣΥΡΙΖΑ, για την οποία, επίσης, ο Υπουργός Δικαιοσύνης του ΣΥ-
ΡΙΖΑ και νοµικός Σταύρος Κοντονής είχε αναφέρει χαρακτηρι-
στικά ότι «επελέγη τότε µια διαδικασία του κατεπείγοντος για να
ψηφιστούν χίλια άρθρα σε µια συνεδρίαση χωρίς ουσιαστική δια-
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βούλευση µε τις νοµικές σχολές και τις ενώσεις ποινικολόγων και
ψηφίστηκε τέσσερις µέρες πριν κλείσει η Βουλή για τις εθνικές
εκλογές του 2019». 

Ποιος δεν θυµάται τον αλήστου µνήµης ν.4322/2015, γνωστό
ως νόµο Παρασκευόπουλου, δυνάµει του οποίου την τετραετία
2015 - 2019 αποφυλακίστηκαν περισσότεροι από δεκαεπτά χιλιά-
δες κρατούµενοι µε το πρόσχηµα της αποσυµφόρησης των φυ-
λακών; Ανάµεσά τους υπήρχαν κακοποιοί που αποφυλακίστηκαν
σε σκανδαλωδώς σύντοµο χρονικό διάστηµα ανεξαρτήτως του
αδικήµατος το οποίο είχαν διαπράξει και ανεξαρτήτως του ύψους
της ποινής τους έχοντας εκτίσει ένα µικρό µόνο µέρος αυτής.
Επιπλέον, για την αποφυλάκιση των κρατουµένων δεν έπαιζε καµ-
µιά σηµασία η διαγωγή τους στη φυλακή, µε αποτέλεσµα να απο-
φυλακίζονται κρατούµενοι, που όχι µόνον ενδεχοµένως είχαν
διαπράξει βαριά εγκλήµατα και είχαν καταδικαστεί σε πολυετείς
ποινές κάθειρξης, αλλά επιπλέον κατά τη διάρκεια της κράτησής
τους η διαγωγή τους δεν ήταν καλή έχοντας διαπράξει πειθαρ-
χικά αδικήµατα, γεγονός που καταδεικνύει απουσία σωφρονι-
σµού και µεταµέλειας. 

Εποµένως, ορθά χαρακτηρίστηκε ότι ήταν ένας πολύ κακός και
πρόχειρος νόµος αυτός επί ΣΥΡΙΖΑ.

Τα λέω όλα αυτά για να καταδείξω ότι για τη δική µας Κυβέρ-
νηση η δικαιοσύνη είναι ένα πολύτιµο αγαθό που αντιµετωπίζεται
µε σοβαρότητα και  υπευθυνότητα. Η φιλοσοφία των προβλεπό-
µενων διατάξεων είναι αυτό που φωνάζει η κοινωνία και όλοι οι
εµπλεκόµενοι παράγοντες της δικαιοσύνης ότι µπαίνει τέλος
στην ατιµωρησία. Οι ποινές θα εκτίονται είτε αυτό συνεπάγεται
καταβολή των διοικητικών προστίµων ή την είσπραξη των χρηµα-
τικών ποινών ή την έκτιση της ποινής φυλάκισης σεβόµενοι πάντα
την αρχή της αναλογικότητας. 

Η κοινωνία έχει αλλάξει και η δικαιοσύνη πρέπει να συµβαδίσει
µε τις αλλαγές αν όχι να τις προλάβει. Γι’ αυτό αξίζει να σηµει-
ωθεί ότι θεσπίζεται µε το νοµοσχέδιο αυτό για πρώτη φορά ως
ειδικό ποινικό αδίκηµα η διατάραξη της λειτουργίας των νοσοκο-
µείων και των σχολείων πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθµιας εκ-
παίδευσης µε την προσθήκη παραγράφων 4 και 5 στο άρθρο 168
του Ποινικού Κώδικα, ώστε να αντιµετωπιστεί το θλιβερό φαινό-
µενο των επιθέσεων κατά δασκάλων στα σχολεία και των επιθέ-
σεων κατά υπαλλήλων νοσοκοµείων και διασωστών του ΕΚΑΒ
που έχει γιγαντωθεί εσχάτως και κάνει τη ζωή των ανθρώπων
αυτών δύσκολη, µε αποτέλεσµα να αδυνατούν πολλές φορές να
επιτελέσουν το λειτούργηµά τους. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όλοι θυµόµαστε ότι η φωτιά µε
τις τραγικές συνέπειες στο Μάτι ξεκίνησε όταν ένας απερίσκε-
πτος συµπολίτης µας έβαλε φωτιά για να κάψει ξερά χόρτα στο
χωράφι του στην περιοχή Νταού Πεντέλης και τελικά ξέφυγε από
τον έλεγχο λόγω του δυνατού αέρα. Προκειµένου, λοιπόν, να µην
υπάρξει άλλο Μάτι, ρυθµίζεται για πρώτη φορά στο άρθρο 256
του Ποινικού Κώδικα µε την προσθήκη παραγράφου 3 ως αδί-
κηµα το άναµµα φωτιάς ή η εκτέλεση εργασιών που προκαλούν
σπινθήρες σε ηµέρες που ο δείκτης επικινδυνότητας είναι µεγά-
λος.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω σε ένα λεπτό, κυρία Πρόεδρε.
Εξαιρετικής σπουδαιότητας είναι και η διάταξη της υφ’ όρων

απόλυσης, όπου εφεξής θα συνεκτιµώνται και τα χαρακτηριστικά
της πράξης για να κριθεί η απόλυση, ώστε να διασφαλιστεί ότι
δεν θα επαναληφθούν οι στρεβλώσεις του νόµου Παρασκευό-
πουλου µε το άρθρο 25 του νοµοσχεδίου. 

Θα µπορούσα να µιλήσω για σωρεία άλλων διατάξεων που ήδη
µίλησε και ο εισηγητής µας, ο κ. Καππάτος.

Κλείνοντας, θέλω να πω ότι το µήνυµα του νοµοσχεδίου είναι
σαφές: Βάζουµε τέλος στην ατιµωρησία. Η κοινωνία πρέπει να
πηγαίνει µπροστά. Είναι θέµα φιλοσοφίας, είναι θέµα παιδείας
και για αυτό τον λόγο θέλω να συγχαρώ και την πολιτική ηγεσία
του Υπουργείου Δικαιοσύνης για το εργώδες αυτό νοµοθέτηµα
στην προσπάθειά τους να παρουσιάσουν στην ελληνική κοινωνία,
µια κοινωνία η οποία πιστεύω ότι και θα ευαισθητοποιηθεί και θα
ανταποκριθεί, προκειµένου να λειτουργήσει καλύτερα.

Ευχαριστώ πολύ. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Καλείται στο Βήµα ο

επόµενος οµιλητής, ο κ. Διονύσιος Ακτύπης, επίσης από τη Νέα
Δηµοκρατία. 

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΑΚΤΥΠΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Πριν ξεκινήσω την οµιλία µου, κύριε Υπουργέ, θα ήθελα δύο

σχόλια να κάνω στην τοποθέτηση του κ. Φάµελλου. Τι µας είπε;
Κάποιοι -λέει- δεν ψήφισαν τα ανθρώπινα δικαιώµατα και έγινε
µια προσπάθεια συσχετισµού µε την ακροδεξιά. Μας κάνει πρα-
γµατικά εντύπωση το γεγονός ότι ενώ στο κόµµα του, στην πα-
ράταξή του, υπάρχουν τρεις οι οποίοι απείχαν από την ψηφο-
φορία τη συγκεκριµένη δεν ξέρω ο κ. Φάµελλος πού τους κατα-
τάσσει. Θα τους καλωσορίσει η ακροδεξιά; Δεν ξέρω τι ακριβώς
συµβαίνει. Το ένα είναι αυτό. 

Και, µάλιστα, έδειξε και πολύ µεγάλο ενδιαφέρον για τη συ-
νοχή της Νέας Δηµοκρατίας. Πραγµατικά έλεος θα έλεγα. Σε ένα
κόµµα το οποίο διασπάστηκε µια φορά και κοντεύει να διαλυθεί
το να κάθεσαι να σχολιάζεις το τι συµβαίνει στη Νέα Δηµοκρατία
νοµίζω ότι µόνο συµπάθεια µπορεί να πεις για κάποιον τέτοιον
πολιτικό, ο οποίος κοιτάζει πέρα από το κόµµα του, ενώ βρίσκεται
σε µια δεινή κατάσταση αυτή τη στιγµή ο ΣΥΡΙΖΑ. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο Ποινικός Κώδικας αποτελεί τη
ραχοκοκαλιά, τη βάση, τον πυλώνα του Ποινικού Δικαίου. Ως εκ
τούτου, κάθε νοµοθετική παρέµβαση επ’ αυτού ενέχει εξ αρχής
µεγάλη σπουδαιότητα. Κατ’ επέκταση, η επεξεργασία των εκά-
στοτε νοµοθετικών παρεµβάσεων απαιτεί µεγάλη σοβαρότητα
και απαιτεί οπωσδήποτε και κλίµα πολιτικής συναίνεσης. Το
έγκληµα και η ποινή, τα κατ’ εξοχήν αντικείµενα του Ποινικού Κώ-
δικα δεν έχουν ούτε χρώµατα ούτε κόµµατα και οπωσδήποτε
χωρίς να επιδιώκω να ξύσω πληγές του παρελθόντος που κάποιοι
θέλουν να ξεχάσουν, κάθε αλλαγή επί του Ποινικού Κώδικα οφεί-
λει να γίνεται σε ανύποπτο πολιτικό χρόνο, όχι εν µία νυκτί, γιατί
αλλιώς εγείρονται βάσιµες ανησυχίες περί της σκοπιµότητας των
αλλαγών.

Καταλαβαίνω και εγώ µε τη σειρά µου ότι οι συνάδελφοι της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης ενοχλούνται από την αλήθεια, αλλά
δεν θα ξεχάσουµε ποτέ ότι κάποιοι άλλαξαν την ηµεροµηνία
εκλογών και κράτησαν ανοικτό το Κοινοβούλιο, µόνο και µόνο για
να ψηφίσουν τον τότε Ποινικό Κώδικα. Να µην ξεχνάµε, σύµφωνα
µε την ανακοίνωση της Ένωσης Εισαγγελέων Ελλάδος, ότι η τρο-
ποποίηση που έκαναν στους ποινικούς κώδικες το 2019 παρατεί-
νοντας τη λειτουργία της Βουλής οδήγησε πέντε χιλιάδες
δικογραφίες κακουργηµατικού χαρακτήρα στο αρχείο. Και κατά
τα άλλα, όπως µας είπε ο κ. Φάµελλος, νοµοθετούµε για συµφέ-
ροντα! Αυτό που πιθανόν ενδιέφερε ήταν πώς πέντε κακουργη-
µατικές υποθέσεις θα πάνε στο αρχείο. Το δεύτερο µεγάλο
µέληµα ήταν πώς µεγαλοεγκληµατίες που καταδικάστηκαν σε
πρώτο βαθµό σε δεκαπέντε χρόνια κάθειρξη, µε την τροποποί-
ηση που έκαναν να αθωωθούν, τα κακουργηµατικά αδικήµατα τα
µετέτρεψαν σε πληµµελήµατα και έτσι οδηγήθηκαν στην αθώωση
λόγω παραγραφής. 

Το κόµµα, δηλαδή, που ευαγγελίζονταν την κάθαρση, που φλό-
µωσε την ελληνική κοινωνία µε τα δήθεν ηθικά πλεονεκτήµατα,
ήταν αυτό που ως Κυβέρνηση µεθόδευσε παραγραφές σοβαρό-
τατων αδικηµάτων. 

Σας ενοχλεί η αλήθεια, αλλά εδώ είµαστε για να σας τα θυµί-
ζουµε, όχι µόνο σε εσάς αλλά και στον ελληνικό λαό που δεν πρέ-
πει να ξεχνά το µέγεθος της υποκρισίας, αλλά και της σκοπι-
µότητας του παρελθόντος. 

Πάµε τώρα στην ουσία του παρόντος νοµοσχεδίου. Πρόκειται
για ένα ολοκληρωµένο σχέδιο για την επιτάχυνση της δικαιοσύ-
νης στους ευρωπαϊκούς µέσους όρους, ενώ επικεντρώνουµε τη
νοµοθετική µας πρωτοβουλία σε δύο άξονες, στη δέσµευση για
τον περιορισµό της κυρίαρχης µικροµεσαίας εγκληµατικότητας
µε ταυτόχρονη καταπολέµηση της ατιµωρησίας και στην επιτά-
χυνση της ποινικής διαδικασίας ως βασικού µέρους του µεγάλου
στόχου για ταχύτερη απονοµή της ελληνικής δικαιοσύνης.

Το νοµοσχέδιο για την αντιµετώπιση της µικροµεσαίας εγκλη-
µατικότητας που ταλανίζει σήµερα την ελληνική κοινωνία οξύνο-
ντας την ανασφάλεια των πολιτών, προκρίνει ως σηµείο-κλειδί
την έκτιση των ποινών. Εντοπίζει κατά βάση το ποινικό έλλειµµα
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στη µη εκτέλεση των ποινών, διότι ειδικά για τα µικροµεσαία αδι-
κήµατα οι προβλεπόµενες ποινές µέχρι τρία έτη κατά κανόνα δεν
εκτίονται. Εξαιτίας αυτής της κατάστασης αναπτύσσεται και το
κύριο µέρος του αισθήµατος της ατιµωρησίας που κυριαρχεί σή-
µερα στην ελληνική κοινωνία. Η φιλοσοφία του νοµοσχεδίου µε
σκοπό την καταπολέµηση της ατιµωρησίας έχει κανόνα την
έκτιση των ποινών και εξαίρεση της αναστολής τους. 

Το δεύτερο σκέλος του νοµοσχεδίου επικεντρώνεται στην ανά-
γκη εξορθολογισµού του νοµικού πλαισίου που διέπει τον θεσµό
της οικογένειας και της προστασίας των θυµάτων, ιδίως γυναικών
από την ενδοοικογενειακή βία. Με µέτρα οικονοµικής και ψυχο-
λογικής στήριξης των θυµάτων και τη θέσπιση υποχρέωσης συ-
νεργασίας όλων των σχετικών υπηρεσιών, επιδιώκουµε στην
πράξη την ολοκληρωµένη προστασία και την ενίσχυση των θυ-
µάτων. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι ξεκάθαρο ότι η εφαρµογή
αυτών των µέτρων θα συµβάλει στην προαγωγή της δικαιοσύνης
και της κοινωνικής ευηµερίας. Η δικαιοσύνη αποτελεί θεµέλιο
λίθο της κοινωνίας µας και είναι καθήκον µας να διασφαλίσουµε
ότι οι ποινές που επιβάλλονται είναι αναλογικές, αποτρεπτικές
και αναµένεται να αποκαταστήσουν την τάξη και το αίσθηµα δι-
καιοσύνης στην κοινωνία. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Οι ποινές, λοιπόν, ακόµα και για τα σοβαρά πληµµελήµατα θα
εκτίονται, ενώ αυστηροποιούνται οι προϋποθέσεις αναστολής
τους, διότι όπως τόνισαν στην επιτροπή και οι αρµόδιοι Υπουρ-
γοί, όσο αυστηρές και αν είναι οι ποινές, αν δεν εκτίονται, είναι
σαν να µην επιβάλλονται. Μέσω της πραγµατικής έκτισης της επι-
βαλλόµενης ποινής επιτυγχάνεται η αποτελεσµατικότερη εξυπη-
ρέτηση τόσο της πρόληψης του εγκλήµατος, όσο και του
σωφρονιστικού χαρακτήρα της ποινής. 

Τέλος, µε το υπό συζήτηση σχέδιο νόµου ενισχύεται η διαφά-
νεια της δηµόσιας ζωής. Με το παρόν νοµοσχέδιο θεσµοθετείται
στην ελληνική έννοµη τάξη η ποινική ευθύνη των νοµικών προ-
σώπων. Ορίζεται, δηλαδή, η ευθύνη νοµικών προσώπων σε περι-
πτώσεις αδικηµάτων και δωροδοκίας. Με την τοµή αυτή στο
σύστηµα απονοµής της δικαιοσύνης, η ελληνική νοµοθεσία προ-
σαρµόζεται πλέον στα διεθνή συµβατικά κείµενα, ενώ ταυτό-
χρονα η χώρα µας τηρεί τη διεθνή συµβατική υποχρέωσή της µε
τον ΟΟΣΑ.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εµείς ως Κυβέρνηση και ως πα-
ράταξη δεν κλείσαµε ποτέ τα µάτια σε παραβατικούς ούτε παί-
ζαµε πολιτικά παιχνίδια επιδιώκοντας τον έλεγχο των αρµών της
εξουσίας, όπως κάποιοι ονειρεύονταν. Αντίθετα επιδιώκαµε δια-
χρονικά να νοµοθετούµε και να αφουγκραζόµαστε τις ανάγκες
και τα προβλήµατα της κοινωνίας και του συνόλου. Σε δύσκολες
στιγµές βγήκαµε µπροστά, βάλαµε πλάτη και υπερασπιστήκαµε
στην πράξη τις έννοιες της αξίας, της ασφάλειας και της κοινω-
νικής δικαιοσύνης. 

Για όλους αυτούς τους λόγους, σας καλώ να ψηφίσετε ένα νο-
µοσχέδιο το οποίο αντικατοπτρίζει τη συνεχή προσπάθεια της
Κυβέρνησης για τη βελτίωση του νοµικού πλαισίου και την ενί-
σχυση της δικαιοσύνης, αλλά και το σπουδαιότερο όλων να επα-
ναφέρουµε στους Έλληνες πολίτες το αίσθηµα της ασφάλειας
και να τονώσουµε την εµπιστοσύνη τους στη δυνατότητα του
κράτους να τους προστατεύει µε αποτελεσµατικούς νόµους. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Επόµενη οµιλήτρια
είναι η κ. Αικατερίνη Καζάνη από το ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής. 

Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΚΑΖΑΝΗ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι, το παρόν νοµοσχέδιο περι-

λαµβάνει ένα θέµα σηµαντικό και ευαίσθητο. Η ενδοοικογενειακή
βία µπορεί να αφορά κάθε σπίτι. Δεν γνωρίζει ηλικία. Δεν γνωρίζει
µορφωτικό επίπεδο. Δεν γνωρίζει οικονοµική ή κοινωνική τάξη και
οι συνέπειές της είναι καταστροφικές για τα θύµατα.

Η απροθυµία της Κυβέρνησης Μητσοτάκη να χειριστεί το πρό-

βληµα της ενδοοικογενειακής και της έµφυλης βίας είναι φανερή.
Φανερή είναι και η άγνοιά της όσον αφορά τον σκοπό και τη συ-
νεισφορά της Γενικής Γραµµατείας Ισότητας των Φύλων. Η µε-
τονοµασία της αρχικά σε «Γενική Γραµµατεία Δηµογραφικής και
Οικογενειακής Πολιτικής και Ισότητας των Φύλων» και στη συνέ-
χεια σε «Γενική Γραµµατεία Ισότητας και Ανθρωπίνων Δικαιωµά-
των» υποβαθµίζει ουσιαστικά τη σηµαντικότητά της. Αυτό δείχνει
την έλλειψη ευαισθησίας της Κυβέρνησης σε τέτοια ζητήµατα.
Εξάλλου, ο ίδιος ο Πρωθυπουργός αρνείται ανοιχτά την ανάγκη
αναγνώρισης του νοµικού όρου της «γυναικοκτονίας», όπως συµ-
βαίνει σε όλο και περισσότερα κράτη. 

Και όλα αυτά, ενώ δεν περνάει µήνας που να µην ακούσουµε
για τουλάχιστον µία νέα γυναικοκτονία. Σε ευρωπαϊκό επίπεδο, η
χώρα µας είναι πρωταθλήτρια στην έξαρση του φαινοµένου µε
ποσοστιαία αύξηση 187% µεταξύ των ετών 2020 και 2021. Ελπί-
ζουµε η ηγεσία της Γενικής Γραµµατείας Ισότητας που στο πα-
ρελθόν έχει ταχθεί υπέρ της αναγνώρισης του όρου, να επη-
ρεάσει θετικά στο µέλλον την Κυβέρνηση προς αυτήν την κατεύ-
θυνση. 

Προσωπικά, µε έχει προβληµατίσει και η αδιαφορία που δείχνει
η Κυβέρνηση σε ένα ακόµα ζήτηµα, που αφορά το συνταγµατικό
δικαίωµα της πρόσβασης των ατόµων µε αναπηρία σε µέτρα που
εξασφαλίζουν την αυτονοµία, την επαγγελµατική τους ένταξη και
τη συµµετοχή τους στην κοινωνική, οικονοµική και πολιτική ζωή.
Άτοµα µε βαριές και µόνιµες αναπηρίες έχουν ανάγκη από αδιά-
λειπτη και επαρκή πρόσβαση σε ειδικές θεραπείες, όπως λογο-
θεραπείες και εργοθεραπείες καθ’ όλη τη διάρκεια της ζωής
τους. Ο ΕΟΠΥΥ απορρίπτει τις ιατρικές βεβαιώσεις και γνωµα-
τεύσεις και µειώνει δραµατικά τον αριθµό των θεραπειών. Και οι
συνάνθρωποί µας αυτοί αφήνονται στην τύχη τους. 

Εχθές κατέθεσα σχετική ερώτηση στον αρµόδιο Υπουργό, το-
νίζοντας την άµεση ανάγκη τροποποίησης του κανονισµού,
καθώς και επιστολή µητέρας παιδιού ΑΜΕΑ, της Μαρίας, ως ανα-
φορά. Ευελπιστώ σύντοµα να υπάρξει ανταπόκριση ώστε τα παι-
διά της Μαρίας, του Βασίλη, του Νεκτάριου και χιλιάδων άλλων
να µην αποκλείονται από βασικές παροχές που ένα σύγχρονο
κράτος πρόνοιας υποχρεούται να παρέχει. Ένα κράτος πρόνοιας
οφείλει να προστατεύει τα λιγότερο δυνατά µέλη της κοινωνίας
µας. 

Προς αυτή την κατεύθυνση οφείλει να στρέφεται και ένα νο-
µοσχέδιο του Υπουργείου Δικαιοσύνης. Επί Κυβέρνησης Νέας
Δηµοκρατίας έχουν λάβει χώρα επτά τροποποιήσεις του Ποινικού
Κώδικα και του Κώδικα Ποινικής Δικονοµίας. Καµµία από αυτές
δεν κατάφερε να επιλύσει το πρόβληµα της ενδοοικογενειακής
βίας και σίγουρα το προς ψήφιση νοµοσχέδιο δεν πρόκειται να
πετύχει τίποτα περισσότερο. Μόνο κακογραµµένο και πρόχειρο
µπορεί να θεωρηθεί. 

Αντίθετα, δηµιουργεί µεγάλα προβλήµατα ερµηνείας και εφαρ-
µογής και γι’ αυτό έχει κατακριθεί από το µεγαλύτερο µέρος της
νοµικής κοινότητας. Οι ακραίες κοινωνικές συνθήκες που βιώ-
νουµε θα απαιτούσαν µια ξεχωριστή νοµοθετική πρωτοβουλία µε
σωστή νοµοπαρασκευαστική διαδικασία και µε συµµετοχή όλων
των εµπλεκόµενων φορέων. Οι προς συζήτηση, όµως, διατάξεις
έρχονται µόνο να καλύψουν κενά προηγούµενων νοµοθετηµά-
των. Δεν περιορίζουν τα φαινόµενα ενδοοικογενειακής βίας, δεν
βελτιώνουν τη θέση των θυµάτων, δεν επιλύουν κανένα απολύ-
τως πρόβληµα. 

Η άµεση υποστήριξη των θυµάτων και των παιδιών τους θα
πρέπει να είναι προτεραιότητα. Δεν υφίστανται δοµές και υπηρε-
σίες για την άµεση φιλοξενία και στέγασή τους, γεγονός που δρα
αποτρεπτικά στην άµεση καταγγελία της κακοποίησης, ενώ η κα-
θυστέρηση στην απονοµή δικαιοσύνης περιορίζει τη δικαστική
προστασία των θυµάτων, επιτείνει τη δευτερογενή θυµατοποίηση
και θέτει σε κίνδυνο ακόµα και τη ζωή τους. Ταυτόχρονα, δίνει το
µήνυµα της ατιµωρησίας των εγκληµάτων ενδοοικογενειακής
βίας. 

Κυρίες και κύριοι, η αντιµετώπιση του προβλήµατος απαιτεί
πολύπλευρη και συστηµατική παρακολούθηση τόσο της πρόλη-
ψης όσο και της καταστολής των εγκληµάτων αυτών. Χρειάζεται,
όµως, να αναζητήσουµε και τις ρίζες του φαινοµένου της ενδο-
οικογενειακής βίας. Συχνά είναι αποτέλεσµα µιας σύνθετης δια-
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δικασίας κοινωνικών, οικονοµικών και ψυχολογικών παραγόντων,
ενώ είναι άρρηκτα συνδεδεµένο µε την έµφυλη βία. Από τη σω-
µατική και ψυχολογική κακοποίηση µέχρι τον σεξουαλικό εκφο-
βισµό και την εκµετάλλευση, η έµφυλη βία προκαλεί πόνο σε
πολλούς ανθρώπους, κυρίως σε γυναίκες και παιδιά. Πολλές
φορές τα θύµατα της βίας αισθάνονται ντροπή ή φόβο να µιλή-
σουν, ανησυχώντας για τις συνέπειες. 

Είναι σηµαντικό να δηµιουργήσουµε ένα κλίµα εµπιστοσύνης
και ασφάλειας, όπου τα θύµατα θα νιώθουν ότι µπορούν να ζη-
τήσουν βοήθεια χωρίς φόβο. Ένα τέτοιο έργο επιτελεί η γραµµή
«15900». Κακοποιηµένες γυναίκες έχουν τη δυνατότητα να απευ-
θυνθούν σε ειδικούς ψυχολόγους και κοινωνιολόγους που θα
τους παρέχουν τις κατάλληλες οδηγίες και συµβουλές για να
αντιµετωπίσουν τη βία που υφίστανται. Έργο σηµαντικό, κρίµα
όµως που οι εργαζόµενες στην υπηρεσία αυτή είναι απλήρωτες
τους τελευταίους τέσσερις µήνες. Απλήρωτοι παραµένουν και οι
εργαζόµενοι στη Γενική Γραµµατεία Ισότητας και Ανθρωπίνων Δι-
καιωµάτων, τόσο στο Παρατηρητήριο Ισότητας όσο και στο Γρα-
φείο Υποστήριξης Ισότητας. Πώς δείχνει η Κυβέρνηση ότι
αναγνωρίζει την αξία του έργου τους, όταν δεν καταβάλλει τα δε-
δουλευµένα τους; 

Αποδεικνύεται έτσι για άλλη µια φορά ότι οι όποιες εξαγγελίες
της Κυβέρνησης περί υποστήριξης των γυναικών και καταπολέ-
µησης του φαινοµένου της έµφυλης βίας δεν είναι παρά κενές
υποσχέσεις. 

Σε κάθε περίπτωση, η ενδοοικογενειακή και η έµφυλη βία δεν
µπορούν να γίνουν αποδεκτές ή να αγνοηθούν. Κάθε άτοµο έχει
το δικαίωµα να ζει σε ένα ασφαλές και υγιές περιβάλλον, ελεύ-
θερο από τον φόβο και τη βία. Είναι καθήκον µας ως κοινωνία να
εργαστούµε από κοινού για να προστατεύσουµε αυτό το δι-
καίωµα, να προστατεύσουµε κάθε γυναίκα από το να γίνει είδηση
στο αστυνοµικό δελτίο, να προωθήσουµε έναν κόσµο όπου η οι-
κογενειακή και η έµφυλη βία θα είναι παρελθόν και όπου τα παι-
διά µας δεν θα γίνουν ούτε θύµατα ούτε θύτες. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει ο κ. Μα-

κάριος Λαζαρίδης, Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας. 
ΜΑΚΑΡΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κοινωνικό κρά-

τος δικαίου, ένα σύστηµα αξιών εξαιρετικά σηµαντικό και ουσιώ-
δες, τόσο πολυσυζητηµένο το τελευταίο χρονικό διάστηµα. Ένας
κώδικας που µε βάση και το Σύνταγµα της χώρας τελεί υπό την
εγγύηση του κράτους και αφορά στη διασφάλιση των δικαιωµά-
των του πολίτη ως ατόµου και ως µέλους του κοινωνικού συνό-
λου.

Σε ένα κράτος δικαίου, πρωταρχικό µέληµα πρέπει να είναι η
διασφάλιση των δικαιωµάτων των πολιτών και η ενίσχυση του αι-
σθήµατος ασφάλειας µε τη διαφύλαξη της σωµατικής ακεραι-
ότητας και της περιουσίας όλων. 

Η Ελλάδα, όπως αποτυπώνεται στην τελευταία έκθεση της Ευ-
ρωπαϊκής Επιτροπής για το κράτος δικαίου, έχει παρουσιάσει ση-
µαντική πρόοδο µετά από µια σειρά πρωτοβουλιών της Κυβέρ-
νησης. Δεν είναι τυχαίο ότι ο «ECONOMIST» πριν από λίγες ηµέ-
ρες αναβάθµισε την Ελλάδα σε πλήρη δηµοκρατία, δίνοντάς µας
καλύτερο βαθµό δηµοκρατικής λειτουργίας σε σχέση µε πολλές
άλλες ευρωπαϊκές χώρες. 

Προς αυτή την κατεύθυνση, λοιπόν, της προαγωγής του κρά-
τους δικαίου προσβλέπει και η υιοθέτηση του εν λόγω σχεδίου
νόµου που αφορά την ενίσχυση της αίσθησης ασφάλειας και
εµπιστοσύνης των πολιτών προς τον θεσµό της δικαιοσύνης και
την εφαρµογή του νόµου µε διαφάνεια, αποτελεσµατικότητα και
ισονοµία. 

Το περί δικαίου αίσθηµα σε κάθε ευνοµούµενη πολιτεία ορίζε-
ται και διασφαλίζεται από την αµεροληψία του δικαστικού σώµα-
τος και τις άµεσες και δίκαιες αποφάσεις του. Η Κυβέρνηση
οφείλει µε ένα πλέγµα νόµων να διευκολύνει το έργο της δικα-
στικής εξουσίας, παρέχοντάς της τα µέσα προκειµένου να λει-
τουργεί µε αποτελεσµατικότητα και ταχύτητα, αποδίδοντας
δικαιοσύνη και παράλληλα να εξασφαλίζει την κοινωνική ειρήνη

και τη δυνατότητα αποτροπής κάθε άνοµης ενέργειας, πατάσσο-
ντάς την εν τη γενέσει της. 

Γιατί φέρνουµε το συγκεκριµένο εµβληµατικό νοµοσχέδιο
προς ψήφιση; Μία από τις απαντήσεις την έχει δώσει η Πρόεδρος
του Αρείου Πάγου κ. Ιωάννα Κλάπα, απευθυνόµενη στο σύνολο
των δικαστών της χώρας. «Η δικαιοσύνη που απονέµεται µε κα-
θυστέρηση τείνει να είναι µη δικαιοσύνη», τόνισε χαρακτηριστικά
και αυτή είναι η πραγµατικότητα. 

Γεγονός είναι ότι η χώρα µας διαθέτει πολλούς και καλούς δι-
καστές, σχεδόν σαράντα έναν ανά εκατό χιλιάδες κατοίκους, ενώ
ο ευρωπαϊκός µέσος όρος είναι είκοσι δικαστές, ωστόσο αποδει-
κνύεται ότι δεν γίνεται η πιο ορθολογική κρίση των διαθέσιµων
ανθρώπινων και υλικών πόρων και αυτή την παθογένεια διορθώ-
νουµε τώρα µε παρεµβάσεις όπως η καθιέρωση της µίας µόνο
αναβολής µιας δίκης, αλλά και η κατάργηση και αλλαγή συνθέ-
σεων δικαστηρίων. 

Επίσης, επιτέλους γίνεται κακούργηµα η παραβίαση ερυθρού
σηµατοδότη και σας συγχαίρω, κύριε Υπουργέ και ως πρόεδρος
της Ειδικής Μόνιµης Επιτροπής Οδικής Ασφάλειας της Βουλής,
καθώς ήταν κάτι το οποίο είχαµε συζητήσει κατ’ επανάληψη στην
επιτροπή µας. 

Ιδιαίτερη έµφαση δίνουµε και στην αντιµετώπιση της µικροµε-
σαίας εγκληµατικότητας, η οποία εκτιµούµε ότι θα αντιµετωπιστεί
µε την έκτιση των ποινών, καθώς θα πάψει να υπάρχει πλέον το
αίσθηµα της ατιµωρησίας. Έτσι η αναστολή της ποινής για πληµ-
µελήµατα µετατρέπεται από κανόνα σε εξαίρεση, αυστηροποι-
είται η τιµωρία ειδεχθών αδικηµάτων και η αποφυλάκιση υπό
όρους θα εξαρτάται από την ουσιαστική κρίση του δικαστικού
συµβουλίου, ανάλογα µε την επικινδυνότητα του εγκλήµατος και
τα ατοµικά χαρακτηριστικά του δράστη, ενώ µε το νοµοσχέδιο
γίνονται σηµαντικές παρεµβάσεις στον νόµο για την ενδοοικογε-
νειακή βία.

Και µιας και ο λόγος για το αίσθηµα της ατιµωρησίας, αλλά και
µε αφορµή όσα άκουσα πάλι σήµερα εδώ ιδίως από την πλευρά
της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, από τον κ. Φάµελλο, από τον κ.
Σαρακιώτη, από τον κ. Ξανθόπουλο, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι του ΣΥΡΙΖΑ, θα ήθελα πραγµατικά πολύ γρήγορα να σας θυ-
µίσω και βεβαίως να θυµίσω κάτι και στους Έλληνες πολίτες. Δεν
είχα σκοπό να το κάνω, αλλά µας προκαλέσατε. Θα αναφερθώ
σε δύο σηµεία από την εποχή της διακυβέρνησης της χώρας επί
των ηµερών σας. Το πρώτο είναι ο περιβόητος νόµος Παρα-
σκευόπουλου…

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Πάλι;
ΜΑΚΑΡΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Πάλι και πάλι και πάλι, µε τον οποίον

την τετραετία 2015-2019 -τα είπε και ο Υπουργός- αποφυλακί-
στηκαν, κύριε Ξανθόπουλε, πάνω από δεκαεπτά χιλιάδες ληστές,
βιαστές και δολοφόνοι, κάνοντας χρήση… 

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Λέτε ψέµατα! Δεν γίνεται αυτό!
Είναι εφτά χιλιάδες…

ΜΑΚΑΡΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: …κάνοντας χρήση των ευεργετικών
διατάξεων του νόµου. Το καταθέτω στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Μακάριος Λαζαρίδης κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ακούστε τώρα. Το καλύτερο έρχεται. Ένας νόµος, λοιπόν, που
στο τέλος του έκανε κριτική -προσέξτε, κύριε Ξανθόπουλε…

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: … (Δεν ακούστηκε)
ΜΑΚΑΡΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Σας παρακαλώ, δεν θα µε διακόψετε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Μη διακόπτετε, παρα-

καλώ.
ΜΑΚΑΡΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Έκανε κριτική ακόµα και ο ίδιος ο κ.

Παρασκευόπουλος, προφανώς γιατί τον επισκέφθηκαν οι ερινύες
ή αισθάνθηκε το λάθος. Αλλά ξέρετε κάτι; Ήταν αργά, καθώς
όπως έχει πει ο Ταλεϊράνδος, δεν είναι έγκληµα, είναι κάτι χειρό-
τερο, είναι λάθος. 

Και επειδή συνεχίζετε να επιµένετε, κύριε Ξανθόπουλε, εσείς
στον ΣΥΡΙΖΑ, σας διαβάζω απόσπασµα από συνέντευξη του κ.
Παρασκευόπουλου στο κανάλι της Βουλής. Θα το καταθέσω στα
Πρακτικά. «Ο νόµος θα πρέπει να πάψει να υπάρχει και µάλιστα
άµεσα». Και συνέχισε: «Θα σας φανεί περίεργο, αλλά ο Μητσο-
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τάκης έχει δίκιο». Το καταλάβατε; Πάρτε το να το διαβάσετε.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Μακάριος Λαζαρίδης κατα-

θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Διαβάστε όλη τη συνέντευξη!
ΜΑΚΑΡΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Το δεύτερο σηµείο που επαναφέρω

στις µνήµες σας είναι ο Ποινικός Κώδικας που έφερε προς ψή-
φιση στη Βουλή το 2019, ελάχιστες µέρες πριν διαλυθεί ο ΣΥΡΙΖΑ
και αφού είχε προηγηθεί η εκκωφαντική σας ήττα και στις ευρωε-
κλογές και στην τοπική αυτοδιοίκηση. Προέβλεπε απαράδεκτες
µειώσεις ποινών τόσο για τη σύσταση εγκληµατικής οργάνωσης
όσο και για την κατασκευή και κατοχή µολότοφ. Είχατε φέρει δια-
τάξεις, που ευνοούσαν ευθέως ακόµη και τη Χρυσή Αυγή, αλλά
και τους ταραξίες και τους κουκουλοφόρους που κατέστρεφαν
καθηµερινά ανενόχλητοι ιδιωτική και δηµόσια περιουσία. 

Και αν δεν πιστεύετε εµάς, κυρίες και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, θέλω
να λάβετε υπ’ όψιν σας όσα βγήκε και είπε στη συνέχεια ο δικός
σας υπουργός, ο κ. Κοντονής που χαρακτήρισε την κυβερνητική
απόφαση να ψηφιστούν τότε οι Ποινικοί Κώδικες ως στίγµα και
όνειδος, κάνοντας λόγο και για πολιτικές ευθύνες όσων οργάνω-
σαν και εκτέλεσαν το εν λόγω νοµοθετικό εγχειρήµατα.

Τα καταθέτω στα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Μακάριος Λαζαρίδης κατα-

θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ήταν επίσης η ίδια η νεολαία του ΣΥΡΙΖΑ, κύριε Ξανθόπουλε,
που σας άσκησε σκληρή κριτική, λέγοντας χαρακτηριστικά: «πα-
ράθυρα ευνοϊκότερης µεταχείρισης για τα ηγετικά στελέχη της
Χρυσής Αυγής». 

Και αυτό στα Πρακτικά. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Μακάριος Λαζαρίδης κατα-

θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Έτσι, για να µην ξεχνιόµαστε για το πού βρεθήκαµε και πού εί-
µαστε σήµερα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η εν λόγω µεταρρύθµιση απο-
τελεί την υλοποίηση µιας ακόµη προεκλογικής δέσµευσης της
Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας και του Κυριάκου Μητσο-
τάκη. Θεωρούµε ότι είναι προσαρµοσµένη στα δεδοµένα της ση-
µερινής κοινωνίας, ενισχύει το αίσθηµα ασφάλειας των πολιτών,
αλλά και την εµπιστοσύνη αυτών προς τη δικαστική εξουσία. Αντι-
µετωπίζει χρόνιες στρεβλώσεις, καλύπτει διαπιστωµένα κενά και
προβλήµατα στον ισχύοντα Ποινικό Κώδικα και τον Κώδικα Ποι-
νικής Δικονοµίας. 

Στο πλαίσιο αυτό και µε φόντο την Ελλάδα της επόµενης ηµέ-
ρας, την Ελλάδα της προόδου και της προκοπής, αλλά πρωτί-
στως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γιατί επιτέλους ήρθε η ώρα
της προστασίας των δικαιωµάτων θυµάτων και πολιτών, σας
καλώ να ψηφίσουµε αν και δεν τρέφω φρούδες ελπίδες ότι θα το
κάνετε, το συγκεκριµένο σχέδιο νόµου.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει τώρα η
Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας, κ. Άννα Ευθυµίου. 

ΑΝΝΑ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το προς ψήφιση

νοµοσχέδιο περιλαµβάνει διατάξεις που βοηθούν στην επιτά-
χυνση της δικαιοσύνης και την αποτελεσµατικότητά της, γιατί
στόχος είναι η ποιοτική αναβάθµιση της. Βέβαια, για να γίνει αυτό
είναι εύλογο ότι χρειάζεται µια ολιστική προσέγγιση του εγκλή-
µατος. 

Το πρώτο ζητούµενο είναι η αντιµετώπιση των κοινωνικών αιτιών
και η λειτουργία των κοινωνικών µηχανισµών, εκείνων που θα βοη-
θήσουν στην πρόληψη. Διότι αν γίνει το έγκληµα είναι δύσκολο
µετά να το γυρίσεις πίσω. Το δεύτερο ουσιαστικό είναι η αστυνο-
µική πρόληψη και η αστυνοµική επέµβαση που θα κατατείνει στη
σχεδόν βεβαιότητα της σύλληψης. Το τρίτο ως ένα µέρος της ολι-
στικής προσέγγισης είναι η πραγµατική έκτιση της ποινής. 

Στο νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα, θα ασχοληθώ µε δύο
άξονες που έχω µεγάλη εµπειρία, µε βάση την πολιτική και κοι-
νωνική µου δράση, αλλά και ως είκοσι χρόνια µαχόµενης δικηγο-
ρίας που µέχρι σήµερα ασκώ.

Ο ένας άξονας είναι η εγκληµατικότητα των ανηλίκων. Προφα-
νώς µε τις παρούσες διατάξεις ενισχύεται το πλαίσιο προστασίας
τους είτε µε την αυστηροποίηση των ποινών είτε µε νέα µέτρα
αναµόρφωσης και παιδαγωγικού χαρακτήρα. Βέβαια, να τονίσω
ότι πλέον η βία µεταξύ ανηλίκων είναι µια σύγχρονη µάστιγα.
Έχω εδώ τα στοιχεία των ανήλικων δραστών στην επικράτεια, το
έτος 2023 που παρουσιάζουν ποικιλοµορφία ως προς το είδος,
αλλά και ως προς το βαθµό της σοβαρότητας. Και τα στοιχεία
είναι δυστυχώς αποκαρδιωτικά. Είναι σηµαντικό που ο Πρωθυ-
πουργός συγκρότησε επιστηµονική επιτροπή για την καταπολέ-
µηση της βίας µεταξύ των ανηλίκων και θεωρώ ότι άµεσα πρέπει
να ενεργοποιηθούν όλοι εκείνοι οι θεσµοί, ώστε να µπορέσουµε
να το αντιµετωπίσουµε. 

Θα τα καταθέσω τα στοιχεία αυτά, µαζί και µε τα υπόλοιπα
επειδή είναι αρκετά στο τέλος της οµιλίας µου για τα Πρακτικά. 

Θα ήθελα όµως εδώ να δώσω έµφαση σε ένα άλλο είδος αδι-
κήµατος. Πράγµατι η Νέα Δηµοκρατία έχει ενισχύσει πάρα πολύ
την καταπολέµηση των αδικηµάτων σεξουαλικής φύσεως µε την
προηγούµενη τροποποίηση των Ποινικών Κωδίκων. Από αυτό
εδώ το Βήµα είχα ζητήσει την αναµόρφωση της ποινικής µετα-
χείρισης και την αναβάθµιση της ποινικής µεταχείρισης της εκδι-
κητικής πορνογραφίας. Το είχα ζητήσει πολύ έγκαιρα, όταν πάλι
συζητούσαµε την τροποποίηση των Ποινικών Κωδίκων και πριν
ξεσπάσει ο σάλος µε τον γνωστό παρουσιαστή. Μάλιστα, είχα
καταθέσει και σχετική ερώτηση. Και πράγµατι ορθά και µε µε-
γάλη ικανοποίηση τροποποιήθηκε και αναβαθµίστηκε η εκδικη-
τική πορνογραφία. 

Τώρα όµως, θεωρώ ότι θα ήταν επωφελές να επεκταθεί η νο-
µοθεσία για την εκδικητική πορνογραφία και σε ένα άλλο έγκ-
ληµα, στο έγκληµα που παράγεται η πορνογραφία µέσω τεχνη-
τής νοηµοσύνης, δηλαδή η δηµιουργία πλαστών και άκρως ρεα-
λιστικών εικόνων, το deepfake υλικό όπου οι ανήλικοι γίνονται
θύµατα µη συναινετικής πορνογραφίας. Άρα, θα ήταν θεωρώ γό-
νιµη αυτή η πρότασή µου, ώστε να µπορέσουµε να προλάβουµε
τις εξελίξεις και να µην τρέχουµε πίσω από αυτές και να δίνουµε
ακριβώς τη δυνατότητα σε θύµατα, που κυρίως είναι ανήλικα να
µπορούν και να µηνύουν τους δηµιουργούς και τους διακινητές
και διαµοιραστές, αλλά και να µπορούν να προστατεύονται
ακόµα περισσότερο. Και αυτό το καταθέτω γιατί είκοσι χρόνια
ασχολούµαι ενεργά µε θέµατα νεολαίας είτε ως εντεταλµένη
σύµβουλος σε θέµατα νεολαίας που είναι στο Δήµο Θεσσαλονί-
κης είτε ως πρόεδρος της µη κυβερνητικής οργάνωσης Νέοι Ευ-
ρωπαίοι Οργανωµένοι Ικανοί που ασχολούµασταν µε το
συγκεκριµένο αντικείµενο. Και πράγµατι τότε η ελληνική Αστυνο-
µία έπαιρνε στοιχεία από τις έρευνες που εκπονούσαµε. 

Ο δεύτερος άξονας που ασχολούµαι είναι αυτός της ενδοοι-
κογενειακής βίας. Πράγµατι, ενισχύεται το πλαίσιο µε την υπο-
χρέωση καταγγελίας, µε την υποστήριξη των θυµάτων, µε την
ενίσχυση των δικονοµικών µέσων. Και πράγµατι, η Νέα Δηµοκρα-
τία έχει εφαρµόσει πολλές πολιτικές ενίσχυσης της ισότητας στη
χώρα µας. Αυτό άλλωστε, αποτυπώνεται και στην έρευνα του Ευ-
ρωπαϊκού Ινστιτούτου Ισότητας, που η χώρα µας πέτυχε τη µε-
γαλύτερη ετήσια αύξηση στο δείκτη ισότητας από όλες τις άλλες
χώρες, την οποία και θα καταθέσω για τα Πρακτικά, όπως απο-
τυπώνονται και στην έρευνα «Women, Business and the Law» οι
ίδιοι δείκτες αύξησης της ισότητας και ενίσχυσης της ισότητας
στη χώρα µας.

Όµως εδώ γίνεται πολύς λόγος για το θέµα της γυναικοκτο-
νίας. Και πράγµατι η γυναικοκτονία είναι η πιο ακραία µορφή έµ-
φυλης βίας ενός εγκλήµατος, που αποτελεί την τελική πράξη σε
µια σειρά µικρότερων πράξεων βίας κατά των γυναικών. Υπάρχει
λοιπόν το αίτηµα κοινωνικών φορέων -και µέσα στη Βουλή ακού-
γεται- για την καθιέρωση από τις παρατάξεις της Αντιπολίτευσης
και την καθιέρωση της ως αυτοτελές αδίκηµα, ως ένα διακριτό
αδίκηµα. Να ξεκαθαρίσουµε βέβαια, σε αυτό το σηµείο πριν
µπούµε στην περαιτέρω συζήτηση ότι δεν υπάρχει έλλειµµα στην
ποινική µας νοµοθεσία, δεν υπάρχει έλλειµµα στην ποινική προ-

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΓ’ - 21 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2024 10857



στασία που να αποβαίνει σε βάρος της προστασίας των γυναι-
κών, σε βάρος των γυναικών. Τέτοιο έλλειµµα δεν υπάρχει.
Όµως, στο αδίκηµα της γυναικοκτονίας υπάρχουν δύο εγκληµα-
τικές συµπεριφορές. Η µία είναι η αφαίρεση της ζωής και η άλλη
είναι η θανατογόνος µορφή βίας, που είναι έµφυλη ή σεξιστική. 

Θεωρώ λοιπόν, ότι θα µπορούσε να µπει στον δηµόσιο και στον
πολιτικό διάλογο πώς αυτό θα µπορούσε να αποτυπωθεί στον
Ποινικό µας Κώδικα. Μάλιστα άκουσα και την άποψη της κ. Στε-
νιώτη, της Προέδρου της Ένωσης Δικαστών και Εισαγγελέων
που είναι υπέρ του να θεσµοθετηθεί η γενοκτονία ως αυτοτελές
αδίκηµα. Βέβαια είναι άποψη της µειοψηφίας από τη µία. Από την
άλλη όµως, θα πρότεινα είτε να µπει ως επιβαρυντική περίπτωση
στο άρθρο 299 ώστε να µην χωρά η εφαρµογή της ανθρωποκτο-
νίας εν βρασµώ ψυχικής ορµής ή κάτι που βρίσκει περισσότερο
γόνιµο έδαφος στην ποινική θεωρία είναι εφόσον τροποποιήσαµε
το άρθρο 106 του Ποινικού Κώδικα για την απόλυση υπό όρους,
να µπει στους λόγους µη χορήγησης απόλυσης υπό όρους. Θα
ήταν κάτι που θα µπορούσε να συζητηθεί. 

Αυτό το λέω όχι µόνο από την ποινική διάσταση, γιατί υπάρχει
και η κοινωνική διάσταση. Σύµφωνα µε την έρευνα της «ACTION-
AID» το 67% των Ελλήνων αποδέχεται τον όρο γυναικοκτονία.
Εποµένως υπάρχει γόνιµο έδαφος. Γι’ αυτό ακούµε κοινωνικούς
φορείς να το ζητάνε. Και βέβαια δεν είναι µόνο αυτό. Σύµφωνα
µε την ίδια έρευνα, δυστυχώς αποδεικνύεται ότι έχουµε ακόµα
µακρύ δρόµο να διανύσουµε για την ισότητα. Το 44% των Ελλή-
νων εκφράζει έστω µία προκατάληψη βάσει φύλου, όπως επίσης
αυτό εκφράζεται και αποτυπώνεται στην έκθεση GSNI του Προ-
γράµµατος Ανάπτυξης των Ηνωµένων Εθνών, όπου εκεί δείχνει
ότι και η χώρα µας καλά κρατεί σε στερεοτυπικές πεποιθήσεις. 

Άρα, έχουµε δρόµο να διανύσουµε σ’ αυτό το κοµµάτι. Και
ίσως θα βοηθούσε µια ποινική κατοχύρωση µε όποιον τρόπο για
να µπορέσουµε να αντιµετωπίσουµε αυτό το έγκληµα. Καταλή-
γοντας θα ήθελα να δώσω ιδιαίτερη έµφαση στα άρθρα 130 και
131, ειδικά στο άρθρο 131, το οποίο βοηθάει στην πρόνοια των
συγγενών των θυµάτων της έµφυλης βίας. Είχα καταθέσει ερώ-
τηση στις 7 Ιουλίου 2022 µε το οποίο ζητούσα να παρθούν µέτρα
επαγγελµατικής αποκατάστασης των συγγενών των γυναικών
που έχουν δολοφονηθεί. Έκανα ραντεβού µε τις χαροκαµένες
µητέρες εδώ στη Βουλή, µε όσες έχουν χάσει τις κόρες τους. Και
πραγµατικά µου µετέφεραν αυτό το αίτηµα.

Κύριε Υπουργέ, θα µπορούσατε σε αυτό το πλέγµα να διαλά-
βετε όχι µόνο τη δουλειά σε δήµους, ως σχολικές καθαρίστριες,
αλλά και στο πρόγραµµα «55+» το οποίο είναι ακριβώς στην ηλι-
κία που βρίσκονται αυτοί οι παππούδες και οι γιαγιάδες που πρέ-
πει να µεγαλώσουν τα ορφανά εγγόνια τους.

Και τέλος µε µια πρόταση να καταλήξω και να µεταφέρω το αί-
τηµά τους για δωρεάν ψυχολογική στήριξη τόσο στα ορφανά
τέκνα, όσο και στους ίδιους, αυτούς που µεγαλώνουν τα παιδιά
και έχουν πλέον τη γονική µέριµνα. Γιατί ρωτάνε: «Εµείς µπο-
ρούµε να τα µεγαλώσουµε;»

Θεωρώ ότι θα µπορούσε να ληφθεί πρόνοια από την πολιτεία
µε µικρό δηµοσιονοµικό κόστος, αλλά µεγάλο κοινωνικό αποτύ-
πωµα.

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Άννα Ευθυµίου καταθέτει για
τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Με τις σκέψεις αυτές και µε τις προτάσεις αυτές υπερψηφίζω
το νοµοσχέδιο.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει ζητήσει

και τον έχει ο κ. Νικόλαος Ανδρουλάκης, Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ
- Κινήµατος Αλλαγής.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής)

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ (Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ - Κινή-
µατος Αλλαγής): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η κυβέρνηση έχει παρουσιάσει
τη σηµερινή της παρέµβαση στον Ποινικό Κώδικα και στον Κώ-
δικα Ποινικής Δικονοµίας ως τη µεγαλύτερη µεταρρύθµιση στην
ποινική δικαιοσύνη από την εποχή του Ελευθέριου Βενιζέλου.

Για µια ακόµα φορά το επικοινωνιακό περιτύλιγµα απέχει πολύ
από την πραγµατικότητα. Σήµερα δεν συζητάµε καµµία µεταρ-
ρύθµιση. Σήµερα νοµοθετείτε τον ποινικό λαϊκισµό. Για πολλοστή
φορά µέσα στα πέντε χρόνια της διακυβέρνησής σας έρχεστε να
τροποποιήσετε τους Ποινικούς Κώδικες.

Είναι πρωτότυπο µια κυβέρνηση που κυβερνά σχεδόν µισή δε-
καετία να εµφανίζεται ενώπιον της κοινής γνώµης, όχι απλά ως
άµοιρη ευθυνών, αλλά και ως δήθεν αξιόπιστος εγγυητής του δό-
γµατος «νόµος και τάξη».

Η Κυβέρνησή σας απέτυχε παταγωδώς στον τοµέα της ασφά-
λειας, στα προληπτικά µέτρα κατά της εγκληµατικότητας και στη
βελτίωση του σωφρονιστικού µας συστήµατος. Αντί να εφαρµό-
σετε ένα οργανωµένο σχέδιο καταπολέµησης της εγκληµατικό-
τητας, αυξάνετε οριζόντια τις ποινές, λες και αυτό από µόνο του
αρκεί για να αλλάξει την εικόνα της πλήρους αποτυχίας και να
δείξετε ότι δήθεν θα µπορέσετε να ανταποκριθείτε στο αίτηµα
των πολιτών για περισσότερη ασφάλεια.

Αποτελεί επιλογή σας να µπαίνουν πλέον φυλακή όσοι τους
επιβάλλονται ποινές πάνω από δύο έτη, συµπεριλαµβανοµένων
και όσων χρωστούν στο δηµόσιο ή στα ασφαλιστικά ταµεία. Δεν
µας έχετε πει βέβαια πρακτικά σε ποιες φυλακές θα στριµώξετε
όλο αυτό τον κόσµο. Εκτός βέβαια αν έχετε στο µυαλό σας να
φτιάξετε µε fast track διαδικασίες φυλακές ΣΔΙΤ και να προβείτε
στο αγαπηµένο σπορ της Κυβέρνησης, να κάνει µπίζνα και µε το
σωφρονιστικό µας σύστηµα.

Το νοµοσχέδιο επίσης καταργεί και συρρικνώνει θεσµικές εγ-
γυήσεις και διαδικασίες της ποινικής δίκης που εφαρµόζονται
στην πατρίδα µας εδώ και εκατό χρόνια, προκρίνοντας την προ-
χειρότητα και µια fast track ποινική δίκη. Για όλα αυτά, τριάντα
εννέα καθηγητές νοµικών σχολών της χώρας υπογραµµίζουν ότι:
«πολλές διατάξεις του σχεδίου νόµου εγείρουν σοβαρά ζητήµατα
συµβατότητας µε το Σύνταγµα και την Ευρωπαϊκή Σύµβαση Δι-
καιωµάτων του Ανθρώπου».

Όµως, ακόµα και ο τρόπος µε τον οποίο συντάχθηκε το παρόν
νοµοσχέδιο είναι αποδεικτικό της καθιερωµένης πια απέχθειάς
σας για διάλογο. Η Νέα Δηµοκρατία πρέπει να καταλάβει ότι οι
µεγάλες µεταρρυθµίσεις δεν µπορούν να συντάσσονται από έναν
Υπουργό και δύο µετακλητούς υπαλλήλους, αλλά από νοµοπα-
ρασκευαστικές επιτροπές.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν νοείται στη σηµερινή συζή-
τηση να µην µιλήσουµε για την υποβάθµιση του κράτους-δικαίου
στο οποίο συνεισφέρει και το παρόν νοµοσχέδιο. Θεωρώ απαρά-
δεκτο ότι ο κ. Μητσοτάκης στρέφει τον προβολέα που άναψε το
Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο µε το ψήφισµά του σε δήθεν υστερόβου-
λες εµµονές, αντί να ζητήσει ο ίδιος συγγνώµη για τη συγκάλυψη
που οργάνωσε το σύστηµα εξουσίας του Μαξίµου σε δύο υπο-
θέσεις, στο έγκληµα των Τεµπών και στην παρακρατική υπόθεση
των υποκλοπών. 

Βέβαια, για εσάς -και για τον ίδιο τον Πρωθυπουργό- µεγαλύ-
τερη σηµασία από το ψήφισµα του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου
έχει ο «ECONOMIST», που ακόµα και το δηµοσίευµά του απέχει
από την πραγµατικότητα. Άλλα λέει το δηµοσίευµα και άλλα λέει
η προπαγάνδα σας. 

Αν, λοιπόν, θεωρείτε πιο σοβαρό ένα άρθρο του «ECONO-
MIST» από τον πιο δηµοκρατικό θεσµό της Ευρώπης, την επό-
µενη φορά που θα φέρετε ψηφίσµατα κατά της τουρκικής προ-
κλητικότητας ή ενισχυµένο Ταµείο Ανάκαµψης προς όφελος του
ελληνικού λαού, να πάτε στον «ECONOMIST» και στον εκδότη
του και όχι στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο. Όµως, όλα αλά καρτ,
όπως µας συµφέρουν.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής)

Επίσης, άκουσα τον κ. Μητσοτάκη προχθές σε µια τηλεοπτική
του συνέντευξη να µε εγκαλεί ότι έχουµε -λέει- ένα σχέδιο να κο-
πούν πόροι από την Ελλάδα. Ποιος το λέει αυτό; Η Νέα Δηµο-
κρατία. Μην θυµηθούµε τι γινόταν στις αρχές του 2000. Μπορεί
να θυµηθεί τι γινόταν τότε ο κ. Φλωρίδης ως Υπουργός του
ΠΑΣΟΚ, τα περί της Νέας Δηµοκρατίας στις Βρυξέλλες έναντι
της Κυβέρνησης Σηµίτη για τα θέµατα των ευρωπαϊκών πόρων. 

Προσωπικά όλα αυτά τα χρόνια έκανα ακριβώς το αντίθετο,
κύριε Μητσοτάκη. Ως Ευρωβουλευτής πάλεψα και πέτυχα πολλά
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πράγµατα για τα εθνικά µας συµφέροντα και στο θέµα των
πόρων. Συνεισέφερα στη δηµιουργία του Ευρωπαϊκού Μηχανι-
σµού Πολιτικής Προστασίας, χάρη στον οποίο κάθε καλοκαίρι
πατάτε ένα κουµπί κι έρχονται εδώ δεκάδες εναέρια µέσα, επί-
γεια και εκατοντάδες πυροσβέστες δωρεάν. 

Η Ελλάδα πήρε χρήµατα για να επισκευάσει τα παλιά µας Κα-
ναντέρ στον Καναδά και να αγοράσει µε 100% µε κοινοτική χρη-
µατοδότηση τα νέα πυροσβεστικά αεροπλάνα. 

Στην πρώτη µου θητεία πάλεψα να µπει η πατρίδα µας στο Τα-
µείο Εκσυγχρονισµού, ώστε να έχουµε πόρους για να επενδύ-
σουµε στο δίκτυο, για να κάνουµε δίκαιη πράσινη µετάβαση και
όχι αυτή η µπίζνα που γίνεται από την εγχώρια ολιγαρχία στις
ΑΠΕ. 

Βεβαίως, τότε η Κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ απέτυχε να αξιοποι-
ήσει την απόφαση του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου. Άρα, δεν δέ-
χοµαι καµµία µοµφή από τη Νέα Δηµοκρατία και προσωπικά από
τον Πρωθυπουργό. 

Πρέπει να καταλάβετε ότι το ΠΑΣΟΚ, η δηµοκρατική παρά-
ταξη, δεν θα κλείσει τα µάτια στα «καραµπινάτα» σκάνδαλα που
εµπλέκονται τα στελέχη σας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής)

Πρόκειται για σκάνδαλα που πλήττουν το κράτος δικαίου, που
πλήττουν τη διάκριση των εξουσιών και τα ανθρώπινα δικαιώ-
µατα, όσο κι αν ενοχλείται ο κ. Μητσοτάκης.

Όπως, επίσης, εµείς δεν συµπράξαµε στην «εργαλειοποίηση»
της εξεταστικής επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος από
την Κυβέρνηση, προκειµένου να καλύψει τις ευθύνες του Υπουρ-
γού σας κ. Καραµανλή και των «γαλάζιων» παιδιών των οργανι-
σµών που εµπλέκονται στην τραγωδία αυτή, µια εξεταστική
επιτροπή-παρωδία. Γι’ αυτό αποχώρησαν χθες οι Βουλευτές µας. 

Εσείς βάλατε στο συρτάρι τη δικογραφία της Ευρωπαϊκής Ει-
σαγγελίας για την τηλεδιοίκηση, που είναι αποδεδειγµένο και από
την επιτροπή που διορίσατε ότι αν είχε εγκατασταθεί στο σιδη-
ροδροµικό δίκτυο της Ελλάδας, δεν θα είχαµε θρηνήσει πενήντα
επτά συνανθρώπους µας. 

Και µιας και µιλάµε για κράτος δικαίου, θέλω να σας θέσω το
εξής ερώτηµα: Γιατί αφήνετε «παράθυρο» ακαταδίωκτης κακουρ-
γηµατικής απιστίας µέχρι τις 30 Μαρτίου; Ποιους προστατεύετε;
Μας έχει κάνει πολύ µεγάλη εντύπωση αυτό.  

Επίσης, ένα από τα ζητήµατα που θέτει συνεχώς η Ευρωπαϊκή
Επιτροπή, την οποία επικαλείστε τις τελευταίες µέρες έναντι του
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου -µάλλον δεν ξέρετε τις προτάσεις της-
λέει το εξής: «Είναι η ανεξαρτησία της ηγεσίας της δικαιοσύνης
ένα σοβαρό ζήτηµα, καθώς και ο διορισµός της γίνεται µε από-
φαση της Κυβέρνησης». Εµείς, λοιπόν, τι λέµε; Ότι στην επικεί-
µενη συνταγµατική Αναθεώρηση θα προτείνουµε αυτό να
αλλάξει, για να ενισχύσουµε τη διάκριση των εξουσιών και να
σταµατήσουν τα «παιχνίδια» της εκάστοτε κυβέρνησης, γιατί
αυτά που κάνετε εσείς τα έκανε και ο ΣΥΡΙΖΑ µε τη δικαστική
εξουσία. 

Και επειδή ο Πρωθυπουργός έκπληκτος διερωτήθηκε από πού
και ως πού οι Ευρωβουλευτές διατυπώνουν κρίσεις για την απο-
νοµή δικαιοσύνης στη χώρα µας, του απαντάµε ότι διαβάζουν
εφηµερίδες, διαβάζουν ξένο Τύπο, που παρακολουθεί και γράφει
τι έχει συµβεί τα τελευταία χρόνια στην Ελλάδα. Τους κάνει εντύ-
πωση, όπως κάνει και σε εµάς. Πώς είναι δυνατόν, σχεδόν δύο
χρόνια µετά την αποκάλυψη του σκανδάλου των υποκλοπών, η
δικαιοσύνη µας να µην έχει καλέσει τον κ. Δηµητριάδη, τους επι-
χειρηµατίες, τον διοικητή της ΕΥΠ; Δηλαδή, αυτό νοµίζετε πως
έχει περάσει στα ψιλά γράµµατα; Δεν εντυπωσιάζει το Ευρω-
παϊκό Κοινοβούλιο, αλλά και τους ευρωπαϊκούς θεσµούς, πώς
δύο χρόνια, σχεδόν, µετά την αποκάλυψη του σκανδάλου το πρό-
σωπο «κλειδί» δεν έχει κληθεί από την ελληνική δικαιοσύνη και
αναρωτιέστε πού µαθαίνουν και τι ξέρουν οι Ευρωβουλευτές;
Διαβάζουν αυτά που συµβαίνουν στην Ελλάδα και για τα οποία
είστε απολύτως υπεύθυνοι.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής)

Το ξαναλέω. Για εµάς είναι κορυφαίο ζήτηµα ο τρόπος επιλο-
γής της ηγεσίας της δικαιοσύνης και θα το θέσουµε µε καθαρό

τρόπο στη συνταγµατική Αναθεώρηση. Μέχρι τότε, όµως, για να
σταµατήσει το όποιο παιχνίδι συναλλαγής, σας καλώ να υιοθετή-
σετε την τροπολογία που έχουµε καταθέσει. 

Τι λέει αυτή η τροπολογία; Λέει κάτι πάρα πολύ απλό όπου θα
πρέπει να συµφωνήσουµε όλοι. Λέει για τέσσερα χρόνια µετά τη
λύση της υπηρεσιακής σχέσης να απαγορεύεται στους δικαστι-
κούς λειτουργούς ο διορισµός τους σε δηµόσιες θέσεις ευθύνης.
Τόσο απλά. Είναι ένα µέτρο θωράκισης της διάκρισης των εξου-
σιών. 

Κλείνοντας την τοποθέτησή µου, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
δεν µπορεί να µην αναφερθώ σε αυτά που συνέβησαν χθες έξω
από τη Βουλή, στο πανελλαδικό συλλαλητήριο των αγροτών. Η
χθεσινή συγκέντρωση στο Σύνταγµα ήταν πράγµατι εντυπω-
σιακή. Αγρότες, κτηνοτρόφοι απ’ όλη την Ελλάδα διεκδίκησαν
από την Κυβέρνηση το αυτονόητο, το δικαίωµα να συνεχίσουν να
παράγουν, το δικαίωµα να µπορούν να διασφαλίσουν ότι µέσα
από τον πρωτογενή τοµέα θα έχουν τα προς το ζην και αξιοπρέ-
πεια για τις οικογένειές τους. 

Ακόµη και ο Πρωθυπουργός παραδέχθηκε ότι τα αιτήµατα των
αγροτών είναι δίκαια. Τα τρακτέρ, όµως, µπήκαν στο κέντρο της
Αθήνας, έφυγαν, δυστυχώς χωρίς οι αγρότες και οι κτηνοτρόφοι
να βρουν έναν αξιόπιστο συνοµιλητή εκ µέρους της Κυβέρνησης
που θα αγκαλιάσει τις αγωνίες τους όχι επικοινωνιακά, αλλά µε
κάποιες καθαρές απαντήσεις στα µεγάλα τους ζητήµατα. 

Το σχέδιό σας για τη µείωση του κόστους παραγωγής είναι ελ-
λιπές. Το γνωρίζετε πάρα πολύ καλά. Δεν έχετε στρατηγική για
τις παράνοµες ελληνοποιήσεις και τα προβλήµατα που δηµιουρ-
γήσατε από την εφαρµογή της Κοινής Αγροτικής Πολιτικής και
αυτό το ξέρετε πάρα πολύ καλά. Όσο λοιπόν και εάν προσπα-
θείτε να ρίξετε τις ευθύνες της δικής σας ανικανότητας στις Βρυ-
ξέλλες, οι αγρότες γνωρίζουν πολύ καλά ότι ο λόγος που φέτος
έλαβαν µειωµένες επιδοτήσεις και η εξόφλησή τους για τα οικο-
λογικά σχήµατα έχει µεταφερθεί από τα Χριστούγεννα για το
Πάσχα είναι η δική σας ανικανότητα και η δική σας αποτυχία. Και
µην ακούσω πάλι το σύνηθες επιχείρηµα ότι κάνετε µια ισοπεδω-
τική αντιπολιτευτική κριτική. 

Δεν την κάνουµε εµείς. Και οι δικοί σας Βουλευτές σε κρίσεις
ειλικρίνειας λένε τα ίδια, όπως η κ. Φωτεινή Αραµπατζή, πρώην
Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης τα ίδια είπε. Κατέδειξε την
κυβερνητική διαπραγµατευτική αποτυχία, συγκρίνοντάς την µε
την επιτυχηµένη διαπραγµάτευση Ισπανίας και Πορτογαλίας
στην εφαρµογή Κοινής Αγροτικής Πολιτικής. Είναι το δικό σας
εθνικό σχέδιο για την ΚΑΠ που εσείς γράψατε, εσείς διαπραγµα-
τευτήκατε στις Βρυξέλλες που δηµιούργησε όλα τα προβλήµατα
στον πρωτογενή τοµέα, τα οποία δεν µπορείτε να λύσετε. 

Για το ΠΑΣΟΚ η στήριξη του αγροτικού τοµέα, του πρωτογε-
νούς τοµέα συνολικά δεν είναι µια σηµαία ευκαιρίας. Γιατί για
εµάς κορυφαίο ζήτηµα στη βιώσιµη ανάπτυξη της οικονοµίας
είναι ο πρωτογενής τοµέας να είναι ανταγωνιστικός και εξωστρε-
φής, πλήρως διασυνδεδεµένος µε τον τουρισµό και τη µεταποί-
ηση τις επόµενες δεκαετίες. Αυτό είναι ένα παραγωγικό,
ανθεκτικό σχέδιο για την ελληνική οικονοµία. Για εµάς η στήριξη
του αγροτικού κόσµου συνιστά βασική προϋπόθεση για τη δηµο-
γραφική, κοινωνική και οικονοµική αναγέννηση της ελληνικής πε-
ριφέρειας.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ορίστε, κύριε Υπουρ-

γέ, έχετε το λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Κυρία Πρό-

εδρε, ζήτησα τον λόγο για ένα σύντοµο σχόλιο στην υπόθεση των
αιτιάσεων για το κράτος δικαίου στην Ελλάδα. 

Ο αξιότιµος κύριος Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ αναφέρθηκε στην
ανάγκη να προσέχουµε το τι λένε οι ευρωπαϊκοί θεσµοί. Σωστό.
Λέω, λοιπόν, τα εξής: Στην Ευρώπη και όχι µόνο στα όρια της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης, στο σύνολο των σαράντα έξι χωρών ο ανώ-
τατος, ο αρχαιότερος, ο κορυφαίος θεσµός για την προστασία
του κράτους δικαίου, της δηµοκρατίας και των ατοµικών δικαιω-
µάτων είναι το Συµβούλιο της Ευρώπης. Αυτός είναι. Δηµιουργή-
θηκε το 1949, µετέχουν σαράντα επτά χώρες, σαράντα έξι τώρα,
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γιατί αποβλήθηκε η Ρωσία µετά την εισβολή στην Ουκρανία. Και
αυτός ο θεσµός εκπόνησε την Ευρωπαϊκή Σύµβαση των Δικαιω-
µάτων του Ανθρώπου και το Ευρωπαϊκό Δικαστήριο των Δικαιω-
µάτων του Ανθρώπου υπάγεται σε αυτό το θεσµό.

Θέλω, λοιπόν, να σηµειώσω το εξής, ότι αυτός ο θεσµός που
µετέχουν σαράντα έξι χώρες και όλα τα κόµµατα οµόφωνα πριν
από λίγες ηµέρες επέλεξε για την ηγεσία του, για τα επόµενα δύο
χρόνια, όχι έναν Έλληνα γενικώς, αλλά ένα προβεβληµένο στέ-
λεχος Βουλευτή του κόµµατος, το οποίο κυβερνά και το οποίο
κατηγορείται για έλλειψη αφοσίωσης στο κράτος δικαίου. Ο κο-
ρυφαίος θεσµός της Ευρώπης για την προστασία του κράτους
δικαίου επέλεξε για την ηγεσία του για τα επόµενα δύο χρόνια
έναν Έλληνα Βουλευτή, που είναι Βουλευτής της Νέας Δηµοκρα-
τίας, τον κ. Ρουσόπουλο. 

Δεύτερον, στην Ευρωπαϊκή Ένωση, δηλαδή στα όρια των εί-
κοσι επτά υπάρχει η Ένωση των Ανωτάτων Συµβουλίων Επικρα-
τείας και των Ανωτάτων Διοικητικών Δικαστηρίων της Ευρω-
παϊκής Ένωσης. Αυτή η Ένωση επέλεξε για την ηγεσία της για
τα επόµενα δύο χρόνια το ελληνικό Συµβούλιο της Επικρατείας.
Το ελληνικό Συµβούλιο της Επικρατείας θα ηγηθεί της Ένωσης
των Ευρωπαϊκών Συµβουλίων της Επικρατείας και των Ανώτατων
Διοικητικών Δικαστηρίων της Ευρωπαϊκής Ένωσης για τα επό-
µενα δύο χρόνια. Επελέγη, δηλαδή, το δικαστήριο µιας χώρας
που έχει ελλείµµατα στο κράτος δικαίου. 

Τρίτον -αυτό έγινε πριν από τρεις ηµέρες- το Ευρωπαϊκό Συµ-
βούλιο επέλεξε ανάµεσα στις σαράντα έξι χώρες την Ελλάδα να
γράψει τα νοµοθετικά κείµενα για το πιο ευαίσθητο θέµα που
απασχολεί σήµερα σε επίπεδο ατοµικών δικαιωµάτων το Συµβού-
λιο της Ευρώπης. Ποιο δηλαδή; Τη φιλική προς τα παιδιά δικαιο-
σύνη. Το Συµβούλιο της Ευρώπης επέλεξε την Ελλάδα, η οποία
υποτίθεται έχει ελλείψεις στο κράτος δικαίου για να συγγράψει
το νοµοθετικό κείµενο του Συµβουλίου της Ευρώπης για τη φι-
λική προς τα παιδιά δικαιοσύνη. 

Εάν, λοιπόν, αναφερόµαστε στους ευρωπαϊκούς θεσµούς καλό
θα είναι να αξιολογηθεί γιατί οι κορυφαίοι θεσµοί, που έχουν
σχέση και αποστολή την προστασία του κράτους δικαίου, των
ατοµικών δικαιωµάτων και της δηµοκρατίας επιλέγουν σ’ αυτή τη
χρονική στιγµή την Ελλάδα να ηγηθεί. 

Και βεβαίως, υπάρχει και η έκθεση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής
που µιλάει για τη διαρκή πρόοδο του κράτους δικαίου στην Ελ-
λάδα. Ο «ECONOMIST» ήταν χρήσιµο εργαλείο τα προηγούµενα
χρόνια, γιατί η Ελλάδα ήταν κάτω από το όριο της πλήρους δη-
µοκρατίας και τότε η κριτική γινόταν µε βάση τον «ECONOMIST».
«Για δείτε τι σας γράφει o «ECONOMIST»; ήταν τα σχόλια. «Εί-
µαστε κάτω από την πλήρη δηµοκρατία». Τώρα που ο «ECON-
OMIST» τοποθέτησε τη χώρα στις είκοσι καλύτερες δηµοκρατίες
του κόσµου από τις εκατόν εξήντα επτά χώρες που βαθµολογεί,
τώρα ο «ECONOMIST» είναι ένας ιδιωτικός οργανισµός. Μάλιστα,
ιδιωτικός οργανισµός. Αλλά αυτός ο ιδιωτικός οργανισµός απο-
τελούσε τη βάση της κριτικής απέναντι στην κυβέρνηση τα προ-
ηγούµενα χρόνια, που από µία σύµπτωση οι χειρότερες βαθµο-
λογίες αυτού του οργανισµού για τη χώρα µας ήταν στην τριετία
‘16-’18. Και ξέρετε ποιοι ήταν τότε. 

Το θέµα δεν είναι ότι υπάρχει απόλυτο κράτος δικαίου κάπου,
για το οποίο µπορεί να εµφανιστεί µια χώρα και να πει «εµείς
έχουµε το απόλυτο κράτος δικαίου». Όχι. Πριν από λίγα χρόνια
ήταν καταπληκτικές και καταθλιπτικές οι εικόνες στα κανάλια,
όταν κλούβες της αστυνοµίας στο Λονδίνο µετέφεραν µέσα στις
κλούβες µε τα παράθυρα µε τα κάγκελα Άγγλους Βουλευτές που
τους είχαν συλλάβει και τους πήγαιναν στη φυλακή, γιατί διαπι-
στώθηκαν καταχρήσεις σε κάποια χρήµατα του αγγλικού Κοινο-
βουλίου. Υπήρξε κανένας να αµφισβητήσει το κράτος δικαίου
στην Αγγλία εξ αυτού του γεγονότος; Όχι. Αυτό το οποίο διατυ-
πώθηκε ως κριτική είναι ότι σε κάθε κράτος δικαίου πιθανόν να
εµφανίζονται ρωγµές, πιθανόν να εµφανίζονται ελλείµµατα, πι-
θανόν να εµφανίζονται προβλήµατα και οι δηµοκρατίες οφείλουν
αυτές τις ρωγµές, αυτά τα προβλήµατα, αυτά τα ελλείµµατα να
τα καλύπτουν µέσα από µία δηµιουργική κριτική, όχι να αµφισβη-
τούν συλλήβδην τη χώρα τους για λόγους µικροπολιτικούς στο
εξωτερικό, αφού δεν µπορούν να ασκήσουν σοβαρή πολιτική και
υπεύθυνη αντιπολίτευση στην Ελλάδα και να ψάχνουν αντιπολί-

τευση η οποία θα έρθει απ’ έξω, για να εκτελωνιστεί εδώ. Αν, λοι-
πόν, µιλάµε για τους ευρωπαϊκούς θεσµούς, καλό θα είναι να µι-
λάµε για όλους τους ευρωπαϊκούς θεσµούς και πώς αυτοί
κοιτάνε την Ελλάδα. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ (Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ -Κινή-
µατος Αλλαγής): Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Έχετε το λόγο, κύριε
Πρόεδρε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ (Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ - Κινή-
µατος Αλλαγής): Σας ευχαριστώ πολύ.

Έχει δίκιο ο κύριος Υπουργός, πρέπει να µιλάµε για όλους
τους θεσµούς. Εγώ µίλησα µόνο για το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο
λόγω της πρότερης ιδιότητάς µου. Είπα για την Ευρωπαϊκή Επι-
τροπή. Ο κύριος Υπουργός είπε για το Συµβούλιο της Ευρώπης.
Ναι, το Συµβούλιο της Ευρώπης είναι ένας πολύ σηµαντικός θε-
σµός, ανάλογου κύρους και ανάλογης ευαισθησίας. Γι’ αυτό τον
Οκτώβριο του 2023 είχε ψήφισµα που εγκαλούσε την Ελλάδα και
τη χρήση του «Predator»! Για να τα λέτε όλα, κύριε Φλωρίδη, όχι
µόνο ό,τι σας συµφέρει!

Επίσης, τι αναρωτιούνται στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο; Αφού
θέλετε να τα ακούσετε ωµά, θα τα ακούσετε. Τόσα κρούσµατα
στο στρατό, στους αρχηγούς των Ενόπλων Δυνάµεων, στους
Υπουργούς της Νέας Δηµοκρατίας, στον αρχηγό του τρίτου κοι-
νοβουλευτικού κόµµατος και µόνο αυτός πήγε στη δικαιοσύνη;
Τι είναι οι υπόλοιποι; Δεν έχουν ευαισθησίες; Τι είναι αυτό που
κρατά πολλούς Υπουργούς της Νέας Δηµοκρατίας να µην πάνε
στην ελληνική και την ευρωπαϊκή δικαιοσύνη; Αυτό είναι το ερώ-
τηµα.

Και επίσης, εγώ ένα πράγµα σας ρώτησα στην οµιλία µου, στο
οποίο δεν µου απαντήσατε. Και ξαναρωτώ λοιπόν: Γιατί αφήνετε
«παράθυρο» ακαταδίωκτης κακουργηµατικής απιστίας µέχρι τις
30 Μαρτίου, κύριε Φλωρίδη;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει ο Βου-
λευτής του ΠΑΣΟΚ κ. Μπιάγκης.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΠΙΑΓΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το σχέδιο

νόµου που συζητάµε σήµερα δεν είναι παρά µια ακόµη ηµιτελής,
συγκυριακή και µάλλον επικοινωνιακού τύπου προσπάθεια τρο-
ποποίησης του Κώδικα Ποινικής Δικονοµίας από την Κυβέρνηση
της Νέας Δηµοκρατίας, µια προσπάθεια που στερείται επιστηµο-
νικής τεκµηρίωσης και ευρείας αποδοχής από το νοµικό κόσµο
και την κοινωνία. Οι περισσότερες διατάξεις του ανακυκλώνουν
ιδεοληπτικές και συντηρητικές προσεγγίσεις αναδεικνύοντας την
εµφανή άγνοια του νοµοθέτη περί της πραγµατικότητας των δι-
καστηρίων και των φυλακών, αδυνατώντας να δώσουν ουσιαστι-
κές λύσεις στα πραγµατικά προβλήµατα. Κυρίως, όµως, το
νοµοσχέδιο αυτό αδυνατεί να προσεγγίσει τις νέες προκλήσεις
στον τοµέα της δικαιοσύνης, καθώς στερείται µεταρρυθµιστικής
τόλµης, εκσυγχρονιστικής οπτικής και ρεαλιστικής καινοτοµίας. 

Η ανάγκη για αναθεώρηση και εκσυγχρονισµό του συστήµατος
δικαιοσύνης είναι αναγκαία, όχι όµως αποκλειστικά, κύριε Υ-
πουργέ, στην κατεύθυνση της µεγιστοποίησης και αυστηροποί-
ησης των ποινών αλλά και στην κατεύθυνση της ενδυνάµωσης
του σωφρονιστικού χαρακτήρα του συστήµατος. Μπορεί, αλή-
θεια, κανείς, κύριε Υπουργέ, να είναι περήφανος για την Κυβέρ-
νησή σας ή στον πολιτικό κόσµο εν γένει για την κατάσταση που
επικρατεί στα σωφρονιστικά καταστήµατα της χώρας µας σή-
µερα; Μπορεί κανείς, µε αυτή την εικόνα που γνωρίζετε ότι υπάρ-
χει στα σωφρονιστικά καταστήµατα της χώρας µας, να σχεδιάσει
για την επόµενη µέρα; 

Δεν θα σας αναφέρω ένα παράδειγµα. Θα αναφερθώ στην
Κέρκυρα, την ιδιαίτερη πατρίδα µου. Οι κλειστές φυλακές του
νησιού θα έπρεπε να αποτελούν µνηµείο ιστορικής µνήµης και
µόνο γιατί συµπληρώνουν αισίως διακόσια χρόνια λειτουργίας,
κύριε Υπουργέ. Η πολιτεία παρά τις πολλές υποσχέσεις αδυνατεί
να χαράξει ουσιαστικές τοµές, αναλώνεται σε σχεδιασµούς επί
χάρτου, χωρίς σχέδιο λογική, εν κρυπτώ, χωρίς διαβούλευση µε
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την κοινωνία και τους θεσµούς. Τρανό παράδειγµα η πρόσφατη
εκπόνηση του νέου δικαστικού χάρτη της χώρας. Άλλα λέµε στις
επίσηµες ανακοινώσεις, άλλα επιµελώς διαρρέουν και άλλα θέ-
λουµε να κάνουµε. Αυτός ο σχεδιασµός δεν σταµατά πουθενά.
Πιθανός στόχος ακόµα και κατάργηση του Εφετείου της Κέρκυ-
ρας, λένε.

Εµείς στο ΠΑΣΟΚ πιστεύουµε στην ανάγκη για ένα σύστηµα
δικαιοσύνης δικαιότερο, πιο αποτελεσµατικό και πιο ανθρώπινο,
το οποίο θα εξυπηρετεί την κοινωνία και θα προστατεύει τα δι-
καιώµατα κάθε πολίτη, µε ενίσχυση της διαφάνειας στην ποινική
διαδικασία. Αυτό σηµαίνει, όµως, ανάπτυξη και εφαρµογή σαφών
και δίκαιων διαδικαστικών κανόνων, που θα διασφαλίζουν την ισό-
τιµη µεταχείριση όλων των πολιτών ενώπιον του νόµου. 

Θα µπορούσαν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να καθοριστούν
σαφή, αντικειµενικά και µετρήσιµα κριτήρια αξιολόγησης, που να
αντικατοπτρίζουν την ποιότητα, την αποτελεσµατικότητα και την
αποδοτικότητα των δικαστικών λειτουργών για τη συνέπεια στις
αποφάσεις, την τήρηση των νοµικών προθεσµιών, την αντιµετώ-
πιση των µερών και την επαγγελµατική συµπεριφορά. 

Πρέπει να ενισχύσουµε τα δικαιώµατα της υπεράσπισης και να
εγγυηθούµε την πρόσβαση σε δίκαιη δίκη για κάθε κατηγορού-
µενο, ανεξαρτήτως της οικονοµικής του κατάστασης ή της κοι-
νωνικής του θέσης. Είναι ζωτικής σηµασίας η ενσωµάτωση της
αρχής της αναλογικότητας στις ποινικές κυρώσεις. Η στόχευση
δεν πρέπει να περιορίζεται µόνο στην τιµωρία, αλλά και στην ανα-
µόρφωση, στην επανένταξη των παραβατών στην κοινωνία, µε
ανάπτυξη προγραµµάτων εκπαίδευσης και κατάρτισης καθώς και
ψυχολογικής υποστήριξης, µε στόχο την αποτροπή της επανά-
ληψης των εγκληµάτων, την ενδυνάµωση της λειτουργίας των
σχολείων δεύτερης ευκαιρίας των φυλακών και όχι το µαρασµό
και την απαξίωσή τους που βιώνουν µε την έµπρακτη µη στήριξη
της πολιτείας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ας δώσουµε επιτέλους έµφαση
στην ανάγκη ενίσχυσης και επέκτασης της εφαρµογής της εναλ-
λακτικής ποινής του κοινωνικού έργου, τουλάχιστον για εγκλή-
µατα που θεωρούνται λιγότερο σοβαρά ή µη βίαια, όπως
παραδείγµατος χάριν, παραβάσεις οδικής κυκλοφορίας, µικρο-
κλοπές, υποθέσεις µικροαπάτης κ.λπ.. Πρόκειται για ένα µέτρο
που βοηθά στην αποφυγή της υπερπληρότητας των φυλακών και
της υπερβολικής επιβάρυνσης του δηµοσίου συστήµατος δικαιο-
σύνης, ενώ προσφέρει στους καταδικασθέντες µια ευκαιρία να
εργαστούν προς όφελος της κοινωνίας ενισχύοντας την αναγνώ-
ριση και την αυτοεκτίµηση τους. 

Η προστασία των θυµάτων πρέπει, επίσης, να ενισχυθεί. Πρέ-
πει να διασφαλίσουµε ότι τα θύµατα έχουν πρόσβαση σε κατάλ-
ληλες υπηρεσίες υποστήριξης, καθώς και στη δυνατότητα να
προστατεύονται κατά τη διάρκεια της δικαστικής διαδικασίας. 

Οφείλουµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να ενισχύσουµε την
εφαρµογή των τεχνολογικών καινοτοµιών στο σύστηµα της ποι-
νικής δικονοµίας. Η ψηφιοποίηση των διαδικασιών, η εισαγωγή
τεχνολογιών αναγνώρισης και ανάλυσης δεδοµένων µπορούν βε-
βαίως να αυξήσουν την αποτελεσµατικότητα και την ταχύτητα
της δικαιοσύνης µειώνοντας ταυτόχρονα το κράτος. 

Η ενίσχυση της εκπαίδευσης και της κατάρτισης των επαγγελ-
µατιών του νοµικού σώµατος από δικαστές και εισαγγελείς έως
δικηγόρους και δικαστικούς υπαλλήλους είναι επίσης µια κρίσιµη
παράµετρος. 

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προσερχόµαστε
σήµερα στη συζήτηση, όπως σε κάθε νοµοσχέδιο, καλόπιστα και
µε εποικοδοµητική κριτική, όπως άλλωστε συνηθίζουµε να κά-
νουµε σε όλα τα νοµοσχέδια όπου υπάρχουν πραγµατικά επιµέ-
ρους διατάξεις που έχουν έστω κάποια προστιθέµενη αξία. Το
συνολικό αποτύπωµα, όµως, του συγκεκριµένου νοµοσχεδίου
είναι αντιπαραγωγικό και, ως εκ τούτου, επί της αρχής στεκόµα-
στε αρνητικά. 

Πώς, για παράδειγµα, κύριε Υπουργέ, θα µπορούσαµε να στη-
ρίξουµε την απαράδεκτη ρύθµιση της παραγράφου 4 του άρ-
θρου 80 του Ποινικού Κώδικα περί µετατροπής της στερητικής
της ελευθερίας ποινής σε χρήµα, µε την οποία ορίζεται ότι
όποιος πληρώσει την ποινή εφάπαξ και όχι µε δοσοποίηση απαλ-
λάσσεται των προσαυξήσεων; Πού εφαρµόζεται σε άλλες ποινές

και έξοδα που καταβάλλονται στο δηµόσιο;
Αυτή η ρύθµιση υποβαθµίζει ή όχι την αξιοπρέπεια της ποινικής

δικαιοσύνης και της νοµιµότητας, µετατρέποντας την ποινή σε
αγοραίο προϊόν, καθιστώντας την επιβολή της ποινής εξαρτη-
µένη, όχι από τη σοβαρότητα της πράξης, της ενοχής και της
συνθήκης του εγκλήµατος, αλλά από την οικονοµική ευρωστία
του ενόχου; 

Στεκόµαστε εν γένει σθεναρά απέναντι στα άρθρα 12, 19 και
22, που απηχούν ξεπερασµένες ιδέες περί γενικής πρόληψης,
καθώς και µια αδιακρίτως τιµωρητική ιδεοληψία που αγνοεί τις
συνθήκες δικαστηρίων και των φυλακών της χώρας. 

Λέµε επίσης «όχι» στο άρθρο 37, µε το οποίο τροποποιείται το
187 του Ποινικού Κώδικα σε ό,τι αφορά την χορήγηση ανασταλ-
τικού αποτελέσµατος σε έφεση -λέει- σε καταδικαστικές αποφά-
σεις µόνο για το πληµµέληµα της παραγράφου 3, συµµορία, για
τις συναφείς µε αυτό πράξεις. 

Άλλωστε, η εν λόγω διάταξη, κύριε Υπουργέ, για να µην κρυ-
βόµαστε, αποτελεί αντικείµενο πολύµηνης ήδη αποχής των δικη-
γόρων, ενώ υπάρχουν ήδη δικαστικές αποφάσεις που θεωρούν
αντισυνταγµατική αυτή εκ των προτέρων απαγόρευση που τέ-
θηκε πέρσι για πρώτη φορά από την Κυβέρνησή σας. 

Κύριοι Υπουργοί, κλείνοντας θα ήθελα να τονίσω ότι το εν
λόγω σχέδιο νόµου δεν είναι τίποτα περισσότερο από µια προ-
σπάθεια να φανείτε αρεστοί, δίνοντας κάποιες ανύπαρκτες διε-
ξόδους και απαντήσεις στην πλειοψηφία της κοινωνίας µας από
την ανασφάλεια και την αναποτελεσµατικότητα που έχουν δηµι-
ουργήσει οι πολιτικές σας. Σχεδιάζετε επικοινωνιακά. Δεν σας εν-
διαφέρει η ουσία, αλλά ούτε και το πιθανό αρνητικό αποτέλεσµα. 

Εµείς στο ΠΑΣΟΚ, στο Κίνηµα Αλλαγής, συνεχίζουµε να βλέ-
πουµε τα προβλήµατα που καθηµερινά αντιµετωπίζει η δικαιο-
σύνη µέσα από µια ανθρωποκεντρική σκοπιά, δίνοντας λύσεις και
απαντήσεις για την οικοδόµηση ενός συστήµατος που θα εξυπη-
ρετεί πρώτα και κυρίαρχα το συµφέρον όλων των πολιτών, θα
ενισχύει την κοινωνική συνοχή και θα προωθεί την ισότητα και τη
δικαιοσύνη στην πράξη. 

Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Καλείται στο Βήµα ο

Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας, ο κ.
Πλεύρης. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, σήµερα
ο Υπουργός και ο Υφυπουργός εισηγούνται ένα νοµοσχέδιο το
οποίο είναι απόλυτα συνδεδεµένο µε τις εξαγγελίες της Νέας Δη-
µοκρατίας από το 2019 και τις αλλαγές οι οποίες έγιναν στο Ποι-
νικό Κώδικα µε τον νόµο Καλογήρου µία εβδοµάδα πριν κλείσει
τις εργασίες της η Βουλή, µέρος των οποίων καταφέραµε να αλ-
λάξουµε στην πρώτη διακυβέρνησή µας. Και τώρα έρχεται µια
ολιστική προσέγγιση σε αυτά τα θέµατα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εδώ πρέπει να µιλήσουµε µε ει-
λικρίνεια. Εγώ πίστευα ότι τον νόµο Καλογήρου θα τον υπερα-
σπιζόταν, όπως ήταν λογικό, ο ΣΥΡΙΖΑ ενδεχοµένως και η Νέα
Αριστερά. Οφείλω να πω, όµως, ότι η επιχειρηµατολογία που
έχουµε ακούσει από το ΠΑΣΟΚ, από την Ελληνική Λύση, από τη
Νίκη και από τους Σπαρτιάτες στην πραγµατικότητα είναι η στή-
ριξη του νόµου Καλογήρου. Αυτό κάνετε αυτή τη στιγµή. 

Άρα όταν βγαίνετε και λέτε ότι έχουν αυξηθεί τα εγκλήµατα
γιατί εύκολα βγήκε κόσµος από τη φυλακή, να πάτε µετά σε αυ-
τούς τους ανθρώπους να πείτε ότι σηκωθήκατε από εδώ και ανα-
φερθήκατε στο κατά πόσο οι ποινές µπορεί ή δεν µπορεί να είναι
αντεγκληµατική πολιτική.

Για να είµαι ειλικρινής, ο νόµος Καλογήρου είναι αποκορύ-
φωµα µιας διαδικασίας δεκαετιών που υπήρχε συνεχώς έκπτωση
στο Ποινικό Δίκαιο αναφορικά µε την προστασία των δικαιωµά-
των των θυµάτων και µία απογείωση των δικαιωµάτων των δρα-
στών. 

Όταν λέµε «δράστες», κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν ανα-
φερόµαστε στον κατηγορούµενο αναγκαστικά. Ο κατηγορούµε-
νος µπορεί να αθωωθεί, µπορεί να καταδικαστεί. Και τα δικαιώ-
µατά του όλα αυτή τη στιγµή, όπως είναι διαµορφωµένα, είναι
κατοχυρωµένα. Αναφερόµαστε σε αυτόν που τελικά θα καταδι-
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καστεί για µία πράξη. Και όσον αφορά αυτόν που θα καταδικα-
στεί, πρέπει να µιλήσουµε µε ειλικρίνεια στον ελληνικό λαό για
το τι γίνεται σήµερα. 

Σήµερα, µε τον νόµο Καλογήρου ως προς το σκέλος της ανώ-
τατης ποινής της κάθειρξης, αν δεν είναι ισόβια, είναι δεκαπέντε
χρόνια. Από πέντε έως δεκαπέντε. Εάν δεχτεί ελαφρυντικό, τα
πέντε ως δεκαπέντε µπορεί να γίνουν δύο έως οκτώ. Δηλαδή,
ένας ο οποίος θα έχει καταδικαστεί για το βαρύτερο κακούργηµα
που φαντάζεστε που δεν επισύρει ισόβια κάθειρξη, θα µπορεί µε
ένα ελαφρυντικό να εκτίσει δύο χρόνια, που στην πραγµατικό-
τητα εκτίεται το ένα τρίτο, επτά µήνες. 

Είναι αυτό κάτι που το θέλετε; Έστω ότι δεν παίρνει κανένα
ελαφρυντικό και πηγαίνει στη µεγαλύτερη ποινή των δεκαπέντε
ετών. Στα δεκαπέντε έτη εκτίονται τα 2/5 πραγµατικά, εκ των
οποίων µε το λεγόµενο, όπως λέµε στα νοµικά, «σκαστά», είναι
το 1/3. Δηλαδή, στα πέντε χρόνια έχει βγει έξω. Δηλαδή, άνθρω-
πος που θα καταδικαστεί για το οποιοδήποτε κακούργηµα που
δεν επισύρει ισόβια κάθειρξη µπορεί σε πέντε χρόνια να βγει.
Αυτό θέλετε να αλλάξει ή θέλετε να παραµείνει; 

Δεν µιλάµε για τον κατηγορούµενο. Μιλάµε για αυτόν που έχει
καταδικαστεί για βαρύ κακούργηµα. Γιατί τα δεκαπέντε χρόνια
που θα βάλει σήµερα κάποιος θα είναι η µεγαλύτερη ποινή που
µπορεί να υπάρχει µετά την ισόβια. Άρα, µιλάµε για κακούργηµα. 

Εάν, λοιπόν, αυτός πάρει ελαφρυντικό, να δούµε τι κάνει ο συ-
γκεκριµένος Ποινικός Κώδικας, που φέρνει εδώ πέρα ο κύριος
Υπουργός και έρχεστε και λέτε ότι δηµιουργεί αυστηροποίηση.
Αντί να βγει στα δύο έως οκτώ χρόνια, γιατί να µην βγει στα τρία
έως δεκατέσσερα, όπως έρχεται τώρα, αν πάρει ελαφρυντικό; 

Εδώ πέρα, λοιπόν, εµείς µπαίνουµε και αλλάζουµε µια βασική
φιλοσοφία. Η βασική φιλοσοφία είναι ότι οι ποινές δεν πρέπει να
είναι αυστηρές, πρέπει να είναι ανάλογες. Και πραγµατικά, ένας
που θα καταδικαστεί σε ένα βαρύ κακούργηµα πρέπει να έχει
ανάλογη ποινή. Και ανάλογη ποινή δεν µπορεί να είναι το να είναι
έξω στα πέντε χρόνια, όταν έχει δεχτεί τη µεγαλύτερη ποινή που
υπάρχει µετά την ισόβια κάθειρξη. 

Σε όλο αυτό το πλαίσιο, λοιπόν, θέλω να µου πει κάποιος γιατί
διαφωνεί τα δεκαπέντε χρόνια να επανέλθουν στα είκοσι, που
είναι. Πάµε στις βασικές. Μέχρι το 2019 αυτό είχαµε. Πέρασαν
διαφορετικές κυβερνήσεις. Δεν πείραξαν την κάθειρξη. 

Εσείς στον ΣΥΡΙΖΑ φτάσατε στο σηµείο να πειράξετε και την
ισόβια κάθειρξη. Αυτό το είχαµε αλλάξει από την προηγούµενη
κυβέρνηση. Τι είχατε βάλει; Να το ακούσει ο κόσµος. Ότι υπάρχει
εναλλακτική ποινή ισοβίων ή πρόσκαιρης κάθειρξης για την αν-
θρωποκτονία. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Αριστεράς, σας πιάνει ο
πόνος για τη γυναικοκτονία, που λέτε, και εσείς νοµοθετήσατε
ότι η ανθρωποκτονία που υπάγεται και η γυναικοκτονία δεν θα
είναι µόνο ισόβια, θα είναι πρόσκαιρη κάθειρξη δεκαπέντε ετών
έως ισόβια. Εκεί ευαισθησία δεν είχατε; Εννοώ αυτόν που σκο-
τώνει, αυτόν που βιάζει. 

Αλλαγές έγιναν στο προηγούµενο διάστηµα, αλλά τώρα πάµε
να παρέµβουµε στη συνολική φιλοσοφία, που η φιλοσοφία είναι
ότι σεβόµαστε απόλυτα τα δικαιώµατα του κατηγορουµένου, σε-
βόµαστε όµως απόλυτα και τη γενική και ειδική πρόληψη. 

Άκουσα πολλούς από εδώ να λέτε αν είναι ή δεν είναι αντε-
γκληµατική πολιτική. Πρέπει να συνεννοηθούµε σε κάτι. Το Ποι-
νικό Δίκαιο δεν έχει αποκλειστικό στόχο την αντεγκληµατική
πολιτική. Δηλαδή, αν καταλήξουµε ότι οι αυστηρές ποινές δεν
βοηθούν στην εξάλειψη της εγκληµατικότητας, θα συµφωνή-
σουµε να µην µπαίνει κανένας φυλακή για κανέναν λόγο; 

Πάµε όµως και στην ουσία του πράγµατος. Έχει αντεγκληµα-
τική ή δεν έχει αντεγκληµατική προσέγγιση; Βεβαίως έχει. Και
είναι τελείως διαφορετικό να γνωρίζει κάποιος ότι άµα διαπράξει
ένα κακούργηµα, δεν θα έχει δέκα ευκαιρίες να βρεθεί εκτός φυ-
λακής. Όπως είναι τελείως διαφορετικό, για να έρθω και σε µια
άλλη διάταξη -άκουσα και τον Υφυπουργό να τοποθετείται πριν-
, για τα πληµµελήµατα. 

Σας φαίνεται λογικό σήµερα να πηγαίνει κάποιος στα πληµµε-
λειοδικεία αδιάφορα, γνωρίζοντας ότι για κανέναν λόγο και για
κανένα πληµµέληµα ποτέ δεν θα εκτίσει ένα µέρος της ποινής;
Σήµερα, αν µιλήσατε µε δικηγόρους που κάνουν Ποινικό Δίκαιο,

θα σας πουν. Στα πληµµελειοδικεία δεν τους απασχολεί. 
Δεν είναι, αν θέλετε, τελείως λανθασµένη δικαιοπολιτική προ-

σέγγιση να θεωρεί κάποιος που θα έχει τρία χρόνια ποινή ότι δεν
θα εκτίσει τίποτα; Αυτοµάτως δεν του δηµιουργείται µια αί-
σθηση…

Και στη χαµηλή εγκληµατικότητα, που -προσέξτε- αυτή είναι η
κυρίαρχη που ταλαιπωρεί και τον πολίτη. Μιλάω για την εγκλη-
µατικότητα που λέµε και ακούµε ότι κάποιος κάνει µια κλοπή και
ενώ έχει κάνει είκοσι κλοπές, δεν έχει µπει µέσα. Δεν έχει µπει
µέσα, όχι γιατί οι δικαστές ήταν κακοί, αλλά οι δυνατότητες οι
οποίες υπήρχαν ήταν δυνατότητες να έχεις συνέχεια αναστολές. 

Σηµαίνει αυτό ότι δεν εµπιστευόµαστε τους δικαστές; Όχι. Οι
δικαστές είναι για να εφαρµόζουν τον νόµο, τους εµπιστευόµα-
στε απόλυτα. Αλλά προφανέστατα και ο δικαστής έχει ένα πλαί-
σιο και επιµέτρησης ποινής που πάντα έχει αυτή τη δυνατότητα
και αναγνώριση ελαφρυντικών περιστάσεων, αλλά είναι και κυ-
ρίαρχη θέση και της πολιτείας να πει ότι µετά από ένα ύψος ποι-
νών εγώ θέλω αυτό να εκτίεται.

Ερχόµαστε σε ένα κοµµάτι, λοιπόν, να παρέµβουµε απολύτως
λελογισµένα σε ρυθµίσεις οι οποίες υπήρχαν στο προηγούµενο
πλαίσιο και άλλαξαν. Ακούω συνεχώς το επιχείρηµα της νοµοπα-
ρασκευαστικής επιτροπής. Άρα, κύριοι συνάδελφοι της Αντιπο-
λίτευσης, δώστε συγχαρητήρια στον ΣΥΡΙΖΑ και στον κ. Καλο-
γήρου, νοµοπαρασκευαστική επιτροπή έβαλε. Είναι δυνατόν να
ακούγεται αυτό από χείλη Βουλευτών, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι; Εµείς νοµοθετούµε εδώ µέσα, δεν νοµοθετούν οι αξιό-
λογοι -που µπορεί να υπάρχουν- δικαστές, εισαγγελείς, καθη-
γητές πανεπιστηµίου. Γιατί εκεί κρύφτηκε ο ΣΥΡΙΖΑ στην άθλια
νοµοθέτηση Καλογήρου. Κάναµε την ενεργητική δωροδοκία από
κακούργηµα πληµµέληµα και δεν καταδικάστηκε κανένας, αλλά
βάλαµε νοµοπαρασκευαστική; Όχι. Την ευθύνη την έχουµε εδώ.
Και ναι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εγώ δεν περιµένω να µου
πει η νοµοπαρασκευαστική επιτροπή, αν όταν θα εξετάζω την υφ’
όρων απόλυση θα κάνω µια διεκπεραιωτική διαδικασία που γίνε-
ται σήµερα. Ξέρετε τι γίνεται σήµερα στην υφ’ όρων απόλυση;
Συµπλήρωση των χρόνων ο οποίος προβλέπεται και είναι τα 3/5
ή 2/5 αναλόγως; Έχει εγκληµατίσει µέσα στη φυλακή; Όχι. Υφ’
όρων απόλυση. Γιατί σας ενοχλεί αυτό που έρχεται και βάζει το
παρόν νοµοσχέδιο; Ότι ναι, στην υφ’ όρων απόλυση θα βλέπουµε
και κατά πόσο η πράξη την οποία έχει κάνει -τα ιδιαίτερα χαρα-
κτηριστικά, δηλαδή, της πράξης- µπορούν να απαιτούν µια πολύ
βαρύτερη µορφή σωφρονισµού, για να του δώσω αυτή τη δεύ-
τερη δυνατότητα. Γιατί, ναι, υπάρχουν και εγκλήµατα, τα οποία
τα ακούµε και λες ότι για να φτάσει να βγει αυτός έξω, δεν µου
αρκεί µέσα στη φυλακή να µην σκότωσε κάποιον και να έκτισε τα
2/5 ή τα 3/5, αλλά θέλω να δω γι’ αυτές τις πράξεις και το τι
έγκληµα έχει κάνει.

Με συγχωρείτε, αλλά εδώ είναι µια πλήρως διαφορετική φιλο-
σοφία η οποία υπάρχει στην κεντροδεξιά και στην κεντροαρι-
στερά και γι’ αυτό δεν καταλαβαίνω καθόλου τα κόµµατα που
ευαγγελίζονται, αν θέλετε, και εγκαλούν πολλές φορές τη Νέα
Δηµοκρατία ότι προσχωρεί σε λογικές πιο κεντρώες. Εγώ περί-
µενα από αυτά εδώ τα κόµµατα, τουλάχιστον, να ασκούσαν κρι-
τική µήπως έπρεπε να είναι πιο αυστηρό το πλαίσιο και επικα-
λούνται την ίδια επιχειρηµατολογία που επικαλείται και ο ΣΥΡΙΖΑ.
Και όπως πολύ σωστά είπε ο Υπουργός πριν, η φιλοσοφία του
ΣΥΡΙΖΑ ήταν έντιµη από την πρώτη στιγµή. Άκουσα τον Κοινο-
βουλευτικό σας Εκπρόσωπο, δεν τα είπε σωστά. Ο νόµος Αθα-
νασίου και όλοι οι προηγούµενοι νόµοι οι οποίοι, πράγµατι, έδιναν
κάποιες δυνατότητες πρόωρης αποφυλάκισης είχαν πολύ αυ-
στηρό πλαίσιο. Πληµµελήµατα, κακουργήµατα έως δέκα έτη -
άρα, τα ελαφριά κακουργήµατα- και εξαιρούσαν µια σειρά από
κακουργήµατα. Ο πρώτος νόµος στα χρονικά που ήλθε, χωρίς
κανένα ποσοτικό µέτρο -αφορούσε την κάθειρξη όσο πάει πλην
ισόβιας, όσο πάει- και κανένα ποιοτικό µέτρο, να µην εξαιρούνται
δηλαδή αδικήµατα, ήταν ο νόµος Παρασκευόπουλου και ο νόµος
Παρασκευόπουλου οδήγησε σε πρόωρες αποφυλακίσεις. Και
µέσα εκεί, όχι στον νόµο Παρασκευόπουλου, αλλά στις αλλαγές
που κάνατε, πειράξατε και την υφ’ όρων µε έναν τρόπο φωτογρα-
φικό -που εγώ το έχω πει και το επαναλαµβάνω από αυτό εδώ το
Βήµα- που αφορούσε αποκλειστικά πώς θα βγουν από τη φυλακή
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οι τροµοκράτες της 17 Νοέµβρη.
Οι παρεµβάσεις που έγιναν στην υφ’ όρων απόλυση µε τις ανα-

πηρίες τότε και τις δυνατότητες απασχολούσαν τον ΣΥΡΙΖΑ. Αν
θυµηθούµε εκείνα τα χρόνια γινόντουσαν και κουβέντες γενικώς
µε ανθρώπους που ήταν των δικαιωµάτων του ΣΥΡΖΑ. Έρχεται
µετά ο νόµος Καλογήρου και κάνει µια ολιστική προσέγγιση, µια
βδοµάδα πριν, που αποχωρήσουµε όλοι όσοι ήµασταν εδώ. Κύ-
ριοι του ΠΑΣΟΚ, αποχωρήσατε. Είπατε ότι δεν πρέπει να γίνουν
αυτές οι αλλαγές και εγκαλείτε σήµερα τον Υπουργό ο οποίος
έρχεται και διορθώνει µια σειρά από αλλαγές που έγιναν µε τον
νόµο Καλογήρου; Άρα, στηρίζετε τον νόµο Καλογήρου. Βγείτε
στα κανάλια και πείτε ότι ο ΣΥΡΙΖΑ το 2019 ορθώς άλλαξε τον
Ποινικό Κώδικα. Δεν µπορεί να ισχύουν και τα δύο.

Το να ερχόσασταν εδώ και να λέγατε ότι εµείς επί της αρχής
ψηφίζουµε το νοµοσχέδιο, αλλά διαφωνούµε στη δικονοµία, αν
θέλετε, να µην είναι τα πενταµελή, να παραµείνουν και να µην
είναι τριµελή, θα ήταν µια κουβέντα. Εσείς, όµως, διαφωνείτε στη
φιλοσοφία των αλλαγών που έχουν να κάνουν –προσέξτε- όχι µε
την αυστηροποίηση ουσιαστικά των ποινών -σε λίγες περιπτώσεις
έχουµε αυστηροποίηση ποινών, κατά βάση τα δεκαπέντε που γί-
νονται είκοσι χρόνια στην κάθειρξη- αλλά σε όλο το πλαίσιο που
έχει να κάνει µε µια φιλοσοφία ότι αυτοί οι οποίοι καταδικάζονται
πλέον, θα εκτίουν ποινή ανάλογη αυτού που έχουν κάνει.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κυρία Πρόεδρε, δεν θα δευτερολογήσω, άλλα δύο λεπτά θα
χρειαστώ ακόµη.

Στο δικονοµικό πλαίσιο πρέπει να πούµε -και εγώ σας το λέω
τώρα και µε την εµπειρία ενός ανθρώπου που ασκώ το Ποινικό
Δίκαιο- ότι οι πενταµελείς συνθέσεις -ακούω την επιχειρηµατο-
λογία που λέγεται αν είναι ανώτερα ή µη ανώτερα δικαστήρια-
πιστέψτε µε, κατά βάση ταλαιπωρούν δικαστές. Να βρίσκονται
πενταµελείς συνθέσεις, µπορείς να πας στις τριµελείς συνθέσεις
µε ανώτερους δικαστές και να λύσεις το θέµα. Όπως µπορούµε
να έχουµε και µια µεγαλύτερη εµπιστοσύνη και σε µονοµελείς
συνθέσεις που υπάρχουν. Εκεί οι δικηγορικοί σύλλογοι θέτουν
ένα εύλογο ερώτηµα: Από τη στιγµή που πια στα πληµµελήµατα
υπάρχει µέρος έκτισης -που αυτό βέβαια δεν είναι συναρτήσιµο
του Υπουργείου Δικαιοσύνης, είναι και του Υπουργείου Οικονο-
µικών- κατά πόσο θα πρέπει να δίνεται η δυνατότητα παράστα-
σης και µε δικηγόρο εκεί που επαπειλείται ποινή φυλάκισης,
ακριβώς γιατί υπάρχει ένα σοβαρό διακύβευµα;

Άκουσα και τις παρατηρήσεις που έκανε η Άννα Ευθυµίου. Εγώ
δεν πιστεύω ότι πρέπει να τυποποιηθεί άλλο αδίκηµα. Πιστεύω
ότι όσον αφορά τις συνθήκες που µπορεί να υπάρχουν µιας έµ-
φυλης βίας στη γυναίκα µε τα χαρακτηριστικά της πράξης, όπως
γίνεται και τώρα, αυτή τη στιγµή, εάν αποτυπωθεί και ως βού-
ληση µπορεί να τυποποιηθεί µε έναν διαφορετικό τρόπο, αλλά
σε µια συνολική φιλοσοφία θα πρέπει να καταλάβουµε ότι οι αλ-
λαγές οι οποίες γίνονται στον Ποινικό Κώδικα αυτή τη στιγµή βρί-
σκουν σύµφωνη την κοινωνία. Δεν υπάρχει κανένα κοµµάτι
ποινικού λαϊκισµού που είπατε. Από την πρώτη στιγµή που ψηφί-
στηκε ο νόµος Καλογήρου φέραµε όλες τις ενστάσεις. Και µε
συγχωρείτε, αυτό που µας εγκαλείτε ότι υπάρχουν πολλές αλλα-
γές που έχουν γίνει, είναι απολύτως λογικό. Σε µια µέρα αλλά-
ξατε όλο το Ποινικό Δίκαιο. Δηµιουργήσατε εκείνη τη στιγµή ένα
πρόβληµα ασφάλειας δικαίου και ήταν λογικό η Κυβέρνηση να
πηγαίνει λελογισµένα σε ένα πλαίσιο. Δεν µπορούσαµε ξαφνικά
να µπούµε σε ένα αυστηρό πλαίσιο, όπως είναι ο Ποινικός Κώδι-
κας και εφαρµόζεται ο επιεικέστερος νόµος ότι καταργούµε συλ-
λήβδην τις διατάξεις. Ξεκινήσαµε τις πρώτες αλλαγές και τώρα
ερχόµαστε να ολοκληρώσουµε αυτό το πλαίσιο. 

Κύριε Υπουργέ, πραγµατικά θεωρώ ότι αξίζουν συγχαρητήρια
στο Υπουργείο Δικαιοσύνης γιατί για πρώτη φορά µπαίνει και µε
µια ειλικρίνεια σε κάτι που για δεκαετίες δεν µπαίναµε. Ναι, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, υπάρχουν τα δικαιώµατα των κατη-
γορούµενων, υπάρχουν τα δικαιώµατα των δραστών, αλλά
υπάρχουν και τα δικαιώµατα των θυµάτων! Και αυτός ο Ποινικός
Κώδικας έρχεται και λέει ναι, κοιτάω την κοινωνία και λέω ότι και
τα θύµατα θα µπορούν να βρουν το δίκιο τους και να µη βλέπουν
ανθρώπους που έχουν κάνει βαριά κακουργήµατα σε λίγα χρόνια

να βγαίνουν έξω και να συνεχίζουν την εγκληµατική τους ζωή.
Θα πρέπει να στηρίξουµε µε όλη µας τη δύναµη τις αλλαγές

που γίνονται στον Ποινικό Κώδικα.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει η Βου-
λευτής της Νέας Δηµοκρατίας, η κ. Τζίνα Οικονόµου και στη συ-
νέχεια θα πάρει τον λόγο ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος των
Σπαρτιατών κ. Κόντης.

ΘΩΜΑΪΣ (ΤΖΙΝΑ) ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η αυστηροποί-

ηση των ποινών και ο περιορισµός της εγκληµατικότητας αποτε-
λούν ζητούµενα ολόκληρης της ελληνικής κοινωνίας και ιδιαίτερα
των πλέον ευάλωτων συµπολιτών µας, δηλαδή των παιδιών, των
ηλικιωµένων και των γυναικών που βιώνουν την επιθετικότητα ή
κακοποίηση στο οικογενειακό τους περιβάλλον.

Η επιβολή, λοιπόν, σοβαρών ποινών και η έκτισή τους από
όσους παρανοµούν βρίσκονται στη βάση της πολιτικής φιλοσο-
φίας της Νέας Δηµοκρατίας, στον αντίποδα δηλαδή από τις φω-
τογραφικές διατάξεις απαλλαγής κακοποιών, όπως αυτές που
ψήφισε ο ΣΥΡΙΖΑ το 2019, λίγες µόλις µέρες πριν από τη διάλυση
της Βουλής τότε.

Η Νέα Δηµοκρατία ήταν και παραµένει αντίθετη µε τις ποινές-
χάδι και τις αθρόες αποφυλακίσεις καταδικασµένων για βαριά
εγκλήµατα, όπως αυτές που έφερε ο ΣΥΡΙΖΑ το 2015, όχι βέβαια
γιατί είµαστε λιγότερο ανθρωπιστές από την Αντιπολίτευση, αλλά
γιατί όπως είπε και ο αρµόδιος Υπουργός κ. Φλωρίδης, αυτή η
Κυβέρνηση βάζει πάνω απ’ όλα και τα δικαιώµατα των θυµάτων
που αρκετοί δυστυχώς ξεχνούν πολύ συχνά και πολύ βολικά.

Άλλωστε η κυριότερη χρησιµότητα του ποινικού νόµου έγκειται
στον προληπτικό χαρακτήρα του, ο οποίος γίνεται αντιληπτός
µόνο µέσα από την αξιόπιστη αποτροπή τέλεσης νέων παρανό-
µων πράξεων. Τέλος, λοιπόν, η ατιµωρησία µε το παρόν νοµο-
σχέδιο. 

Η αναστολή της ποινής για πληµµελήµατα µετατρέπεται από
κανόνας σε εξαίρεση. Θα µπορεί πλέον να χορηγείται µόνο για
ποινές φυλάκισης έως ένα έτος, όταν οι αµετάκλητες προηγού-
µενες καταδίκες δεν υπερβαίνουν το ένα έτος. 

Επίσης, στην περίπτωση συρροής πληµµεληµάτων αυξάνεται
το ανώτατο όριο κάθειρξης στα δέκα έτη από οκτώ που είναι σή-
µερα. Ταυτόχρονα, όµως, για ποινές φυλάκισης έως δύο έτη προ-
τεραιότητα πλέον θα αποτελεί η έκτισή τους µε εναλλακτικούς
τρόπους, όπως η κοινωφελής εργασία, η µετατροπή της σε
χρήµα ή η κατ’ οίκον έκτιση της ποινής µε ηλεκτρονική επιτή-
ρηση. 

Παράλληλα, για κακουργήµατα αυξάνουµε το ανώτατο όριο
κάθειρξης από τα δεκαπέντε στα είκοσι έτη και για συρροή κα-
κουργηµάτων από τα είκοσι στα είκοσι πέντε έτη. Δεν είναι δυ-
νατόν να έχουµε φαινόµενα ανακύκλωσης της βαριάς εγκληµα-
τικότητας µε τις φυλακές να αποτελούν απλώς µια σύντοµη
στάση για ορισµένους κακοποιούς. 

Την ίδια ώρα η πολιτεία έρχεται να νοµοθετήσει κάτι στο οποίο
ελπίζω ότι θα συµφωνήσουµε όλοι, την αυτεπάγγελτη άσκηση
δίωξης από την εισαγγελική αρχή για όλα τα κακουργήµατα
χωρίς καµµία εξαίρεση.

Τώρα για τις περιπτώσεις της πιο καθηµερινής, αλλά δυστυχώς
συχνής και εξίσου βλαπτικής για το κοινωνικό σύνολο παραβατι-
κής, συµπεριφοράς θεσπίζεται µε το παρόν η ένταξη της παρα-
βίασης κόκκινου σηµατοδότη στις περιπτώσεις κακουργηµάτων
επικίνδυνης οδήγησης, όταν προκαλείται θάνατος ή βαριά σω-
µατική βλάβη. Αυξάνεται το ελάχιστο όριο ποινής για το έγκληµα
της ανθρωποκτονίας από αµέλεια από τους τρεις µήνες που ήταν
σήµερα στα δύο έτη και θεσπίζεται ως ειδικό έγκληµα η διατά-
ραξη λειτουργίας νοσηλευτικού ή εκπαιδευτικού ιδρύµατος µε
αυστηροποίηση της ποινής σε περιπτώσεις βιαιοπραγίας. 

Κυρία Πρόεδρε, η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη ήδη
από την προηγούµενη τετραετία πήρε ριζικά µέτρα για την κατα-
πολέµηση της διαφθοράς. Όπως θυµόµαστε όλοι, µε την ανά-
ληψη των καθηκόντων της το καλοκαίρι του 2019 η πρώτη
κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας τότε προχώρησε στην ποινική
αναβάθµιση της δωροδοκίας σε κακούργηµα από πληµµέληµα
που την είχε µετατρέψει ο ΣΥΡΙΖΑ. Με το νοµοσχέδιο που συζη-
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τούµε σήµερα η νέα Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη έρχε-
ται να αυστηροποιήσει ακόµα περισσότερο το πλαίσιο ποινών για
τα εγκλήµατα δωροδοκίας και δωροληψίας υπαλλήλων, πολιτι-
κών και δικαστικών προσώπων, ενώ θεσπίζεται για πρώτη φορά
ειδική ποινική ευθύνη για τα νοµικά πρόσωπα προς όφελος και
για λογαριασµό των οποίων τελούνται εγκλήµατα διαφθοράς.
Πρόκειται για µια καινοτόµο διάταξη που προβλέπει χρηµατικές
ποινές εκατοµµυρίων ευρώ για τις εµπλεκόµενες εταιρείες,
ακόµα και αναστολή λειτουργίας τους όταν συµµετέχουν σε κυ-
κλώµατα διαφθοράς. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτό που µας ενδιαφέρει όλους
ελπίζω ότι δεν είναι η δηµιουργία εντυπώσεων, αλλά το πολιτικό
αποτέλεσµα. Για τη Νέα Δηµοκρατία είναι σαφές πως αποτελεί
κορυφαία µας προτεραιότητα η προστασία των γυναικών, των
παιδιών και γενικότερα ανθρώπων που βρίσκονται πίσω από τις
κλειστές πόρτες, εκτεθειµένοι σε ενδοοικογενειακή βία ή εκµε-
τάλλευση. Σε αυτούς τους συνανθρώπους µας που δεν µπορούν
να υπερασπιστούν τους εαυτούς τους οφείλουµε να σταθούµε
δίπλα τους και να στηρίξουµε νέες διατάξεις, όπως την εφαρ-
µογή τού εξαιρετικά αυστηρού πλαισίου ποινών, που προβλέπε-
ται σήµερα για ρατσιστικά εγκλήµατα και σε κάθε έγκληµα που
στρέφεται σε βάρος ανηλίκου ή προσώπου που δεν µπορεί να
υπερασπιστεί τον εαυτό του. 

Θεσπίζουµε το ποινικό αδίκηµα της στρατολόγησης ανηλίκων
µε σκοπό την τέλεση αξιόποινων πράξεων. Αυστηροποιούµε τις
ποινές εγκληµάτων βίας κατά ανηλίκων ή όσων τελούνται ενώ-
πιών τους και εντάσσουµε τα ανήλικα θύµατα ενδοοικογενειακής
βίας στις προστατευτικές διατάξεις του Κώδικα Ποινικής Δικονο-
µίας θωρακίζοντας τα παιδιά σε ό,τι αφορά τον τρόπο εξέτασής
τους και προφυλάσσοντάς τα από πρόσθετη ψυχική ταλαιπωρία
κατά την εκδίκαση των υποθέσεων. 

Κύριε Υπουργέ, κλείνοντας θα πω ότι η προσπάθεια αναβάθ-
µισης του δικαστικού συστήµατος βρίσκεται στην ψήφιση αυτού
του νοµοσχεδίου. Ελπίζω, λοιπόν, πως και τα κόµµατα της Αντι-
πολίτευσης θα αναθεωρήσουν τελικά την αρνητική τους στάση
έναντι του νοµοσχεδίου, καθώς υπάρχει ακόµα χρόνος µέχρι την
ψηφοφορία. Άλλωστε, η συνείδηση του κάθε Βουλευτή παραµέ-
νει ο καλύτερος σύµβουλός µας όταν αντιµετωπίζουµε τόσο ευαί-
σθητα ηθικά θέµατα. Είµαι βέβαιη ότι όλοι εδώ οι συνάδελφοι θα
ακούσουµε ανεξάρτητα από κόµµα τη συνείδησή µας µε την ίδια
προσοχή µε την οποία µας ακούν σήµερα όσοι µας παρακολου-
θούν. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει ο Κοινο-
βουλευτικός Εκπρόσωπος των Σπαρτιατών κ. Κόντης. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΝΤΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, συζητάµε αυτό

το νοµοσχέδιο στην επιτροπή τόσες µέρες και εδώ. Συνηθίζω να
ακούω σχεδόν όλους τους οµιλητές, γιατί θέλω να έχω πλήρη
άποψη για το πώς σκέφτεται ο καθένας που εκφράζεται, και ιδίως
άκουσα προηγουµένως και τον Κυβερνητικό Εκπρόσωπο της
Νέας Δηµοκρατίας. 

Δεν είµαστε καθόλου υπέρ των δικαιωµάτων των εγκληµατιών.
Να είστε σίγουροι. Πιστεύουµε ότι οι εγκληµατίες, οι ενσυνείδη-
τοι εγκληµατίες, δεν έχουν δικαιώµατα -εγώ προσωπικά αυτό πι-
στεύω- όσο και αν οι υπερασπιστές των ανθρωπίνων δικαιωµάτων
λένε το αντίθετο. 

Ακούει κανείς να αναφέρονται στις απόψεις και σε αυτόν τον
νόµο του κυρίου Υπουργού και στο νοµοθετικό αυτό σχέδιο και
λέει ότι η Κυβέρνηση τάσσεται µε την πλευρά των ακροδεξιών
και δείχνει εµάς. Τα λένε από την αριστερή πλευρά. Ακούει κανείς
την Κυβέρνηση να λέει ότι οι ακροδεξιοί -πάλι εµείς- έχουµε τα-
χθεί µε τους αριστερούς. Δεν υπάρχει αυτό. Υπάρχει η άποψη
που έχουµε και που βασίζεται σε πραγµατικά γεγονότα τα οποία
βγαίνουν και µέσα από την καθηµερινότητα. Δεν µπορεί να είµα-
στε το µπαλαντέρ για ό,τι γίνεται. Είµαστε αυτοί που πιστεύουµε
κάτι. 

Να σας πω, λοιπόν, τι πιστεύουµε. Πιστεύουµε ότι οι νόµοι, ναι,
θα πρέπει να είναι αυστηροί ειδικά για ειδεχθή εγκλήµατα, ίσως
και περισσότερο αυστηροί από ό,τι βάζετε, αλλά θα πρέπει πα-

ράλληλα στους αυστηρούς νόµους -δεν πιάνω τα πληµµελήµατα-
να υπάρχει η δυνατότητα επιλογής και κρίσης των δικαστών, των
συµβουλίων και διαχωρισµού κατηγορουµένων-κατηγορουµέ-
νων, καταδικασθέντων-καταδικασθέντων, όχι να µπαίνει µια φο-
ρεσιά σε όλους και να µην έχουν το δικαίωµα αναστολής, εάν
όντως έχει δηµιουργηθεί ένα κακό, έχει υπάρξει ένα έγκληµα στο
οποίο µια κακιά στιγµή µπορεί να τον έφερε και αν ένας άλλος
στην ίδια περίπτωση πάρει την ίδια ποινή έχοντας σκοτώσει
πέντε-δέκα άτοµα και συνέχεια µπαινοβγαίνει στις φυλακές. 

Αυτή είναι η αντίληψη που έχουµε και ίσως να είναι ουτοπι-
στική. Όµως, αυτό θα θέλαµε να είναι, να υπάρχει δυνατότητα
αναστολής ή και το δικαίωµα έφεσης µε ανασταλτικό αποτέλε-
σµα σε µικρότερα αδικήµατα, η οποία αφαιρείται τώρα στις πε-
ρισσότερες υποθέσεις.

Τι έχουµε στην Ελλάδα; Έχουµε επαναλαµβανόµενο έγκληµα
από ορισµένους τύπους, οι οποίοι µπαινοβγαίνουν στις φυλακές,
τους οποίους συλλαµβάνει συνέχεια η Αστυνοµία και η δικαιο-
σύνη δεν καταδικάζει στον βαθµό που πρέπει να καταδικάσει. Σε
περιπτώσεις που υπάρχει µέγιστη ποινή δέκα ή δεκαπέντε χρόνια
βλέπουµε να παίρνουν µια ποινή δύο ή τρία χρόνια ή τη µικρό-
τερη -πόσο είναι;- πέντε και στα δύο χρόνια να βγαίνουν έξω.
Πολλές φορές, λοιπόν, η ίδια η δικαιοσύνη, παρ’ ότι έχει τα όπλα
του νόµου για να τους κρατήσει µέσα, τους δίνει τη δυνατότητα
να βγουν από τη φυλακή και µιλάω πάλι για τα ειδεχθή εγκλή-
µατα. Δεν αναφέροµαι σε ανθρώπους, οι οποίοι κατά περίσταση
εγκληµάτησαν. Και δεν είναι πάντα έγκληµα µόνο να δολοφονή-
σεις, είναι οποιαδήποτε άλλη παράνοµη πράξη. 

Δεν µπορεί, λοιπόν, να θεσπίζουµε τώρα εδώ δύο και τρία χρό-
νια φυλάκισης σε πληµµελήµατα και να λέµε ότι πρέπει να την
εκτίσει κατά ένα µέρος ή αν δεν την εκτίσει κατά ένα µέρος να
βάλουµε µια εξαγορά, η οποία µπορεί να φτάνει και τα 100 ευρώ
την ηµέρα, δηλαδή να θέλει κάποιος 30.000 ευρώ τον χρόνο για
να βγει από τη φυλακή, ένας απλός φουκαράς που κάτι του έτυχε
ή κάποιος που δεν πλήρωσε την εφορία του ή δεν ξέρω τι άλλο.

Εγώ θα πω δύο-τρία πράγµατα στα άρθρα, αλλά επειδή οι
νόµοι βγαίνουν µέσα από προσωπικές µας εµπειρίες και από πρά-
γµατα που βλέπουµε στη ζωή, θα πω κάτι που ταλαιπώρησε
εµένα προσωπικά και όσους ήµουν µαζί τους στη διοίκηση της
οµάδας του ΑΡΗ, µία από τις µεγαλύτερες οµάδες στη Θεσσα-
λονίκη για πολλά χρόνια. 

Ταλαιπωρηθήκαµε, λοιπόν, κύριε Υπουργέ -αν µε ακούτε- για
έξι, επτά χρόνια από έναν ανακριτή και έναν εισαγγελέα, ο οποίος
είδε ότι το να υπογράφουµε συµβόλαια ενός µεγάλου ύψους για
τα δεδοµένα της κοινωνίας, µεσαίου ύψους για το ποδόσφαιρο,
αποτελεί απιστία. Και µας εγκάλεσε για ένα συµβόλαιο και µόνο
250.000 ευρώ. Και, µάλιστα, ο εισαγγελέας µου είχε πει «Όταν ο
µέσος µισθός στην Ελλάδα είναι 2.500 ευρώ, εσείς δίνετε
250.000 ευρώ σε έναν ποδοσφαιριστή». 

Ναι, δεν είχε γνώση από ποδόσφαιρο. Όµως, τι έγινε; Μας
απαγόρευσαν την έξοδο. Επί επτά χρόνια δεν µπορούσα να πάω
εγώ στη Βραζιλία για να εξασκήσω το επάγγελµά µου και έδινα
και το παρών στο αστυνοµικό τµήµα κάθε 5 του µηνός. Πενήντα
δύο άτοµα ταλαιπωρηθήκαµε και τελικά το συµβούλιο απεφάνθη
ότι πρέπει να πάει για τρία άτοµα στο κακουργιοδικείο, στο Τρι-
µελές Εφετείο Κακουργηµάτων για ένα συµβόλαιο, γιατί µου είπε
η κυρία εισαγγελεύς ότι δεν µπορεί να παίρνει αυτή 2.500 ευρώ
και ο ποδοσφαιριστής 250.000 εύρω και ότι κάναµε απιστία. Πού
να της έλεγα ότι είχα συµβόλαιο και 800.000 ευρώ, για το οποίο
δεν είχε δει ότι συµβαίνει!

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Να µας πείτε τον ποδοσφαιριστή
µετά, να το αξιολογήσουµε.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΝΤΗΣ: Το Συµβούλιο Πληµµελειοδικών µε το
βούλευµα 152/2019 µας παρέπεµψε στο Τριµελές, ενώ εµείς όλοι
ήµασταν κάτω από περιοριστικά µέτρα και δεν µπορούσε κανείς
να εξασκήσει το επάγγελµά του. Στο Βούλευµα αυτό, µάλιστα, ο
ανακριτής λέει όλως αυθαιρέτως -ενώ το ΣΔΟΕ µου έκανε έλεγχο
κ.λπ.- ότι πέραν των αρµοδιοτήτων που είχα εγώ, ήµουν εν τοις
πράγµασι εν λευκώ διαχειριστής των οικονοµικών της οµάδος,
διαχειριζόµουν εν λευκώ τα χρηµατικά ποσά, συνέτασσα συµβό-
λαια στην ισπανική ή την πορτογαλική, έκανα οτιδήποτε µόνος
µου. Ένα άτοµο, ένας ανακριτής έβγαλε µόνος του το συµπέρα-
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σµα χωρίς µαρτυρίες. 
Πήγαµε, λοιπόν, στο Τριµελές Εφετείο Κακουργηµάτων -τα

έχω και για τα Πρακτικά, κύριε Υπουργέ- µε τη µε αριθµό 1318/
2022 απόφαση και αθωώθηκα σε πέντε λεπτά. Εάν, λοιπόν, όταν
πήγαν να µου βάλουν περιοριστικά µέτρα είχε διατάξει προφυ-
λάκιση, ας πούµε, ο ανακριτής, θα ήµουν στη φυλακή µέχρι να
δικαστώ και εγώ και οι άλλοι δύο από το συµβούλιο και µπορεί
να είχαν πάει και άλλοι πενήντα δύο από προηγούµενες διοική-
σεις, µετά από έγκληση ενός πρώην προέδρου.

Λέµε τώρα, λοιπόν, το εξής: Δεν θα πρέπει τουλάχιστον σε πε-
ριπτώσεις τέτοιες ειδικών θεµάτων να υπάρχουν δικαστές -αυτό
είναι άλλο θέµα από τον νόµο, αλλά πρέπει να προβλεφθεί και
αυτό- εξειδικευµένοι στα θέµατα αυτά και να µη µου λέει ένας ει-
σαγγελέας ότι ο µισθός στην Ελλάδα είναι 2.000 ευρώ και γιατί
δίνουµε 300.000 σε έναν ποδοσφαιριστή; Εσείς ξέρετε, υπάρχει
και ποδοσφαιριστής που παίρνει 5 εκατοµµύρια ευρώ. Πρέπει να
πάει φυλακή όποιος το υπογράφει; Ποιος θα µε είχε αποζηµιώσει
εµένα αν είχα προφυλακιστεί δεκαοκτώ µήνες ή αν είχα δικαστεί
από έναν δικαστή που επίσης δεν γνώριζε ποδόσφαιρο και δεν
είχα αθωωθεί; Ποιος θα µε αποζηµιώσει, επίσης, για τα επτά χρό-
νια εργασίας που έχασα που δεν πήγα στο εξωτερικό µια µέρα
µε τη δουλειά µου στη Βραζιλία;

Δεν είναι, λοιπόν, µόνο τα θέµατα της νοµοθεσίας. Είναι και τα
θέµατα της καλής εφαρµογής των νόµων. Και θα σας δείξω µετά
και τους δικαστές. Γνωρίζετε, κύριε Φλωρίδη. Το θέµα είναι και η
καλή εφαρµογή των νόµων και η γνώση των αντικειµένων. Και σε
όλα τα τεχνικά θέµατα και σε δίκες ιατρών να υπάρχουν δικαστές
οι οποίοι έχουν τεχνικές γνώσεις ή να υπάρχουν τα άτοµα που
θα τους δίνουν συµβουλές και δεν θα καταδικάζουν ανθρώπους
ή και σε θέµατα κατασκευών κτηρίων. 

Αυτά είναι πιο σηµαντικά από το να έχουµε έναν νόµο και να
τον εφαρµόζουµε χωρίς να ξέρουµε τι είναι. Έλεγε εµένα ο
νόµος αυτός -είναι ο ν.390 που µε παρέπεµψαν περί απιστίας…

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Ο ν.390 του Ποινικού Κώδικα.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΝΤΗΣ: Ο ν.390, τον έχω µάθει απ’ έξω.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Τώρα δεν χρειάζεται και έγκληση.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΝΤΗΣ: Τώρα δεν χρειάζεται και έγκληση για την

απιστία. Θα πρέπει να πηγαίνουν…
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Τώρα θα πήγαινες έτσι κι αλλιώς.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΝΤΗΣ: Ακριβώς. 
Πηγαίνοντας τώρα στα άρθρα, απ’ ό,τι βλέπω, για παράδειγµα,

στο άρθρο 30, αν ο δράστης δεν έχει συµπληρώσει το εικοστό
πρώτο έτος -πρώτα ήταν τα είκοσι πέντε έτη- το δικαστήριο µπο-
ρεί να διατάξει τον εγκλεισµό σε ειδικό χώρο κράτησης ή να επι-
βάλει µειωµένη ποινή.

Προσωπικά θα ήθελα να πάει στα δεκαοκτώ έτη. Δεν σηµαίνει
ότι είµαστε εναντίον των δικαιωµάτων. Όταν, όµως, κάποιος σε
αδικήµατα σοβαρά εγκληµατεί και είναι δεκαοκτώ ετών -που ψη-
φίζει από τα δεκαεπτά έτη και οδηγεί από τα δεκαέξι έτη- θα πρέ-
πει να είναι και υπεύθυνος των πράξεών του. Δεν είναι πια παιδί.
Πόσω µάλλον ο εικοσιένα ετών. Πρώτα ήταν ο είκοσι πέντε χρο-
νών, εκτός αν κάνω λάθος.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ)

Στο άρθρο 31 και 32 συµφωνούµε για τη δωροληψία των πολι-
τικών προσώπων.

Τώρα, στο άρθρο 34 θα ήθελα να καταλάβω -το συζητήσαµε,
αλλά ίσως µου διέφυγε- αν µπορούµε να προβλέψουµε την περί-
πτωση που υπάρχει συχνά η προσπάθεια αποξένωσης παιδιών
από έναν γονέα που έχει την επιµέλεια. Ξέρετε, υπάρχει πολύς
κόσµος που υποφέρει, πολλοί γονείς διαζευγµένοι οι οποίοι είτε
από τον σύζυγο είτε από τη σύζυγο, υποφέρουν από την επιµονή
τους να µην τους δίνουν τα παιδιά να τα βλέπουν, να τα αποξε-
νώνουν, να αλλάζουν τόπο κατοικίας και να µην τους δίνουν το
δικαίωµα να τα επισκέπτονται. 

Και αυτοί θα έπρεπε να συµµετέχουν µέσα σε αυτό το άρθρο.
Παρ’ όλο που υπάρχει η προστασία του κράτους θεωρητικά, δεν
προβλέπει προστασία για τους γονείς ή τους οικείους ενός εκ
των δραστών της αποξένωσης. Εκεί θα έπρεπε να υπάρχει µια
πρόβλεψη. Δηλαδή, στην παράγραφο 3 λέει ότι η πράξη µένει
ατιµώρητη, αν ο υπαίτιος την τέλεσε υπέρ κάποιου οικείου του. 

Κύριε Υπουργέ, αυτό πώς εξηγείται; Ο οικείος, δηλαδή, δεν
έχει διαπράξει το αδίκηµα το οποίο θα διέπραττε ο γονέας ο
οποίος θα τιµωρείτο; Και µιλάµε για εκτέλεση ποινής ή µέτρων
ασφαλείας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Στο άρθρο 36 όποιος δίνει ή υπόσχεται αµοιβή σε άλλον για
να τελέσει ορισµένο κακούργηµα και όποιος αποδέχεται την προ-
σφορά τιµωρείται µε φυλάκιση έως τρία έτη και χρηµατική ποινή
εάν η πράξη δεν τιµωρείται βαρύτερα µε άλλη διάταξη. 

Να υποθέσω ότι αυτό είναι προσθετική επάνω σε όποια άλλη
ποινή επιδικάζεται. 

Στο άρθρο 37 σίγουρα θα πρέπει να παραγραφεί η παράγρα-
φος 6 του άρθρου 187 που δεν δίνεται δικαίωµα αναστολής ούτε
η έφεση έχει ανασταλτικό αποτέλεσµα και σίγουρα να αφήσουµε
έξω από το άρθρο 43 την αµέλεια στην πυρκαγιά να µη γίνεται
δέσµευση περιουσίας. Είναι τελείως άδικο γιατί υπάρχουν άν-
θρωποι οι οποίοι είναι αγράµµατοι ή πάνε να κάψουν κάποια ξερά
χόρτα και ήδη θα τιµωρηθούν από τη δικαιοσύνη. Ε, να µη χά-
σουν και την περιουσία τους επειδή πήρε φωτιά από αµέλειά
τους πραγµατική. Ίσως θα πρέπει να τους επιµορφώνουµε και
να φροντίζουµε περισσότερο τα δάση µας να έχουν την προστα-
σία που θα έπρεπε να έχουν µε ζώνες αντιπυρικές κ.λπ.. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Στα άρθρα 38 και 39 εγώ θα έλεγα «ΝΑΙ», όπως και στο άρθρο
40. 

Στο 45 είναι η απορία µου. Όποιος οδηγεί σε αυτοκινητόδροµο
ή οδό ταχείας κυκλοφορίας µε πάνω από εξήντα χιλιόµετρα από
το όριο, δηλαδή αν το όριο είναι ογδόντα χιλιόµετρα και πηγαίνει
µε εκατόν σαράντα χιλιόµετρα και τριάντα χιλιόµετρα αν είναι
φορτηγό, τιµωρείται µε φυλάκιση έως τρία έτη, αν από την πράξη
µπορεί να προκύψει κίνδυνος σε ξένα πράγµατα. 

Αυτό δεν το καταλαβαίνω. Λέει: «εάν δύναται να προκύψει»,
είναι δηλαδή δυνητικό, χωρίς να έχει προκύψει. Δηλαδή, αν τρέ-
χει στην ουσία και πηγαίνει µε εκατόν σαράντα χιλιόµετρα, µπο-
ρεί να τιµωρηθεί µε τρία χρόνια φυλάκιση; Και το ίδιο ενός έτους,
αν µπορεί να προκύψει κίνδυνος για άνθρωπο. Είναι µικρότερη η
ποινή, κάθειρξη δέκα ετών, εάν προκάλεσε βαριά σωµατική
βλάβη ή σηµαντική ζηµία σε κοινωφελείς εγκαταστάσεις. Δη-
λαδή, αν πέσει και σε καµµιά κολώνα της ΔΕΗ, θα φάει δέκα χρό-
νια φυλακή αυτός. Δεν ξέρω. Δεν το καταλαβαίνω εγώ καλά ή
είναι έτσι ακριβώς; 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΟΥΓΑΣ (Υφυπουργός Δικαιοσύνης): Μια χαρά
το καταλαβαίνετε.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Αυτό υπήρχε. Προστέθηκε απλώς ο
κόκκινος σηµατοδότης.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΝΤΗΣ: Για τον σηµατοδότη λέω, ναι. Και την τα-
χύτητα. Υπήρχε δέκα χρόνια πριν; Δεν το είχα δει, πραγµατικά.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Άρα, µην τρέχεις πάνω από σαράντα
χιλιόµετρα πάνω από το όριο.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΝΤΗΣ: Δεν τρέχω ποτέ. Τρέχω σαράντα χιλιόµε-
τρα κάτω από το όριο. Αυτό νοµίζουµε ότι δεν έχει καµµία θέση
στο περί ρατσισµού άρθρο, η βλάβη εναντίον αδύναµων ατόµων. 

Θέλω να αναφερθώ σε πάρα πολλά άρθρα, αλλά δεν έχω
χρόνο. Στην απλή δυσφήµηση, η προτεινόµενη κατάργηση στη
δυσφήµηση στο άρθρο 54 ή 57 ως αξιόποινη πράξη είναι προ-
βληµατική. Έχουµε υποστεί τη δυσφήµηση, ότι έβγαλα εκατοµ-
µύρια στον ΑΡΗ. Θα πρέπει, λοιπόν, ο νόµος να προστατεύει την
τιµή και την υπόληψη µε ένα εναρµονισµένο πλέγµα και όχι να τα
αφαιρούµε έτσι. Δεν ξέρω και για ποιον λόγο. Όποιος δυσφηµεί
να σκέφτεται πολύ σοβαρά να δυσφηµεί κάποιον, να έχει αποδεί-
ξεις και να πηγαίνει στο δικαστήριο να τις τεκµηριώσει, όχι να δυ-
σφηµούµε τον καθένα, να βρίζουµε και µετά να µη µας τιµωρεί
κανείς.

Για τα µονοµελή εφετεία κ.λπ., τα έχουν πει όλοι. Σίγουρα
έχουµε θέµα και µε την αφαίρεση των αρµοδιοτήτων. Θεωρούµε
ότι θα έπρεπε να υπάρχουν, όπως σε όλον τον κόσµο. Αναφέρο-
µαι στις αρµοδιότητες των ενόρκων στα µεικτά ορκωτά, γιατί τα
µεικτά ορκωτά είναι ένας θεσµός που σε όλον τον κόσµο είναι
αποδεκτός. Και στην Ελλάδα έχουµε ενόρκους και µάλιστα η πο-

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΓ’ - 21 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2024 10865



λιτεία τούς βαφτίζει ενόρκους χωρίς να το ξέρουν και οι ίδιοι και
τους κληρώνει. Δεν θα πρέπει να γίνουν τα τριµελή, να πάµε σε
µονοµελή για να δικάζουν πράξεις οι οποίες σίγουρα είναι πρά-
ξεις που µπορεί να φτάνουν και στο απλό κακούργηµα. Μία
γνώµη δεν είναι το ίδιο µε τη γνώµη δύο ή τριών ατόµων και η
εµπειρία σίγουρα παίζει µεγάλο ρόλο.

Τα υπόλοιπα θα τα πούµε ψηφίζοντας.
Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο Υ-

πουργός Δικαιοσύνης κ. Φλωρίδης.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Ευχαριστώ,

κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ο τρόπος που αντιµετωπίζει κά-

ποιος, σε όλα τα επίπεδα, ένα ποινικό σύστηµα ενέχει σαφώς
στοιχεία ιδεολογικά και πολιτικά. Αυτό µας το δίδαξε από το
πρώτο έτος στη Νοµική Σχολή ο καθηγητής -αείµνηστος πια-
Ιωάννης Μανωλεδάκης, ο οποίος µάς είπε -και αυτό δίδασκαν και
οι πιο σπουδαίοι καθηγητές του Ποινικού Δικαίου- ότι τα πιο πε-
τυχηµένα ποινικά συστήµατα στον κόσµο δεν είναι εκείνα που επι-
διώκουν να οδηγήσουν τους εγκληµατίες σώνει και καλά στη
φυλακή, αλλά είναι εκείνα τα οποία εκπέµπουν ένα ισχυρό σήµα
προς την κοινωνία και προς όλους εκείνους που έχουν στο µυαλό
τους να προβούν σε παράνοµες πράξεις να µην τις κάνουν, γιατί
τους δηµιουργούν τη βεβαιότητα ότι αν παρανοµήσουν, τότε ο
κίνδυνος να πάνε στη φυλακή είναι πάρα πολύ µεγάλος και σε
κάθε περίπτωση τούς προειδοποιούν λέγοντας ότι δεν υπάρχει
πράξη που στον ποινικό νόµο χαρακτηρίζεται ως αδίκηµα, η
οποία να µην επισύρει κάποιου είδους ποινή. Αυτά είναι τα πετυ-
χηµένα ποινικά συστήµατα.

Εγώ θα συµφωνήσω ότι η υπερπληθώρα ποινών ή το ύψος των
ποινών δεν λειτουργεί σώνει και καλά αποτρεπτικά. Τι λειτουργεί
αποτρεπτικά; Η βεβαιότητα ότι οι ποινές που προβλέπονται και
θα επιβληθούν από το δικαστήριο θα εκτιστούν. Είναι αυτό στο
οποίο αποφύγατε όσοι κάνετε κριτική στο σχέδιο νόµου να ανα-
φερθείτε. Αναφέρεστε πάρα πολύ εύκολα στο ότι οι µεγάλες ποι-
νές δεν οδηγούν στη µείωση της εγκληµατικότητας. Μάλιστα.
Δεν αναφέρεστε, όµως, στο ότι αυτό το σχέδιο νόµου αποκαθι-
στά µία αντίληψη που κυριάρχησε τα τελευταία πενήντα χρόνια
στην Ελλάδα ότι υπάρχουν µόνο δικαιώµατα και όχι υποχρεώ-
σεις. Δεν σας απασχόλησε καθόλου το γεγονός ότι αυτό το νο-
µοσχέδιο επιχειρεί να οργανώσει επιτέλους και να εκπέµψει ένα
συγκεκριµένο µήνυµα προς όλους όσοι θέλουν να παρανοµή-
σουν ότι «κοιτάξτε, εάν από δω και πέρα προβείτε σε εγκληµατι-
κές πράξεις, ο κίνδυνος να πάτε στη φυλακή ή να υποστείτε
κάποια ποινή είναι σοβαρός». 

Η επιτυχία, λοιπόν, αυτού του σχεδίου είναι ότι αποκαθιστά
αυτό το µεγάλο έλλειµµα του ποινικού µας συστήµατος, ότι αντί
να εκπέµψει αυτό το µήνυµα, εκπέµπει ένα άλλο το οποίο λέει
πως ό,τι και να κάνεις, ο κίνδυνος να υποστείς κάτι είναι από αµε-
λητέος, ελάχιστος έως καθόλου και ότι αν τελικά ένα δικαστήριο,
όπως είπε ο κ. Πλεύρης, σου δώσει µια ποινή και οδηγηθείς στη
φυλακή, µε τις προβλέψεις οι οποίες υπάρχουν, πάρα πολύ γρή-
γορα θα βγεις έξω. 

Εποµένως, όλη η κατεύθυνση και η φιλοσοφία αυτού του σχε-
δίου βρίσκεται στον αντίποδα αυτών που νοµοθετήθηκαν το
2019, την τελευταία µέρα πριν κλείσει η Βουλή, από την κυβέρ-
νηση του ΣΥΡΙΖΑ, στον αντίποδα ακριβώς. Είναι η ακριβώς απέ-
ναντι φιλοσοφία.

Είναι καταπληκτικό να ακούω από το ΠΑΣΟΚ ότι αυτό συνιστά
αντιµεταρρύθµιση. Για να υπάρξει αντιµεταρρύθµιση πρέπει να
έχει υπάρξει, να έχει προηγηθεί µεταρρύθµιση. Άρα, το ΠΑΣΟΚ
θεωρεί µεταρρύθµιση τους ποινικούς κώδικες του ΣΥΡΙΖΑ, από
την ψήφιση των οποίων αποχώρησε από τη Βουλή, καταγγέλλο-
ντάς τους. Εκείνοι είναι µεταρρύθµιση και αυτό που αποκαθιστά
ό,τι οι κώδικες του ΣΥΡΙΖΑ ανέτρεψαν, είναι αντιµεταρρύθµιση.
Σε ποια πολιτική λογική υπακούει αυτή η κριτική;

Έγινε πολλή συζήτηση για την ύπαρξη ή µη νοµοπαρασκευα-
στικής επιτροπής, η οποία έγινε και στον δηµόσιο λόγο αυτό το
διάστηµα. Πρέπει να πω -και το σηµειώνω µε θετική έκπληξη-
πόσο η συζήτηση αυτή περί µη υπάρξεως επιτροπής οδήγησε σε
εξέλιξη το αναρχικό κίνηµα στην Ελλάδα. Πόσο επηρέασε το

αναρχικό κίνηµα στην Ελλάδα αυτή η συζήτηση περί µη υπάρ-
ξεως νοµοπαρασκευαστικής επιτροπής.

Πριν από µερικές µέρες αυτοί που αποκαλούνται αναρχικοί
προέβησαν σε πράξεις βανδαλισµού του γραφείου του Υφυπουρ-
γού κ. Μπούγα και εξέδωσαν µια ανακοίνωση γι’ αυτό που έκα-
ναν. Αφού καταγγέλλουν τον κ. Μπούγα και εµένα ως αντιδρα-
στικούς και δεν ξέρω τι άλλο, ο µοναδικός λόγος που επικαλού-
νται -οι αναρχικοί, προσέξτε!- για το ότι προέβησαν σε αυτή την
πράξη βανδαλισµού είναι ότι δεν υπήρξε νοµοπαρασκευαστική
επιτροπή. Άρα πρέπει να σας δώσω συγχαρητήρια γιατί συµβά-
λατε ώστε το αναρχικό κίνηµα στην Ελλάδα να εξελιχθεί και να
θεωρεί ότι µπορεί να προβαίνει σε τέτοιες πράξεις επειδή δεν
έγινε νοµοπαρασκευαστική επιτροπή. Αυτό είναι µια παγκόσµια
εξέλιξη καταπληκτική. 

Να σας πω για εκείνες τις νοµοπαρασκευαστικές επιτροπές και
για εκείνη συγκεκριµένα. Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, πίσω από
βαρύγδουπα ονόµατα νοµοπαρασκευαστικών επιτροπών συνή-
θως κρύβονται και κάποια βαρύγδουπα συµφέροντα. Κάποια
µέλη από εκείνη την επιτροπή έχουν και µεγάλα δικηγορικά γρα-
φεία και όταν συνέταξαν τους κώδικες του ΣΥΡΙΖΑ, στα δικαστή-
ρια εξελίσσονταν δίκες των πελατών τους. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΑΚΙΩΤΗΣ: Του Μαργαρίτη;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Θα δείτε.

Όχι του Μαργαρίτη. Δείτε ποιοι ήταν. Ο Μαργαρίτης δεν ήταν σε
εκείνη τη νοµοπαρασκευαστική επιτροπή για την οποία σας µιλώ.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΑΚΙΩΤΗΣ: Ήταν σε επόµενη.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Αυτοί, λοι-

πόν, αν δείτε τα ρεπορτάζ της εποχής, οι της νοµοπαρασκευα-
στικής επιτροπής, τα βαρύγδουπα ονόµατα, πήγαν στα δικαστή-
ρια που δικάζονταν οι πελάτες τους και υπέβαλαν αιτήµατα να
αναβληθούν οι δίκες διότι, όπως είπαν στο δικαστήριο, επίκειται
αλλαγή του Ποινικού Κώδικα τον οποίο συνέτασσαν αυτοί και τα
δικαστήρια εξοργίστηκαν και είπαν ότι αυτό δεν µπορεί να συµ-
βεί. Και τότε ποιου µέσου µετήλθαν για να υπάρξουν αναβολές;
Παραιτήθηκαν της υπερασπίσεως, για να µπορεί το δικαστήριο
να αναβάλει και πράγµατι στις επόµενες ελάχιστες µέρες ψηφί-
στηκαν οι κώδικες, τους οποίους συνέταξαν αυτοί οι κύριοι συ-
νήγοροι, τα βαρύγδουπα ονόµατα των νοµοπαρασκευαστικών
επιτροπών, τους οποίους φαντάζοµαι ότι λατρεύουν οι αναρχι-
κοί.

Όπως είπε ο κ. Πλεύρης ενώπιον της Βουλής των Ελλήνων,
λοιπόν, η Κυβέρνηση εµφανίζεται, η Κυβέρνηση κρίνεται, ο
Υπουργός και ο Υφυπουργός εµφανίζονται. Δεν εµφανίζεται καµ-
µία νοµοπαρασκευαστική επιτροπή εδώ, κανένας κύριος καθη-
γητής και όλοι εµείς κρινόµαστε από τον ελληνικό λαό. Εµείς,
όµως, όχι κάποιος που είναι πίσω από εµάς, που έχει ή δεν έχει
επώνυµο. Άρα η Κυβέρνηση εµφανίζεται ενώπιον της Βουλής των
Ελλήνων και ενώπιον του ελληνικού λαού µε ένα σχέδιο νόµου
συγκεκριµένης φιλοσοφίας.

Είχα πει και χθες στην επιτροπή και το επαναλαµβάνω και σή-
µερα, γιατί αυτό που διδαχθήκαµε στη Νοµική Σχολή κυρίως από
τους µαρξιστικής αντίληψης καθηγητές µας ήταν το εξής απλό,
ότι η συγκρότηση των κρατών και η οργάνωση των ποινικών τους
συστηµάτων έγινε για να µπορέσουν τα κράτη να µπουν σε επο-
χές πολιτισµού. Δηλαδή να υποκαταστήσουν την ανάγκη που έχει
το θύµα απέναντι στον θύτη και για λογαριασµό του θύµατος να
οργανώσουν την ικανοποίησή του, για να µην έχουµε αυτοδικίες,
για να φύγουµε από την κατάσταση ζούγκλας όπου ο ένας σκο-
τώνει τον άλλον επειδή κάτι του έκανε. Τα ποινικά συστήµατα εκεί
απέβλεψαν, να υποκαταστήσουν την απαίτηση του θύµατος για
ικανοποίηση, να την οργανώσουν, να οργανώσουν τα δικαιώµατα
του κατηγορουµένου, όµως, εν τέλει να µπορεί η απονοµή της
δικαιοσύνης να οδηγεί στην ικανοποίηση του θύµατος µέσω της
οργανωµένης πολιτείας. Όταν επί πάρα πολλά χρόνια οργανώ-
νεται µόνο η προστασία των δικαιωµάτων των κατηγορουµένων
ή και των καταδικασµένων, είναι προφανές ότι αυτή η πολιτεία
έχει έλλειµµα όταν έχει εγκαταλείψει τα δικαιώµατα των θυµά-
των.

Τι σηµαίνει, άραγε, δικαίωµα του θύµατος; Γιατί ακούστηκαν
πολλές ειρωνικές κριτικές προσεγγίσεις που µίλησαν για θυµα-
τοκεντρικό νοµοσχέδιο. Μάλιστα. Ποιος θα έρθει στη θέση της
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µάνας που περιµένει το βράδυ το παιδί της να γυρίσει και δέχεται
ένα τηλεφώνηµα τα µεσάνυχτα ότι κάποιος πέρασε το κόκκινο
µεθυσµένος και τον σκότωσε; Ποιος θα έρθει; Ποιος έρχεται στη
θέση του γιατρού που λιώνει στην εφηµερία στο νοσοκοµείο και
του επιτίθενται βίαια κάποιοι εκεί, όχι µε βρισιές, τον χτυπάνε το
ίδιο και τον νοσηλευτή, γιατί αισθάνονται ότι δεν εξυπηρετούνται
γρήγορα στην εφηµερία του δηµόσιου νοσοκοµείου. Ποιος έρ-
χεται στη θέση του διασώστη του ΕΚΑΒ, στον οποίον επιτίθενται,
όταν φτάνει το ασθενοφόρο γιατί δήθεν άργησε και εκείνος πά-
λευε µε την κυκλοφορία; Ποιος θα έρθει στη θέση του δασκάλου
και του καθηγητή που δέχεται την επίθεση του νταή απ’ έξω;
Ποιος έρχεται στη θέση κάποιου ο οποίος συκοφαντείται, λοιδο-
ρείται, κάποιος ο οποίος υφίσταται βιαιοπραγίες και τελικά ο
θύτης δεν χρειάζεται καν να πάει στο δικαστήριο µε το υφιστά-
µενο πλαίσιο; Ποιος έρχεται στη θέση µιας λαϊκής οικογένειας η
οποία επιστρέφει από µια ολιγοήµερη απουσία και βρίσκει το
σπίτι λεηλατηµένο; Και µη µου πείτε ότι αυτό αφορά τα σπίτια
των πλουσίων, αυτά είναι προστατευµένα, τα λαϊκά σπίτια κλέ-
βουν.

Άρα στη θέση αυτών θα έρθει µια πολιτεία η οποία σέβεται τα
δικά τους δικαιώµατα και θα πρέπει να αποκαταστήσει την ευνο-
µία. Πώς; Θα πρέπει να αποκαταστήσει αυτό το περί δικαίου αί-
σθηµα που έχουν, που λέει: «Εγώ υπέστη κάτι». Ποιος θα έρθει
στη θέση -ας πούµε- ενός ηλικιωµένου ζευγαριού που έχει πέντε
χιλιάρικα στην άκρη για ώρα ανάγκης, όλα κι όλα αυτά είναι, και
πάει κάποιος και τα βουτάει. Με τη σηµερινή νοµοθεσία αυτός
δεν θα υποστεί τίποτα απολύτως, αλλά θα τους έχει φάει ολό-
κληρη την περιουσία, θα τους έχει φάει στην πραγµατικότητα τη
δυνατότητά τους να ζήσουν.

Εποµένως, όταν µιλάµε για τα δικαιώµατα των θυµάτων, στην
πραγµατικότητα µιλάµε για τα δικαιώµατα µιας ολόκληρης κοι-
νωνίας που θέλει να ζήσει ειρηνικά, µιας κοινωνίας που δεν θέλει
να κτυπάνε τους πολίτες, να βιάζουν τα παιδιά τους. Και, προ-
σέξτε, βιάζουν τα παιδιά τους και µε το υφιστάµενο πλαίσιο στο
οποίο αντιδρούν, όσοι αντιδρούν εδώ µέσα, αυτός όποια κατα-
δίκη και να υποστεί σε λίγο θα είναι έξω.

Και, προσέξτε, το Δικαστικό Συµβούλιο, όπως σωστά ελέχθη,
δεν έχει δικαίωµα καν να δει τίποτα, να δει το αδίκηµα αυτό καθ’
αυτό, να σχηµατίσει µια γνώµη. Ακούσαµε την άποψη του εκπρο-
σώπου της Νέας Αριστεράς να λέει το εξής: «Μα, δίνετε το περι-
θώριο στους δικαστές να αξιολογήσουν την ποινή; Αφού αυτή
αξιολογήθηκε. Να αξιολογήσουν το έγκληµα, την πράξη; Του Δι-
καστικού Συµβουλίου. Αφού -λέει- αυτό αξιολογήθηκε από τους
δικαστές που επέβαλαν την ποινή.». Μάλιστα, οι δικαστές, όµως,
επέβαλαν δέκα χρόνια και αυτός έχει δικαίωµα να κάνει αίτηση,
µε βάση την υφιστάµενη νοµοθεσία, στα τέσσερα χρόνια. Άρα το
συµβούλιο δεν πρέπει να αξιολογήσει το έγκληµα µε βάση την
αξιολόγηση που έκανε το πρώτο δικαστήριο και να δει εν τω µε-
ταξύ πώς συµπεριφέρεται ο δράστης; 

Δείτε λίγο. Έχουµε παρακολουθήσει αυτές τις µέρες -και στην
επιτροπή και εδώ- µια καταπληκτική αντίφαση, η οποία λέει το
εξής: Μα, γιατί δεσµεύετε τον δικαστή τόσο πολύ, όταν πρόκειται
να επιβάλει τις ποινές και δεν έχει την άνεση να δώσει αναστολή
παντού; Γιατί τον δεσµεύετε; Έτσι λέει η άποψη αυτή.

Την ίδια στιγµή, αυτός που το διατυπώνει, λέει: Γιατί δίνετε την
ευχέρεια στον δικαστή όταν κάποιος κάνει αίτηµα να απολυθεί,
να εξετάσει πώς είναι τα πράγµατα; Δηλαδή στη µια λέει «τον δε-
σµεύετε, δεν πρέπει» και στην άλλη λέει «πρέπει να τον δεσµεύ-
σετε, όπως έκανε ο ΣΥΡΙΖΑ». Στην πραγµατικότητα η υφ’ όρων
απόλυσης είναι υποχρεωτική για το δικαστικό συµβούλιο.

Αυτά αναµένουν; Για ρωτήστε την κοινωνία γιατί σε όλες τις
µετρήσεις τα ζητήµατα ασφάλειας και εγκληµατικότητας είναι
πάρα πολύ υψηλά στις αγωνίες των πολιτών; Είναι καλή η κατά-
σταση; Όχι. Εδώ όσοι είστε αντίθετοι µε αυτή την πρόταση λέτε:
«Ας µείνει όπως έχει, µια χαρά είναι. Δεν χρειάζεται να κάνετε τί-
ποτα». Γιατί δεν ακούσαµε αντιπρόταση. Η αντιπρόταση είναι να
µείνει όλο το πλέγµα και η αντίληψη των διατάξεων του κώδικα
του ΣΥΡΙΖΑ. Όµως, πείτε τα στον κόσµο αυτά. Γιατί οι µετρήσεις
έδειξαν ότι εννιά στους δέκα αποδέχονται αυτή την αντίληψη και
αυτή τη λογική που εισάγουµε εµείς σήµερα στη Βουλή των Ελ-
λήνων;

Αν θέλετε να διαλέξετε εκείνους τους ποινικολόγους -εκείνους,
όχι όλους- οι οποίοι µιλάνε για το χειρότερο νοµοθέτηµα της πε-
ντηκονταετίας, χάρισµά σας. Εµείς θα διαλέξουµε το 90% της ελ-
ληνικής κοινωνίας. Με αυτούς είµαστε. Για την ανάγκη αυτών
νοµοθετούµε. Για λογαριασµό τους νοµοθετούµε. Προσπαθούµε
να αντιµετωπίσουµε ένα υπαρκτό πρόβληµα.

Βέβαια, η καταπληκτική δογµατική προσέγγιση της Αριστεράς
στο σχέδιο νόµου είναι: «Μα, είναι δυνατόν να εισάγετε ποινική
ευθύνη εταιρειών που δωροδοκούν»; Για φαντάσου! Η «Αριστερά
και η Πρόοδος», η οποία αγωνιά ότι αλλάζει το δόγµα του Ποινι-
κού Κώδικα επειδή εισάγεται η ποινική ευθύνη νοµικών προσώ-
πων, για να µην τη γλιτώνουν όταν απαλλάσσονται τα φυσικά
πρόσωπα.

Η Κυβέρνηση αυτή η οποία κατηγορείται -εγώ τι άκουσα για
Δεξιά και ακροδεξιά- εισάγει για πρώτη φορά την ποινική ευθύνη
των νοµικών προσώπων µε απειλή χρηµατικής ποινής που φτάνει
εκατοµµύρια έως και το κλείσιµο, που αυξάνει τα πρόστιµα, τις
ποινές στους πολιτικούς που δωροδοκούνται από 100.000 στα 4
εκατοµµύρια και που αυξάνει τις χρηµατικές ποινές στα πρό-
σωπα και τις εταιρείες, που προβαίνουν σε ξέπλυµα βρώµικου
χρήµατος.

Γι’ αυτά οι ανησυχίες είναι µην πειράξουµε το δόγµα. Τι λέτε;
Τι λέτε;

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΑΚΙΩΤΗΣ: Για το 60;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Θα σας πω.

Και βέβαια τίποτα επί της ουσίας όσον αφορά το πλαίσιο της εν-
δοοικογενειακής βίας, που προστατεύει αποτελεσµατικά τα θύ-
µατα. Δεν έγινε διάλογος, η µόνιµη επωδός. Κι όµως εκεί θα
βρούµε διατάξεις, οι οποίες για πρώτη φορά παρέχουν απόλυτη
δικαστική προστασία στους γιατρούς, τους ψυχολόγους, τους
κοινωνιολόγους, τους εκπαιδευτικούς, οι οποίοι θα αναφέρουν
τα περιστατικά ενδοοικογενειακής βίας που υποπίπτουν στην
αντίληψή τους λόγω της δουλειάς τους. Μέχρι τώρα αυτοί ήταν
απροστάτευτοι και όταν έκαναν κάποια καταγγελία ή έκαναν κά-
ποια αναφορά υφίσταντο κακές µηνύσεις, εκδικητικές µηνύσεις,
εκδικητικές αγωγές και σταµατούσαν. Τώρα τους παρέχουµε
απόλυτη προστασία, να µπορούν να το κάνουν χωρίς κανένα πρό-
βληµα. 

Άρα, λοιπόν, όλα αυτά τα οποία συνιστούν τον κορµό αυτού
του σχεδίου νόµου, οδηγούν στην απόφασή σας να το καταψη-
φίσετε επί της αρχής; Ποιες είναι οι αρχές οι δικές σας;

Έγινε πολλή συζήτηση για την υπόθεση των βουλευµάτων.
Στην αρχή ήταν µια κριτική, ότι τα βουλεύµατα καταργούνται.
Ψέµα! Τα βουλεύµατα σε όλες τις σοβαρές υποθέσεις και ειδικά
εκείνες οι οποίες έχουν οικονοµικό αντικείµενο και χρειάζονται
διερεύνηση παραµένουν ως έχουν. 

Θέλω να θυµίσω ότι τώρα, τώρα που µιλάµε, όλον αυτόν τον
καιρό παραπέµπονται χωρίς βούλευµα τα κακουργήµατα στις
εξής περιπτώσεις: Τώρα το εµπόριο ναρκωτικών παραπέµπεται
απευθείας, στις ληστείες έχουµε απευθείας παραποµπή, στις δια-
κεκριµένες κλοπές έχουµε απευθείας παραποµπή, στις φορολο-
γικές κακουργηµατικές παραβάσεις έχουµε απευθείας παραπο-
µπή, στη λαθρεµπορία έχουµε απευθείας παραποµπή, στην πα-
ράνοµη µεταφορά αλλοδαπών έχουµε απευθείας παραποµπή,
στις παραβάσεις του νόµου περί όπλων και εκρηκτικών έχουµε
απευθείας παραποµπή και στα εγκλήµατα καταστροφής δασών
έχουµε απευθείας παραποµπή.

Τι καηµός σας έχει πιάσει µην τυχόν και γίνει η δίκη των Τε-
µπών νωρίς; Γιατί διευρύνουµε απλώς αυτόν τον κατάλογο µε
λίγες ακόµα περιπτώσεις κακουργηµατικές στις οποίες µετά το
πέρας της ανάκρισης ο εισαγγελέας µπορεί να τις οδηγήσει µε
σύµφωνη γνώµη του προέδρου των εφετών στο ακροατήριο. Και
προς τι οι αντιδράσεις σας; Έχει λέει αθωωτικά βουλεύµατα. Μά-
λιστα. Αλλά όταν σας καλέσαµε να µας πείτε τα αθωωτικά αυτά
βουλεύµατα, έχουν βγει µε προτάσεις αθωωτικές των εισαγγε-
λέων, απορία ψάλτου βηξ, διότι το 98% των αθωωτικών βουλευ-
µάτων γίνεται µετά από αθωωτική πρόταση του εισαγγελέα. Αυτό
παραµένει ως έχει. Κατά συνέπεια όταν η ανάκριση τελειώνει και
ο εισαγγελέας διαπιστώνει ότι δεν υπάρχουν στοιχεία να οδηγη-
θεί η υπόθεση στο ακροατήριο, εισάγει την υπόθεση µε απαλλα-
κτική πρόταση στο συµβούλιο για να εκδοθεί βούλευµα. Τι
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αλλάζει, λοιπόν, και ο τόσος καηµός; 
Και το θέµα της κλήσης στο δικαστήριο των προανακριτικών

υπαλλήλων. Η διατύπωση που έχουµε είναι η διατύπωση της ευ-
ρωπαϊκής σύµβασης των δικαιωµάτων του ανθρώπου, που λέει
ότι ο κατηγορούµενος έχει δικαίωµα αυτός να καλέσει ή να επι-
βάλει στις εισαγγελικές αρχές να καλέσουν τους µάρτυρες που
αυτός θέλει. Υπάρχει κανένα πρόβληµα στη διάταξη αυτή ή είναι
ακριβώς διατυπωµένη όπως είναι η ΕΣΔΑ; Ο κατηγορούµενος
λοιπόν, έχει δικαίωµα αν δει… Γιατί εδώ θεωρούµε ότι και ο ει-
σαγγελέας είναι κακόβουλος, κάτι έχει στο µυαλό του και δεν
θέλει να καλέσει τους αστυνοµικούς µάρτυρες. Ποιος ξέρει γιατί;
Αλλά ακόµα και όταν υποψιάζεται τον εισαγγελέα, εµείς έχουµε
βάλει τη διατύπωση της ΕΣΔΑ η οποία λέει ότι ο κατηγορούµενος
όταν διαπιστώσει πέντε µέρες αφότου πάρει την κλήση ότι δεν
έχει κληθεί κάποιος ή κάποιοι µάρτυρες που πρέπει να κληθούν
επιβάλει στον εισαγγελέα να τους καλέσει. Υπήρξε µια κριτική ότι
οι πέντε µέρες είναι λίγες. Δεκτή, θα γίνουν δέκα, έτσι ώστε να
µην υπάρχει καµµία αµφιβολία ότι θα έχει την άνεση για να µπο-
ρεί να επιβάλει την κλήτευση τους.

Και οι περίφηµες µονοµελείς συνθέσεις. Από τη µια µεριά γιατί
δεν εµπιστεύεσαι τους δικαστές, από την άλλη µεριά πώς εµπι-
στεύεσαι τους δικαστές σε µονοµελή σύνθεση; Ένας εφέτης,
ένας πρόεδρος εφετών που δικάζει στο µονοµελές κακουργηµά-
των έχει τριάντα χρόνια δικαστής. Τριάντα χρόνια. Και τώρα εµείς
πρέπει να πούµε ότι έναν δικαστή µε τριάντα χρόνια εµπειρίας
και προϋπηρεσίας δεν πρέπει να τον εµπιστευτούµε. Αλλά εδώ
δεν είναι ότι στην πραγµατικότητα υπάρχουν αντιρρήσεις ως
προς αυτό. Είναι ότι υπάρχει µια αναζήτηση κάποιων δικαιολο-
γιών να µην ψηφιστεί το νοµοσχέδιο. Όλες οι δικαιολογίες είναι
δευτερεύουσες. Καµµία δεν ασχολήθηκε µε όλα αυτά, τα οποία
κάναµε, προκειµένου να αποκατασταθεί ένα αίσθηµα δικαίου, ένα
αίσθηµα ασφάλειας και να καταπολεµηθεί η ατιµωρησία στην ελ-
ληνική κοινωνία. Καµµία. Αλλά και δευτερεύουσες περιπτώσεις
από τις οποίες τις περισσότερες έχουµε κάνει δεκτές και τις λύ-
νουµε, γιατί όπως έχετε παρατηρήσει το Υπουργείο δέχτηκε αλ-
λαγές αφότου ολοκληρώθηκε η διαβούλευση. Θεωρήσαµε ότι
εκεί υπήρχαν χρήσιµες παρατηρήσεις, δεχθήκαµε και τις ενσω-
µατώσαµε. Ανακοίνωσα χθες ότι θα ενσωµατώσουµε και παρα-
τηρήσεις που έγιναν στην επιτροπή και προφανώς θα ενσωµα-
τώσουµε και παρατηρήσεις που γίνονται στην Ολοµέλεια. 

Και για να κλείσω µε κάτι το οποίο θεωρείται εµβληµατικό. Κυ-
ρίες και κύριοι Βουλευτές, εδώ είπα εγώ στις προγραµµατικές
δηλώσεις ότι όλα τα κακουργήµατα θα διώκονται αυτεπαγγέλ-
τως. Όλα. Και αυτό γίνεται µε έναν απολύτως καθαρό τρόπο.
Αποκαθίσταται δηλαδή αυτό που είχε τραυµατιστεί διαχρονικά
στο ποινικό. Όλα. Αυτό που έγινε µε τον ΣΥΡΙΖΑ ήταν πως βιαζό-
ταν να ισχύσει ο κώδικας από την εποµένη µέρα της ψήφισής του
προκειµένου να απαλλαγούν κάποιοι των οποίων οι δίκες εκκρε-
µούσαν στα δικαστήρια και έβαλαν την ισχύ του νόµου την επό-
µενη µέρα. Η καλή νοµοθέτηση επιβάλλει ειδικά σε αυτές τις
περιπτώσεις να υπάρχει ένας χρόνος, ώστε οι δικαστές και οι δι-
κηγόροι να µπορούν να καταλάβουν, να δουν, να διαβάσουν, να
ενηµερωθούν για τις διατάξεις αυτές. 

Λοιπόν όλα τα κακουργήµατα διώκονται αυτεπαγγέλτως και
αυτό είναι ξεκάθαρο και σαφώς υπάρχουν µεταβατικές διατάξεις
για την ισχύ τους, προκειµένου να ενηµερωθούν οι δικαστές και
οι δικηγόροι. Αυτό είναι.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, δικαιολογίες για να µην ψηφιστεί
το νοµοσχέδιο εύκολα µπορεί να βρει κάποιος. Αλλά οι δικαιολο-
γίες ξέρετε απευθύνονται σε αυτούς που δεν είναι εδώ στην Αί-
θουσα, είναι απ’ έξω, όπου οι εννιά στους δέκα δέχονται την
κατεύθυνση. Σε αυτούς πρέπει να απαντήσετε γιατί δεν το ψηφί-
ζετε. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεχίζουµε τον κα-
τάλογο και καλούµε στο Βήµα τον κ. Αθανάσιο Ζεµπίλη από τη
Νέα Δηµοκρατία.

Και µετά είναι ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κοµµου-
νιστικού Κόµµατος.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΖΕΜΠΙΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο σύγχρονος
νοµικός πολιτισµός ορθά επιβάλλει σε µια πολιτισµένη κοινωνία
να νοιάζεται και για τους πολίτες που εγκληµατούν, να τους δίνει
δηλαδή την ευκαιρία που οι ίδιοι δεν έδωσαν στα θύµατα τους.
Γιατί η Ελένη Τοπαλούδη και ο Άλκης Καµπανός και τόσα άλλα
θύµατα δεν είχαν δεύτερη ευκαιρία. Αυτό όµως που δεν επιτρέ-
πεται σε µια ευνοµούµενη πολιτεία είναι να νοιάζεται περισσό-
τερο για τους εγκληµατίες απ’ όσο νοιάζεται για τα θύµατά της,
από όσο νοιάζεται για το κοινωνικό σύνολο. Διότι στην περίπτωση
αυτή διαχέεται µια γενική αίσθηση ανοµίας και ατιµωρησίας. Και
η ατιµωρησία αναπόφευκτα συνδέεται µε το κορυφαίο ζήτηµα
της ασφάλειας, µε το θεµελιώδες δικαίωµα του πολίτη να αισθά-
νεται ασφαλής στην πόλη και τη γειτονιά του. 

Δεν υπάρχει αµφιβολία ότι το έγκληµα στις µέρες µας έχει µε-
ταλλαχθεί, καθώς έχει δεχθεί επιδράσεις από το διαδίκτυο και
την παγκοσµιοποίηση. Και αυτό συνεπάγεται την ανάγκη προ-
ώθησης διαρκώς νέων πολιτικών στον πόλεµο κατά της βαριάς
και της µικροµεσαίας εγκληµατικότητας, που διαρκώς εξελίσσε-
ται. Νέων πολιτικών που προσαρµόζουν το ποινικό πλαίσιο στις
ανάγκες µιας νέας εποχής και σε προκλήσεις, όπως η κλιµατική
κρίση.

Τι και αν κάθε χρόνο κατακαίγονται χιλιάδες στρέµµατα δά-
σους, χάνονται ανθρώπινες ζωές και περιουσίες και ολόκληρες
περιοχές, όπως η Εύβοια και ο Έβρος βιώνουν ολοκληρωτική οι-
κολογική καταστροφή; Στο διά ταύτα βλέπουµε να µην µπαίνει
κανένας φυλακή.

Αυτό το φαινόµενο θέλει να αντιµετωπίσει το παρόν σχέδιο
νόµου που µε κύριο µέσο την έκτιση των ποινών επιχειρεί να κα-
ταπολεµήσει το αίσθηµα ατιµωρησίας και να εκπέµψει ένα µή-
νυµα προς την κοινωνία ότι η ελληνική δικαιοσύνη, ότι η πολιτεία
είναι παρούσα. 

Το νοµοσχέδιο εισάγει, επίσης, σηµαντικές ρυθµίσεις για την
επιτάχυνση των διαδικασιών και του χρόνου της ποινικής δίκης.
Προς την κατεύθυνση της εύρυθµης λειτουργίας του κράτους δι-
καίου αναµένεται στο επόµενο διάστηµα και ο νέος δικαστικός
χάρτης της χώρας, που θα αποτελέσει βαθιά τοµή στο χώρο της
δικαιοσύνης. Είναι µια µεγάλη µεταρρύθµιση που λαµβάνει υπ’
όψιν ωστόσο τα χαρακτηριστικά του ελλαδικού χώρου, όπως η
νησιωτικότητα ώστε να εξασφαλίζεται η απρόσκοπτη πρόσβαση
των πολιτών στη δικαιοσύνη που αποτελεί το δικαίωµα των δι-
καιωµάτων.

Στην περιφερειακή µου ενότητα την Εύβοια µε τα δύο νησιά, την
Εύβοια και τη Σκύρο, κρίνεται απαραίτητη η ενδυνάµωση του Εφε-
τείου της Εύβοιας και λειτουργίας τριών πρωτοβάθµιων δικαστη-
ρίων στους Δήµους Καρύστου, Ιστιαίας και Κύµης Αλιβερίου.

Αποτελεί συνεπώς ζητούµενο η επιτάχυνση στην απονοµή δι-
καιοσύνης µε ταυτόχρονη διασφάλιση της ποιότητας των απο-
φάσεών της και σεβασµό στα ανθρώπινα δικαιώµατα, διότι όπως
είπε και ο σπουδαίος φιλελεύθερος φιλόσοφος, ο Μοντεσκιέ, η
ελευθερία των πολιτών εξαρτάται κυρίως από την ποιότητα της
ποινικής νοµοθεσίας.

Και στο πλαίσιο αυτό θα ήθελα να κάνω τρεις γενικές επιση-
µάνσεις. Η πρώτη, η αυστηροποίηση των ποινών αποτελεί µια
πάρα πολύ δύσκολη άσκηση ισορροπίας ανάµεσα στην κρα-
τούσα φιλοσοφία για σχετικά χαµηλές ποινές και για δεύτερη ευ-
καιρία σε όλους τους πολίτες και από την άλλη πλευρά στο κοινό
περί δικαίου αίσθηµα και το δικαίωµα προστασίας των πολιτών.
Θα πρέπει µάλιστα να παραδεχθούµε ότι στο µεγαλύτερο τµήµα
της Ευρώπης η ζυγαριά γέρνει προς την αποκλιµάκωση της ποι-
νικής καταστολής και την υιοθέτηση εναλλακτικών ποινών στο
πλαίσιο ενός φιλελεύθερου αναλογικού και επιεικούς συστήµα-
τος απονοµής της δικαιοσύνης. 

Επισήµανση δεύτερη, επειδή η ίδια η ζωή έχει δείξει ότι η αυ-
στηροποίηση σε πολλές περιπτώσεις είναι ατελέσφορη ως προς
την πάταξη της εγκληµατικότητας θα πρέπει να δοθεί πολύ µε-
γάλο βάρος στην πρόληψη, ιδιαίτερα σε αδικήµατα που εκδηλώ-
νουν µε ακραίο τρόπο την ενδοοικογενειακή, την οπαδική, τη
νεανική και την έµφυλη βία κατά των γυναικών. Απαιτούνται πα-
ρεµβάσεις ευαισθητοποίησης και πρόληψης, προκειµένου να
εξαλειφθούν στερεότυπα που τυφλώνουν και σε κάποιες φορές
σκοτώνουν.
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Στο πλαίσιο αυτό είναι πολύ σηµαντική η πρωτοβουλία τού
Πρωθυπουργού για τη σύσταση επιστηµονικής επιτροπής που
θα εκπονήσει την εθνική στρατηγική πρόληψης και αντιµετώπι-
σης της βίας και της παραβατικότητας των ανηλίκων, που παρου-
σιάζει επικίνδυνη έξαρση τελευταία.

Τρίτη επισήµανση, η παραµονή για µεγαλύτερο διάστηµα στις
φυλακές αυξάνει και το κίνδυνο ιδρυµατισµού των κρατουµένων
και οι συνθήκες στις φυλακές έχουν πολύ µεγάλη σηµασία όχι
µόνο γιατί αποτελούν καθρέπτη της κοινωνίας, όχι µόνο χάριν δι-
καιωµατισµού αλλά και για λόγους δηµόσιας τάξης. Αργά ή γρή-
γορα είτε το θέλουµε είτε όχι τους κρατουµένους θα τους
συναντήσουµε και πάλι µπροστά µας µετά την αποφυλάκισή τους
και τότε έχει σηµασία αυτός που φυλακίστηκε για ένα πληµµέ-
ληµα να µην έχει µυηθεί στη βαριά εγκληµατικότητα. 

Είναι προφανές συνεπώς ότι ο υποτροπιασµός στην εγκληµα-
τικότητα είναι δείκτης της αποτυχίας και της παρακµής µιας κοι-
νωνίας, δείκτης αποτυχίας ενός ολόκληρου πολιτισµού. Στο
πλαίσιο αυτό θα πρέπει να αντιµετωπιστεί το πρόβληµα του υπερ-
κορεσµού των φυλακών, που αναµένεται να οξυνθεί κατά το επό-
µενο διάστηµα. Άλλωστε είναι γνωστό ότι ο υπερπληθυσµός
αυτός είναι η συχνότερη καταδίκη της χώρας µας για παραβίαση
του άρθρου 3 της ευρωπαϊκής συνθήκης για απάνθρωπη και
εξευτελιστική µεταχείριση στις φυλακές. Είναι χαρακτηριστικό
ότι από τα σαράντα επτά µέλη του Συµβουλίου της Ευρώπης σε
επίπεδο καταδικαστικών αποφάσεων η Ελλάδα έως πρόσφατα
έκανε παρέα µε τη Ρωσία και την Τουρκία. Και αυτό είναι κάτι που
αµαυρώνει την εικόνα και µας αδικεί, διότι η Ελλάδα είναι µια
χώρα δηµοκρατίας και µια χώρα ασφάλειας δικαίου.

Ολοκληρώνοντας, θα ήθελα να επισηµάνω ότι το παρόν σχέδιο
νόµου θέτει τις εγγυήσεις και τα όρια που επιτρέπουν την απα-
ραίτητη ισορροπία µεταξύ της ασφάλειας και της ελευθερίας των
πολιτών, γιατί µια κοινωνία πρέπει να νοιάζεται για όλους και κυ-
ρίως να ακούει και τη φωνή όσων βίωσαν την παραβατικότητα,
την εγκληµατικότητα, την κακοποίηση, να ακούει φωνές, όπως
της Μυρτούς της Πάρου, αλλά και όλων των θυµάτων που ζητούν
δικαίωση. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει τώρα
ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κοµµουνιστικού Κόµµατος,
ο κ. Παφίλης.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Θέλουµε πριν απ’ όλα, µιλώντας για
την επικαιρότητα, να χαιρετίσουµε τον αγώνα των αγροτών, το
χθεσινό συγκλονιστικό πανελλήνιο συλλαλητήριο στο Σύνταγµα
όπου µαζί µε τους αγρότες συµπαρατάχθηκαν εργαζόµενοι, µι-
κροί επαγγελµατίες, νέες και νέοι φοιτητές απαιτώντας µέτρα ου-
σιαστικής στήριξης του εισοδήµατος των αγροτών, µείωση του
κόστους παραγωγής µε αφορολόγητο πετρέλαιο. 

Αλήθεια, οι εφοπλιστές γιατί έχουν αφορολόγητο; Επειδή είναι
φτωχοί; Γιατί οι αγρότες δεν έχουν που είναι µεγάλη παραγωγική
δύναµη της κοινωνίας µαζί µε τους εργαζόµενους; Απαντήστε κά-
ποτε. Ποτέ δεν έχετε απαντήσει γι’ αυτό. Σας έχουµε κάνει εκατό
φορές το ίδιο ερώτηµα. Τα ίδια και µε το ρεύµα. Με το ρεύµα;
Μιλάτε; Δείτε τα κέρδη των εταιρειών πόσα είναι. Αµύθητα, απί-
στευτα κέρδη. Και εσείς επιµένετε σ’ αυτή την ίδια πολιτική. 

Κοινή Αγροτική Πολιτική. Εδώ πρέπει να κάνουµε και έναν λο-
γαριασµό, γιατί θα µας τρελάνετε στο τέλος και όχι µόνο εσείς
της Νέας Δηµοκρατίας, αλλά και του ΣΥΡΙΖΑ και του ΠΑΣΟΚ. Την
ψηφίσατε ή όχι στο Ευρωκοινοβούλιο την Κοινή Αγροτική Πολι-
τική όλοι σας πλην ΚΚΕ; Ναι ή όχι; Απαντήστε µας.

Τώρα γιατί γκρινιάζετε; Λέει ο Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ ότι δεν
την διαπραγµατεύτηκε καλά η Κυβέρνηση Μητσοτάκη, την ΚΑΠ,
την οποία την ψήφισαν όλοι µαζί. Ενώ, λέει, στην Ισπανία παρα-
δείγµατος χάριν την διαπραγµατεύτηκαν καλύτερα. Συγγνώµη,
τώρα λέω θα µας τρελάνετε για δεύτερη φορά, γι’ αυτό βγήκαν
όλοι οι αγρότες της Ισπανίας στον δρόµο. Και οι Γάλλοι δεν την
διαπραγµατεύτηκαν; Και οι Βέλγοι δεν την διαπραγµατεύτηκαν;
Και οι Ιταλοί δεν την διαπραγµατεύτηκαν; 

Εδώ, λοιπόν, η υποκρισία -και απευθύνοµαι κυρίως στον αγρο-
τικό κόσµο- πρέπει να βάλει τέλος και οι φωτογραφίες πάνω στα
τρακτέρ. Να σε κάψω Γιάννη, να σε αλείψω λάδι!

Και, βέβαια, να σας πούµε ότι δεν ξεµπερδέψατε, ότι θα συνε-
χιστούν οι αγώνες µε κορύφωση στις 28 Φλεβάρη, µε τη µεγάλη
πανελλαδική απεργία που ταυτόχρονα θα αποτελεί και µια απά-
ντηση σ’ αυτό που κάνετε µε το έγκληµα στα Τέµπη, µε το κλεί-
σιµο άρον-άρον της εξεταστικής επιτροπής µε ευθύνη της
Πλειοψηφίας, της Νέας Δηµοκρατίας, της Κυβέρνησης δηλαδή.
Παρά το γεγονός ότι υπήρχαν απουσίες -και αυτό απευθύνεται
και σε άλλους-, υπήρχαν ανούσιες αντιπαραθέσεις, υπήρχε -θα
το πω απλά- «πολλή παρουσίαση» για τα κανάλια και τις ατάκες.
Παρ’ όλα αυτά, όµως, έγινε συζήτηση και ουσιαστική συζήτηση.
Και βέβαια, η όλη αντιπαράθεση είχε και έναν στόχο: Να καλύψει
ο καθένας τους δικούς του Υπουργούς που εµπλέκονταν σε όλη
αυτή την υπόθεση και να καλύψει τελικά στο σύνολο όλων αυτών
που συµφώνησαν για την ιδιωτικοποίηση των σιδηροδρόµων, που
ήταν µια από τις βασικές αιτίες που φτάσαµε ως εδώ. 

Και όσοι επικαλούνται και πάλι την Ευρωπαϊκή Ένωση, έλεος!
Από πού ήρθε αυτή η απόφαση; Από την Ευρωπαϊκή Ένωση δεν
ήρθε; Πώς είναι η κατάσταση στην Ευρωπαϊκή Ένωση σε σχέση
µε τα συστήµατα ασφάλειας; Χάλι µαύρο! Σας έχουµε πει εκατό
φορές τα στοιχεία και θα τα ξαναπούµε.

Παρ’ όλα αυτά, λέω, υπάρχουν ευρήµατα σ’ αυτή τη συζήτηση.
Έγινε συζήτηση και ας λέτε ό,τι θέλετε. Κι ο ελληνικός λαός πα-
ρακολούθησε κατά µεγάλο µέρος, γιατί δεν ξεχνά αυτό το
έγκληµα. Προκύπτουν πολιτικές, αλλά και ποινικές ευθύνες. Και
λένε, η Νέα Δηµοκρατία θέλει να καλύψει τον Υπουργό της, η
άλλη µπορεί να θέλει να καλύψει τους υπόλοιπους. Αλήθεια, όταν
προτείναµε εµείς στην Αναθεώρηση του Συντάγµατος να καταρ-
γηθεί ο νόµος περί ευθύνης Υπουργών και να πηγαίνουν κανονικά
στα δικαστήρια, το ψήφισε κανένας; Τι παραπονιέστε τώρα; Τι
υποκρισία είναι αυτή; Εµείς το προτείναµε. Κανένας δεν το στή-
ριξε να καταργηθεί αυτός ο νόµος επιτέλους, που είναι γάγ-
γραινα. Όχι ότι θα αλλάξει ριζικά όλα τα πράγµατα. 

Μη νοµίζετε ότι τελειώσατε. Το έγκληµα αυτό δεν θα ξεχαστεί.
«Των νεκρών εµείς θα γίνουµε φωνή». Αυτό αγκάλιασε ένα εκα-
τοµµύριο οκτακόσιες χιλιάδες διαδηλωτές σύµφωνα µε εκτιµή-
σεις της Κυβέρνησης.

Τώρα να πάµε στο συζητούµενο νοµοσχέδιο. Ο Υπουργός
έκανε µια φιλότιµη προσπάθεια και είπε πολλά. Όµως, πολλά δεν
τα είπε καθόλου. Κουβέντα. Μερικά δεν τα είπε. 

Να ξεκινήσουµε από την επιτάχυνση. Ξέρετε, αυτά τα έχουµε
ακούσει. Σαράντα οκτώ φορές; Πόσα είναι, Γιάννη;

ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Σαράντα νοµοσχέδια από το 2000.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Σαράντα από το 2000.
Άµα δείτε τις οµιλίες της εκάστοτε κυβέρνησης, αυτά έλεγαν

περίπου. Τώρα, ακριβώς τα πράγµατα αλλάζουν και λίγο προς το
χειρότερο, βέβαια. 

Επιταχύνουµε, λέει, την ποινική διαδικασία προς όφελος όλης
της κοινωνίας και το διατυµπανίζετε. Όλης της κοινωνίας; Θα το
αποδείξουµε αν είναι όλης.

Εµείς τι λέµε που οι άλλοι δεν µιλάνε καθόλου; Γιατί έχουν συµ-
φωνήσει σε πάρα πολλά πράγµατα και τσακώνονται για τα επι-
µέρους. Εµείς λέµε ότι και αυτός ο τοµέας, της ποινικής δικαιο-
σύνης, δεν είναι ξεκάρφωτος -θα το πω έτσι- από τη συνολική πο-
λιτική της κυβέρνησης και του συστήµατος, από τις απαιτήσεις
σε αυτές τις συνθήκες που έχει το κεφάλαιο, οι µεγάλοι επιχει-
ρηµατικοί όµιλοι συνολικά και όχι µόνο στην Ελλάδα. Άρα, εµείς
λέµε ότι το πρώτο που προσπαθεί να διασφαλίσει -τα είπαµε και
προηγούµενα- είναι τα συµφέροντα του κεφαλαίου.

Και βέβαια, είναι γνωστό ότι για την αργή δικαιοσύνη έχουν
γράψει ή έχουν απαιτήσει και ο ΣΕΒ αλλά και άλλοι της ίδιας συ-
νοµοταξίας -να το πω έτσι-, τα αστικά επιτελεία. Και γι’ αυτό λέµε
ότι η επιτάχυνση µέσα από την ψηφιοποίησή της αποτελεί κοινή
στρατηγική όλων. Γι’ αυτό δεν µιλάτε. Γιατί, τι είναι, δηλαδή, όλα;
Εφεύρεση Μητσοτάκη; Βεβαίως, φταίει η Κυβέρνηση πρώτα απ’
όλους και την πολεµάµε όχι µέσα στη Βουλή µονάχα και µε κο-
ρώνες ανούσιες, αλλά και εκτός -και το αποδεικνύουµε καθηµε-
ρινά- που είναι και το πιο σηµαντικό. 

Τι λέει, λοιπόν, αυτή η λογική; Αναγκαίος όρος για την ενί-
σχυση της ανταγωνιστικότητας της ελληνικής οικονοµίας, προ-
ϋπόθεση για τη διατήρηση της επενδυτικής βαθµίδας και την
αξιοποίηση των κονδυλίων του Ταµείου Ανάκαµψης. Είναι προ-
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απαιτούµενα ή όχι; Ο κ. Τσιάρας είχε το θάρρος να το πει ωµά,
«ναι ,είναι προαπαιτούµενα και πρέπει να τα περάσουµε γρή-
γορα, για να µπορέσουµε να κάνουµε και εκταµίευση». Εσείς τι
λέτε τώρα; Η ίδια κυβέρνηση είναι. Μπορεί να αλλάζουν τα πρό-
σωπα, αλλά αυτό δεν έχει καµµία σηµασία. 

Δεν ενδιαφέρει γενικά η επιτάχυνση, αλλά ειδικά γι’ αυτό που
κάνατε ήδη, ειδικά για τις επενδύσεις, ειδικά για τα συµφέροντα
επιχειρηµατικών οµίλων. Εδώ κάνατε δικαστήρια πολυτελείας µε
επιλεγµένους δικαστές που σε µια εβδοµάδα πρέπει να δικάζουν
και να πάρουν αποφάσεις σε ό,τι αφορά τις επενδύσεις και άλλα
θέµατα!

Τώρα, βέβαια, δεν χρησιµοποιείτε σαν βασικό θέµα την αντι-
µετώπιση της διαφθοράς, την οποία -τι να σας πω;- την έχετε
τσακίσει όλοι σε όλη την Ευρωπαϊκή Ένωση και στην Ελλάδα το
ίδιο! Μα, η διαφθορά είναι συστατικό στοιχείο του καπιταλιστικού
συστήµατος. Για να δουλέψει η µηχανή, θέλει και λάδι και χωρίς
λάδι καίγεται. Και το λάδι είναι πολλαπλό. 

ΕΥΣΤΡΑΤΙΟΣ (ΣΤΡΑΤΟΣ) ΣΙΜΟΠΟΥΛΟΣ: Επί κοµµουνιστι-
κού…

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Θέλετε να ανοίξουµε κουβέντα; Άµα
µου δώσει χρόνο ο Πρόεδρος, δεν έχω κανένα πρόβληµα. Και θα
έρθει η ώρα να τα πούµε αυτά.

ΕΥΣΤΡΑΤΙΟΣ (ΣΤΡΑΤΟΣ) ΣΙΜΟΠΟΥΛΟΣ: Εκεί ήταν η νοµεν-
κλατούρα.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Και θα έρθει η ώρα να τα πούµε αυτά,
και για τα δικαιώµατα και για ό,τι θέλετε και για τον σοσιαλισµό. 

ΕΥΣΤΡΑΤΙΟΣ (ΣΤΡΑΤΟΣ) ΣΙΜΟΠΟΥΛΟΣ: Άλλο είπα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Μη διακόπτετε πα-

ρακαλώ.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Όποτε θέλετε, είµαστε διατεθειµένοι

να τα πούµε όλα, για ποια δικαιώµατα και για ποια γκούλαγκ και
ποια Μακρόνησο, για ποια, για ποια, για ποια -µη µε προκαλείτε,
που µιλάτε και από πάνω- για εκτελέσεις, για σφαγές παιδιών και
λοιπά και λοιπά. Γι’ αυτά τα δικαιώµατα δεν θέλουµε να ανοί-
ξουµε τέτοιο θέµα, αλλά µη µας προκαλείτε. Και ό,τι λάθη έκα-
ναν, τα πλήρωσαν, αλλά τα πλήρωσαν και οι λαοί ολόγυρα.
Άνοιξαν καινούργιους δρόµους στην ιστορία της ανθρωπότητας
και σε αυτά τα θέµατα. 

Λέω, λοιπόν: Για τους εργαζόµενους, αλήθεια, και το λαό συ-
νολικά, ποια επιτάχυνση; Γι’ αυτούς ενδιαφέρεστε να επιταχυν-
θεί; Τώρα έχετε τη µανία. Έλεος! Τώρα µας φέρατε καινούργιο
«φρούτο», ότι οι Έλληνες είναι δικοµανείς. Λες και έχει όρεξη ο
καθένας να τρέχει στα δικαστήρια όλη την ώρα, για να βρει το
δίκιο του, ή για να καταγγείλει κάποιον που του το παίρνει το
δίκιο του. Για πείτε µας: Πόσο καιρό κάνουν να εκδικαστούν οι
εργατικές υποθέσεις; Και πώς ζουν αυτοί οι άνθρωποι, όταν απο-
λύονται παράνοµα ένα, δύο, τρία χρόνια; Πώς ζουν σε όλο αυτό
το διάστηµα; 

Λέτε, λοιπόν, δικοµανία. Και τι κάνετε; Είναι αυτά που δεν είπε
ο κύριος Υπουργός και οι κύριοι Υπουργοί. Τσουχτερό τιµοκατά-
λογο στη δικαιοσύνη συνολικά. Ποιον διευκολύνει; Αυτούς που
έχουν, που µπορούν να ξεµπερδέψουν πληρώνοντας παραπάνω.
Ποιους επιβαρύνει; Τους οικονοµικά αδύνατους. Ακριβή δικαιο-
σύνη. Κόσµος που δεν µπορεί να πληρώσει τα έξοδα συνολικά,
τους δικηγόρους, τα πάντα. Όσοι είναι στην πιάτσα και δεν είναι
στα πολύ µεγάλα πατώµατα -και καταλαβαίνετε τι λέω-, το γνω-
ρίζουν καθηµερινά. Δεν µπορεί ο κόσµος να πληρώσει, γιατί την
κάνετε όλο και πιο όλο και πιο ακριβή. 

Βέβαια, αυτά είναι γραµµένα, το πού το πάτε. Γιατί για φιλο-
σοφία της δικαιοσύνης µίλησε ο Υπουργός από τη δική του σκο-
πιά. Αλλά πού πάει; Πάει στο ότι, αφού κινητήρια δύναµη, όπως
λέτε, δεν είναι ο εργαζόµενος, δεν είναι ο αγρότης που παράγει
-γιατί άµα σταµατήσουν αυτοί, δεν παράγεται τίποτα πουθενά,
ούτε µπορούν οι καπιταλιστές να το κάνουν-, άρα, λοιπόν, είναι
όλα γι’ αυτούς, όλα για τα µεγαθήρια.

Και µάλιστα, φωνάζετε για το περιβάλλον και η Ευρωπαϊκή
Ένωση και εσείς που την υπερασπίζεστε. Τι λέει; Ο ρυπαίνων
πληρώνει. Άρα «µε τον παρά µου….». Να µην πω και τα παρα-
κάτω, γιατί δεν κάνει. Όποιος πληρώνει, µπορεί να µεταφέρει ρύ-
πους, µπορεί να πουλάει ρύπους. Έτσι δεν είναι; Λέµε ψέµατα;
Αλήθεια λέµε. Γι’ αυτό και το 35% σε δηµοσκόπηση τελευταία

λέει ότι το ΚΚΕ είχε δίκιο για τον ρόλο της Ευρωπαϊκής Ένωσης.
Και είµαστε µια από τις χώρες που έχει το υψηλότερο ποσοστό
κατά της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Τώρα, λοιπόν, έχουµε τη χρηµατοδότηση των ποινών και την
ενίσχυση του θεσµού της ποινικής διαπραγµάτευσης, που όλοι
συµφωνούν. Για πείτε, λοιπόν: Σε µια ποινική διαπραγµάτευση
ποιος έχει το πάνω χέρι, ο ισχυρός -και εννοώ, οικονοµικά- ή ο
αδύναµος; Είναι έξω από τα δικαστήρια. Αναγκάζεται καµµιά
φορά και σου λέει: «Αντί να τρέχω από εδώ από εκεί και να κατα-
ξοδευτώ, ας δεχθώ έναν συµβιβασµό. Πάρε και αυτά.». Και είναι
και τι είδους υπεράσπιση έχει ο καθένας, µεγάλων δικηγορικών
γραφείων, πολυτελή δηλαδή.

Αυτά εκπέµπει το σύστηµά σας, κύριε Υπουργέ. Δεν τα είπατε.
Είχατε µειωµένη εκποµπή, όχι καυσαερίων. 

Συνεχίζω, λοιπόν. Λέτε για υπεράσπιση των δικαιωµάτων των
θυµάτων, για να παρουσιάσετε προοδευτικό το ξέπλυµα της αντι-
λαϊκής πολιτικής.

Όµως όσο εντείνεται η σαπίλα του καπιταλιστικού συστήµα-
τος, όσο εντείνεται η επίθεση στους εργαζοµένους, όσο χειρο-
τερεύει η ζωή τους, ενώ οι άλλοι ζουν στη χλιδή και στην
πολυτέλεια, ενώ υπάρχουν αµύθητα κέρδη, τόσο θα πολλαπλα-
σιάζονται και οι αιτίες που γεννούν την όξυνση της βίας. Δεν γεν-
νιέται κανένας εγκληµατίας, οι συνθήκες τους κάνουν. Όχι ότι
είναι αθώοι, δεν είµαστε αυτής της άποψης, αλλά είναι αυτό το
σάπιο σύστηµα. 

Τι θέλετε να σας πω τώρα; Tι ταινίες προβάλλονται; Τι είναι ο
αµερικανικός κινηµατογράφος, που έχει εισχωρήσει; Όχι ότι οι
άλλοι είναι καλύτεροι. Πώς διαπαιδαγωγούνται; Ανταγωνισµός
κ.λπ.. Όλα αυτά, λοιπόν, είναι αιτίες που δεν χτυπούν. Θα ανα-
παράγεται και θα δυναµώνει ακόµα περισσότερο. Θα γίνεται πιο
δυνατή. 

Και βέβαια να µην ανοίξουµε και άλλες πλευρές. Γιατί, αλήθεια,
αυτοί που παραδείγµατος χάριν µεταφέρουν ναρκωτικά έχουν
πιο προωθηµένα συστήµατα και απ’ την ίδια την αστυνοµία; Πού
τα βρίσκουν; Δεν έχετε έλεγχο στις εταιρείες; Γιατί υπάρχει το
εµπόριο των όπλων παράνοµα; Δεν έχουν κωδικό πάνω τα πιστό-
λια, ό,τι όπλα έχουν; Πού τα έδωσαν οι εταιρείες; Από πού έφυ-
γαν; Αφού τα εργοστάσια είναι συγκεκριµένα. Άρα είναι ένα
συστατικό στοιχείο κι αυτό. 

Βέβαια λέτε προστασία των θυµάτων, περίθαλψη, στήριξη για
να ξεπεράσουν τα προβλήµατά τους. Αλλά παρεµπιπτόντως -δεν
το είπατε αυτό, θα το πούµε και στον κόσµο- κοιτάτε να ταΐσετε
τους ιδιωτικούς οµίλους παραδίδοντας αυτές τις υπηρεσίες. Και
δεν σταµατάτε εκεί. Την ίδια ευκαιρία είδατε και στα ζητήµατα
σωφρονισµού των ανηλίκων. Το κράτος δεν καλύπτει αυτό που
θα έπρεπε να κάνει. Είναι δεδοµένο. Εξαντλεί την αυστηρότητα
και την τιµωρητική του διάθεση σε νέους και σε εφήβους και ανα-
θέτει σε κρατικούς βέβαια, δηµοτικούς αλλά και ιδιωτικούς φο-
ρείς τα αναµορφωτικά µέτρα που µπορούν να επιβληθούν σε
ανήλικους δράστες. 

Τα αποτελέσµατα θα φανούν. Δεν θέλω να πω ονόµατα, γιατί
ήδη έχουν εµφανιστεί. Το πώς λειτουργούν αυτά, αφού λειτουρ-
γούν µε βάση το κέρδος και το τι µπορεί να παρέχουν και πόσο
µπορούν να κάνουν αναµόρφωση, όση µπορεί να γίνεται κ.λπ..

Είχαµε τον ίδιο καθηγητή, τον µακαρίτη τον Μανωλεδάκη στο
Ποινικό Δίκαιο. Το ακούσαµε. Είστε σίγουρος; Λέτε ότι ο καθένας
κάθεται και αναλύει πόσα χρόνια θα φάω, µε τον δικηγόρο του,
πόσο θα κάνω εκείνο για να κάνω ένα έγκληµα; Τι µας λέτε τώρα;
Νοµίζετε ότι µε τις ποινές, παραδείγµατος χάριν µε αύξηση από
δεκαπέντε στα είκοσι κ.λπ., θα οδηγήσουν στη µείωση της εγκλη-
µατικότητας; 

Για παράδειγµα, η µαµά σας, όλων γενικά, -ξέρω ’γω, εµείς µεί-
ναµε- Ηνωµένες Πολιτείες της Αµερικής, έχουν µέχρι και θανα-
τική ποινή, έχουν βαριές ποινές. Μειώθηκε; Όχι, αυξάνεται κατά
κόρον, κάθε χρόνο. Δέστε όλα τα στοιχεία. Από τις ποινές δεν λύ-
νεται το πράγµα. 

Ένα θέµα για το οποίο δεν µιλάει κανένας: Αντιµετώπιση λαϊ-
κού κινήµατος, ενίσχυση καταστολής. Αυτά δεν µας τα είπατε,
κύριε Υπουργέ. Δεν µας είπατε ότι είναι κι αυτά απαίτηση της κοι-
νωνίας, να πληρώνει τα παραπάνω δικαστικά έξοδα, απαίτηση
της κοινωνίας να περιµένει δύο-τρία χρόνια, ενώ οι άλλοι δικά-
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ζουν σε µια βδοµάδα. Έτσι είναι τα πράγµατα; Ο καθένας την
απαίτηση της κοινωνίας την ερµηνεύει όπως θέλει για να στηρίξει
την πολιτική της. 

Ένα θέµα πάλι σοβαρότατο: Λέγεται τεκµήριο της αθωότητας.
Αυτό το ξήλωµα ξεκίνησε όταν εγώ ήµουν Ευρωβουλευτής το
2004 µέχρι το 2009. Τότε άρχισε η συζήτηση. «Όλοι θεωρούνται
ένοχοι» άλλαξε, από τότε είναι όλοι αθώοι. Και δεν άλλαξε έτσι
όπως το λέω χοντρά, αλλά αυτό πήγαινε, ξεκινώντας από την
τροµοκρατία υποτίθεται και από αυτούς που είναι στο σηµάδι
από τους φακέλους και από ό,τι θέλεις, και τροµοκρατία έχω πει
πολλές φορές τι ονοµάζεται, ακόµη για µια συµβολική κατάληψη. 

Και τώρα ακριβώς τα ίδια περνάτε και µέσα από τον Ποινικό
Κώδικα. Έχετε ανησυχήσει πάρα πολύ. Προσπαθείτε να βάλετε
τείχη. Δεν γίνονται. Βάλτε. Δεν θα µπορέσετε. Έχετε βάλει τώρα
νοσοκοµεία, σχολεία, χρησιµοποιώντας τάχα τις επιθέσεις στους
γιατρούς ή φαινόµενα βίας στις σχολικές µονάδες. Επιθέσεις
στους γιατρούς, αλλά τεράστια έλλειψη νοσηλευτικού προσωπι-
κού, ιατρικού προσωπικού, και δεν κάνατε τίποτα να τα αντικα-
ταστήσετε. Το αντίθετο. Χειρουργεία µε τιµολόγιο. Αυτό είναι.

Και τώρα τελικά τι θα κάνετε; Μετά τα ΜΑΤ στα πανεπιστήµια,
θα τα στείλετε και στα νηπιαγωγεία; Θα τα στείλετε και στα σχο-
λεία για να χτυπήσουν τους µαθητές που αγωνίζονται; 

Και βέβαια ταυτόχρονα είναι αυτά που δεν µας είπατε. Λύνετε
τα χέρια από τις διωκτικές αρχές, ώστε να µπορούν άρον-άρον
να σέρνουν τον κόσµο απευθείας σε δίκη, που θα κρίνεται -τα
λέω ένα-ένα- και σ’ αυτόν τον τοµέα από µονοµελή σύνθεση.
Άλλο ένας, άλλο τρεις. Κι αυτό το καταλαβαίνει ο κοινός νους,
δεν χρειάζεται να έχει άριστα πτυχίο της Νοµικής ή να δουλεύει
πολλά χρόνια δικηγόρος ή οτιδήποτε άλλο. 

Περιορισµένη δυνατότητα προσβολής της πρωτόδικης κατα-
δικαστικής απόφασης. Μείωση δεν είναι αυτό; Εδώ υπάρχει µια
αρχή. Δεν ξέρω αν κάνουµε λάθος ή αν έχουν αλλάξει όλα. Εσείς
τα αλλάζετε, που λέει ότι έχει δικαίωµα ο καταδικασµένος να
προσφύγει σε ανώτερο δικαστήριο. Εσείς το καταργείτε στην
πραγµατικότητα σε πάρα πολλούς τοµείς.

Αφαιρείτε ακόµα τη δυνατότητα να εξετάζονται στη δίκη ως
µάρτυρες οι αστυνοµικοί στα πληµµελήµατα. Και επειδή έχουµε
πείρα µεγάλη, ιδιαίτερα εµείς, συνολικά και προσωπικά, τις πε-
ρισσότερες φορές αλλάζει η κατάθεση των αστυνοµικών, όχι
αυτή που γίνεται στην αρχή για να τυλίξει σε κόλλα χαρτί τον
άλλον. Αλλάζει στο δικαστήριο.

Τελειώνω, δεν θα σας φάω πολύ χρόνο. Άλλωστε τρεις οµιλη-
τές έχουµε, που έκαναν φύλλο και φτερό όλα τα υπόλοιπα. 

Εποµένως, τι κάνετε εσείς τώρα; Λέτε δεν θα κληθεί. Μα καλά,
είστε και νοµικοί, είναι το ίδιο µια γραπτή κατάθεση µε την πα-
ρουσία που θα εξεταστεί, ζωντανή παρουσία; Είναι το ίδιο; 

Τι το κάνετε, το αλλάξατε; Αν θέλετε φέρτε την επόµενη. Είµα-
στε σίγουροι, δεν υπάρχει θέµα. Είναι το ίδιο να καταθέτει ο κα-
τηγορούµενος από το wifi παρά το να είναι εκεί; Εσείς οι ίδιοι,
όταν κρίνετε, δεν παίζει ρόλο όταν µιλάς µε τον ίδιον; 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Το προβλέ-
πουµε να γίνεται, κύριε Παφίλη. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Δεν το προβλέπετε, δεν το προβλέ-
πετε καθόλου. Καταργείτε την αµεσότητα.

Όσο κι αν προσπαθείτε να θωρακίσετε την αντιλαϊκή πολιτική
και το σύστηµά σας απέναντι στη δίκαιη οργή και τις εντεινόµενες
αγωνιστικές κινητοποιήσεις δεν θα τα καταφέρετε. Ιστορικά ο Λά-
σκαρης κατάργησε την πάλη των τάξεων. Ήρθαν κι άλλοι και το
λένε αυτό. Τώρα το είπανε και από την πλευρά της ονοµαζόµενης
Αριστεράς, ότι κεφάλαιο κι εργαζόµενοι είναι παραγωγική δύ-
ναµη της κοινωνίας και δεν είναι αντίθετη και πρέπει να τη συµ-
βιβάσουµε. Τέλος πάντων, αυτό για σπόντα, έτσι για να µη
ξεχνιόµαστε.

Όµως κι ο κ. Χατζηδάκης έφερε νόµο, κύριε Υπουργέ. Επικα-
λούµαι και τα της Θεσσαλονίκης γενικώς. Έφερε νόµο. Τίποτα,
δεν πέρασε. Στην πράξη το κατήργησαν οι ίδιοι οι εργαζόµενοι
µε συντριπτική συµµετοχή, παντού, και αλλού. Και εποµένως να
µην πω το «µαταιότης µαταιοτήτων, τα πάντα µαταιότης». Όχι βέ-
βαια. Ξέρουµε πού στοχεύετε. Δεν κοιµόµαστε. Ξέρουµε από πού
έρχονται όλα αυτά. Και ας αφήσουν και οι της αντιπολίτευσης το
ευρωπαϊκό κεκτηµένο, και όλα αυτά ανήκουν στη σφαίρα της φα-

ντασίας. Από εκεί πηγάζουν, µε τη συµµετοχή βέβαια και όλων
των κυβερνήσεων. 

Ο λαός θα δώσει απάντηση. Να είστε σίγουροι, 28 Φλεβάρη
θα δοθεί µια µεγαλύτερη απάντηση ακόµα. Και εδώ είµαστε και
θα τα πούµε. Τι νοµίσατε, ότι τελειώσατε; Όχι, εµείς θα τελει-
ώσουµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρία Λινού, έχετε
τον λόγο.

ΑΘΗΝΑ ΛΙΝΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριοι Υπουργοί, αγαπητοί συνάδελφοι, απ’ ό,τι καταλαβαίνω,

γιατί δεν είµαι νοµικός, µε τις αλλαγές στον Ποινικό Κώδικα προ-
σπαθούµε να επιταχύνουµε τις διαδικασίες, αλλά επίσης να µει-
ώσουµε, φαντάζοµαι, την παραβατικότητα και την εγκληµατικό-
τητα και να µειώσουµε και το κόστος της δικαιοσύνης στη χώρα
µας. 

Τα δύο πράγµατα µε τα οποία µειώνονται πράγµατα συνήθως,
µειώνεται η εγκληµατικότητα και η παραβατικότητα, θα ήταν η
πρόληψη και η τιµωρία, ο σωφρονισµός µε άλλα λόγια. Και η Κυ-
βέρνηση, οι Υπουργοί προσπαθούν να µας πούνε ότι ο σωφρονι-
σµός είναι ο κύριος τρόπος πρόληψης, κάτι µε το οποίο δεν
συµφωνώ, γιατί ασχολούµαι µε την πρόληψη πολλών άλλων πρα-
γµάτων στη ζωή µου και το κάνω αυτό τα τελευταία πενήντα χρό-
νια. 

Δεν άκουσα τίποτα για ουσιαστική πρόληψη, γιατί η ουσιαστική
πρόληψη στην εγκληµατικότητα και στην παραβατικότητα είναι
η αλλαγή συµπεριφοράς. Αυτό είναι το βασικό, αλλά εδώ άκουσα
µια λογική -θα έλεγα- πρωτόγονη, ότι δέρνουµε τα παιδιά για να
κάθονται ήσυχα, βάζουµε τους ενήλικες στη φυλακή ή και τους
εφήβους για να µην κάνουν κάτι παραβατικό. Κι αυτό δηµιουργεί
τεράστιο κόστος και κοινωνικό και οικονοµικό και κόστος υγείας
-αυτό είναι το αντικείµενό µου και θα το αναφέρω- γιατί παράλ-
ληλα µε τις αλλαγές, δηµιουργείται το τροµερό παράπλευρο κό-
στος, που είναι ο τεράστιος υπερπληθυσµός στις φυλακές. Και
αυτό το αντιµετωπίζουν όλες οι δυτικές χώρες και πολλές άλλες
χώρες. 

Αν θέλουµε να προλάβουµε την παραβατικότητα, πρέπει να αλ-
λάξουµε τη συµπεριφορά αυτών που παρανοµούν. Ποιοι είναι
αυτοί και γιατί παρανοµούν; Πρόσφατες µελέτες δείχνουν ότι
στην Ελλάδα οι περισσότεροι που βρίσκονται στις φυλακές, είναι
άστεγοι, είναι άνεργοι, είναι ψυχικά ασθενείς, είναι χρήστες ου-
σιών και κάποιες µειονότητες. Γιατί παρανοµούν αυτοί και τι κοινό
έχουν; Είναι όλοι φτωχοί και πλήττονται από την ανισότητα. 

Εποµένως, αν µειώσουµε την ανισότητα κι αν διευκολύνουµε
την επανένταξη, µπορεί τα πράγµατα να πάνε λίγο καλύτερα.
Έχει αποδώσει σε άλλες χώρες ο σωφρονισµός; Κλασικό παρά-
δειγµα είναι η Αµερική. Αναγκάστηκαν αυτή τη στιγµή οι δηµο-
κράτες της Αµερικής και οι ρεπουµπλικάνοι να συµφωνήσουν ότι
πρέπει να βρουν άλλο σύστηµα σωφρονισµού εκτός από τις φυ-
λακές, γιατί οι συνθήκες δεν βοηθάνε και το κόστος είναι τερά-
στιο. 

Η Ευρώπη έχει πιο ήπιο νοµοθετικό σύστηµα, όσον αφορά τη
φυλάκιση και γι’ αυτό έχουµε στην Ευρώπη αναλογικά λιγότε-
ρους ανθρώπους στη φυλακή και ίσως και λιγότερες παράνοµες
συµπεριφορές σε σχέση µε την Αµερική. Όλοι όµως και οι Ευρω-
παίοι και οι Αµερικανοί και πολλές άλλες χώρες -σε εκατόν είκοσι
χώρες αναφέρεται ένα report που βρήκα- αναζητούν εναλλακτι-
κές λύσεις και µέσα στις εναλλακτικές λύσεις είναι και η µείωση
των ποινών, όχι η αύξηση των ποινών. 

Διεθνώς βλέπουµε ότι 75% των ανθρώπων που µπήκαν µια
φορά στη φυλακή, στην πενταετία επιστρέφουν. Διεθνώς έχουµε
εντεκάµισι εκατοµµύρια φυλακισµένους και είκοσι τρία εκατοµ-
µύρια παιδιά που πλήττονται, είτε επειδή τα ίδια αναγκάζονται να
τα φυλακίσουν ή κυρίως επειδή είναι φυλακισµένοι οι γονείς.
Στην Ελλάδα είχαµε πρόσφατα παραπάνω από εντεκάµισι χιλιά-
δες φυλακισµένους. Έχουµε και παιδιά στη φυλακή. Και είναι
φρικτό να δει κανείς τα παιδάκια κάτω των τριών ετών που συνο-
δεύουν τις µητέρες τους που είναι φυλακισµένες. Και πλήττονται
τεράστια οικονοµικά οι οικογένειες, γιατί ή δεν µπορούν να κα-
λύψουν το κόστος της φυλάκισης και των δικαστηρίων ή δεν µπο-
ρούν να καλύψουν τη συντήρηση των ανθρώπων που βρίσκονται
στη φυλακή. 
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Ένα άλλο κοµµάτι όµως που δεν το έχει αναφέρει, αντιµετω-
πίσει κανένας απ’ ό,τι νοµίζω, στη συζήτηση, είναι το κόστος των
σωφρονιστικών υπαλλήλων. Υπάρχουν µελέτες, διεθνείς µελέτες
που δείχνουν ότι πλήττονται πάρα πολλοί -ίσως όσο και οι φυλα-
κισµένοι όσο και οι ποινικοί- από µετατραυµατικό σύνδροµο, από
αυτοκτονίες -µιλάω για τους σωφρονιστικούς υπαλλήλους- ση-
µειώνεται µείωση της επιβίωσής τους κατά δεκαπέντε έτη, πεθαί-
νουν δηλαδή κατά µέσο όρο στα πενήντα πέντε ή στα εξήντα κι
όχι στα εβδοµήντα πέντε και φυσικά από επαγγελµατική εξουθέ-
νωση. 

Αυτά τα συµπτώµατα θα αυξηθούν µε αυτό το νοµοσχέδιο. Το
πρόβληµα και των σωφρονιστικών υπαλλήλων και των αστυνοµι-
κών θα αυξηθεί και το κρύβουµε κάτω από το χαλί.

Οι ίδιοι οι φυλακισµένοι νοσούν. Ο Παγκόσµιος Οργανισµός
Υγείας έχει κάνει δηλώσεις για την προστασία των φυλακισµένων
και νοσούν κυρίως από λοιµώδη νοσήµατα. Βιώσαµε τον COVID,
αλλά υπάρχει και τεράστια αύξηση στη φυµατίωση και µάλιστα
µιλάµε για µορφές φυµατίωσης που δεν υπάρχουν φάρµακα.
Αυτό θα πλήξει ολόκληρη την κοινωνία. 

Επίσης, πρόσφατα είχα καταθέσει µια επίκαιρη ερώτηση για
την Ψυχιατρική Κλινική Γυναικών που ήδη από το 2022 έχουµε
νοµοθετήσει, αλλά δεν έχει υλοποιηθεί. Δήλωσε ο Υφυπουργός
Υγείας ότι δεν έχουµε γιατρούς και ότι µε την καινούργια ανα-
µόρφωση µπορεί κάτι να κάνουµε σε αυτό το θέµα.

Επίσης, δεν έχουµε καµµία πρόσβαση, καµµία ουσιαστική βοή-
θεια στην επανένταξη. Μόνο αν υπολογίζαµε ότι αν παρείχαµε
στέγαση για έναν χρόνο στους ανθρώπους που αποφυλακίζο-
νταν, θα µειώναµε το κόστος σηµαντικά και θα ήταν το µισό του
κόστους ενός χρόνου στη φυλακή. Αναγκάζουµε τους ανθρώ-
πους σε υποτροπή. Βγαίνουν από τη φυλακή, δεν έχουν δουλειά
και δεν κάνουµε τίποτε για να τους βοηθήσουµε να βρουν δου-
λειά. Δεν έχουν στέγαση. Είναι την πρώτη µέρα, τη δεύτερη µέρα
άστεγοι στις γειτονιές και δεν έχουν τροφή. Κάνουν µια µικρή πα-
ραβατικότητα, κλέβουν ψωµί -υπάρχει και στη λογοτεχνία κάτι τέ-
τοιο- και µε τη µικροκλοπή µπαίνουν ξανά στη φυλακή. Μερικοί
το αναζητούν να ξαναµπούν στη φυλακή για να έχουν ένα πιάτο
φαΐ. 

Τι κάνουµε µε εναλλακτικές λύσεις; Κάνουµε µερικά πράγµατα
µε κοινωνική εργασία, µε ηλεκτρονική παρακολούθηση, αλλά δεν
αρκούν. Υπάρχουν πολλοί τρόποι και πρέπει να δουλέψουµε. 

Θα ξοδέψω ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε, για τους ανήλικους.
Είχα τον τελευταίο χρόνο δύο δραµατικά αιτήµατα από φυλακές
ανηλίκων. Από τον Αυλώνα µας ζήτησαν στρώµατα, γιατί έκαναν
µια ανακαίνιση και δεν είχαν τη δυνατότητα να δώσουν τίποτα
παραπάνω από µια κουβέρτα στα παιδιά για να κοιµηθούν. Κά-
ποιος δωρητής µετέφερε φουσκωτά στρώµατα για να µπορούν
να κοιµηθούν ή να µην µοιράζονται -αυτές ήταν οι συνθήκες- το
ίδιο κρεβάτι δύο ανήλικοι φυλακισµένοι ή να κοιµάται στο πάτωµα
ο ένας µε µία κουβέρτα. 

Άλλη φυλακή κοντά στον Βόλο, το Γυµνάσιο Κασσαβέτειας,
έτσι λέγεται, µας ζήτησε φαγητό, γιατί το φαγητό που τους χο-
ρηγεί η φυλακή δεν είναι ούτε κατάλληλο ούτε επαρκές. Πώς
αυτά τα παιδιά θα τα αναµορφώσουµε, θα τα βοηθήσουµε να σω-
φρονιστούν αν δεν τους δίνουµε ούτε φαγητό; Για να µη µιλάµε
για το είδος της εκπαίδευσης. 

Επίσης, να αναφερθώ σε κάτι που νοµίζω ότι πρέπει να το προ-
σέξετε, κύριε Υπουργέ, για να το αλλάξετε. Έχετε µια αλλαγή
στη νοµοθεσία, ένα ελαφρυντικό για την µετεφηβική ηλικία που
είναι µέχρι τα είκοσι πέντε, κατέβηκε στα είκοσι ένα.

Επειδή φοβόµουν ότι µπορεί να κάνω λάθος ιατρικά, µίλησα
στον Γιώργο Χρούσο, ο οποίος είναι γνωστός πανεπιστηµιακός
και ειδικός στην ανάπτυξη. Μου είπε ότι ο εγκέφαλος δεν ολο-
κληρώνεται πριν τα είκοσι επτά για τα αγόρια και πριν τα είκοσι
πέντε για τα κορίτσια. Αυτό το όφελος, το ελαφρυντικό πρέπει
να το έχουν όλα τα παιδιά. 

Σας ευχαριστώ πολύ. Ελπίζω µερικά πράγµατα να αλλάξουν.
(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Αθηνά Λινού καταθέτει για

τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει τώρα

ο κ. Ευστράτιος Σιµόπουλος από τη Νέα Δηµοκρατία. 
ΕΥΣΤΡΑΤΙΟΣ (ΣΤΡΑΤΟΣ) ΣΙΜΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε. 
Τι είπατε; Ότι ο καπιταλισµός λειτουργεί µέσα από τη δια-

φθορά. Θα έλεγα, ναι και µέσα από τη διαφθορά. Το θέµα είναι,
όµως, αν µέσα από τον καπιταλισµό βελτιώνεται σε µέσους
όρους η καθηµερινότητα των πολιτών. Εγώ πιστεύω, ναι. Για πα-
ράδειγµα η Ελλάδα…

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Ανάλογα τα κριτήρια που βάζεις.
ΕΥΣΤΡΑΤΙΟΣ (ΣΤΡΑΤΟΣ) ΣΙΜΟΠΟΥΛΟΣ: Θα τα συζητήσουµε.
Τα συστήµατα για τα οποία συζητάτε εσείς, είχαν µέσα τη δια-

φθορά. Η νοµενκλατούρα τι έκανε; Ουσιαστικά, καταλήστευε
τους πόρους του λαού. Αυτό έκανε. Κοιτάξτε τη Βουλγαρία.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Πολύ ρηχό επιχείρηµα.
ΕΥΣΤΡΑΤΙΟΣ (ΣΤΡΑΤΟΣ) ΣΙΜΟΠΟΥΛΟΣ: Εντάξει, εντάξει.
Είναι πολύ εύκολο να κατηγορούµε τον καπιταλισµό, να είµα-

στε αντιπολίτευση στον καπιταλισµό, αλλά πρέπει να ξέρουµε και
το διά ταύτα, πού θα πάµε.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Θα τον κάνουµε καλύτερο τον σοσια-
λισµό.  

ΕΥΣΤΡΑΤΙΟΣ (ΣΤΡΑΤΟΣ) ΣΙΜΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ.
Το θέµα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι βαθιά πολιτικό και

έτσι θα το αντιµετωπίσω, όχι τεχνοκρατικά. Άλλωστε δεν είµαι νο-
µικός. Αναδεικνύει διαχωριστικές γραµµές και αυτό είναι καλό.
Δεν ανήκω σε αυτούς που θέλουν εδώ µέσα να είµαστε ένας
χηλός. Πρέπει να έχουµε διαχωριστικές γραµµές, όσον αφορά
τον τρόπο που σκεφτόµαστε. Μέσα από τις διαχωριστικές γραµ-
µές, είδαµε και µία αριστεροδεξιά σύµπλευση εδώ µέσα. Η αρι-
στεροδεξιά σύµπλευση βασίζεται είτε σε τεχνικά θέµατα, είτε σε
κάποια θέµατα τα οποία, κατά τη γνώµη µου, είναι ήσσονος ση-
µασίας. Όµως, στο τέλος, επί της αρχής η πλευρά αυτή της Βου-
λής ψηφίζει αρνητικά. Αυτό προκαλεί µια έκπληξη.

Το κατανοώ αυτό να γίνεται από τον ΣΥΡΙΖΑ, γιατί είναι δεµένοι
στο παρελθόν -ευτυχώς, θα έλεγα-, γιατί δεν έχουν παραδειγµα-
τιστεί από τους νόµους που έφεραν παλαιότερα, νόµους που,
είτε το θέλουµε είτε όχι, απέτυχαν και έχει αποδειχθεί µέσα σε
αυτή την Αίθουσα.

Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας είναι µε τους πολλούς,
γιατί τους πολλούς αφορά η µικροεγκληµατικότητα, που κάποιοι
από την Αντιπολίτευση εδώ µέσα τη λοιδορούσαν. Μιλούσαν συ-
νέχεια για την εγκληµατικότητα αρνητικά και εστίαζαν στη µε-
γάλη εγκληµατικότητα. Ναι, αλλά η συντριπτική πλειοψηφία των
πολιτών έχει πρόβληµα µε την ασφάλεια σε επίπεδο µικροεγκλη-
µατικότητας και αυτή είναι η καθηµερινότητά τους, µαζί µε την
ακρίβεια. Εκεί εστιάζει το νοµοσχέδιο. Μέσα από τις αναστολές,
ξέρουν πολλά θύµατα ότι ο θύτης µπορεί να ξαναέρθει, γιατί θα
βγει από τη φυλακή και ας αφορά ένα θέµα χαµηλής παραβατι-
κότητας.

Υπό όρους απόλυση: Είδα ότι διαφωνείτε. Μα είναι δυνατόν;
Είναι δυνατόν να βγαίνουν εγκληµατίες για πολύ σοβαρά εγκλή-
µατα από τη φυλακή, χωρίς να υπάρχει ένα συµβούλιο το οποίο
θα κρίνει την κατάσταση στην οποία βρίσκονται, αν έχουν µετα-
νιώσει, αν υπάρχει ένας στοιχειώδης σωφρονισµός; Τέτοια πα-
ραδείγµατα είχαµε και επί δικής σας διακυβέρνησης, κυρίες και
κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ.

Η δικαστική απέλαση είναι ένα σοβαρό µέτρο, το οποίο χρει-
άζεται η χώρα όταν αφορά κυρίως τους προερχόµενους από τρί-
τες χώρες. Τώρα καταλαβαίνετε µε το µεταναστευτικό πόσο
σηµαντικό είναι αυτό.

Η στρατολόγηση ανηλίκων επίσης. Σε σχέση µε τη στρατολό-
γηση ανηλίκων, κύριε Υπουργέ, θέλω να ξέρω αν στη στρατολό-
γηση ως ποινικό αδίκηµα εντάσσονται και αυτοί οι οποίοι στρα-
τολογούν, κάτω από άγνωστες συνθήκες, µικρά παιδιά να επαι-
τούν. Είναι ένα θέµα το οποίο είναι πολύ σηµαντικό για τη Θεσ-
σαλονίκη, γιατί έχουµε συνεχώς εισαγόµενη επαιτεία κυρίως από
τη Βουλγαρία. Θεωρώ ότι και αυτό είναι στρατολόγηση για την
παραβατικότητα, µε κάποιον τρόπο.

Ανήκω, επίσης, σε αυτούς -ίσως είµαι ο µοναδικός µέσα στη
Βουλή- που έχω άλλη άποψη για την αυτεπάγγελτη ποινική µε-
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ταχείριση των τραπεζικών στελεχών. Έχει αποτύχει πλήρως, γιατί
επί εποχής του ΣΥΡΙΖΑ, όποτε χρησιµοποιήθηκε, οι άνθρωποι
αθωώνονταν. Και τι κάναµε; Απλώς πιέσαµε το δικαστικό σύ-
στηµα µε καινούργιες υποθέσεις.

Η επιτάχυνση της δικαιοσύνης, τέλος, είναι κάτι το οποίο πρέ-
πει να γίνει. Αφορά και αυτό δικαιώµατα. Οι αναβολές µέχρι ένα
σηµείο πρέπει να είναι δικαιωµατισµός. Επίσης, ο δικαιωµατισµός
πια -σε εσάς το λέω, στην αριστερή πλευρά- πρέπει να αφορά
και τους πολλούς, όχι τα δικαιώµατα των λίγων, γιατί το συγκε-
κριµένο θέµα αφορά τους πολλούς.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα πρέπει κυρίως η Αντιπολί-
τευση να φύγει από τη λογική «το γουδί, το γουδοχέρι». Πρέπει
να αλλάξετε στρατηγική, για να είστε χρήσιµοι στη χώρα.

Όσον αφορά το θέµα της ενδοοικογενειακής βίας, για το οποίο
έχω προχωρήσει και σε µία δράση, θεωρώ ότι η Κυβέρνηση κάνει
πράγµατα. Παραδείγµατος χάριν, τώρα τελευταία ανακοινώθηκε
και η ίδρυση ενός τρίτου τµήµατος στην ανατολική Θεσσαλονίκη,
κάτι το οποίο είναι εξαιρετικά χρήσιµο. Το panic button, το κουµπί
του πανικού είναι και αυτό µία δράση η οποία, όταν θα εφαρµο-
στεί πλήρως, θα βοηθήσει πάρα πολύ µαζί µε τις νοµοθετικές δια-
τάξεις που φέρνει σήµερα η Κυβέρνηση.

Για τη βία των ανηλίκων, συµφωνώ, όπως είπα, απολύτως µε
όλα αυτά τα οποία γίνονται, αλλά πρέπει να δούµε και τη βία,
γιατί η προηγούµενη ήταν βία κατά των ανηλίκων και µεταξύ των
ενηλίκων. Εκεί έχω προτείνει να κάνουµε αυτό που γίνεται στη
Δανία, η οποία έχει επιτύχει πλήρως στον τοµέα αυτό.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ναι, κύριε Πρόεδρε, ούτε µία σειρά.
Να υπάρχει ένα µάθηµα στο δηµοτικό σχολείο µία φορά την

εβδοµάδα, ένα µάθηµα µέσα από το οποίο θα διδάσκεται ουσια-
στικά η ενσυναίσθηση. Μέσα από την ενσυναίσθηση οι αυριανοί
πολίτες, οι αυριανοί µάλλον έφηβοι καταλαβαίνουν, κατανοούν
ότι δεν πρέπει να ανταγωνίζονται, αλλά να συνεργάζονται.

Ευχαριστώ, τέλος, τον συνάδελφο τον Κώστα Κατσαφάδο, που
µου έδωσε τη σειρά του.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ο οποίος καλείται

στο Βήµα. Ο κ. Κατσαφάδος Κωνσταντίνος από τη Νέα Δηµοκρα-
τία, έχει τον λόγο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΑΦΑΔΟΣ: Ευχαριστώ, πολύ Πρόεδρε,
κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.

Θα µου επιτρέψετε, κύριε Υπουργέ, να αδικήσω το πολύ καλό
νοµοθέτηµα το οποίο έχετε φέρει, γιατί δεν θα αναλύσω όλα τα
άρθρα του και πάρα πολύ σηµαντικά θέµατα, όπως, για εµένα
σηµαντικό θέµα, είναι όλη αυτή η προσπάθεια που γίνεται µέσα
από τον νόµο για επίσπευση της δικαιοσύνης. Πάρα πολύ σηµα-
ντικό θέµα για εµένα είναι ότι προσπαθούµε να βρούµε τρόπους
για να αντιµετωπίσουµε, δυστυχώς, τη δικοµανία από την οποία
διακατέχεται ένα µέρος του ελληνικού πληθυσµού και το οποίο,
δυστυχώς, έχει οδηγήσει σε µεγάλες ταλαιπωρίες πάρα πολλούς
συµπολίτες µας αλλά ακόµα και δηµοτικές αρχές, ακόµα και ανα-
πτυξιακά έργα τα οποία έχουν καθυστερήσει, λόγω δικοµανίας
και λόγω εµµονών που έχουν κάποιοι συµπολίτες µας. Ούτως ή
άλλως, αυτό όπως γνωρίζετε είναι ένα φαινόµενο το οποίο αντι-
µετωπίζει το ελληνικό κράτος από την αρχή της σύστασής του.

Θα αδικήσω το νοµοσχέδιο µε όλα αυτά τα µέτρα πρόνοιας
που παίρνει για τα θύµατα της ενδοοικογενειακής βίας και θα
σταθώ στον πυρήνα του νοµοσχεδίου.

Ο πυρήνας του νοµοσχεδίου, αν µου επιτρέπετε, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, έχει να κάνει µε τη δηµοκρατία αυτή καθαυτή,
γιατί βασικό στοιχείο της δηµοκρατίας είναι η απονοµή της δι-
καιοσύνης, είναι το κράτος δικαίου.

Και αυτό το οποίο έχουµε σήµερα, η αίσθηση την οποίαν έχει
η συντριπτική πλειοψηφία της ελληνικής κοινωνίας, είναι ότι, δυ-
στυχώς, στη χώρα µας υπάρχει ένα καθεστώς ατιµωρησίας.

Και πραγµατικά, µε προβληµατίζει όταν βλέπω σύσσωµη την
Αντιπολίτευση να είναι απέναντι σε αυτό το νοµοσχέδιο. Προ-
σπαθώ να καταλάβω τον λόγο για τον οποίον είναι απέναντι στο
νοµοσχέδιο. Είναι απέναντι στο νοµοσχέδιο, γιατί υπάρχει ένα κυ-
βερνητικό µένος, το οποίο τυφλώνει και ό,τι φέρνει η Κυβέρνηση

θα πρέπει να το καταψηφίσουµε;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΑΒΡΗΛΟΣ: Δεν τα καταφέρατε στην πρόληψη.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΑΦΑΔΟΣ: Μετά, µετά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΑΒΡΗΛΟΣ: Δεν τα καταφέρατε εκεί.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΑΦΑΔΟΣ: Μετά θα σας απαντήσω και

για την πρόληψη. Για όλα θα σας απαντήσω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Μη διακόπτετε, πα-

ρακαλώ!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΑΦΑΔΟΣ: Θα σας απαντήσω, κύριε συ-

νάδελφε, για όλα.
Είναι, όµως, το κυβερνητικό µένος το οποίο έχετε; Είναι οι ιδε-

οληψίες σας που σας έχουν οδηγήσει εκεί που σας έχουν οδη-
γήσει ή είναι ένας λαϊκισµός για να χαϊδεύουµε αυτιά και σε
ποιους; Σε ποιους θέλετε να χαϊδέψετε τα αυτιά;

Είπε η κ. Λινού, την οποία σέβοµαι απόλυτα, κάτι.
Κυρία Λινού, αυτοί οι οποίοι µπαίνουν στη φυλακή δεν µπαί-

νουν για προληπτικούς λόγους. Έχουν διαπράξει αδίκηµα και ο
λόγος που µπαίνουν στη φυλακή είναι, γιατί σε µια ευνοµούµενη
κοινωνία, σε ένα ευνοµούµενο κράτος αυτός ο οποίος καταπατά
το Σύνταγµα και τους νόµους του έχει συνέπειες και µπαίνει στη
φυλακή, αποδεχόµενος τις συνέπειες του αδικήµατος που έχει
διαπράξει και για να µην το επαναλάβει ξανά. Δεν µπαίνει προ-
ληπτικά κάποιος στη φυλακή.

Δεν µπαίνει προληπτικά κάποιος στη φυλακή και αδικείτε αυτή
την Κυβέρνηση, για να απαντήσω και στον κύριο συνάδελφο. Αδι-
κείτε αυτή την Κυβέρνηση, γιατί δεν λέµε ότι η αυστηροποίηση
του Ποινικού Κώδικα, που είναι απαραίτητη, είναι η µόνη λύση
για να αντιµετωπίσουµε την εγκληµατικότητα η οποία µαστίζει τη
χώρα. Είναι µία από τις λύσεις, ένα από τα µέτρα τα οποία παίρνει
η Κυβέρνηση.

Και δεν στεκόµαστε µόνο εκεί, γιατί υπάρχουν και άλλες προ-
ληπτικές δράσεις για την αντιµετώπιση κυρίως της εφηβικής πα-
ραβατικότητας, αλλά έχουµε και µια ιδιαίτερη µέριµνα και σε ό,τι
έχει να κάνει µε τη λειτουργία του σωφρονιστικού µας συστήµα-
τος.

Δεν το κοιτάζουµε, λοιπόν, µονόπλευρα, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι. Όµως, πόσα ρεπορτάζ έχουµε δει για ανθρώπους οι
οποίοι µόλις είχαν αποφυλακιστεί και διέπραξαν αντίστοιχο αδί-
κηµα ή χειρότερο; Πόσα ρεπορτάζ έχουµε δει για ανθρώπους οι
οποίοι µπήκαν στη φυλακή, είχαν µια ποινή δεκαπέντε χρόνων και
βγήκαν µετά από τέσσερα και πέντε χρόνια. Και τι έκαναν; Τα ίδια
και χειρότερα!

Τα ίδια και χειρότερα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι! Είναι άπει-
ρες, αµέτρητες οι περιπτώσεις ανθρώπων οι οποίοι, δυστυχώς,
παρ’ όλο που είχαν µπει στη φυλακή, γιατί είχαν διαπράξει ένα
σοβαρό αδίκηµα, ένα σοβαρό κακούργηµα, εκµεταλλευόµενοι τα
«παραθυράκια» τα οποία τους έδινε ο Ποινικός µας Κώδικας, κα-
τάφεραν και εξέτισαν ελάχιστη ποινή και βγήκαν έξω αµέσως
µετά.

Θέλετε να συνεχίσουµε σε αυτό; Και θεωρείτε σε ό,τι έχει να
κάνει µε την υφ’ όρον απόλυση, ένας άνθρωπος ο οποίος έχει κα-
ταδικαστεί σε δεκαπέντε και σε είκοσι χρόνια φυλακή, κάνοντας
διπλά µεροκάµατα µέσα στη φυλακή και µε τον πρότερο έντιµο
βίο και µε την καλή διαγωγή την οποία θα δείξει µέσα στη φυ-
λακή, ότι θα µπορέσει να βγει σε έναν ελάχιστο χρόνο και δεν θα
πρέπει να υπάρχει ένα συµβούλιο, το οποίο δεν θα κοιτάξει τα
τυπικά, αλλά θα κοιτάξει και την ουσία;

Πόσοι από τον αντιεξουσιαστικό χώρο και από τον χώρο της
τροµοκρατίας έχουν αποφυλακιστεί µε διαδικασίες υφ’ όρον από-
λυσης και την επόµενη µέρα έκαναν τα ίδια;

Τι µήνυµα, λοιπόν, θέλετε να περάσουµε στην κοινωνία; Όχι
ένα τιµωρητικό µήνυµα, αλλά έναν σεβασµό απέναντι στη δηµο-
κρατία και στους νόµους αυτού του κράτους. Δεν µας απασχολεί
το υπόλοιπο 90%-95% της ελληνικής κοινωνίας που βιώνει αυτή
την ατιµωρησία;

Αυτό δεν µας απασχολεί καθόλου, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι; Και πόσο θα συνέχιζε αυτή η ιστορία µε τις αναστολές; Μί-
λησε ο Υπουργός για δύο και τρία χρόνια αναστολές. Εγώ,
προσωπικά, ξέρω περίπτωση επτά χρόνια µε αναστολή.

Πού ακούστηκε αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι; Επτά χρό-
νια µε αναστολή; Και ποιο δικαστήριο ήταν αυτό που καταδίκασε
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για µια πράξη κάποιον, τον έκρινε ένοχο, του έβαλε επτά χρόνια
µε αναστολή; Τι είναι αυτό; δικαιοσύνη είναι αυτό; Διότι έχουν ευ-
θύνη και οι δικαστές. Ανεξάρτητη είναι η δικαιοσύνη, αλλά έχουν
ευθύνη και οι δικαστές.

Αυτή είναι η πραγµατικότητα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι και
θα πρέπει να υπάρχουν ανεξάρτητες αρχές οι οποίες θα ελέγ-
χουν και τους δικαστές, όπως ελέγχονται και οι πολιτικοί και
όπως ελέγχεται και όλος ο κόσµος. Δεν θα έπρεπε να τελειώσει
αυτή η ιστορία µε τις αναστολές;

Χαίροµαι, λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γιατί ο πυρή-
νας αυτού του νοµοσχεδίου προσπαθεί να θεραπεύσει αυτό ακρι-
βώς το πράγµα: Να µπορέσει και να περάσει στην ελληνική
κοινωνία µε όρους δικαιοσύνης, σεβόµενος απόλυτα τα δικαιώ-
µατα του κάθε ανθρώπου ο οποίος θα κάτσει στην καρέκλα, ως
κατηγορούµενος, σεβόµενος απόλυτα το κριτήριο της αθωότη-
τας, αλλά, όταν κάποιος είναι ένοχος, θα υπάρχουν και συνέ-
πειες. Αλλιώς, τι ένοχος είναι κάποιος, όταν κάνει ένα αδίκηµα ή
όταν διαπράττει ένα κακούργηµα;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Για να µην περιοριστώ, όµως, σε αυτό και επειδή είπε ο κύριος
συνάδελφος «τι κάνατε στο κοµµάτι της πρόληψης», θα πω «αρ-
κετά πράγµατα, κύριε συνάδελφε». Προσπαθήσαµε να µπούµε
µέσα στην κοινωνία κυρίως για το τεράστιο πρόβληµα, όπως το
θεωρώ εγώ, που έχει να κάνει µε την εφηβική παραβατικότητα,
µε πάρα-πάρα πολλούς ελέγχους για τη µεγάλη γάγγραινα την
οποία έχουµε, που έχει να κάνει µε τα τροχαία δυστυχήµατα και
µε τους εκατοντάδες ανθρώπους και νέους ανθρώπους που χά-
νουµε κάθε χρόνο στην άσφαλτο και µε τους πολυτραυµατίες και
τους ανάπηρους. Και γι’ αυτό αυστηροποιούµε αυτούς τους νό-
µους. Δεν πρέπει να το κάνουµε;

Θεωρώ, λοιπόν, ότι είναι υποχρέωση ενός σοβαρού κράτους
να το κάνει, όπως επίσης είναι υποχρέωση και το σωφρονιστικό
σύστηµα της χώρας να µην περιορίζεται µόνο στη στέρηση της
ελευθερίας όλων όσων έχουν διαπράξει ένα αδίκηµα. Και αυτό
προσπαθούµε να κάνουµε και θα έρθει και επόµενο νοµοθέτηµα
το οποίο αυτό θα το δείξει, γιατί θα πρέπει να εφαρµοστεί αυτό
το οποίο υπάρχει στο σωφρονιστικό σύστηµα της χώρας σε ό,τι
έχει να κάνει µε σωφρονιστικά καταστήµατα ηµιελεύθερης δια-
βίωσης.

Διότι θα πρέπει να υπάρξει -και πολλές φορές, όταν ήµουν στο
Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη, είχαµε συζητήσει πάρα πολ-
λές φορές και µε τον Υπουργό και µε τον Υφυπουργό- µια µεγα-
λύτερη εφαρµογή των εναλλακτικών τρόπων κράτησης, για να
µπορέσει να εφαρµοστεί επί της ουσίας το ηλεκτρονικό σύστηµα
επιτήρησης, γιατί αυτό θα δώσει µια ουσιαστική λύση..

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ολοκληρώστε, πα-
ρακαλώ, κύριε Κατσαφάδο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΑΦΑΔΟΣ: Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, σε
µισό λεπτό.

Είµαστε η µοναδική χώρα στην Ευρώπη που δεν το εφαρµό-
ζουµε και είµαι σίγουρος ότι σε όλη αυτή την αλυσίδα σήµερα
µπαίνει ο ένας κρίκος. Έρχονται και οι υπόλοιποι κρίκοι, ούτως
ώστε και το κοµµάτι της πρόληψης και το κοµµάτι της αυστηρο-
ποίησης του Ποινικού Κώδικα, αλλά και το κοµµάτι της καλύτερης
λειτουργίας του σωφρονιστικού συστήµατος να µπορέσουν να
επιφέρουν δικαιοσύνη στην ελληνική κοινωνία.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Επόµενοι οµιλητές
είναι ο κ. Αναστάσιος Δηµοσχάκης από τη Νέα Δηµοκρατία, ο κ.
Κούβελας, ο κ. Λοβέρδος, η κ. Χρηστίδου, ο κ. Γιάτσιος.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΟΥΓΑΣ (Υφυπουργός Δικαιοσύνης): Κύριε
Πρόεδρε, µου δίνετε τον λόγο για ένα λεπτό;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Πριν δώσω τον λόγο
στον κ. Δηµοσχάκη, θα λάβει τον λόγο ο κ. Μπούγας για ένα
λεπτό, για να δώσει µια απάντηση, µια διευκρίνιση.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΟΥΓΑΣ (Υφυπουργός Δικαιοσύνης): Και θα

είναι ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Ήθελα απλώς να πω ότι πιστεύω ότι ο διάλογος στην Εθνική

Αντιπροσωπεία πρέπει να είναι ζωντανός. Προηγήθηκε η οµιλία
του συναδέλφου, του κ. Σιµόπουλου, ο οποίος ρώτησε από το
Βήµα της Βουλής εάν η προσθήκη παραγράφου 4 στο άρθρο 186
καταλαµβάνει και την επαιτεία ανηλίκων.

Πράγµατι, λοιπόν, µε την προσθήκη αυτή προβλέπουµε ότι,
εφόσον ανήλικος στρατολογείται µε σκοπό την τέλεση εγκλήµα-
τος και κακουργήµατος, ανεξάρτητα από το αν δίδεται ή λαµβά-
νει αµοιβή, αντάλλαγµα, αυτή η πράξη είναι αξιόποινη και
τιµωρείται µε ποινή φυλάκισης τουλάχιστον ενός έτους.

Όµως, εκτός από αυτή την διάταξη η οποία εισάγεται µε το ει-
σηγούµενο σχέδιο νόµου, θέλω να ενηµερώσω τον συνάδελφο -
του είπα ότι θα απαντήσω και ο ίδιος θα δει την απάντησή µας-
ότι υπάρχει και ειδική διάταξη στο άρθρο 323Α του Ποινικού Κώ-
δικα. Η επαιτεία, πλέον, ενηλίκων µε τον Ποινικό Κώδικα του 2019
δεν αποτελεί αξιόποινη πράξη. Ωστόσο, η παράγραφος 7 του άρ-
θρου 323 προβλέπει ότι µε φυλάκιση και χρηµατική ποινή τιµω-
ρείται όποιος χρησιµοποιεί ανηλίκους και εξωθεί σε επαιτεία
ανηλίκους, µε σκοπό την εκµετάλλευσή τους.

Αυτό, κύριε Πρόεδρε, ως οφειλόµενη απάντηση στον συνά-
δελφο, τον κ. Σιµόπουλο.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς. Ευχαριστού-

µε τον Υπουργό.
Κύριε Δηµοσχάκη, έχετε τον λόγο.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το παρόν νοµοσχέδιο ανταπο-

κρινόµενο στις σύγχρονες κοινωνικές ανάγκες έρχεται να καλύ-
ψει τα κενά και τα προβλήµατα που δηµιούργησε η νοµοθέτηση
του 2019, επιδιώκοντας την καταπολέµηση της ατιµωρησίας, τη
βελτίωση της δικαιοσύνης και τη διασφάλιση της ευνοµίας και
της κοινωνικής ευηµερίας. Μέσω της τροποποίησης των διατά-
ξεων του Ποινικού Κώδικα και της Ποινικής Δικονοµίας επιδιώκε-
ται η αντιµετώπιση της παραβατικότητας προωθώντας την ανθ-
ρώπινη αξιοπρέπεια και την επανένταξη των ατόµων που έχουν
διαπράξει αδικήµατα στην κοινωνία.

Χαρακτηριστικά, προτείνεται η εκτέλεση ποινών φυλάκισης
έως δύο έτη µε εναλλακτικούς τρόπους, όπως η κοινωφελής ερ-
γασία ή η µετατροπή της ποινής σε χρηµατικό πρόστιµο ή σε κατ’
οίκον έκτιση µε ηλεκτρονική επιτήρηση. Αυτό όχι µόνον εξοικο-
νοµεί πόρους του κράτους, αλλά προσφέρει στους καταδικασθέ-
ντες την ευκαιρία να συνεισφέρουν θετικά στην κοινότητα,
συµβάλλοντας ταυτόχρονα στην αποσυµφόρηση των φυλακών,
όπως αναδεικνύω και διεκδικώ διαχρονικά µέσω του κοινοβου-
λευτικού ελέγχου, του πολιτικού µου λόγου και όχι µόνο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, απαιτούνται τολµηρές και ορα-
µατικές πολιτικές. Αυτές τις πολιτικές συζητούµε σήµερα, τις
οποίες έχουν εισηγηθεί και αποφασίσει οι παριστάµενοι Υπουρ-
γοί. 

Επιγραµµατικά, θέλω να προσθέσω σε αυτό τρεις χρήσιµες
προτάσεις: Πρώτον, την καθιέρωση του θεσµού κοινωνικής ερ-
γασίας για τα ελάσσονος βαρύτητας ποινικά αδικήµατα αµιγώς
οικονοµικού ενδιαφέροντος. Δεύτερον, τη σύναψη διµερών συµ-
βάσεων µε χώρες µέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης, όπως είναι η
Ολλανδία που διαθέτουν κενές θέσεις κράτησης, προκειµένου
αυτοί οι οποίοι έχουν διαπράξει αδικήµατα και εφόσον τελεσιδι-
κήσουν οι υποθέσεις τους ενώπιον της δικαιοσύνης να εκτίουν
την ποινή τους σε σωφρονιστικά καταστήµατα µε κενές θέσεις
κράτησης, όπως προαναφέρθηκε. Και τρίτον, κύριε Υπουργέ, τη
σύναψη συµφωνιών δικαστικής, σωφρονιστικής και αστυνοµικής
συνεργασίας µε τρίτες χώρες µέσω της Ευρωπαϊκής Ένωσης ή
και διµερώς µε αυτές που είναι υψηλού ενδιαφέροντος. Είναι
σοφή πολιτική και υπαλλακτική πράξη. Κατ’ αυτόν τον τρόπο απο-
καθίσταται το αίσθηµα ασφάλειας στον κοινωνικό ιστό, αποτρέ-
ποντας παράλληλα όσους επιδίδονται στο οργανωµένο έγκληµα
και στις τροµοκρατικές ενέργειες να µετατρέπουν το σωφρονι-
στικό σύστηµα της πατρίδας µας σε µήτρα εκπαίδευσης και µε-
τεκπαίδευσης ακόµα σκληρότερων κακοποιών.

Σηµαντικές είναι οι προβλεπόµενες κυρώσεις για την αντιµε-
τώπιση ορισµένων εγκληµατικών ενεργειών, όπως είναι το
έγκληµα του εµπρησµού των δασών, για το οποίο αυξάνεται η
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ποινή και απαγορεύεται κάθε µορφή αναστολής ή µετατροπής
της ποινής, επιβάλλοντας ταυτόχρονα και ποινικές κυρώσεις για
τις προπαρασκευαστικές πράξεις εµπρησµού. Οι διατάξεις αυτές
είναι καίριας σηµασίας, καθώς συµβάλλουν στην περαιτέρω προ-
στασία του πνεύµονα του Νοµού Έβρου, του δάσους της Δαδιάς,
το οποίο έχει δοκιµαστεί πολλές φορές µε αποκορύφωµα την πύ-
ρινη λαίλαπα του περασµένου καλοκαιριού.

Επιπρόσθετα, προτείνεται µία σειρά µέτρων που συµβάλλουν
στην επιτάχυνση της δικαστικής διαδικασίας και της εύρυθµης
λειτουργίας της δικαιοσύνης διασφαλίζοντας την άµεση εκδί-
καση των υποθέσεων σε σοβαρά κακουργήµατα χωρίς χρονικές
καθυστερήσεις, προάγοντας κατ’ αυτόν τον τρόπο την κοινωνική
εµπιστοσύνη προς το δικαστικό σύστηµα, αλλά και το κράτος δι-
καίου. 

Η κοινωνική ευαισθησία που διακρίνει την παρούσα νοµοθετική
πρωτοβουλία επιβεβαιώνεται και από τις προβλεπόµενες διατά-
ξεις αναφορικά µε την προστασία των ανηλίκων εισάγοντας αυ-
στηρά µέτρα για την πρόληψη και την αντιµετώπιση εγκληµα-
τικών ενεργειών που επηρεάζουν τη ζωή των ανηλίκων, καθώς
και από τον προβλεπόµενο εξορθολογισµό του νοµικού πλαισίου
που διέπει τον θεσµό της οικογένειας και την προστασία των θυ-
µάτων ενδοοικογενειακής βίας. Πρόκειται για ένα µείζον κοινω-
νικό πρόβληµα, το οποίο δυστυχώς κατά τη διάρκεια της παν-
δηµίας και µετά το lockdown επιδεινώθηκε και στη χώρα µας και
στην Ευρώπη, αλλά και παγκόσµια.

Στην πλούσια εργαλειοθήκη που διαθέτει και εφαρµόζει η Κυ-
βέρνηση για την αντιµετώπιση αυτού συγκαταλέγεται και η πα-
ρούσα νοµοθετική πρωτοβουλία προβλέποντας τη θέσπιση ενός
πλήρους πλαισίου µέτρων στηριζόµενο στην υποχρέωση καταγ-
γελίας, στην υποστήριξη θυµάτων, στην επέκταση του προστα-
τευτικού πλαισίου και στην ενίσχυση των δικονοµικών µέσων. 

Επιπρόσθετα, σηµαντικό είναι το γεγονός ότι συµπεριλαµβά-
νεται κάθε µορφή βίας ή απειλής σε βάρος προσώπων που φιλο-
ξενούνται σε δηµόσιες και ιδιωτικές δοµές στο προστατευτικό
πλαίσιο της ενδοοικογενειακής βίας, εξασφαλίζοντας έτσι την
προστασία των ευάλωτων οµάδων, όπως είναι τα παιδιά, οι ηλι-
κιωµένοι και τα άτοµα µε αναπηρία που ενδέχεται να εκτίθενται
σε επιθέσεις από µέλη της οικογένειάς τους.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η παρούσα νοµοθετική πρωτο-
βουλία του Υπουργείου Δικαιοσύνης µε επισπεύδοντες τους δύο
Υπουργούς αντικατοπτρίζει τη συνεχή προσπάθεια της Κυβέρνη-
σης για τη βελτίωση του νοµικού πλαισίου και την ενίσχυση του
πνεύµατος δικαίου, αποκαθιστώντας την ευνοµία και την ευταξία
στον κοινωνικό ιστό µε αποτελεσµατικό και ουσιαστικό τρόπο.
Και για τον λόγο αυτό υπερψηφίζω το παρόν νοµοσχέδιο.

Σας ευχαριστώ για την προσοχή σας.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε,
κύριε Δηµοσχάκη και για τη συνέπεια στον χρόνο. 

Επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Δηµήτριος Κούβελας από τη Νέα
Δηµοκρατία.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΒΕΛΑΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε. 

Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το νοµοσχέδιο
που συζητάµε αποτελεί έναν σταθµό για τον ποινικό σύστηµα της
χώρας µας και συµπληρώνει τη µεταρρυθµιστική ατζέντα του
Υπουργείου Δικαιοσύνης στη σωστή κατεύθυνση. 

Οι κύριοι στόχοι του συνοψίζεται σε τρεις, θα έλεγα, λέξεις:
εκσυγχρονισµός, αποτελεσµατικότητα, ασφάλεια. Το πρώτο κα-
θήκον µιας κοινωνίας είναι η ασφάλεια δικαίου, η δικαιοσύνη να
απονέµεται σε χρόνο και µε τρόπο που πρέπει. 

Τα τελευταία χρόνια στην ελληνική κοινωνία, λόγω των νοµο-
θετικών παρεµβάσεων της κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ, επικρατούσε ένα
γενικευµένο αίσθηµα ατιµωρησίας. Ο απλός πολίτης ένιωθε ανα-
σφάλεια, καθώς πίστευε ότι είναι εύκολα θύµα µιας εγκληµατι-
κότητας που παρέµενε ανενόχλητη. Δικαίως, δυστυχώς, θεω-
ρούσε ότι ο εγκληµατίας τη γλιτώνει εύκολα, ότι η δικαιοσύνη δεν
είναι απλά τυφλή, όπως θα έπρεπε, αλλά ότι είναι και ο µεγάλος
ασθενής στη χώρα µας. Αυτό ξεκινήσαµε να αλλάξουµε από την
πρώτη στιγµή της διακυβέρνησής µας και τώρα ερχόµαστε να το
επισφραγίσουµε µε µια γενικευµένη αναβάθµιση της ελληνικής

δικαιοσύνης. 
Για την Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας προτεραιότητα

είναι η ασφάλεια του πολίτη. Δεν εννοούµε να θυσιάσουµε την
ευνοµούµενη πολιτεία στον βωµό του ψευτοδικαιωµατισµού. Άλ-
λωστε, είδαµε πού οδήγησε η ιδεοληπτική ανεξάντλητη επιείκεια
της Αριστεράς προς τους εγκληµατίες. Τα αποτελέσµατα των
νόµων Παρασκευόπουλου και Κοντονή είναι γνωστά και δυστυ-
χώς πληγώνουν ακόµη την ελληνική κοινωνία. Εξέθρεψαν την ατι-
µωρησία και οδήγησαν σε αναρίθµητες αποφυλακίσεις εγκλη-
µατιών. Επίσης, το δόγµα των διακοσµητικών ποινών που δεν
εκτείνονται στην πράξη δεν γίνεται να επικρατεί άλλο. Δεν έχει
νόηµα να µιλάµε για αδικήµατα αν αυτό δεν οδηγεί στην επιβολή
µιας ποινής που θα εκτελεστεί. 

Εξαιτίας της πολιτικής ΣΥΡΙΖΑ είχαµε το έγκληµα να κυκλοφο-
ρεί ελεύθερο µε το πρόσχηµα να αποσυµφορηθούν οι φυλακές.
Ο θεσµός της αναστολής σε συνδυασµό µε τις µικρές ποινές
οδηγούσε στην ατιµωρησία. Όσον αφορά στο ζύγι κοινωνία ή
εγκληµατίας, δεν µπορεί να είµαστε µε τον παραβάτη. Εµείς εί-
µαστε µε την κοινωνία και τα θύµατα. Δεν κυνηγάµε τις εντυπώ-
σεις ούτε µένουµε στο περιτύλιγµα, όπως η αχρείαστη κατά τη
γνώµη µου συζήτηση για την τυποποίηση του εγκλήµατος της γυ-
ναικοκτονίας.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, οι παρεµβάσεις µας στο νοµο-
σχέδιο εστιάζονται κυρίως στην έκτιση των ποινών, όχι στην αλ-
λαγή τους προς το αυστηρότερο, µε σεβασµό στα δικαιώµατα
του κατηγορουµένου τα οποία δεν θίγονται. Αντίθετα τα δικαιώ-
µατα ενισχύονται, µε την υποχρεωτική υπεράσπιση των κατηγο-
ρουµένων από δικηγόρο για αδικήµατα όπου απειλείται ποινή
φυλάκισης πάνω από τρία χρόνια, µε την πρόσφατη χθεσινή τρο-
πολογία του Υπουργού Δικαιοσύνης. 

Το στοίχηµά µας είναι να διασφαλίσουµε ότι όλες οι ποινές,
ανάλογα της σοβαρότητάς τους, θα εκτίονται δίκαια και αποτε-
λεσµατικά. Αυτή είναι η ουσία του κράτους δικαίου και της ασφά-
λειας δικαίου που υπερασπιζόµαστε. Και όταν µιλάµε για ποινές,
µην πηγαίνει ο νους σας µόνο στη φυλακή. Μιλάµε για ένα σύγ-
χρονο σωφρονιστικό σύστηµα, στο οποίο προβλέπονται και χρη-
µατικές ποινές, αλλά και η κοινωνική εργασία της οποίας πάντα
είµαι υπέρµαχος, στα εγκλήµατα και αδικήµατα που αυτή συνά-
δει ως ποινή. 

Να επαναλάβω την άποψη του έγκριτου οµότιµου καθηγητή
του Ποινικού Δικαίου, του κ. Μυλωνάκη που ακούστηκε στην επι-
τροπή, πριν την Ολοµέλεια, ότι η επιβολή ποινής για τα εγκλή-
µατα θα πρέπει να υπάρχει για να µην καταλήξουµε να έχουµε
εικονικό Ποινικό Δίκαιο. Για να εµπεδωθεί η ασφάλεια δικαίου και
αποτελεσµατικότητα του σωφρονιστικού συστήµατος εξυπα-
κούεται ότι οι όποιες ποινές επιβάλλονται, πρέπει να εκτίονται και
όχι η αναστολή τους να είναι ο κανόνας. Αυτό ισχύει ιδίως για τη
µικροµεσαία εγκληµατικότητα και έτσι η κοινωνία έχει καταντήσει
έρµαιο καθηµερινών επαναλαµβανόµενων παραβατικών συµπε-
ριφορών από τους ίδιους ανθρώπους. 

Ιδιαίτερα σηµαντική είναι η αλλαγή του καθεστώτος των πρό-
ωρων αποφυλακίσεων. Σταµατάει πια η εντελώς τυπική και άµεση
χορήγηση της υφ’ όρον απόλυσης, καθώς θα συνυπολογίζονται
πλέον τα χαρακτηριστικά της πράξης. Να ξέρουµε δηλαδή µε
ποιον έχουµε να κάνουµε και τι αδίκηµα έχει διαπράξει αυτός.
Δράστες εγκληµάτων ιδιαίτερης απαξίας να µη χαϊδεύονται. Με
την τολµηρή όµως αυτή παρέµβαση επεµβαίνουµε απευθείας
στις εκπτώσεις που έθρεψαν το γενικευµένο αίσθηµα ατιµωρη-
σίας. 

Το Υπουργείο Δικαιοσύνης, κύριε Υπουργέ, µε αυτό το σχέδιο
νόµου επιτυγχάνει πράγµατι µεγάλο µέρος της διαδικασίας να
τρέχει µε γρηγορότερους ρυθµούς και λιγότερη επιβάρυνση του
δικαστικού µας συστήµατος. Η άµεση ψηφιακή επιλογή ηµερο-
µηνίας για την αναβολή της δίκης, η οποία µέρα, που παραπέ-
µπεται η µετ’ αναβολή δικάσιµος, δεν θα είναι φορτωµένη, είναι
µια καινοτοµία. 

Έκπληξη πάντως προκαλεί η στάση της Αντιπολίτευσης ανα-
φορικά µε τη ρύθµιση που επιτρέπει την εισαγωγή µιας υπόθεσης
στο ακροατήριο, χωρίς τα χρονοβόρα συµβούλια και βουλεύ-
µατα, όπου αυτά δεν είναι απολύτως αναγκαία για συγκεκριµένες
περιπτώσεις αδικηµάτων. Πρόκειται για µια ρύθµιση που θα ξε-
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µπλοκάρει πολλές και σηµαντικές υποθέσεις. Έτσι θα καταστεί
δυνατή και η εκδίκαση της υπόθεσης του τραγικού δυστυχήµα-
τος στα Τέµπη τον προσεχή Ιούνιο, σε χρόνο ρεκόρ για την ελ-
ληνική δικαιοσύνη. Ακόµη δεν έχω καταλάβει, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης, πού διαφωνείτε µε αυτή τη ρύθ-
µιση. 

Οι διατάξεις του νοµοσχεδίου για την ενδοοικογενειακή βία
βελτιώνουν το πλαίσιο προστασίας των θυµάτων, ιδίως των ανη-
λίκων. Και βέβαια η Κυβέρνηση και ο Πρωθυπουργός αποδει-
κνύουν για ακόµη µια φορά τα αντανακλαστικά τους σε φαινό-
µενα που αναστατώνουν την κοινωνία µας, απαντώντας σε επεί-
γουσες ανάγκες. Χαίροµαι που και οι δικές µου προτάσεις οδή-
γησαν στη σύσταση Ειδικής Επιστηµονικής Επιτροπής για την
εκπόνηση εθνικής στρατηγικής για την πρόληψη και την αντιµε-
τώπιση της βίας και της εγκληµατικότητας των ανηλίκων. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κλείνω µε τα λόγια του Κικέρωνα,
«η ευηµερία του λαού είναι ο υπέρτατος νόµος». Ας βάλουµε λοι-
πόν σε πρώτο πλάνο την ευηµερία και την ασφάλεια της ελληνι-
κής κοινωνίας. Σας καλώ να υπερψηφίσουµε το παρόν σχέδιο
νόµου και σας ευχαριστώ πολύ για την προσοχή σας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει τώρα

ο κ. Λοβέρδος Ιωάννης από τη Νέα Δηµοκρατία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΙΧΑΗΛ (ΓΙΑΝΝΗΣ) ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ευχαριστώ πολύ,

κύριε Πρόεδρε.
Όπως ξέρετε, όσοι είστε τακτικοί εδώ στη Βουλή -δυστυχώς

δεν είµαστε και οι τριακόσιοι τακτικοί- εγώ µιλάω σε όλα τα νο-
µοσχέδια και πάντα εκτός χειρογράφου, γιατί αυτό κρίνω ότι είναι
το καθήκον µου σύµφωνα µε τον Κανονισµό της Βουλής.

Και σήµερα αποφάσισα να µιλήσω και σε αυτό το νοµοσχέδιο,
µολονότι δεν είµαι έγκριτος νοµικός, όπως ο Γιώργος Φλωρίδης,
ο Γιάννης Μπούγας, ο Θάνος Πλεύρης, ο Κοινοβουλευτικός µας
Εκπρόσωπος ή ο εξαιρετικός εισηγητής µας Παναγής Καππάτος.
Και οι τέσσερις αυτοί οµιλητές, καθώς και άλλοι συνάδελφοι Βου-
λευτές που είναι δικηγόροι, σάς εξέθεσαν µε λεπτοµέρειες για
ποιο λόγο εισάγουµε αυτό το νοµοσχέδιο στη Βουλή και για ποιο
λόγο πρέπει να ψηφιστεί από όλους µας. 

Κατανοώ και ακούω τις αντιστάσεις και τις επιφυλάξεις της
Αντιπολίτευσης. Πάντα ακούω την Αντιπολίτευση, γιατί σε ένα
κοινοβουλευτικό σύστηµα όπως είναι το δικό µας, δεν πρέπει
απλώς και µόνο να φέρνει η Πλειοψηφία ένα νοµοσχέδιο και υπο-
χρεωτικά να το επιβάλλει. Δηµοκρατία σηµαίνει να ακούµε και τις
µειοψηφίες και αυτό είναι που κάνουµε και αυτό είναι που θέ-
λουµε να ενισχύσουµε ως Νέα Δηµοκρατία και ως Κυβέρνηση
Κυριάκου Μητσοτάκη. 

Γι’ αυτό λοιπόν, επειδή εγώ δεν είµαι νοµικός, δεν θα σας µι-
λήσω σ’ αυτά τα λίγα λεπτά που έχω στη διάθεσή µου ως νοµι-
κός, αλλά ως πολιτικός. Όλη µου τη ζωή ασχολούµαι είτε ως
δηµοσιογράφος ή τώρα ως Βουλευτής µε την πολιτική. Και η πο-
λιτική είναι αυτή που σε µεγάλο βαθµό κρίνει και αποφασίζει για
το καλό της κοινωνίας. 

Άκουσα και τους προηγούµενους οµιλητές και τον κ. Πλεύρη
και τον κ. Φλωρίδη, αλλά είναι κάτι αυτονόητο κατά τη γνώµη
µου, το ότι εδώ είµαστε πολιτικοί. Εµείς φέρνουµε τις αποφάσεις.
Εµείς ψηφίζουµε για τους νόµους. Δεν τους ψηφίζει ούτε ο κα-
θηγητής του πανεπιστηµίου ούτε ο δικαστής ούτε κάποιος άλλος
έγκριτος νοµικός. Οι σύµβουλοι υπάρχουν και τους ακούµε, τους
νοµοµαθείς, αλλά από εκεί και πέρα εµείς αποφασίζουµε. Γιατί
αυτό είναι το καθήκον µας και αυτό είναι η ουσία του δηµοκρατι-
κού µας πολιτεύµατος. 

Και θέλω λοιπόν να µείνω σε δύο τρία πράγµατα που ενδεχο-
µένως να µην έχουν ειπωθεί µέχρι στιγµής. Το πρώτο είναι ότι
άκουσα και έχω διαβάσει αναλύσεις που γίνονται τον τελευταίο
καιρό, ότι ο Μητσοτάκης, λέει, µετά τον νόµο για τον γάµο των
οµοφυλοφίλων που προκάλεσε αντιδράσεις στην κοµµατική βάση
της Νέας Δηµοκρατίας -όντως τις προκάλεσε- φέρνει έναν νόµο
ο οποίος είναι πιο σκληρός, έτσι ώστε να αντισταθµίσει το γάµο
των οµοφυλοφίλων µε έναν πιο σκληρό νόµο και να ικανοποιήσει
το δεξιό του κοινό. 

Έφτασαν και κάποιοι άλλοι, πιο σοβαροί αναλυτές, να πουν ότι
γίνεται αυτό στο πλαίσιο της τριγωνοποίησης. Είναι µια πρακτική,

λέει, πολιτική που ακολουθούσαν -ξεκίνησε επί προεδρίας Κλί-
ντον τη δεκαετία του ’90- στις Ηνωµένες Πολιτείες, δηλαδή να
παίρνω, λέει, µέτρα από τη Δεξιά και από την Αριστερά και να κα-
ταλήγουν όλα αυτά στο κέντρο. 

Δεν ξέρω εάν κάνουµε τριγωνοποίηση. Εγώ δεν ήµουν ποτέ
καλός στα τρίγωνα και στις τριγωνοµετρίες, αλλά αυτό που ξέρω
είναι ότι κάνουµε το σωστό και το λογικό. Γιατί; Γιατί ζούµε ανε-
ξάρτητα από τον γάµο των οµοφυλοφίλων που προκάλεσε αντι-
δράσεις. Φέρνουµε έναν νόµο που είναι και αυτός µεταρρυθ-
µιστικός. 

Αυτόν τον µήνα, όπως ξέρετε, φέραµε αρκετούς νόµους µε-
ταρρυθµιστικούς, οι οποίοι όλοι προκάλεσαν αντιδράσεις. Κατα-
νοητό. Φέραµε το νόµο για την επιστολική ψήφο, φέραµε τον
νόµο για τον γάµο των οµοφυλοφίλων, φέραµε τον σηµερινό
νόµο, φέρνουµε την άλλη βδοµάδα τον νόµο για τα µη κρατικά,
µη κερδοσκοπικά πανεπιστήµια. Όλοι αυτοί οι νόµοι έχουν προ-
καλέσει αντιδράσεις. 

Κάθε µεταρρύθµιση είναι µοιραίο να προκαλεί αντιδράσεις.
Δεν θα ήταν µεταρρύθµιση, αν όλοι συµφωνούσαν σε αυτήν. Και
υπάρχουν και αντιστάσεις από όλες τις πλευρές και από την Αντι-
πολίτευση και από το βαθύ κράτος και από οργανωµένα συµφέ-
ροντα, που δεν τους αρέσει να αλλάζουν. Οι αλλαγές δεν είναι
εύκολο να γίνουν αποδεκτές. 

Ζούµε σε µια εποχή έντονης εγκληµατικότητας, κακά τα ψέ-
µατα. Εγώ γεννήθηκα σε προηγούµενες δεκαετίες. Εγώ γεννή-
θηκα σε µια λαϊκή περιοχή, όπως ο Βύρωνας, εδώ, στην Αττική,
σε ένα υπέροχο για µένα προάστιο της Αθήνας τότε, το οποίο
ήταν φτωχικό µεν, αλλά ιδιαίτερα αξιοπρεπές. Εµείς αφήναµε τις
πόρτες και τα παράθυρα ανοιχτά, όταν ήµουν µικρός. Τώρα, αυτό
δεν είναι δυνατόν ούτε στο Βύρωνα ούτε στο Περιστέρι ούτε στο
Αιγάλεω ούτε στο Ίλιον ούτε στην περιοχή που εκπροσωπώ εδώ
στο Κοινοβούλιο. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Η’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ)

Έχουν αλλάξει τα πράγµατα. Κακά τα ψέµατα, η βία έχει γίνει
ενδηµική και µε τρόµο αντιµετωπίζουµε αυτό το φαινόµενο που
δεν το γνωρίζαµε -το βλέπαµε παλιά στις ταινίες- της βίας µεταξύ
των ανηλίκων. Το βλέπαµε στις αµερικάνικες ταινίες κάποτε και
λέγαµε: «Μα είναι δυνατόν να υπάρχουν τέτοιες συµµορίες στην
Αµερική; Εδώ δεν έχουµε τέτοια πράγµατα». Δυστυχώς ήρθαν
και εδώ. Δυστυχώς ήρθαν πάρα πολλά πράγµατα και εδώ που
δεν υπήρχαν, που δεν υπάρχουν σε άλλες χώρες. Αυτό είναι µια
πραγµατικότητα και πρέπει να την αντιµετωπίσουµε.

Υπάρχουν θεραπευτικοί τρόποι στην κοινωνία µέσω της παι-
δείας, µέσω της προσπάθειας που γίνεται, να αλλάξουµε τη νο-
οτροπία αυτή. Υπάρχουν όµως και κατασταλτικοί. Η Αριστερά την
καταστολή δεν τη θεωρεί σηµαντική. Άκουσα και το υπερβολικό,
κατά τη γνώµη µου, ότι οι ποινές δεν είναι αποτρεπτικές. Οι ποι-
νές δεν είναι αποτρεπτικές ενός εγκλήµατος; Ε τότε γιατί να τις
έχουµε; Να τις καταργήσουµε. Εγώ δεν συµφωνώ µε αυτή την
άποψη. Εάν εγώ δεν έχω συνείδηση και δεν έχω παιδεία, όπως
πάρα πολλοί δυστυχώς συµπολίτες µας, εάν θεωρώ ότι δεν πρό-
κειται να έχουν καµµία επίπτωση, θα κατέβω κάτω και θα πλα-
κώνω στο ξύλο όποιον βρω µπροστά µου. Αφού δεν θα έχω
επίπτωση, γιατί να µην το κάνω; Οι συνέπειες των πράξεών µου
είναι αυτές που, όχι µόνο κρίνουν εµένα, κρίνουν και την ίδια την
οργανωµένη κοινωνία αν µπορεί να αντιµετωπίσει τέτοια φαινό-
µενα και αυτό προσπαθεί να κάνει το νοµοσχέδιο που συζητάµε. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω αµέσως, κύριε Πρόεδρε. 
Σας εξήγησαν ότι οι ποινές δεν αυξάνονται. Σας εξήγησαν ότι

δεν πρόκειται να αυξήσουµε και αυστηροποιήσουµε τις ποινές.
Απλώς θέλουµε να εκτίονται οι ποινές. Στο µόνο σηµείο στο οποίο
έχω κι εγώ µια µικρή επιφύλαξη από αυτά που άκουσα από την
Αντιπολίτευση -και ο Υπουργός πρέπει να διευκρινίσει ακόµα πε-
ρισσότερο -είναι το θέµα του πώς θα εκτίονται αυτές τις ποινές,
γιατί το σωφρονιστικό µας σύστηµα, όπως ξέρετε, είναι βεβαρη-
µένο και δεν υπάρχουν πολλές θέσεις στις φυλακές που ήδη
υπάρχουν. Ο Κορυδαλλός ακόµα δεν έχει µεταφερθεί στον
Ασπρόπυργο, όπως έχει εξαγγείλει η Κυβέρνηση. Χρειάζεται να
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προχωρήσει αυτή η νέα φυλακή και ακόµα αργεί. Και ειδικά στα
χαµηλότερης σηµασίας αδικήµατα, όπως τα πληµµελήµατα, δεν
µπορεί να εκτίουν την ποινή στα ίδια κελιά µε τους βαρυποινίτες
οι άνθρωποι αυτοί. Εκεί το κατανοώ. Εκεί έχω κι εγώ κάποιες επι-
φυλάξεις. Νοµίζω όµως ότι ο Υπουργός και το Υπουργείο Δικαιο-
σύνης θα βρουν λύση σε αυτό το σηµαντικό ζήτηµα.

Επειδή πέρασα τον χρόνο και δεν το συνηθίζω, ζητώ συγγνώµη
και από την Ολοµέλεια και από τον Πρόεδρο. Σας ευχαριστώ
πολύ που µε ακούσατε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Συγχωρεµένος! Ευχα-

ριστούµε πολύ τον κ. Λοβέρδο. 
Έχει ζητήσει τον λόγο ο Υπουργός κ. Φλωρίδης για κάποιες

νοµοτεχνικές βελτιώσεις.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Έχω να κα-

ταθέσω κάποιες νοµοτεχνικές βελτιώσεις. Είναι αρκετές για να

τις διαβάσω. Είναι όσα έχουµε πει µέχρι τώρα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Μπορείτε απλά να τις

καταθέσετε στα Πρακτικά. Δεν υπάρχει πρόβληµα.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Απλώς πε-

ριλαµβάνεται και η αύξηση της ύλης του τριµελούς πληµµελει-
οδικείου και η αύξηση των ηµερών από πέντε σε δέκα, όπου ο
κατηγορούµενος έχει δικαίωµα να υποχρεώσει τον εισαγγελέα
να καλέσει τους µάρτυρες τους οποίους επιθυµεί και κάποιες
ρυθµίσεις οι οποίες προσδιορίζουν καλύτερα το πώς το µικτό ορ-
κωτό δικαστήριο και για ποια θέµατα αποφασίζει, δηλαδή διευ-
ρύνουµε το πεδίο της συµµετοχής των ενόρκων στην απόφαση. 

Εποµένως, τις καταθέτω στα Πρακτικά. 
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Δικαιοσύνης κ. Γεώργιος Φλω-

ρίδης καταθέτει για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες νοµοτε-
χνικές βελτιώσεις, οι οποίες έχουν ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Παρακαλώ να µοιρα-
στούν στους εισηγητές. 

Καλείται στο Βήµα η κ. Χρηστίδου Ραλλία, Βουλευτής του ΣΥ-
ΡΙΖΑ. 

Ορίστε, έχετε τον λόγο. 
ΡΑΛΛΙΑ ΧΡΗΣΤΙΔΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το σηµερινό νοµοσχέδιο θα µπο-

ρούσε να αποτελεί µάθηµα στις νοµικές σχολές της χώρας ως
παράδειγµα κακής νοµοθέτησης. Το τελικό κείµενο που συζη-
τάµε έχει σωρεία αλλαγών και νέων διατάξεων που δεν υπήρχαν
ούτε τέθηκαν σε διάλογο στο στάδιο της διαβούλευσης και είναι
πλέον δεδοµένο πως αυτό δεν συνιστά σε καµµία περίπτωση πα-
ράλειψη, καθώς µε δική σας πρωτοβουλία δεν συγκροτήθηκε νο-
µοπαρασκευαστική επιτροπή παρά ανατέθηκε απευθείας σε
συµβούλους του Υπουργού η συγγραφή κατά τις επιταγές των
πολιτικών προτεραιοτήτων της Κυβέρνησης. 

Το παρόν νοµοσχέδιο πρόκειται για τη δέκατη έβδοµη τροπο-
ποίηση των κωδίκων µέσα σε µόλις πέντε χρόνια και έπειτα από
τις εκτενέστατες αλλαγές που προέκυψαν από τον 4855/2021 της
δικής σας Κυβέρνησης. Προφανώς για να αισθάνεστε ακόµα και
σήµερα την ανάγκη να ασχολείστε πότε µε το 2015 πότε µε το
2019, εννέα χρόνια µετά, εν έτει 2024, το µόνο που µπορούµε να
σκεφτούµε είναι ότι αποδέχεστε πλήρως την αποτυχία σας και
απλά δεν έχετε το πολιτικό θάρρος να το παραδεχτείτε. Αγνοή-
σατε πλήρως τις συστάσεις και τις απόψεις της οικείας επιστη-
µονικής κοινότητας και µεγάλου αριθµού δικαστικών λειτουργών
που επεσήµαναν τις αρνητικές συνέπειες στο ήδη εξαιρετικά βε-
βαρηµένο και δυσλειτουργικό σύστηµα ποινικής και σωφρονιστι-
κής µεταχείρισης στην Ελλάδα και νοµίζω ότι αυτό δεν µπορείτε
καθόλου να το αµφισβητήσετε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο Ποινικός Κώδικας οφείλει να
είναι προϊόν µακράς επεξεργασίας, όπως ήταν το αποτέλεσµα
του 4619/2019, το οποίο ήταν αποτέλεσµα δεκαπέντε ετών. Επί
υπουργίας Παπαληγούρα, επί κυβερνήσεως Κώστα Καραµανλή
ξεκίνησε. Αντίθετα τώρα έχουµε µπροστά µας µία σαφή δεξιά
αντιµεταρρύθµιση και µια στρατηγικής σηµασίας απόκλιση από
τις θεµελιώδεις αρχές του φιλελεύθερου Ποινικού Δικαίου που
ενέχει σοβαρούς κινδύνους για θεµελιώδη δικαιώµατα των πολι-
τών. Επιχειρείται µια αναχρονιστική αλλοίωση του ποινικού συ-
στήµατος που µας επιστρέφει στη δεκαετία του 1950, καταστ-
ρατηγώντας το µεταπολιτευτικό κεκτηµένο και τα ευρωπαϊκά
πρότυπα. 

Πολύ ορθά έγκριτοι νοµικοί της χώρας περιγράφουν το νοµο-
θέτηµα ως ποινικό λαϊκισµό, καθώς δεν επιδιώκετε ούτε τον εξορ-
θολογισµό των ποινών, έστω σύµφωνα µε τη δική σας οπτική,
αλλά αποπειράσθε έτι περαιτέρω την εµπλοκή της ποινικής κα-
ταστολής µε τον θεατρικό της χαρακτήρα. Ζώσα απόδειξη ήταν
η πρωτοµιλία του αξιότιµου κυρίου Υπουργού ως απάντηση στον
Πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ το µεση-
µέρι. Και έχετε έναν και µόνο σκοπό, να διατηρήσετε παραλυτι-
κές ισορροπίες µε υπερσυντηρητικά ακροατήρια για µικροπο-
λιτικές σκοπιµότητες, αποτέλεσµα της πλήρους αποτυχίας σας
στο δόγµα της ασφάλειας, µε µια υποκριτική ευαισθησία για τα
θύµατα και την ατιµωρησία. Ατιµωρησία, η λέξη-κλειδί, η λέξη
που έχει επαναληφθεί από το πρωί δεκάδες φορές. Ατιµωρησία. 

Αλήθεια, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, κυρίες και κύριοι
της Συµπολίτευσης, σας ρωτάµε, µήπως αναφέρεστε στην ατι-
µωρησία της υπόθεσης των Τεµπών, όπου κλείσατε άρον-άρον
την επιτροπή χωρίς να καλέσετε ουσιώδεις µάρτυρες και απο-
τρέποντας την κατάθεση της ποινικής δικογραφίας; Μήπως ανα-
φέρεστε στην ατιµωρησία της υπόθεσης των υποκλοπών; Ή
µήπως αναφέρεστε στην ατιµωρησία των ενόχων για τη διό-
γκωση του οργανωµένου εγκλήµατος που έγινε επί των ηµερών
σας; Αλήθεια, πού ακριβώς εξαντλείται η ευαισθησία σας για τα
θύµατα; Με µία πρωτοφανή σύλληψη αυξάνετε τις περιπτώσεις
για τον εγκλεισµό στη φυλακή ανηλίκων για κάθε κακούργηµα,
καθώς το ανώτατο όριο ποινικού εγκλεισµού ανέρχεται στα δέκα
έτη.

Πείτε µας σε ποια µελέτη το βρήκατε αυτό. Έτσι πιστεύετε ότι
θα αντιµετωπίσετε τα πολυσύνθετα πράγµατι αίτια που γεννούν
τη νεανική παραβατικότητα, ενώ η διεθνής κοινότητα επισηµαίνει

διαρκώς την αναγκαιότητα να επενδύσουµε στην εκπαίδευση, να
επενδύσουµε στην αγωγή των νέων;

Μερικές χρήσιµες παρατηρήσεις που υποδηλώνουν τη λαϊκί-
στικη µεταχείριση του Ποινικού Δικαίου έτσι ακριβώς όπως την
εισηγείστε:

Αντιβαίνετε την αρχή της αναλογικότητας µε την ταύτιση των
ποινών συνεργών και αυτουργών, καταργώντας εν προκειµένω
τον φυσικό δικαστή. Παραλείπετε το «δύναται» στο άρθρο 47. Αυ-
ξάνετε την πρόσκαιρη κάθειρξη στα είκοσι έτη. Επαναφέρετε τη
δικαστική απέλαση. Επαναφέρετε µε το άρθρο 12 του σχεδίου
νόµου τη µετατροπή της ποινής φυλάκισης σε χρηµατική. Ακόµη
προβλέπετε τη δήµευση περιουσιών για εµπρησµό δάσους, εντεί-
νοντας έτι περαιτέρω την ανασφάλεια των πολιτών. 

Επίσης, ορθώς καταργείτε -σας το είπαµε- την ασυλία των τρα-
πεζιτών. Πολύ σωστά. Όµως εσείς το νοµοθετήσατε µε τον
ν.4637 τον τρίτο κατά σειρά -ν.4622, ν.4628, ν.4637- νόµο της Κυ-
βέρνησης Μητσοτάκη και σύµφωνα µε το άρθρο 137 του παρό-
ντος νοµοσχεδίου το θέτετε σε ισχύ δύο µήνες µεταγενέστερα.
Εξακολουθείτε να κλείνετε το µάτι σε συγκεκριµένες περιπτώ-
σεις; Να µας απαντήσετε ακριβώς σε τι εξυπηρετεί αυτή η χρο-
νική παράταση, διότι το επιχείρηµα ότι χρειάζεται ένα εύλογο
περιθώριο προσαρµογής σε δικαστές και σε δικηγόρους δεν είναι
αρκετά πειστικό.

Έγινε σαφές από την ακρόαση των φορέων πως όλες οι διε-
θνείς έρευνες διαπιστώνουν πως η αυστηροποίηση των ποινών
δεν έχει αποτρεπτική ισχύ όταν ο παραβάτης αισθάνεται πως δεν
θα συλληφθεί. Η αντιεγκληµατική πολιτική σας περιορίζεται στο
δόγµα «περισσότερη φυλακή». Σε ένα σωφρονιστικό σύστηµα
που ήδη βρίσκεται στα όριά του, αλήθεια πώς σκοπεύετε να αντι-
µετωπίσετε τη συµφόρηση; Μήπως µε το άνοιγµα νέων φυλακών,
δηµοσίων ή ιδιωτικών; Να µας το πείτε.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Για µία ακόµη φορά η Κυβέρνηση αρνείται να εναρµονιστεί µε
ευρωπαϊκές και διεθνείς κατευθύνσεις, όπως η Σύµβαση της Κων-
σταντινούπολης. Αποδεχθείτε την τροπολογία που καταθέσαµε
για αναγνώριση του όρου «γυναικοκτονία» από την ελληνική έν-
νοµη τάξη, ώστε να προβλεφθεί επιβαρυντική περίσταση για την
τέλεση εγκλήµατος που στρέφεται κατά ενήλικης ή ανήλικης γυ-
ναίκας.

Όπως διδάσκει -και θα κλείσω µε αυτό, κύριε Πρόεδρε- ο κα-
θηγητής Ποινικού Δικαίου, ο κ. Μυλωνόπουλος: «Αποστολή του
Ποινικού Δικαίου είναι να προστατέψει µε το όπλο της ποινής θε-
µελιώδεις αξίες της κοινωνίας απολύτως απαραίτητες για την
οµαλή κοινωνική συµβίωση και έτσι να εµπεδώσει και να διασφα-
λίσει την κοινωνική ειρήνη. Το Ποινικό Δίκαιο αναδεικνύει την έν-
νοια της επιείκειας και τη σπουδαιότητα των ατοµικών ελευ-
θεριών, διαφυλάσσει την αξία του ανθρώπου και τις αρχές του
κράτους δικαίου, επικοινωνεί µε τις θεµελιώδεις έννοιες που προ-
άγουν τον πολιτισµό, υπενθυµίζει τη σηµασία της νηφαλιότητας
αντί της αγοραίας αντίδρασης και αποβλέπει στην πραγµάτωση
έλλογης δικαιοσύνης σε πνεύµα δηµοκρατίας». Μας λέτε συνέ-
χεια για την κοινή γνώµη και την κοινή γνώµη. Αν η κοινή γνώµη
κάποια στιγµή θελήσει την επαναφορά -θα πω κάτι ακραίο- της
θανατικής ποινής ο νοµοθέτης οφείλει να ακολουθήσει την κοινή
γνώµη; Έτσι αντιλαµβάνεστε εσείς τη νοµοθετική εξουσία; Δυ-
στυχώς προκύπτει και λυπάµαι πολύ γι’ αυτό, ότι χρειάζεστε επα-
νάληψη.

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την κ. Χρηστίδου. 
Επόµενος οµιλητής ο κ. Ιωάννης Γιάτσιος, Βουλευτής της Νέας

Δηµοκρατίας.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΙΑΤΣΙΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κύριε Υφυπουργέ, αγαπητοί συνάδελφοι, τον

τελευταίο καιρό αιωρείται ένας όρος στον ελληνικό δηµόσιο βίο
και δεν είναι άλλος από το «κράτος δικαίου». Συχνά γίνεται χρήση
του και ακόµα και κατάχρησή του από πολλά άτοµα, χωρίς να
αντιλαµβάνονται πλήρως την έννοια και τη σηµασία του.
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Το κράτος δικαίου αποτελεί µία από τις θεµελιώδεις αρχές και
αξίες της Ευρωπαϊκής Ένωσης και ο ακρογωνιαίος λίθος πάνω
στον οποίο έχει χτιστεί το ευρωπαϊκό οικοδόµηµα. Ο ορισµός του
µπορεί να είναι ευρύς, αλλά όχι ασαφής και περιλαµβάνει µια διά-
φανη, δηµοκρατική και πλουραλιστική νοµοθετική διαδικασία µε
λογοδοσία, αποτελεσµατική δικαστική προστασία, περιλαµβανο-
µένης της πρόσβασης στη δικαιοσύνη από ανεξάρτητα και αµε-
ρόληπτα δικαστήρια, καθώς και τη διάκριση των εξουσιών. Κατά
προέκταση το κράτος δικαίου επιβάλλει ισότιµη προστασία για
όλους βάσει του νόµου και αποτρέπει την αυθαίρετη χρήση εξου-
σίας από τις κυβερνήσεις. 

Στον απόηχο του ψηφίσµατος του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου
για την κατάσταση του κράτους δικαίου στην Ελλάδα, έχω να επι-
σηµάνω ότι η Ελλάδα στο πρόσφατο παρελθόν έχει βρεθεί συχνά
στο επίκεντρο συκοφαντιών προερχόµενων, τόσο εντός, όσο και
εκτός της χώρας. Από την άλλη, όµως, έχω να αντιτάξω την ευ-
ρωπαϊκή έκθεση, την αναβάθµιση και κατάταξη της Ελλάδας στην
κατηγορία «Πλήρης Δηµοκρατία» από το έγκυρο και διεθνούς κύ-
ρους περιοδικό «THE ECONOMIST», που στο παρελθόν µάς είχε
ασκήσει οξεία και αιχµηρή κριτική. Συνεπώς δεν είναι δυνατόν να
βρισκόµαστε στις είκοσι πιο πλήρεις και ολοκληρωµένες δηµο-
κρατίες του πλανήτη και παράλληλα να υπάρχουν βαθιά ζητή-
µατα κράτους δικαίου. 

Η επίτευξη του κράτους δικαίου δεν είναι µια στατική εφάπαξ
κατάκτηση, αλλά µια συνεχιζόµενη, αέναη εξελικτική διαδικασία
που ανταποκρίνεται και προσαρµόζεται στις απαιτήσεις της επο-
χής, τις ανάγκες της κοινωνίας και τα αντανακλαστικά της πολι-
τείας. 

Σε αυτό το πλαίσιο το παρόν νοµοσχέδιο έρχεται να ενισχύσει
και να ενδυναµώσει έτι περαιτέρω την έννοια του κράτους δι-
καίου στη χώρα µας. Οι ρυθµίσεις του αθροίζονται στη συνεχι-
ζόµενη διαδικασία διατήρησης και βελτίωσής του. Η Κυβέρνηση
αφουγκραζόµενη τη νέα πραγµατικότητα και τις παρούσες κοι-
νωνικές συνθήκες, αλλά παράλληλα στοχεύοντας στο να δώσει
οριστικό τέλος σε παθογένειες και χρόνια προβλήµατα, συνεχίζει
και σε αυτή την περίπτωση το πολυδιάστατο µεταρρυθµιστικό
της έργο. Μεταξύ άλλων, υπάρχουν προβλέψεις για την επιτά-
χυνση της απονοµής δικαιοσύνης, την αυστηροποίηση των ποι-
νών στα κακουργήµατα, προβλέψεις για την προστασία των
ανηλίκων, προβλέψεις για την πρόληψη και την αντιµετώπιση της
οικογενειακής βίας, την προστασία των χώρων υγειονοµικής πε-
ρίθαλψης και εκπαίδευσης, µια πλήρης σειρά ρυθµίσεων για την
αντιµετώπιση των φαινοµένων εµπρησµού δασών και, τέλος, ρυθ-
µίσεις που βάζουν φραγµούς στη διαφθορά και τη δωροδοκία. 

Από την πληθώρα των ρυθµίσεων του σηµερινού νοµοσχεδίου
θα ήθελα να σταθώ και να τονίσω ιδιαίτερα αυτές που αφορούν
την πρόληψη και την τιµωρία του εγκλήµατος του εµπρησµού
των δασών. Το έγκληµα του εµπρησµού είναι µια ανήθικη πράξη
διττής φύσεως, τόσο εναντίον του ανθρώπου, όσο και εναντίον
της φύσης και του περιβάλλοντος. Η συχνότητα και οι συνέπειες
του εν λόγω αδικήµατος του εµπρησµού δάσους στο περιβάλλον
και στην ποιότητα της ζωής των ανθρώπων είναι στοιχεία που δι-
καιολογούν εξαιρετικές ρυθµίσεις δίχως να παραβλέπουν την
αρχή της αναλογικότητας και την αρµονία µε τις λοιπές διατάξεις
του Ποινικού Κώδικα.

Προς αυτή την κατεύθυνση αυτό το νοµοσχέδιο φέρνει αύξηση
της ποινής και απαγόρευση κάθε µορφής αναστολής ή µετατρο-
πής της. Για το αδίκηµα του εµπρησµού δάσους προβλέπει δή-
µευση της περιουσίας του καταδικασθέντος εµπρηστή ανάλογη
µε το µέγεθος της βλάβης που προκλήθηκε, ποινικές κυρώσεις
για προπαρασκευαστικές πράξεις εµπρησµού, όπως η κατοχή
εµπρηστικών µέσων µε σκοπό την προετοιµασία εµπρησµού δά-
σους. Συγχρόνως πρέπει να βρισκόµαστε σε αρµονία µε τους
επαγγελµατίες που δραστηριοποιούνται και ζουν από το φυσικό
περιβάλλον, όπως οι υλοτόµοι, οι µελισσοκόµοι και οι κτηνοτρό-
φοι, όσοι εργάζονται µε σεβασµό προς τις οδηγίες των αρµόδιων
αρχών και σε αρµονία µε το περιβάλλον. Άλλωστε οι επαγγελµα-
τίες που ζουν από τη δασική δραστηριότητα είναι αυτοί που αγα-
πάνε και προστατεύουν περισσότερο το δάσος και αυτοί που
τρέχουν πρώτοι να το προστατέψουν όταν αυτό βρίσκεται σε κίν-
δυνο. Επ’ αυτού έχω προσωπικά µια µεγαλύτερη ευαισθησία ως

εκπρόσωπος του Νοµού Γρεβενών µιας κατάφυτης, µε πυκνά
δάση περιοχής µε πλούσια και ιδιαίτερη χλωρίδα.

Συνοψίζοντας, να πω ότι οι ρυθµίσεις και οι προβλέψεις αυτού
του νοµοσχεδίου αποτελούν την απάντηση της Κυβέρνησης και
του Υπουργείου Δικαιοσύνης στις απαιτήσεις της σύγχρονης
εποχής και της σηµερινής κοινωνίας. Ο µόνος κερδισµένος από
αυτό το νοµοθέτηµα είναι ο απλός πολίτης, οι µη προνοµιούχοι
και οι πιο ευαίσθητες κοινωνικές οµάδες.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε τον κ.
Γιάτσιο.

Επόµενος οµιλητής ο κ. Γεώργιος Γαβρήλος, Βουλευτής του
ΣΥΡΙΖΑ.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΑΒΡΗΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, για µια ακόµη φορά η Κυβέρνηση προχωρά

σε µια κακή πρακτική νοµοθέτησης. Δεν είναι ασφαλώς η πρώτη
φορά, µας έχει συνηθίσει, ειδικά από τις εκλογές του Ιουνίου και
µετά. Θεωρεί ότι αυτό το 41% της επιτρέπει να γυρνάει την πλάτη
σε θεσµούς, να γυρνά την πλάτη σε διαδικασίες. 

Έτσι λοιπόν χωρίς καµµία διαβούλευση, χωρίς να πάρει τη
γνώµη των επιστηµονικών φορέων, έρχεται να θεσπίσει ένα ση-
µαντικό νοµοθέτηµα που δεν είναι άλλο παρά κώδικες, Ποινικός
Κώδικας, Κώδικας Ποινικής Δικονοµίας. Και φαίνεται ότι αυτές οι
αλλαγές είναι φτιαγµένες στο πόδι, µε σκοπό µόνο να δουν και
να αγκαλιάσουν το συντηρητικό και ακροδεξιό ακροατήριό της.
Με αυτόν τον στόχο νοµοθετείτε, κύριε Υπουργέ. Διότι αν θέλετε
πραγµατικά να προχωρήσετε σε µια σοβαρή νοµοθετική παρέµ-
βαση, θα το είχατε κάνει από το 2019. 

Ερχόµαστε σήµερα µε δεκαεπτά τροποποιήσεις πάνω στον
Ποινικό Κώδικα και τον Κώδικα Ποινικής Δικονοµίας. Και βέβαια
αυτό δεν σηµαίνει και δεν είναι πολιτική σταθερότητα για τα θέ-
µατα της δικαιοσύνης. Γράφετε, σβήνετε και αλλάζετε τους Ποι-
νικούς Κώδικες χωρίς να έχετε συστήσει νοµοπαρασκευαστική
επιτροπή. 

Ακούσαµε από δύο επίσηµα χείλη κάποια επιχειρήµατα και από
τον κ. Πλεύρη, τον κοινοβουλευτικό σας πρόσωπο, και από τον
κύριο Υπουργό, τον κ. Φλωρίδη. Ο κ. Πλεύρης µάς είπε: «Τι τη
θέλουµε τη νοµοπαρασκευαστική επιτροπή; Εµείς νοµοθετούµε».
Πρωτόγνωρο για τα κοινοβουλευτικά δεδοµένα ένας τέτοιος
ισχυρισµός. Έρχεται ο κ. Φλωρίδης και λέει: «Τι τη θέλουµε τη
νοµοπαρασκευαστική επιτροπή, όταν γνωρίζουµε ότι τα προ-
ηγούµενα χρόνια και επί ΣΥΡΙΖΑ αυτοί οι δικαστές, οι νοµικοί επι-
στήµονες, οι καθηγητές πανεπιστηµίου εκπροσωπούσαν τάχα
κάποια συµφέροντα και µεγάλα δικηγορικά γραφεία από πίσω;». 

Πείτε µας ποιος συνέταξε αυτό το νοµοθέτηµα και το φέρνετε
στη Βουλή να δούµε ποιοι είναι αυτοί τελικά και τι συµφέροντα
εξυπηρετείτε σήµερα εσείς. Φέρνετε ένα τόσο σοβαρό νοµοθέ-
τηµα και δεν ξέρουµε ποιος ήταν ο συντάκτης του. Προχωράτε,
κύριε Υπουργέ, και νοµοθετείτε βάσει ενός ποινικού λαϊκισµού.
Χαϊδεύετε, όπως είπα, αφτιά στο συντηρητικό και ακροδεξιό σας
ακροατήριο. 

Ακούστηκε και από τις ενώσεις των δικαστών και των εισαγγε-
λέων ότι ουσιαστικά η νοµοθέτησή σας εξυπηρετεί πολιτικές σκο-
πιµότητες. Ακούστηκε και από την εισαγγελέα του Αρείου Πάγου
ότι η αυστηροποίηση των ποινών δεν λειτουργεί αποτρεπτικά για
την εγκληµατική συµπεριφορά. Αποτρεπτικά λειτουργεί η αντιµε-
τώπιση των κοινωνικών αιτίων, των παραβατικών συµπεριφορών,
αλλά ασφαλώς και η αυξηµένη πιθανότητα σύλληψης του δρά-
στη. Εσείς τι κάνετε; Φέρνετε ένα νοµοθέτηµα µε σκοπό να κα-
τευνάσετε την κοινή γνώµη, όπως προείπα, και να καθησυχάσετε
τους φιλήσυχους τάχα πολίτες. 

Έρχεστε σήµερα και προτείνετε µία ακόµη αλλαγή στους Ποι-
νικούς Κώδικες. Τι αποτελέσµατα είχαν οι προηγούµενες παρεµ-
βάσεις σας; Πείτε µας σε τι βοήθησαν στην πάταξη της εγκληµα-
τικότητας και της παραβατικότητας στη χώρα. Φούντωσε το
έγκληµα τα τέσσερα-πέντε χρόνια που κυβερνάτε τη χώρα. Τι δεν
πήγε καλά; 

Ξέρετε τι δεν πήγε καλά; Αυτή η αφετηρία που έχετε και σή-
µερα για τη νοµοθέτηση που κάνετε, ότι δεν προσεγγίζετε επι-
στηµονικά τα ζητήµατα και µε βάση τις κοινωνικές ανάγκες που
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υπάρχουν. Δεν τα προσεγγίζετε τα ζητήµατα µε ανοικτά µυαλά.
Προσπαθείτε πάλι µπροστά στα αδιέξοδα που βρίσκεστε σε
σχέση µε την εγκληµατικότητα να αυστηροποιήσετε τις ποινές
και να καθησυχάσετε αυτόν τον κόσµο που ασφαλώς νιώθει ανα-
σφαλής τα τελευταία τέσσερα-πέντε χρόνια. 

Σκοπός σας δεν είναι µια πραγµατική µεταρρύθµιση του συ-
στήµατος σωφρονισµού και των ποινικών κωδίκων. Η πολιτική
σκοπιµότητα που έχετε όµως είναι κοντόφθαλµη και γι’ αυτό σας
έχει οδηγήσει σε δεκαεπτά αλλαγές των ποινικών νόµων. Είχατε
θεσπίσει πρόσφατα τον ν.4855/2021, ένα νοµοθέτηµα που επέ-
φερε σηµαντικές αλλαγές στους ποινικούς κώδικες. 

Τι έγινε τελικά µε την εγκληµατικότητα; Την αντιµετωπίσατε;
Όπως λέει και η Ελληνική Αστυνοµία, αυξήθηκε κατά 25% µετά
το 2021, ενώ τα κακουργήµατα σηµείωσαν αύξηση γύρω στο
20%. 

Φέρνετε τώρα διάταξη και αίρετε το ακαταδίωκτο των τραπε-
ζικών στελεχών. Τι σας είχε κάνει το 2019 να το θεσπίσετε; Θέ-
λατε να ικανοποιήσετε κάποια συµφέροντα; Ήταν φωτογραφική
τότε η διάταξη και έρχεστε σήµερα και την αλλάζετε; Και γιατί
δεν ισχύει από την επαύριο της ψήφισης του νόµου; Τι κρύβετε
και τι θέλετε να καλύψετε πάλι; Δεν πρέπει εδώ ο Υπουργός να
µας πει ποια συµφέροντα είναι πίσω από αυτή τη ρύθµιση, από
αυτή τη διάταξη, που δεν θα έχει ισχύ την επόµενη µέρα της θέ-
σπισης;

Προχωράτε, λοιπόν, µε µια προσέγγιση µικροπολιτική, αλλά
αυτό δεν µπορεί να κρύψει την ανικανότητά σας σε αυτές τις πο-
λιτικές που ακολουθήσατε, κυρίως της πρόληψης πάνω στα ζη-
τήµατα της οπαδικής βίας και της µαφίας στη χώρα. 

Ήρθε εδώ ο κ. Κατσαφάδος, ο πρώην Υφυπουργός Προστα-
σίας του Πολίτη. Του έφταιγαν οι ποινικοί κώδικες, όταν είχαµε
το έγκληµα στη Νέα Φιλαδέλφεια, τη δολοφονία ενός νέου αν-
θρώπου, όταν διακόσιοι ναζιστές ξεκίνησαν και διέσχισαν όλη τη
χώρα; Του έφταιγε ο Ποινικός Κώδικας ή ο κακός σχεδιασµός
που υπήρχε, προκειµένου να προλάβουµε ένα τέτοιο γεγονός; 

Κοιτάξτε, κύριοι της Κυβέρνησης, έχετε πολλά ανοικτά µέ-
τωπα. Το θέµα της εξεταστικής επιτροπής που σας εκθέτει ανε-
πανόρθωτα, το σκάνδαλο των υποκλοπών που σας εκθέτει
ανεπανόρθωτα, οι ωµές παρεµβάσεις στη δικαιοσύνη, οι παρεµ-
βάσεις στην ελευθερία του Τύπου. Όλα αυτά εξέθεσαν όµως και
τη χώρα. 

Με τις υποκλοπές έχουµε γίνει το µαύρο πρόβατο στην Ευ-
ρώπη και προσπαθείτε να καλύψετε τάχα µε δηµοσιεύµατα µέσα
από το «ECONOMIST» το πρόβληµα που δηµιουργήθηκε για τη
χώρα, που το δηµιουργήσατε εσείς, µετά το ψήφισµα στο Ευρω-
κοινοβούλιο, ένα ψήφισµα το οποίο διασύρει τη χώρα και έχετε
εσείς την ευθύνη. 

Και σαν να µην έφτανε αυτό, βάζετε και τον Άρειο Πάγο -και
το λέω εγώ από το Βήµα της Βουλής, γιατί αυτό που συνέβη είναι
πρωτόγνωρο στα χρονικά και στα νοµικά και στα κοινοβουλευτικά
που ζούµε- να έρχεται να παρεµβαίνει για µια απόφαση του Ευ-
ρωκοινοβουλίου, γιατί αποφάσισαν τριακόσιοι τριάντα Βουλευτές
του Ευρωκοινοβουλίου να καταγγείλουν την Ελλάδα για την απα-
ξίωση του κράτους δικαίου. Ζούµε πρωτόγνωρα πράγµατα µε
δική σας ευθύνη εδώ. Και αυτό γιατί συµβαίνει; 

Και έρχεστε σήµερα και µε αυτό το νοµοθέτηµα, γιατί θέλετε -
το ξαναλέω για τέταρτη φορά- να απευθυνθείτε σε ένα συντηρη-
τικό και ακροδεξιό ακροατήριο. Και φέρνετε αυτό το νοµοθέτηµα
µετά την ψήφιση του νόµου για τα οµόφυλα ζευγάρια, όταν από
τους εκατόν πενήντα οκτώ Βουλευτές σας µόνο εκατόν έξι ψή-
φισαν και έγινε νόµος του κράτους αυτό το σχέδιο νόµου που φέ-
ρατε την προηγούµενη βδοµάδα στη Βουλή. 

Και ο κύριος Πρωθυπουργός…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε…
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΑΒΡΗΛΟΣ: Κλείνω, κύριε Πρόεδρε. 
Ο κύριος Πρωθυπουργός ήθελε να φορέσει τον µανδύα του

φιλελεύθερου και του µεταρρυθµιστή, αλλά µε τις ψήφους της
Αριστεράς. Δεν τολµήσατε οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας
να ψηφίσετε ένα σχέδιο νόµου που αφορά ανθρώπινα δικαιώ-
µατα και θέλατε και ο κ. Μητσοτάκης και η Κυβέρνησή σας να
«ξεπλυθούν» µε ένα τέτοιο σχέδιο νόµου, αλλά µε την ψήφιση
από την πλευρά της Αντιπολίτευσης. 

Πολιτεύεστε, δυστυχώς, µε τα µάτια -το ξαναλέω για πέµπτη
φορά- σε ένα ακροδεξιό ακροατήριο, σε ένα συντηρητικό ακρο-
ατήριο. Και γι’ αυτό τα αποτελέσµατά σας και στην πάταξη της
εγκληµατικότητας είναι πενιχρά. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Γαβρήλο.
Έχει ζητήσει τον λόγο για µια µικρή παρέµβαση ο Υφυπουρ-

γός.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΟΥΓΑΣ (Υφυπουργός Δικαιοσύνης): Κύριε

Πρόεδρε, παρά το γεγονός ότι το έχουµε πει πολλές φορές, δυ-
στυχώς επαναλαµβάνεται ο κακόπιστος ισχυρισµός και αφήνο-
νται υπονοούµενα ή και ευθείες κατηγορίες ότι τάχα το εισηγού-
µενο σχέδιο νόµου συντάχθηκε από άγνωστους συντάκτες για να
εξυπηρετήσει συµφέροντα. 

Για πείτε µου, κύριοι συνάδελφοι, ποια συµφέροντα εξυπηρε-
τεί; Οδηγούµε καµµιά υπόθεση σε παραγραφή; Θέτουµε καµµιά
άλλη στο αρχείο; Βγάζουµε νωρίτερα κρατουµένους από τις φυ-
λακές για να εξυπηρετούµε συµφέροντα; Πρώτη φορά θεσµοθε-
τούµε την ποινική ευθύνη των νοµικών προσώπων. Και αυτό είναι
εξυπηρέτηση συµφερόντων; 

Και κύριε Πρόεδρε, για να τελειώνει αυτή η συζήτηση: Έχω
απαντήσει και µάλιστα απάντησα εγκαίρως σε κοινοβουλευτικό
έλεγχο και αναφέροµαι σε επίκαιρη ερώτηση από την εισηγήτρια
του ΠΑΣΟΚ κ. Αποστολάκη. Είπαµε λοιπόν ότι αυτό το σχέδιο
νόµου συντάχθηκε από τους αποσπασµένους δικαστές στη νο-
µική υπηρεσία του Υπουργείου Δικαιοσύνης. Πρόκειται για δικα-
στές που τους βρήκαµε µε την έλευσή µας στο Υπουργείο,
αποσπάστηκαν εκεί µε τη σύµφωνη γνώµη του Ανωτάτου Δικα-
στικού Συµβουλίου και στα καθήκοντά τους, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, είναι η συµµετοχή τους σε νοµοπαρασκευαστικές
επιτροπές και νοµοπαρασκευαστική εργασία. Οι άνθρωποι αυτοί,
οι οποίοι είναι εφέτης, αντεισαγγελέας εφετών, πρόεδρος πρω-
τοδικών και εισαγγελέας πρωτοδικών είναι, ασφαλώς υπό τις πο-
λιτικές κατευθύνσεις της πολιτικής ηγεσίας του Υπουργείου
Δικαιοσύνης, αυτοί που συνέταξαν το συζητούµενο σχέδιο νό-
µου.

Και για πείτε µας ποια λάθη -δεν αναφέροµαι στις πολιτικές κα-
τευθύνσεις που δόθηκαν για τις εισηγούµενες διατάξεις- εσείς
βλέπετε νοµοτεχνικά; Γιατί δεν είναι σωστά συντεταγµένο το σχέ-
διο νόµου και έχετε αυτή την κριτική; Η οποία κριτική, επιτρέψτε
µου να πω, είναι εντελώς γενικόλογη και αόριστη. Οι πολιτικές
επιλογές είναι συγκεκριµένες. 

Σας κάλεσα -και δεν µπορείτε να αποφύγετε την απάντηση- αν
δεν συµφωνείτε µε τη ρύθµιση του νοµοσχεδίου να εκτίεται ένα
µέρος των ποινών µετά από δύο χρόνια φυλάκισης, πείτε µας από
πού πρέπει να υπάρχει πραγµατική έκτιση της ποινής και για
πόσο και για ποια αδικήµατα; Αυτή την απάντηση δεν θα αποφύ-
γετε µέχρι το πέρας της συνεδρίασης να την δώσετε, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης.

Θα ήθελα επίσης, κύριε Πρόεδρε, να πω το εξής. Γίνεται µια
αναφορά στα όσα είπε η εισαγγελέας του Αρείου Πάγου τη µο-
ναδική από ό,τι θυµάµαι φορά που µίλησε για το συζητούµενο
σχέδιο νόµου, που ήταν στη γενική συνέλευση της Ένωσης Δι-
καστών και Εισαγγελέων, αν δεν µε απατά η µνήµη µου, στις 9
Δεκεµβρίου 2023. Εκεί λοιπόν απάντησε για όλα τα θέµατα για
τα οποία ασκείται κριτική από την Αντιπολίτευση. 

Σε ό,τι αφορά λοιπόν την αναστολή των ποινών έχει πει -δύο
µόνο θα αναφέρω, κύριε Πρόεδρε- «Αναφορικά εξάλλου µε την
πραγµατική έκτιση µέρους των ποινών και επί πληµµεληµάτων
υπό προϋποθέσεις θα συµφωνήσουµε νοµίζω ότι όλοι έχουµε
ζήσει στη δικαστική µας σταδιοδροµία περιπτώσεις που κρίναµε
ότι παρ’ ότι επρόκειτο περί πληµµεληµάτων είχαν τέτοια ιδιαίτερα
χαρακτηριστικά που θα έπρεπε οι δράστες τους να οδηγηθούν,
για κάποιες έστω µέρες, στις φυλακές».

Όπως επίσης, κύριε Πρόεδρε, δεν κατανοώ την εµµονή της
Αντιπολίτευσης σχετικά µε τις µονοµελείς συνθέσεις. Και εδώ η
εισαγγελέας του Αρείου Πάγου, την οποία επικαλείστε, έχει πει
διαφορετικά πράγµατα από εκείνα που σήµερα εσείς ισχυρίζεστε
κι επικαλείστε. Για παράδειγµα, έχει πει επί λέξει: «Αναφορικά µε
την εµµονή στις πολυµελείς δικαστικές συνθέσεις µε πληµµελει-
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οδικεία στον Α’ βαθµό για όλα τα πληµµελήµατα, µε πενταµελή
εφετεία κακουργηµάτων στον Β’ βαθµό και για όλα τα κακουρ-
γήµατα, αυτή δηµιουργεί την εσφαλµένη εντύπωση ότι η ορθό-
τητα της δικαστικής κρίσης είναι αποκλειστικά ζήτηµα αριθµών,
ενώ παραβλέπει το γεγονός ότι η χώρα µας έχει το θλιβερό προ-
νόµιο της καθυστέρησης απονοµής της δικαιοσύνης. Με την προ-
τεινόµενη ρύθµιση αποδεσµεύονται δικαστές, που στην ουσία
παράγουν µειωµένο δικαιοδοτικό έργο, αφού όπως γνωρίζουµε
όλοι -αυτό το λέει η επικεφαλής στην εισαγγελία, η εισαγγελέας
του Αρείου Πάγου- οι αιτιολογηµένες µειοψηφίες στις πολυµε-
λείς συνθέσεις είναι ελάχιστες. Και όχι µόνο οι µεταξύ ηµών δι-
καστές και εισαγγελείς, γνωρίζουµε πολύ καλά πόσοι από τις
πενταµελείς συνθέσεις συνάδελφοι, πλην του προέδρου και του
εισαγγελέα, προλαβαίνουν να έχουν την χρονική ευχέρεια να µε-
λετήσουν τις υποθέσεις.». Αυτή είναι λοιπόν η απάντηση από την
εισαγγελέα του Αρείου Πάγου, κύριοι συνάδελφοι, την οποία επι-
καλείστε.

Ας µην διαστρεβλώνουµε τουλάχιστον όσα έχουν λεχθεί για το
σχέδιο νόµου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κύριο Υφυπουργό.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να κάνω µια
παρέµβαση για ένα λεπτό;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Παρακαλώ, για ένα
λεπτό.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Ευχαριστώ πολύ. 
Ξέρετε, γίνεται πολλή συζήτηση για τη διαδικασία νοµοθέτη-

σης, αλλά δεν είναι µια τυπικότητα. Η καλή νοµοθέτηση δεν είναι
απλώς µια ευχή σε ένα εγχειρίδιο, κύριε Πρόεδρε, του δήθεν επι-
τελικού κράτους. Η καλή νοµοθέτηση, ιδίως όσον αφορά σε ποι-
νικούς κώδικες, είναι εγγύηση δικαιοκρατική τελικά, ότι θα
έχουµε δίκαιο, το οποίο πράγµατι έχει παραχθεί µε τον δέοντα
τρόπο και µε τη δέουσα σοβαρότητα. 

Πράγµατι, ευτυχώς που υπήρξε η επίκαιρη ερώτηση της κ. Μι-
λένας Αποστολάκη από την Κοινοβουλευτική µας Οµάδα και µά-
θαµε, µετά από µήνες και εβδοµάδες τουλάχιστον αναζήτησης,
ποιοι είναι οι συντάκτες του σχεδίου νόµου. Και πράγµατι έχετε
δίκιο, κύριε Υφυπουργέ, είναι οι δικαστές οι αποσπασµένοι στο
γραφείο του Υπουργού. 

Είναι δικαστές καθ’ όλα σεβαστοί, λειτουργοί δικαστικοί, οι
οποίοι επικουρούν το έργο του Υπουργού. Συµµετέχουν σε νο-
µοπαρασκευαστικές επιτροπές. Δεν συγκροτούν νοµοπαρα-
σκευαστικές επιτροπές µόνοι τους. Αυτή είναι η γνώση η δική
µας. Έτσι λειτουργούσε το Υπουργείο Δικαιοσύνης ανέκαθεν. Και
προσωπικά έχω υπηρετήσει στο Υπουργείο Δικαιοσύνης. Κατα-
λαβαίνω απολύτως ποιος είναι ο ρόλος και αποστολή των κυρίων
δικαστών, των αποσπασµένων στο Υπουργείο Δικαιοσύνης. 

Τις νοµοπαρασκευαστικές επιτροπές δεν µπορούν να τις λει-
τουργούν µόνοι τους οι αποσπασµένοι δικαστές. Στις νοµοπαρα-
σκευαστικές επιτροπές συµµετείχαν και συµµετέχουν δικαστικές
ενώσεις, η ολοµέλεια των προέδρων των δικηγορικών συλλόγων,
οι νοµικές σχολές, οι σύλλογοι των δικαστικών υπαλλήλων, όλη
η νοµική κοινότητα. 

Έτσι µπορεί κανείς να τροποποιήσει νοµοθεσία. Και µάλιστα
όταν αφορά σε κώδικες, το Υπουργείο της Δικαιοσύνης έχει µια
ιερή υποχρέωση, να είναι ο θεµατοφύλακας των κωδίκων και της
σταθερότητας και της ασφάλειας του δικαίου. Αλίµονο αν κι αυτό
το Υπουργείο δεν γνωρίζει πώς να νοµοθετεί. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Μάντζο.

Επόµενος οµιλητής ο κ. Αθανάσιος Καββαδάς, Βουλευτής της
Νέας Δηµοκρατίας. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΚΑΒΒΑΔΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στις δηµοκρα-

τίες συνηθίζουµε να λέµε ότι η πολιτεία οφείλει να διασφαλίζει
τα µεγάλα αγαθά της ισότητας και της ελευθερίας για όλους
τους πολίτες. 

Όµως υπάρχει και ένα τρίτο µεγάλο αγαθό, που χωρίς αυτό
δεν µπορούµε καν να µιλάµε για δηµοκρατία. Είναι το αγαθό της
δικαιοσύνης. Η δικαιοσύνη είναι αυτή που κάνει τους πολίτες να
αισθάνονται ασφαλείς, αυτή που εγγυάται µια αρµονική κοινω-

νική συµβίωση. Η δικαιοσύνη πρέπει να είναι αναλογική και να
αποδίδεται ουσιαστικά και στην πράξη. Μόνο έτσι λειτουργεί
αποτρεπτικά και αναµορφωτικά, ενώ εµπεδώνεται και η ασφά-
λεια. 

Δεν υπάρχει αµφιβολία ότι στη χώρα µας υπάρχουν προβλή-
µατα στην απόδοση δικαιοσύνης, µε πρώτο και κύριο τις µεγάλες
καθυστερήσεις. Σε αυτά τα προβλήµατα προστέθηκαν κάποιες
νοµοθετικές παρεµβάσεις, που φαίνεται ότι οδήγησαν σε αύξηση
της εγκληµατικότητας και εποµένως σε αύξηση του αισθήµατος
ανασφάλειας στους πολίτες. 

Ήταν λοιπόν απαραίτητη µια ρεαλιστική, τολµηρή, ορθολογική
θεσµική µεταρρύθµιση στο κανονιστικό πλαίσιο που διέπει το
κράτος δικαίου, µια µεταρρύθµιση που έρχεται να επιλύσει πρα-
γµατικά προβλήµατα και να αντιµετωπίσει παθογένειες. 

Το νοµοσχέδιο που έρχεται σήµερα προς συζήτηση και ψήφιση
στην Ολοµέλεια της Βουλής διέπεται ως προς το περιεχόµενο
αλλά και τη στόχευσή του από δύο ουσιαστικά ζητούµενα. Το
πρώτο ζητούµενο είναι να αντιµετωπιστεί η αίσθηση ατιµωρησίας
που υπάρχει και να ενισχυθεί το αίσθηµα ασφάλειας των πολιτών
και της κοινωνίας. Όπως είπαµε, οι ποινές πρέπει να είναι ανα-
λογικές, αποτρεπτικές, αλλά πρέπει και να εκτίονται. 

Γι’ αυτό επέρχονται µεταξύ άλλων οι εξής ρυθµίσεις. Πρώτον,
µέχρι σήµερα η αναστολή εκτέλεσης ποινής για τα πληµµελή-
µατα ήταν κανόνας. Αυτό πλέον δεν θα ισχύει. Αναστολή ποινής
θα πρέπει να χορηγηθεί σε ποινές φυλάκισης έως ένα έτος, όταν
οι αµετάκλητες προηγούµενες καταδίκες δεν υπερβαίνουν το ένα
έτος. 

Δεύτερον, για ποινές φυλάκισης έως δύο χρόνια η έκτιση της
ποινής µπορεί να γίνει µε εναλλακτικούς τρόπους, δηλαδή µε κοι-
νωφελή εργασία ή µε µετατροπή σε χρηµατικό πρόστιµο ή ακόµα
και µε την έκτιση της ποινής κατ’ οίκον µε ηλεκτρονική επιτή-
ρηση, µε το γνωστό βραχιολάκι. Επιπλέον, ο θεσµός της κοινω-
νικής εργασίας ως εναλλακτικός τρόπος έκτισης ποινής φυλά-
κισης αναµορφώνεται, αφού µπορεί να ίσχυε, αλλά δεν λειτουρ-
γούσε στην πράξη.

Ήδη έχει γίνει σχετική προεργασία, αφού υπάρχουν διαθέσι-
µες χίλιες πεντακόσιες θέσεις στις οποίες µπορούν να απασχο-
ληθούν καταδικασθέντες για ήσσονος σηµασίας ποινικά
αδικήµατα, ενώ µέσα από το µητρώο που θα δηµιουργηθεί, οι θέ-
σεις αυτές θα υπερδιπλασιαστούν. 

Τρίτον, για ποινές φυλάκισης από δύο έως τρία έτη προβλέπε-
ται έκτιση σε σωφρονιστικό κατάστηµα του συνόλου ή µέρους
της ποινής από τριάντα µέρες έως έξι µήνες. 

Τέταρτον για ποινές φυλάκισης άνω των τριών ετών προβλέ-
πεται η έκτιση σε σωφρονιστικό κατάστηµα του συνόλου ή µέ-
ρους της ποινής από το ένα πέµπτο έως τα δύο πέµπτα αυτής. 

Τέλος, αυξάνεται το ανώτατο όριο κάθειρξης για κακουργή-
µατα από τα δεκαπέντε στα είκοσι χρόνια, για συρροή κακουρ-
γηµάτων από τα είκοσι χρόνια στα είκοσι πέντε χρόνια και για
συρροή πληµµεληµάτων αυξάνεται από τα οκτώ στα δέκα χρό-
νια. 

Το δεύτερο ζητούµενο είναι η επιτάχυνση και η ποιοτική ανα-
βάθµιση της ποινικής δίκης κι ως εκ τούτου και της απονοµής της
δικαιοσύνης. Οι αλλαγές που επέρχονται επικεντρώνονται στα
εξής: Πρώτον, στον περιορισµό των αναβολών της ποινικής δίκης
που χορηγεί το δικαστήριο σε µια αναβολή ανά υπόθεση, ανε-
ξαρτήτως αιτίας. Δεύτερον, στην άµεση εκδίκαση χωρίς την τή-
ρηση της χρονοβόρας διαδικασίας των συµβουλίων για σοβαρά
αδικήµατα που συνιστούν κακούργηµα. Τρίτον, στη δυνατότητα
διεξαγωγής συγκεκριµένων διαδικασιών της ποινικής δίκης µε τη
χρήση σύγχρονων µέσων που παρέχει η τεχνολογία, όπως η τη-
λεδιάσκεψη. Επιπλέον, η πρόβλεψη υψηλών χρηµατικών προστί-
µων για τους δικοµανείς θα απαλλάξει τα δικαστήρια από άσκοπο
φόρτο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι αλλαγές που φέρνει το νοµο-
σχέδιο στην πρόληψη και την καταπολέµηση της ενδοοικογενει-
ακής βίας είναι εξίσου σηµαντικές. Στο εξής επιβάλλεται και
προβλέπεται η υποχρέωση εκπαιδευτικών, εργαζοµένων σε
δοµές και ιδρύµατα, αλλά και πολιτών να καταγγέλλουν περιστα-
τικά βίας και κακοποίησης. Παράλληλα, διαµορφώνεται ένα ει-
δικό υποστηρικτικό περιβάλλον για τα θύµατα ενδοοικογενειακής
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βίας, µε την ενίσχυση των δηµοσίων και ιδιωτικών δοµών, οι
οποίες θα τους παρέχουν οικονοµική και ψυχολογική στήριξη.
Επίσης, ενισχύεται το θεσµικό και νοµικό οπλοστάσιο για την
προστασία των ανηλίκων, αφού το ανώτατο όριο ποινής που προ-
βλέπεται για εγκλήµατα µε ρατσιστικά χαρακτηριστικά θα εφαρ-
µόζεται και για εγκλήµατα που στρέφονται εις βάρος ανηλίκων ή
προσώπων που αδυνατούν να υπερασπιστούν τον εαυτό τους. 

Επίσης, εντάσσονται όλα τα ανήλικα θύµατα ενδοοικογενει-
ακής βίας στις διατάξεις του άρθρου 227 του Κώδικα Ποινικής
Δικονοµίας που δηµιουργούν ένα προστατευτικό πλαίσιο για το
ανήλικο θύµα και το προφυλάσσουν από την υπερέκθεση. 

Επίσης, θα ήθελα να κάνω µια ειδική αναφορά στην αυστηρο-
ποίηση των ποινών για τη διάπραξη εγκληµάτων µε σοβαρές κοι-
νωνικές προεκτάσεις, όπως πρώτον, η πρόβλεψη για τη δήµευση
της περιουσίας των εµπρηστών, αλλά και η διάταξη για την αύ-
ξηση της ποινής και την απαγόρευση κάθε µορφής αναστολής ή
µετατροπής της ποινής για όσους έχουν καταδικαστεί για το αδί-
κηµα του εµπρησµού δάσους. 

Δεύτερον, η πρόβλεψη ποινικών κυρώσεων για προπαρα-
σκευαστικές πράξεις εµπρησµού, όπως η κατοχή εµπρηστικών
µέσων µε σκοπό την προετοιµασία εµπρησµού δάσους. 

Και τρίτον, η πρόβλεψη ότι η παραβίαση του ερυθρού σηµα-
τοδότη γίνεται κακούργηµα όταν προκαλείται θάνατος ή βαριά
σωµατική βλάβη. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η κοινωνική ειρήνη στηρίζεται
επάνω στο αίσθηµα της δικαιοσύνης και της ασφάλειας. Πρώτο
µέληµα είναι βέβαια η πρόληψη και η αποτροπή. Όµως αυτό δεν
είναι πάντα εφικτό. Αδικία και έγκληµα θα υπάρχουν πάντα, γι’
αυτό όταν ο νόµος και το δίκαιο παραβιάζονται, πρέπει οι πολίτες
να ξέρουν ότι όποιος αδικεί τιµωρείται κι αυτό εξασφαλίζεται µε
αυτό το νοµοσχέδιο, το οποίο φέρνει στο επίκεντρο τα δικαιώ-
µατα των θυµάτων χωρίς να υποχωρεί ούτε στο ελάχιστο από τον
σεβασµό στα δικαιώµατα των κατηγορουµένων. 

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Διότι µια δηµοκρατία οφείλει και µπορεί να κάνει και τα δύο.

Αυτό σηµαίνει προστασία των έννοµων αγαθών εξίσου για όλους.
Οι πολίτες το απαιτούν από εµάς. Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµο-
κρατίας και του Κυριάκου Μητσοτάκη το υποσχέθηκε και σήµερα
κάνει πράξη µια ακόµα δέσµευση θεµελιώδη για την κοινωνία και
τη δηµοκρατία µας. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Καββαδά. 

Καλείται στο Βήµα η κ. Παναγιώτα Γρηγοράκου, Βουλευτής
του ΠΑΣΟΚ. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ (ΝΑΓΙΑ) ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε
Πρόεδρε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριοι Υπουργοί, σήµερα είναι
η πρώτη µου οµιλία µετά από τη µεγάλη απώλεια του πατέρα
µου, του Λεωνίδα Γρηγοράκου και πραγµατικά µε το παρόν θα
ήθελα να πω ένα πολύ µεγάλο ευχαριστώ σε όλους εσάς τους
συναδέλφους, οι οποίοι συµπαρασταθήκατε στη µεγάλη αυτή
απώλεια και σας ευχαριστώ πάρα πολύ για αυτό. 

(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Ευχαριστώ. 
Καθώς φυσικά και σε όλους τους Λάκωνες πολίτες, των οποίων

η αγάπη για τον πατέρα µου ήταν συγκινητική, όπως και όλα τα
λόγια τα οποία µας έλεγαν στο τηλέφωνο, προκειµένου να µπο-
ρέσουν να µας παρηγορήσουν. Ωστόσο, από το συγκεκριµένο
Βήµα δεσµεύοµαι ενώπιόν σας, ότι µε πολύ κόπο, µε πολύ αγώνα
θα συνεχίσω το έργο του για τη Λακωνία και για τους Λάκωνες. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα συζητάµε ένα νοµοσχέ-
διο µε το οποίο η Κυβέρνηση για έβδοµη φορά µέσα σε τέσσερα
χρόνια φέρνει στη Βουλή µια σηµαντική τροποποίηση του Ποινι-
κού Κώδικα και του Κώδικα Ποινικής Δικονοµίας. 

Πραγµατικά, ένας µελλοντικός µελετητής των Πρακτικών της
Βουλής για την περίοδο διακυβέρνησης της Κυβέρνησης Μητσο-
τάκη, θα µπορούσε να πει ότι παρατηρεί πως υπάρχει µια µόνιµη
καταστρατήγηση των κανόνων της σωστής νοµοθέτησης. Και
αντίστοιχα για την πλευρά της Αντιπολίτευσης θα πει πως αυτό

το οποίο παρατηρούµε συνεχώς, είναι ότι υπάρχει µια ελλιπής
διαβούλευση, κανόνες και άρθρα τα οποία είναι φαντάσµατα, έρ-
χονται µέσα στη νύχτα, έξω, χωρίς να έχουν περάσει από την δια-
βούλευση και φυσικά τροπολογίες της τελευταίας στιγµής. Και
αυτό το οποίο θα έβλεπε αυτός ο µελλοντικός µελετητής -αν
έρθει δηλαδή στο παρόν και δει την εξέλιξη της σηµερινής νοµο-
θέτησης- είναι ότι πραγµατικά η Αντιπολίτευση είχε δίκιο. 

Έχουµε ένα νοµοσχέδιο του οποίου τις αλλαγές στον Ποινικό
Κώδικα και στον Κώδικα Ποινικής Δικονοµίας δεν τις επεξεργά-
στηκε µια συγκεκριµένη νοµοπαρασκευαστική επιτροπή, ως είθι-
σται και όπως είπε και ο Κοινοβουλευτικός µας Εκπρόσωπος,
Δηµήτρης Μάντζος πριν λίγο, αλλά τρεις αποσπασµένοι δικαστές
στο Υπουργείο Δικαιοσύνης, αλλαγές που δεν αποτελούν προϊόν
επιστηµονικής αλλά πολιτικής εργασίας, αλλαγές για τις οποίες
δεν ζητήθηκε ποτέ η γνώµη όσων τελικά καλούνται να τις εφαρ-
µόσουν, των δικαστών και των δικηγόρων. 

Και κάτι ακόµα. Σήµερα µιλάµε για έναν επικίνδυνο ποινικό λαϊ-
κισµό. Η Κυβέρνηση υιοθετεί µια απλουστευτική λογική για να
ικανοποιήσει το κοινό αίσθηµα, για να απαντήσει επικοινωνιακά
στην επικαιρότητα που καθηµερινά επιβεβαιώνει την ανεπάρκεια
της Κυβέρνησης στον τοµέα της δηµόσιας ασφάλειας. Ο φόβος
και ανασφάλεια των πολιτών, εργαλειοποιούνται από την Κυβέρ-
νηση. 

Πάµε, λοιπόν, τώρα στο επίµαχο ζήτηµα της αυστηροποίησης
των ποινών. Διερωτόµαστε, είναι τελικά η αυστηροποίηση των
ποινών ο τρόπος για να λύσουµε το ζήτηµα της εγκληµατικότη-
τας; Είναι, δηλαδή, αυτό το οποίο θα βοηθήσει πραγµατικά; Την
κάθε έκνοµη ενέργεια, την ακολουθεί συνήθως η σύλληψη του
δράστη, η απονοµή της δικαιοσύνης µέσα από -δυστυχώς- χρο-
νοβόρες διαδικασίες στα ελληνικά δικαστήρια και φυσικά, η
έκτιση της ποινής. 

Με το συζητούµενο νοµοσχέδιο, ισχυρίζεται η Κυβέρνηση πως
θα επιτευχθεί η επιτάχυνση, αλλά και η ποιοτική βελτίωση της
απονοµής της ποινικής δικαιοσύνης. Πώς, όµως, εξασφαλίζεται
η ποιότητα όταν επιδιώκετε µια fast track διεκπεραιωτική ποινική
δίκη; 

Ας είµαστε ειλικρινείς, κύριε Υπουργέ, η επιτάχυνση της απο-
νοµής της δικαιοσύνης, εξασφαλίζεται µε προσλήψεις εισαγγε-
λέων, δικαστών και δικαστικών υπαλλήλων, καθώς φυσικά και µε
όλα τα εργαλεία τα οποία µας δίνει η ψηφιακή επανάσταση την
οποία ζούµε την περίοδο αυτή, τον αιώνα µας. Με τα όσα προ-
βλέπει το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο, παρατηρούµε ότι τελικά
έχουµε πολίτες οι οποίοι θα οδηγούνται στη φυλακή ακόµα και
για πληµµελήµατα. Διαβεβαιώνετε δε σε όλους τους τόνους ότι
όποιος καταδικαστεί σε ποινή στερητική της ελευθερίας άνω των
δύο ετών, θα µπαίνει οπωσδήποτε στη φυλακή. Και το ερώτηµα
είναι, σε ποια φυλακή θα µπαίνουν όλοι εκείνοι; Είναι, δηλαδή, οι
ελληνικές φυλακές -όπου όλοι γνωρίζουµε τις απάνθρωπες συν-
θήκες οι οποίες επικρατούν- έτοιµες να δεχτούν µια τέτοια ρύθ-
µιση;

Γι’ αυτούς όλους τους λόγους, αλλά και βάσει των όσων
έχουµε καταθέσει εµείς ως ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής και η ειδική
αγορήτριά µας κ. Μιλένα Αποστολάκη, το ΠΑΣΟΚ καταψηφίζει
το παρόν νοµοσχέδιο. 

Ωστόσο, µε την ευκαιρία του παρόντος και κλείνοντας την ει-
σήγησή µου, θα ήθελα, κύριε Υπουργέ, να αναφερθώ σε ένα
θέµα που απασχολεί και προβληµατίζει βαθιά τους πολίτες της
Λακωνίας και δεν είναι άλλο από το νέο δικαστικό χάρτη. Σύµ-
φωνα µε το πόρισµα της οµάδας εργασίας του Υπουργείου Δι-
καιοσύνης, προτείνεται η κατάργηση του Πρωτοδικείου Γυθείου,
καθώς και των Ειρηνοδικείων Νεάπολης και Μολάων. 

Οι έντονες αντιδράσεις της τοπικής κοινωνίας, του Δικηγορι-
κού Συλλόγου Σπάρτης και Γυθείου, του Δηµοτικού Συµβουλίου
του Δήµου Ανατολικής Μάνης, του Δήµου Μονεµβασιάς και του
Δήµου Ελαφονήσου, αλλά και της Επαγγελµατικής Ένωσης Βα-
τίκων και πολλών άλλων φορέων, αναδεικνύουν τα προβλήµατα
που θα δηµιουργήσει µία τέτοια εξέλιξη.

Με την κατάργηση του πλήρους στελεχωµένου Πρωτοδικείου
Γυθείου, θα δυσκολέψει η πρόσβαση στη δικαιοσύνη των κατοί-
κων που εξυπηρετούνται από αυτό, δηλαδή των κατοίκων των
Δήµων Μονεµβασιάς, Ανατολικής Μάνης και Ελαφονήσου, αφού
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θα αυξηθεί ο όγκος των υποθέσεων στο Πρωτοδικείο της Σπάρ-
της µετά από αυτή τη συγχώνευση, την οποία φηµολογείτε ότι
θα γίνει, µε συνέπεια να µην επιτυγχάνεται ο σκοπός της ταχύτε-
ρης και αποτελεσµατικότερης απονοµής της δικαιοσύνης.

Παράλληλα, η µη διατήρηση των Ειρηνοδικείων Νεάπολης και
Μολάων, δηµιουργεί προβλήµατα, λόγω της µεγάλης απόστασης
από την έδρα του νοµού, της Σπάρτης, αλλά και λόγω του µεγά-
λου αριθµού που εξυπηρετούν. Ξέρετε, στη Λακωνία υπάρχουν
µεγάλες αποστάσεις και δεν είναι τόσο καλό το οδικό µας δίκτυο.
Όπως κοιτάτε τον χάρτη, το δεξί πόδι -όπως λέµε- στο οποίο
υπάρχει ο Δήµος Μονεµβασιάς, οι Μολάοι και ο Δήµος Ελαφο-
νήσου -το νησί από κάτω- έχει πάρα πολύ µεγάλες αποστάσεις,
το οποίο αντιλαµβάνεστε ότι δηµιουργεί πολύ µεγάλο πρόβληµα
για την απονοµή της δικαιοσύνης. 

Άρα, λοιπόν, αυτό το οποίο θα πρέπει να σκεφτούµε είναι τε-
λικά τι θα ζητήσουµε από τους κατοίκους να κάνουν. Δηλαδή,
ένας κάτοικος της Ελαφονήσου τον χειµώνα µπορεί, λόγω των
καιρικών συνθηκών, να µην µπορέσει να περάσει απέναντι στη
Νεάπολη και για να φτάσει στη Σπάρτη, θα πρέπει να κάνει άλλες
δύο ώρες ταξίδι σε έναν δρόµο ο οποίος δεν είναι εθνική οδός,
περνάει µέσα από όλα τα χωριά. Είναι δυνατόν να ζητάµε από
τους κατοίκους και για την ποιότητα ζωής τους κάτι τέτοιο;

Ακριβώς, λοιπόν, επειδή αυτό είναι ένα θέµα το οποίο πραγµα-
τικά προβληµατίζει την τοπική κοινωνία και σας έχουµε κάνει και
σχετική ερώτηση στην οποία µας έχετε απαντήσει ότι «θα το
δούµε εν ευθέτω χρόνω το συγκεκριµένο ζήτηµα» και ότι τα επε-
ξεργάζεστε όλα, παρακαλώ πολύ, κύριε Υπουργέ, να δείτε το συ-
γκεκριµένο θέµα και υπό το πρίσµα αυτής της εισήγησης.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την κ. Γρηγοράκου. 
Συλλυπητήρια για τον πατέρα σας.
Καλείται στο Βήµα η κ. Ελένη Βατσινά, Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ. 
ΕΛΕΝΗ ΒΑΤΣΙΝΑ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, η επίθεση της Κυβέρνησής σας στον κλάδο των

ελεύθερων επαγγελµατιών µε τον φορολογικό νόµο και στη συ-
νέχεια η σηµερινή αλλαγή του Ποινικού Δικαίου, οδήγησαν σε µία
στοχευµένη αποχή των δικηγόρων, διάρκειας τεσσάρων µηνών.
Μια αποχή που δεν πρέπει να απαξιώνεται τόσο πρόδηλα, γιατί
δεν νοµίζω πως είναι τυχαίο γεγονός συντεταγµένα ένας κλάδος
να θυσιάζει το εισόδηµα της εργασίας του για τόσο καιρό. 

Το σηµερινό νοµοσχέδιο είναι η έβδοµη σε σειρά αλλαγή στο
σύνολο των δύο κωδίκων, σε χρονικό διάστηµα πέντε ετών. Κάθε
χρόνο, λοιπόν, έχουµε µιάµιση αλλαγή στο Ποινικό Δίκαιο της Ελ-
λάδος.

Τι έχει συµβεί, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας και κύριοι του ΣΥ-
ΡΙΖΑ, και τόσα χρόνια δεν µπορείτε να κατασταλάξετε µε ποιον
ποινικό νόµο θα δικάζεται ο Έλληνας πολίτης; Απέδωσαν κάπου
στην κοινωνία οι διαρκείς αυτές αλλαγές σε βασικά θέµατα της
ποινικής δικαιοσύνης; Γιατί έχω την αίσθηση ότι, αν κοιτάξουµε
την εικόνα της ελληνικής κοινωνίας, θα πρέπει να οµολογήσουµε
ότι απέτυχαν παταγωδώς. Τεράστια έξαρση της εγκληµατικότη-
τας στα σχολεία, βία εντός της οικογένειας, βία στους αθλητι-
κούς χώρους και έξαρση αδικηµάτων σχετικών µε την προσβολή
γενετήσιας αξιοπρέπειας.

Ξέρετε γιατί δεν µειώθηκαν; Γιατί εσείς, όπως και η προηγού-
µενη κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ, αντί να δηµιουργείτε στιβαρά νο-
µοθετήµατα, στην ουσία πειραµατίζεστε µε τέτοιο τρόπο έτσι
ώστε να κατευνάσετε γρήγορα και εύκολα την κοινή γνώµη.
Ακόµα ψάχνετε για το ποια είναι η χρυσή τοµή της µείωσης της
εγκληµατικότητας. Είναι η αυστηροποίηση των ποινών; Είναι η
αυστηροποίηση των προϋποθέσεων αναστολής; Είναι η αύξηση
της έκθεσης; Και αν είναι όλα αυτά, γιατί µε τις προηγούµενες
αλλαγές δεν κατορθώσαµε να δούµε τα αποτελέσµατα στην κοι-
νωνία εδώ και πέντε χρόνια; Γιατί, κύριε Υπουργέ, ήταν το ίδιο
πρόχειρες όλες οι αλλαγές. Γιατί δεν συνδυάστηκαν µε σοβαρά
µέτρα στην εκπαίδευση, δεν συνδυάστηκαν µε ενίσχυση της κοι-
νωνικής αρωγής ούτε συνδυάστηκαν µε µέτρα πραγµατικού σω-
φρονισµού.

Έρχοµαι και στο νοµοσχέδιο. Αντίθετα µε την ευρωπαϊκή έν-
νοµη τάξη, στην Ελλάδα του 2024 παίρνουµε πια ως δεδοµένο
ότι η αναστολή της ποινής είναι η εξαίρεση. Θα µας βρείτε σύµ-
φωνους για τα αδικήµατα που έχουν ιδιαίτερη απαξία ή που
έχουν τελεστεί από υπότροπους και άτοµα µε πλούσιο ποινικό
µητρώο. Εσείς, όµως, πρόχειρα έρχεστε και επιβάλλετε για ακό-
µα µία φορά τροποποιήσεις µε οριζόντιο τρόπο.

Να ακουστεί, λοιπόν, η αλήθεια ότι για ελαφρά πληµµελήµατα
ή σε περίπτωση οικονοµικής αδυναµίας εξαγοράς της ποινής, ο
κατηγορούµενος θα καταλήγει στη φυλακή. Ποινές άνω των δύο
ετών οδηγούν στη φυλακή µέχρι και έξι µήνες για όλες ανεξαι-
ρέτως τις περιπτώσεις κατηγορουµένων.

Ξέρετε, κύριε Υπουργέ, πολύ καλά εκ της ιδιότητάς σας ότι
ένα δικαστήριο πληµµεληµάτων έχει κατά µέσο όρο την ηµέρα
συνεδρίασής του είκοσι µε τριάντα υποθέσεις στο πινάκιο. Από
αυτές στο σηµερινό τριµελές πληµµέληµα στατιστικά οι περισ-
σότερες είναι ψευδείς καταµηνύσεις, συκοφαντικές παρεµβάσεις
και περιπτώσεις ενδοοικογενειακής βίας. Για όλα τα παραπάνω
αδικήµατα που σας είπα οι ποινές µπορούν να ξεπεράσουν τα
δύο έτη, άρα ανά ηµέρα και ανά έκθεµα θα έχουµε εν δυνάµει εί-
κοσι µε τριάντα µελλοντικούς κρατούµενους συν άλλους τόσους
στα δικαστήρια κακουργηµάτων.

Άρα, κύριε Υπουργέ, δύο τινά θα συµβούν. Είτε όλοι όσοι δι-
κάζονται, ακόµα και για εξ αµελείας αδικήµατα, θα καταλήγουν
στη φυλακή είτε οι Έλληνες δικαστές θα αναγκαστούν να επιβά-
λουν µικρότερες ποινές, για να µην καταλήγουν όλοι στην φυ-
λακή. Κάπως έτσι ο νοµοθέτης θα έχει αποτύχει, τελικά, να
επιτελέσει το έργο του και θα έχει πετάξει το µπαλάκι στη δικα-
στική εξουσία.

Θα ήθελα να αναφέρω εδώ ότι ο δικηγορικός κόσµος πίεσε και
ζήτησε µια δικλίδα ασφαλείας. Τι σας είπαν οι δικηγόροι; Είναι
τόσο αναγκαίο να αλλάξετε τις προϋποθέσεις αναστολής της ποι-
νής; Θωρακίστε έστω τα δικαιώµατα του υποκειµένου της δίκης
και προστατέψτε το τεκµήριο αθωότητας. Προστατέψτε το έναντι
του ενός και µοναδικού δικαστή του µονοµελούς που θα παίρνει
µόνος του την απόφαση για το σύνολο σχεδόν των αδικηµάτων.
Θεσπίστε υποχρεωτική παράσταση δικηγόρου σε όλα τα πληµ-
µελήµατα, ώστε ο πολίτης που κινδυνεύει µε φυλάκιση να έχει
εξαντλήσει όλα τα µέσα.

Με τροπολογία εισάγετε ρύθµιση µόνο για τα τριµελή πληµµε-
λειοδικεία, εκεί δηλαδή που πλέον δεν θα δικάζεται σχεδόν τί-
ποτα.

Περίοπτη θέση έχει στο νοµοσχέδιο αυτό και ο περιορισµός
της αναβολής του 349 της Ποινικής Δικονοµίας. Θα ήταν ενδια-
φέρον να µας παρουσιάσετε πόσες αναβολές λαµβάνονται κα-
θηµερινά λόγω ωραρίου.

Ένα, επίσης, ωραίο στατιστικό θα ήταν το εξής: Πόσες φορές
πηγαίνει, άραγε, στο δικαστήριο ο δικηγόρος, ο κατηγορούµε-
νος, ο µάρτυρας και ο µηνυτής µέχρι να φτάσει η σειρά της υπό-
θεσης αυτής να δικαστεί; Πάνω από τρεις στο Ηράκλειο θα σας
πω εγώ και πολλές περισσότερες στην Αθήνα. Βέβαια, εσείς προ-
σπαθείτε να µας πείσετε ότι για την καθυστέρηση της απονοµής
δικαιοσύνης φταίει η αναβολή του κακού του δικηγόρου και οι
τριµελείς συνθέσεις δικαστηρίων.

Εµείς στο ΠΑΣΟΚ θα πούµε στον κόσµο ότι φταίνε τα ηµίµε-
τρα, κύριε Υπουργέ. Φταίνε οι υποδοµές, φταίει η έλλειψη γραµ-
µατέων, η έλλειψη τεχνολογικών µέσων. Θα πούµε κυρίως ότι σε
ένα κράτος δικαίου δεν υπάρχουν ούτε µονοµελείς σοφοί δικα-
στές ούτε απαξιωµένες µηνύσεις που δικάζονται σε πέντε λεπτά
χωρίς µάρτυρες και χωρίς προδικασία. Υπάρχει δίκη, υπάρχουν
διάδικοι και υπάρχει ανεύρεση της αλήθειας, αρχές που ξεχά-
σατε κάπου στην πορεία στην ανάγκη να συγκαλύψετε τις προ-
γενέστερες τέσσερις αποτυχηµένες τροποποιήσεις.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την κυρία Βατσινά.
Επόµενος οµιλητής ο κ. Μιλτιάδης Χρυσοµάλλης, Βουλευτής

της Νέας Δηµοκρατίας.
ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ (ΜΙΛΤΟΣ) ΧΡΥΣΟΜΑΛΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε
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Πρόεδρε.
Ακούω από τη συζήτηση στην Ολοµέλεια, αλλά το άκουγα και

στην αρµόδια επιτροπή όταν επεξεργαζόταν το συγκεκριµένο
σχέδιο νόµου, να µιλάτε για διολίσθηση προς ένα τιµωρητικό σύ-
στηµα, µακριά δήθεν από τις αρχές του φιλελεύθερου Ποινικού
µας Δικαίου και αναρωτιέµαι, πραγµατικά, κυρίες και κύριοι της
Αντιπολίτευσης, αν βρίσκεστε σε επαφή µε την πραγµατικότητα.

Η φιλελεύθερη δοµή του ποινικού µας συστήµατος εξασφαλί-
ζει τις ατοµικές ελευθερίες του πολίτη αλλά και τα δικαιώµατα
του κατηγορουµένου απέναντι στην κρατική αυθαιρεσία. Ο ίδιος
ο φιλελεύθερος πυρήνας του ποινικού µας συστήµατος εγγυάται
και δηµιουργεί ασφάλεια δικαίου και ασφάλεια των πολιτών ως
πρωταρχική προϋπόθεση για την εµπιστοσύνη της κοινωνίας απέ-
ναντι στη δικαιοσύνη.

Πλήττονται τα δικαιώµατα των κατηγορουµένων, κυρίες και κύ-
ριοι Βουλευτές, ή η ασφάλεια δικαίου µε τη νοµοθετική πρωτο-
βουλία του Υπουργού Δικαιοσύνης; Για ποια διολίσθηση µιλάτε;

Και επειδή έχει τρέξει πολύ νερό στον µύλο των δικαιωµάτων
των κατηγορουµένων, νοµίζω ήρθε η ώρα να µιλήσουµε για τα
δικαιώµατα των θυµάτων των εγκληµατικών ενεργειών, γιατί το
συζητούµενο σχέδιο νόµου αφορά ακριβώς αυτό.

Στόχος του ποινικού συστήµατος πρέπει πάντοτε να είναι µια
δίκαιη ή αλλιώς σκόπιµη ποινή, µια ποινή που θα συµβάλλει στην
πρόληψη του εγκλήµατος.

Θα σας θυµίσω τα λόγια του Πλάτωνα στον «Πρωταγόρα», ότι
εκείνος που έχει έννοια να τιµωρήσει µυαλωµένα, δεν τιµωρεί για
το αδίκηµα που έγινε -ό,τι έγινε δεν ξεγίνεται- αλλά προνοώντας
για το µέλλον, για να µην αδικήσει άλλη φορά ούτε ο ίδιος ο αδι-
κητής ούτε άλλος κανείς από όσους είδαν την τιµωρία.

Και αυτό ακριβώς είναι το σκοπούµενο στην αποτροπή του
εγκλήµατος, ποινή αντίστοιχη του εγκλήµατος και παράλληλα,
ανάλογη έκτιση της ποινής. Ειδάλλως, µε ποιον τρόπο περιµέ-
νουµε να αποτρέπεται ο επίδοξος εγκληµατίας;

Δεχόµαστε κριτική ότι κινούµαστε στα όρια του ποινικού λαϊκι-
σµού, δηµιουργώντας δήθεν φόβο και ηθικό πανικό στην κοινω-
νία, ακολουθώντας τη θατσερική παράδοση. Σοβαρά µιλάµε
τώρα; Ακούτε την κοινωνία ή έχετε µείνει στην αλήστου µνήµης
οδηγία του 2018, πως, αν µπουν διαρρήκτες, κάντε ότι κοιµάστε.

Έχετε πάει στην επαρχία σας να συζητήσετε µε τους κατοί-
κους χωριών και κωµοπόλεων, που κυριολεκτικά πέφτουν θύµατα
της λεγόµενης «µικρής εγκληµατικότητας» µέρα µεσηµέρι; Έχετε
συζητήσει µε συµπολίτες µας που έχουν πέσει και συνεχίζουν να
πέφτουν θύµατα πολλαπλών διαρρήξεων ή µε συµπολίτες µας
που πέφτουν θύµατα συµµοριών πάσης φύσεως;

Μας λέτε πως η παραβατικότητα µειώνεται, όταν είναι βέβαιη
η εξιχνίαση ενός αδικήµατος και όχι όταν αυξάνεις την ποινή.

Μα, δεν είναι το πρόβληµα η Αστυνοµία, κυρίες και κύριοι Βου-
λευτές! Η Αστυνοµία κάνει τη δουλειά της και έχει υψηλά ποσο-
στά εξιχνιάσεων. Ούτε η δικαιοσύνη είναι το πρόβληµα. Οι
δικαστές ακολουθούν τα προβλεπόµενα στο δικαιικό σύστηµα
και επιβάλλουν ποινές. Οι ποινές και η έκτισή τους είναι το πρό-
βληµα. Κατανοήστε το επιτέλους!

Κόπτεσθε για τη µικροεγκληµατικότητα και τους µη επικίνδυ-
νους «φτωχοδιαβόλους», κατά τα λεγόµενά σας -έτσι τους λέτε-
και ανακαλύψατε ακόµα και ταξικότητα στο νοµοσχέδιο. Να το
πείτε αυτό στη Μεσσηνία, στα χωριά της Μεσσήνης, στα χωριά
της Τριφυλίας και όχι µόνο, που κυριολεκτικά λυµαίνονται συµ-
µορίες «φτωχοδιαβόλων», όπως τους ονοµάζετε, ανοίγοντας σπί-
τια µέρα µεσηµέρι.

Έφτασαν οι συµπολίτες µου στη Μεσσηνία, κύριε Υπουργέ, να
ζουν οι ίδιοι σε φυλακές, βάζοντας στα σπίτια τους κάγκελα σε
όλα τους τα παράθυρα. Εκεί έχουµε φτάσει! Και γιατί καλπάζει η
µικρή εγκληµατικότητα; Διότι πολύ απλά γνωρίζουν οι µικροεγκλη-
µατίες ότι δεν θα περάσουν ούτε µια µέρα στη φυλακή, σύµφωνα
µε όσα ισχύουν σήµερα στον Ποινικό µας Κώδικα. Συλλαµ- βάνο-
νται, οδηγούνται ενώπιον της δικαιοσύνης, καταδικάζονται και
φεύγουν κύριοι, ατσαλάκωτοι, έτοιµοι για το επόµενο πλιάτσικο.

Θα αφήσουµε αυτή την κατάσταση να συνεχιστεί; Είναι, επο-
µένως, τιµωρητισµός να οδηγούνται για εκτέλεση της ποινής
τους όσοι καταδικάζονται µε περισσότερο από ένα έτος φυλά-
κιση για εκτέλεση µε κοινωφελή εργασία, µε βραχιολάκι ή ακόµα

και στη φυλακή; Όχι, βέβαια! Δεν θέλουµε να κλείσουµε κανέναν
στη φυλακή. Θέλουµε να γνωρίζουν όσοι προσβάλλουν τα έν-
νοµα αγαθά των συµπολιτών µας πως υπάρχει τιµωρία και µάλι-
στα, τιµωρία που θα τους στερεί έµπρακτα την ελευθερία τους.
Το ίδιο αφορά και στην απόλυση υπό όρο, στην οποία θέτουµε
όρους σαφείς, για να αποτελεί ουσιαστική διαδικασία για την πο-
ρεία των καταδικασθέντων.

Έχετε µπερδευτεί, κυρίες και κύριοι Βουλευτές της Αξιωµατι-
κής Αντιπολίτευσης και θεωρείτε την υφ’ όρον απόλυση ως τον
κανόνα σε αυτή τη σωφρονιστική πορεία. Βλέπετε, το ίδιο θεω-
ρούν και οι φυλακισµένοι, µε αποτέλεσµα να είναι σίγουροι ήδη
από την τέλεση των εγκληµάτων τους για το πόσο θα µείνουν στη
φυλακή. Αυτό εσείς θεωρείτε ότι είναι σωφρονισµός; Να προϋπο-
λογίζει ο εγκληµατίας την ποινή και το πόσο θα µείνει στη φυ-
λακή, για να δει τι έγκληµα τον συµφέρει να κάνει! Ας είµαστε
σοβαροί!

Βέβαια, δεν µπορούµε να περιµένουµε κάτι διαφορετικό από
εσάς, που θα επιθυµούσαµε -και το θυµόµαστε όλοι παλιά- να
δείτε τους συντρόφους σας τροµοκράτες να απολύονται µε
όρους, αφού, στο κάτω-κάτω, οι δολοφονίες που διέπραξαν λέτε
ότι ήταν κοινωνικός αγώνας! Τι άλλο θα ακούσουµε! Ξεχάσαµε,
νοµίζετε, τον Κουφοντίνα, που τον αφήσατε να κόβει βόλτες στη
Βουκουρεστίου και στην Πανεπιστηµίου; Εδώ ήµασταν. Και µας
λέτε επιπλέον πως µε την αύξηση των ποινών…

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ-ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Σε ποιους απευθύνε-
στε;

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Ψέµατα λέτε!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε, σας

παρακαλώ! Αν θέλετε, θα έχετε µετά τον λόγο.
ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ (ΜΙΛΤΟΣ) ΧΡΥΣΟΜΑΛΛΗΣ: Χαίρεστε ακόµα για

τον Κουφοντίνα; Μπράβο σας που χαίρεστε ακόµα!
ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Ψέµατα λέτε!
ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ (ΜΙΛΤΟΣ) ΧΡΥΣΟΜΑΛΛΗΣ: Μπράβο σας!
ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Ψέµατα λέτε!
ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ (ΜΙΛΤΟΣ) ΧΡΥΣΟΜΑΛΛΗΣ: Με τον δικό σας Ποι-

νικό Κώδικα έκοβε βόλτες…
ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Ψέµατα λέτε!
ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ (ΜΙΛΤΟΣ) ΧΡΥΣΟΜΑΛΛΗΣ: …και µας λέτε επι-

πλέον πως µε την αύξηση των ποινών…
ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Άσχετα πράγµατα λέτε!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε, πα-

ρακαλώ!
ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Μα, λέτε ψέµατα, κύριε συνά-

δελφε!
ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ (ΜΙΛΤΟΣ) ΧΡΥΣΟΜΑΛΛΗΣ: …αλλά και του ορίου

για να αιτηθεί ο φυλακισµένος απόλυση υπό όρο, θα φτάσουµε
στο σηµείο ο καταδικασµένος να µην έχει λόγο να εργαστεί εντός
του καταστήµατος κράτησης ή να επιδείξει καλή διαγωγή;

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Μιλήστε για αυτά που ξέρετε!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Ξανθόπουλε,

αφήστε τον να ολοκληρώσει την οµιλία του!
ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ (ΜΙΛΤΟΣ) ΧΡΥΣΟΜΑΛΛΗΣ: Δεν σας αρέσει;
Θα τα ακούσετε, κύριε συνάδελφε. Καταλαβαίνω ότι σας ζορί-

ζει. Θυµίζουµε πράγµατα που έχετε κάνει, που δεν σας αρέσουν.
ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε συνάδελφε, δεν το ξέρετε

το θέµα!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Ξανθόπουλε,

παρακαλώ, αφήστε τον να ολοκληρώσει την οµιλία του. Αν θέ-
λετε, να πάρετε µετά τον λόγο.

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ (ΜΙΛΤΟΣ) ΧΡΥΣΟΜΑΛΛΗΣ: Είδαµε τι κάνατε. Εί-
δαµε και τα θυµάται ο ελληνικός λαός. Φωνάξτε, συνεχίστε να
επιµένετε!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Χρυσοµάλλη,
µην κάνετε διάλογο.

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ (ΜΙΛΤΟΣ) ΧΡΥΣΟΜΑΛΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, εγώ
δεν διακόπτω. Μου αρκεί να µου δώσετε τον χρόνο της διακο-
πής.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Μην κάνετε διαλό-
γους.

Κύριε Ξανθόπουλε, αν θέλετε, παίρνετε µετά τον λόγο.
ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Συγγνώµη, κύριε Πρόεδρε.
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ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ (ΜΙΛΤΟΣ) ΧΡΥΣΟΜΑΛΛΗΣ: Θα φτάσουµε στο ση-
µείο, λοιπόν, ο καταδικασµένος να µην έχει λόγο να εργαστεί
εντός του καταστήµατος κράτησης ή να επιδείξει καλή διαγωγή,
καθώς τα νέα όρια θα φτάνουν κοντά στο ύψος της ποινής που
επέβαλε το δικαστήριο. Αυτό λέτε ως επιχείρηµα.

Καταλαβαίνετε, ελπίζω, πως αυτό που περιγράφετε, στην
ουσία, είναι µια προσχηµατική συµπεριφορά, που καµµιά σχέση
δεν έχει µε τον πραγµατικό σωφρονισµό.

Ας µην κοροϊδευόµαστε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές. Η κοι-
νωνική επανένταξη των κρατουµένων προϋποθέτει κύρια και
πρωταρχικά τη βούλησή τους να επανενταχθούν και να αποµα-
κρυνθούν από την εγκληµατική συµπεριφορά. Μπορούµε, αν θέ-
λετε, να συζητήσουµε τη βελτίωση και τη δηµιουργία νέων ερ-
γαλείων που θα στηρίζουν την κοινωνική τους ένταξη. Αυτή,
όµως, ποτέ δεν υπήρξε ως αποτέλεσµα µειωµένων ποινών ή ευ-
κολότερης διαδικασίας απόλυσης µε όρους.

Και αν θέλετε απόδειξη, δείτε πολύ απλά τα ποσοστά των
πρώην καταδικασθέντων που υποτροπιάζουν µε το υφιστάµενο
σύστηµα ποινών. Είναι 60%. Ποιος φταίει για αυτό;

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το σηµερινό νοµοσχέδιο δεν από-
σχει από τη φιλελεύθερη ιδεολογία της Κυβέρνησης της Νέας
Δηµοκρατίας. Το αντίθετο συµβαίνει, γιατί αυτό που κάνει είναι
να επαναφέρει την αρχή της δίκαιης και σκόπιµης ποινής για
κάθε έγκληµα. Αυτό που κάνει είναι να δίνει στα θύµατα κάθε
εγκληµατικής ενέργειας τη σιγουριά ότι οι θύτες θα οδηγηθούν
πραγµατικά στις φυλακές και στους πιθανούς θύτες τη σιγουριά
ότι η πράξη τους δεν θα µείνει ατιµώρητη επί της ουσίας.

Για µένα, µια καλή κοινωνική πολιτική είναι η καλύτερη αντιε-
γκληµατική πολιτική. Όταν, όµως, αυτή δεν αποδίδει, τότε οφεί-
λουµε να λάβουµε όλα εκείνα τα µέτρα που θα δώσουν στους
πολίτες την απαραίτητη αίσθηση ασφάλειας, αλλά και στους
εγκληµατούντες την ποινή που τους αναλογεί για την αντικοινω-
νική συµπεριφορά τους.

Και πιστεύω ότι η σηµερινή πρωτοβουλία του Υπουργείου Δι-
καιοσύνης είναι προς την κατεύθυνση αυτή, γι’ αυτό και τη στη-
ρίζω ανεπιφύλακτα.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Χρυσοµάλλη.

Κύριε συνάδελφε, θέλετε να κάνετε παρέµβαση;
ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Καλείται στο Βήµα ο

κ. Ιωάννης Οικονόµου, Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, υπάρχουν ορι-

σµένα γεγονότα τα οποία δεν µπορεί να παραβλέψει κανείς και
τα οποία χρήζουν άµεσης και αποτελεσµατικής απάντησης.

Ένα από αυτά είναι χωρίς αµφιβολία η «πανδηµία βίας» που
πλήττει την Ελλάδα, αλλά και ολόκληρο τον κόσµο. Αιτίες της
έξαρσης, της όξυνσης του φαινοµένου είναι πολλαπλές. Είναι οι
κοινωνικές, οι εκπαιδευτικές, οι οικονοµικές, οι οικογενειακές, οι
πολιτισµικές, οι αξιακές αποτυχίες, κυρίως στη δύσκολη τελευ-
ταία δεκαετία.

Η αντιµετώπιση της «πανδηµίας βίας», κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, επείγει όχι µόνο διότι υπάρχουν νεκροί, αλλά κυρίως γιατί
όσο τα γεγονότα εξελίσσονται και αυξάνονται υπάρχει κίνδυνος
να υπάρξουν ακόµη περισσότερο νεκροί όσο δεν µειώνονται τα
περιστατικά βίας και απείθειας.

Ένα σκέλος της αντιµετώπισης -για να έρθω τώρα σε ένα από
τα κοµµάτια κριτικής του νοµοσχεδίου από την πλευρά της Αντι-
πολίτευσης- είναι χωρίς αµφιβολία οι παρεµβάσεις στα σχολεία,
στη νέα γενιά, στην εκπαίδευση, στην οικογένεια, στη µαζική
κουλτούρα.

Ήδη, η Κυβέρνηση ανέλαβε πρωτοβουλίες προς την κατεύ-
θυνση αυτή -µάλιστα, µε τη συµµετοχή και της επιστηµονικής
κοινότητας- και θα ξεδιπλώσει µια βεντάλια παρεµβάσεων και
πρωτοβουλιών.

Οι παρεµβάσεις, όµως αυτές από τη φύση τους, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, χρειάζονται χρόνο για να αποδώσουν, χρει-
άζονται επιµονή και υποµονή, όπως χρόνο χρειάζονται και οι

άλλες πολιτικές οι οποίες έχουν να κάνουν µε τα γενεσιουργά
αίτια της βίας, πολιτικές απέναντι στη φτώχεια, πολιτικές απένα-
ντι στις ανισότητες, πολιτικές απέναντι στην κοινωνική περιθω-
ριοποίηση.

Ταυτόχρονα, τα όποια αστυνοµικά µέτρα λαµβάνονται -και
λαµβάνονται ουσιαστικά και στοχευµένα- είναι χρήσιµα, αλλά
είναι αδύνατον µε τα υπάρχοντα τεχνητά µέσα και µε την επάν-
δρωση της Ελληνικής Αστυνοµίας, η Αστυνοµία να είναι παντού,
για να προλαβαίνει και να αποτρέπει τα φαινόµενα της βίας και
της απείθειας.

Είναι αναγκαία, συνεπώς, η παρέµβαση και σε άλλους τοµείς
και κυρίως, σε έναν τοµέα του όλου προβλήµατος στον οποίο
αποδεδειγµένα πάσχουµε, στον οποίο αποδεδειγµένα µει-
ονεκτούµε. Αυτός ο τοµέας, λοιπόν, είναι η ταχύτητα απόδοσης
της δικαιοσύνης, αλλά και η εκτέλεση των ποινών. 

Εξάλλου, κυρίες και κύριοι, είναι γνωστό όχι τώρα, αλλά από
τον 18ο αιώνα κιόλας, ότι οι ποινές επιβάλλονται όχι µόνο για τον
σωφρονισµό του δράστη, αλλά και για τον παραδειγµατισµό, για
την αποτροπή τέλεσης παρόµοιων περιστατικών. 

Σήµερα παρά τις πολύ σηµαντικές βελτιώσεις που έγιναν στο
παρελθόν -και θέλω από το Βήµα αυτό να εξάρω τη σπουδαία
δουλειά που έκανε και ο προηγούµενος Υπουργός Δικαιοσύνης,
ο Κώστας Τσιάρας, αλλάζοντας τη σειρά των εκτρωµατικών πα-
ρεµβάσεων στον Ποινικό Κώδικα από την κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ-
σήµερα εξακολουθούν να υπάρχουν περιπτώσεις µε τις οποίες,
κακά τα ψέµατα, εκπέµπεται προς την κοινωνία ένα µήνυµα ατι-
µωρησίας. Και, δυστυχώς, το µήνυµα αυτό λαµβάνεται από δύο
κατευθύνσεις. Λαµβάνεται από τους παράνοµους που τους εν-
θαρρύνει για να πολλαπλασιάζουν τις παράνοµες πράξεις τους
και τη βία, αλλά και από τους νοµοταγείς τους οποίους φοβίζει.
Συνεπώς, κυρίες και κύριοι, χρειάζεται να διαµορφώσουµε ένα
κανονιστικό πλαίσιο που θα διασφαλίζει ότι οι ποινές που επιβάλ-
λονται πράγµατι θα εκτίονται. 

Αλήθεια, αναρωτιέµαι πόσες φορές δεν έχουµε βρεθεί όλοι
αντιµέτωποι µε περιστατικά, µε αδικήµατα που προσβάλλουν την
περιουσία και την ιδιοκτησία, όπως περιστατικά κλοπών, απάτης,
υπεξαίρεσης ή µε εγκλήµατα κατά της ζωής και της σωµατικής
ακεραιότητας όχι µόνο εναντίον απλών πολιτών, αλλά και ενα-
ντίον των οργάνων επιβολής του νόµου. Και τι γίνεται µε τα όσα
ισχύουν σήµερα σε πολλές περιπτώσεις; Οι αυτουργοί αυτών των
πράξεων δεν έχουν καµµία, µα καµµία απολύτως συνέπεια! Και
αυτό συµβαίνει είτε λόγω της δυνατότητας χορήγησης της ανα-
στολής εκτέλεσης της ποινής για πολύ σοβαρά αδικήµατα, είτε
λόγω του χρόνου που µεσολαβεί µεταξύ της ποινικής δίωξης και
της ώρας που φτάνει η υπόθεση στο ακροατήριο, κατά τη διάρ-
κεια του οποίου -προσέξτε, αυτό που λέω δεν είναι τυχαίο- δια-
µορφώνονται οι συνθήκες, ώστε τα περιστατικά να παρουσιά-
ζονται στις δικαστικές αίθουσες µε τελείως διαφορετικό τρόπο
από αυτόν κατά τον οποίο πραγµατικά συνέβησαν.

Το αποτέλεσµα αυτών των παθογενειών, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, στην απονοµή της Ποινικής Δικαιοσύνης είναι τα περι-
στατικά να επαναλαµβάνονται, αλλά και κάτι ακόµα, το οποίο δεν
πρέπει να υποτιµούµε, να δηµιουργείται µια αίσθηση µαται-
ότητας σε ό,τι αφορά την αντιµετώπισή τους, σε ό,τι αφορά την
καταστολή τους.

Με τον νόµο που ψηφίζουµε σήµερα, λοιπόν, κάνουµε σηµα-
ντικά βήµατα σε δύο κατευθύνσεις.

Πρώτον, στην επιτάχυνση της εκδίκασης των υποθέσεων και
στη γρήγορη απόδοση των ποινών, όταν διαπιστώνεται φυσικά η
ενοχή του κατηγορουµένου και φυσικά βεβαίως µε τον σεβασµό
σε συγκεκριµένες αρχές, όπως είναι η αρχή της ασφάλειας του
δικαίου και η αρχή της προστασίας θεµελιωδών δικαιωµάτων του
ανθρώπου, η προστασία της άµυνας του κατηγορουµένου, η
αρχή της αναζήτησης της αλήθειας και η ενδελεχής διερεύνηση
της υπόθεσης για τον ορθό καταλογισµό της ποινής.

Κατανοώ τις ανησυχίες ορισµένων, καθώς υπάρχει και η πα-
ρακαταθήκη της λαϊκής σοφίας που λέει «όποιος βιάζεται σκο-
ντάφτει». Όµως, το πρόβληµα είναι ρεαλιστικό και το αντιµετω-
πίζει η πρωτοβουλία του Υπουργείου Δικαιοσύνης, χωρίς να πα-
ραβλέπει θεµελιώδεις εγγυήσεις και δικαιώµατα του κατηγορου-
µένου. 
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Η δεύτερη πολύ σηµαντική κατεύθυνση που υποστηρίζεται
από το νοµοσχέδιο είναι η αδήριτη ανάγκη για έκτιση των ποινών
χωρίς εκπτώσεις, οι οποίες έχουν διευκολύνει πάµπολλους πα-
ρανοµούντες να επανέλθουν, και µάλιστα πολλές φορές µε πιο
σκληρό τρόπο, εις βάρος του κοινωνικού συνόλου. 

Εδώ όµως, κύριε Υπουργέ, οφείλουµε να κάνουµε µια επισή-
µανση την οποία είµαι σίγουρος ότι η Κυβέρνησή µας θα λάβει
πολύ σοβαρά υπ’ όψιν. Είναι ίσως το µοναδικό σοβαρό αντεπι-
χείρηµα ή προβληµατισµός που ακούστηκε από την Αντιπολί-
τευση. Σήµερα στις φυλακές βρίσκονται περίπου δέκα χιλιάδες
πεντακόσιοι κρατούµενοι και πάνω από το 60% από αυτούς είναι
αλλοδαποί. Η οικοδόµηση νέων φυλακών και ο εκσυγχρονισµός
των παλαιών είναι απαραίτητος για να έρθει το αποτέλεσµα που
θέλουµε. Ήδη έχουν εγκαινιαστεί οι φυλακές στη Δράµα. Βρί-
σκονται ήδη εκεί τριάντα δύο κρατούµενοι και η δυναµικότητά
τους είναι να φτάσουν µέχρι τους εξακόσιους. Μέσα στο 2024
αναµένεται να ολοκληρωθεί το σωφρονιστικό κατάστηµα στο Λα-
σίθι, το «Κρήτη 2», το οποίο θα αντικαταστήσει ή θα αποσυµφο-
ρήσει τις παλιές φυλακές στο Λασίθι και την Αλικαρνασσό.

Ταυτόχρονα, απαραίτητη είναι ακόµη και µια σειρά από άλλες
πρωτοβουλίες, όπως είναι η µεγαλύτερη αξιοποίηση εναλλακτι-
κών τρόπων έκτισης της ποινής για ορισµένα εγκλήµατα, όπως
είναι, για παράδειγµα, η αξιοποίηση του ηλεκτρονικού τρόπου
επιτήρησης, τα «βραχιολάκια», για τα οποία οφείλουµε και πρέπει
να προχωρήσουµε σε ενέργειες προµήθειας εξοπλισµού, αλλά
και η ενεργοποίηση προβλέψεων του Σωφρονιστικού Κώδικα για
συνθήκες ηµιελεύθερης διαβίωσης για ορισµένα αδικήµατα.

Κύριε Υπουργέ, πιστεύω ότι αµέσως µετά την ψήφιση αυτού
του πολύ σηµαντικού νοµοσχεδίου, η Κυβέρνηση δεν πρέπει να
αργήσει να πάρει πρωτοβουλίες και προς αυτή την κατεύθυνση,
γιατί αυτές οι πρωτοβουλίες είναι κρίσιµες για την ουσιαστική
επιτυχία της µεταρρύθµισης.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στην επιβολή των ποινών είναι
προβληµατικό τόσο το έλλειµµα όσο και υπερβολή. Δυστυχώς,
τον τελευταίο καιρό στην Ελλάδα πάσχουµε, έχουµε χάσει το
µέτρο από την πλευρά του ελλείµµατος. Η ισορροπία ανάµεσα
στην απεγνωσµένη απαίτηση των πολιτών, αλλά και στην ανάγκη
αντιµετώπισης της «πανδηµίας βίας» από τη µία πλευρά και στον
σεβασµό των εγγυήσεων για δίκαιη δίκη από την άλλη πλευρά
είναι κρίσιµη και χρειάζεται να τηρηθεί ευλαβικά. 

Όπως έχω πει και σε άλλες παρεµβάσεις µου, σε µια σύγχρονη
πολιτεία χρειάζεται να ισορροπούµε επιδέξια µεταξύ της δηµο-
κρατικής αρχής, δηλαδή της βούλησης και του σεβασµού της
πλειοψηφίας και της φιλελεύθερης αρχής, της υπεράσπισης των
δικαιωµάτων και των ελευθεριών.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Η µεσότητα είναι η λύση για την αποφυγή εκατέρωθεν υπερ-
βολών. Δεν πρέπει να ξεχνάµε και προφανώς δεν πρέπει να πα-
ραβλέπουµε τα δικαιώµατα, τα οποία είναι ο ακρογωνιαίος λίθος
της δηµοκρατίας και της κοινωνίας µας. Όµως, δεν πρέπει και να
παραβλέπουµε τις θεµελιώδεις ηθικές αξίες και αρχές συντήρη-
σης της συλλογικότητάς µας, γιατί αυτές µας έφεραν µέχρι σή-
µερα εδώ, αλλά και γιατί πάνω σε αυτές είναι δοµηµένη η
κοινωνία µας. Οφείλουµε να σεβόµαστε οµοίως τις φιλελεύθερες
αξίες και τις συντηρητικές αρχές, γιατί αυτό απαιτεί η κοινωνία
µας και η δικαιική µας παράδοση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το πρόβληµα µε την «πανδηµία
βίας», όπως και το πρόβληµα µε την απείθεια είναι υπαρκτά. Τα
θύµατα δεν µας δίνουν κανένα περιθώριο ολιγωρίας και οι ρυθ-
µίσεις του νοµοσχεδίου έρχονται να απαντήσουν στην ανάγκη
αυτή.

Κλείνω θυµίζοντας κάτι που είχε πει ο σπουδαίος συντηρητικός
φιλόσοφος, ο Έντµουντ Μπερκ, ο οποίος είχε γράψει ότι οι πολί-
τες που νιώθουν να µην προστατεύονται από τους νόµους οδη-
γούνται εκόντες άκοντες στο να περιφρονήσουν την εξουσία. Εάν
οι νόµοι είναι εχθροί τους, θα γίνουν και οι πολίτες εχθροί των
νόµων. Και αυτό ως πολιτεία οφείλουµε να το αποτρέψουµε.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Οικονόµου.
Επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Αλέξανδρος Μαρκογιαννάκης,

Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας. 
Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο του Υπουργείου

Δικαιοσύνης έρχεται να απαντήσει στις αγωνίες των πολιτών και
στις ανάγκες του συστήµατος απονοµής δικαιοσύνης. Υπό αυτή
την έννοια, λοιπόν, είναι σωστά επικεντρωµένο στις ανάγκες της
πολιτείας και της κοινωνίας. Οργανώνεται σε τρεις βασικούς θε-
µατικούς άξονες: στις αλλαγές στο σύστηµα των ποινών, στην
επιτάχυνση στην απονοµή της δικαιοσύνης και στις παρεµβάσεις
σε ειδικά θέµατα µε υψηλή βαρύτητα για την κοινωνία και την πο-
λιτεία κυρίως σε ό,τι αφορά την οικογενειακή βία και τα περιβαλ-
λοντολογικά εγκλήµατα και συγκεκριµένα τους δασικούς εµπ-
ρησµούς.

Και τα τρία αυτά ζητήµατα βρίσκονται στο επίκεντρο του δη-
µοσίου ενδιαφέροντος και των δηµόσιων συζητήσεων. Απασχο-
λούν πολίτες και ειδικούς και αποτελούν στοιχείο σοβαρής
κριτικής για την αποτελεσµατική λειτουργία του κράτους και της
επάρκειάς του στην προστασία των πολιτών. Άρα, το πρώτο για
το οποίο δεν µπορεί κανείς να κατηγορήσει το Υπουργείο Δικαιο-
σύνης είναι για ανεπίκαιρη παρέµβαση. Η παρέµβασή του δεν
είναι απλώς επίκαιρη, αλλά είναι και επιβεβληµένη.

Ας δούµε, λοιπόν, αυτά τα τρία σηµεία ένα προς ένα, όσο ανα-
λυτικά µου επιτρέπει ο διαθέσιµος χρόνος. Πρώτον, σε ό,τι
αφορά το πλαίσιο επιβολής και εφαρµογής των ποινών, οι προ-
τεινόµενες διατάξεις έρχονται να αντιµετωπίσουν διαπιστωµένες
παθογένειες. Η µη έκτιση ουσιαστικά των ποινών που επιβάλλουν
τα δικαστήρια δηµιουργεί µία κατάσταση η οποία από την κοινω-
νία εκλαµβάνεται ως ατιµωρησία και από τους δράστες ή τους
επίδοξους δράστες παράνοµων πράξεων ως πρόκληση για την
τέλεση αδικηµάτων. Αυτό µε τη σειρά του οδηγεί στη δηµιουργία
ενός γενικευµένου αισθήµατος ανασφάλειας στους πολίτες. Και
η ανασφάλεια αυτή από µόνη της συνιστά µια µορφή κρίσης εµπι-
στοσύνης από τους πολίτες προς τους θεσµούς και την πολιτεία.
Υποσκάπτει, δηλαδή, τα θεµέλια της σχέσης των πολιτών µε την
ίδια τη δηµοκρατία και ανοίγει πόρτα για άλλες πονηρές και βλα-
βερές συζητήσεις. Αυτό δεν είναι µια κατάσταση που µπορεί να
γίνει ανεκτή. Η δηµοκρατία στηρίζεται στο χαρακτηριστικό της
ευνοµίας και στο αίσθηµα της ασφάλειας. Είναι υπόθεση των
πολλών και όχι των λίγων, όπως χαρακτηριστικά και πολύ εύ-
στοχα έχει πει ο κύριος Υπουργός. Η υφιστάµενη κατάσταση δεν
µπορεί να συνεχιστεί. Εµείς ως εκπρόσωποι των πολιτών δεν µπο-
ρούµε να µην κάνουµε κάτι γι’ αυτό. 

Ας δούµε, λοιπόν, τι κάνει το Υπουργείο σε σχέση µε τις ποινές
σε αυτή την κατηγορία έως τα επόµενα τρία χρόνια. Μετατρέπει
την αναστολή της ποινής για πληµµελήµατα από κανόνα σε εξαί-
ρεση και περιορίζει σηµαντικά το πότε µπορεί να χορηγηθεί. Ανα-
στολή για ποινές φυλάκισης έως ένα έτος προβλέπεται µόνο
όταν οι αµετάκλητες προηγούµενες καταδίκες δεν υπερβαίνουν
το ένα έτος. Για ποινές φυλάκισης έως δύο έτη η βάση δίνεται
πλέον στην έκτιση των ποινών µε τους εναλλακτικούς τρόπους,
µέσα από την επιβολή µορφών κοινωφελούς εργασίας. Εναλλα-
κτικά, υπάρχει και η µετατροπή της ποινής σε χρήµα ή σε κατ’
οίκον έκτιση µε ηλεκτρονική επιτήρηση, κάτι που συνιστά και
αυτό ένα σηµαντικό βήµα εκσυγχρονισµού στη λειτουργία της δι-
καιοσύνης στη χώρα µας.

Πάµε τώρα σε όσα αλλάζουν στις ποινές φυλάκισης από δύο
έως τρία έτη και στο τι προβλέπεται. Όσον αφορά την έκτιση
πλέον αυτών των ποινών από τους παραβάτες και καταδικασθέ-
ντες -µην ξεχνάµε αυτές τις δύο ιδιότητες, διέπραξαν κάτι και κα-
ταδικάστηκαν γι’ αυτό- στην κρίση του δικαστηρίου θα βαραίνει
το αν θα εκτίεται το σύνολο της ποινής ή µέρος αυτής, από έναν
έως έξι µήνες. 

Το ίδιο προβλέπεται κατ’ αναλογία και για τις ποινές φυλάκισης
άνω των τριών ετών. Το σύνολο ή µέρος αυτής, από το ένα έως
τα δύο πέµπτα θα εκτίεται σε σωφρονιστικό κατάστηµα, πάντοτε
κατά την κρίση του δικαστηρίου. 

Τι προσπαθούµε να πετύχουµε µ’ αυτές τις αλλαγές; Την εµπέ-
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δωση στο µυαλό των παραβατών της έννοιας ότι υπάρχει ποινή
και την εµπέδωση στο µυαλό των πολιτών ότι δεν υπάρχει ατιµω-
ρησία για όσα υφίστανται. Δεν µπορεί, για παράδειγµα, διαρρή-
κτες που τροµοκράτησαν συµπολίτες και προξένησαν φθορές
στην περιουσία τους ή και την απαλλοτρίωσαν να κυκλοφορούν
ελεύθεροι µπροστά στα µάτια των θυµάτων, έτσι τόσο απλά. 

Και για να µην µπω σε άλλα παραδείγµατα -εξάλλου έχουν
χρησιµοποιηθεί αρκετά από συναδέλφους µου- περιορίζοµαι στο
να σηµειώσω µόνο ότι αυτή η λελογισµένη, αλλά αυστηρά δοµη-
µένη αντιµετώπιση της παραβατικότητας είναι χαρακτηριστικό
ευνοµούµενων κρατών, όπως για παράδειγµα η Γερµανία, η
οποία έχει ένα από τα χαµηλότερα ποσοστά φυλακισµένων στην
Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Εκεί µάλιστα οι ποινές άνω του έτους δεν υπόκεινται σε καµµία
αναστολή. Όσοι καταδικάζονται, οδηγούνται σε σωφρονιστικά
καταστήµατα. Και όµως οι φυλακισµένοι είναι όπως είπα σε λιγό-
τερο ποσοστό. Γιατί; Μα, γιατί η ίδια η υπαρκτή απειλή έκτισης
της ποινής λειτουργεί αποτρεπτικά για την τέλεση αδικήµατος,
κάτι που εδώ τείνουµε να ξεχάσουµε στο όνοµα ενός δήθεν προ-
οδευτισµού. Μα, προοδευτικός σηµαίνει να είσαι µε τους πολ-
λούς, όχι µε τους λίγους, µε αυτούς που ζουν εν δικαίω και όχι
µε αυτούς που αδικοπραγούν. Και οι πολλοί δεν αδικοπραγούν.
Άρα εµείς είµαστε µε τους πολλούς. 

Στην ίδια λογική, της εξάλειψης δηλαδή της αίσθησης της ατι-
µωρησίας εντάσσεται και ο δραστικός περιορισµός των αναβο-
λών της ποινικής δίκης, ανεξαρτήτως αιτίας, σε µία και µόνο
αναβολή ανά υπόθεση. Δεν επεκτείνοµαι, καθώς και άλλοι συνά-
δελφοι το έχουν παρουσιάσει ήδη ενδελεχώς.

Ας περάσω τώρα σύντοµα και σε δύο ειδικά ζητήµατα. Πρώ-
τον, στην προστασία ανηλίκων και την ενδοοικογενειακή βία. Δεν
είµαι από εκείνους που πιστεύουν ότι το φαινόµενο είναι της επο-
χής µας. Υπήρχε από πριν. Έρχεται από πολύ παλιά. Τώρα όµως
έχει καταστεί περισσότερο ορατό. Έχει έρθει εποµένως η ώρα,
ώστε η πολιτεία να ευθυγραµµιστεί µε το αίτηµα της κοινωνίας
και να εντείνει τις προσπάθειές της απέναντι σε αυτό το φαινό-
µενο. 

Τι κάνουµε λοιπόν γι’ αυτό; Εντάσσουµε τα ανήλικα θύµατα εν-
δοοικογενειακής βίας στο προστατευτικό πλέγµα του άρθρου
227 του Κώδικα Ποινικής Δικονοµίας. Καθιστούµε υποχρεωτική
την αναφορά και καταγγελία περιστατικών από αρµόδιους επαγ-
γελµατίες και δηµιουργούµε το κατάλληλο υποστηρικτικό περι-
βάλλον για τα θύµατα. Την ίδια στιγµή ενισχύουµε τη δυνατότητα
των δικαστικών και εισαγγελικών αρχών να προστατεύουν τα θύ-
µατα και µε τη λήψη περιοριστικών µέτρων να προλαµβάνουν την
επανάληψη αδικηµάτων. 

Τελευταίο, οι προβλέψεις για τα εγκλήµατα εµπρησµού. Εδώ
θεσπίζεται η αύξηση της ποινής, αλλά και η απαγόρευση κάθε
µορφής αναστολής ή µετατροπής της για το αδίκηµα του εµπρη-
σµού του δάσους. Ποιος διαφωνεί µετά τα όσα έχουµε ζήσει, ει-
δικά τα τελευταία χρόνια; Θετική θεωρώ ακόµα και την πρόβλεψη
για δήµευση της περιουσίας του καταδικασθέντος εµπρηστή,
ανάλογη µε το µέγεθος της βλάβης που προκλήθηκε, όπως και
την πρόβλεψη ποινικών κυρώσεων για προπαρασκευαστικές πρά-
ξεις εµπρησµού. 

Σε αυτό το σηµείο θέλω να ξεχωρίσω κάτι συγκεκριµένο. Η
πρόβλεψη για άµεση εκδίκαση, χωρίς τη χρονοβόρα διαδικασία
των συµβουλίων σε σοβαρά κακουργήµατα, όπως και στα κα-
κουργήµατα όλων των ειδικών ποινικών νόµων, ανοίγει τον δρόµο
για την ταχεία απονοµή της δικαιοσύνης σε µία υπόθεση που µας
συγκλόνισε όλους, στην υπόθεση των Τεµπών. 

Ας έρθουµε τόσο, όσο µπορούµε, στη θέση των συγγενών και
των θυµάτων. Ας σκεφτούµε ακόµα ότι η δίκη για το Μάτι είναι
ακόµα σε εξέλιξη, έξι χρόνια µετά. Με τις νέες ρυθµίσεις η δίκη
για τα Τέµπη µπορεί να ξεκινήσει σε λίγους µήνες. Χαρακτηρι-
στικά ειπώθηκε από τον Υπουργό ότι ενδεχοµένως και τον Ιούνιο
να ξεκινήσει η δίκη για τα Τέµπη, ακριβώς διότι καταργείται η
προδικασία των βουλευµάτων σε τέτοιες υποθέσεις. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι ρυθµίσεις που προτείνονται,
βρίσκονται σε αρµονία µε τα αισθήµατα της κοινής γνώµης και
τις ανάγκες των πολιτών. Υπερψηφίζοντάς τες κάνουµε ένα απο-
φασιστικό βήµα για την αποκατάσταση δύο σηµαντικών συστα-

τικών της εύρυθµης δηµοκρατικής λειτουργίας, του αισθήµατος
ασφάλειας των πολλών και της εµπιστοσύνης των πολιτών απέ-
ναντι στην δικαιοσύνη και κατ’ επέκταση στην πολιτεία και τη δη-
µοκρατία µας.

Ευχαριστώ για την προσοχή σας. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Μαρκογιαννάκη. 

Επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Αλέξανδρος - Χρήστος Αυλωνί-
της, Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ. Κύριε συνάδελφε, τώρα µπορείτε να
πείτε αυτά που χαρακτηρίζατε προηγουµένως ψέµατα.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ-ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πέντε χρόνια
Βουλευτής στο ελληνικό Κοινοβούλιο, τόσο πάθος και τέτοιες εµ-
φανείς σκοπιµότητες από τον Υπουργό, αλλά και από την Κυβέρ-
νηση, δεν είδα, µε τη σηµερινή λαϊκίζουσα λεηλασία των Ποινικών
Κωδίκων. 

Είµαστε δικηγόροι, κύριε Υπουργέ. Ειδικά για σας έχω µείνει
εµβρόντητος, γιατί βαδίσαµε στα φοιτητικά µας χρόνια τους δρό-
µους πολλών καθηγητών µας. Θα µνηµονεύσω τον «άγιο» κατ’
εµένα καθηγητή του Ποινικού Δικαίου και της Φιλοσοφίας του Δι-
καίου, τον Γιάννη Μανωλεδάκη. Και είµαστε τέσσερις εδώ µέσα
στη Βουλή. Και φέρνετε εσείς τέτοιο νοµοσχέδιο κατακρεούργη-
σης της Φιλοσοφίας του Δικαίου; 

Μου έρχεται στη σκέψη ένας στίχος του Βάρναλη. Να σηµει-
ώσω ότι πρωτοστατήσατε στη δηµιουργία του συλλόγου των φοι-
τητών στο Δηµοκρίτειο Πανεπιστήµιο Θράκης. Ο σύλλογος
λεγόταν «Κώστας Βάρναλης». Θα µνηµονεύσω λοιπόν έναν στίχο
του: «Αχ, πού ’σαι νιότη που ’δειχνες πως θα γινόµουν άλλος!».

Η Κυβέρνησή σας έχει φέρει από το 2019 µέχρι σήµερα δεκαε-
πτά ή δεκαοκτώ τροπολογίες στους ποινικούς µας κώδικες. Το
έχουν πει εξάλλου πάρα πολλοί. Οποία λαϊκίζουσα, αχρεία, επι-
στηµονικά και πολιτικά, θεσµοθέτηση. Και επέλεξα τις λέξεις
αυτές. Λες και µιλάµε και νοµοθετούµε στο καφενείο κάθε φορά
που γίνεται ένα έγκληµα. 

Οι κώδικες που άντεξαν πολλές δεκαετίες αλλάζουν υπηρετώ-
ντας την επικαιρότητα και τους βερµπαλισµούς του κ. Μητσο-
τάκη και πριν από εσάς, αγνοούντος πλήρως τη νοµική επιστήµη
του κ. Τσιάρα. Η αλλαγή των κωδίκων θέλει προσοχή και επιστη-
µοσύνη. Και εσείς, κύριε Υπουργέ, το ξέρετε αυτό, αλλά συνει-
δητά φέρνετε αυτό το νοµοσχέδιο. Είναι φανερό ότι υπηρετείτε
το δόγµα «νόµος και τάξη». Εγώ θα προσθέσω και κάτι άλλο πολύ
πιο «χοντρό», το «αποφασίζοµεν και διατάσσοµεν». 

Όµως δεν γνωρίζετε τι λένε για το νοµοσχέδιό σας αυτοί που
ζουν ολόκληρη τη ζωή τους στις δικαστικές αίθουσες και τις φυ-
λακές; Ξέρετε. Δεν ακούτε τι λένε αυτοί που έχουν επιστηµονική
γνώση και πείρα; Γιατί δεν συστήσατε µια νοµοπαρασκευαστική
επιτροπή να σας συµβουλέψει, πριν φέρετε αυτό το νοµοθετικό
τερατούργηµα στη Βουλή; Είναι απάντηση αυτή που έδωσε ο
Πρωθυπουργός σας, ότι συστήσατε µία επιτροπή από τους δικα-
στές που είναι αποσπασµένοι στο γραφείο σας;

Για νοµοπαρασκευαστική επιτροπή µιλάµε. Και το φέρνετε µά-
λιστα στην κατάλληλη συγκυρία, µετά από το ψήφισµα- καταδίκη
του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου για την οικτρή κατάσταση του
κράτους δικαίου στην Ελλάδα. Μην αναφερθώ και εγώ σε τι ανα-
φέρεται η απόφαση του Ευρωκοινοβουλίου. 

Θα σας πω και εγώ αυτό που έζησα τρεις µήνες τώρα ως
µέλος της Εξεταστικής Επιτροπής για τα Τέµπη. Αυτό που είδα,
δεν το έχω ξανα-µαταδεί τόσες δεκαετίες που είµαι δικηγόρος,
αυτή τη συγκάλυψη, αυτή την αγνόηση του αισθήµατος δικαίου!

Φέρνετε λοιπόν αυτό το νοµοσχέδιο για να στοχοποιήσει η Κυ-
βέρνησή σας για ακόµα µια φορά τους αδύναµους. Τα παιδιά –
ακούσατε, ακούσατε!- από δεκαπέντε χρονών να κλείνονται στις
φυλακές! 

Στην Κέρκυρα, από όπου κατάγοµαι, υπάρχει µια νησίδα απέ-
ναντι από την πόλη. Είναι η νησίδα Βίδος. Εκεί υπήρχε φυλακή
ανηλίκων. Το έζησα, το βίωσα. Κάτι τέτοιο θέλετε να φέρετε, που
έχει καταργηθεί εδώ και σαράντα χρόνια; Το νοµοσχέδιό σας
προβλέπει τη φυλακή ως το φάρµακο διά πάσαν νόσον, θεσπίζο-
ντας µεγαλύτερες και εξοντωτικές ποινές, τις οποίες κυρίως επι-
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βάλλει πλέον ένας δικαστής, καθώς και στο στάδιο της έκτισης,
δηλαδή κατά την υφ’ όρον απόλυση. 

Μα, είναι δυνατόν στη νοµική µου σκέψη να θεσµοθετείται ότι
η ένορκη κατάθεση του αστυνοµικού διαβάζεται κατά τη δίκη
χωρίς να απαιτείται η εξέτασή του στη ζώσα διαδικασία της ποι-
νικής δίκης; Θέσφατο η κατάθεσή του; Το τροποποιήσατε λίγο. 

Θα σας θυµίσω τον ιδιώνυµο νόµο 509: Μόνο µε την κατάθεση
–ακούστε, εκεί ήταν υποχρεωτική η παρουσία του αστυνοµικού-
του αστυνοµικού έµπαιναν κοµµουνιστές για είκοσι, τριάντα χρό-
νια φυλακή. Αυτό θέλετε να ξαναφέρετε; 

Υπάρχουν στη διαβούλευση χίλια εννιακόσια σαράντα οκτώ
σχόλια. Πέστε µου ένα που δεχτήκατε. Οι δικηγόροι είναι σε
αποχή δύο µήνες και παραπάνω, οι συνάδελφοί µας. Γιατί δεν
ακούτε µια κουβέντα τους, µία; Γι’ αυτό είπα την έκφραση «απο-
φασίζοµεν και διατάσσοµεν». Αυτός είναι ο δικηγόρος Υπουργός;
Αυτός είναι που αγαπάει τους συναδέλφους του, που έχουµε
ζήσει στις δικαστικές αίθουσες τόσες δεκαετίες; 

Η Ελληνική Ένωση για τα Δικαιώµατα του Ανθρώπου τι λέει για
το νοµοσχέδιό σας; Και αυτοί άχρηστοι είναι; Τονίζει, λοιπόν, η
Ένωση αυτή ότι η ραγδαία κλιµακούµενη αυστηροποίηση της
ποινικής µεταχείρισης των ανηλίκων έρχεται σε πλήρη αντίθεση
µε θεµελιώδεις αρχές του Ποινικού Δικαίου. Τα πήρατε καθόλου
υπ’ όψιν σας αυτά τα λόγια; Τους καθηγητές Πανεπιστηµίου της
Νοµικής τους πήρατε υπ’ όψιν σας; Όχι βέβαια. Μόνο αυτούς
τους δικαστές που φέρατε στο γραφείο σας. Ένα νοµοσχέδιο
αυτής της εµβέλειας και βαρύτητας θα έπρεπε να έχει αποτελέ-
σει προϊόν εκτεταµένης επεξεργασίας από ειδική νοµοπαρα-
σκευαστική επιτροπή µε συµµετοχή των φορέων που µετέχουν
στην απονοµή της δικαιοσύνης.

Ανεβάζετε την πρόσκαιρη κάθειρξη από δεκαπέντε στα είκοσι
χρόνια, 33% αύξηση. Ποιος σας το είπε αυτό; Πείτε µου έναν επι-
στήµονα, επιστήµονα όµως, που να σας το είπε αυτό. Καταργείτε
πλήρως το πενταµελές εφετείο που δικάζει υποθέσεις κακουρ-
γηµάτων, που θέλει αυξηµένες εγγυήσεις. Το πενταµελές εφε-
τείο θα ρίξει δεκαπέντε-είκοσι χρόνια, ισόβια. Καταργείτε τα
τριµελή εφετεία. Σε έναν δικαστή του δίνουν το δικαίωµα να κα-
ταδικάσει κάποιον δεκαπέντε χρόνια, έναν δικαστή, έναν. Πού
είναι δικονοµικές εγγυήσεις των ανθρώπων, των πολιτών; 

Αυξήσατε, προσέξτε, τα παράβολα. Αν θέλεις να κάνεις έν-
σταση εξαιρέσεως κατά του δικαστή, πρέπει να πληρώσεις εκατό
ευρώ. Να πω για την προσφυγή κατά της απευθείας κλήσης; Από
εκατόν πενήντα γίνεται τριακόσια πενήντα. Να µην µπορεί ο φτω-
χός να ασκήσει τα δικονοµικά του δικαιώµατα. Τι να πρωτοπώ σε
επτά λεπτά; Τι να πρωτοπώ; 

Σας φέραµε ένα νοµοσχέδιο για τη γυναικοκτονία. Ψηφίζεται
σε όλα τα δηµοκρατικά κράτη του κόσµου. Εσείς γιατί όχι; Για
πείτε µου, γιατί; Τι είναι εκείνο που σας εµποδίζει; Το λένε πάρα
πολλές δικαστικές ενώσεις, το λένε άλλα δηµοκρατικά κράτη. Τι
είναι εκείνο που σας κρατάει; Ειλικρινά µου κάνει πάρα πολύ µε-
γάλη εντύπωση αυτό.

Απαιτούµε κι εµείς την επιτάχυνση της δίκης, αλλά όχι όµως
σε βάρος της απονοµής της σωστής δικαιοσύνης. Αυτό είναι κρά-
τος δικαίου. Φυσικά. Λέτε, ακούστε µε, µε ένα εντυπωσιακό
τρόπο ότι «εµείς θέλουµε τις συµµορίες οι οποίες κλέβουν µεση-
µέρι, το πρωί µπαίνουν στα σπίτια…». Βεβαίως το ξέρουµε και
πρέπει να παταχθεί αυτή η εγκληµατικότητα. Όµως, πείτε µου
µια διάταξη για εγκλήµατα µεγάλου µεγέθους, για τα οικονοµικά
εγκλήµατα που έχουν φάει τα σπλάχνα του ελληνικού λαού, πείτε
µου µια διάταξη που φέρνετε. Η µόνη διάταξη που έχετε φέρει
είναι να απαλλάσσετε ποιους; Τους τραπεζίτες και τους τραπεζι-
κούς. Για πείτε µου, γιατί; Γιατί ο κύριος Υπουργός το έλεγε και
δεν το έφερε σήµερα; Γιατί υποχώρησε; Γιατί έκανε πίσω; Γιατί
«τα χρειάστηκε»; Τι να πρωτοπώ;

Θα κλείσω µόνο µε µια φράση στον κύριο Υπουργό. Σας θυ-
µίζω για µια ακόµη φορά τι ζήσαµε στη ζωή µας ως φοιτητές και
ως δικηγόροι. Σήµερα είστε ένας άλλος, κύριε Υπουργέ. Σας πα-
ρακαλώ, κύριε Υφυπουργέ, να του το πείτε.

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-

τική Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Αυλωνίτη.
Καλείται στο Βήµα η κ. Σκόνδρα Ασηµίνα, Βουλευτής της Νέας

Δηµοκρατίας. 
ΑΣΗΜΙΝΑ ΣΚΟΝΔΡΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αγαπητέ κύριε

Αυλωνίτη, σας άκουγα τώρα και παραλίγο να µε πείσετε, µε τόσο
πάθος που τα λέγατε, πραγµατικά. 

ΜΙΛΕΝΑ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗ: Καλό είναι αυτό!
ΑΣΗΜΙΝΑ ΣΚΟΝΔΡΑ: Δηλαδή όλα καλώς καµωµένα, έτσι;

Είναι όλα καλώς καµωµένα. Για βγείτε όµως έξω στην κοινωνία
να ακούσετε τι λέει ο κόσµος. Για να δείτε την ατιµωρησία η
οποία επικρατεί, πώς αντιδρά η ελληνική κοινωνία. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΑΚΙΩΤΗΣ: Ποιος κυβερνάει πέντε χρόνια;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριοι συνάδελφοι,

ρητορικά είναι τα ερωτήµατα. Μην απαντάτε. 
Κυρία Σκόνδρα, στο Προεδρείο να απευθύνεστε.
ΑΣΗΜΙΝΑ ΣΚΟΝΔΡΑ: Εµείς, λοιπόν, η Κυβέρνηση του Κυριά-

κου Μητσοτάκη, πιστή στη στρατηγική των µεταρρυθµίσεων που
χαράσσει, το Υπουργείο Δικαιοσύνης φέρνει σήµερα στην Ολο-
µέλεια το παρόν νοµοσχέδιο κατ’ επιταγή ακριβώς της ελληνικής
κοινωνίας. Αποτελεί ένα µεγάλο βήµα για την επιτάχυνση της
απονοµής της δικαιοσύνης, την αναµόρφωση του Ποινικού Κώ-
δικα και του Κώδικα Ποινικής Δικονοµίας. Μάλιστα, θα ήθελα να
συγχαρώ σε αυτό το σηµείο τον Υπουργό κ. Φλωρίδη, τον Υφυ-
πουργό κ. Μπούγα και τους συνεργάτες τους για τις ουσιώδεις,
θαρραλέες, αλλά κυρίως αναγκαίες τοµές στη δικαιοσύνη. 

Πρόκειται για µια θεµελιώδη τροποποίηση, η οποία µε τις αλ-
λαγές της, όχι µόνο θα επαναπροσδιορίσει τη σχέση εµπιστοσύ-
νης του πολίτη προς τον θεσµό, αλλά θα συµβάλει και στην
καταπολέµηση της ατιµωρησίας, στην αύξηση της αίσθησης
ασφάλειας των Ελλήνων πολιτών, αλλά και στην επιτάχυνση και
ποιοτική αναβάθµιση της ποινικής δίκης. Πώς όµως θα επιτευχθεί
αυτό; Μέσω της πραγµατικής έκτισης της ποινής, του απόλυτου
περιορισµού των αναβολών και των άλλων προβλεπόµενων δια-
τάξεων. Μέχρι πρότινος ο κανόνας ήταν η αναστολή της ποινής
για τα περισσότερα πληµµελήµατα, µε αποτέλεσµα να κυριαρχεί
το αίσθηµα ανοµίας και ατιµωρησίας για όσους διέπρατταν
ακόµη και σοβαρά αδικήµατα, αλλά και να αίρεται ουσιαστικά η
εύρυθµη λειτουργία τόσο της καταστολής όσο και του σωφρονι-
σµού. 

Και για να µην υπάρχουν παρανοήσεις, κύριοι συνάδελφοι, το
νοµοσχέδιο δεν προβλέπει ιδιαίτερη αύξηση των ποινών. Προ-
βλέπει ωστόσο την πραγµατική έκτισή τους, συµπεριλαµβάνο-
ντας και τα πληµµελήµατα, είτε εν µέρει είτε στο σύνολό τους.
Σε καµµία περίπτωση δεν στρέφεται κατά των δικαιωµάτων
αυτών που κατηγορούνται, ούτε αυστηροποιεί σηµαντικά το σω-
φρονιστικό σύστηµα. Αντίθετα, µε οπτική ενσυναίσθησης και στη
βάση της δίκαιης απονοµής της δικαιοσύνης, το παρόν αποδει-
κνύει ότι νοιαζόµαστε και για τα δικαιώµατα των θυµάτων, τα
οποία οµολογουµένως είχε συντριπτικά αγνοήσει η επονείδιστη
τροποποίηση του Ποινικού Κώδικα του 2019 από την κυβέρνηση
ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ, µε κραυγαλέο παράδειγµα την υποβίβαση από
κακούργηµα σε πληµµέληµα του βιασµού ανηλίκου. 

Οι εν λόγω παρεµβάσεις τότε, εκτός από τη σκανδαλώδη επι-
βολή τους, έγιναν προκλητικότατα, µε ταχύτητα φωτός και ανορ-
θόδοξες πρακτικές που άγγιζαν τα όρια της αντισυνταγµα-
τικότητας. Φανταστείτε ότι τότε η κυβέρνηση Τσίπρα καθυστέ-
ρησε τη διεξαγωγή των εθνικών εκλογών του ’19 για να ψηφιστεί
ο Ποινικός Κώδικας. Πέρασε χίλια άρθρα σε µια συνεδρίαση Ολο-
µέλειας και άλλαξε δολίως διάταξη νόµου, ώστε να µετατραπεί
η δωροδοκία από κακούργηµα σε πληµµέληµα. Ένεκα δε των αλ-
λαγών αυτών, υπήρξαν δεκάδες εκκρεµείς δίκες που µε την
εφαρµογή αυτών των διατάξεων απλά αρχειοθετήθηκαν. 

Για να ακριβολογούµε, λοιπόν, το σηµερινό νοµοσχέδιο έρχε-
ται να αποκαταστήσει το περί κοινού δικαίου αίσθηµα, το οποίο
βίαια κατακρήµνισε ο Ποινικός Κώδικας που κατατέθηκε στη
Βουλή τη Δευτέρα 3 Ιουνίου του 2019, την ηµέρα δηλαδή που κα-
νονικά ο Αλέξης Τσίπρας, όπως είχε δηλώσει, θα πήγαινε στον
Πρόεδρο της Δηµοκρατίας, για να ζητήσει εθνικές εκλογές. Τρεις
µέρες µετά, στις 6 Ιουνίου, µε την τότε αντιπολίτευση της Νέας
Δηµοκρατίας να απέχει από το κοινοβουλευτικό έργο, η κυβέρ-
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νηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ ψήφισε τις αλλαγές στον Ποινικό Κώδικα.
Συνεπώς η επαναφορά στην προ ΣΥΡΙΖΑ κατάσταση όχι µόνο θε-
ωρείται επιβεβληµένη -και περιµένουµε µάλιστα και να την ψηφί-
σετε, κύριοι συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης- αλλά έρχεται επί
της ουσίας να ανατρέψει τις βασικές διατάξεις του Ποινικού Κώ-
δικα του 2019 που εξακολουθούν να ισχύουν µέχρι σήµερα και
να δυσχεραίνουν το συνολικό έργο της δικαιοσύνης. 

Επί του νοµοσχεδίου, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα
να τονίσω ότι η νοµοθετική πρωτοβουλία του Υπουργείου Δικαιο-
σύνης αντικατοπτρίζει την επιβεβληµένη ανάγκη για αυστηρό-
τερη αντιµετώπιση της µικροµεσαίας εγκληµατικότητας που
έρχεται να προστεθεί στις πολλές άλλες σηµαντικές παρεµβά-
σεις που έχει κάνει η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας τα τε-
λευταία χρόνια, στον Ποινικό Κώδικα, στην αναδιοργάνωση της
Εθνικής Σχολής Δικαστών, στον νέο οργανικό νόµο για το Ελε-
γκτικό Συνέδριο, στον Κώδικα Δικαστικών Υπαλλήλων, στην ανα-
µόρφωση του οικογενειακού δικαίου.

Εσείς, κυρίες και κύριοι της Αντιπολίτευσης, είστε αντίθετοι
στην τιµωρία των αξιόποινων πράξεων και στην πραγµατική εκτέ-
λεση των ποινών που αυτές επιφέρουν; Οι ποινές δεν αρκεί να
υπάρχουν. Αυτό λέει ο κόσµος εκεί έξω. Πρέπει και να εκτελού-
νται. Τα προηγούµενα χρόνια υπήρξε ένα πλαίσιο τέτοιας χαλά-
ρωσής τους που δηµιουργούσε την αίσθηση σε όσους δικά-
ζονταν ότι θα καταδικαστούν µεν, αλλά σύντοµα θα βρεθούν και
πάλι ελεύθεροι. 

Έτσι είδαµε την εγκληµατικότητα, την ενδοοικογενειακή βία,
τη βία στα γήπεδα, καθώς και τα εγκλήµατα κατά ανηλίκων, αλλά
ακόµα και τους εµπρησµούς να αυξάνονται, χωρίς ουσιαστικά να
τιµωρούνται οι υπαίτιοι, αφού οι ποινές αποδεικνύονταν πλασµα-
τικές.

Είναι απαίτηση της κοινωνίας, λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, η διαµόρφωση συνεκτικής πολιτικής για την αντιµετώ-
πιση της βίας µέσα στο οικογενειακό περιβάλλον και όχι µόνο. Η
θέσπιση κανόνων δικαίου είναι µια δυναµική διαδικασία και κανείς
δεν µπορεί να παραγκωνίσει την ανάγκη για την ενίσχυση των µέ-
τρων πρόληψης και καταστολής της βίας και της εγκληµατικότη-
τας στη χώρα µας. Και αν εσείς της Αντιπολίτευσης κατορθώσατε
όταν κυβερνούσατε να αφήσετε χώρο στην ανοµία και την ατι-
µωρησία, εµείς σήµερα το αλλάζουµε.

Από τις σηµαντικές παρεµβάσεις στον Ποινικό Κώδικα δεν θα
µπορούσα να µην αναφερθώ και στην αντιµετώπιση εγκληµάτων
µε σοβαρές κοινωνικές προεκτάσεις, όπως αυτό του εµπρησµού
των δασών, που στο εξής, ειδικά όταν υπάρχει δόλος, προβλέ-
πεται να δηµεύεται η περιουσία του εµπρηστή και τα πρόστιµα
να φτάνουν τις 200 χιλιάδες ευρώ. Διαφωνεί κανείς µε την ανάγκη
αυστηροποίησης των ποινών για το έγκληµα του εµπρησµού των
δασών; Διαφωνεί µε την απαγόρευση κάθε µορφής αναστολής ή
µετατροπής της ποινής για το αδίκηµα αυτό; Δεν θέλω να το πι-
στεύω. 

Κλείνοντας, θα τονίσω ότι µε το παρόν θεσµοθετείται για
πρώτη φορά στην ελληνική έννοµη τάξη η ποινική ευθύνη των νο-
µικών προσώπων σε περιπτώσεις αδικηµάτων και δωροδοκίας.
Έτσι ενισχύεται η διαφάνεια και η ελληνική νοµοθεσία προσαρ-
µόζεται στα διεθνή συµβατικά κείµενα. Τι γίνεται, δηλαδή, στην
πράξη; Οι εταιρείες που δωροδοκούν, είτε στην Ελλάδα είτε στο
εξωτερικό, θα έρχονται αντιµέτωπες µε ποινικές ευθύνες που
έως τώρα έφεραν µόνο τα φυσικά πρόσωπα που τους εκπροσω-
πούσαν. Τώρα, λοιπόν, η εταιρεία µπορεί να αντιµετωπίσει πρό-
στιµα εκατοµµυρίων.

Θεωρώ, επίσης, σηµαντική, κύριε Υπουργέ, τη διάταξη περί
προστίµων για τους δικοµανείς και όσους υποβάλλουν αβάσιµες
µηνύσεις και θεωρώ ότι θα πρέπει να αυστηροποιηθούν οι ποινές,
όπου διαπιστωθεί δόλος είτε στόχος είναι φυσικό πρόσωπο ή δη-
µόσιος λειτουργός ή επιχείρηση ή αιρετός, γιατί πολύς κόσµος
έχει ταλαιπωρηθεί από τέτοιες περιπτώσεις. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το σηµερινό νοµοθέτηµα τε-
λειώνουν οι ατέρµονες αναβολές στην απόδοση της δικαιοσύνης.
Επιτυγχάνεται η µείωση της ανασφάλειας στην κοινωνία αλλά και
της µικροεγκληµατικότητας. Οι παρεµβάσεις στον Ποινικό Κώ-
δικα και τον Κώδικα Ποινικής Δικονοµίας ανταποκρίνονται στις
αλλαγές που συντελούνται στον ιστό της κοινωνίας µας και διέ-

πονται από την κατανόηση των σύγχρονων αναγκών των συµπο-
λιτών µας. Ασυζητητί υπερψηφίζω το παρόν σχέδιο νόµου. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
την κ. Σκόνδρα.

Έχει ζητήσει τον λόγο για µία παρέµβαση ο Υφυπουργός, ο κ.
Μπούγας.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΟΥΓΑΣ (Υφυπουργός Δικαιοσύνης): Σας ευχα-
ριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Λίγο πριν κατέβει από το Βήµα ο συνάδελφος από τον ΣΥΡΙΖΑ,
µας προκάλεσε να του πούµε ποιες από τις διατάξεις του συζη-
τούµενου σχεδίου νόµου ουσιαστικά είναι κατά του οικονοµικού
εγκλήµατος και πατάσσουν τη διαφθορά.

Αν ανοίξετε, κύριε συνάδελφε, το σχέδιο νόµου, θα δείτε τις
διατάξεις των άρθρων 31 και 32, που αφορούν περιπτώσεις δω-
ροδοκίας και δωροληψίας πολιτικών. Θα δείτε τις διατάξεις των
άρθρων 38 και 39, που αφορούν στις περιπτώσεις δωροδοκίας
και δωροληψίας λειτουργών ή υπαλλήλων διεθνών οργανισµών.
Θα δείτε τη διάταξη του άρθρου 40, που αφορά περιπτώσεις δω-
ροδοκίας και δωροληψίας δικαστικών λειτουργών. 

Ρωτήστε τους πολίτες της Κέρκυρας αν επιδοκιµάζουν αυτές
τις διατάξεις, που αυστηροποιούν το νοµοθετικό πλαίσιο και πα-
τάσσουν τη δωροδοκία αξιωµατούχων, ή τις δικές σας, που υπο-
βάθµιζαν το κακούργηµα της δωροδοκίας σε πληµµέληµα, µε
συνέπεια να απαλλαγούν δεκάδες κατηγορουµένων και καταδι-
κασµένων µε πρωτοδίκως ποινές, χωρίς να έχουν καµµία συνέ-
πεια.

Επίσης, αν ανοίξετε το σχέδιο νόµου το οποίο σήµερα συζη-
τούµε και δείτε στο πέµπτο κεφάλαιο το άρθρο 132, θα δείτε µία
θεαµατική αύξηση του διοικητικού προστίµου που επιβάλλεται
σε νοµικά πρόσωπα ή οντότητες, όταν το κέρδος από παράβαση
σχετιζόµενη µε τη νοµιµοποίηση εσόδων δεν µπορεί να προσδιο-
ριστεί και απάλειψη της προϋπόθεσης προηγούµενης αµετάκλη-
της καταδίκης. Είναι µια διάταξη για τον σχολιασµό της οποίας
σας παραπέµπω στον επικεφαλής εισαγγελέα της Αρχής για το
ξέπλυµα βρώµικου χρήµατος, για να δείτε πως ο ίδιος χαρακτη-
ρίζει τη διάταξη του άρθρου 132 και βεβαίως ολόκληρο το έκτο
κεφάλαιο του σχεδίου νόµου, το οποίο θεσµοθετεί για πρώτη
φορά την ευθύνη νοµικών προσώπων µε πολύ σοβαρές ποινικές
κυρώσεις για νοµικά πρόσωπα ή οντότητες σε περιπτώσεις δια-
φθοράς. 

Όλο αυτό το πλέγµα διατάξεων που σας ανέφερα συγκεκρι-
µένα και σας ζητώ να τις δείτε και να τις µελετήσετε είναι οι δια-
τάξεις εκείνες που η ελληνική πολιτεία, η ελληνική Κυβέρνηση
διά του Υπουργείου Δικαιοσύνης θεωρεί ότι εµπλουτίζουν το νο-
µικό µας οπλοστάσιο για την αντιµετώπιση της διαφθοράς και
του οικονοµικού εγκλήµατος.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κύριο Υφυπουργό.
Επόµενος οµιλητής ο κ. Βεσυρόπουλος Απόστολος, Βουλευ-

τής της Νέας Δηµοκρατίας. 
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση

του Κυριάκου Μητσοτάκη µε αποφασιστικότητα και πάντα µέσα
από µία ανοιχτή, ευρεία, διαδικασία διαβούλευσης προχωρά στην
υλοποίηση ενός θεσµικού µεταρρυθµιστικού έργου στον τοµέα
της δικαιοσύνης. Μέσα από τη θεσµική αυτή παρέµβαση επιχει-
ρείται να µπει ένα οριστικό τέλος στην αίσθηση ατιµωρησίας που
ενδεχοµένως υπάρχει. Παράλληλα µετουσιώνεται σε πράξη η εκ-
πεφρασµένη εδώ και καιρό πρόθεση της Κυβέρνησης για την επι-
τάχυνση της δικαιοσύνης, για να διεξάγονται γρηγορότερα οι
δίκες. 

Ειδικότερα, στο νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα περιλαµβά-
νεται σειρά ρυθµίσεων τόσο για τον περιορισµό των αναβολών
όσο και για την απλοποίηση και συντόµευση των δικαστικών δια-
δικασιών. Όλοι µιλούν άλλωστε για επιτάχυνση της ποινικής δι-
καιοσύνης. Το ζητούµενο είναι αυτή η επιτάχυνση να µη
λειτουργεί εις βάρος του στόχου της ποιοτικής αναβάθµισης της
δίκης και της ορθής απονοµής του δικαίου. Γι’ αυτό και οι παρεµ-
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βάσεις του νοµοσχεδίου για την ταχεία εκδίκαση των ποινικών
υποθέσεων είναι στοχευµένες.

Οι κυριότερες ρυθµίσεις αναφορικά µε τον Κώδικα Ποινικής
Δικονοµίας επικεντρώνονται στην αντιµετώπιση χρόνιων παθογε-
νειών και αφορούν τη συντόµευση δικαστικών διαδικασιών, τη θε-
σµοθέτηση κυρώσεων µέσα από υψηλά χρηµατικά πρόστιµα για
τους δικοµανείς και όσους µε δόλιες και αβάσιµες µηνύσεις
εµποδίζουν ή παρακωλύουν το έργο του µηχανισµού απονοµής
της δικαιοσύνης, τον περιορισµό του αριθµού των αναβολών της
ποινικής δίκης ανεξαρτήτως αιτίας σε µία αναβολή ανά υπόθεση
και τη µη τήρηση της διαδικασίας των δικαστικών συµβουλίων σε
πολλαπλά κακουργήµατα, προκειµένου να επιταχυνθεί η εκδί-
κασή τους. 

Στο ζήτηµα των ποινών προβλέπεται η αυστηροποίησή τους
για τις κακουργηµατικές πράξεις. Συγκεκριµένα, αυξάνεται το
ανώτατο όριο κάθειρξης για κακουργήµατα από τα δεκαπέντε
χρόνια που είναι σήµερα στα είκοσι. Σε περιπτώσεις ύπαρξης
πολλών αδικηµάτων µαζί, των λεγόµενων «κατά συρροή», τότε η
ποινή αυξάνεται από τα είκοσι στα είκοσι πέντε έτη και αντίστοιχα
για τα κατά συρροή πληµµελήµατα αυξάνεται από τα οκτώ στα
δέκα έτη. Για το έγκληµα της ανθρωποκτονίας από αµέλεια ο
χρόνος έκτισης της ποινής αυξάνεται από τους τρεις µήνες στα
δύο χρόνια. Επίσης αυστηροποιείται και το πλαίσιο ποινών για
την αντιµετώπιση λοιπών εγκληµάτων µε σοβαρές κοινωνικές
προεκτάσεις. 

Στην κατεύθυνση του εκσυγχρονισµού και της ενίσχυσης της
αποτελεσµατικότητας της ποινικής δίκης περιλαµβάνονται ρυθ-
µίσεις όπως η διεξαγωγή επιµέρους διαδικασιών της ποινικής
δίκης µε τη χρήση τεχνολογικών µέσων και η ρητή πρόβλεψη της
επιβολής του περιοριστικού όρου της ηλεκτρονικής επιτήρησης
µε δυνατότητα ανίχνευσης κίνησης και εντοπισµού θέσης, το
γνωστό σε όλους «βραχιολάκι». 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ιδιαίτερα σηµαντικές είναι και
οι ρυθµίσεις που σχετίζονται µε το πλαίσιο για την αντιµετώπιση
της ενδοοικογενειακής βίας. Θεσπίζεται πλέον η υποχρέωση των
επαγγελµατιών, όπως οι εκπαιδευτικοί και οι ψυχολόγοι, να κα-
ταγγέλλουν περιστατικά ενδοοικογενειακής βίας. Μάλιστα προ-
βλέπεται ειδικό καθεστώς προστασίας για όσους προβαίνουν σε
σχετικές καταγγελίες. 

Παράλληλα στον Κώδικα Ποινικής Δικονοµίας εντάσσονται
πλέον και ρυθµίσεις για την προστασία των ανηλίκων. Αναφέρο-
µαι χαρακτηριστικά στην αυστηροποίηση των ποινών εγκληµάτων
βίας που στρέφονται σε βάρος ανηλίκων ή που τελούνται ενώπιόν
τους, στον χαρακτηρισµό ως ποινικού αδικήµατος της στρατο-
λόγησης ανηλίκων µε σκοπό την τέλεση αξιόποινων πράξεων,
στη θεσµοθέτηση νέων µέτρων αναµόρφωσης παιδαγωγικού χα-
ρακτήρα για ανήλικους δράστες, όπως η συµµετοχή σε αθλητικά
σωµατεία ή η παρακολούθηση ειδικών εκπαιδευτικών καλλιτεχνι-
κών ή πολιτιστικών προγραµµάτων. 

Στην κατεύθυνση της ενίσχυσης της διαφάνειας στη δηµόσια
ζωή κινούνται και ρυθµίσεις όπως αυτή που προβλέπει τη θέ-
σπιση για πρώτη φορά ειδικής ποινικής ευθύνης για νοµικά πρό-
σωπα, προς όφελος και για λογαριασµό των οποίων τελούνται
εγκλήµατα διαφθοράς σε υποθέσεις δωροδοκίας και δωρολη-
ψίας υπαλλήλων, πολιτικών και δικαστικών προσώπων. 

Τέλος, πολύ σηµαντική καινοτοµία είναι η προεργασία που γί-
νεται προκειµένου να εφαρµοστεί στην πράξη ο θεσµός της κοι-
νωφελούς εργασίας για τους καταδικασµένους σε ποινές έως
δύο χρόνια. Η προεργασία αυτή αποτυπώνεται στη δηµιουργία
ειδικής πλατφόρµας µε πάνω από χίλιους πεντακόσιους φορείς
του δηµοσίου, όπως νοσοκοµεία και δήµοι, στους οποίους οι κα-
ταδικασµένοι σε ποινές έως δύο χρόνια θα προσφέρουν κοινω-
φελή εργασία. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το σύνολο των διατάξεων του
νοµοσχεδίου του Υπουργείου Δικαιοσύνης που συζητάµε σήµερα
εναρµονίζεται πλήρως µε την έννοια του κράτους δικαίου. Το
κράτος δικαίου είναι αυτό που εγγυάται την ορθή και γρήγορη
απονοµή της δικαιοσύνης, αυτό που δεν επιτρέπει να αναπτυχθεί
οποιαδήποτε αίσθηση γενικευµένης ατιµωρησίας, αυτό που εγ-
γυάται την ασφάλεια όλων των πολιτών. 

Τα χαρακτηριστικά αυτά αποτυπώνονται στη θεσµική αυτή

πρωτοβουλία της Κυβέρνησης του Κυριάκου Μητσοτάκη, η οποία
πληροί όλες τις προϋποθέσεις για να τύχει ευρείας διακοµµατι-
κής στήριξης.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Βεσυρόπουλο.

Καλείται στο Βήµα η κ. Πούλου Παναγιού, Βουλευτής του ΣΥ-
ΡΙΖΑ.

ΠΑΝΑΓΙΟΥ (ΓΙΩΤΑ) ΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα συντριπτικά νοµικά επιχειρή-
µατα κατά του νοµοσχεδίου που συζητούµε σήµερα στη Βουλή
έχουν κατατεθεί από τους εκπροσώπους του νοµικού κόσµου,
που το ονοµάζουν µάλιστα νοµικό σοκ. 

Για ακόµη µια φορά η Κυβέρνηση νοµοθετεί µε όλους τους φο-
ρείς κυριολεκτικά αντίθετους: τον Συνήγορο του Πολίτη, την
Ένωση για τα Δικαιώµατα του Πολίτη, την Ολοµέλεια των Δικη-
γορικών Συλλόγων, την Ένωση Ποινικολόγων, την Εταιρεία Ποι-
νικού Δικαίου και άλλους, ακόµα και την Ένωση Δικαστών και
Εισαγγελέων. 

Αναρωτιόµαστε αν όλοι αυτοί προσπαθούν να κάνουν αντιπο-
λίτευση στην Κυβέρνησή σας, γιατί σε όλες τις οµιλίες των Βου-
λευτών της Συµπολίτευσης αποσιωπάται σκόπιµα η αντίθεση του
νοµικού κόσµου και επικεντρώνονται µόνο στην αντιπαράθεση µε
την κριτική που ασκούν τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης. 

Προσωπικά θα σταθώ στην οµιλία µου στα κρίσιµα πολιτικά
επίδικα του νοµοσχεδίου. 

Προσπαθείτε να µας πείσετε, κύριοι Υπουργοί, ότι θα επιτύχετε
την ταχεία και δίκαιη απονοµή της δικαιοσύνης, που φυσικά
αφορά όλη την κοινωνία. Γι’ αυτό χρησιµοποιείτε βαρύγδουπα
επικοινωνιακά σλόγκαν: πάταξη της µικροµεσαίας εγκληµατικό-
τητας, αυστηροποίηση των ποινών, γρήγορη απονοµή δικαιοσύ-
νης, ενσωµατωµένα όλα στο γενικό αφήγηµα «νόµος και τάξη». 

Θέλετε να πετύχετε, δηλαδή, εκεί που απέτυχε παταγωδώς ο
προκάτοχός σας, ο οποίος έφερε στη Βουλή δεκάδες διατάξεις
και νοµοσχέδια, από τα οποία σχεδόν κανένα δεν εφαρµόστηκε.
Πώς να ξεχάσουµε, για παράδειγµα, την τηλεµατική δικαιοσύνη,
που καταργεί την αναγκαία διά ζώσης διαδικασία στο ακροατή-
ριο;

Βέβαια οι προµήθειες εξοπλισµού έχουν ήδη γίνει και πολλές
αίθουσες δικαστηρίων κοσµούνται κυριολεκτικά µε τεράστιες
οθόνες που δεν θα χρησιµοποιηθούν ποτέ. Παρεµπιπτόντως, πώς
έγιναν αυτές οι προµήθειες, κύριε Υπουργέ; Μήπως και πάλι µε
απευθείας αναθέσεις;

Αλλά και πώς θα ξεχάσουµε τις επτά τροποποιήσεις του Ποι-
νικού Κώδικα σε λιγότερο από πέντε χρόνια; Συνεχίζετε προκλη-
τικά να νοµοθετείτε µε προχειρότητα, αλλά συστηµατικά εξυπη-
ρετείτε τα επικοινωνιακά σας αφηγήµατα και συγκεκριµένα συµ-
φέροντα. Κι επειδή αναρωτηθήκατε ποια είναι αυτά τα συµφέρο-
ντα, κύριε Μπούγα -σας άκουσα πριν-, τους τραπεζίτες για πα-
ράδειγµα. 

Ποιοι είναι, λοιπόν, οι δύο πραγµατικοί στόχοι που επιδιώκετε
µε το νοµοσχέδιό σας;

Πρώτος στόχος ο κατευνασµός της κοινής γνώµης µέσω του
ποινικού λαϊκισµού και της αύξησης των ποινών, για την αποτυχία
αντιµετώπισης της εγκληµατικότητας που καλά κρατεί µέρα µε-
σηµέρι σε κάθε γειτονιά. Δεν ακούτε προφανώς ούτε την Εισαγ-
γελέα του Αρείου Πάγου -ναι, κύριε Μπούγα, του Αρείου Πάγου-
αλλά ούτε και την επιστηµονική κοινότητα, που τονίζουν ότι η
εγκληµατικότητα αντιµετωπίζεται ριζικά µόνο µε τη θεραπεία των
κοινωνικών αιτιών.

Δεύτερος στόχος σας είναι η συρρίκνωση του µηχανισµού
απονοµής δικαιοσύνης στο πνεύµα δήθεν εναρµόνισης κόστους-
οφέλους που προβλέπει το σχέδιο Πισσαρίδη και η µελέτη της
Παγκόσµιας Τράπεζας. Πραγµατικός σας στόχος, όµως, είναι η
ελάττωση του αριθµού των δικαστών ως προαπαιτούµενο για την
εκταµίευση κονδυλίων από το Ταµείο Ανάκαµψης και Ανθεκτικό-
τητας.

Γι’ αυτό επιβάλλετε µια δήθεν οικονοµία κλίµακας, αφού κα-
ταργείτε ειρηνοδικεία, εννιακόσιοι εξήντα δύο ειρηνοδίκες πλέον
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αναβαθµίζονται σε πρωτοδίκες. Έτσι, χωρίς να κάνετε νέες προσ-
λήψεις δικαστών και διοικητικού προσωπικού, προσπαθείτε µε
µαγικά τρικ να επιτύχετε τους όρους του ταµείου. 

Γι’ αυτό κιόλας επισπεύδετε τις διαδικασίες µε τις γνωστές σας
µεθόδους, την κακή νοµοθέτηση και την προσχηµατική διαβού-
λευση, χωρίς νοµοπαρασκευαστική επιτροπή, χωρίς τη συµµε-
τοχή των ενώσεων των δικαστών, των δικηγορικών συλλόγων,
των νοµικών σχολών, των δικαστικών υπαλλήλων, τους οποίους
δεν διστάσατε να προσβάλετε µε ανεκδιήγητο θράσος. Κι αυτό
δεν συνάδει µε τον θεσµικό ρόλο του κ. Φλωρίδη, ο οποίος δή-
λωσε ότι δεν συστήσατε νοµοπαρασκευαστική επιτροπή, γιατί
δήθεν οι συµµετέχοντες δεν είναι αντικειµενικοί, αλλά υποστηρί-
ζουν τους πελάτες τους. Απίστευτο! 

Η Κυβέρνηση των «ηµετέρων» συµφερόντων, των ολιγαρχών
χορηγών, των απευθείας αναθέσεων, η Κυβέρνηση που υπονο-
µεύει το κράτος δικαίου µε τη χειραγώγηση της δικαιοσύνης και
των ανεξάρτητων αρχών, µε τον έλεγχο των µέσων µαζικής ενη-
µέρωσης, αλλά και µε τις παρακολουθήσεις από το «Predator» τι
κάνει τώρα; Αµφισβητεί την εντιµότητα και την επιστηµονική και
επαγγελµατική ακεραιότητα του νοµικού κόσµου. Το θράσος σας
δεν έχει όρια, πραγµατικά. 

Αλήθεια, µε ποιον διαγκωνίζεται άραγε ο κύριος Υπουργός, ο
κ. Φλωρίδης, και έχει την ανάγκη να παρουσιάζεται ως βασιλικό-
τερος του βασιλιά; Με τον κ. Χρυσοχοΐδη και τον σωφρονιστικό
του κώδικα ή µήπως µε την κ. Διαµαντοπούλου, που έφτασε στο
σηµείο να εγκαταλείψει ακόµα και την επιτροπή για να παραστεί
σε εκδήλωσή της, ευτελίζοντας έτσι τη νοµοθετική διαδικασία; 

Όπως και εκείνοι οι πάλαι ποτέ εκσυγχρονιστές, έτσι και ο κ.
Φλωρίδης εξαργύρωσαν τα ένσηµά τους, ως πρωτοπαλίκαρα του
αντι-ΣΥΡΙΖΑ µετώπου. Σε τι άλλο, άραγε, αποσκοπεί;

Η Κυβέρνησή σας, κύριε Υπουργέ, όµως, συνεχίζει να κωφεύει
απέναντι στον εξευτελισµό και διασυρµό της χώρας στο Ευρω-
παϊκό Κοινοβούλιο, µε το ψήφισµα-κόλαφο που προκαλέσατε µε
τις πολιτικές σας, την υπονόµευση του κράτους δικαίου και τη
λειτουργία της δηµοκρατίας. Ούτε µία ούτε δύο, αλλά είκοσι
οκτώ παραβάσεις σάς καταλογίζονται. 

Τώρα κωφεύετε και µε τη βοήθεια των ΜΜΕ -της εκατοστής
όγδοης θέσης στην κατάταξη- δήθεν αδιαφορείτε και έχετε ήδη
ξεκινήσει µια συκοφαντική προπαγάνδα κατά της Αντιπολίτευ-
σης, ότι δήθεν αυτή θα ευθύνεται για τις µειώσεις των ευρωπαϊ-
κών κονδυλίων, αντί να αναλαµβάνετε την ευθύνη για τις πολιτι-
κές σας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα αναφερθώ στις επιπτώσεις
του νοµοσχεδίου στην καθηµερινή ζωή των πολιτών, παραθέτο-
ντας µερικές χαρακτηριστικές περιπτώσεις. 

Κατ’ αρχάς, το άµεσο αποτέλεσµα της εφαρµογής του νοµο-
σχεδίου θα είναι η συµφόρηση των φυλακών και, αν λάβουµε υπ’
όψιν τις δραµατικές συνθήκες στις φυλακές σήµερα αλλά και επί-
σης ότι λόγω της ιδεοληψίας της Κυβέρνησης οι αγροτικές φυ-
λακές παραµένουν άδειες, προκύπτει επείγουσα ανάγκη ανέ-
γερσης νέων φυλακών, για να χωρέσουν επιπλέον και τους ελεύ-
θερους επαγγελµατίες, τους γιατρούς, τους µηχανικούς κ.ά., που
θα βρεθούν άµεσα στις φυλακές ως έχοντες επαγγελµατική ευ-
θύνη. 

Απευθύνοµαι στους συναδέλφους µηχανικούς και τους λέω ότι
εάν ένας εργαζόµενος στο γιαπί αφαιρέσει το κράνος του ή δεν
τηρήσει τα µέτρα προστασίας και προκληθεί ατύχηµα, θα βρε-
θούµε για τρία τουλάχιστον χρόνια στη φυλακή. 

Αληθεύει, κύριε Υπουργέ, ή όχι;
Επίσης, θα γεµίσουν οι φυλακές µε ανήλικα παιδιά, αφού δι-

ευρύνονται οι περιπτώσεις εγκλεισµού ανηλίκων, αν και αυτά
χρειάζονται εκπαίδευση και όχι φυλάκιση, όπως τεκµηριώνουν
αναλυτικά οι αρµόδιοι επιστηµονικοί και κοινωνικοί φορείς. 

Δεύτερον, ενισχύεται η αρµοδιότητα των µονοµελών δικαστη-
ρίων σε βάρος των πολυµελών, περιορίζεται ο ρόλος των δικα-
στικών συµβουλίων, αλλά θεσπίζεται και η συνοπτική αρχειο-
θέτηση των υποθέσεων. Αποδυναµώνετε, δηλαδή, έτσι τις εγγυή-
σεις για µια δίκαιη δίκη και αυξάνετε τις πιθανότητες για δικα-
στική πλάνη.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Κύριε Πρόεδρε, θα χρειαστώ την ανοχή σας, παρακαλώ.
Ωστόσο, όλοι γνωρίζουµε ότι οι καθυστερήσεις δεν θα αντιµε-

τωπιστούν, αφού η Κυβέρνηση δεν προχωρά σε προσλήψεις δι-
οικητικού προσωπικού, όπως ανέφεραν χαρακτηριστικά και στην
ακρόαση των φορέων οι δικαστικοί υπάλληλοι, αλλά ούτε και αυ-
τούς ακούτε. 

Τρίτον, αυξάνονται τα παράβολα. Δεν θα επεκταθώ, για να συ-
ντοµεύσω. 

Δηλαδή, κύριε Υπουργέ, οι µη έχοντες θα πάνε φυλακή; Και
τους χαρακτηρίζετε και δικοµανείς, για να τους επιβάλλετε επι-
πλέον πρόστιµα. 

Τέλος, θέλω να αναφερθώ σε ένα θέµα του δικαστικού χάρτη,
ξέρω δεν είναι της παρούσης, όµως έχει δηµιουργήσει πολύ µε-
γάλες αντιδράσεις, και στην εκλογική µου περιφέρεια, τη Βοι-
ωτία. Η Κυβέρνηση, λοιπόν, σχεδιάζει να συγχωνεύσει και να
καταργήσει στη συνέχεια ένα από τα δύο πρωτοδικεία της Βοι-
ωτίας, που λειτουργούν στη Λιβαδειά και στη Θήβα. Με την πο-
λιτική τού «διαίρει και βασίλευε» έχει πραγµατικά αναµοχλεύσει
αντιθέσεις και διχασµούς, χωρίς να εξετάζει τα πραγµατικά στοι-
χεία βιωσιµότητας των δύο πρωτοδικείων. Δεν θα επεκταθώ. Ξέ-
ρετε ότι οι τοπικές κοινωνίες είναι στα κάγκελα. Όταν έρθει η
στιγµή, θα αναφερθούµε περισσότερο και σε αυτό, στις συγχω-
νεύσεις, που κι αυτές δήθεν συµβάλλουν στην ταχύτερη απονοµή
δικαιοσύνης. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, και αυτό το νοµοσχέδιο, αφού
εξυπηρετήσει τον πραγµατικό σκοπό του, δηλαδή την εκταµίευση
της χρηµατοδότησης από το Ταµείο Ανάκαµψης και Ανθεκτικό-
τητας, θα παραµείνει ανεφάρµοστο. Γνωρίζουµε ότι πολλές τρο-
ποποιήσεις θα έρθουν άµεσα, στο προσεχές µέλλον. Αυτό που
δεν γνωρίζουµε είναι αν ο συντάκτης του θα εξακολουθήσει να
είναι ο κ. Φλωρίδης.

Σας ευχαριστώ πολύ και για την ανοχή σας, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την κ. Πούλου.
Επόµενος οµιλητής ο κ. Γκολιδάκης Διαµαντής, Βουλευτής της

Νέας Δηµοκρατίας. 
ΔΙΑΜΑΝΤΗΣ ΓΚΟΛΙΔΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καλούµαστε

να ψηφίσουµε ακόµα ένα εξαιρετικά σηµαντικό νοµοσχέδιο, µε
θεµελιώδεις µεταρρυθµίσεις, ένα νοµοσχέδιο µε πολλαπλή στό-
χευση, κινούµενο στη µία και µόνο κατεύθυνση, που δεν είναι
άλλη από το συµφέρον των πολιτών. Καλύπτουµε κενά και προ-
βλήµατα τα οποία προέκυψαν στην ελληνική κοινωνία, µε συγκε-
κριµένες παρεµβάσεις. 

Το νοµοσχέδιο περιλαµβάνει ουσιαστικές τροποποιήσεις στον
Ποινικό Κώδικα, που αποσκοπούν στην ενίσχυση της αποτελε-
σµατικότητας και της δικαιοσύνης του ποινικού συστήµατος.
Προβλέπονται αναθεωρήσεις στις ποινικές κυρώσεις, µε στόχο
την αύξηση της αποτρεπτικής τους δράσης και την προστασία
του κοινού. 

Η αποτελεσµατική εφαρµογή του αναµένεται να συµβάλει στην
καταπολέµηση της ατιµωρησίας, στην ενίσχυση του αισθήµατος
ασφάλειας της ελληνικής κοινωνίας, αλλά και στην επιτάχυνση
και ποιοτική αναβάθµιση της ποινικής δίκης. 

Η ενίσχυση του αισθήµατος της ασφάλειας του πολίτη στη
χώρα επιτυγχάνεται µε την αντιµετώπιση της µικροµεσαίας
εγκληµατικότητας, µε βασικό µέσο την έκτιση των ποινών. Ποινές
ακόµα και στα πληµµελήµατα θα εκτίονται πραγµατικά, είτε εν
µέρει είτε στο σύνολό τους. Η αναστολή της ποινής για πληµµε-
λήµατα µετατρέπεται από κανόνα σε εξαίρεση και από φυλάκιση
υπό όρους θα εναπόκειται στην ουσιαστική κρίση του δικαστικού
συµβουλίου, ανάλογα µε την επικινδυνότητα του εγκλήµατος και
τα ατοµικά κοινωνικά χαρακτηριστικά του δράστη. 

Για ποινές φυλάκισης έως δύο έτη προτεραιότητα αποτελεί η
έκτιση ποινών µε τους εναλλακτικούς τρόπους και είναι καθήκον
µας να διασφαλίσουµε ότι οι ποινές που επιβάλλονται είναι ανα-
λογικές, αποτρεπτικές και αναµένεται να αποκαταστήσουν την
τάξη στον κοινωνικό ιστό. Φυσικά σε κάθε ποινική δίκη αντικεί-
µενο απόδειξης αποτελεί η ενοχή του κατηγορουµένου, ο οποίος
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είναι αθώος, λόγω του τεκµηρίου αθωότητας, προφανώς µέχρι
τη νόµιµη απόδειξη της ενοχής του. 

Έχουµε δει όλα αυτά τα χρόνια παράνοµες πράξεις να συµ-
βαίνουν ξανά και ξανά, καθώς οι δράστες γνωρίζουν ότι πιθανώς
δεν θα εκτίσουν µέρος ποινής τους. Χρειάστηκε, λοιπόν, να βρε-
θεί λύση, ώστε να υπάρξει ένας παράγοντας πρόληψης και απο-
τροπής προς τους παραβάτες από την τέλεση αξιόποινων
πράξεων. Διότι όσο αυστηρές κι αν είναι οι ποινές, αν δεν εκτίο-
νται, προφανώς είναι σαν να µην επιβάλλονται. 

Πολύ σηµαντικό και άξιο αναφοράς επίσης είναι το γεγονός
ότι δηµιουργεί το κατάλληλο υποστηρικτικό περιβάλλον για τα
θύµατα ενδοοικογενειακής βίας, µε την ενίσχυση δηµοσίων και
ιδιωτικών δοµών που τους παρέχουν οικονοµική και ψυχολογική
στήριξη. 

Σε αυτό το σηµείο θα πω και κάτι που προσωπικά µε κάνει πολύ
περήφανο. Πριν λίγους µήνες διοργανώσαµε στη Θεσσαλονίκη,
την ιδιαίτερη πατρίδα µου, µια ηµερίδα για την ενδοοικογενειακή
βία και τη βία κατά των γυναικών. Μας τίµησε µε την παρουσία
της και η Υφυπουργός οικογενειακής πολιτικής. Τόνισα ότι η Κυ-
βέρνηση µε Πρωθυπουργό τον Κυριάκο Μητσοτάκη δεν θα αφή-
σει κανένα τέτοιο θύµα αβοήθητο και θα κάνουµε τα πάντα για
να είµαστε δίπλα τους.

Γι’ αυτό και ενισχύουµε την προστασία του θεσµού της οικο-
γένειας, της ανηλικότητας και των θυµάτων, κυρίως των γυναικών
φυσικά, που πλήττονται µε αυξανόµενη ένταση από συµπεριφο-
ρές ενδοοικογενειακής βίας, στο προστατευτικό πλέγµα του άρ-
θρου 227, που θωρακίζει το θύµα κατά τον τρόπο εξέτασης και
το προφυλάσσει από επαναλαµβανόµενη έκθεση σε ψυχική τα-
λαιπωρία -πολύ σηµαντικό-, τη θέσπιση υποχρέωσης των επαγ-
γελµατιών -εκπαιδευτικοί, ψυχολόγοι, συνάδελφοι γιατροί- να
καταγγέλλουν περιστατικά ενδοοικογενειακής βίας, µε ταυτό-
χρονη ενίσχυση του πλέγµατος προστασίας από ενδεχόµενες σε
βάρος τους κακόβουλες µηνύσεις, και την ενίσχυση των δικονο-
µικών µέσων, µε σκοπό την προστασία των θυµάτων και την πρό-
ληψη υποτροπής των δραστών. 

Βέβαια δεν θα µπορούσα να µην αναφερθώ σε κάτι, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, που αντιµετωπίζουµε χρόνια στον ιατρικό
χώρο και έχει πάρει διαστάσεις το τελευταίο χρονικό διάστηµα
και δεν είναι άλλο από τη διατάραξη λειτουργίας στις υπηρεσίες
νοσηλευτικών ιδρυµάτων. 

Ενδεικτικά παραδείγµατα: 
Συνοδός ασθενούς γρονθοκοπεί στο πρόσωπο ειδικευόµενο

γιατρό στην παθολογική κλινική µεγάλου νοσοκοµείου της πόλης
µου, της Θεσσαλονίκης, γιατί ζητά, απαιτεί, εδώ και τώρα, σε
µέρα γενικής εφηµερίας να καθαριστεί µια κατάκλιση από ειδικό
πλαστικό χειρουργό και ο γιατρός καταλήγει στο αυτόφωρο µε
τον δράστη, καθώς γίνονται εκατέρωθεν µηνύσεις. 

Δύο γυναίκες, σε άλλο περιστατικό, πάλι πάνω σε εµάς, στη
Θεσσαλονίκη, απαιτούν αναρρωτική άδεια, για να απαλλαγούν
από την εφορευτική επιτροπή. Προφανώς ο γιατρός τούς εξηγεί
ότι δεν µπορεί να το κάνει. Του επιτίθενται, πρώτα λεκτικά, µε
βρισιές και κατάρες, και µετά περνούν στη χειροδικία, χτυπώντας
στο πρόσωπο και στο κεφάλι τον γιατρό. Όπως και περιστατικά
στο κέντρο υγείας ανατολικά και το έχω υποσχεθεί αυτό και
στους συναδέλφους και στη συνάδελφο, τη Σµαράγδα, που ήταν
θύµα αυτής της επίθεσης. 

Κι είναι µόνο κάποια από τα πολλά περιστατικά βίας κατά των
υγειονοµικών. Αυξάνονται σε ένταση και πλέον όποιος εισέρχεται
σε χώρο υγειονοµικής περίθαλψης µε οποιονδήποτε τρόπο, πα-
ρενοχλεί το έργο εκεί είτε µε φωνασκίες, θόρυβο, ύβρεις, απει-
λές κατά του ιατρικού, υγειονοµικού προσωπικού, υπαλλήλων ή
ασθενών και διαταράσσει τη λειτουργία του, τιµωρείται µε ποινή
φυλάκισης τουλάχιστον ενός έτους και χρηµατική ποινή και, αν
η πράξη συνδέεται µε βιαιοπραγία, µε ποινή φυλάκισης τουλάχι-
στον δύο ετών και χρηµατική ποινή.

Ήταν πάγιο και δίκαιο αίτηµα των ιατρικών συλλόγων της
χώρας, του Πανελληνίου Ιατρικού Συλλόγου και του Ιατρικού
Συλλόγου Θεσσαλονίκης, µε το οποίο ταυτίστηκα, το στήριξα κι
είµαι περήφανος που πλέον θα γίνει νόµος του κράτους. 

Ακόµα κρίθηκε σκόπιµη η επαναφορά του µέτρου ασφαλείας
δικαστικής απέλασης. Τελικά η προσθήκη αυτή θα θωρακίσει το

εθνικό συµφέρον της χώρας. 
Εξαιρετικά σηµαντικό σκέλος του νοµοσχεδίου η αυστηροποί-

ηση των ποινών για τις περιπτώσεις εµπρησµού δάσους, κάτι το
οποίο µας πληγώνει όλους µας, όλους τους Έλληνες πολίτες, µε
κίνδυνο σε ανθρώπους, βλάβη σε κοινωφελείς εγκαταστάσεις ή
πρόκληση ευρείας οικολογικής καταστροφής. Η συχνότητα και
οι συνέπειες του εν λόγω αδικήµατος στο περιβάλλον, στην ποι-
ότητα ζωής µας είναι στοιχεία που δικαιολογούν εξαιρετικές ρυθ-
µίσεις, χωρίς να παραβλάπτουν προφανώς την αρχή της
αναλογικότητας και την αρµονία µε τις λοιπές διατάξεις του Ποι-
νικού Κώδικα. 

Κλείνοντας, βασική επιδίωξη του νοµοσχεδίου είναι η επιτά-
χυνση διαδικασιών και του χρόνου της ποινικής δίκης, για να µην
ταλαιπωρούνται για χρόνια οι πολίτες, κάτι το οποίο το συζητούν
συνεχώς µέσα στην κοινωνία και στις δικαστικές αίθουσες και
κάτι το οποίο κοστίζει στην τσέπη µας, στην τσέπη των πολιτών,
και κοστίζει βέβαια και στην ψυχολογία τους. 

Ενδεικτικά αναφέρω ότι προβλέπεται η άµεση εκδίκαση χωρίς
τήρηση της χρονοβόρας διαδικασίας συµβουλίων σε σοβαρά κα-
κουργήµατα. Έγινε πολύς λόγος γι’ αυτό, κύριοι συνάδελφοι.
Προβλέπονται υψηλά χρηµατικά πρόστιµα για τους δικοµανείς
και για όσους µε δόλιες και προφανώς αβάσιµες µηνύσεις απα-
σχολούν ασκόπως τον µηχανισµό απόδοσης δικαιοσύνης, όπως
και τη διεξαγωγή επιµέρους διαδικασιών της ποινικής δίκης µε
τη χρήση τεχνολογικών µέσων. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι βέβαιο ότι το νοµοσχέδιο
ανταποκρίνεται στις αυξανόµενες ανάγκες της κοινωνίας µας για
αποτελεσµατικότερη διαχείριση των ποινικών υποθέσεων και ενί-
σχυση της προστασίας των θυµάτων, δηµιουργώντας ένα πιο δί-
καιο και πιο ασφαλές περιβάλλον για τους πολίτες. 

Συνολικά η εφαρµογή αυτών των µέτρων θα συµβάλει στην
προαγωγή της δικαιοσύνης και της κοινωνικής ευηµερίας για
όλους τους Έλληνες πολίτες. Το περί δικαίου αίσθηµα είναι πάρα
πολύ ψηλά στην αξιολόγησή τους. Και είναι σαφές ότι ποινική δι-
καιοσύνη αποτελεί θεµέλιο λίθο του κοινωνικού µας συµβολαίου.
Αυτό το νοµοσχέδιο οδηγεί στην αναβάθµιση της απονοµής της.
Γι’ αυτό και σας καλώ να το υπερψηφίσετε. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστώ και εγώ
τον κ. Γκολιδάκη για τη συνέπεια στον χρόνο. 

Τον λόγο τώρα έχει ο Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία κ. Γιώργος Παπαηλιού. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η χώρα και η ελληνική κοινωνία

διανύουν µια κρίσιµη περίοδο, κατά την οποία το κράτος δικαίου,
η δικαιοσύνη και εν τέλει οι δηµοκρατικοί θεσµοί απαξιώνονται,
τίθενται εν αµφιβόλω και σταδιακά ακυρώνονται συστηµατικά
από την Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας. 

Το πρόσφατο ψήφισµα του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου, κόλα-
φος κατά της Κυβέρνησης, το επιβεβαιώνει. Ταυτόχρονα, η ανα-
σφάλεια των πολιτών για ουσιαστικά ζητήµατα καθηµερινότητας
κλιµακώνεται. Η βαριά εγκληµατικότητα, και όχι µόνον, αυξάνε-
ται, ενώ η Κυβέρνηση επιλέγει την ένταση της ποινικής καταστο-
λής για τη µικροµεσαία εγκληµατικότητα και τους ανήλικους
παραβάτες.

Το γεγονός ότι, µε την υπό κρίση νοµοθέτηση, εισάγεται η δέ-
κατη έβδοµη τροποποίηση στις διατάξεις των ποινικών κωδίκων
είναι πρωτοφανές και προκαλεί ανασφάλεια δικαίου, καθώς µε-
ταβάλλεται συνεχώς το πλαίσιο της αντιµετώπισης του εγκλήµα-
τος. 

Ταυτόχρονα, µε τις αλλαγές στον Κώδικα Ποινικής Δικονοµίας,
αφαιρούνται από την ποινική δίκη δοµικά στοιχεία της, αφού εξο-
βελίζονται ουσιαστικές εγγυήσεις που µέχρι τώρα διασφαλίζο-
νταν. Προτάσσεται έτσι, έναντι του δικαιοκρατικού και εγγυη-
τικού χαρακτήρα της ποινικής νοµοθεσίας που χαρακτηρίζει ένα
κράτος δικαίου, ο βαθιά συντηρητικός και ταξικός χαρακτήρας
της στο πλαίσιο του ποινικού συστήµατος. 

Με τις υπό συζήτηση τροποποιήσεις, το αποτέλεσµα θα είναι
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ακριβώς το αντίθετο µε αυτό που εµφανίζεται ως επιδιωκόµενος
σκοπός του νοµοσχεδίου. Δηλαδή, αντί να υπάρξει επιτάχυνση
των δικών και αναβάθµιση της ποινικής διαδικασίας, θα υπάρξει
υπερσυµφόρηση των δικαστηρίων, σηµαντική αύξηση του αριθ-
µού των κρατουµένων στα ήδη υπερπλήρη σωφρονιστικά κατα-
στήµατα, περιορισµός των δικαιωµάτων των κατηγορουµένων,
υποβάθµιση του ρόλου των συνηγόρων, ανατροπή της δικαιοπο-
λιτικής και δογµατικής ισορροπίας του ποινικού συστήµατος και
σηµαντική όξυνση των προβληµάτων στο πεδίο. 

Η επιστηµονική κοινότητα αλλά και οι λειτουργοί της δικαιοσύ-
νης στο πεδίο, στο σύνολό τους, έχουν καταλήξει ότι οι βαριές
ποινές δεν είναι εκείνες που εξασφαλίζουν την αποτροπή και την
πάταξη της εγκληµατικότητας. Όµως, βάσει του νοµοσχεδίου, η
φυλακή καθίσταται ο ακρογωνιαίος λίθος της έκτισης των ποινι-
κών κυρώσεων. Θεωρείται αποτελεσµατική, διότι έτσι δήθεν
πλήττει το αίσθηµα ατιµωρησίας, που ευνοεί την εγκληµατικό-
τητα. 

Ειδικότερα η αντίληψη που εκφράζεται στο νοµοσχέδιο βρί-
σκεται σε πλήρη αντίθεση µε τη διεθνώς αναγνωρισµένη γενική
αρχή για τη χρήση της ποινής ως έσχατης επιλογής. Το νοµοσχέ-
διο δεν λαµβάνει υπ’ όψιν την καταλυτική κριτική στην αόριστη
και αξιολογική έννοια της επικινδυνότητας και την επαναφέρει
έµµεσα, καθώς εισάγει την πιθανότητα επανάληψης του εγκλή-
µατος ως προϋπόθεση για χορήγηση της υφ’ όρον απόλυσης. 

Εξάλλου από τις συνέπειες που είναι βέβαιο ότι θα έχει η σχε-
τική εφαρµογή του νόµου στον αριθµό των κρατουµένων συνά-
γεται ότι δεν συνεκτιµάται η κοινωνική πραγµατικότητα των
φυλακών, δηλαδή η ζοφερή κατάσταση των φυλακών και η διε-
θνής διαπόµπευση της χώρας µέσω εκθέσεων της Ευρωπαϊκής
Επιτροπής για την πρόληψη των βασανιστηρίων και των καταδι-
καστικών αποφάσεων του Ευρωπαϊκού Δικαστηρίου Δικαιωµάτων
του Ανθρώπου. 

Σε αυτό το πλαίσιο καταργείται η αναλογικότητα µεταξύ αδί-
κου πράξεως- ενοχής και ποινής, στο πλαίσιο της οποίας και ο
συνεργός τιµωρείται µε την ποινή του αυτουργού, παρ’ ότι ο
ρόλος του, ακόµη και του άµεσου συνεργού στο έγκληµα, είναι
οπωσδήποτε µικρότερος του αυτουργού. 

Αυξάνονται οριζόντια και χωρίς σοβαρή τεκµηρίωση τα όρια
των ποινών, το ανώτατο όριο κάθειρξης στα είκοσι χρόνια από
τα δεκαπέντε, και περιορίζονται οι δυνατότητες αναστολής έκτι-
σης της ποινής. Περιορίζεται δραστικά το διεθνώς αναγνωρι-
σµένο ευεργετικό µέτρο της υφ’ όρον απόλυσης, καταστρα-
τηγείται πλήρως η έννοια, η λειτουργία και ο σκοπός της και επα-
ναφέρονται, ως κριτήρια ασφαλούς χορήγησής της, προϋποθέ-
σεις πρόγνωσης και υποτροπής, όχι µε κριτήριο τη διαγωγή του
κρατουµένου, αλλά την επικινδυνότητα της πράξης την οποία
έχει τελέσει και για την οποία έχει καταδικαστεί. Εποµένως εµ-
φανίζεται να κρίνεται για µια δεύτερη φορά. 

Επίσης, σε αυτό το πλαίσιο ρυθµίζεται η αυστηροποίηση των
επιβαλλοµένων ποινών, υπάγονται στην αυστηροποίηση και οι
ανήλικοι, διευρυνοµένου του ανώτατου ορίου φυλάκισης των
ανηλίκων κατά δύο χρόνια. Θεσµοθετείται η «περισσότερη φυ-
λακή» για τα νέα παιδιά, που µπορεί να µείνουν στη φυλακή µέχρι
και δέκα χρόνια. 

Στον αντίποδα, η επιστηµονική κοινότητα έχει καταλήξει στο
συµπέρασµα ότι η «περισσότερη φυλακή» για τους ανήλικους
οδηγεί σε περισσότερες παραβάσεις και παραβάτες. Η αυξανό-
µενη παραβατικότητα των ανηλίκων που παρατηρείται τα τελευ-
ταία χρόνια µόνο µε κοινωνικές πολιτικές µπορεί να αντιµετω-
πιστεί στην οικογένεια, στο σχολείο και αλλού, µόνο µε πρόνοια
και φροντίδα, όχι µε «περισσότερη φυλακή». 

Με τις αλλαγές στα ηλικιακά όρια των νεαρών ανηλίκων υπο-
νοµεύεται επίσης κάθε δυνατότητα και πιθανότητα επανένταξής
τους στην κοινωνία. Η αλλαγή του ορίου της µετεφηβικής ηλι-
κίας, από τα είκοσι πέντε στα είκοσι ένα έτη, συνεπάγεται ότι οι
νεαροί σήµερα ενήλικες, παραδείγµατος χάριν είκοσι δύο ετών,
θα εκτίουν ποινές σε συγχρωτισµό µε υπότροπους ενήλικες,
έµπειρους εγκληµατίες και «ισχυρούς» των φυλακών. Το αποτέ-
λεσµα θα είναι να καταλήγουν νεαρά παιδιά στη φυλακή, χωρίς
να τους δίδεται η δυνατότητα να ξεφύγουν από τον φαύλο κύκλο
της παραβατικότητας. 

Επιπλέον διευρύνεται το πεδίο εφαρµογής του αδικήµατος της
διατάραξης λειτουργίας της υπηρεσίας, για να συµπεριληφθούν
και τα σχολεία, έτσι ώστε να καταδικάζονται και «ανυπάκουοι»
µαθητές. 

Επανέρχεται το απαράδεκτο και αναποτελεσµατικό µέτρο της
χρηµατικής ποινής, που εξαγοράζει την ελευθερία για τους έχο-
ντες. «Τιµοκατάλογοι» παντού, στην εκπαίδευση, στην υγεία και
εν προκειµένω στην απονοµή της δικαιοσύνης, κύριε Υπουργέ. 

Οι συγκεκριµένες αλλαγές στον Ποινικό Κώδικα αντιστοιχούν,
«κουµπώνουν», µε τις αλλαγές στον Κώδικα Ποινικής Δικονοµίας
οι οποίες τις συνοδεύουν. Σε αυτό το πλαίσιο, ουσιαστικά καταρ-
γούνται οι θεσµικές εγγυήσεις της δίκαιης δίκης αλλά και τα δι-
καιώµατα του κατηγορουµένου. Η συρρίκνωση των εγγυήσεων
του πολίτη για µια δίκαιη δίκη αποτυπώνεται στον περιορισµό
µέχρι κατάργησης της ενδιάµεσης κρίσης, δηλαδή των βουλευ-
µάτων των δικαστικών συµβουλίων, στο όνοµα της ταχύτητας,
που, όµως, εκτός των άλλων, θα προκαλέσει ακόµη µεγαλύτερες
καθυστερήσεις και αµφισβήτηση του ρόλου του φυσικού δικα-
στή. Και επιπλέον αποτυπώνονται στην αντικατάσταση των τρι-
µελών δικαστηρίων, ακόµη και για πολύπλοκες υποθέσεις, στην
ανάθεση της πλειονότητας των ποινικών υποθέσεων σε µονοµελή
δικαστήρια, που γίνεται από εξαίρεση κανόνας, και στην καθιέ-
ρωση των τριµελών πληµµελειοδικείων ως τρισυπόστατων.  

Περαιτέρω ταξικού χαρακτήρα ρυθµίσεις αποτελούν οι προ-
βλέψεις που αυξάνουν το κόστος προσφυγής στη δικαιοσύνη για
τους πολίτες. Ενδεικτικά, οι αναβολές για κώλυµα συνηγόρου
µπορούν να είναι µέχρι και δύο, απαιτούνται παράβολα αρκετών
ευρώ, τα οποία δεν επιστρέφονται, ανεξαρτήτως της αποδοχής
ή µη των αιτήσεων. 

Κινείστε, όπως είπα και προηγουµένως, στη λογική του «τιµο-
καταλόγου». Είστε η Κυβέρνηση των «τιµοκαταλόγων». Είναι,
όµως, αναµενόµενο να έχετε εµµονή µε τους «τιµοκαταλόγους»
παντού, αφού οδηγός σας είναι η ιδιωτικοποίηση και η εµπορευ-
µατοποίηση των πάντων, στα πεδία της εκπαίδευσης, της υγείας,
µε τις απογευµατινές και χειρουργικές επεµβάσεις, και εν προ-
κειµένω της δικαιοσύνης, όπου κυριαρχεί η εισπρακτική λογική.
Αυτός που τα έχει πληρώνει και «καθαρίζει». 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εν κατακλείδι, µε τις πολιτικές
της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας το ποινικό και σωφρονι-
στικό σύστηµα της χώρας αποµακρύνεται από τη λογική της κοι-
νωνικής επανένταξης και επανακάµπτει στην αναχρονιστική
λογική της τιµώρησης και του κοινωνικού «εξοστρακισµού». Το
υπό κρίση νοµοσχέδιο συνιστά αναχρονισµό και οπισθοδρόµηση.
Φοβάµαι, όχι γιατί εσείς θα πληρώσετε τα επίχειρα, αλλά η χώρα
και η νέα γενιά. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ σας ευχαρι-

στώ. 
Τον λόγο τώρα έχει ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ.

Γιάννης Λαµπρόπουλος. 
Ορίστε, κύριε Λαµπρόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΜΠΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κύριε Υπουργέ, κύριοι Υφυπουρ-

γοί, µε το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο τροποποιούνται οι διατάξεις
του Ποινικού Κώδικα και του Κώδικα Ποινικής Δικονοµίας, µε
σκοπό την επιτάχυνση και την ποιοτική αναβάθµιση της ποινικής
δίκης, αλλά και τον εκσυγχρονισµό του νοµοθετικού πλαισίου για
την πρόληψη και την καταπολέµηση της ενδοοικογενειακής βίας.

Ειδικότερα, τροποποιούνται τα άρθρα που αφορούν στην
έκτιση των ποινών στα πληµµελήµατα. Η αναστολή της ποινής
στα πληµµελήµατα µετατρέπεται από κανόνας σε εξαίρεση.
Έτσι, γίνεται η προσπάθεια για πραγµατική τιµωρία και ουσια-
στική πάταξη του µικροεγκλήµατος. Καθηµερινά ακούµε για
διαρρήξεις σε κατοικίες, µικροκλοπές για τις οποίες συλλαµβά-
νονται από την αστυνοµία οι δράστες και µετά αφήνονται ελεύ-
θεροι. Τώρα θα γνωρίζουν ότι θα πηγαίνουν µέσα. Ο φόβος και
µόνο θα περιορίσει το µικρό έγκληµα. 

Μεταξύ άλλων, το νοµοσχέδιο προβλέπει αύξηση του ανωτά-
του ορίου κάθειρξης για κακουργήµατα από τα δεκαπέντε στα
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είκοσι έτη, επί συρροής κακουργηµάτων στα είκοσι πέντε από εί-
κοσι έτη, αντίστοιχα και επί συρροής πληµµεληµάτων στα δέκα
έτη από οκτώ. Η αποφυλάκιση υπό όρους θα εναπόκειται στην
ουσιαστική κρίση του δικαστικού συµβουλίου, ανάλογα µε την
επικινδυνότητα του εγκλήµατος και τα ατοµικά και κοινωνικά χα-
ρακτηριστικά του δράστη. 

Οι ποινές και, ακριβέστερα, µεγάλο µέρος των ποινών θα εκτίο-
νται. Έτσι ο κανόνας θα είναι «τέλος στην ατιµωρησία» και οι εξαι-
ρέσεις, πλέον, θα είναι ο ανασταλτικός χαρακτήρας.

Αύξηση της ποινής και απαγόρευση κάθε µορφής αναστολής
ή µετατροπής της για το αδίκηµα του εµπρησµού δάσους και δέ-
σµευση της περιουσίας του καταδικασθέντος. Ποινικές κυρώσεις
για προπαρασκευαστικές πράξεις εµπρησµού. Αναβάθµιση σε
κακούργηµα της από αµέλεια πρόκλησης πυρκαγιάς δάσους σε
συνθήκες µε ακραίο δείκτη επικινδυνότητας, όταν αυτή επιφέρει
σωµατικές βλάβες, θανάτους και βαρύτατη οικολογική βλάβη.
Ένταξη της παραβίασης ερυθρού σηµατοδότη στις περιπτώσεις
κακουργηµάτων επικίνδυνης οδήγησης, όταν προκαλείται θάνα-
τος ή βαριά σωµατική βλάβη. 

Με σκοπό την καταπολέµηση της διαφθοράς, αυστηροποιείται
το πλαίσιο ποινών για τα εγκλήµατα δωροδοκίας και δωροληψίας
υπαλλήλων, πολιτικών και δικαστικών προσώπων, ενώ θεσπίζεται
και ειδική ποινική ευθύνη για τα νοµικά πρόσωπα προς όφελος
και για λογαριασµό των οποίων τελούνται εγκλήµατα διαφθοράς.
Αυτοί που απέκτησαν περιουσίες µε δωροδοκίες, µε φακελάκια
και άλλα, ενώ δήλωναν ελάχιστα εισοδήµατα στην εφορία, δεν
θα πρέπει κάποια στιγµή να ελεγχθούν; Οι τράπεζες που έδιναν
τα θαλασσοδάνεια σε «ηµέτερους» δεν θα πρέπει να ελεγχθούν
και να έχουν συνέπειες; Η αυστηροποίηση των ποινών και ο
εγκλεισµός για περισσότερα χρόνια στις φυλακές θα περιορί-
σουν το έγκληµα.

Σε αυτό το νοµοσχέδιο εµπεριέχονται και διατάξεις για την επι-
τάχυνση της ποινικής δίκης. Ο χρόνος απονοµής της δικαιοσύνης
πρέπει να συντοµευθεί και πράγµατι γίνεται προσπάθεια προς
αυτή την κατεύθυνση. Η Ελλάδα έχει τον µεγαλύτερο αριθµό δι-
καστών, ανάλογα µε τον πληθυσµό της, στην Ευρωπαϊκή Ένωση
και δεν υπάρχει δικαιολογία για τόσο µεγάλη καθυστέρηση στην
έκδοση των αποφάσεων. Πριν από κάποια χρόνια οι υποθέσεις
που ήταν στα πινάκια τελείωναν όλες µέχρι το βράδυ, ενώ τώρα
µέχρι τις 15.00’ και τέλος, όσες προφτάσουν.

Πάρα πολύ χρήσιµες είναι οι προβλέψεις για την προστασία
ανηλίκων και για την ενδοοικογενειακή βία.

Κύριε Υπουργέ, κύριε Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευ-
τές, το νοµοσχέδιο που συζητάµε το χρειάζεται η κοινωνία µας.
Ο πολίτης δικαιούται γρήγορης και ορθής απονοµής της δικαιο-
σύνης. Οι πολίτες πρέπει να αισθάνονται ασφαλείς. Θέλουν να
τιµωρούνται οι παράνοµοι και να βρίσκουν το δίκιο τους. Ενι-
σχύουµε την εµπιστοσύνη των συµπολιτών µας προς τους θε-
σµούς και εµπεδώνουµε το αίσθηµα ασφάλειας, ισονοµίας και
δικαιοσύνης.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ για την εξοικονόµηση χρόνου.

Τον λόγο τώρα έχει ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ.
Αναστάσιος Μπαρτζώκας.

Κύριε Μπαρτζώκα, έχετε τον λόγο.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΠΑΡΤΖΩΚΑΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αξιότιµοι κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ση-

µερινή νοµοθετική πρωτοβουλία του Υπουργείου Δικαιοσύνης
συνιστά µια αληθινή τοµή στην ποινική δικαιοσύνη. Πρόκειται για
µια εµβληµατική προσπάθεια της ηγεσίας του Υπουργείου, του
Υπουργού κ. Φλωρίδη, του Υφυπουργού κ. Μπούγα, να πάρουµε
δραστικά µέτρα ενάντια στην εγκληµατικότητα, να βοηθήσουµε
στην ταχύτερη λειτουργία της δικαιοσύνης, αλλά και να κάνουµε
ουσιαστικές παρεµβάσεις για την προστασία των ανηλίκων και
την καταπολέµηση της βίας µέσα στην οικογένεια.

Οι πράξεις βίας, που όλοι βλέπουµε να καταγράφονται σε κα-
θηµερινή βάση, έχουν τρία επίπεδα αντιµετώπισης. 

Κατ’ αρχάς είναι ένα ανησυχητικό κοινωνικό φαινόµενο και ως
τέτοιο το αντιµετωπίζουµε, µε στοχευµένες δράσεις στα πρώτα

στάδια της διαµόρφωσης του πολίτη, δηλαδή στα σχολεία µας,
µε καµπάνιες κατά του σχολικού εκφοβισµού, αλλά και εκπαι-
δεύοντας τη νέα γενιά να στέκεται απέναντι σε κάθε µορφή πα-
ραβατικότητας. 

Σε δεύτερο επίπεδο είναι κρίσιµη η συµβολή των δυνάµεων της
Ελληνικής Αστυνοµίας και για αυτό έχουν ιδιαίτερη αξία οι εξαγ-
γελίες του Υπουργείου Προστασίας του Πολίτη για εντατικοποί-
ηση της αστυνόµευσης.

Και σε ένα τρίτο επίπεδο µιλάµε για την αντιµετώπιση των δρα-
στών που τελικώς συλλαµβάνονται.

Σε αυτό το τρίτο στάδιο παρεµβαίνει το σηµερινό νοµοσχέδιο,
που συνιστά µια αληθινή µεταρρύθµιση στην ποινική µεταχείριση
των καταδικασθέντων. Στόχος µας είναι να αποκατασταθεί το αί-
σθηµα της ασφάλειας σε όλους τους πολίτες και να µεταδοθεί
µε σαφήνεια το µήνυµα της µηδενικής ανοχής σε δράστες επι-
κίνδυνων και βίαιων εγκληµάτων, που για πολλά χρόνια δυστυ-
χώς, ειδικά υπό τον Ποινικό Κώδικα που είχε διαµορφώσει ο
ΣΥΡΙΖΑ, περνούσαν ελάχιστο ή και µηδενικό χρόνο εντός των φυ-
λακών.

Βασική επιδίωξη του σηµερινού νοµοσχεδίου και της ηγεσίας
του Υπουργείου Δικαιοσύνης είναι να αντιµετωπίσουµε στη
σωστή τους βάση πια τα πληµµελήµατα, µε κριτήριο τη βαρύτητά
τους. Και για να ξεκαθαριστεί: Όχι, δεν θα φυλακίζονται όλοι όσοι
καταδικάζονται για πληµµελήµατα, όπως λανθασµένα έχει ακου-
στεί το προηγούµενο διάστηµα. Θα υπάρχουν, όµως, διαβαθµι-
ζόµενες συνέπειες για τους δράστες, µε αξιοποίηση, µάλιστα,
εναλλακτικών µέσων έκτισης ποινής, όπως η κοινωφελής εργα-
σία, η οποία εκτελείται σε συνεργασία κυρίως µε την τοπική αυ-
τοδιοίκηση. Ταυτόχρονα, εξορθολογίζονται οι ποινές στα
κακουργήµατα, των οποίων τα ανώτατα όρια είχαν πέσει σε χα-
µηλά επίπεδα.

Σηµαντική είναι και η αναβάθµιση του δικαστικού συµβουλίου
στο να εξετάζει και ουσιαστικά δεδοµένα της ζωής και της πο-
ρείας κάποιου κρατούµενου όταν αποφασίζει για την υφ’ όρον
απόλυσή του, ώστε να έχει µια πιο σωστή εικόνα για τον κρατού-
µενο ο οποίος αιτείται να αποφυλακιστεί.

Πολύ ορθή και αναγκαία και η επαναφορά της δικαστικής απέ-
λασης, που επιτρέπει στους δικαστές να αποφασίζουν την απέ-
λαση ενός αλλοδαπού εγκληµατία που κρίνεται επικίνδυνος για
την ελληνική έννοµη τάξη.

Κατά την άποψή µου, είναι ιδιαίτερης αξίας και οι ρυθµίσεις
που γίνονται στην κατεύθυνση της ταχύτερης απονοµής της δι-
καιοσύνης. Όπως όλοι γνωρίζουµε -και ιδιαίτερα όσοι τυχαίνει να
είµαστε δικηγόροι-, οι χρόνοι µε τους οποίους κινείται η ελληνική
δικαιοσύνη είναι ένα ζήτηµα πολυσυζητηµένο και πολύπλοκο.
Έτσι είναι πολύ ενθαρρυντικό ότι σήµερα συζητάµε διατάξεις
που θα οδηγήσουν όντως σε µείωση των χρόνων, µε κατάργηση
του πενταµελούς εφετείου κακουργηµάτων αλλά και µε απά-
λειψη του σταδίου της έκδοσης βουλεύµατος για κάποιες κατη-
γορίες αδικηµάτων, ώστε να έχουµε πιο άµεσα την εκδίκαση µιας
υπόθεσης, χωρίς όµως αυτό -χωρίς η ταχύτητα, δηλαδή- να λει-
τουργεί, σε καµµία περίπτωση, σε βάρος της ποιότητας και των
δικαιωµάτων του κατηγορουµένου, αφού σαφώς έχουν ληφθεί
υπ’ όψιν οι αρχές της Ευρωπαϊκής Σύµβασης για τα Δικαιώµατα
του Ανθρώπου. 

Απόδειξη αυτού είναι και η σηµερινή αλλαγή που έκανε ο Υ-
πουργός, εισάγοντας την υποχρεωτική παράσταση δικηγόρου
στα πληµµελήµατα του τριµελούς πληµµελειοδικείου, που συνι-
στούσε και αίτηµα του δικηγορικού σώµατος, ώστε να εκπροσω-
πείται καλύτερα ο κατηγορούµενος και να εξασφαλίζονται
πλήρως τα δικαιώµατά του.

Σε µια εποχή που οι ανήλικοι είναι συχνά θύµατα σε περιστα-
τικά βίας νοµίζω ότι έχει ξεχωριστή βαρύτητα η αυστηροποίηση
των ποινών για εγκλήµατα σε βάρος των ανηλίκων. Οφείλουµε
να προστατεύσουµε τα παιδιά µας και να λάβουµε νέα, πιο σο-
βαρά και αποτελεσµατικά µέτρα για την ασφάλειά τους. Αυτό γί-
νεται µε το σηµερινό νοµοσχέδιο.

Αντίστοιχα, λαµβάνουµε πολύ σοβαρά υπ’ όψιν τα µηνύµατα
για αυξανόµενα περιστατικά βίας µέσα στις οικογένειες και σε
αυτή την κατεύθυνση γίνονται παρεµβάσεις, ώστε να προστα-
τεύονται ακόµη περισσότερο τα θύµατα και να τους παρέχουµε
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όλη την απαραίτητη ψυχολογική αλλά και οικονοµική στήριξη.
Συνολικά, λοιπόν, έχουµε ένα νοµοθέτηµα το οποίο καλύπτει

το κοινό περί δικαίου αίσθηµα, όχι µόνο ως προς την αυστηρο-
ποίηση της ποινικής µεταχείρισης κάποιων εγκληµάτων, αλλά και
ως προς την προστασία των θυµάτων και των ανηλίκων. Διότι,
πρώτα και πάνω από όλα, θέλουµε όλοι οι πολίτες να νιώθουν
ασφαλείς.

Να γνωρίζουν, λοιπόν, ότι η Κυβέρνηση δεν δείχνει καµµιά
απολύτως ανοχή στη βία και στην εγκληµατικότητα, ενώ θεσπίζει
διατάξεις που θα λειτουργήσουν αποτρεπτικά στα περιστατικά
ανοµίας. Διότι για την Κυβέρνηση και για τη Νέα Δηµοκρατία στο
επίκεντρο είναι ο πολίτης, είναι η κοινωνική ηρεµία και η ειρήνη,
όπως και η καλύτερη δυνατή απονοµή της δικαιοσύνης.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ, κύριε Μπαρτζώκα, και για την οικονοµία στον χρόνο.

Τον λόγο τώρα έχει ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας, ο κ.
Βασιλειάδης Βασίλειος.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ (ΛΑΚΗΣ) ΒΑΣΙΛΕΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κύριοι Υπουργοί, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, υπάρχει
µια µεγάλη συζήτηση το τελευταίο διάστηµα για το κράτος δι-
καίου στην Ελλάδα. Η Αντιπολίτευση προσπαθεί να πείσει, συκο-
φαντώντας ακόµα και τη χώρα µας στο εξωτερικό, ότι δεν
υπάρχει.

Τα δεδοµένα, όµως, και η πραγµατικότητα λένε άλλα. Η βελ-
τίωση της κατάστασης σε µια χώρα δεν χτίζεται µε καταγγελίες
και µοµφές. Χτίζεται µε σκληρή δουλειά και προσπάθεια.

Σχεδόν πέντε χρόνια από την ανάληψη της διακυβέρνησης από
τη Νέα Δηµοκρατία και τον Κυριάκο Μητσοτάκη και η χώρα µας
δεν έχει καµµία σχέση µε την Ελλάδα της οικονοµικής κρίσης και
της υποτέλειας των εποχών προ του 2019. Όµως, χρειάζεται συ-
νεχής προσπάθεια ουσίας και θα πρέπει να καταλάβουµε ότι οι
συκοφαντίες και οι ανούσιες κατηγορίες δεν βοηθούν. Αντίθετα,
νοµοθετικές πρωτοβουλίες όπως η σηµερινή είναι που οδηγούν
τη χώρα και ενισχύουν το κράτος δικαίου.

Το υπό συζήτηση σχέδιο νόµου φέρνει σηµαντικές µεταρρυθ-
µίσεις, οι οποίες επικαιροποιούν τον Ποινικό Κώδικα, µε βάση τις
ανάγκες του σήµερα. Βελτιώνει κατά πολύ τις διαδικασίες, ενώ
δηµιουργεί πιο δίκαιη απονοµή δικαιοσύνης. Η µεταρρύθµιση
αυτή αποτελεί µια επιταγή της ελληνικής κοινωνίας, καθώς βλέ-
πουµε πως υπάρχει µια συνεχής απαξίωση προς τη νοµιµότητα
από οµάδες εγκληµατιών διαφόρων επιπέδων, αφού οι ποινές
πλέον φαίνεται πως δεν τροµάζουν τους επίδοξους εγκληµατίες
ούτε και η απειλή της φυλάκισής τους αποτρέπει από την τέλεση
κακουργηµάτων.

Παράλληλα, έχουµε γίνει τα τελευταία χρόνια µάρτυρες εγκλη-
µάτων ενδοοικογενειακής βίας, που, ειδικά µετά την πανδηµία,
έχουν ενταθεί σε ανησυχητικό βαθµό. Βλέπουµε, επίσης, οµάδες
ανηλίκων οι οποίες προχωρούν σε πράξεις βίας σε βάρος συνο-
µηλίκων τους, γνωρίζοντας πως δεν πρόκειται να τιµωρηθούν ιδι-
αίτερα.

Θα πρέπει, εποµένως, να δούµε πώς µπορεί αυτή η κατάσταση
να βελτιωθεί και στο επίπεδο της δικαιοσύνης.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, νοµίζω ότι είναι σαφές ότι το σύ-
στηµα της ποινικής δικονοµίας αποσκοπεί τόσο στην αποτροπή
ενός εγκλήµατος όσο και στην τελική απόδοση δικαιοσύνης σε
περίπτωση τέλεσής του. Θα πρέπει, επίσης, το σύστηµα αυτό να
είναι πάντοτε εναρµονισµένο µε τη σύγχρονη πραγµατικότητα,
τις εκάστοτε απαιτήσεις της εποχής και την αντίληψη που υπάρ-
χει σχετικά µε τη σωστή απόδοση δικαιοσύνης.

Πέραν, όµως, αυτών, είναι σηµαντικό να προχωρήσουµε και σε
ουσιαστικές αλλαγές, οι οποίες θα διευκολύνουν και την από-
δοση δικαιοσύνης και θα µετριάσουν και τον όγκο των εργασιών
των δικαστικών υπαλλήλων, µειώνοντας έτσι και τον χρόνο από-
δοσής τους. Θα αποτρέπονται όσοι εσκεµµένα επιδιώκουν να πα-
ρακωλύσουν και να επιβραδύνουν µε διάφορους τρόπους τις
διαδικασίες, µια πρακτική που επιφέρει µεγάλη, θα έλεγα, ψυχο-
λογική πίεση στους πολίτες και στα θύµατα, όταν εµπλέκονται σε
δικαστικές υποθέσεις. Νοµίζω ότι το αναγνωρίζουµε αυτό όλοι.

Έτσι, λοιπόν, η φιλοσοφία που καθοδηγεί το παρόν σχέδιο
νόµου βασίζεται στην προστασία των ανθρωπίνων δικαιωµάτων,
τη δικαιοσύνη, την εφαρµογή του νόµου µε διαφάνεια, την απο-
τελεσµατικότητα και την ισονοµία. Με άλλα λόγια, ανταποκρίνε-
ται πραγµατικά στις ανάγκες της σύγχρονης κοινωνίας και της
δικαστικής πραγµατικότητας, προωθώντας την αποτελεσµατική
λειτουργία του ποινικού µας συστήµατος.

Ένα από τα σηµαντικά ζητήµατα που φέρνει το σχέδιο νόµου
είναι η προστασία ανηλίκων. Η εφαρµογή ενισχυµένων πλαισίων
ποινών για τα εγκλήµατα µε ρατσιστικά χαρακτηριστικά, που
στρέφονται ειδικά κατά των ανηλίκων ή ατόµων που δεν είναι σε
θέση να υπερασπιστούν τον εαυτό τους, καθώς επίσης και τη
στρατολόγηση ανηλίκων, µε στόχο την τέλεση αξιόποινων πρά-
ξεων, θα εµποδίσει την εκµετάλλευση της αθωότητας των ανηλί-
κων από εγκληµατίες.

Η εν λόγω τροποποίηση είναι σηµαντική, για να καταπολεµή-
σουµε επιτέλους την παραβατικότητα στο επίπεδο των ανηλίκων,
που έχει αυξηθεί σηµαντικά, θα έλεγα, το τελευταίο διάστηµα.

Ένα άλλο σηµαντικό σηµείο είναι η πρόληψη και η τιµωρία του
εµπρησµού στα δάση. Αυτό περιλαµβάνει τη θέσπιση ειδικών ποι-
νών για προπαρασκευαστικές πράξεις εµπρησµού και εκ προθέ-
σεως παράβαση των κανόνων για την πρόληψη πυρκαγιών στα
δάση. Επιτέλους, η αυστηροποίηση των ποινών για τη µάστιγα
των εµπρησµών αποτελεί µια πολύ σηµαντική αλλαγή, που θέλω
να πιστεύω ότι θα αυξήσει την αποτροπή σε τέτοιου είδους φαι-
νόµενα. Επίδοξοι εµπρηστές που έχουµε δει τα προηγούµενα
χρόνια να επικαλούνται διάφορες αιτίες για τη συµπεριφορά
τους, γνωρίζοντας ότι θα γλίτωναν µε µια επίπληξη πιθανότατα,
θεωρώ ότι θα το σκεφτούν δεύτερη φορά υπό την απειλή της φυ-
λάκισης.

Ένα τρίτο ζήτηµα, που ρυθµίζεται πλέον καλύτερα και αποτε-
λεί ένα από τα πιο σοβαρά προβλήµατα που αντιµετωπίζει η κοι-
νωνία µας τα τελευταία χρόνια, είναι η ενδοοικογενειακή βία. Το
σχέδιο νόµου που παρουσιάζεται σήµερα προτείνει σηµαντικές
τροποποιήσεις σε αρκετά άρθρα προηγούµενων νόµων, µε
σκοπό τη βελτίωση της νοµοθεσίας που αφορά στην αντιµετώ-
πιση των περιστατικών της ενδοοικογενειακής βίας, την ενίσχυση
της προστασίας των θυµάτων και την αποτροπή της επανάληψης
των συγκεκριµένων παραβάσεων.

Είναι σηµαντικό, επιτέλους, να µπορέσουµε να αντιµετωπί-
σουµε το φαινόµενο αυτό και να προστατέψουµε τα θύµατά του.
Ακόµα και αν δεν υπάρχει στο συγκεκριµένο σχέδιο νόµου ο ορι-
σµός της «γυναικοκτονίας», που αναφέρουν οι συνάδελφοί µας
από την Αντιπολίτευση, διευρύνονται οι ορισµοί για τα θύµατα
γενικότερα της ενδοοικογενειακής βίας σε σχέση µε το παρελθόν
και νοµίζω ότι θα µπορέσει να καλύψει πλήρως και τη συγκεκρι-
µένη κατηγορία.

Βλέπουµε, συνεπώς, πως το υπό ψήφιση σχέδιο νόµου προ-
σφέρει µια ολοκληρωµένη τροποποίηση στο υπάρχον νοµοθετικό
πλαίσιο, φέρνοντας στοιχεία τα οποία αποτελούν, θα έλεγα, επι-
ταγές της σηµερινής πραγµατικότητας. Θεωρώ πως οδηγεί τη
χώρα µπροστά και κάνει ένα βήµα που έχει ως στόχο τόσο την
καλύτερη απονοµή δικαιοσύνης όσο και τη βελτίωση της ταχύ-
τητάς της.

Για τους λόγους αυτούς, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, θα υπερψηφίσω το υπό συζήτηση σχέδιο νόµου.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ ευχαριστώ
τον κ. Βασιλειάδη για τη συνέπεια στον χρόνο.

Τον λόγο τώρα έχει η Βουλευτής από το ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλ-
λαγής, η κ. Κατερίνα Σπυριδάκη.

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΣΠΥΡΙΔΑΚΗ: Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το ευρωπαϊκό κεκτηµένο, οι ευ-
ρωπαϊκές αρχές και αξίες, η ανεξάρτητη και αποτελεσµατική λει-
τουργία του δικαστικού συστήµατος δεν πρέπει να υποχωρούν
σε καµµία περίπτωση και µε κανένα πρόσχηµα.

Στη χώρα µας, τα δηµοκρατικά κεκτηµένα και η ανεξαρτησία
του θεσµού πλήττονται µε ευθύνη της Κυβέρνησης, επιφέροντας
αρνητικές επιπτώσεις στην ποιότητα της δηµοκρατίας µας.

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΓ’ - 21 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2024 10899



Σήµερα το σύστηµα απονοµής δικαιοσύνης χαρακτηρίζεται
από καθυστερήσεις, µειωµένη αποτελεσµατικότητα, άδικη µετα-
χείριση πολιτών και αντιθεσµικές παρεµβάσεις. Η µεθόδευση, άλ-
λωστε, της ΑΔΑΕ, η κωλυσιεργία, η εξελισσόµενη προσπάθεια
συγκάλυψης του σκανδάλου των υποκλοπών αλλά και των υπαι-
τίων του εγκλήµατος των Τεµπών συνθέτουν µια πραγµατικότητα
που πλήττει το κράτος δικαίου, απογοητεύει τους πολίτες και
εντείνει την κοινωνική αίσθηση ανασφάλειας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η δικαιοσύνη χρήζει σοβαρών
µεταρρυθµίσεων, ώστε να ανταποκρίνεται στις σύγχρονες ανά-
γκες των πολιτών και στα ευρωπαϊκά δεδοµένα. Η Κυβέρνηση
µέχρι σήµερα έχει ψηφίσει πάνω από τριάντα νόµους για θέµατα
δικαιοσύνης, οι περισσότεροι χωρίς ένα θετικό αποτύπωµα.

Με το παρόν νοµοσχέδιο επιχειρεί για έβδοµη φορά να τροπο-
ποιήσει τους ποινικούς κώδικες και το επιχειρεί µε τον γνωστό
τρόπο µε τον οποίο συνήθως νοµοθετεί, µε απουσία διαλόγου
και διαβούλευσης, καθώς και µε έλλειψη σοβαρής επιστηµονικής
επεξεργασίας. Έτσι, λοιπόν, έχουµε τριάντα περίπου άρθρα
εκτός διαβούλευσης και επτά τροποποιήσεις του Ποινικού Κώ-
δικα στα πέντε χρόνια διακυβέρνησης, χωρίς νοµοπαρασκευα-
στικές επιτροπές και συµµετοχή διακεκριµένων επιστηµόνων. 

Το παρόν νοµοσχέδιο επεξεργάστηκε µια οµάδα από τρεις δι-
καστές αποσπασµένους στη Νοµική Υπηρεσία του Υπουργείου,
υπό την καθοδήγηση της πολιτικής ηγεσίας. Η επιστηµονική κοι-
νότητα αγνοήθηκε και επιχειρήθηκε η δυσφήµισή της. Σωστά η
δική µας αγορήτρια Μιλένα Αποστολάκη το χαρακτήρισε ως αντι-
µεταρρύθµιση και ως επικοινωνιακό αντιπερισπασµό απέναντι
στο κλίµα γενικευµένης ανασφάλειας. Ούτε ένας φορέας δεν
συµφώνησε µε το πνεύµα και τη φιλοσοφία του νοµοσχεδίου, µε
εξαίρεση την Ένωση Εισαγγελέων. 

Η τιµωρητικότητα και η αυστηροποίηση του νοµοθετικού πλαι-
σίου δεν αντιµετωπίζει την εγκληµατικότητα, ιδιαίτερα όταν αγνο-
ούνται θεµελιώδεις κανόνες του Ποινικού Δικονοµικού Δικαίου
και αµβλύνονται οι δικονοµικές και διαδικαστικές εγγυήσεις ποι-
ότητας της δίκης.

Μια σύγχρονη αντεγκληµατική πολιτική οφείλει να συνάδει µε
την καταγεγραµµένη ευρωπαϊκή αντεγκληµατική πολιτική, να
στηρίζεται στην πρόληψη, στην αποτροπή, στην ενίσχυση των
εναλλακτικών µορφών κράτησης και έκτισης ποινής, στα µέτρα
οµαλής επανένταξης, στην περιφρούρηση της ανθρώπινης αξιο-
πρέπειας, καθώς και σε έρευνες και επιστηµονικά πορίσµατα. 

Δεν υπάρχουν έρευνες που να αποδεικνύουν ότι η αύξηση των
απειλούµενων ποινών λειτουργεί αποτρεπτικά. Αντίθετα, υπάρ-
χουν πολλές που καταγράφουν ότι η βεβαιότητα και η ταχύτητα
επιβολής της ποινής λειτουργούν αποτρεπτικά. Υπάρχουν έρευ-
νες που επισηµαίνουν ότι οι συνθήκες υπερπλήρωσης των φυλα-
κών, η ελλειµµατική υγειονοµική περίθαλψη, η απουσία
προγραµµάτων εκπαίδευσης και επιµόρφωσης και η έλλειψη συ-
στηµατικής ψυχοκοινωνικής στήριξης εκτός από την παραβίαση
των ανθρωπίνων δικαιωµάτων δεν συµβάλλουν στον σωφρονισµό
και στη µείωση της εγκληµατικότητας.

Είναι χαρακτηριστική η άποψη του Συνηγόρου του Πολίτη που
κατατέθηκε στην ακρόαση φορέων και υποστηρίζει ότι η αυστη-
ροποίηση του πλαισίου έκτισης και αναστολής εκτέλεσης της
ποινής αναµφίβολα θα αυξήσει τον πληθυσµό των ελληνικών φυ-
λακών.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η οριζόντια αύξηση των ποινών
συνδυαστικά µε την άµβλυνση των δικονοµικών και διαδικαστικών
εγγυήσεων δεν συνάδει µε κράτος δικαίου, όπως και κάποιες δια-
τάξεις ευνοϊκές για τους έχοντες οικονοµική άνεση, που ευτελί-
ζουν τη δικαιοσύνη και µετατρέπουν την ποινή σε εµπορεύσιµο
είδος.

Πιθανώς σε κάποια αδικήµατα να απαιτείται αυστηροποίηση.
Όµως, θα πρέπει να συνεκτιµηθούν οι αλληλεπιδράσεις µεταξύ
ποινικής και σωφρονιστικής πολιτικής, αλλά και όλου του πλαι-
σίου, όπως είναι οι αστυνοµικές αρχές, οι δικαστικές αρχές, τα
καταστήµατα κράτησης. 

Απουσιάζουν ρυθµίσεις για ταχεία και αποτελεσµατική δικα-
στική προστασία των θυµάτων ενδοοικογενειακής βίας και η έλ-
λειψή τους οδηγεί συχνά στον θάνατό τους. Τα θύµατα ενδοοικο-
γενειακής βίας παραµένουν απροστάτευτα και οι δράστες ατιµώ-

ρητοι. Σύµφωνα µε επίσηµες εκθέσεις και στοιχεία, τα τρία τέ-
ταρτα των θυµάτων που καταγγέλλουν περιστατικά και πράξεις
ενδοοικογενειακής βίας είναι γυναίκες. Ο αριθµός των καταγγε-
λιών ενδοοικογενειακής βίας αυξάνεται σταθερά από το 2010
έως και το 2022 και έχουν υπερδιπλασιαστεί σε σχέση µε το
2019. Τα θύµατα ενδοοικογενειακής βίας πλέον µιλούν και ζητούν
προστασία. Όπως διαπιστώνεται, η καθυστέρηση στην εκδίκαση
των υποθέσεων ενδοοικογενειακής βίας αλλά και µικρό ποσοστό
εκτέλεσης των επιβληθεισών ποινών θέτουν σε κίνδυνο την
ασφάλεια των θυµάτων και οδηγούν σε δευτερογενή θυµατοποί-
ησή τους.

Η ενδοοικογενειακή βία θα έπρεπε να αποτελεί περιεχόµενο
ξεχωριστής νοµοθετικής ρύθµισης. Απαιτείται ολοκληρωµένο
πλαίσιο ρυθµίσεων για ταχεία και ουσιαστική απονοµή δικαιοσύ-
νης, καθώς και για ενσωµάτωση συστάσεων που περιλαµβάνο-
νται στην έκθεση της GREVIO για µέτρα αντιµετώπισης της βίας
κατά των γυναικών. 

Ενδεικτικά αναφέρω την ίδρυση οικογενειακών δικαστηρίων,
στελεχωµένων µε ειδικά εκπαιδευµένους δικαστές και ειδικούς
επαγγελµατίες, εξάντληση όλων των προβλεπόµενων νοµικών µέ-
τρων άµεσης προστασίας, παροχή δωρεάν νοµικής βοήθειας σε
όλα τα θύµατα ενδοοικογενειακής βίας, δωρεάν επιµόρφωση των
δικηγόρων που αναλαµβάνουν υποθέσεις ενδοοικογενειακής
βίας, ενίσχυση και επέκταση των δικτύων δοµών για την αντιµε-
τώπιση της ενδοοικογενειακής βίας σε κάθε πόλη, επέκταση και
στελέχωση µε ειδικά εκπαιδευµένο προσωπικό των γραφείων
αντιµετώπισης ενδοοικογενειακής βίας.

Θετικές είναι οι ρυθµίσεις για την ενδυνάµωση και προστασία
των επαγγελµατιών -όπως των εκπαιδευτικών, των κοινωνικών
λειτουργών, των ψυχολόγων και άλλων- που αναλαµβάνουν
δράση σε περιπτώσεις υπόνοιας για ενδοοικογενειακή βία. Αρ-
νητικό είναι ότι διευρύνονται οι περιπτώσεις εγκλεισµού ανηλίκων
σε καταστήµατα κράτησης, ακόµα και για πράξεις µικρότερης
απαξίας, δεδοµένων των ακατάλληλων συνθηκών κράτησης αλλά
και των αρχών της Διεθνούς Σύµβασης των Δικαιωµάτων του Παι-
διού, βάσει των οποίων η στέρηση της ελευθερίας για τους ανη-
λίκους αποτελεί έσχατο µέτρο, γιατί λειτουργεί επιβαρυντικά και
συµβάλλει στην υποτροπή της παραβατικότητας. Ο Συνήγορος
του Πολίτη επισηµαίνει διαρκώς τις προβληµατικές συνθήκες
κράτησης και τις επιπτώσεις αυτών στους ανήλικους κρατούµε-
νους. 

Η αυξανόµενη παραβατικότητα των ανηλίκων δεν αντιµετωπίζε-
ται µε νοµοθετική αυστηροποίηση. Απαιτείται ένα πλέγµα µέτρων
πρόληψης της παραβατικότητας, µε κατάλληλους και επαρκώς
στελεχωµένους φορείς υποστήριξης του σχολείου, της οικογέ-
νειας και του παιδιού, µε έγκαιρη παρέµβαση, καθώς και ένα απο-
τελεσµατικό πλαίσιο νοµοθετικών µέτρων, όπως είναι η ενίσχυση
του θεσµού των επιµελητών ανηλίκων και των µονάδων µέριµνας
ανηλίκων, καθώς και εναλλακτικές µορφές έκτισης ποινής.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στην κακή νοµοθέτηση, στην
αναποτελεσµατικότητα της δικαιοσύνης και στις θεσµικές παρεµ-
βάσεις προστίθενται η έλλειψη κοινωνικής δικαιοσύνης και κοι-
νωνικής συνοχής, η αποσύνδεση της εκπαίδευσης και της υγειο-
νοµικής περίθαλψης. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού) 

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Εµείς δεν απορούµε γιατί έχουµε έκταση φαινοµένων βίας και

παραβατικότητας. Στο πλαίσιο των κυβερνητικών «φροντιστη-
ρίων», καλό θα ήταν να εντάξετε το γνωστό κινηµατογραφικό
έργο «Joker» και ίσως έτσι συνειδητοποιήσετε τι γεννά τη βία, την
παραβατικότητα και ότι αυτές δεν αντιµετωπίζονται µε κατα-
στολή και αυστηροποίηση, αλλά µε πρόληψη, µε σοβαρές κοινω-
νικές και υποστηρικτικές υπηρεσίες, µε δίκτυο επανένταξης και
κυρίως µε ένα πολυδιάστατο σχέδιο, που θα επικεντρώνεται στην
κοινωνική δικαιοσύνη, στην εκπαίδευση, στο ευρωπαϊκό κεκτη-
µένο, στα ανθρώπινα δικαιώµατα και στη δίκαιη απονοµή της δι-
καιοσύνης.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ ευχαριστώ την
κ. Σπυριδάκη και για τη συνέπεια στον χρόνο.

Και θα κλείσουµε τη σηµερινή πολύωρη συζήτηση µε τον Βου-
λευτή της Νέας Δηµοκρατίας κ. Δηµήτριο Κυριαζίδη, τον οποίο
καλώ στο Βήµα. 

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, επειδή η συζή-

τηση περατώνεται τη δωδεκάτη νυχτερινή, έχω σαράντα πέντε
λεπτά να µιλήσω!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Μπορείς να πάρεις
όσο χρόνο θέλεις. Δεν ξέρω, βέβαια, αν έχεις να πεις τόσα! 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Η αλήθεια είναι ότι έχω να πω,
Πρόεδρε!

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι Υπουργοί, συναδέλφισσες και συνάδελ-
φοι, υπάρχει πράγµατι µία κόπωση, ύστερα από µια δεκατετρά-
ωρη συζήτηση. Εποµένως θα προσπαθήσω να εκµεταλλευτώ
αυτή την κόπωση, ώστε να ψηφίσετε όλοι θετικά.

Με το υπό συζήτηση σχέδιο νόµου του Υπουργείου Δικαιοσύ-
νης, λοιπόν, επιχειρείται µεταξύ άλλων µια στοχευµένη παρέµ-
βαση στον ισχύοντα Ποινικό Κώδικα και την Ποινική Δικονοµία,
επί σκοπώ αφ’ ενός µιας ουσιαστικής ενίσχυσης του προληπτικού
και κατασταλτικού χαρακτήρα των ποινικών κυρώσεων µέσω της
αυστηροποίησης της ποινικής µεταχείρισης κατηγοριών αδικη-
µάτων αλλά και του πλαισίου των ποινών και της έκτισής τους
και, αφ’ ετέρου, εξορθολογισµού και επιτάχυνσης της ποινικής
προδικασίας και διαδικασίας, αλλά και εν γένει άρσεως σοβαρών
προβληµάτων που δηµιούργησαν στο ποινικό σύστηµα προγενέ-
στερες παρεµβάσεις στους κώδικες.

Σε µια εποχή που η περιστασιακή, η οργανωµένη εγκληµατική
δράση δυστυχώς αυξάνεται ως ένα γενικότερο νοσηρό κοινωνικό
φαινόµενο, η πολιτεία καλείται να εµπεδώσει όχι µόνο το γενικό
αίσθηµα ασφάλειας στους πολίτες, µέσα από τη λειτουργία της
Αστυνοµίας, αλλά και το αίσθηµα δικαίου, µέσα από τη γενική πα-
ραδοχή ότι όποιος παραβατεί δικάζεται και τιµωρείται εγκαίρως
και αναλόγως των πράξεών του. 

Η γενική αντίληψη ατιµωρησίας, ασυδοσίας και υπέρµετρης
επιείκειας -οι οποίες, δυστυχώς, καλλιεργήθηκαν συστηµατικά µε
τις αλλαγές στους κώδικες, µε αποτέλεσµα τα κακουργήµατα να
µεταλλαχθούν σε πληµµελήµατα- οδήγησε στο να αποφυλακι-
στούν κακοποιοί αλλά και τροµοκράτες µε τους οποίους είχαµε
τεράστια ζητήµατα, όπως ήταν η «17 Νοέµβρη», µε την αιτιολογία
της αποσυµφόρησης των φυλακών, ενώ υπήρχαν προς λειτουρ-
γία έτοιµα σωφρονιστικά καταστήµατα, όπως αυτό της Δράµας,
τα οποία όµως, δυστυχώς, ο ΣΥΡΙΖΑ δεν κατόρθωσε να θέσει σε
λειτουργία. Αυτό πλέον παίρνει τέλος. 

Στο πλαίσιο αυτό, η αύξηση της πρόσκαιρης κάθειρξης από τα
δεκαπέντε στα είκοσι έτη, η αλλαγή του πλαισίου επιβολής και
υπολογισµού των χρηµατικών ποινών, η επαναφορά απέλασης
των αλλοδαπών ως µέτρο ασφαλείας, η αναθεώρηση των διατά-
ξεων για την έκτιση και την αναστολή έκτισης των ποινών, ιδίως
ως προς τα πληµµελήµατα, η πρόβλεψη ότι τα εγκλήµατα εις
βάρος του ελληνικού δηµοσίου, των νοµικών προσώπων δηµο-
σίου δικαίου και των ΟΤΑ διώκονται αυτεπαγγέλτως, η αναθεώ-
ρηση του ηλικιακού ορίου των νεαρών ενηλίκων από τα είκοσι
πέντε στο εικοστό πρώτο έτος της ηλικίας τους, η πρόβλεψη αυ-
ξηµένων χρηµατικών ποινών σε περιπτώσεις δωροληψίας κ.λπ.
κινούνται προς την απόλυτα ορθή κατεύθυνση και περνούν ένα
ξεκάθαρο γενικό µήνυµα προς κάθε κατεύθυνση. 

Σε µια δηµοκρατική κοινωνία ενός σύγχρονου ευνοµούµενου
κράτους δικαίου ο σεβασµός προς τα έννοµα αγαθά του άλλου
οφείλει να είναι απόλυτος, καθολικός και χωρίς εκπτώσεις, του-
τέστιν καµµία ανοχή στην παραβατικότητα, καµµία ανοχή στο
έγκληµα και στη διαφθορά, καµµία ανοχή στους δράστες εγκλη-
µάτων, ιδίως αυξηµένης κοινωνικής απαξίας. 

Προς αυτή την κατεύθυνση, η τροποποίηση των κατ’ ιδίαν αδι-
κηµάτων του εµπρησµού ως προς το πλαίσιο ποινής, τις προπα-
ρασκευαστικές ενέργειες, την παραβίαση των προληπτικών
µέτρων ασφαλείας, τον µη ανασταλτικό χαρακτήρα της ποινής
και την προσθήκη της δήµευσης ως παρεπόµενης ποινής, όλα
αυτά δεν µπορούν παρά να τύχουν καθολικής αποδοχής της κοι-
νωνίας, η οποία έχει µατώσει και πολλαπλώς έχει θρηνήσει από

πυρκαγιές.
Η αυξηµένη προστασία της ανηλικότητας, των αδικηµάτων που

στρέφονται κατά των ανηλίκων, αλλά και διατάξεις για την πρό-
ληψη και καταπολέµηση της ενδοοικογενειακής βίας -που όπως
ανέφερε και η συνάδελφος που µόλις κατήλθε ότι στα τρία τέ-
ταρτα των γυναικών που τυγχάνουν βίας δυστυχώς οι δράστες
δεν τυγχάνουν της ανάλογης, αν θέλετε, ποινικής διαδικασίας-
είναι από τα ζητήµατα που αναφέρονται στο σχετικό νοµοσχέδιο,
που περιορίζει όλη αυτή την κακοποίηση και εν γένει υπάρχει µια
τιµωρία πλέον για τις συµπεριφορές αυτές. Σε ό,τι αφορά βε-
βαίως αυτό, η όλη αυτή διαδικασία βρίσκει σύµφωνη όλη την κοι-
νωνία.

Ακούστηκε, βέβαια, ότι οι φορείς δεν συµφώνησαν. Το έχουµε
ακούσει και άλλες φορές, σε άλλα νοµοσχέδια. Όταν οι φορείς
δεν συµφωνούν µε όσα η Κυβέρνηση αναφέρει, τότε επικαλού-
µαστε ή επικαλείται η Αντιπολίτευση την κοινωνία, ότι αντιδρά η
κοινωνία. Όµως τώρα στο προκείµενο νοµοσχέδιο το 70% και
πλέον της ελληνικής κοινωνίας συµφωνεί. 

Η εισαγωγή εποµένως της ευθύνης των νοµικών προσώπων µε
τη χρήση των µηχανισµών του Ποινικού Δικαίου για τις αξιόποινες
πράξεις της δωροδοκίας, πέρα από τις καινοτοµίες, ουσιαστικά
περνούν και ένα µήνυµα, ότι δεν θα γίνονται ανεκτές τέτοιες
εγκληµατικές συµπεριφορές στην ελληνική έννοµη τάξη και, σε
περίπτωση που διαπιστώνονται, θα υπάρχουν οικονοµικές επι-
πτώσεις οι οποίες θα είναι σηµαντικές για τη λειτουργία του νο-
µικού προσώπου.

Σε σχέση µε την Ποινική Δικονοµία, επιχειρείται δικαιολογηµέ-
νως η επιτάχυνση της προδικασίας και η ουσιαστική επίσπευση
εκδίκασης των ποινικών υποθέσεων. Και πράγµατι η επίκαιρη και
σε συντοµότερο χρονικό διάστηµα εκδίκαση υποθέσεων, µέσα
από τις αντίστοιχες µε τη σοβαρότητα του αδικήµατος δικαστικές
συνθέσεις, δεν αποτελεί µέτρο που µπορεί να κατακριθεί. 

Σεβαστές οι όποιες επιφυλάξεις, αλλά επ’ ουδενί δεν µπορεί
να γίνει δεκτό ότι καταλύονται οι εγγυήσεις δικαστικής κρίσεως
µε τον περιορισµό των πολυµελών συνθέσεων, όταν µάλιστα ο
εκάστοτε κατηγορούµενος έχει στη διάθεσή του το δικαίωµα
άσκησης ενδίκων µέσων -ήταν πέντε µέρες, έχουν γίνει δέκα
µέρες, όπως και Βουλευτές της Κυβέρνησης έχουν προτείνει-,
όπως επίσης και την υποχρεωτική παρουσία, την παράσταση νο-
µικού συµβούλου κατά την εκδίκαση σε τριµελές πληµµελει-
οδικείο.

Βεβαίως έγινε αναφορά στους αστυνοµικούς, ότι δεν καλού-
νται ή ότι δεν έχουν τη δυνατότητα. Πλέον το επίπεδο και σ’
αυτόν τον εργασιακό χώρο έχει αναβαθµιστεί και αισθάνονται οι
αστυνοµικοί αρνητικά όταν και από εδώ µέσα, από το Κοινοβού-
λιο, ακούγονται αρνητικές, θα έλεγα, φωνές. 

Θα ήθελα να σηµειώσω δε ότι δεν είναι λίγες εκείνες οι στιγµές
όπου σε αυτόφωρη διαδικασία οδηγούνται στα δικαστήρια και
πριν επιστρέψουν στην υπηρεσία τους, οι κατηγορούµενοι βρί-
σκονται εκτός όποιας διαδικασίας, γενικώς, που τους αποθαρρύ-
νει. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο πλαίσιο εκσυγχρονισµού
του τρόπου διεξαγωγής των δικών και την εξέταση µαρτύρων
µέσα από τηλεδιάσκεψη, το νοµοσχέδιο εισάγει καινοτόµες για
το σύστηµά µας πρακτικές, οι οποίες αποσκοπούν στην εξοικο-
νόµηση χρόνου αλλά και στην ταχεία περάτωση των αντίστοιχων
διαδικαστικών ενεργειών. 

Στην ταχεία απονοµή του δικαίου συντελούν και διατάξεις για
την προώθηση της ποινικής συνδιαλλαγής και της ποινικής δια-
πραγµάτευσης, που δυστυχώς αποτελούν ζητούµενο εν όψει της
περιορισµένης µέχρι σήµερα εφαρµογής τους, αλλά και η σηµα-
ντική µείωση του αριθµού των αναβολών των ποινικών υποθέ-
σεων. 

Κύριε Υπουργέ, διατηρώ κάποιες επιφυλάξεις. Πιστεύω ότι το
όλο νοµοσχέδιο θα οδηγήσει στην επιτάχυνση εκδίκασης των
υποθέσεων. Στο πλαίσιο της αποσυµφόρησης των ποινικών δια-
δικασιών από προπετείς και αβάσιµες µηνύσεις, η θέσπιση πα-
ραβόλων και η αύξηση των υφιστάµενων ως προς την άσκηση
προσφυγών αποτελεί ένα εύλογο µέσο αποτροπής. Την ίδια δε
λειτουργία επιτελεί και το αυξηµένο ύψος εξόδων σε βάρος εκεί-
νων που υπέβαλαν ψευδή έγκληση ή µήνυση. 
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Η επιβολή αυξηµένων εξόδων σε σχέση µε τα κρατούντα σε
βάρος των κατηγορουµένων που καταδικάστηκαν, αλλά και σε
περίπτωση απόρριψης ενδίκων µέσων της ποινικής διαδικασίας
επίσης αποτελεί ένα µέτρο που ουσιαστικά µετακυλίει ένα οικο-
νοµικό βάρος στον καταδικασθέντα δράστη, µέτρο που λειτουρ-
γεί κυρωτικά εν σχέση µε τον πολυδάπανο δικαστικό µηχανισµό
που έχει κινήσει η πολιτεία για την απονοµή του δικαίου. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το υπό ψήφιση σχέδιο νόµου,
παρά τις επικρίσεις που έχει δεχθεί, κινείται προς τη σωστή κα-
τεύθυνση και θα δοκιµαστεί στην πράξη. Ελπίζω και εύχοµαι να
επιτύχει τους στόχους του, γιατί η κοινωνία απαιτεί δικαιοσύνη
στην πράξη. Για τον λόγο αυτό υπερψηφίζω το σχετικό νοµοσχέ-
διο και καλώ να το κάνουν και οι συνάδελφοι, γιατί πιστεύω ότι ο
νόµος στην πράξη θα αποδειχθεί ορθός. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ ευχαριστώ
τον κ. Κυριαζίδη. 

Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη
συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 23.28’ λύεται η συνεδρίαση για αύριο, ηµέρα
Πέµπτη 22 Φεβρουαρίου 2024 και ώρα 10.00’, µε αντικείµενο ερ-
γασιών του Σώµατος: νοµοθετική εργασία, συνέχιση της συζήτη-
σης και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου του
σχεδίου νόµου του Υπουργείου Δικαιοσύνης: «Παρεµβάσεις στον
Ποινικό Κώδικα και τον Κώδικα Ποινικής Δικονοµίας για την επι-
τάχυνση και την ποιοτική αναβάθµιση της ποινικής δίκης - Εκσυγ-
χρονισµός του νοµοθετικού πλαισίου για την πρόληψη και την
καταπολέµηση της ενδοοικογενειακής βίας».

Καληνύχτα σας, πάντα µε υγεία.
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